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Rediffusioun vun zwou Table-ronden op 
Chamber TV bis de 5. Juni tëschent 20 
an 22 Auer:

Mamer, Centre culturel Kinneksbond (08.05.2015)

Grevenmacher, Lycée Technique Joseph Bech (11.05.2015)

1. Fro: „Sidd Dir mat der Iddi averstanen, datt 
d’Lëtzebuerger, déi tëschent 16 an 18 Joer al sinn, 
d’Recht kréien, sech fakultativ an d’Wielerlëschten 
anzeschreiwen, fir als Wieler bei de Wahle fir 
d’Chamber, d’Europaparlament an de Gemengerot 
souwéi bei de Referende matzemaachen?“

Den Ament kritt all Lëtzebuerger mat 18 Joer 
automatesch d’Wahlrecht, besser gesot esou-
guer d’Wahlflicht: Wann en 18 Joer huet, kritt 
hie fir d’Wahlen eng Convocatioun geschéckt a 
muss da wiele goen. D’Fro ass déi, ob et an Zu-
kunft net esou soll sinn, dass ee vu 16 Joer un 
d’Wahlrecht huet. Dat heescht, dass nëmmen 
dee Jonken, deen dat wëll, sech fir Wahlen 
 as chreift. Dat gëllt och nëmme fir dat aktiivt 
Wahlrecht: En huet just d’Recht, wielen ze goen, 
an awer net d’Recht, gewielt ze ginn.

Eréischt vun 18 Joer u wär et da fir jiddwer-
een automatesch d’Wahlflicht - d’Obligatioun, 
fir wielen ze goen also - fir deen, dee sech scho 
virdru fir dat aktiivt Wahlrecht ageschriwwen 
hat, wéi och fir all déi aner.

2. Fro: „Sidd Dir mat der Iddi averstanen, datt 
d’auslännesch Matbierger d’Recht kréien, sech fa-
kultativ an d’Wielerlëschten anzeschreiwen, fir als 
Wieler bei Chamberwahle matzemaachen, an dat 
ënnert der besonnescher duebeler Bedéngung, datt 
si op d’mannst während zéng Joer zu Lëtzebuerg 

gewunnt hunn a virdru scho bei Gemengen- oder 
Europawahlen zu Lëtzebuerg matgemaach hunn?“

Och hei geet et just ëm d’Recht, wielen ze 
goen - ëm dat aktiivt Wahlrecht - an net ëm 
d’Recht, gewielt ze ginn. An och hei muss et e 
volontären Akt sinn, dat heescht, dass deen 
Auslänner, deen dat aktiivt Wahlrecht wëll 
kréien, et muss ufroen.

Dat ass awer nëmme méiglech, wann zwou 
Konditiounen - allebéid - erfëllt sinn:

- Et muss een zéng Joer hei am Land gelieft 
hunn

an
- et muss ee schonn emol bei enger Ge-

mengen- oder Europawahl zu Lëtzebuerg mat-
gemaach hunn.

Wie bis ageschriwwen ass, huet d’Wahlflicht 
a muss mat wiele goen.

Bei Gemengewahle kënne jo haut schonn all 
d‘Auslänner, déi zënter fënnef Joer (oder méi) 
zu Lëtzebuerg liewen, mat wiele goen, wa se 
dat wëllen.

Bei Europawahlen däerf all EU-Bierger sech 
op d’Wielerlëschten androe loossen, deen hei 
zu Lëtzebuerg lieft.

3. Fro: „Sidd Dir mat der Iddi averstanen, 
d’Zäit, während där eng Persoun ouni Ënnerbrie-

chung Member vun der Regierung däerf sinn, op 
maximal zéng Joer ze begrenzen?“

Haut gëtt et keng Limitatioun. Theoretesch 
kéint een e Liewe laang Minister bleiwen. 
D’Fro, déi elo gestallt gëtt, ass eben déi, ob een 
dat net sollt op zéng Joer um Stéck begrenzen.

Dat also sinn déi dräi Froen, déi Dir de 7. 
Juni gestallt kritt am Referendum, dee jo e 
konsultative Referendum ass. Dat heescht, dass 
dat, wat ënnert dem Stréch erauskënnt, net 
schonn de 7. Juni owes esou décidéiert ass. 
D’Politik consultéiert d’Vollek mat deem Refe-
rendum; si freet d’Leit ëm hir Meenung. Mä 
d’Décisiounen, déi falen herno an der Chamber.*   *   *

- Droit de vote pour résidents non luxem-
bourgeois? Table ronde sur Chamber TV avec 
MM. Claude Wiseler (CSV), Jean Asselborn 
(LSAP), Eugène Berger (DP), Claude Adam 
(déi gréng), Gast Gibéryen (ADR) et David 
Wagner (déi Lénk).

- Droit de vote à 16 ans? Limitation des man-
dats ministériels à dix ans consécutifs? Table 
ronde sur Chamber TV avec MM. Laurent Zei-
met (CSV), Alex Bodry (LSAP), Eugène Berger 
(DP), Claude Adam (déi gréng), Fernand 
Kartheiser (ADR) et Marc Baum (déi Lénk).
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Diekirch, Al Seeërei (18.05.2015)

Luxembourg-Limpertsberg, Centre sportif, culturel et scolaire Tramsschapp (19.05.2015)

Mersch, Mierscher Kulturhaus (21.05.2015)

Esch-Belval, Maison du Savoir, Université (22.05.2015)

Informatiounen iwwert d'Verfassung an hir Geschicht, de Referendum,
déi dräi Froen, etc. an eng Rubrik fir Är Iddien a Virschléi fir déi nei Constitutioun

www.referendum.lu
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M. Jyrki Katainen promeut le «Plan Juncker» à la Chambre
«Il ne suffit pas d’un triple A en ma-

tière économique. Il faut aussi savoir 
décrocher un triple A en matière so-
ciale.» Ce fut en substance le mes-
sage adressé par M. Mars Di Barto-
lomeo, Président de la Chambre des 
Députés, à M. Jyrki Katainen, Vice-
Président de la Commission euro-
péenne en charge de l‘Emploi, de la 
Croissance, des Investissements et de 
la Compétitivité qui s’est déplacé au 
Luxembourg dans le cadre d’une 
tournée européenne destinée à 
convaincre tant les responsables poli-
tiques que les investisseurs privés de 
s’engager en faveur d’une plus 
grande croissance en Europe.

Réservant dès le début un accueil 
favorable au plan d’investissement 
pour l’Europe, dit aussi «Plan Jun-
cker», la Chambre des Députés fonde 
ses espoirs sur celui-ci afin de relancer 
une croissance jugée trop atone pour 
créer de nouveaux investissements et 
emplois sur le Vieux Continent.

M. Jyrki Katainen, ancien Premier 
Ministre de la Finlande et responsable 
au sein de la Commission bruxelloise 
pour la mise en œuvre du plan d’in-
vestissement, a souligné lors de son 
entrevue avec M. Mars Di Barto-
lomeo, accompagné de MM. et Mme 
les Députés Alex Bodry, Marc Angel, 
Franz Fayot, Joëlle Elvinger et Serge 
Wilmes, l’importance d’inclure les 
Parlements nationaux dans le dia-
logue avec la Commission.

M. Di Bartolomeo, de son côté, 
précisant que le Grand-Duché, dès le 
début de la crise en 2008, a pratiqué 
une politique budgétaire anticy-
clique - axée non pas sur l’austérité, 
mais sur une politique d’investisse-
ment stable, une politique sociale so-
lide et un budget tant soit peu équi-
libré -, fit savoir à son interlocuteur 
que le Luxembourg soutient pleine-
ment le «Plan Juncker», censé libérer 
au moins 315 milliards d’euros d’in-
vestissements publics et privés pour 
l’économie réelle au cours des trois 
prochaines années.

Alors que le Gouvernement luxem-
bourgeois a décidé de contribuer à 
hauteur de 80 millions d’euros au 
Fonds européen pour les investisse-
ments stratégiques (FEIS), M. Katai-
nen s’est dit persuadé que le Luxem-
bourg en profitera aussi en termes 
d’attraction de projets d’investisse-
ments. Par ailleurs, la mise en place 
d’une plate-forme nationale permet-
tra de mieux coordonner de tels pro-
jets avec la Commission européenne 
et la Banque européenne d’investisse-
ment (BEI), sise à Kirchberg.

Dans ses explications, le Vice-Pré-
sident de la Commission européenne 
n’a pas manqué de mettre l’accent 
sur l’importance de favoriser des pro-
jets transfrontaliers, chose que les 
parlementaires luxembourgeois 
n’ont pu que saluer en insistant no-
tamment sur la nécessité de trans-

Échange de vues entre M. Jyrki Katainen et sa délégation avec le Président et des membres de la Chambre des Députés

M. David Wagner lors de sa prestation de serment

Entrevue de parlementaires luxembourgeois avec des membres de la Commission spéciale TAXE du Parlement européen

David Wagner, nouveau député de la 
sensibilité politique «déi Lénk»

Assermenté le 29 avril 2015 pour 
succéder à M. Justin Turpel, M. David 
Wagner vient de rejoindre les rangs 
de la sensibilité politique «déi Lénk» à 
la Chambre des Députés. Après des 
études en histoire, M. Wagner a no-
tamment occupé de 2002 à 2004 la 
fonction d’attaché parlementaire de 
M. Serge Urbany aux côtés duquel il 
siégera désormais au Parlement pour 
le compte de «déi Lénk». 

À l’issue des élections communales 
d’octobre 2011, il est devenu conseil-
ler communal de la Ville de Luxem-
bourg, place qu’il céda plus tard à M. 
Joël Delvaux.

Né en 1979, David Wagner posa 
un premier acte politique lors des 
grèves lycéennes de 1995 et 1996. 
Engagé au sein de la „Schülerdelega-
tioun Lëtzebuerg“, il a adhéré par la 

La Commission spéciale TAXE du Parlement européen à la Chambre

En tournée dans six pays - après 
avoir rencontré les autorités belges et 
avant de se rendre encore en Suisse, 
en Irlande, aux Pays-Bas et au 
Royaume-Uni -, la Commission spé-

ciale TAXE du Parlement européen 
vient de faire étape au Luxembourg.

Mise sur pied par les chefs poli-
tiques du Parlement européen suite à 
l’affaire LuxLeaks qui avait éclaté en 

novembre 2014 - affaire pointant du 
doigt le système mis en place pour 
permettre aux multinationales d’opti-
miser leurs impôts -, la Commission 
spéciale TAXE a élargi ses missions 

aux 28 pays de l’Union européenne 
et ne vise pas seulement les «tax ru-
lings» (rescrits fiscaux) - pratiques fis-
cales permettant d’attirer les multina-
tionales - mais toutes les législations 

suite à l’Union Nationale des Étu-
diant-e-s du Luxembourg (UNEL) 
qu’il a présidée de 2000 à 2002.

En 1996, il avait adhéré au LSAP et 
aux Jeunesses socialistes dont il était 
devenu le secrétaire général et le re-
présentant au sein du comité direc-
teur du LSAP, parti qu’il quitta en 
1998.

ports publics transfrontaliers plus 
performants, surtout en direction de 
nos voisins directs que sont la 
France, l’Allemagne et la Belgique.

Parmi les autres sujets abordés 
avec l’hôte bruxellois figuraient aussi 
les créations d’un marché unique des 

capitaux et d’un marché unique nu-
mérique européens.

Enfin, le Président de la Chambre 
a sollicité l’appui de M. Katainen afin 
qu’il pèse de tout son poids pour ré-
sorber le désavantage compétitif 
dont souffrent les importateurs 

luxembourgeois, obligés de passer 
par des fournisseurs belges pour 
commander leurs marchandises au 
lieu de pouvoir s’approvisionner di-
rectement en lieu et place auprès des 
différents producteurs internatio-
naux.

fiscales ou pratiques administratives 
qui pourraient aller au-delà d’une con-
currence loyale entre pays européens.

Lors de leur entrevue à la mi-mai 
avec les députés issus des deux Com-
missions parlementaires des Finances 
et du Budget ainsi que des Affaires 
étrangères et européennes, de la Dé-
fense, de la Coopération et de l’Immi-
gration, les parlementaires européens 
ont pu apprendre de la bouche de M. 
Eugène Berger tous les efforts que le 
Luxembourg a consentis en matière 
fiscale en vue d’une plus grande 
transparence et d’une meilleure situa-
tion concurrentielle en Europe. Le 
Président de la Commission des Fi-
nances et du Budget leur a no-
tamment fait savoir que le Luxem-
bourg a abandonné le secret ban-
caire en adhérant à l’échange auto-
matique d’informations ou encore 
qu’une liste des «tax rulings», sous 
forme anonyme, sera désormais éta-
blie tous les ans.

Face aux questions des membres 
de la commission spéciale euro-
péenne quant à l’avenir de la poli-
tique fiscale luxembourgeoise, la 
coopération fiscale entre pays euro-
péens et la transparence fiscale, M. 
Berger a entre autres argué que les 
décisions luxembourgeoises en ces 
domaines seront conformes au droit 
national, européen et international.

Le débat entre députés européens 
et nationaux se poursuivra le 17 juin à 
Bruxelles, la Commission spéciale 
TAXE ayant invité les commissions 
compétentes des Parlements natio-
naux à une réunion publique dans la 
capitale belge.

www.referendum.lu
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Coopération humanitaire, pesticides et protection de l’eau dans
la Grande Région

Sous la présidence de M. Roger 
Negri, la Commission «Environne-
ment et Agriculture» du CPI a orga-
nisé deux réunions au premier se-
mestre 2015 portant, d’une part, sur 
la coordination de la coopération hu-
manitaire et, de l’autre, sur une meil-
leure gestion des pesticides afin de 
préserver les ressources aquatiques au 
sein de la Grande Région.

La première réunion, organisée à 
Remich le 13 mars 2015 a réuni plus 
de 50 acteurs de la coopération hu-
manitaire et des parlementaires issus 
de l’ensemble de la Grande Région. 
Dans le contexte de l’Année euro-
péenne de la coopération, M. Ben 
Fayot, nommé ambassadeur spécial 
pour cette occasion, a en particulier 
insisté sur les efforts luxembourgeois 

en la matière et la nécessité d’une co-
hérence des politiques menées à tous 
les niveaux: ceux des acteurs publics 
et des ONG, des pays, régions et or-
ganisations internationales, ainsi que 
les efforts sur le terrain, en vue d’éra-
diquer la pauvreté dans le monde.

Du côté luxembourgeois, MM. Mi-
chel Maquil et Joaquim Monteiro, res-
ponsables à l’agence ADA spécialisée 
dans la microfinance, ainsi que Mme 
Christine Dahm, directrice du Cercle 
de Coopération des ONG de déve-
loppement, ont présenté aux élus leur 
action de terrain, tout en insistant sur 
les effets potentiellement contrepro-
ductifs d’accords de libre-échange sur 
l’essor économique et social des pays 
en développement.

M. Roger Negri, Mme Cécile Hemmen, Mme Josée Lorsché, M. Gusty Graas, M. Justin Turpel et M. Emile Eicher ont repré-
senté la Chambre des Députés à la réunion sur la coopération humanitaire dans la Grande Région.

La seconde réunion, à savoir celle 
sur les pesticides et la protection de 
l’eau, s’est pour sa part tenue au 
SEBES à Esch-sur-Sûre le 24 avril. À 
cette occasion, l’Ingénieur-Directeur 
du SEBES, M. Georges Kraus, le Direc-
teur de l’Administration de la Gestion 
de l’Eau, M. Jean-Paul Lickes, ainsi 
que des experts d’organismes publics 
et des chercheurs universitaires ont 
insisté sur l’importance d’une plus 
forte réglementation de l’utilisation 
des pesticides afin de préserver la 
qualité de l’eau potable.

Outre les directives européennes et 
les législations nationales et régio-
nales en la matière, la nécessité de 
fournir des informations et des forma-
tions adéquates et plus ciblées aux 
agriculteurs et horticulteurs a été sou-
lignée afin que le recours aux pesti-
cides ne continue pas à se traduire 

par des conséquences négatives sur 
les ressources aquatiques.

Les experts constatent aujourd’hui 
de sérieux problèmes d’omniprésence 
de produits phytopharmaceutiques 
dans notre environnement, avec des 
séquelles de santé et des influences 
éco-toxicologiques qu’on ne peut 
plus mettre en doute. Il faudra agir 
afin de réduire les concentrations de 
pesticides dans l’eau et trouver des al-
ternatives. Il revient au monde poli-
tique d’initier les changements légis-
latifs qui s’imposent. M. Roger Negri, 
M. Henri Kox, Mme Josée Lorsché, M. 
Gusty Graas ainsi que le Secrétaire 
général, M. Claude Frieseisen, ont re-
présenté la Chambre des Députés à 
cette deuxième réunion de la Com-
mission «Environnement et Agricul-
ture» du CPI. Les participants à la réunion sur les pesticides et la protection de l’eau

Second sommet des Présidents de Parlement des pays de l'Union 
pour la Méditerranée

À l’occasion du second sommet 
des Présidents de Parlement des 
États membres de l’AP-UpM (Assem-
blée parlementaire de l’Union pour 
la Méditerranée) qui s’est tenu le 11 
mai 2015 à Lisbonne, 30 Présidents 
ou Vice-Présidents se sont retrouvés 
pour discuter du sujet fixé par la pré-
sidence portugaise de l'Assemblée: la 
dimension humaine de l’immigra-
tion, de l’asile et des droits de 
l’Homme dans la région méditerra-
néenne.

Face à la tragédie humanitaire en 
Méditerranée, les Présidents de Par-
lement de l'AP-UpM ont voulu en-
voyer un signal clair et ont adopté 
une déclaration commune qui sera 
transmise aux Nations Unies ainsi 
qu’aux institutions européennes.

Au cours des débats, les partici-
pants ont souligné la nécessité de 
trouver au plus vite une solution, no-
tamment parce que depuis le début 
de cette année, le nombre de morts 
en Méditerranée a augmenté de 
30% par rapport à la même période 
en 2014. Les participants ont estimé 
que la crise en Libye, avec deux gou-
vernements parallèles qui se com-
battent et le vide de gouvernance 
qui en découle, est particulièrement 
préoccupante car elle permet aux 
groupes de passeurs de profiter de 
cette situation et de continuer à en-

voyer des migrants sur de frêles em-
barcations vers l’Europe. Toute solu-
tion doit dès lors également tenir 
compte de la situation en Libye.

Dans son intervention, Mme Si-
mone Beissel, Vice-Présidente de la 
Chambre des Députés, a souligné 
que face à ces chiffres consternants, 
l’Union européenne ainsi que les États 
tiers ont l’obligation morale de réagir 
et de trouver une solution immédiate. 
Cette solution devrait comporter plu-
sieurs volets: la sécurisation des fron-
tières extérieures de l’UE en renfor-
çant notamment la capacité opéra-
tionnelle de Frontex, l’intensification 
de la lutte contre les passeurs, mais 
également une augmentation de 
l’aide aux pays frappés le plus par la 
pression migratoire causée par la 
guerre en Syrie, à savoir le Liban, la 
Jordanie et la Turquie. À eux seuls, ces 
pays accueillent environ 4 millions de 
réfugiés syriens. Mme Beissel a répété 
qu’il faudrait se montrer solidaire 
aussi bien envers les pays de l’UE, en 
particulier l’Italie, qui se trouve en 
première ligne de ce phénomène, 
ainsi qu'envers les pays tiers.

La Vice-Présidente de la Chambre 
a expliqué que le Luxembourg a l’in-
tention de mener sous sa présidence 
une politique de migration respon-
sable combinant la stratégie sécuri-
taire à une nouvelle approche consis-

(de gauche à droite) M. Eugeniusz Grzeszczak, Vice-Président du Parlement polonais, Mme Simone Beissel, Vice-Prési-
dente de la Chambre des Députés, M. Pietro Grasso, Président du Sénat italien, et Mme Laura Boldrini, Présidente de la 
Chambre des Députés italienne

tant à voir la migration légale 
comme une opportunité. Elle a in-
sisté sur le message d’ouverture que 
le Luxembourg est en train de faire 
passer en organisant un référendum 
sur le droit de vote des citoyens non 

luxembourgeois. La migration a joué 
un rôle important dans le développe-
ment économique du pays, a rap-
pelé l’oratrice. Dans ce sens, le 
Luxembourg entend jouer un rôle 
précurseur en Europe. Finalement, 

Mme Beissel a souligné que la solida-
rité, la compassion et l’humanité 
sont des valeurs fondamentales de 
l’Union européenne et que toute ré-
ponse de l’UE devrait respecter 
celles-ci.

Suivez la Chambre des Députés 
sur Facebook et Twitter
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11e séance plénière de l'Assemblée parlementaire de l'Union pour la 
Méditerranée (AP-UpM)

(de gauche à droite) Mme Claudia Dall’Agnol, Mme Octavie Modert, Mme 
Simone Beissel

À l'occasion de la 11e séance plé-
nière de l'AP-UpM, les membres des 
Parlements ont discuté sur un sujet 
plus qu'actuel: l'immigration, l'asile et 
les droits de l'Homme en Méditerra-
née. Différents volets du problème 
ont été mis en lumière: d'un côté, la 
nécessité de venir en aide aux réfu-

giés qui tentent de rejoindre l'Europe 
via la Méditerranée, l'extension de la 
protection internationale et le renfor-
cement du soutien envers les pays 
d'origine pour contrer les causes de la 
migration, et, d'un autre côté, la pro-
tection des frontières de l'Union euro-
péenne et l'amélioration de la capa-

cité opérationnelle de Frontex, le 
renforcement de la coopération 
avec les pays d'origine et de transit 
afin de garantir la réadmission ou le 
retour en protégeant les droits fon-
damentaux et le durcissement de la 
lutte contre la traite des êtres hu-
mains et les réseaux de passeurs.

L'AP-UpM représente un forum 
idéal pour un tel échange de vues 
sur les questions relatives à l'immi-
gration parce qu'elle rassemble des 
parlementaires de pays des rives 
nord et sud de la Méditerranée, réu-
nissant donc aussi bien les pays des-
tinataires de la migration qu'une 
partie des pays d'origine et de tran-
sit.

Après cet échange de vues sur les 
migrations, les membres de l'Assem-
blée ont adopté les recommanda-
tions préparées par les différentes 
commissions au cours de l'année.

La recommandation de la Com-
mission des affaires économiques et 
financières, des affaires sociales et de 
l'éducation porte sur les aspects éco-
nomiques de la migration, la protec-
tion des investissements dans la Mé-
diterranée et la coopération au dé-

L’AP-UpM se réunit en session plénière au moins une fois par an et 
comporte 280 membres, répartis à égalité entre les rives nord et sud 
de la Méditerranée. La composante nord comprend les États 
membres de l’UE, le Parlement européen ainsi que l’Albanie, la Bos-
nie-Herzégovine, la Croatie, Monaco et le Monténégro. La compo-
sante sud comprend l’Algérie, l’Égypte, la Jordanie, Israël, le Liban, le 
Maroc, la Palestine, la Tunisie, la Turquie et la Mauritanie.

Réunion des Présidents des Commissions des affaires économiques 
et numériques

Sur invitation de la Présidence let-
tonne de l’Union européenne, des 
représentants des commissions des 
Parlements nationaux responsables 
en matière d’affaires économiques et 
numériques se sont réunis le 20 avril 
2015 à la Saeima, le Parlement let-
ton, à Riga pour discuter des enjeux 
européens liés aux mégadonnées, au 
cloud computing, à la cyber-sécurité 
et à la protection des données, ainsi 
qu’aux besoins en matière d’éduca-
tion et de formation des employés 
dans le domaine des nouvelles tech-
nologies.

Cette conférence s’inscrivait dans 
une des priorités de la Présidence let-
tonne, à savoir le développement 
d’une Europe numérique. La 
Chambre des Députés était représen-
tée par le Président de la Commis-
sion de l’Économie, M. Franz Fayot.

Les débats furent divisés en trois 
sessions: la première fut consacrée 
aux opportunités que représentent 
les mégadonnées, le cloud compu-
ting et les données ouvertes (open 
data) pour les économies euro-
péennes.

Les panélistes et les intervenants in-
sistèrent tous sur le fort potentiel lié à 
l’exploitation des mégadonnées (big 
data) dans des secteurs d’avenir, 
comme l’Internet des objets, les villes 
intelligentes ou encore le domaine de 
la santé et de l’énergie. Il s’agit de 
positionner l’Europe en tant que terri-
toire favorable à l’accueil des entre-
prises qui s’engagent dans ces sec-
teurs.

En ce qui concerne le cloud com-
puting, il s’avère que cette technolo-
gie comporte de réels attraits et 
chances, notamment en termes de 
création d’emplois et de réduction 
de coûts d’infrastructure, aussi bien 
pour les PME que dans le domaine 
de la recherche scientifique.

Quant aux données ouvertes, la 
mise à disposition du public des in-
formations collectées par les admi-
nistrations publiques, elles pour-
raient contribuer à considérablement 
réduire les frais administratifs des 
États, d’après des prévisions de 
l’OCDE de 2013.

Les débats de la deuxième session 
ont traité de la sécurité et du respect 
de la vie privée dans l’espace numé-
rique. Cette deuxième session rappe-

M. Franz Fayot (au milieu) a participé à la réunion des Présidents des Commissions des affaires économiques et numériques à Riga.

veloppement du secteur du tourisme 
entre les pays membres de l'Assem-
blée.

La recommandation de la Commis-
sion de l'énergie, de l'environnement 
et de l'eau traite du tourisme écolo-
gique et durable, des énergies renou-
velables, du renforcement de la cam-
pagne «Let's Do It Mediterranean» vi-
sant à œuvrer pour une Méditerranée 
propre et de la protection du milieu 
marin.

Les recommandations de la Com-
mission des affaires politiques, de la 
sécurité et des droits de l'Homme 
portent sur le rôle des Parlements 
dans la protection et la promotion 
des droits de l'Homme, la sécurité des 

migrants en Méditerranée et la lutte 
contre le terrorisme.

La Commission pour la promotion 
de la qualité de vie, les échanges 
entre les sociétés civiles et la culture a 
préparé une recommandation sur 
l’immigration en tant que facteur de 
croissance.

Finalement, la Commission des 
droits de la femme s'est penchée sur 
le thème «Femmes et médias».

La Chambre des Députés était re-
présentée par Mme Claudia 
Dall'Agnol (Présidente de la déléga-
tion luxembourgeoise auprès de l'AP-
UpM), Mme Simone Beissel (Vice-Pré-
sidente de la Chambre des Députés) 
et Mme Octavie Modert.

lait les risques liés à un développe-
ment sans contrôle de marchés de 
données, que ce soit au moyen des 
mégadonnées ou du cloud compu-
ting. 

Les intervenants étaient d’accord 
pour souligner l’importance d’une 
adoption rapide d’un nouveau cadre 
réglementaire sur la protection des 
données en Europe, afin d’assurer aux 
citoyens européens les garanties né-
cessaires à la protection de la vie pri-
vée et un droit à l’oubli. 

Dans son intervention, M. Franz 
Fayot a rappelé que le Luxembourg 
est un pays qui a résolument investi 

dans le secteur des technologies de 
l’information et de la communication 
(TIC), dans lequel il reconnaît un po-
tentiel de croissance et de diversifica-
tion certain.

Cependant, à l’instar de l’interven-
tion de Mme Marju Lauristin, 
membre de la Commission des liber-
tés publiques, de la justice et des af-
faires intérieures du Parlement euro-
péen, il a averti contre une analyse 
purement économique tendant à 
vouloir faciliter l’émergence des acti-
vités d’exploitation de mégadonnées 
et du cloud, sans auparavant assurer 
une protection adéquate des droits à 

la vie privée, d’un droit de regard sur 
les données collectées et du droit à 
l’oubli.

Les événements récents - des révé-
lations d’Edward Snowden sur les ac-
tivités de la NSA aux arrêts de la Cour 
de justice de l’Union européenne 
dans les affaires Digital Rights et 
Google Spain, en passant par les dis-
cussions sur le TTIP - ont contribué à 
sensibiliser davantage le public et les 
parlementaires luxembourgeois à 
l’impératif de la protection des droits 
de l’Homme dans le monde numé-
rique. Il ne faut pas ignorer cette sen-
sibilité et ces craintes si l’on veut que 

les citoyens acceptent les réformes 
européennes futures.

Les discussions au cours de la der-
nière session portaient sur l’impor-
tance de l’éducation et de la forma-
tion en matière de «e-skills», en par-
tant du constat de l’insuffisance de 
l’offre sur le marché de l’emploi de 
nombre de pays européens, dont le 
Luxembourg, pour satisfaire la forte 
demande dans les secteurs des TIC.    
   Des exemples de modèles de for-
mation, de reconversion et de sensibi-
lisation des élèves de tous les niveaux 
aux enjeux du monde numérique 
furent présentés et discutés. 
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Le Président a reçu...

…S. E. M. Abdulrazzaq Dharar Razzooqi, Ambassadeur de l’État du Koweït

Questions de sécurité internationale
M. Jean-Marie Halsdorf, Président 

de la délégation luxembourgeoise, 
M. Marc Angel, Vice-Président de la 
délégation et Trésorier de l’Assem-
blée, M. Alexander Krieps et M. 
Henri Kox ont représenté la Chambre 
des Députés lors de la session de 
printemps de l’Assemblée parlemen-
taire de l’OTAN qui s’est déroulée du 
15 au 18 mai 2015 à Budapest.

Les cinq commissions de l’Assem-
blée ont préparé une série de projets 
de rapport sur des sujets d’actualité 
internationale, comme la situation 
en Crimée, la situation économique 
de la Russie, l’Afghanistan après la 
FIAS, la notion de guerre hybride, le 
changement climatique en relation 
avec la sécurité internationale, ou 

encore la situation en Libye. Ces pro-
jets de rapport seront adoptés lors 
de la session annuelle de l’Assemblée 
qui se déroulera en octobre en Nor-
vège.

En séance plénière, M. Marc Angel 
a profité de la présence du Secrétaire 
général délégué de l’OTAN, M. 
Alexander Vershbow, pour s’enquérir 
sur le maintien de la présence KFOR 
au Kosovo, en particulier en raison 
des développements récents dans la 
région. En sa qualité de Trésorier de 
l’Assemblée, le Vice-Président de la 
délégation luxembourgeoise a égale-
ment présenté les états financiers de 
2014 et fait des propositions sur l’af-
fectation du surplus de 2014 et sur 
l’exercice en cours.

L’Assemblée a adopté une résolu-
tion sur l’élargissement de l’OTAN 
dans laquelle les membres invitent 
les Gouvernements et les Parlements 
des pays membres de l’Alliance à 
maintenir l’engagement pris lors du 
Sommet du Pays de Galles à l’égard 
de la politique de la porte ouverte et 
à fournir aux candidats à l’adhésion 
le soutien convenu lors du sommet. 
Sont visés plus particulièrement la 
Bosnie-Herzégovine, la Géorgie, le 
Monténégro et l’ex-République you-
goslave de Macédoine. Les Gouver-
nements et les Parlements des pays 
aspirant à devenir membres de l’Al-
liance ont par ailleurs été invités à re-
doubler d’efforts pour résoudre les 
questions en suspens sur la voie de 
l’adhésion.

(de gauche à droite) M. Henri Kox, M. Marc Angel, M. Jean-Marie Halsdorf et 
M. Alexander Krieps

Sportsbegeeschtert Leit vum Chamberspersonal hunn der Associatioun „Île aux clowns“ e Scheck vun 1.100 € iwwer-
reecht. Dës Sue konnten duerch de Verkaf vun T-Shirte vun den „Deckelsmouke vun der Chamber“ an duerch Spende ge-
sammelt ginn.

Modifications à apporter au contrôle de la subsidiarité
Le 13 mai 2015, M. Marc Angel, 

Président de la Commission des Af-
faires étrangères et européennes, de 
la Défense, de la Coopération et de 
l’Immigration, a représenté la 
Chambre des Députés à Varsovie 
dans le cadre d’un groupe de travail 
analysant les améliorations qui pour-
raient être apportées au contrôle du 
respect du principe de subsidiarité.

Les représentants des Parlements 
nationaux ont discuté plus particuliè-
rement sur l’approfondissement de la 
coopération des Parlements natio-
naux en matière d’affaires euro-
péennes et sur une proposition d’ana-
lyser la proportionnalité à pied d’éga-

lité avec le principe de subsidiarité.
D’autres points qui ont fait l’objet 

d’une discussion ont été les réponses 
fournies par la Commission euro-
péenne aux avis motivés des Parle-
ments nationaux et l’éventuelle ex-
tension du délai pour introduire un 
avis motivé de huit à douze semaines.

Le Parlement polonais, initiateur de 
la réunion, a présenté des conclusions 
lors de la réunion de la COSAC 
(Conférence des Organes spécialisés 
dans les Affaires communautaires) qui 
s’est déroulée à Riga, les 1er et 2 juin 
2015. La discussion continuera sous 
Présidence luxembourgeoise au deu-
xième semestre 2015.

Scheckiwwerreechung

Assermentation d’un
nouveau fonctionnaire

M. Christian Schmit (3e de gauche), nommé aux fonctions de rédacteur, fut as-
sermenté le 28 avril 2015 par le Secrétaire général de la Chambre des Députés, 
M. Claude Frieseisen (2e de gauche). La prestation de serment a eu lieu en pré-
sence des Secrétaires généraux adjoints, M. Benoît Reiter (3e de droite) et Mme 
Isabelle Barra, ainsi que des responsables du Service informatique, M. Carlo 
Linden (à gauche), et du Service des Ressources humaines, M. Jean-Paul Ternes 
(à droite).

M. Marc Angel (4e de droite) a représenté la Chambre à Varsovie.
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SÉANCE 25 MERCREDI, 18 MARS 2015

Rectificatif
5. Ordre du jour
   Vote sur l’ordre du jour remplaçant celui publié à la page 329 du compte rendu n°9/2014 
     2015

Rectificatif
3.  6653 - Projet de loi portant création d’un comité du risque systémique et modifiant la 

loi  modifiée du 23 décembre 1998 relative au statut monétaire et à la Banque cen-
trale du Luxembourg

 Vote sur l’ensemble du projet de loi 6653 remplaçant celui publié à la page 373 du compte 
rendu n°10/2014-2015

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
D’Ofstëmmung fänkt un. Déi perséinlech Stëm-
men. D’Procuratiounen. An d’Ofstëmmung ass 
elo eriwwer.

De Projet de loi 6653 ass ugeholl mat 58 Jo-
Stëmmen, bei 2 Nee-Stëmmen.

Ass d’Chamber bereet...

(Interruptions)

 Une voix.- Et war mir ze séier gaangen.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Ouh? 
Ech hunn awer 60 Leit, déi ofgestëmmt hunn.

Présidence:  M. Mars Di Bartolomeo, Président • Mme Simone Beissel ,  Vice-Présidente

SÉANCE 27 MARDI, 
24 MARS 2015

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- De 
Vote ass lancéiert. Perséinlech Stëmmen. D’Pro-
curatiounen. An d’Ofstëmmung ass elo 
eriwwer.

Mir haten 58 Leit, déi sech direkt oder indirekt 
um Vote bedeelegt hunn. Den Ordre du jour ass 
mat 56 Jo-Stëmme bei 2 Nee-Stëmme bestä-
tegt.

Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher, Fé-
lix Eischen, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, 
Mme Martine Hansen, MM. Aly Kaes, Marc Lies, 
Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri Meyers, 
Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mosar, Mar-
cel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, Marc 
Spautz, Claude Wiseler, Michel Wolter (par Mme 
Octavie Modert) et M. Laurent Zeimet;
MM. Marc Angel, Frank Arndt, Alex Bodry, Mmes 
Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves Cruchten, 
Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di Barto-
lomeo, Georges Engel, Franz Fayot (par M. Roger 
Negri), Claude Haagen, Mme Cécile Hemmen et 
M. Roger Negri;

MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur (par M. André Bauler), M. Lex 
Delles, Mme Joëlle Elvinger, MM. Gusty Graas, 
Max Hahn, Alexander Krieps, Edy Mertens et 
Mme Lydie Polfer;

MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;

MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding.

Ont voté non: MM. Justin Turpel et Serge Ur-
bany.

(Interruptions)
Dat ass kee Problem. Et ass jo „Jo“?

 Une voix.- Jo, jo!

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Okay, Merci villmools! Dat gëtt berücksichtegt. 
Ech mengen, et ass schonn!
Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher, Fé-
lix Eischen, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, 
MM. Aly Kaes, Marc Lies, Mme Martine Mergen, 
M. Paul-Henri Meyers, Mme Octavie Modert, 
MM. Laurent Mosar, Marcel Oberweis, Gilles 
Roth, Marco Schank, Marc Spautz, Serge Wilmes 
(par Mme Nancy Arendt), Claude Wiseler (par 
Mme Octavie Modert), Michel Wolter (par Mme 
Martine Mergen) et Laurent Zeimet;

MM. Marc Angel (par Mme Claudia Dall’Agnol), 
Frank Arndt, Alex Bodry, Mmes Taina Bofferding, 
Tess Burton, M. Yves Cruchten, Mme Claudia 
Dall’Agnol, MM. Mars Di Bartolomeo, Georges 
Engel, Franz Fayot, Claude Haagen, Mme Cécile 
Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, Mme 
Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme Anne Bras-
seur (par M. Lex Delles), M. Lex Delles, Mme Joëlle 
Elvinger, MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander 
Krieps, Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding.
Ont voté non: MM. Justin Turpel et Serge Urbany 
(par M. Justin Turpel).

Sommaire
1. Ouverture de la séance publique
 - M. Mars Di Bartolomeo, Président
2. Communications
 - M. Mars Di Bartolomeo, Président
3. Dépôt d’une proposition de loi par M. Fernand Kartheiser
 - M. Fernand Kartheiser
4. Ordre du jour
 - M. Mars Di Bartolomeo, Président
5. 6454A - Projet de loi portant modification de:
 1) l’article 15-1 de la loi modifiée du 27 juillet 1997 sur le contrat d’assurance
 2) la loi modifiée du 21 décembre 2007 portant
 1. transposition de la directive 2004/113/CE du Conseil du 13 décembre 2004 mettant 

en œuvre le principe de l’égalité de traitement entre les femmes et les hommes dans 
l’accès à des biens et services et la fourniture de biens et services;

 2. modification du Code pénal;
 3. modification de la loi modifiée du 27 juillet 1997 sur le contrat d’assurance
 - Rapport de la Commission des Finances et du Budget: Mme Joëlle Elvinger
 - Discussion générale: M. Laurent Mosar, M. Franz Fayot, Mme Viviane Loschetter
 - Prise de position du Gouvernement: M. Pierre Gramegna, Ministre des Finances
 - Vote sur l’ensemble du projet de loi et dispense du second vote constitutionnel
6. 6751 - Projet de loi relatif à la mise en application du règlement (UE) n°1215/2012 du 

12 décembre 2012 concernant la compétence judiciaire, la reconnaissance et l’exécu-
tion des décisions en matière civile et commerciale (refonte) et modifiant le Nouveau 
Code de procédure civile

 - Rapport de la Commission juridique: Mme Simone Beissel
 - Discussion générale: M. Léon Gloden, M. Franz Fayot, Mme Viviane Loschetter, M. Roy  

 Reding, M. Serge Urbany
 - Prise de position du Gouvernement: M. Félix Braz, Ministre de la Justice (intervention de  

 M. Serge Urbany)
 - Vote sur l’ensemble du projet de loi et dispense du second vote constitutionnel
7. 6457 - Projet de loi modifiant: 

1) la loi modifiée du 16 avril 1979 fixant le statut général des fonctionnaires de l’État; 
2) la loi modifiée du 9 décembre 2005 déterminant les conditions et modalités de 
nomination de certains fonctionnaires occupant des fonctions dirigeantes dans les admi-
nistrations et services de l’État; 
3) la loi du 16 avril 1979 portant réglementation de la grève dans les services de l’État 
et des établissements publics placés sous le contrôle direct de l’État; 
4) la loi modifiée du 15 juin 1999 portant organisation de l’Institut national d’adminis-
tration publique; 
5) la loi modifiée du 30 juin 1947 portant organisation du corps diplomatique; 
6) la loi modifiée du 23 juillet 1952 concernant l’organisation militaire et 
7) la loi modifiée du 10 août 1992 portant création de l’entreprise des postes et 
télécommunications

 6458 - Projet de loi transposant certaines dispositions de l’accord salarial du 15 juillet 
2011 dans la fonction publique et modifiant la loi modifiée du 22 juin 1963 portant 
fixation de la valeur numérique des traitements des fonctionnaires de l’État ainsi que des 
modalités de mise en vigueur de la loi du 22 juin 1963 fixant le régime des traitements 
des fonctionnaires de l’État

 6459 - Projet de loi fixant le régime des traitements et les conditions et modalités 
d’avancement des fonctionnaires de l’État

 6460 - Projet de loi modifiant: 
1) la loi modifiée du 3 août 1998 instituant des régimes de pension spéciaux pour les 
fonctionnaires de l’État et des communes ainsi que pour les agents de la Société 
nationale des Chemins de Fer luxembourgeois; 
2) la loi modifiée du 18 juillet 2000 ayant pour objet la coordination des régimes de 
pension

 6461 - Projet de loi instituant un régime de pension spécial transitoire pour les fonction-
naires de l’État et des communes ainsi que pour les agents de la Société nationale des 
Chemins de Fer luxembourgeois

 6462 - Projet de loi fixant les conditions et modalités de l’accès du fonctionnaire à un 
groupe de traitement supérieur au sien et de l’employé de l’État à un groupe d’indem-
nité supérieur au sien

 6463 - Projet de loi fixant les conditions et modalités selon lesquelles le fonctionnaire de 
l’État peut changer d’administration

 6465 - Projet de loi déterminant le régime et les indemnités des employés de l’État
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1. Ouverture de la séance publique
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Kol-

leeginnen an Kolleegen, e schéine gudde Mët-
teg. Ech maachen heimat d’Sëtzung op.
Huet d’Regierung eng Kommunikatioun ze 
maachen?

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Neen, 
Här President.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci.

2. Communications
Ech wollt Iech da folgend Kommunikatioune 
maachen:
1) D’Lëscht vun de parlamentaresche Froen an 
den Äntwerten ass hei deponéiert.
2) D’Lëscht vun de Projeten, déi säit eiser 
leschter Sëtzung hei an der Chamber deponéiert 
gi sinn, ass de Fraktiounen zougestallt ginn.
3) D’Lëscht vun de Petitiounen, déi säit der 
leschter Sëtzung deponéiert gi sinn, idem.
4) An iwwer Arrêté grand-ducal de retrait gouf 
de Projet de loi 6583 iwwert d’Promotioun 
vum Logement a vum nohaltege Wunne vum 
Rôle gestrach.
Communications du Président - séance pu-
blique du 24 mars 2015
1) La liste des questions au Gouvernement ainsi 
que des réponses à des questions est déposée sur 
le bureau.
Les questions et les réponses sont publiées au 
compte rendu.
2) Les projets de loi suivants ont été déposés à 
l’Administration parlementaire:
6794 - Projet de loi portant modification de la loi 

modifiée du 10 août 1992 portant création de 
l’entreprise des postes et télécommunications
Dépôt: M. Etienne Schneider, Ministre de l’Écono-
mie, le 18.03.2015
6795 - Projet de loi portant modification de la loi 
du 13 décembre 1989 portant organisation des 
professions d’architecte et d’ingénieur-conseil
Dépôt: M. Etienne Schneider, Ministre de l’Écono-
mie, le 20.03.2015 
6796 - Projet de loi portant rectification de la loi 
du 19 décembre 2014 concernant le budget des 
recettes et des dépenses de l’État pour l’exercice 
2015
Dépôt: M. Pierre Gramegna, Ministre des Fi-
nances, M. Romain Schneider, Ministre de la Sé-
curité sociale, le 24.03.2015 
3) Les demandes de pétition publique suivantes 
ont été déposées:
Demande de pétition publique n°496 - Mise en 
place d’un macadam permettant de réduire les 
nuisances sonores à l’arrivée en ville de l’auto-
route A4, au niveau du parking Bouillon, sous le 
tunnel et avant le tunnel
Dépôt: 17.03.2015 par M. Andrew Hall
Demande de pétition publique n°497 - Petitioun 
fir d’Nationalhymn „Ons Heemecht“ als obligato-
reschen a pädagogesche Léierstoff an de Schou-
len
Dépôt: 18.03.2015 par M. Joe Thein
4) Sur demande du Gouvernement et par arrêté 
grand-ducal de retrait du 13 mars 2015, le projet 
de loi 6583 relative à la promotion du logement 
et de l’habitat durables a été retiré du rôle des af-
faires de la Chambre des Députés en date du 24 
mars 2015.
(Tous les documents peuvent être consultés à 
l’Administration parlementaire.)
Jo, Här Kartheiser.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Här Pre-
sident, ech wollt mer erlaben, d’Wuert ze froe 
fir den Dépôt vun enger Proposition de loi.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Jo, 
dann hutt Dir d’Wuert.

3. Dépôt d’une proposition de loi 
par M. Fernand Kartheiser

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Merci. 
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, ech 
wollt dës Geleeënheet huelen, fir eng Proposi-
tion de loi ze deponéieren, déi sech ëm d’Assis-
tance médicale à la procréation këmmert an 
och ëm Froe wéi zum Beispill d’GPA, also 
d’Gestation par autrui:
6797 - Proposition de loi relative à l’assistance 
médicale à la procréation.
Dat ass eng Debatt, déi mer am Abléck jo féie-
ren am Kader vum Filiatiounsgesetz. Dat ass 
also eng Kontributioun zu deene Froen, déi am 
Abléck an där Kommissioun behandelt ginn. 
Villmools Merci.
Wann ech gelift, Här President.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci, Här Kartheiser. Ech ginn Iech Akt vum 
Dépôt vun där Proposition de loi.

4. Ordre du jour
Dann zu eisem Ordre du jour. D’Presidente-
konferenz huet fir d’Sëtzung vun haut deen 
Ordre du jour virgeschloen, deen Iech zouge-
stallt ginn ass.
Sidd Der mat deem Ordre du jour d’accord?
(Assentiment)
Merci, dann ass dat esou décidéiert.
Éischte Punkt vun eisem Ordre du jour ass de 
Projet de loi 6454A, eng Ofännerung vum Ge-
setz iwwert d’Assurancen. D’Riedezäit ass nom 
Basismodell festgeluecht an d’Wuert huet 
direkt d’Rapportrice, déi och scho prett ass, 
d’Madame Joëlle Elvinger. Dir hutt d’Wuert.

5. 6454A - Projet de loi portant 
modification de:
1) l’article 15-1 de la loi modifiée du 
27 juillet 1997 sur le contrat d’assu-
rance

2) la loi modifiée du 21 décembre 
2007 portant

1. transposition de la directive 
2004/113/CE du Conseil du 13 dé-
cembre 2004 mettant en œuvre le 
principe de l’égalité de traitement 
entre les femmes et les hommes 
dans l’accès à des biens et services et 
la fourniture de biens et services;

2. modification du Code pénal;

3. modification de la loi modifiée du 
27 juillet 1997 sur le contrat d’assu-
rance
Rapport de la Commission des Finances et 
du Budget

 Mme Joëlle Elvinger (DP), rapportrice.- 
Merci, Här President. Dir Dammen an Dir Hä-
ren, de Projet de loi, vun deem ech Iech elo de 
Rapport maachen, huet als Objet, eng EU-
Direktiv ëmzesetzen, wat d’Gläichberechte-
gung vu Mann a Fra beim Ausstelle vun Assu-
rancëproduiten ugeet.
De Projet de loi ass de 25. Juli 2012 vum dee-
molege Finanzminister déposéiert ginn, du mat 
der Nummer 6454. D’Chambre de Commerce 
huet hiren Avis de 15. Oktober 2012 ugeholl, 
an de Statsrot huet säin Avis den 22. Januar 
2013 finaliséiert. D’Observatioune vum Statsrot 
hunn dunn derzou gefouert, dass den initiale 
Gesetzestext opgedeelt ginn ass, soudass mer 
haut den éischten Deel vun den Dispositiounen 
am Projet de loi 6454A diskutéieren. Firwat dës 
Scissioun néideg war, erklären ech Iech méi 
spéit.
D’Finanz- a Budgetskommissioun huet de 
schrëftleche Rapport an hirer Sëtzung vum 17. 
Mäerz dëst Joer ugeholl.
Här President, d’Direktiv 2004/113/CE vum 13. 
Dezember 2004 gesäit vir, dass et am Prinzip 
keng Diskriminatioun tëschent Mann a Fra 
däerf ginn, wat den Accès zu Produiten a Servi-
cer ugeet, an dat och am Assurancësecteur. 
Och wann den Artikel 5 Paragraf 2 eng Aus-
nahm zu dëser allgemenger Regel virgesäit, 

 6757 - Projet de loi modifiant a) la loi modifiée du 7 août 1912 concernant la création 
d’une caisse de prévoyance pour les fonctionnaires et employés des communes et éta-
blissements publics et b) la loi modifiée du 24 décembre 1985 fixant le statut général 
des fonctionnaires communaux

 - Rapports de la Commission de la Fonction publique et de la Réforme administrative sur  
 les projets de loi 6457, 6458, 6459, 6460, 6461, 6462, 6463 et 6465 ainsi que   
 rappport de la Commission des Affaires intérieures sur le projet de loi 6757: M. Yves Cruchten

 - Discussion générale: Mme Octavie Modert (dépôt de deux motions) (M. Dan Kersch,  
 Ministre de la Fonction publique et de la Réforme administrative intervient), M. Yves  
 Cruchten (dépôt d’une motion), M. Gusty Graas, M. Claude Adam (M. Justin Turpel 
 intervient), M. Fernand Kartheiser (dépôt d’une motion) (interventions de M. Dan Kersch,  
 Ministre de la Fonction publique et de la Réforme administrative et M.Eugène Berger), 
 M. Justin Turpel (interventions de M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre d’État, et  
 de M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction publique et de la Réforme administrative (dépôt  
 de quatre motions et de 50 amendements), M. Lex Delles

 - Prise de position du Gouvernement: M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction publique et  
 de la Réforme administrative (interventions de Mme Octavie Modert et M. Justin Turpel)

 - M. Mars Di Bartolomeo, Président
 - Amendements relatifs au projet de loi n°6457
 - Vote sur l’amendement n°1 concernant l’alinéa b) du paragraphe 3 de l’article 3 du 

 projet de loi n°6457 (rejeté)
 - Vote sur les amendements n°2 à n°9, n°12 et n°19 concernant les articles 5, 6, 7, 8, 18  

 et 36 du projet de loi n°6457 (rejetés)
 - Vote sur l’amendement n°10 concernant l’insertion d’un nouvel article entre les articles  

 15 et 16 du projet de loi n°6457 (rejeté)
 - Vote sur les amendements n°11, n°13 et n°14 concernant les articles 16, 18 et 27 du  

 projet de loi n°6457 (rejetés)
 - Vote sur les amendements n°15, n°16, n°17 et n°18 concernant l’article 32 et l’insertion  

 de trois nouveaux articles entre les articles 32 et 33 du projet de loi n°6457 (rejetés)
 - Vote sur l’amendement n°20 concernant l’ajout d’un paragraphe 2° à l’article 55 du  

 projet de loi n°6457 (rejeté)
 - Vote sur les amendements n°21 et n°22 concernant l’article 56 et l’insertion d’un nouvel  

 article entre les articles 56 et 57 du projet de loi n°6457 (rejetés)
 - Vote sur l’amendement n°23 concernant l’insertion d’un article entre les articles 56 et 57  

 du projet de loi n°6457 (rejeté)
 - Vote sur l’amendement n°24 concernant l’insertion d’un article entre les articles 56 et 57  

 du projet de loi n°6457 (rejeté)
 - Vote sur l’ensemble du projet de loi 6457 et dispense du second vote constitutionnel
 - Vote sur l’ensemble du projet de loi 6458 et dispense du second vote constitutionnel
 - Amendements relatifs au projet de loi n°6459
 - Vote sur l’amendement n°1 concernant l’alinéa 1er du paragraphe 1 de l’article 5 du  

 projet de loi n°6459 (rejeté)
 - Vote sur les amendements n°2 et n°3 concernant les articles 7 et 16 du projet de loi  

 n°6459 (rejetés)
 - Vote sur les amendements n°4 et n°5 concernant l’article 16 du projet de loi n°6459 

 (rejetés)

 - Vote sur les amendements n°6 et n°7 concernant l’article 16 du projet de loi n°6459 
 (rejetés)

 - Vote sur les amendements n°8, n°9 et n°10 concernant l’article 37 du projet de lois  
 n°6459 (rejetés)

 - Vote sur les amendements n°11 et n°12 concernant l’article 41 du projet de loi n°6459  
 (rejetés)

 - Vote sur l’amendement n°13 concernant l’ajout d’un alinéa au paragraphe 3 de l’article  
 44 du projet de loi n°6459 (rejeté)

 - Vote sur les amendements n°14 à n°19 concernant les articles 43, 46, 47, 48, 49 et 50  
 du projet de loi n°6459 (rejetés)

 - Vote sur l’ensemble du projet de loi 6459 et dispense du second vote constitutionnel
 - Vote sur l’ensemble du projet de loi 6460 et dispense du second vote constitutionnel
 - Vote sur l’ensemble du projet de loi 6461 et dispense du second vote constitutionnel
 - Vote sur l’ensemble du projet de loi 6462 et dispense du second vote constitutionnel
 - Vote sur l’ensemble du projet de loi 6463 et dispense du second vote constitutionnel
 - Amendements relatifs au projet de loi n°6465: M. Justin Turpel
 - Vote sur les amendements n°1 et n°3 à n°7 concernant les articles 7, 20, 61 et 63 du 

 projet de loi n°6465 (rejetés)
 - Vote sur l’amendement n°2 concernant la suppression de la première phrase du 

 paragraphe (3) de l’article 7 du projet de loi n°6465 (rejeté)
 - Vote sur l’ensemble du projet de loi 6465 et dispense du second vote constitutionnel
 - Vote sur l’ensemble du projet de loi 6757 et dispense du second vote constitutionnel
 - Motions relatives aux projets de loi n°6457, n°6458, n°6459, n°6460, n°6461, 

n°6462, n°6463 et n°6465
 - Motion 1 de Mme Octavie Modert (projet de loi n°6459), motion 4 de M. Fernand  

 Kartheiser et motion 6 de M. Justin Turpel (projets de loi n°6457, n°6458, n°6459,   
 n°6460, n°6461, n°6462, n°6463 et n°6465): M. Claude Wiseler, M. Alex Bodry, M.  
 Fernand Kartheiser, M. Justin Turpel, M. Alex Bodry, M. Gast Gibéryen, M. Justin Turpel,  
 M. Mars Di Bartolomeo, Président, M. Alex Bodry, M. Justin Turpel

 - Vote sur la priorité à accorder à la motion modifiée n°3 (priorité accordée; motion n°1  
 retirée et motions n°4 et n°6 déclarées caduques)

 - Vote sur la motion modifiée n°3 de M. Yves Cruchten (projets de loi n°6457, n°6458,  
 n°6459, n°6460, n°6461, n°6462, n°6463 et n°6465) (adoptée)

 - Vote sur la motion n°2 de Mme Octavie Modert (projet de loi n°6459) (rejetée)
 - Motions n°5, n°7 et n°8 de M. Justin Turpel: M. Justin Turpel, M. Fernand Kartheiser et  

 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction publique et de la Réforme administrative
 - Vote sur la motion n°5 de M. Justin Turpel (projet de loi n°6459) (rejetée)
 - Vote sur la motion n°7 de M. Justin Turpel (projet de loi n°6457) (rejetée)
 - Vote sur la motion n°8 de M. Justin Turpel (projet de loi n°6457) (rejetée)
Au banc du Gouvernement se trouvent: M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre d’État; 
M. Etienne Schneider, Vice-Premier Ministre; MM. Romain Schneider, Félix Braz, Pierre Grame-
gna, Dan Kersch et Claude Meisch, Ministres; M. Marc Hansen, Secrétaire d’État.
(Début de la séance publique à 14.04 heures)   
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esou huet d’Cour de justice vun der Europäe-
scher Unioun den 1. Mäerz 2011 an engem Ar-
rêt festgehalen, dass dës Exceptioun net 
konform ass.
An anere Wierder: No enger Transitiounsphas 
gëtt et keng Konditioune méi, ënnert deenen 
d’Netgläichberechtegung tëschent Mann a Fra 
nach berechtegt wier.
Dofir wäert et duerch dëse Gesetzestext elo net 
méi erlaabt sinn, d’Geschlecht vum Client als 
Kritär ze huelen, fir de Präis vun enger Assu-
rance ze rechnen. Well mir bei der Mise en 
conformité op dësem Punkt eng bestëmmten 
zäitlech Urgence hunn, goufen déi Dispositiou-
nen aus dem initiale Gesetzestext iwwert d’As-
surancen N°6454, déi d’Gläichberechtegung 
uginn, erausgeholl, fir se elo an engem sepa-
rate Projet, dem Projet de loi 6454A, ze disku-
téieren.
An deem Sënn gouf elo d’Scissioun esou virge-
holl, wéi de Statsrot dat a sengem Avis scho 
proposéiert hat.
Här President, de virleiende Gesetzestext gesäit 
zwou Gesetzesännerunge vir, fir sécherzestel-
len, dass eis Legislatioun konform mat den eu-
ropäesche Gesetzer ass. Et ass wichteg, dass et 
keng absichtlech Diskriminatioun tëschent de 
Geschlechter gëtt, an dëst gëllt an eisem all-
deegleche Liewen, also och, wa mer en Assu-
rancëkontrakt ënnerschreiwen.
Ech soen dofir dem Finanzminister an och 
senge Beamte Merci a ginn den Accord vun 
der liberaler Fraktioun zu dësem Projet de loi.
Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

der Madame Rapportrice. Éischten ageschriw-
wene Riedner ass den Här Laurent Mosar.
Discussion générale

 M. Laurent Mosar (CSV).- Jo, fir d’Éischt e 
grousse Merci un eis Rapportrice, déi en exzel-
lente schrëftlechen a mëndleche Virtrag hei 
ofgeliwwert huet. Si huet erkläert, ëm wat et 
geet. Hei gëtt eng Gläichstellung zwësche 
Fraen a Männer och bei den Assurancëkontrak-
ter gemaach. Mir wäerte mat Begeeschterung 
dee Projet de loi stëmmen.

 Plusieurs voix.- Ooh!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 

Merci. Ass dem Här Fayot seng Begeeschterung 
och esou grouss?

 M. Franz Fayot (LSAP).- Merci, Här Pre-
sident. Ech géif och dem Joëlle Elvinger gär 
Merci soe fir säi ganz gudde mëndlechen a 
schrëftleche Rapport. An et ass alles gesot zu 
dësem Projet de loi. Ech géif dann och domat 
den Accord vun der LSAP-Fraktioun ginn.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci. Keng weider Wuertmeldungen?

 Une voix.- Dach!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Da 

ginn ech dovun aus… Ah, entschëllegt, d’Ma-
dame Loschetter huet d’Wuert.

 Mme Viviane Loschetter (déi gréng).- 
Här President, ech wollt just kuerz d’Wuert er-
gräifen, fir der Rapportrice Merci ze soe fir hir 
Rapporten an den Accord vun der grénger 
Fraktioun ze ginn.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci. Domat wäre mer um Enn vun eisen Dis-
kussiounen an d’Regierung huet d’Wuert, den 
Här Finanzminister.
Prise de position du Gouvernement

 M. Pierre Gramegna, Ministre des Fi-
nances.- Merci, Här President. Dir Dammen an 
Dir Hären, ech si frou iwwert déi Begeeschte-
rung iwwert d’Transpositioun vun der Jurispru-
denz vun der Cour de justice, déi hei fir Gläich-
heet oder anescht ausgedréckt „absence de 
discrimination“ sech asetzt och bei den Assu-
rancëprimmen. 
Mir hunn dat missen aus dem originale Projet 
eraushuelen, well d’Transpositioun vu 
Solvency II, wat e ganz décke Volume wäert 
ginn, och nach vill evoluéiert huet, och um eu-
ropäeschen Niveau. Mir wäerten och eng Kéier 
dann d’Geleeënheet hunn, hei an der Chamber 
iwwer Solvency II ze schwätzen. Dat gëtt en 
fait den neie Code de référence fir alles, wat 
mat den Assurancen ze dinn huet. An do fäer-
ten ech, dass eis Diskussiounen e bësse méi 
komplizéiert ginn.
Dofir sinn ech frou, dass mer deen heiten Deel 
konnten eraushuelen, an ech soen dann och 
der Rapportrice villmools Merci fir de schrëft-
lechen a mëndleche Bericht.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Finanzminister. Mir kéinten dann 
direkt zur Ofstëmmung iwwert de Projet 6454A 
iwwergoen.

Vote sur l’ensemble du projet de loi 6454A 
et dispense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmmung fänkt un. Fir d’Éischt déi per-
séinlech Stëmmen. D’Procuratiounen.
(Interruption)
Jo, okay. An de Vote ass ofgeschloss.
Mat deene Korrektiounen, déi ugekënnegt 
sinn, ass de Projet 6454A unanime bei deenen, 
déi elo en ligne waren, dat waren der 56, uge-
holl. A mir korrigéieren dat selbstverständlech.
Résultat définitif après redressement: le projet de 
loi 6454A est adopté à l’unanimité des 60 vo-
tants.
Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par M. Laurent Mosar), Félix Eischen, Léon Glo-
den, Jean-Marie Halsdorf, Mmes Martine Hansen, 
Françoise Hetto-Gaasch (par Mme Nancy 
Arendt), MM. Aly Kaes, Marc Lies, Mme Martine 
Mergen, M. Paul-Henri Meyers, Mme Octavie 
Modert, MM. Laurent Mosar, Marcel Oberweis 
(par M. Jean-Marie Halsdorf), Gilles Roth, Marco 
Schank, Marc Spautz (par Mme Octavie Modert), 
Serge Wilmes, Claude Wiseler (par M. Félix Ei-
schen), Michel Wolter (par Mme Martine Mergen) 
et Laurent Zeimet;
MM. Marc Angel (par M. Roger Negri), Frank 
Arndt (par Mme Claudia Dall’Agnol), Alex Bodry, 
Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves 
Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum (par 
Mme Simone Beissel), Mme Simone Beissel, M. 
Eugène Berger, Mme Anne Brasseur, M. Lex Delles 
(par M. Eugène Berger), Mme Joëlle Elvinger, MM. 
Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, Edy 
Mertens et Mme Lydie Polfer;

MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché (par Mme Viviane Loschet-
ter), Viviane Loschetter et M. Roberto Traversini;

MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding;

MM. Justin Turpel et Serge Urbany.

Ass d’Chamber bereet, d’Dispens vum zweete 
Vote ze ginn?

(Assentiment) 

Dann ass dat esou décidéiert.

Ech soen Iech Merci. A mir géifen dann direkt 
zum nächste Projet vum Ordre du jour iwwer-
goen. Dat ass de Projet 6751 an et geet do ëm 
en EU-Reglement iwwert d’Compétence judi-
ciaire. D’Wuert huet direkt d’Rapportrice, 
d’Madame Simone Beissel, déi scho prett ass.

6. 6751 - Projet de loi relatif à la 
mise en application du règlement 
(UE) n°1215/2012 du 12 décembre 
2012 concernant la compétence judi-
ciaire, la reconnaissance et l’exécu-
tion des décisions en matière civile 
et commerciale (refonte) et modi-
fiant le Nouveau Code de procédure 
civile
Rapport de la Commission juridique

 Mme Simone Beissel (DP).- Merci, Här 
President. Dir Dammen an Dir Hären, et geet 
bei dësem Projet ëm d’Ëmännerung vum Nou-
veau Code de procédure civile am Kader vun 
der Applikatioun vun dem EU-Reglement 
N°1215/2012, och genannt Reglement 
„Bruxelles bis“. Dat Reglement betrëfft 
d’Compétence judiciaire, d’Reconnaissance an 
d’Exekutioun vu Justizuerteeler en matière civile 
et commerciale an de Länner vun der EU.

Ganz kuerz zur Prozedur: Den Dépôt war den 3. 
Dezember 2014. De Statsrot huet den 20. Ja-
nuar 2015 säin Avis ofginn, dee ganz positiv 
war. Ech si genannt ginn als Rapporteur an den 
18. Mäerz huet d’Kommissioun dëse Rapport 
écrit ugeholl, deen Der jo kennt.

Zum Contenu: Et gëtt hei een Artikel mat dräi 
Paragrafen. Et geet drëm, fir en neien Arti-
kel 685-4 an den Neie Code de procédure civile 
anzesetzen, dëst ebe mat Referenz op dee 
Reglement „Bruxelles bis“, dee jo d’application 
directe ass an all eise Länner. D’Reglementer 
sinn d’application directe, mä heiansdo mussen 
Detailpunkte regléiert ginn, an dat ass den Ob-
jet vun dësem Projet de loi.

Hei geet et och drëm, fir d’Sécurité juridique ze 
héijen. De President vum Tribunal d’arrondisse-
ment kritt d’Kompetenz, fir iwwer all d’Deman-
den, déi d’Exekutioun oder de Refus d’exécution 
oder d’Absence de motifs vun enger Décision 
d’exécution betreffen, ze statuéieren. Et ass 
ageféiert ginn op Wonsch vum Statsrot, dass de 
System d’Prozedur vum Référé ass, dat heescht 
d’Schnellverfahren. An dat hu mer och ageféiert 
sougutt an éischter Instanz wéi am Appell.

De Règlement „Bruxelles bis“ huet als Zil, fir de 
Principe de reconnaissance mutuelle ze renfor-
céieren an d’Zirkulatioun notamment vun alle-
guerten de Justizuerteeler intra-EU ze ver-
besseren.
Eng grouss Nouveautéit, déi dëse Projet mat 
sech bréngt, an doriwwer si ganz vill Affekote 
frou, dat ass, dass d’Exequatur an all eise Län-
ner ofgeschaaft gëtt, d’Exequatur, ënnert där 
d’Affekoten ëmmer gelidden hunn, mat all de 
Formalitéiten. 
De Créancier vun engem Uerteel, wat an 
iergendengem EU-Land geholl ginn ass, kritt 
elo automatesch eng Kopie, e Certificat d’au-
thenticité, a wann et Force exécutoire an 
engem Land huet, kann dat Uerteel direkt an 
engem anere Land exekutéiert ginn. Dat 
heescht keng Formalitéite méi, vill manner 
Käschten, vill méi kuerz Délaien an dofir eng 
verbessert Sécurité juridique.
Et ass awer och esou: D’Sécurité juridique ass jo 
awer zu den zwou Säiten. Dat heescht, den Dé-
biteur vun dem Uerteel ass awer och geschützt. 
Ech hunn Iech virdru gesot, dass et 
d’Méiglechkeet gëtt, fir ebe just seng Exeku-
tioun virun dem President vum Bezirksgeriicht 
ze contestéieren, mat all de Voie-de-recoursen, 
déi do sinn.
Also, am grousse Ganzen ass dee Projet de loi 
hei ganz wichteg, well et ergëtt en „mieux lé-
giférer“, vun deem Der wësst, wat eng vun den 
Zilsetzunge vun Europa ass. D’Sécurité juri-
dique ass garantéiert.
Mä wat och ganz wichteg ass, ass, dass mer hei 
op engem gudde Wee sinn, well ebe just en 
matière de compétence civile et commerciale 
et net esou evident ass, fir eben d’Legislatioune 
vun eise Länner net nëmmen ze rapprochéie-
ren, mä deelweis souguer ze harmoniséieren a 
wierklech vill méi eng effikass Exekutioun vun 
den Uerteeler ze maachen.
Fir de Rescht verweisen ech op mäi schrëft-
leche Rapport. Wëssend ëm d’Wichtegkeet vun 
dësem Projet, bréngen ech mat Freed den Ac-
cord vun der DP-Fraktioun an ech soen Iech 
Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och der Madame Rapportrice. An éischten age-
schriwwene Riedner ass den Här Léon Gloden.
Discussion générale

 M. Léon Gloden (CSV).- Merci, Här Pre-
sident. Fir d’Éischt och am Numm vun der 
CSV-Fraktioun der Rapportrice Merci fir hire 
mëndlechen a schrëftleche Rapport. D’Rappor-
trice ass op d’Nouveautéiten agaangen. Mir 
maachen hei wierklech e Paradigmewiessel, 
well op europäeschem Niveau gëtt et elo méi 
einfach, Jugementer ze exekutéieren, déi an 
engem anere Memberland geschwat gi sinn.
Et ass e Paradigmewiessel an deem Sënn, datt 
de Créancier elo net muss eng Requête maa-
chen, mä den Débiteur muss eng Requête 
maache beim President vum Référé, wann e 
wëllt d’Exekutioun empêchéieren. Ech 
mengen, dat heiten ass e Gesetzestext, deen ee 
kann an déi Kategorie klasséieren, wou mer 
wierklech méi effizient kënnen d’Justiz op euro-
päeschem Niveau ëmsetzen.
An d’CSV-Fraktioun gëtt natierlech hiren Ac-
cord zu dësem Projet.

 Une voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 

Merci. Nächste Riedner ass den Här Fayot.
 M. Franz Fayot (LSAP).- Jo, Merci, Här Pre-

sident. Och vu mir e Merci un d’Simone Beissel 
fir hire ganz gudde schrëftlechen a mëndleche 
Rapport. Ech mengen, si huet alles gesot zu dë-
sem Projet de loi. Et handelt sech hei effektiv 
ëm eng wichteg Amélioratioun. All d’Affekoten 
heibanne wëssen, wéi penibel et ëmmer war, 
fir déi Exequatursprozedur do ze maachen, wat 
jo u sech e Frein ass zu der fräier Zirkulatioun 
vun de Jugementer. Ech mengen, dat hei ass e 
klenge Projet de loi am Kader vun eiser heite-
ger Debatt, mä awer e ganz wichtegen.

An dofir bréngen ech dann och den Accord 
vun der LSAP-Fraktioun zu dësem Projet.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci. Nächst Riednerin ass d’Madame 
Loschetter.

 Mme Viviane Loschetter (déi gréng).- Jo, 
Här President, just e puer Wierder, fir der Ma-
dame Beissel Merci ze soe fir hire mëndlechen 
a schrëftleche Rapport an den Accord vun der 
grénger Fraktioun ze ginn.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci. Den Här Reding.

 M. Roy Reding (ADR).- Jo, Merci, Här Pre-
sident. Merci der Rapportrice. Mir kënnen als 
ADR eis leider Gottes deem positive Vote hei 
net uschléissen.

Et ass wouer, et ass net méi um Créancier, et 
ass um Débiteur, fir elo e Recours ze maache 
géint d’Exekutioun vun engem Uerteel hei zu 
Lëtzebuerg. An dat ass wahrscheinlech a 95%, 
an 98% vun de Fäll eng gutt Saach. D’Käschte 
ginn erof, d’Prozedure gi méi schnell. Mä ver-
giesse mer net, datt aner Länner an Europa 
zum Deel eng ganz aner Virstellung hu vu Jus-
tice an och eng gewëss Korruptioun. Dat ass ein-
fach Fakt!
Ech schwätzen einfach elo emol ganz aus der 
Praxis. Zwee Belsch maachen eng Liquidatioun 
vun hirer Communauté. Dee Mann ass geplën-
nert op Lëtzebuerg, d’Fra verschweigt dat. De 
Mann kritt en Notaire genannt, fir hien ze vertrie-
den. Deen ënnerschreift en Acte de liquidation, 
wou de Mann op eemol ganz vill Sue schëlleg 
ass, an d’Fra exekutéiert dat dann zu Lëtzebuerg 
mat enger Saisie sur salaire, obwuel dee Mann ni-
mools d’Méiglechkeet hat, sech ze verteidegen. 
Jo, en huet hei nach ëmmer eng Recours-
méiglechkeet. Mä dat dote si Fäll, déi et gëtt.
Et gëtt Fäll, wou a Rumänien en Uerteel ges-
prach gëtt vun engem Divorce. Dat gëtt zu Lët-
zebuerg transcrivéiert. D’Fra ass also gescheet a 
keeft en Immeubel. An doropshi geet hire 
Mann hin a freet a kritt a Rumänien d’Annulla-
tioun vun deem Uerteel. Dat sinn alles Saa-
chen, déi fir déi betraffe Leit extrem, extrem 
schlëmm sinn. An ech fannen, d’Rechts-
sécherheet soll net geaffert gi mat engem Text 
wéi deem heiten, obwuel en dann natierlech 
Commerçanten erlaabt, vill méi liicht ze exeku-
téieren oder Inkassoverfahren ze maachen.
Mä hei bleift fir de Bierger d’Rechtssécherheet 
e ganzt Stéck Wee op der Streck an duerfir 
wäerte mir dëse Projet net matstëmmen.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 

Merci. Dann hunn ech d’Wuertmeldung vum 
Här Urbany.

 M. Serge Urbany (déi Lénk).- Jo, Här Pre-
sident, mir wäerten och dee Projet hei net 
matstëmmen. Et si schonn Ursaachen hei ge-
nannt ginn. Eng aner Ursaach ass en déift 
Mësstrauen, wat mir einfach hu vis-à-vis vun 
deem Et-méi-einfach-Maachen, fir Uerteeler ze 
exekutéieren. Ganz einfach, well mer wëssen, 
dass déi, déi Uerteeler exekutéieren, meesch-
tens op där anerer Säit vun der sozialer Barrière 
stinn - net nëmmen, mä dacks, mä dacks! -, an 
och profitéieren zum Beispill vu Klauselen, déi 
festleeën, wou en Uerteel soll geholl ginn a 
wou en Uerteel soll exekutéiert ginn.
Dat sinn déi sougenannt Klauselen, wat de For 
ugeet, wat d’Geriicht ugeet, wou dann am 
Kontrakt festgeluecht gëtt, wat fir ee Geriicht 
dat soll sinn. Dat si Kontrakter, do kann ee sech 
net dergéint wieren. An duerfir kënne mir dee 
Projet hei, och wann et e Reglement ass, wat 
direkt applikabel ass am Prinzip, awer net stëm-
men.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci. Domat si mer um Enn vun der allge-
menger Diskussioun. An den Här Justizminister 
huet d’Wuert.
Prise de position du Gouvernement

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Merci, 
Här President. E grousse Merci un d’Madame 
Beissel fir hiren exzellente mëndlechen a 
schrëftleche Rapport. Ech si ganz frou, dass 
deen heite Projet ganz séier duerch d’Chamber 
konnt goen. En ass ufanks Dezember vum 
leschte Joer déposéiert ginn. An et ass och 
gutt, dass mer virugemaach hunn, well en ass 
directement applikabel hei zu Lëtzebuerg zën-
ter dem 10. Januar 2015.
Mir hunn awer e Gesetz trotzdeem musse maa-
chen, fir am Gesetz och ze beschreiwen, wien 
hei zu Lëtzebuerg de Point national ass. Dat ass 
an eisem Fall de President vum Tribunal d’ar-
rondissement, dee siégéiert wéi en matière de 
référé. Dofir hu mer e Gesetz séier gebraucht, 
well et ass, wéi gesot, directement applikabel 
zënter dem 10. Januar. Dofir der Chamber e 
grousse Merci!
Mir bewegen eis hei am méi allgemenge Kader, 
deen zréckgeet op d’Konventioun vu Bréissel 
vun 1968 schonn, a méi spezifesch och nach 
am Kader vum Conseil vun Tampere vun 1999, 
wou sech an Europa drop verstännegt konnt 
ginn, dass mer wëllen e gemeinsamen euro-
päesche Raum de justice, de sécurité et de li-
berté schafen.
Dozou gehéiert, dass ee probéiert, all interme-
diär Exekutiounsprozeduren no Méiglechkeet 
bannent der Europäescher Unioun ze eliminéie-
ren. Dat geschitt haut doduerch, dass mer 
d’Exequatur hei eliminéieren. Ech wëll dofir all 
deene Merci soen, déi dat hei ënnerstëtzen.
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Dem Här Reding an dem Här Urbany wëll ech 
just kuerz äntwerten; dem Här Reding, fir ze 
soen, dass déi Argumenter, déi en opwërft, 
dass et an der Europäescher Unioun an een-
zelne Länner um Niveau vun der Justiz Schwie-
regkeete gëtt, dass dat bien entendu stëmmt. 
Dat ass gewosst, dat ass näischt Neies. Mä et 
ass eigentlech keen Argument, fir deem heiten 
ze widderspriechen, well an där...

 Une voix.- Et ass d’Ausnahm.
 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Et ass 

éischtens eng absolutt Ausnahm an och an 
deem aktuelle Kader, dee mer hunn, Bréissel I, 
spillt genau datselwecht. An de Fait, dass mer 
eng Exequatur hunn, ännert dorunner stricte-
ment näischt.
Dass Der Iech elo verweigert, eng Exequatur 
ofzeschafen, déi jo um Fong op deem dote 
Punkt näischt ännert, ass eigentlech net zilfüh-
rend. Déi Argumentatioun, doriwwer kann een 
diskutéieren, Här Reding, mä et ass awer keen 
Argument, fir de Vote heizou ze refuséieren, 
well dat, wat Dir bemängelt, gëtt net hei-
duerch agefouert. Dat hu mer och ënner Bréis-
sel I, an dorunner musse mer schaffen.
An dofir gëtt et an Europa och mëttlerweil eng 
ganz Partie Direktiven, déi mer schonn zu Lët-
zebuerg ëmgesat hunn, déi berühmt „ABC-
Direktiven“. Et sinn dräi weiderer ënnerwee an 
deem dote Beräich, och iwwert d’Présomption 
d’innocence, wat e ganz wesentleche Punkt 
ass. Dat ass jo d’Unerkennung, dass et Schwie-
regkeete gëtt. Mä déi Argumenter beleeën net, 
firwat dass ee soll net de Schratt maache vu 
Bréissel I op Bréissel Ibis an einfach d’Exequatur 
ofschafen. Sorry, dat Argument gräift fir meng 
Begrëffer hei absolutt net!
Dem Här Urbany wëll ech just äntwerten, dass 
Äert Argument par rapport zu Verträg en Argu-
ment ass, wat nëmmen am Droit commercial 
stattfënnt, iwwert dat een och kann diskutéie-
ren, Här Urbany. Dat maache mer haut net. Mä 
Dir hutt vläicht iwwersinn, hei geet et och ëm 
Droit civil, et geet och ëm Familljerecht. An 
dass Der Iech do verweigert, dass am Beräich 
vum Familljerecht Décisioune kënne ganz séier 
ëmgesat ginn, wann et ëm vital Intérête geet 
vu Kanner, vun Elteren, dorop musst Der dann 
awer och äntwerten. Ech fäerte ganz, Dir hutt 
Iech et e bësse liicht gemaach.

 M. Serge Urbany (déi Lénk).- Ech hu ge-
sot, an der Majoritéit vun de Fäll kann et 
schlecht sinn, och wann et an enger Minoritéit 
vu Fäll kann en Avantage sinn.

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Mä et 
ass net an der Majoritéit vun de Fäll, Här Ur-
bany.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Sou, 
domat si mer um Enn vun der Diskussioun a 
mir ginn zur Ofstëmmung iwwer.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 6751 et 
dispense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmmung ass lancéiert. Déi perséinlech 
Ofstëmmungen. D’Procuratiounen. An d’Of-
stëmmung ass eriwwer.
De Projet de loi 6751 ass mat 55 Jo-Stëmmen, 3 
Nee-Stëmmen an 2 Abstentiounen ugeholl.
Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie Andrich-
Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher (par M. 
Laurent Mosar), Félix Eischen, Léon Gloden, Jean-
Marie Halsdorf, Mmes Martine Hansen, Françoise 
Hetto-Gaasch (par Mme Nancy Arendt), MM. Aly 
Kaes, Marc Lies, Mme Martine Mergen, M. Paul-
Henri Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent 
Mosar, Marcel Oberweis (par Mme Octavie Mo-
dert), Gilles Roth, Marco Schank, Marc Spautz 
(par M. Claude Wiseler), Serge Wilmes, Claude Wi-
seler, Michel Wolter (par Mme Martine Mergen) et 
Laurent Zeimet;
MM. Marc Angel (par M. Roger Negri), Frank 
Arndt (par Mme Cécile Hemmen), Alex Bodry, 
Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves 
Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, Mme 
Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme Anne Bras-
seur, M. Lex Delles (par M. Eugène Berger), Mme 
Joëlle Elvinger, MM. Gusty Graas, Max Hahn, 
Alexander Krieps, Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini.
Ont voté non: MM. Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding.
Se sont abstenus: MM. Justin Turpel et Serge Ur-
bany.
Ass d’Chamber bereet, fir d’Dispens vum zweete 
Vote ze ginn?

(Assentiment)
Merci. Dann ass dat esou décidéiert.
Mir kommen dann elo zur Diskussioun vun de 
Projet-de-loie 6457, 6458, 6459, 6460, 6461, 
6462, 6463, 6465 a 6757 iwwert d’Reform vun 
der Fonction publique an den Accord salarial 
mat der Fonction publique. D’Riedezäit ass nom 
Modell 6 virgesinn. An den Débat gëtt mat 
engem Rapport an an engem Floss gefouert. 
D’Wuert huet direkt den honorabele Rapporteur, 
den Här Yves Cruchten, dee scho prett ass.

 Une voix.- Très bien!

7. 6457 - Projet de loi modifiant:
1) la loi modifiée du 16 avril 1979 
fixant le statut général des fonction-
naires de l’État;
2) la loi modifiée du 9 décembre 
2005 déterminant les conditions et 
modalités de nomination de certains 
fonctionnaires occupant des fonc-
tions dirigeantes dans les adminis-
trations et services de l’État;
3) la loi du 16 avril 1979 portant ré-
glementation de la grève dans les 
services de l’État et des établisse-
ments publics placés sous le contrôle 
direct de l’État;
4) la loi modifiée du 15 juin 1999 
portant organisation de l’Institut 
national d’administration publique;
5) la loi modifiée du 30 juin 1947 
portant organisation du corps diplo-
matique;
6) la loi modifiée du 23 juillet 1952 
concernant l’organisation militaire 
et
7) la loi modifiée du 10 août 1992 
portant création de l’entreprise des 
postes et télécommunications
6458 - Projet de loi transposant cer-
taines dispositions de l’accord sala-
rial du 15 juillet 2011 dans la fonc-
tion publique et modifiant la loi mo-
difiée du 22 juin 1963 portant fixa-
tion de la valeur numérique des 
traitements des fonctionnaires de 
l’État ainsi que des modalités de 
mise en vigueur de la loi du 22 juin 
1963 fixant le régime des traite-
ments des fonctionnaires de l’État
6459 - Projet de loi fixant le régime 
des traitements et les conditions et 
modalités d’avancement des fonc-
tionnaires de l’État
6460 - Projet de loi modifiant:
1) la loi modifiée du 3 août 1998 ins-
tituant des régimes de pension spé-
ciaux pour les fonctionnaires de 
l’État et des communes ainsi que 
pour les agents de la Société natio-
nale des Chemins de Fer luxembour-
geois;
2) la loi modifiée du 18 juillet 2000 
ayant pour objet la coordination des 
régimes de pension
6461 - Projet de loi instituant un ré-
gime de pension spécial transitoire 
pour les fonctionnaires de l’État et 
des communes ainsi que pour les 
agents de la Société nationale des 
Chemins de Fer luxembourgeois
6462 - Projet de loi fixant les condi-
tions et modalités de l’accès du fonc-
tionnaire à un groupe de traitement 
supérieur au sien et de l’employé de 
l’État à un groupe d’indemnité supé-
rieur au sien
6463 - Projet de loi fixant les condi-
tions et modalités selon lesquelles le 
fonctionnaire de l’État peut changer 
d’administration
6465 - Projet de loi déterminant le 
régime et les indemnités des em-
ployés de l’État
6757 - Projet de loi modifiant a) la 
loi modifiée du 7 août 1912 concer-
nant la création d’une caisse de pré-
voyance pour les fonctionnaires et 
employés des communes et établis-
sements publics et b) la loi modifiée 
du 24 décembre 1985 fixant le sta-
tut général des fonctionnaires com-
munaux

Rapports de la Commission de la Fonction 
publique et de la Réforme administrative 
sur les projets de loi 6457, 6458, 6459, 
6460, 6461, 6462, 6463 et 6465 ainsi que 
rapport de la Commission des Affaires inté-
rieures sur le projet de loi 6757

 M. Yves Cruchten (LSAP), rapporteur.- 
Merci, Här President. Dir Dammen an Dir Hä-
ren, wéi de President elo gesot huet, huele mer 
eis de ganze Mëtteg Zäit, net fir iwwer ee Ge-
setz ze schwätzen an ze stëmmen, mä direkt e 
ganze Pak vu Gesetzer.
Wéi Der op Ärem Ordre du jour gesitt, dréit 
sech de Mëtteg alles ëm de Stat a seng Beam-
ten. Zu deem ganze Reformpak zielen eng 
 aacht Gesetzer an derbäi kënnt och nach de 
Projet de loi 6757, mat deem mer déi nei Be-
stëmmunge fir den Trimestre de faveur zäit-
gläich bei de Gemengebeamten ëmsetzen.
Mir waren eis an der Kommissioun eens, datt 
mer haut de Rapport an och d’Diskussioun 
iwwert dat Ganzt féieren an net eenzel iwwer 
all Gesetz. Motivéiert hu mer dat, well éisch-
tens all déi Gesetzer zesummenhänken, an 
zweetens, well se och zesummen ausgeschafft, 
zum Deel verhandelt an och déposéiert 
goufen.
Ech wëll direkt virausschécken, datt déi ganz 
Projeten zimlech technesch a komplizéiert sinn 
an dacks nëmme vu Spezialiste richteg ze ver-
stoe sinn. Ech ginn d’Hoffnung awer net op, 
datt och deen een oder aneren Netspezialist hei-
bannen, awer och dobaussen haut nolauschtert, 
an dofir hunn ech probéiert, mäi mëndleche 
Rapport esou einfach a verständlech wéi 
méiglech ze halen, an ech hu mer och vläicht 
déi eng oder aner Largesse erlaabt an der Termi-
nologie, zemools wann ech vum Franséischen 
an dat Lëtzebuergescht iwwersetzen. Huelt mer 
dat wann ech gelift net ze vill iwwel! Natierlech 
kënnt Der ëmmer déi komplett schrëftlech Rap-
porte derbäihuelen, fir eppes nozekucken, wann 
eppes net sollt kloer sinn.
Och kann ech beim beschte Wëllen net op all 
Aspekt vun dëse Reformen agoen. Dat géif de 
Kader vun haut de Mëtteg komplett sprengen, 
an ech fäerten, datt souwuel d’Nolauschterer 
op der Chamberstribün wéi och verschidde 
Kolleegen heibanne soss géife fortlafen. Ech li-
mitéiere mech dofir a menger Ried op déi aus 
menger Siicht wichtegst Aspekter vun dëse Ge-
setzer.
Ëm wat fir eng Gesetzer geet et?
Ma fir d’Éischt geet et ëm de Statut vum Fonc-
tionnaire. Et geet awer och ëm d’Paien, d’Car-
rièrë vun de Fonctionnairen a Beamte beim Stat. 
Et geet och ëm d’Mobilitéit bannent dem Stats-
déngscht, grad ewéi ëm d’Pensioune vun 
deenen, déi beim Stat, der Gemeng oder der Ei-
sebunn schaffen. Zu gudder Lescht gehéiert zu 
dësem Reformpak och nach en Accord salarial, 
deen zäitgläich mat dëse Reformen tëschent Ge-
werkschaft a Regierung ausgehandelt gouf. Aus-
gangspunkt vun deem Ganze war de Regie-
rungsprogramm vun 2009, deen eng Rei Re-
forme virgesinn huet, engersäits, an anerersäits 
Gehaltsfuerderunge vun de Beamten.
Dëse Reformpak baséiert sech also op e Kom-
promëss, dee fonnt gouf no laangen a ville Ver-
handlungen an de Joren 2010 bis 2011. Den 
Dépôt vun de Gesetzer war de 26. Juli 2012 
duerch den Här Minister vun der Fonction pu-
blique François Biltgen an déi bäigeuerdnet Mi-
nistesch, d’Madame Octavie Modert, déi dann 
och als Member vun eiser Kommissioun dësen 
Dossier bis zum Schluss begleet huet.
Eng weider Verhandlungsronn mat der CGFP 
ass néideg ginn am Joer 2014, wou deen neie 
Minister vun der Fonction publique, den Här 
Kersch, nach en Accord fonnt huet mat der Ge-
werkschaft, fir ënner anerem dee Litige bäize-
leeën, dee bestanen huet op dem Échelon, mat 
deem d’Stagiairë während hirem Stage rému-
néréiert ginn.
Eis Kommissioun huet sech an deene leschte 
Méint dacks getraff: 36-mol hu mer eis mat all 
dëse Gesetzer ausenanergesat. Do goufen den 
Avis vun der Dateschutzkommissioun, awer 
virun allem och d’Avisen an d’Zousazavise vun 
der Chambre des Fonctionnaires et Employés 
Publics grad ewéi déi vum Statsrot analyséiert. 
D’Beruffskummer vun de Fonctionnairen huet 
eis e ganz nëtzlechen Avis ginn an eis op vill 
Problemer opmierksam gemaach, déi zum Deel 
och vum Statsrot opgeworf goufen.
Grad dësen hat vill Leit erféiert, wéi en den 21. 
Januar 2014 mat sengem éischten Avis eng 
gutt honnert Oppositions formelles presen-
téiert huet. Dat ass awer net verwonnerlech, 
wann een d’Envergure vun deem ganze Re-
formpak kuckt. Eleng d’Gesetzestexter kom-
men zesummen op 244 Säiten, a mäi schrëft-
leche Rapport huet der net manner wéi 431. 
Dat mécht zesumme 675 Säiten. Wann een déi 
vill Oppositions formelles am Detail kuckt, da 
fält engem och op, datt eng ganz Rëtsch sech 
dacks widderhuelen.

Här President, d’Regierung huet am Joer 2012 
e Gesetzesprojet fir en neie Statut vum Fonc-
tionnaire déposéiert. Dat war néideg, well dëse 
wichtege Statut huet ewell 37 Joer um Bockel 
an et ass Zäit ginn, net méi just drun ze 
pléischteren, mä en eng Kéier ganz op de 
Leescht ze huelen.
D’Ziler vun de Projete ware ganz kloer: De Sta-
tut soll op enger ganzer Rei Plazen aména-
géiert ginn, ouni datt en awer a Fro gestallt 
gëtt. D’Fonction publique soll méi modern 
ginn, der heiteger Zäit an och der heiteger 
Gesellschaft ugepasst ginn. D’Gestioun vum 
Personal grad ewéi d’Bewäertungsmechanisme 
fir déi eenzel Beamten, awer och fir d’Verwal-
tung spillen hei eng grouss Roll.
Sou féiere mer endlech de System a vun der 
Gestion par objectifs, déi de Verwaltungen de 
Moyen gëtt, hir Performance op organisatore-
schem Plang ze géréieren an d’Personal ze en-
couragéieren, seng individuell Performance ze 
verbesseren. Sou gëtt elo an all Verwaltung en 
Organigramm virgeschriwwen, och fir déi, déi 
bis elo nach keen haten.
Eng Postebeschreiwung definéiert d’Missioun 
an d’Aktivitéite grad ewéi déi néideg Kompe-
tenzen, fir dës kënnen ze erfëllen. All Fonction-
naire kritt elo en individuellen Aarbechtsplang, 
bei deem jiddweree kann novollzéien, wat en 
ze dinn huet a fir wat e Verantwortung dréit. 
Dëse Programm leeft iwwer dräi Joer an um 
Enn vum leschte Joer gëtt dann all Kéiers de Bi-
lan gezunn. Dozou gehéieren natierlech och 
individuell Gespréicher tëschent de Beamten 
an hirem Virgesetzten.
D’Bewäertung vum Personal geschitt iwwert de 
sougenannten „système d’appréciation des 
performances professionnelles“. Et sollen hei 
véier Niveaue ginn. Erreecht de Fonctionnaire 
den Niveau 4, sou kritt e fir seng gutt Aarbecht 
dräi Deeg Congé guttgeschriwwen. Erreecht 
de Fonctionnaire den Niveau 3, sou geschitt 
zwar direkt näischt, mä dee Betraffene weess 
awer, wou en drun ass. Sollt bei der Bewäer-
tung nëmmen den Niveau 2 erauskommen, 
sou kritt dee Concernéierten un d’Häerz ge-
luecht, Formatiounen ze beleeën, déi em bei 
senger Aarbecht hëllefe kënnen.
Den Niveau 1 déclenchéiert déi sougenannten 
„procédure d’amélioration des performances 
professionnelles“. Do kritt de Beamte bis zu 
engem Joer Zäit, duerch zousätzlech Forma-
tioune seng Performance ze verbesseren. Sollt 
allerdéngs dann eng zweete Kéier den Ni-
veau 1 bei der Bewäertung festgestallt ginn, 
sou gëtt d’Prozedur vun der Insuffisance pro-
fessionnelle déclenchéiert, déi och spillt zum 
Beispill am Fall vu manifester Inkompetenz 
oder nach Laxismus. Dës Prozedur kann entwe-
der zu engem Déplacement, enger Reaffekta-
tioun oder awer och enger Revokatioun, also 
enger Kënnegung féieren.
Et ass festzehalen, datt dëse ganze Bewäer-
tungssystem net méi esou agefouert gëtt, wéi 
dat am ursprénglechen Text virgesi war. Dësen 
hat eng dach zimlech komplizéiert an opwän-
neg Prozedur virgesi mat Asproch-
méiglechkeete bei enger Kommissioun oder 
nach e Mediateur. Och huet déi vereinfacht 
Prozedur... - elo hunn ech eppes iwwer-
sprongen! Dësen hat eng komplizéiert an 
opwänneg Prozedur virgesinn -, an am neie Re-
gime, an där neier Prozedur, déi mer hunn, 
huet dat och keen Effet méi op d’Pai vun de 
Beamten.
Et war de Statsrot, dee sech un enger Partie 
Dispositioune gestouss huet. A bei deenen 
zousätzleche Verhandlunge mat der Gewerk-
schaft huet deen heitege Minister vun der 
Fonction publique dës Vereinfachung virge-
schloen, déi och vun der Kommissioun esou 
guttgeheescht gouf.
Wa sech d’Fonctionnairen an Zukunft direkt 
dräimol an hirer Carrière esou enger Bewäer-
tung mussen ënnerzéien, sou ass et och nëm-
men normal, datt och uewen an der Chefetage 
en „système d’appréciation des compétences 
de direction“ agefouert gëtt.
Weider Neierungen am Statut sinn d’Aféierung 
vum Congé linguistique, wéi e schonn am 
Code du Travail virgesinn ass, oder nach eng 
Dispens fir déi Beamten, déi während hirer 
Beschäftegung zum Beispill en Universitéitsstu-
dium ofschléissen. Hei valoriséiert de Stat seng 
Fonctionnairen, andeems en an hir Ausbildung, 
hiert Wëssen an hiert Kënnen investéiert.
De Projet de loi, sou wéi en déposéiert gouf, 
hat och eng ganz Rëtsch Neibestëmmunge 
virgesinn, déi mat der Deontologie, de Rechter 
a Flichte vun de Beamten ze dinn haten. De 
Statsrot huet eis awer e Stréch duerch d’Rech-
nung gemaach, wéi en direkt e puer Opposi-
tions formelles doriwwer formuléiert huet. Ën-
ner anerem hätt de Statsrot gäre prezis Defini-
tioune gehat vun enger ganzer Rëtsch Prinzi-
pien, déi do virgesi waren. Wann de Stat zum 
Beispill vu senge Beamten eng gewësse Loyau-
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téit verlaangt, da muss ee sech froen: Wat ass 
da genee déi Loyautéit? Wou fänkt se un? Wou 
hält se op?
An der Kommissioun ware mer eis séier eens, 
datt mer déi komplex Froen do net auf die 
Schnelle geléist kriten. An et gouf dunn un 
engem Status quo festgehalen. Dat heescht, all 
déi Bestëmmunge vun haut iwwert d’Rechter 
an d’Flichte vun de Statsbeamte bleiwen den 
Ament nach bestoen an en neit, separat Gesetz 
iwwert d’Deontologie an d’Disziplin vun de 
Beamte gëtt ausgeschafft. Dat gëtt dem Minis-
ter vun der Fonction publique an och eis 
d’Méiglechkeet, nach eemol am Detail do-
riwwer mat de Gewerkschaften ze diskutéieren 
an och d’Meenung zum Beispill vun der 
Chambre des Fonctionnaires et Employés Pu-
blics anzehuelen.
Well souwuel de Statsrot wéi och d’Chambre 
des Fonctionnaires et Employés Publics d’Aféie-
rung vun engem Rapport d’expérience profes-
sionnelle a Fro gestallt hunn an och well eis 
Kommissioun un der Plus-value vun esou 
engem Rapport gezweifelt huet, deen een am 
Fong eréischt schreift, ier een an d’Pensioun 
geet, gouf dës Iddi fale gelooss.
E weidere wichtege Punkt am neie Statut ass 
d’Reform vum Stage. Hei sollen an Zukunft all 
d’Beamten an d’Fonctionnairen d’selwecht be-
handelt ginn. Bis elo gouf et verschidde Stagë 
bei den eenzelne Carrièren oder guer kee Stage 
bei nach anere Carrièren. Vun elo un ass 
d’Dauer vum Stage op dräi Joer fixéiert, an 
zwar fir all d’Fonctionnairen, déi nei ufänken, 
egal a wat fir enger Carrière se sinn. Wéi Der 
wësst, leeft während dem Stage och eng For-
matioun fir de Beamten. Schliisslech gëtt de 
Stage jo och mat engem Examen ofgeschloss.
Während der Stagezäit gëtt an Zukunft dem 
Fonctionnaire seng Pai op 80% vum drëtten 
Échelon aus dem Ufanksgrad während den 
éischten zwee Joer respektiv 90% vum véierten 
Échelon aus dem Ufanksgrad fir dat drëtt a 
lescht Stagejoer fixéiert.
Op dësem leschte Punkt gouf et en Dissens 
tëschent der CGFP an der viregter Regierung. 
Et war ee sech net eens, op wat fir enger Basis, 
also wat fir engem Échelon d’Ufanksgehälter 
am Stage sollte bezuelt ginn. Bei den Nover-
handlungen zejoert konnt de Minister Kersch 
dëse Problem léisen an et gouf sech drop gëee-
negt, datt am drëtte Stagejoer de véierten 
Échelon fir d’Berechnung geholl gëtt.
A wa mer scho bei den Ufanksgehälter sinn, da 
gëtt dat mer d’Geleeënheet, eriwwerzesprange 
bei de Projet de loi iwwert d’Traitementer, also 
d’Paien an d’Carrièrë vun de Fonctionnairen.
Et muss ee wëssen, datt deen heitege Regime a 
senger Substanz nach ëmmer opgebaut ass op 
deem aus dem Joer 1963. Et misst jiddweren-
gem kloer sinn, datt mer haut, 52 Joer duerno, 
dëse Regime un d’Situatioun vun haut mussen 
upassen. Et gëtt héich Zäit, datt de Stat seng 
Mataarbechter no hiren Diplomer bezilt, déi se 
op lëtzebuergeschen an och auslännesche 
Schoulen ausgestallt kréien. Natierlech musse 
mer do de Prozess vu Bologna respektéieren an 
applizéieren. Mä och d’Cheffen aus de Verwal-
tunge froen zënter Laangem, datt endlech de 
Bachelordiplom an der Verwaltung unerkannt 
gëtt an eng deementspriechend Carrière beim 
Stat geschafe gëtt.
Dat gëtt elo endlech ëmgesat an et gëtt an en-
gems dovu profitéiert, fir déi Hällewull vu ver-
schiddene Carrièrë beim Stat ze harmoniséie-
ren an och ze vereinfachen. Eng nei Carrières-
struktur gëtt dofir geschafen. An Zukunft ginn 
d’Leit beim Stat no Kategorien agestallt. D’Ka-
tegorie A ass an zwee gedeelt a begräift e 
Grupp A1 fir déi, déi e Masterofschloss hunn, 
an e Grupp A2 fir déi, déi e Bachelordiplom an 
der Täsch hunn.
Am Grupp B fënnt een déi heiteg Carrière 
moyenne beim Stat, also déi Leit, déi e Pre-
mièresexamen hunn oder en equivalenten Di-
plom. D’Carrières inférieures sinn an zwou Ka-
tegorien agedeelt, de Grupp C fir déi, déi op 
d’mannst fënnef Joer Secondaire gemaach 
hunn, an e Grupp D fir déi, déi manner wéi 
fënnef Joer Lycée oder Lycée technique mat-
bréngen.
Eppes, wat nach jiddwereen an der Fonction 
publique wäert betreffen, dat ass, datt déi sou-
genannte Kaderen, also ech schwätze vun den 
„cadres ouverts“ oder „cadres fermés“, ofge-
schaaft ginn.
Et gëtt an Zukunft zwee Niveauen, den Niveau 
général an den Niveau supérieur, an enger Car-
rière. Hei zielt dann niewent dem Déngschtal-
ter och d’Formatioun vum Beamten, fir kënnen 
ze avancéieren. Dës Avancementer sinn an Zu-
kunft fréistens no dräi Joer, an d’Promotioun an 
den Niveau supérieur mécht sech bei alle Car-
rièrë fréistens no engem Minimum vun zwielef 
Joer. An och, wat de leschte Grad vun enger 
Carrière ugeet, sou huet een dee fréistens no 
25 Joer zegutt.

Doduerch, datt d’Cadren ofgeschaaft goufen, 
gëtt et natierlech och net méi deen ominéise 
Placement hors cadre, wou verschidde Beam-
ten eragesat goufen, zum Beispill, well se e 
Changement de carrière gemaach hunn. Do-
madder sollt u sech verhënnert ginn, datt ee 
Beamten deen anere bis un d’Enn vu senger 
Carrière ëmmer nees blockéiert a sengen Avan-
cementer oder Promotiounen, wat awer ane-
rersäits zu enger Partie ganz cocassë Situa-
tioune gefouert huet. D’Limitatiounen an 
deenen eenzelne Grade falen ewech an et ass 
da séchergestallt, datt keen deen anere méi 
drun hënnert, a senger Carrière virunzekom-
men.
Niewent e puer méi klengen Upassungen an 
der Gehältertabell ass awer virun allem de 
Reklassement vu verschiddene Beamten er-
virzesträichen.
Wéi gesot kréien d’Beamten elo hire Bachelor-
diplom unerkannt a ginn dann direkt mat 
Akraafttriede vun dësem Gesetz, also sechs 
 Méint nom Vote vun haut, an deen neie Grupp 
A2 gehuewen an an dee Grad, dee se och do 
zegutt hunn. Si evoluéieren dann an deem neie 
Grad bis zum Enn vun hirer Carrière, deen de 
Grad 14 ass. Heivunner sinn eng ganz Partie 
Leit betraff, ënner anerem d’Éducateurs gra-
dués oder nach d’Ingénieurs techniciens.
E weidere Reklassement ass virgesinn zum Bei-
spill fir d’Éducateurs diplômés. Dozou muss ee 
wëssen, datt déi Éducateurs diplômés bis elo an 
der Carrière inférieure evoluéiert hunn, obwuel 
se wéi hir Kolleege Redakteren e Secondaires-
ofschloss haten. Hinne gouf allerdéngs ni zou-
gestanen, an d’Carrière moyenne ze klammen. 
Mat dëser Ongerechtegkeet ass elo endlech 
Schluss!
Wien an Zukunft als Éducateur diplômé age-
stallt gëtt, kënnt an de Grupp B1 a gëtt dann 
och endlech senge Studien no bezuelt. Wien 
haut scho beim Stat als Éducateur diplômé 
schafft, gëtt direkt mat Akraafttriede vun der 
Reform an deen entspriechende Grad vu sen-
ger neier Carrière gehuewen an evoluéiert 
dann an där neier Carrière a kritt domadder 
um Enn vun der Carrière net manner wéi 39% 
méi an der Pai ewéi haut.
Wéi Der alleguerten heibanne wësst, sinn 
d’Éducateuren net ganz zefridde mat dësem 
System, hate si sech dach erwaart, datt déi, déi 
ewell beim Stat agestallt sinn, hir Déngschtzäi-
ten nogerechent kriten, wéi wa si vun Ufank un 
an där neier Carrière agestallt gewiescht wie-
ren. Et versteet een natierlech, datt déi, déi 
haut um Wupp vun hirer Carrière sinn, ver-
laangen, datt och si nach an de Genoss vun 
deenen neie Bestëmmunge kommen. Dofir 
gouf am Gesetz festgehalen, datt een, dee mat 
55 Joer nach net am leschten Échelon vu sen-
gem Grad ukomm ass, déi Differenz guttge-
schriwwe kritt a Form vun engem Supplément 
de traitement.
Onnéideg ze preziséieren, datt dës Verbesse-
rungen net nëmme fir d’Paie vun de Stats-
beamten zielen, mä natierlech duerno och fir 
hir Pensiounen.
Dozou muss ee wëssen, datt eent vun den Ziler 
vun dëser Reform war, eng Partie On-
gerechtegkeeten ze behiewen. Allerdéngs soll-
ten all d’Verbesserungen, déi et bei där enger 
oder anerer Carrière ginn, op enger anerer Plaz 
agespuert ginn. D’Iddi derhannert war, datt déi 
ganz Reform, Accord salarial ausgeschloss, de 
Stat net méi géif kaschte wéi bis elo. An et gëtt 
net nëmme verdeelt an dëser Reform, mä et 
gëtt effektiv och op anere Plaze gespuert, 
Aspuerungen, déi sech lues awer sécher wäerte 
bemierkbar maachen. An dofir war et och net 
méiglech, op ee Coup all de Reklasséierten hir 
Déngschtzäiten nozerechnen, soss wier déi 
Rechnung um Enn sécher net opgaangen.
Wou gëtt dann elo zum Beispill agespuert? Ma, 
zum engen hale mer op mat der Majoration 
d’indice. Zanter 2000 kréien déi Beschäftegt 
beim Stat all Joers eng Avance op hiren nächs-
ten Échelon vun der Pai an der Héicht vun der 
Halschent vun der Differenz zum nächsten 
Échelon.

 Une voix.- Nach eng Kéier!
 Une autre voix.- Très bien!
 Une troisième voix.- Nach eng Kéier.

(Hilarité)
 M. Yves Cruchten (LSAP), rapporteur.- Well 

dat esou e komplizéierten Numm huet, gëtt och 
ganz dacks beim Stat vun den „Annallen“ ge-
schwat. Dës ginn elo ofgeschaaft a mir kommen 
zréck op deen ale System vun de Biennallen.
En anere wichtege Punkt ass och, wéi scho ge-
sot, d’Reform vum Stage, wou, nieft enger Har-
moniséierung bei alle Carrièren op dräi Joer, 
d’Indemnitéite vun de Stagiairen op 80% res-
pektiv 90% vun hirem Ufanksgehalt gekierzt 
ginn. Dëst soll laut dem fréiere Minister Biltgen 
hëllefen, d’Paie vum ëffentleche Secteur méi no 

un déi vum Privatsecteur erunzeféieren. Dat ass 
schonn eng substanziell Erofsetzung vun den 
Ufanksgehälter. Woubäi awer festgehale gouf, 
datt a kengem Fall d’Ufanksgehälter dierften 
ënnert de soziale Mindestloun vun haut 
1.923 Euro falen.
Net nëmmen um Ufank vun der Carrière ginn 
et Changementer, och um Enn vun der Car-
rière. Dee sougenannten „grade de substitu-
tion“, also u sech dee leschtméigleche Grad vu 
verschiddene Carrièren, gëtt ofgeschaaft. Dëst 
hänkt zesumme mat dem Ofschafe vun de Ka-
deren, déi ech ewell virdrun ernimmt hunn.
Den Accès op de Substitutiounsgrad gëtt ersat 
duerch déi nei Postes à responsabilité. Wien op 
esou engem verantwortungsvolle Posten ass, 
gëtt an Zukunft mat 10, 15, 20, 22 oder nach 
25 Punkte belount. Et ass dëst en éischte 
Schratt an eng nei Richtung. Et ass déi éischte 
Kéier, datt mer net méi just an eleng den 
 Déngschtalter considéréieren, fir d’Pai ze be-
stëmmen, mä heimadder sollen déi belount 
ginn, déi och Asaz weisen a bereet sinn, op hi-
rer Aarbecht Verantwortung ze iwwerhuelen. 
Dee System, dee mer bis elo kannt hunn, huet 
net wierklech derzou verleet, sech méi 
anzebrén gen op der Aarbecht. Elo soll dat awer 
belount ginn.
Natierlech kann een net jiddwereen op esou e 
Poste à responsabilité setzen, dat wier jo ze 
schéin. Dofir gëtt d’Zuel vun dëse Posten och 
op 15% vun där respektiver Carrière limitéiert. 
An enger Iwwergangszäit ginn déi 15% nach 
ëm 5% gehuewen, well eis opgefall ass, datt 
bei verschiddene Beruffer beim Stat, no-
tamment bei der Police, haut scho vill méi Leit 
op esou engem Poste sinn. Dat hätt bedeit, 
datt esou bal kee méi kéint op dëst Endgehalt 
kommen, wat mer mat dëser temporärer 
Mesure, wann och net ganz, dann awer op 
d’mannst e bëssen offiedere kënnen.
E weidere grousse Changement ass dee vun 
der Reform vun der Allocation de famille, also 
dem Familljegeld. Net nëmme wäert an Zu-
kunft dës Prime net méi tëschent 25 an 29 
Punkte variéieren, deemno wat ee verdéngt, 
mä et wäert an Zukunft fir jiddwereen 
d’selwecht vill wäert sinn, nämlech 27 Punkten 
- a well net jiddweree mat deene Punkten 
eppes kann ufänken, soen ech, datt dat net 
grad 500 Euro sinn -, mä dës Reform geet e 
Schratt méi wäit a reit sech och an d’Linn vun 
der neier Regierung an, wat eng modern 
Famill jepolitik ugeet: An Zukunft gëtt net méi 
dono gekuckt, ob ee bestuet, gepacst oder just 
gekummert ass, mä d’Familljegeld gëtt an Zu-
kunft u sech fir dat ausbezuelt, fir wat et u sech 
och gemënzt ass: fir d’Kanner.
Jiddwereen, dee Kanner huet, weess, datt mat 
dem Nowuess d’Käschten am Stot substanziell 
klammen. Wie beim Stat schafft an e Kand 
huet, kritt vun elo un dës Allocation de famille, 
an zwar esou laang, wéi de Stot och Kanner-
geld vun der Kannergeldkeess bezitt. An zwar 
kënnen an Zukunft alle béid Partner an engem 
Stot dës Allocatioune kréien, wa se dann alle 
béid beim Stat schaffen oder hire Patron am 
Privaten hinnen esou eng oder eng ähnlech 
Prime ausbezilt.
Am Sënn vun der Simplification administrative 
kënne mer dann endlech domadder ophalen, 
all Joer, jo, all Joer erëm bei all Beamten ze 
kontrolléieren, ob hien a säi Partner net esou 
Allocatiounen oder Primme cumuléieren, wat 
bis elo net gaangen ass. Dat mécht et méi ein-
fach fir d’Verwaltung, awer och fir déi eenzel 
Beamten, déi just nach eng Kopie vum Zertifi-
kat vun der Kannergeldkeess mussen ofginn.
Wien haut aus dem Privatsecteur bei de Stat 
wiesselt, dee weess, datt seng Beruffserfahrung 
net onbedéngt ugerechent gëtt. Bis elo gouf 
just e Maximum vun zwielef Joer an d’Berech-
nung vun der Bonification d’ancienneté matge-
holl an dat nach nëmmen zu 50% guttge-
schriwwen, wann een aus dem Privatsecteur 
koum. Dat huet derzou gefouert, datt de Stat 
et schwéier hat, kompetent Leit aus dem Pri-
vatsecteur ze rekrutéieren, Kompetenzen, déi 
de Stat awer dacks brauch, zemools wann et 
ëm ganz spezifesch Missioune geet.
Allze dacks hunn d’Salariéen aus dem Privatsec-
teur ab engem gewëssenen Ament vun hirer 
Carrière net méi wëlle bei de Stat wiesselen, 
obwuel de Stat seng Leit gutt bezilt, an dat, 
well se am Privaten deen Ament méi, heiansdo 
och vill méi verdéngt hunn. Mat dësem neie 
Gesetz gi mer dem Stat besser Méiglechkeeten, 
dës Leit ze rekrutéieren an hir fir de Stat esou 
wäertvoll Beruffserfahrung och unzëerkennen.
Ze erwähnen ass nach eng Mesure transitoire. 
Déi betrëfft déi verdéngschtvoll Beamten, déi 
net méi kënne vun den neie Bestëmmunge 
vum Lifelong Learning profitéieren. Fir dës een-
zel Fäll, déi haut schonn op d’mannst 15 Joer 
Anciennetéit hunn an op engem Poste à res-
ponsabilité sinn, gëtt eng speziell Prozedur 
agefouert, wou se bewäert ginn an e perséin-
lechen Travail de réflexion schreiwe mussen, fir 

dann eventuell de Groupe de traitement kën-
nen ze wiesselen.
Dat bréngt mech op e weidert Gesetz, wat mer 
haut stëmmen, nämlech dat vum Changement 
de carrière. Un dem Prinzip, dee mer elo hunn, 
gëtt festgehalen: E Beamten, deen zanter zéng 
Joer beim Stat schafft an all seng Formatiounen 
an Exame gepackt huet, ka sech mellen op e 
Posten aus deem Groupe de traitement direkt 
iwwer him. Also, zum Beispill kann en Expédi-
tionnaire aus der Carrière inférieure sech mel-
len op e fräie Posten als Redakter an der Car-
rière moyenne. Dofir muss een e Cycle de for-
mation préparatoire vun deem neie Grupp be-
leeën an och packen.
Am Ufank war och nach virgesinn, datt e Plan 
de qualification personnel géif opgestallt ginn. 
De Statsrot huet dat awer - mengen ech, be-
rechtegterweis - a Fro gestallt an ënnerstrach, 
datt dëse kee Mehrwäert hätt par rapport zu 
der Formatioun, déi d’Beamte souwisou maa-
chen. D’Kommissioun huet um Enn fest-
gehalen, dee Plan de qualification personnel fa-
len ze loossen an duerch e Mémoire ze erset-
zen, deen de betraffene Beamte schreiwen an 
duerno virun enger Kommissioun verteidege 
muss.
Wichteg ass ze wëssen, datt dat heite souwuel 
fir d’Statsfonctionnairë wéi och fir d’Statsem-
ployéen zielt. Dat ass eng gutt Bestëmmung, 
well mer dacks beim Stat an Uecht huelen, datt 
deen een oder anere Beamten d’Aarbecht vun 
engem mécht, deen u sech méi héich misst 
aklasséiert sinn. De Changement de carrière 
bleift allerdéngs limitéiert op 20% vun de Pos-
ten, déi et an der jeeweileger Carrière gëtt.
En anere Problem, dee mer beim Stat gutt ken-
nen, ass dee beim Changement d’administra-
tion. Et kënnt vir, datt eng Verwaltung en neie 
Poste wëllt beleeë mat engem Beamten, deen 
eng gewëssen Ausbildung, Erfahrung oder For-
matioun huet. An dann trëfft et sech gutt, 
wann op enger anerer Verwaltung vläicht ee 
sëtzt, dee genee deem dote Profil entsprécht. 
Haut ass dat relativ komplizéiert, fir dee Beam-
ten aus där enger Verwaltung eraus- an an déi 
aner Verwaltung eranzehuelen. Dës Change-
menter si souguer nach méi komplizéiert, wa 
se tëschent Stat a Gemeng solle passéieren.
Dës Prozedur gëtt vereinfacht, souwuel fir de 
concernéierte Beamte wéi och fir d’Verwaltung. 
Mat dësem Gesetz gëtt d’Mobilitéit am Stat an 
tëschent de Verwaltunge verbessert.
Här President, wann Der mer elo gutt noge-
lauschtert hutt, dann ass Iech opgefall,...
(Brouhaha et hilarité)
...datt ech déi eng Kéier...

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Jo, jo, 
selbstverständlech.

 M. Yves Cruchten (LSAP), rapporteur.- Ech 
si frou, datt Der mer alleguerten esou gutt no-
lauschtert hei. Ech soen Iech villmools Merci. 
Dat freet e Rapporteur.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Ech 
wëll Iech soen, dass de Rapporteur a geeschte-
ger Harmonie mam President ass.

 Plusieurs voix.- Ooh!
 M. Yves Cruchten (LSAP), rapporteur.- Ech 

gesinn Iech net, Här President, mä ech spieren 
Iech awer.
(Hilarité)
Ech hunn déi eng Kéier vun de Statsbeamten 
oder och nach vun de Fonctionnairen oder och 
nach vun de Employéë vum Stat geschwat. An 
de Lëtzebuerger Sproochgebrauch spillt eis hei 
eng kleng Spiicht. Et gëtt effektiv beim Stat 
Fonctionnairen an et gëtt Employés de l’État. 
Mir Lëtzebuerger schwätzen awer allze dacks 
an allze gäre vun den „Statsbeamten“.
Dir gesitt, datt, wann een dat Wuert ge-
braucht, et schwéier ze erkennen ass, wéi eng 
Kategorie vun den Agente beim Stat gemengt 
ass. Fir elo ganz kloer ze sinn: Ech schwätzen 
hei vun den Employés de l’État. Ëm hire Re-
gime an ëm hir Indemnitéite geet et am Projet 
de loi 6465.
Et gëtt heivunner profitéiert, fir eppes riichtze-
béien, iwwert dat sech de Statsrot ewell zanter 
Jore beklot. Obwuel et e Gesetz gëtt, wat de 
Regime vun den Employés de l’État ugeet, 
goufe bis elo d’Indemnitéiten, also d’Paie fir si, 
ëmmer per Reglement fixéiert. A well mer hei 
eng grouss Reform maachen, profitéiere mer 
dervun, fir hei zwou Mécke mat engem Schlag 
ze kréien. Mir fusionéieren d’Reglementer an 
d’Gesetz, dat d’Employés de l’État ugeet, an 
engem eenzege Gesetz a mir iwwerhuelen 
direkt déi nei Bestëmmungen, déi mer och fir 
d’Statsfonctionnairen ëmsetze wëllen.
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Dat ass net nëmme méi richteg, mä virun allem 
ass et och méi kloer fir all déi Leit, déi an deem 
dote Regime beim Stat schaffen. Si kréien dann 
elo ee Gesetz, wat sech ganz a komplett mat 
hinnen ofgëtt, a si mussen net méi lénks a riets 
wulle goen, fir erauszefannen, wat dann elo fir si 
applikabel ass a wat net.
Wéi gesot, déi Neierungen, wéi déi vun den 
neie Carrièren, déi den Diplomer vun de Leit 
ugepasst ginn, gi selbstverständlech och an 
deem heite Gesetz iwwerholl. Am grousse 
Ganze gëtt probéiert, eng gewëssen Harmoni-
séierung vun deenen zwee Regimmer ze kréien, 
obwuel et nach ëmmer ganz kloer ass, datt et 
sech ëm zwee verschidde Regimmer handelt an 
dat och esou bleift. An engems gëtt dervu profi-
téiert, fir eng Rëtsch technesch Inkohärenzen 
aus den alen Texter ze eliminéieren.
Wann Der mäi schrëftleche Rapport liest, da 
mierkt Der och, datt de Statsrot eng Partie Re-
marquen zu dësem Projet de loi gemaach huet, 
déi sech widderhuele par rapport zu de Re-
marquen, déi e beim Statut oder beim Traite-
mentsgesetz gemaach huet. An och hei gouf, 
par analogie, d’selwecht op déi Remarquë rea-
géiert.
Här President, ech hunn elo vill iwwert de Sta-
tut, also d’Konditioune fir d’Statsfonctionnairen, 
geschwat, iwwert d’Carrièrë vun de Fonction-
nairen an den Employéen. Natierlech gehéiert 
zu esou enger Reform och e Volet iwwert d’Pen-
sioun. Dëse Volet gëtt mat de Projets de loi 
6460 a 6461 behandelt.
Mir hunn, wéi Der beschtens wësst, Här Pre-
sident, hei zu Lëtzebuerg direkt dräi verschidde 
Pensiounsregimmer: de Régime général, de Ré-
gime spécial fir d’Statsbeamten an de Régime 
spécial transitoire fir déi Statsbeamten, déi ewell 
virun der Reform vun 1999 am ëffentlechen Dé-
ngscht waren.
Mam Projet de loi 6460 geet et virun allem 
dorëms, de System vun der Retraite progressive 
anzeféieren, grad ewéi de Service à temps par-
tiel pour raisons de santé. 
Obwuel den Titel „Retraite progressive“ eis scho 
seet, ëm wat et geet, hei just e puer Detailer: 
Mat dësem System gëtt et méiglech gemaach, 
sech lues a lues, also progressiv, aus dem aktive 
Beruffsliewen zréckzezéien. Sou kann een an Zu-
kunft eng partiell Pensioun mat engem Service à 
temps partiel cumuléieren an esou nach 50% 
vun der Aarbechtszäit schaffe kommen a fir déi 
aner Halschent scho Pensioun bezéien. Amplaz 
hallef-hallef kéint een och optéiere fir e Ratio 
75/25.
Et kann ee sech virstellen, datt esou e Modell 
och kann hëllefen, d’Transitioun op engem Pos-
ten ze assuréieren, wou vläicht en erfuerene 
Beamten, dee scho kéint an d’Pensioun goen, 
nach Deelzäit do ass, fir engem neie Beamten 
ënnert d’Äerm ze gräifen an dësen anzeweisen.
Zäitgläich schafe mer e Service à temps partiel 
pour raisons de santé. Den Titel seet hei och 
scho bal alles. Et kënnt vir, datt een am Laf vu 
sengem Liewe mat schwéiere gesondheetleche 
Problemer ze kämpfe kritt. An do huet een, 
deemno wéi, den Ament just zwou 
Méiglechkeeten: Entweder, et bleift ee ganz do-
heem, oder et plot ee sech op d’Schaff, mat 
dem Risiko, seng Gesondheet weider ze be-
laaschten an eventuell seng Missiounen an Obli-
gatiounen ze negligéieren.
Dat ass keng gutt Situatioun, weder fir dee Be-
traffenen nach fir d’Verwaltung. Et kënnt 
nämlech vir, datt et duerchaus méiglech ass, 
wann och net méi Vollzäit, dann awer Deelzäit 
ze schaffen. Dat war bis elo net dran a soll elo 
am Gesetz verankert ginn. Och hei gewënnt 
souwuel dee Concernéierten ewéi d’Verwaltung. 
De Concernéierte ka seng berufflech Carrière zu 
Enn féieren an op där anerer Säit brauch d’Ve-
rwaltung net op d’Kompetenz an d’Erfahrung 
vun deem Beamten ze verzichten.
Mat dësem Gesetz kënnt och de Projet de loi 
6461 iwwert de Régime de pension spécial tran-
sitoire. Hei ginn déiselwecht Méiglechkeeten 
iwwert d’Retraite progressive an de Service à 
temps partiel pour raisons de santé agefouert, 
an zwar fir déi Beamten, déi nach ënnert dee 
Regime falen, also virum 1. Januar 1999 age-
stallt goufen.
Donieft gëtt awer dervu profitéiert, fir all d’Ge-
setzestexter, déi dës dräi Regimmer betreffen, 
also d’Statsbeamten, d’Gemengebeamten, awer 
och d’Agente vun der Eisebunn, fir dës ze bün-
delen an engem eenzege Gesetz. Dëst war net 
Bestanddeel vun den Négociatioune mat der 
CGFP. Heimadder gëtt awer méi Transparenz 
geschafen. Wann Adaptatiounen ze maache 
sinn, kënne se op enger eenzeger Plaz gemaach 
ginn, an dat alles vereinfacht dach d’Aarbecht 
vun all deenen, déi domadder ze dinn hunn.

De Statsrot hat eis och zu dësen zwee Gesetzer 
eng Partei Remarquë gemaach an hei wéi och 
aneschtwou souguer Virschléi gemaach, wéi 
verschidde Problemer ze léise wieren, andeems 
en direkt mat senger Kritik oder Remarque eng 
Textpropos matgeliwwert huet, wat eis Aar-
becht an der Kommissioun natierlech wesent-
lech vereinfacht huet.
Bei enger Remarque allerdéngs huet de Statsrot 
eis virun eng kniwweleg Fro gestallt. En huet 
nämlech d’Fro gestallt, wéi et dann elo wier, 
wann am Joer 2024 d’Liberaliséierung vum 
Passagéiertransport bei der Eisebunn géif a 
Kraaft trieden. Missten dann net déiselwecht 
Bestëmmungen, zum Beispill bei de Pensiou-
nen, och fir déi Leit zielen, déi da vun engem 
eventuellen aneren, engem eventuelle privaten 
Operateur agestallt ginn?
Natierlech ass et derwäert, sech domadder ze 
beschäftegen. Allerdéngs stellt de Statsrot do-
madder dee ganze Statut vum Eisebunner a 
Fro. Et war fir eis Kommissioun ganz kloer, datt 
mer do net géife mam Statsrot op dee Wee 
goen, a mir hunn nach eemol festgehalen, datt 
mer un dem Statut an un de Pensiounsrechter 
vum Eisebunner géife festhalen.
Mir deelen also d’Aschätzung vum Statsrot net, 
datt d’Liberaliséierung automatesch den Eise-
bunnerstatut a Fro stellt. Mir gesinn éischter 
den ëmgedréite Risiko, datt sech d’Eisebunn 
aus Grënn vun der Kompetitivitéit un de Privat-
marché upasse muss. Mir wëllen net op dësem 
Wee schonn eng Virlag dofir liwweren.
Wann Dir den Ordre du jour vun haut kuckt, da 
kéint Der vläicht mengen, datt sech do e Projet 
de loi ageschlach huet, deen näischt mat de 
Reformen ze dinn huet. An et stëmmt och, datt 
de Projet de loi 6757 näischt direkt mat de Re-
formen ze dinn huet. An awer!
En huet näischt mat deenen anere Gesetzer ze 
dinn, well en net Bestanddeel vum Reformpak 
ass, deen d’Regierung mat de Gewerkschaften 
ausgehandelt hat. Et geet hei am Konkreten 
ëm eng Mesure, déi d’Regierung am Kader 
vum Zukunftspak bei de Budgetsdebatten an-
noncéiert hat. Nämlech soll den Trimestre de 
faveur ofgeschaaft gi bei de Fonctionnairen, 
grad ewéi zum Beispill d’Proratiséierung vum 
Congé am Fall vun enger Pensionéierung soll 
agefouert ginn. Den Trimestre de faveur bleift 
allerdéngs bestoe bei enger Pension de survie, 
also enger Witwerent.
Am Géigesaz zu der Reform am grousse 
Ganzen, déi käschtenneutral soll sinn, geet et 
hei ganz kloer ëm Spuermoossnamen. Mir pro-
fitéieren haut dervun, datt mer de Statut refor-
méieren an déi dote Mesuren da kënnen an 
engems ëmsetzen. A well dat souwuel fir 
d’Stats- wéi fir d’Gemengebeamten zielt, 
musse mer och de Statut vun de Gemenge-
beamten direkt ofänneren, wëssend datt no 
dëser Etapp a kuerzer Zäit och de Statut an 
d’Gesetzer vun de Gemengebeamten no dee-
neselwechte Prinzipie wéi haut reforméiert 
ginn. Eent trëtt dann awer direkt a mateneen a 
Kraaft, an dat ass d’Ofschafung vum Trimestre 
de faveur mam Stéchdag 1. Mee.
Här President, ech sinn elo laang a breet op 
d’Verbesserungen an d’Neierungen, déi eng 
zugonschte vun de Statsbeamten, déi aner 
zuongonschten, agaangen. Et ass awer all-
gemeng gewosst, datt zäitgläich mat de Refor-
men och en Accord salarial mat der Statsbeam-
tegewerkschaft ausgehandelt gouf. Ech hu 
bewosst dëse Projet um Wupp vu menger Ried 
gelooss, well ech et géif schued fannen, wann 
den Owend oder muer an der Press eenzeg an 
eleng iwwert den Accord salarial géif geschwat 
ginn an all déi aner wichteg Aspekter, déi ech 
elo hei probéiert hunn ze développéieren, géi-
fen ënnergoen.
Déi viregt Regierung hat bei de Verhandlunge 
mat der Statsbeamtegewerkschaft versprach, 
zäitgläich mat de Reformen en neien Accord sa-
larial ëmzesetzen. Dee leschten Accord salarial 
ass aus dem Joer 2011. Déi lescht generell Loun-
opbesserung, also beim Stat ass dat d’Erhéijung 
vum Punktwäert, war am Joer 2009. Am Joer 
2010 gouf wéinst der Kris a wéinst der Situa-
tioun vun de Statsfinanzen dorobber verzicht, 
de Punktwäert ze erhéijen, an am Accord salarial 
ass et ëm aner Saache gaangen, zum Beispill ëm 
den Horaire mobile.
Zanter 2011 ass also en neien Accord salarial fäl-
leg. Natierlech huet sech entre-temps och esou 
munches geännert par rapport zu fréier. Sou 
huet eist Land eng Kris vun de Statsfinanzen ze 
meeschteren. Et ass dofir ze begréissen, datt 
d’Gewerkschaften dat och erkannt hunn an do-
robber verzicht hunn, iwwerdriwwen an onver-
antwortlech Fuerderungen ze stellen. Och ware 
si bereet, en neien Accord salarial op spéider ze 
verleeën, wa sech bis déi wirtschaftlech Situa-
tioun an eisem Land verbessert huet.
Mir sinn elo um Wee vun enger wirtschaftle-
cher Stabiliséierung. An och de Wee aus dem 
Statsdefizit ass entre-temps virgezeechent an 

eis Regierung ass amgaangen, do hire Pro-
gramm Punkt fir Punkt ëmzesetzen.
En neien Accord salarial huet also missen ofge-
schloss ginn, e realisteschen an, par rapport zu 
fréieren Accorden, e moderaten Accord. Déi 
nei Regierung hat zougesot, den Accord, deen 
tëschent hirer Virgängerin an de Gewerkschaf-
ten ausgehandelt gouf, ze respektéieren. D’Re-
gierung sot allerdéngs och, datt et keng weider 
generell Lounopbesserungen an den nächste 
Joren, also an dëser Legislaturperiod, wäerte 
ginn.
Zesummegefaasst heescht dat elo dat heiten: 
An der Vergaangenheet, zum Beispill tëschent 
de Joren 2000 an 2009, goufen all Joers eng 
Erhéijung vum Punktwäert respektiv eng Prime 
unique zougestanen. Tëschent 2009 an dann 
ebe viraussiichtlech 2018 gëtt et elo eng een-
zeg Punktwäerterhéijung mat enger Prime 
unique, eng Erhéijung also bannent quasi zéng 
Joer.
Dësen Accord salarial gesäit zwou Saache vir: 
eng Erhéijung vum Punktwäert vun 2,2% ab 
dem 1. Januar 2015, déi sollt, wa mer se haut 
stëmmen, de Mount Abrëll, also mat der Pai 
vum Mee, ausbezuelt ginn, an zweetens, eng 
Prime unique vun 0,9% op der Period vum Juli 
2013 bis Juni 2014, eng Prime, déi da kéint am 
Mount Mee, also mat der Pai vum Mount Juni, 
ausbezuelt ginn.
Här President, mat dëse Reforme kréie mer eng 
méi modern, eng méi effikass Fonction pu-
blique. Et gouf och Zäit, dës Fonction publique 
ze reforméieren. Ech wëll awer betounen, datt 
mer hei zu Lëtzebuerg eng gutt Fonction pu-
blique hunn, en ëffentlechen Déngscht, dee 
sech ka weise loossen am Ausland. Eis Weeër si 
kuerz a rapid. Fir datt dat esou bleift, musse 
mer eben och bannent dem Stat dee Kader 
schafen, fir datt d’Beamten, d’Fonctionnairen, 
d’Employéen oder d’Aarbechter och kënnen 
evoluéieren.
Dat maache mer mat dëse Gesetzer. Wéi Der 
gesinn hutt, ass dëst e grousse Pak vu Refor-
men, mat villen Detailer, technesch a juristesch 
komplizéiert. Mir waren eis zesumme mam Mi-
nister eens, datt, esou wéi dat och schonn an 
der Vergaangenheet war, bei der praktescher 
Ëmsetzung et net wäert ausbleiwen, datt sech 
awer nach deen een oder anere Problem oder 
déi eng oder aner Froe wäerte stellen. Et gëllt, 
déi dann op de Leescht ze huelen, wat eis de 
Minister och zougesot huet.
Wann ech elo just sot, datt mer eng gutt Fonc-
tion publique hunn, da wëll ech Iech soen, Här 
President, datt mir als Deputéiert dat all Dag 
mierken, och hei am Haus. Dir hutt, Här Pre-
sident, wéi Der wësst, exzellent Personal an der 
Chamber, an ech ka mer schwéier virstellen, 
wéi mir als Deputéiert eis Aarbecht kéinte maa-
chen, wa mer net op si kéinten zréckgräifen.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Yves Cruchten (LSAP), rapporteur.- Ech 

wëll op dëser Plaz hinnen e Merci soen - ech 
mengen, am Numm vun eis alleguerten -, spe-
ziell der Madame Anne Tescher, der Sekretärin 
vun eiser Kommissioun vun der Fonction pu-
blique.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Yves Cruchten (LSAP), rapporteur.- Si 

hat et net ëmmer einfach mat eis.
(Hilarité)
Si huet awer séier, prezis a kompetent ge-
schafft. Si war immens disponibel an huet eis 
vill gehollef, dës komplizéiert Dossiere gutt 
duerch eis parlamentaresch Aarbecht ze brén-
gen.
Och dem Minister vun der Fonction publique 
an all senge Mataarbechter gehéiert e beson-
nesche Luef. Och si hunn hiert Bescht ge-
maach, fir dës Reformen ëmzesetzen.
E leschte Merci geet un d’Membere vun der 
Kommissioun, déi alleguerten net nëmme gutt 
matgeschafft hunn, mä och mat hirem Wëssen 
dozou bäigedroen hunn, dës Reformen zu 
engem gudden Ofschloss ze bréngen.
Ech soen Iech villmools Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Rapporteur, deen déi vill Gesetzer 
an e gemeinsame Rapport konnt kleeden. An 
dann huet d’Wuert direkt déi éischt age-
schriwwe Riednerin, d’Madame Octavie Mo-
dert, déi och scho prett ass.
Discussion générale

 Mme Octavie Modert (CSV).- Villmools 
Merci, Här President. Ech wëll ufänken an dem 
Rapporteur, dem Här Yves Cruchten, Merci soe 
fir säi ganz kompletten an exzellent gemaache 
Rapport. Hien ass och als President vun der 
Kommissioun ëmmer mat roueger Hand vir-
gaangen an en huet dat hei och ganz brillant 
virbruecht.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären, mir 
diskutéieren haut eng grouss, eng substanziell 
Reform vun der Fonction publique. Et ass eng 
wichteg Strukturreform, déi déi viregt Re-
gierung ugaangen ass, déi gréisst Reform am 
ëffentlechen Déngscht zanter 50 Joer. Et si be-
sonnesch Reformen am Statut an et ass eng 
Gehälterreform, net just eng Gehälterrevisioun.
Effektiv geet déi aktuell Gehälterstruktur nach 
op 1963 zréck. Et ass awer net alles mat dëser 
Reform iwwer Bord gehäit ginn. Awer esou vill 
innovéiert a restrukturéiert wéi elo, dat ass zan-
ter 1963 sécherlech nach net gemaach ginn.
Firwat ass déi Reform ageleet ginn? Ben, d’Ent-
wécklung iwwer 50 Joer hin, déi ka jo sécher 
keen ofstreiden: Et sinn nei Aufgaben a Mis-
sioune mat der Zäit op den ëffentlechen 
 Déngscht an op den eenzelne Beamten duer-
komm. Et sinn och nei Beruffsbiller, nei Ausbil-
dungen an Diplomer komm an d’Ëmsetze vum 
Bologna-Prozess stoung virun der Dier: Déi nei 
Diplomer an Ausbildungen, déi ginn och am 
ëffentleche Secteur gebraucht.
1963 ware mer nach am industriellen Zäitalter. 
Haut si mer am Wëssenszäitalter a mussen 
d’Gesamtgehälterstruktur der postindustrieller 
Zäit upassen. De Sprong vun der Schoul direkt 
bei de Stat als éischten an eenzege Patron, dat 
ass haut net méi systematesch de Fall. Dat 
muss et och net sinn, am Géigendeel. Mir 
mussen also deenen Entwécklunge Rechnung 
droen, se souguer fërderen.
Et muss een haut och konsequent op Lifelong 
Learning setzen, och während der Carrière. Déi 
initial Ausbildungslinn geet net duer, Weiderbil-
dung ass extrem wichteg, fir Kompetenze vi-
runzëentwéckelen. Da musse Lifelong Lear-
ning, Validation des acquis de l’expérience,… 
gefërdert ginn. Dat sinn iwwregens och Ele-
menter vum Bologna-Prozess.
Eng logesch Folleg do dervunner ass, d’Car-
rièrë méi ze décloisonnéieren: méi Opstiegs-
méiglechkeeten an eng Carrière uewen-
driwwer, an dat net nëmme méi just iwwer e 
System vun der Carrière ouverte, mä och de 
Mataarbechter d’Méiglechkeet ginn, fir Diplo-
mer nozemaache mat Dispenses de service. 
Och Aarbechtszäitkonte sollten dofir benotzt 
kënne ginn - en Dossier, dee jo nach unhängeg 
ass. Vläicht kréie mer haut do och nach e puer 
Detailer driwwer.
Also, d’Carrièren an déi ganz Gehälterstruktur 
der postindustrieller Zäit upassen, dat ass wich-
teg gewiescht. Gradesou wéi datt net nëmme 
méi e Schouldiplom an d’Anciennetéit sollen 
zielen, mä Weiderbildung, Responsabilitéit a 
Leeschtung, Engagement a Verantwortung mat 
besseren Opstiegsméiglechkeete solle kënne 
gekoppelt ginn, onofhängeg vum Alter oder 
der Anciennetéit. 
D’Motivatioun soll belount kënne ginn. Mat 
Flichte soll een och Rechter bäikréie kënnen.
Neie Beruffsbiller, neie Formatiounen, neien Di-
plomer, neie Besoinen an och neien Ufuerde-
rungen a Missioune Rechnung droen: Sou 
muss de Fonctionnement vun enger moderner 
Verwaltung sécherlech haut aneschters 
ugaange gi wéi 1963, oder wéi 1979, wéi 
d’Gesetz vum Statut agefouert ginn ass. Mir 
sollen dofir eng Rei Instrumenter vu Moderni-
séierung vun der Gestioun aféieren.
Dir Dammen an Dir Hären, vill Wierder sinn 
driwwer verluer ginn, wéi laang déi zoustänneg 
Ministere vun der viregter Regierung, de Fran-
çois Biltgen an ech selwer, un dësen neien Tex-
ter geschafft, „gedoktert“, diskutéiert haten. 
Dat ass awer net anormal, well mir u ville 
Schrauwen a Schraiwercher geschafft hunn, fir 
e groussen Deel vun eiser Gesetzgebung am 
Beräich vun der Fonction publique ze iwwer-
schaffen an nei ze gestalten.
Nei Ufuerderungen a carrément Erausfuerde-
rungen, déi mir ugaange sinn, leien an der 
Klassifizéierung vun de Carrièren, dem Gehäl-
terfächer, dem Cloisonnement vun de Carriè-
ren ënnereneen, der berufflecher Entwécklung 
vum eenzelne Beamte mat méi individuali-
séierte Méiglechkeeten an och der Moderni-
séierung vun der Fonction publique.
Ech kommen op den éischte Punkt zréck, 
d’Klassifizéierung vun de Carrièren an esou 
weider. Dat huet och bedéngt - an dat wollte 
mer onbedéngt maachen, fir de Bologna-Pro-
zess ëmzesetzen -, ënner anerem d’Bachelor-
scarrière anzeféieren. Dat ass awer och d’Re-
duktioun vun der heiteger Zuel vu verschidden-
aartege Carrièren. An et ass de Reklassement 
vu verschiddene Carrièren, an dat op Basis vun 
zwee Kritären: éischtens der Evolutioun vun de 
Studienufuerderungen an zweetens der Evolu-
tioun vun de Missiounen a Sujétiounen an der 
Beruffsausübung.
Wa mer vu berufflecher Entwécklung schwät-
zen, da schwätze mer vu berufflecher Entwéck-
lung vum eenzelne Beamte mat méi individua-
liséierte Méiglechkeeten. Mir wollten e besse-
ren Zougang zu enger anerer Carrière am Laf 
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vum Beruffsliewe ginn: niewent där heiteger 
Carrière ouverte, Lifelong Learning, a während 
enger Iwwergangsphas awer och - dat ass déi 
drëtt Méiglechkeet -, während enger Iwwer-
gangsphas vun zéng Joer iwwer eng „Voie ex-
presse“, en temporäre Mechanismus vu Chan-
gement de groupe; deen ass besonnesch wich-
teg fir verdéngschtvoll Mataarbechter, déi scho 
méi laang am ëffentlechen Déngscht schaffen, 
wann d’Reform a Kraaft trëtt, an doduerch net 
méi vun der Moossnam, déi ech virdru ge-
nannt hunn, profitéiere kënnen. E kënnt de 
Beamten aus der heiteger Redakteschcarrière 
entgéint, déi kënnen iwwert dëse Mechanis-
mus hei direkt an d’Carrière A1 kommen.
Wat déi berufflech Entwécklung ugeet, géif ech 
gär folgend nei Moossnamen ernimmen: De 
Stage ass nei konzipéiert ginn: Begleedung 
duerch e Patron de stage an eng besser Forma-
tioun.
Da si besser harmoniséiert Délaie fir Avance-
menter komm. Ofschafe vu verschiddenen On-
gerechtegkeeten a Blockéierungen - dofir sinn 
d’Kaderen ofgeschaaft ginn. D’Prozentsätz vun 
den Effektiver am Cadre fermé hunn nämlech 
zu Blocagë gefouert a waren dofir net ëmmer 
équitabel.
Fir de Verlaf vun dem Eenzelne senger Carrière 
geet et drëm, net méi nëmmen den 
 Déngschtalter, also d’Anciennetéit ze kucken, 
mä och Verantwortung an Engagement. Esou 
sinn d’Substitutiounsgraden ersat ginn duerch 
de System vun enger zweeter Filière vu Majora-
tion d’échelon fir Postes à responsabilités parti-
culières am Niveau supérieur, wou Verantwor-
tung iwwerhuelen zielt an net méi nëmme just 
Anciennetéit zielt, an dat och éischter wéi 
eréischt am Endgrad.
Berufflech Entwécklung soll och heeschen, datt 
ee professionell Experienz besser unerkenne 
kann duerch nei Regele vu Computation d’an-
cienneté. Dat heescht, berufflech Erfahrung aus 
anere Secteuren net penaliséieren, mä d’Expe-
rienz erméiglechen: Dat war eis deemools e 
wichtegt Uleies.
Och de Changement d’administration wollte 
mer ausdehnen. E gëllt och elo fir d’Gemenge-
beamten an e ka fir d’Employéen zielen. Dat 
ass fir mech och e wichtege Punkt. D’Em-
ployéen iwwerhaapt, déi kréien nei Méig-
lechkeete mat, wéi gesot, dem Changement 
d’administration, mat dem Changement de 
carrière, mat Formatioun, mat enger allge-
menggülteger Regelung fir d’Méiglechkeet vu 
Fonctionnariséierung a mat nei strukturéierte 
Carrièren. Si kréien och e Stage, ähnlech wéi 
bei de Beamten. Dofir hätte se och d’Onkën-
negbarkeet éischter kréie kënnen, wéi elo am 
Schlusstext vum Gesetz virgesinn ass, well se 
och nei Konditiounen operluecht kritt hunn.
Här President, de Punkt vun der Moderniséie-
rung vun der Fonction publique, dat bedeit 
Moderniséierung par rapport vun der Manéier 
fir ze schaffen a par rapport zum Funktione-
ment vun den ëffentleche Servicer. Dat ass 
d’Qualitéit vum Service public, d’Effikassitéit 
vum ëffentlechen Déngscht.
D’Fonction publique ass haut vill méi grouss 
ginn, all Verwaltung, all Haus ass gewuess. Do 
kënne mer net méi nëmme beim ale Re-
gelwierk bleiwen. Et muss ee sech eng Metho-
dologie ginn, generell an allgemenggülteg Re-
gele fir den Ëmgang mateneen op der Aar-
bechtsplaz - nei Approchen, déi net néideg wa-
ren, wéi d’Verwaltungen nach vill méi iwwer-
schaubar waren.
Dat bedeit och nei Gestiounsinstrumenter vun 
der Verwaltung. Mir hunn d’Gestion par objec-
tifs agefouert. Souwuel d’Verwaltung wéi all 
Beamte fixéiere sech Objektiver an Ziler an 
enger bestëmmtener Referenzperiod. Mataar-
bechtergespréicher: Dat ass ëmmer e wichtege 
Moment, fir sech auszeschwätzen a fir sech ze 
implizéieren an d’Entwécklung vun der Verwal-
tung, an där ee schafft.
Berufflech Entwécklung, heizou gehéiert och 
d’Méiglechkeet, fir Mataarbechter mat Schwie-
regkeete virunhëllefen ze kënnen iwwer ver-
schidde fest geregelt Weeër. Jo, dat ass d’Procé-
dure d’amélioration des prestations profession-
nelles an och d’Procédure d’insuffisance profes-
sionnelle, falls néideg, déi net als Strof, mä als 
Handreechen a Virunhëllefe geduecht sinn.
Dozou hätt och de Mediateur an der Fonction 
publique gezielt als e wichtegt Instrument fir 
d’Schlichtung vun zwëschemënschleche Froen 
op der Aarbechtsplaz, dee leider gestrach ginn 
ass, ouni op dëse fir mech wierklech wichtegen 
Deel vu senge Missiounen anzegoen.

Ee Wuert nach vläicht heizou. Et ass ze bedaue-
ren, datt e gestrach ginn ass, de Mediateur an 
der Fonction publique. Als Schlichter sollt en 
eng neutral Instanz si beim Stat, wou jiddweree 
sech hiwende kéint, fir datt Problemer geléist 
kënne ginn, wa se kleng sinn, amplaz datt se 
grouss riskéieren ze ginn ouni Léisung an an 
deem Moment just nach mat onadequate Mët-

tele kënnen ugaange ginn. D’Disziplinarrecht 
passt ganz dacks guer net op esou Fäll. A 
souwisou war d’Aféiere vum Schlichter ge-
duecht, fir ze vermeiden, datt et iwwerhaapt 
bis op dee Punkt vun der Uwendung vum Dis-
ziplinarrecht komme géif.

Dir Dammen an Dir Hären, nach e puer weider 
wichteg Elementer vun der Reform sinn de 
Congé thérapeutique oder ëmgenannt besser 
„service à temps partiel pour raisons de santé”, 
also en neie Regime vu Gesondheetsdeelzäit-
aarbecht oder Krankheetsdeelzäitschaffen. Och 
dat ass e wichtege Punkt vu Respekt vun de 
Mataarbechter. Wa se viriwwergehend mat 
enger méi schwéierer Krankheet mussen eens 
ginn, während där se awer deelweis schaffe 
kënnten, dann ass dat wichteg fir dem Kranke 
säin - oder dem Rekonvaleszenten - säi Selbst-
wäertgefill oder och säi Liewensgefill.

Ech bedaueren e bëssen, datt, entgéint eisem 
ursprénglechen Text, e Kranken nëmmen ee 
Joer laang 25% ka schaffen, woubäi verschidde 
Behandlungen an Therapië vu schwéiere Krank-
heete jo dacks méi laang dauere kënnen. Et ass 
awer wichteg, datt de Mënsch spiert, datt en 
nach eppes wäert ass a schaffe ka goen, och 
wann en zäitweileg net méi wéi 25% packt. 
Nach ass dat ëmmer besser wéi guer net 
schaffe goe kënnen.

 Mme Viviane Loschetter (déi gréng).- 
Très bien!

 Mme Octavie Modert (CSV).- Leider ass 
och per Amendement d’Méiglechkeet ofge-
schaaft ginn, fir Leit, déi méi laang krankge-
schriwwe sinn, éischter begleeden ze kënnen, 
andeems se éischter wéi haut, also éischter wéi 
virum Oflaf vu sechs Méint scho kéinte vum 
Kontrolldokter suivéiert ginn. Well heiansdo 
sinn d’Leit méi gesond, wéi se gemaach ginn, 
an heiansdo méi krank, wéi et sech ugesäit.

Dir Dammen an Dir Hären, et sinn e ganze Koup 
nei Moossnamen agefouert ginn. Dozou 
gehéiert d’Retraite progressive; de Rapporteur 
huet se gutt beschriwwe gehat. Et handelt sech 
hei ëm e Mechanismus, fir den Ausstieg aus 
dem aktive Liewen ze flexibiliséieren a méi indi-
viduell unzepassen. Dat heescht, d’Verwaltung, 
de Patron also, benefisséiert méi laang nach vun 
der Erfahrung vun engem laangjährege Mataar-
bechter, deen awer och scho besser ka säin 
Ausstieg aus dem Beruff virbereeden.

Mir haten (veuillez lire: Mir haten am ur-
sprüngleche Gesetzesprojet) och virgesinn, e 
Rapport de fin d’activités anzeféieren; deen ass 
jo gestrach ginn, de Rapporteur huet et gesot. 
Et sollt e kuerzen Ofschlossbericht sinn, e 
kuerzen Ofschlossbericht, fir ze hannerloossen a 
fir säi Wësse virunzeginn. Dofir war dee Bericht 
geduecht. Schued, datt e gestrach ginn ass. 
Wësse viruginn ass ëmmer e wichtege Punkt.

Ech ginn net op all aner Elementer vun dëser 
Reform an. Et sinn der nach vill. De Rapporteur 
Yves Cruchten huet eis se virdru gutt duerge-
luecht fir déi meescht vun hinnen, wéi d’Har-
moniséierung an en neie System vun der 
Famill jenzoulag - der Allocation de famille -, déi 
mir wollten hunn, wéi och d’Neesaféierung 
vun der Biennale, déi am Joer 2000 ersat gi war 
duerch eng Annale.

Mä, Här President, dat, wat ech elo gesot 
hunn, ass nëmmen e klengen Extrait vun dëser 
bedeitender Reform an hiren Enjeuen. Et weist, 
wéi eng Aarbecht vun Envergure hei geleescht 
ginn ass an datt et (veuillez lire: datt et an dë-
ser Reform) guer net just ëm Ufanksgehälter 
geet an och wäit iwwer Carrièren erausgeet. 
Verschidde Punkte verlaangen dofir nach e 
bësse méi Kommentaren.

Een éischte Punkt, eigentlech eng Remarque 
préalable am Fong, ass d’Bäibehale vun engem 
separaten, spezielle Statut fir den ëffentleche 
Secteur, Beamten an Employéen. Doriwwer 
war eng grouss Eenegkeet heibannen an der 
leschter Legislaturperiod. Ech denken, dat ass 
nach ëmmer esou. Dee Statut, dee bedeit Aar-
bechtsplazgarantie, mä e bedéngt och Konti-
nuitéit, Neutralitéit an Onofhängegkeet vun 
der Fonction publique.

(Mme Simone Beissel prend la présidence.)

An deem zweete Punkt kommen ech op d’Än-
nerungen am Beräich vun der Struktur an dem 
Klassement vun de Carrièren ze schwätzen; déi 
sinn eent vun de wichtegen Elementer vun dë-
ser Reform. D’Struktur an d’Klassifizéierung vun 
de Carrièrë sinn, wéi gesot, gréisstendeels nach 
op d’Gehältergesetz vun 1963 zréckgaangen. 
Dat Gesetz ass bis elo net substanziell a scho 
guer net a sengem Fëllement ëmgeännert 
ginn. Mir hunn awer nei Studiegäng, Forma-
tiounen, berufflech Ufuerderungen, déi geän-
nert hunn, nei Formatiounen, nei Diplomer, déi 
entstane sinn, virun allem och mam Bologna-
Prozess.

1963 sinn et och nach keng technesch Carrièrë 
beim Stat ginn. Mat all deenen Entwécklungen 

hunn och d’Missiounen an déi domat ver-
bonne Responsabilitéiten evoluéiert. An dës En-
twécklunge mussen hautdesdaags hiren Néier-
schlag an der Struktur an am Klassement vun 
de Carrièrë fannen.

Dat hat d’CSV/LSAP-Regierung 2009 kloer an 
hirer Regierungserklärung drastoen. Si hat och 
gesot, datt d’Reform misst der wirtschaftlecher 
a finanzieller Situatioun vum Land Rechnung 
droen. All Carrièrë kréie mat dësen neien Texter 
eng nei Struktur, bis op d’Magistratur, wou dat 
zesumme mat der grousser Justizreform virge-
holl soll ginn.

Déi nei Struktur besteet, wéi gesot, an enger 
Kompressioun vun der Zuel vun de Carrièren 
an och duerch d’Fusioun an d’Regruppéie-
runge vun den aktuelle Carrièren an der Admi-
nistration générale, Arméi, Police, Douane an 
am Enseignement, wou eng Carrière plane er-
sat ginn ass duerch eng Carrière hiérarchisée.

Firwat soen ech dat nach eng Kéier? Firwat 
d’Carrièrë fusionéieren?

Et gëtt eng grouss Zuel vu Carrièren haut, mat 
zum Deel ganz klengen Effektiver, wat hire 
Fonctionnement an der Praxis net vereinfacht 
an esou och net jiddwerengem déiselwecht 
Méiglechkeete bitt. An dat, hunn ech fonnt, 
sollte mer änneren. Mir kréien awer och mat 
där Carrièresreform d’Bachelorscarrière beim 
Stat agefouert, wat scho laang fälleg war. An 
eng Partie Carrièrë gi reklasséiert, fir ebe just 
der Evolutioun vun de Studie wéi och vun de 
Missioune Rechnung ze droen.

De Reklassement gëllt direkt fir jiddwereen, 
deen haut am Service ass. Et gëtt eng direkt 
Augmentatioun vum Gehalt, dëst awer nom 
Prinzip vun därselwechter Valeur d’échelon. 
Dat heescht, virun allem kréien all reklasséiert 
Carrièren eng méi interessant Carrièresperspek-
tiv - also Carrièresentwécklung - wéi déi, déi se 
nom aktuelle System gehat hätten.

Et bleift, datt, obscho jiddweree mam neie Ge-
setz besser ewechkënnt wéi nach ënnert där 
aktueller Gesetzgebung, d’Reevaluéierung vun 
de Carrièren ee Volet vun der Reform ass, deen 
an der Lescht ganz vill am Gespréich war a vun 
eenzelne Carrièrë kritiséiert ginn ass. Ver-
schidde Beruffssparte fuerderen esou méi eng 
komplett Rekonstitutioun vun hirer neier Car-
rière, mam Argument, datt déi, déi scho méi 
laang beim Stat agestallt sinn, benodeelegt 
géife gi par rapport zu den Agenten, déi 
eréischt an Zukunft agestallt ginn. An zwar wa-
ren dat d’Éducateuren, déi jo an de leschte 
Méint - an herno och nach haut heibaussen, 
wéi se ugekënnegt hunn - kloer hir Meenung 
véhiculéiert hunn an op dësem Punkt net frou 
mat der Reform sinn.

Si kréie wuel elo d’Méiglechkeet, op eng Majo-
ration d’échelon ze kommen, woubäi hir Car-
rière virdru keng Substitutiounsgrade virgesinn 
hat. Et wär sécher derwäert gewiescht, fir vun 
offizieller Säit op dës Froe respektiv Afrostellung 
anzegoe mat vergläichende Calcullen an dem 
vergläichenden Duerstelle vu verschiddene 
Carrièresverleef, och der Objektivitéit halber.

Niewent den Éducateure ginn nach eng ganz 
Partie aner Carrièrë reklasséiert. Am Ganze ginn 
eng zwou Dose Carrièrë reklasséiert. Déi Zuel 
ass vläicht interessant eng Kéier ze nennen. Et 
gëtt also net just eng eenzeg Beruffsgrupp 
reklasséiert, et kann een dofir och net vun Dis-
kriminéierung schwätzen. Natierlech hätt jidd-
weree gär och nach méi geholl. Allerdéngs, 
eng Reconstitution de carrière hätt en immen-
sen Impakt op d’Statsfinanze gehat. Et sinn, 
wéi gesot, net nëmmen eng oder zwou Be-
ruffssparten a Carrièrë concernéiert. Finanziell 
wär dat net dra gewiescht.

Aneschters gesot: Dann hätt et keng Reklasse-
menter kënne ginn an d’Bachelorscarrière hätt 
net kënnen agefouert ginn, egal ob zu bud-
getär schwieregen oder gudden Zäiten. Dat 
heescht, et wär onméiglech gewiescht, eng 
Gehälterrevisioun mat dësem neie Gesetz virze-
huelen. Domat wär déi a ganz weite Ferne ge-
réckelt.

An dobäi ass et awer wierklech un der Zäit, der 
Evolutioun vu verschiddene Carrièren, wat 
d’Ausbildung oder och d’Responsabilitéiten 
ugeet, Rechnung ze droen. An et ass wierklech 
un der Zäit, fir d’Bachelorscarrière virzegesinn 
an anzeféieren.

Et muss een awer nach eng Kéier betounen: 
Vum Reklassement profitéiert jiddwereen. Kee 
kritt eppes ewechgeholl. Am Géigendeel, déi 
reklasséiert Carrièrë kréien all bäi.

Wuel ass awer kee System perfekt. Et ka sinn, 
datt et e bessere gëtt, fir dës Reklassementer ze 
maachen, bei ähnlechem Impakt. Vläicht gëtt 
eppes Besseres fonnt. Ouni d’CSV an der Regie-
rung kann et jo am Fong nëmme besser sinn, 
net?

(Brouhaha)

Mir loossen eis och ganz gär op d’Diskus-
sioun...

Jo, jo, jo!

(Brouhaha)

Mir loossen eis och ganz gär op d’Diskussioun 
vun alternative Mechanismen an, wann d’Re-
gierung der presentéiert.

Egal wéi, et bleift, datt de System vum Reklas-
sement verschidde flagrant Härtefäll opweise 
kéint, wann e bis an der Praxis ugewannt gëtt, 
besonnesch bei de Leit mat enger méi laanger 
Déngschtzäit. Dat misst iwwerpréift an am A 
behale ginn. Dee Moment misst een déi Härte-
fäll individualiséieren a kucken, adequat Änt-
werten a Léisungen ze fannen, am Respekt 
vum budgetären Équiliber, falls et vill Fäll wä-
ren.

An deem Sënn hu mir och eng Motioun ausge-
schafft, déi mir als CSV déposéieren an an där 
mir d’Regierung froen, déi verschidde méiglech 
Härtefäll ze individualiséieren a Léisunge virze-
schloen, wéi een dësen Härtefäll kéint entgéint-
kommen, ouni de Budget ze iwwerstrapazéie-
ren an ouni mat der Philosophie vun der Re-
form ze briechen.

Wann ech gelift, Madame Presidentin!

Motion 1

concernant le projet de loi 6459

La Chambre des Députés,

- considérant que le projet de loi 6459, tout 
comme d’ailleurs les autres projets de loi qui sont 
aujourd’hui à l’ordre du jour de la Chambre des 
Députés1, reprennent et transposent les accords 
négociés entre les Gouvernements successifs et la 
Confédération Générale de la Fonction Publique 
(CGFP);

- considérant que la classification des carrières de 
la fonction publique constitue un élément import-
ant de l’accord précité;

- rappelant que le Gouvernement précédent a 
tenu à adapter le système de classification d’un 
certain nombre de carrières, qui date de 1963, 
aux exigences d’une fonction publique moderne;

- rappelant que, si certaines modifications ponc-
tuelles furent apportées au fil des années, le ré-
gime actuel des carrières ne tient pas compte des 
évolutions de ces dernières années au niveau des 
études et des formations, voire des missions, con-
traintes et responsabilités liées à l’exercice de cer-
taines carrières;

- rappelant ainsi que le nouveau système de clas-
sification emporte le reclassement de certaines 
carrières et que ce reclassement profite à tous les 
agents en service qui bénéficieront d’une aug-
mentation de traitement immédiate et surtout 
d’une expectative de carrière plus intéressante 
que celle à laquelle ils pourraient s’attendre en 
vertu du système actuel;

- considérant que la réévaluation de certaines car-
rières est au coeur d’une série de revendications 
de la part de certaines professions qui estiment 
qu’elle devrait emporter pour les agents déjà en 
place une augmentation immédiate plus substan-
tielle, voire une reconstitution complète de leur 
carrière;

- rappelant que la réforme envisagée de la fonc-
tion publique doit répondre à deux objectifs, à sa-
voir: moderniser la fonction publique tout en 
tenant compte de la situation économique et fi-
nancière du pays;

- rappelant à nouveau que l’actuel Gouvernement 
comme le Gouvernement précédent s’est engagé 
sur la voie de l’équilibre budgétaire;

- constatant qu’une reconstitution des carrières 
aurait sans aucun doute un impact considérable 
sur les finances publiques de I’État;

- donnant cependant à considérer que, si le sys-
tème de reclassement tel que prévu aboutit à des 
cas de rigueur, il échet néanmoins de rechercher 
une solution pour les éventuelles situations les 
plus flagrantes qui pourraient se présenter;

- rappelant toutefois que la recherche de solutions 
ne saurait remettre en cause le fondement même 
de la réforme ni impacter le budget de manière 
insoutenable;

invite le Gouvernement

- à individualiser les cas de rigueur les plus im-
portants ou les plus flagrants;

1 II s’agit des projets de loi 6457 et 6458, ainsi 
que des projets de loi 6460, 6461, 6462, 6463 et 
6465.
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- à proposer une solution adéquate pour les cas 
de rigueur ainsi individualisés, tout en s’assurant 
que la solution ainsi proposée ne rompe pas la 
philosophie de la réforme et n’impacte pas de 
manière insoutenable le budget de I’État.
(s.) Octavie Modert, Diane Adehm, Sylvie 
Andrich-Duval, Paul-Henri Meyers, Gilles Roth.

 Mme Simone Beissel, Présidente de 
séance.- Merci.

 Mme Octavie Modert (CSV).- Den Här 
Minister huet jo elo kuerz an enger Zeitung ge-
sot gehat: „Wa Saachen ze verbessere sinn, da 
këmmere mir eis drëm“, och wann dat sécher 
vill Aarbecht géif verlaangen. Mir wäre frou, 
wann eis Motioun hei am Plenum eng grouss 
Majoritéit géif fannen.
Ech wëll nach op en anere Punkt ze schwätze 
kommen, dat ass d’Iwwergangsbestëmmung vu 
fënnef Joer am neie Gehältergesetz, den Arti-
kel 41. D’Suerg war an ass déi, datt een d’Car-
rièresperspektive vun deene Fonctionnairë wollt 
erhalen, déi scho beim Stat schaffen, wann déi 
nei Gesetzgebung hei a Kraaft trëtt. Dës Fonc-
tionnairë kënne während der Iwwergangszäit vu 
fënnef Joer vu maximal zwee Avancementer am 
Grad profitéieren, an zwar nom ale System, 
wann dëse méi favorabel fir si wär.
D’FEDUSE-Administratioun huet dës transi-
toresch Moossnam kritiséiert, well se d’Iwwer-
gangsjoren ze restriktiv fënnt an heimat Härte-
fäll geschafe géife ginn. In fine si si a Media-
tioun gaangen. De Mediateur huet elo kuerz 
dräi Avancementer maximal amplaz zwee vir-
geschloen, mat enger Verlängerung vun der 
Période transitoire vu fënnef op sechs Joer.
D’CSV-Memberen haten en ähnlechen Amen-
dement an der Kommissioun virdrun hanner-
luecht - ausser datt eng Verlängerung vu fënnef 
op siwe Joer virgeschloe gi war -, fir ebe just 
eventuell Härtefäll ze vermeiden. Dësen Amen-
dement ass an der Kommissioun verworf ginn.
Mir sinn eis bewosst, datt dat e kuerzfristegen, 
awer begrenzten Impakt op de Budget kann 
hunn. De Mediateur war sech däers sécher och 
bewosst. Mir denken awer, datt et Sënn géif 
maachen, deen Impakt einfach emol ausrech-
nen ze loossen an ze kucken, ob een net kéint 
eng Ännerung virschloen, déi souwuel der Phi-
losophie vun der Reform wéi och dem bud-
getären Équiliber Rechnung géif droen.
Et geet jo hei och ëm méi: Domat kéint een 
dem Instrument Conciliatioun, Mediatioun säi 
Wäert loossen, deen déi Prozedur zweifellos 
huet. An dat ass och e ganz wichtege Punkt. 
Deementspriechend hu mer eng Motioun vir-
bereet, Madame Presidentin, an och hei wäre 
mir frou, wa se mat grousser Majoritéit ugeholl 
géif ginn.
Motion 2
(Projet de loi 6459 dispositions transitoires rela-
tives à l’avancement des fonctionnaires)
La Chambre des Députés,
- considérant que le projet de loi 6459 fixant le 
régime des traitements et les conditions et moda-
lités d’avancement des fonctionnaires de I’État 
prévoit en son article 41 (ancien article 37) des 
mesures transitoires relatives à l’avancement des 
fonctionnaires déjà au service de I’État au mo-
ment de I’entrée en vigueur des nouvelles dis-
positions;
- considérant que ledit article 41 prévoit plus par-
ticulièrement une mesure permettant aux fonc-
tionnaires en service de profiter pendant une pé-
riode transitoire de cinq ans d’au maximum deux 
avancements en grade suivant les modalités de 
l’ancien régime si celui-ci s’avère plus favorable;
- considérant encore que pour des motifs d’équité, 
ces mêmes modalités ont été rendues applicables 
aux agents des anciennes carrières planes à 
avancements fixes;
- rappelant dans ce contexte que la Fédération 
des universitaires au service de I’État FEDUSE-Ad-
ministration affiliée à la CGFP estime que les dis-
positions transitoires et plus particulièrement le 
maintien en vigueur pendant cinq ans à compter 
de I’entrée en vigueur des nouvelles dispositions 
des conditions d’avancement résultant du régime 
légal actuel et une limitation concomitante des 
avancements en grade à deux conduiront à des 
cas de rigueur;
- rappelant que la FEDUSE-Administration a pro-
posé d’une part, que la période transitoire com-
porte un maximum de trois au lieu de deux avan-
cements en grade en vue de maintenir également 
sous le régime Iégal en projet les expectatives 
d’avancement en grade auxquelles les fonction-
naires de la carrière supérieure entrés au service 
de I’État avant le dépôt du projet de loi 6459 ont 
pu s’attendre sous le régime des dispositions ac-

tuellement encore en vigueur, et d’autre part que 
subsidiairement la période transitoire soit allon-
gée pour que le bénéfice des trois avancements en 
grade puisse effectivement jouer;
- relevant encore que la FEDUSE-Administration a, 
après que la Commission de conciliation ait 
constaté le 9 janvier 2015 la non-conciliation 
dans le cadre du litige non généralisé concernant 
la carrière des universitaires relevant de l’adminis-
tration générale de I’État, soumis une demande 
en médiation, et que le médiateur a conclu à I’im-
possibilité de concilier les points de vue des parties 
en cause;
- constatant cependant que le médiateur a néan-
moins proposé in fine aux parties que soit exami-
née la possibilité de bénéficier de trois avance-
ments en grade au maximum au lieu des deux 
prévus et d’allonger la période transitoire de 5 à 6 
ans afin d’assurer à ces avancements en grade 
une possibilité réaliste de s’appliquer;
- constatant que le médiateur a encore ajouté 
que: «les solutions retenues par ailleurs pour faci-
liter la transition du régime légal actuel vers le 
nouveau régime (...) laissent transpercer la vo-
lonté politique certaine de maintenir en vigueur 
(...) un nombre relativement important de règles 
qui apparaissent plus favorables pour les fonc-
tionnaires concernés.»;
- donnant encore à considérer que malgré ces 
règles des cas de rigueur peuvent continuer à se 
présenter;
- rappelant à nouveau que l’actuel Gouvernement 
comme le Gouvernement précédent s’est engagé 
sur la voie de l’équilibre budgétaire;
- rappelant dans ce contexte que la réforme envi-
sagée de la fonction publique doit répondre à 
deux objectifs, à savoir: moderniser la fonction 
publique tout en tenant compte de la situation 
économique et financière du pays;
invite le Gouvernement
- à chiffrer la proposition du 28 janvier 2015 du 
médiateur telle qu’il l’a formulée dans le cadre du 
différend qui oppose la FEDUSE-Administration au 
Gouvernement;
- à proposer une solution adéquate pour les cas 
de rigueur dans le respect de l’institution de la 
médiation, tout en s’assurant que la solution ainsi 
proposée ne rompe pas la philosophie de la ré-
forme et n’impacte pas de manière insoutenable 
le budget de l’État.
(s.) Octavie Modert, Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Paul-Henri Meyers, Gilles Roth.

 Mme Simone Beissel, Présidente de 
séance.- Merci.

 Mme Octavie Modert (CSV).- E puer 
Wuert nach zu de sektoriellen Transpositioune 
vun den neien Texter.
D’Regierung huet am November 2014 en Ac-
cord mat den dräi national representative Ge-
werkschaften ënnerschriwwen, wouvun ee 
Punkt virgesäit, datt d’Reform vun der Fonction 
publique an den Accord salarial op de Spidols- 
a Fleegesecteur transposéiert ginn. Ech wéilt 
den Här Minister gär froen, wou d’Gespréicher 
iwwert d’Transpositioun dru sinn, déi mat dë-
sem Secteur a mat sengen Organismen, déi déi 
sinn, déi dësen Accord ëmsetze missten, res-
pektiv mat deene fir de Secteur zoustännege 
Ministeren a Ministèren dru sinn. Gëtt et do 
scho Konklusiounen? A wa jo, wéi eng? A wéi 
séier géif dann dës Ëmsetzung kommen?
An dëse Secteure sinn iwwregens vereenzelter 
vun de Carrièrë scho revaloriséiert gewiescht, 
déi mat dësen neie Gesetzer vun haut elo beim 
Stat reklasséiert ginn. Reklasséierungen, déi och 
deels doduerch bedéngt waren, well ebe ver-
schidde Carrièren hir Diplomer an dësen assi-
miléierte Secteure schonn unerkannt kritt 
hunn. De Stat zitt elo no.
Zur sektorieller Transpositioun: Kann d’Regie-
rung eis och vläicht generell Informatioune 
ginn dozou? Dat heescht zu den Texter, fir de 
spezifesche Situatioune vu verschiddene Sec-
teure Rechnung ze droen, spezifesch Texter fir 
déi sektoriell Transpositioun wéi fir de Ge-
mengesecteur, d’Police, d’Arméi, d’CFL. Fir 
d’Éducatioun ass jo elo kierzlech en Text dépo-
séiert ginn, wou sécherlech och nach wäert 
driwwer diskutéiert ginn a gekuckt ginn - wéi 
schwiereg et och heiansdo ass, do Transposi-
tiounen ze maachen -, wéi se dann awer och 
gemaach ginn a gemaach kënne ginn.
Dir Dammen an Dir Hären, Formatioun a Wei-
derbildung si Schlësselelementer an der Uneeg-
nung vun neie Kompetenzen a si sollen an Zu-
kunft méi eng wesentlech Roll spillen. D’For-
matioun kritt och eng nei Bedeitung an der 
Reorientéierung vum Stage.

An Zukunft muss den zukünftege Beamten am 
Statsexamen, also dem Opnahmeexamen an 
den ëffentlechen Déngscht, net nëmme bewei-
sen, datt en eppes weess, mä a senger dräi-
jähreger Proufzäit och beleeën, datt en eppes 
kann. Dobäi soll en net eleng gelooss ginn a 

kucken, wéi e selwer eens gëtt, mä e soll eng 
richteg Aféierung an Insertioun op senger neier 
Plaz kréien, ënner anerem och mat engem Pa-
tron de stage, duerch eng verbessert theore-
tesch, awer och praktesch Ausbildung op der 
Aarbechtsplaz selwer. De Stage dauert dofir 
och nees am Prinzip dräi Joer laang.

Ech bedaueren allerdéngs, Här Minister, datt 
Dir déi schonn nëmme kuerz Phas vu Mobilitéit 
während dem Stage ofgeschaaft hutt, wou de 
Stagiaire och aner Verwaltungen a ganz anere 
Fachberäicher mat anere Sachzwäng kennege-
léiert hätt. En Element géint spéidere Cloison-
nement, dës Kéier an de Käpp, géint falsch 
verstanenen Esprit de corps a fir méi breet ge-
fächert Erfahrungswäerter dem Stagiaire mat 
op de Wee kënnen ze ginn, dofir war et ge-
duecht.

Jo, Ausbildung, Léieren a Bäiléieren ass wich-
teg, grad och am Ufank vun engem Beruffs-
liewen. Am Stage weess een nach net alles. Bis 
elo war déi Pai vum Stage awer gläichgestallt 
mat der Carrière vum vereedegte Beamten. Déi 
nei Stageindemnitéit setzt dodrënner un, bei 
80% vum drëtten Échelon respektiv 90%, 
woubäi déi nei Regierung, am Géigesaz zu de 
Virgänger, zejoert de Mäerz déi 90% op dem 
véierten Échelon ugesat huet.

Ee Wuert nach zu der Stageindemnitéit. 
D’Ufanksgehälter leie beim Stat hautdesdaags 
aus enger ganzer Partie vun historesche Grënn 
héich par rapport zum Privatsecteur, zum Deel 
ganz héich. 1963 hunn d’Statsbeamten awer 
wéineg verdéngt a bis ausganks vun den 80er 
Jore souwisou manner wéi am Privatsecteur.

Haut ass et esou, datt d’Carrièrë beim Stat 
ganz gutt ufänken, awer och séier un de 
Schluss kommen. Wann ee wëllt bei de Stat 
schaffe goen, soll een awer net just goen, well 
d’Ufanksgehälter esou vill méi héich si wéi am 
Privatsecteur. Et muss een déi ganz Carrière ku-
cken an eng ganz Ausbildung kucken. Et ass jo 
dofir, datt mir och wëllen e bessere Stage aféie-
ren, fir déi Jonk besser op hir definitiv Schaff 
virzebereeden.

Et ass net einfach d’Astiegspaie gekierzt, mä et 
reit sech an an d’Philosophie vun enger gesam-
ter Reform an et ass drëm gaangen, fir dat an 
engem Gesamtmouvement vun enger gesam-
ter Reform ze maachen.

Dir Dammen an Dir Hären, eng Moderniséie-
rung an der Fonction publique brauch och nei 
Instrumenter, mat enger Gestion par objectifs, 
wou souwuel Verwaltung wéi deen eenzelne 
Beamte sech Objektiver fixéieren, Ziler setzen - 
en Novum fir den ëffentlechen Déngscht, e Pa-
radigmewiessel, wéi de Minister Biltgen et gär 
beschriwwen huet. Motivatioun, Leeschtung a 
Verantwortung sollten an Zukunft besser zielen. 
A Motivatioun an Asaz sollten och emol nees 
unerkannt kënne ginn. Sou war et gewollt an 
deem objektive Bewäertungssystem, deen 
transparent, novollzéibar an aklobar war a sech 
inspiréiert huet u bestehende Systemer, ouni 
awer deenen hir Feeler ze iwwerhuelen.

Ech weess, datt d’Gewerkschafte gedeelter 
Meenung besonnesch iwwert den Detail do-
vunner waren. Mä d’Bewäertung an der initia-
ler Versioun vum Gesetzesprojet ass net 
nëmme vun uewen no ënnen erof-, mä och 
vun ënnen no uewen eropgaangen, an ouni 
datt d’Politik, dat heescht de Minister, doran 
intervenéiert hätt, dofir awer mat enger paritéi-
tescher Kommissioun mat dem haaptberuf-
fleche Mediateur fir d’Fonction publique, fir 
Neutralitéit - a géint Favoritismus - ze garan-
téieren.

Et war kee Selbstzweck, mä e Mechanismus fir 
Weiderentwécklung an Ännerungen an der 
Fonction publique. Et ware kloer an transpa-
rent Regelen, déi opgestallt gi waren, fir datt et 
net am Kader vun der Bewäertung zu ver-
stoppten Disziplinarsanktioune komme kéint, 
wéi Déplacementer, aner Affektatiounen ouni 
explizitt Verfahren an esou weider.

Am staatleche Secteur huet d’Politik selwer net 
intervenéiert an där Bewäertungsprozedur, wéi 
se deemools opgestallt gi war. Am Gemengesec-
teur war de Schäfferot mat dru bedeelegt. Dat 
war iwwregens eng Konzessioun, déi mir als dee-
moleg Ministeren dem Syvicol op d’Demande 
vun hirem heitege President hin, deen haut hei 
bei eis op der Regierungsbänk sëtzt, gemaach 
haten. Hien huet duerno als Minister dee ganzen 
Deel vum Bewäertungssystem gestrach.

Am Fong kann ee bedaueren, datt elo d’Valeur 
vun deem Eenzelnen - wéi e schafft, säi Kënnen 
a säi Mérite - haaptsächlech gekuckt gëtt, wa 
se negativ ass, net méi, wa se positiv ass. 
D’Motivatioun war e wichtegen Aspekt. Och 
emol eng Kéier eng Unerkennung ze kréien, 
dat war wichteg. Dat ass et mat den Amende-
menten…

 Mme Simone Beissel, Présidente de 
séance.- Madame Modert!

 Mme Octavie Modert (CSV).- …vun der 
neier Regierung net méi ginn. Pardon?

 Mme Simone Beissel, Présidente de 
séance.- Madame Modert, erlaabt Der, dass 
den Här Minister Iech eng Fro stellt oder e 
Kommentar mécht?

 Mme Octavie Modert (CSV).- Jo, gären, 
sécher!

 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administrative.- Dat ass 
ganz léif, Madame Modert. Ech si jo ganz frou, 
dass Der meng Verdéngschter als President 
vum Syvicol hei ervirsträicht. Mä ech denken, 
dass dat keng Konzessioun vis-à-vis vum Syvi-
col war, mä ganz einfach eng Unerkennung 
vun de gesetzleche Realitéiten, déi am Ge-
mengesecteur sinn. An do ass et nämlech esou, 
dass de Schäfferot einfach per Definitioun de 
Chef d’administration ass. An dat kann een net 
mat engem anere Reglement ausser Kraaft set-
zen.

 Mme Octavie Modert (CSV).- Dat ass 
richteg, Här Minister. D’Gesetzeslag oder d’re-
glementaresch Lag war déi. Et waren och nach 
aner Argumenter derbäi, fir et souwisou och 
nach ze froen.
Mä egal wéi ass dee System jo elo ofgeschaaft. 
Dir hutt déi Prozeduren do geännert, soudatt 
ech, wéi gesot, bedaueren, datt elo haaptsäch-
lech d’Valeur vun deem Eenzelnen nëmme ka 
gekuckt ginn, wa se negativ ass, an net méi 
esou vill zielt, wa se positiv ass. Déi Motiva-
tioun, ëm déi et eis gaangen ass, war e wichte-
gen Aspekt. A fir och emol eng Kéier kënnen 
eng Unerkennung ze kréien, dat war am Fong 
geholl de Punkt, deen eis och ganz wichteg 
war. Et gëtt och elo keng Bewäertungselemen-
ter méi vun ënnen no uewe mat där neier Pro-
zedur.
Dir Dammen an Dir Hären, ech kommen nach 
zum Accord salarial. De Rapporteur huet dat 
scho ganz gutt och exposéiert, datt 2010/2011 
eng Nullronn war. Et ass scho ganz laang hier, 
datt beim Stat eng Nullronn war, déi leschte 
Kéier wuel an den 80er Joren, wéi d’Stolkris 
war. An ech denken, dat muss een och ënner-
sträichen an unerkennen.
Bei der Nullronn kënnt jo derbäi, datt d’Gehäl-
terofkommes vun 2011 op zwee Joer ausgesat 
an no hanne geréckelt gi war. Och dat ass aus-
sergewéinlech, a mir waren dankbar, datt 
d’CGFP 2012 op eis Demande agaange war, fir 
zwee Joer ze reportéieren, als Spuereffort zu 
Zäite vun der Kris. Dat heescht, datt et elo am 
Joer 2015 fir d’Éischt zënter 2009 eng Punkt-
wäerterhéijung wäert ginn. Dat sinn dann 
ëmgerechent ongeféier 0,4% op d’Joer. Dat 
géif an anere kollektivvertraaglech organiséierte 
Secteure sécherlech net als iwwerdriwwe 
Gehälterpolitik gesi ginn.
Deemools hat am „Journal“ gestanen, „die 
Staatsbediensteten“ wäre mat dem „Manna 
ihrer Herren beglückt“ ginn. Et sief awer be-
mierkt, datt sech 2011 um Tariffofschloss fir de 
Finanzsecteur inspiréiert gi war.
Mir hunn aus dem Mond vum Rapporteur dës 
Deeg an de Medien héieren, datt elo de Gehäl-
teraccord ganz huerteg ausbezuelt wäert ginn. 
Dës Regierung huet jo och e wierklech gudden 
Drot zum Statsrot, soudatt deen extra eng 
Sitzung aberuff huet, fir muer de Moien iwwert 
d’Dispens vum zweete verfassungsméissege 
Vote ze entscheeden. Domat kéinten d’Geset-
zer, déi mir haut diskutéieren, och ganz séier 
promulgéiert ginn an a Kraaft trieden.
Do sinn der och sécher vill frou driwwer, dat 
kann och ganz gedeelt ginn. Dat waren 
Informatiounen, déi mir als Deputéiert sécher-
lech och gär an der Chamberskommissioun ge-
hat hätten, well dat ass jo e wichtegt Element, 
dat och zum Akraafttriede vun deenen Texter 
hei gehéiert.
Dir Dammen an Dir Hären, nach zwou lescht 
Bemierkungen, obschonn och de Rapporteur 
dat scho gesot hat. Mir hunn elo hei een een-
zegen Text fir den transitoresche Pensiounsre-
gime. Ech mengen, datt dat och e wichtege 
Punkt ass.
A mir hunn e Code de déontologie virgesi ge-
hat, vun deem natierlech d’Basis am Gesetz 
vum Statut sollt geschaaft ginn, deen natier-
lech awer op d’Bedenke vum Statsrot hin elo 
net méi esou drasteet, wéi en do drastoung. 
Déi betreffend Passagë sinn erausgeholl ginn. 
D’Viraarbechte sinn allerdéngs geleescht. An 
ech denken, datt d’Regierung de separaten 
Text dann och sécher geschwë wäert virleeën. 
Vläicht kënne mer do och e puer Prezisiounen 
herno dozou kréien.
E lescht Wuert zu dem Statsrot sengen Opposi-
tions formelles, well do jo vill Tënt driwwer ge-
floss ass an déi Zuel vun 100 ëmmer nees an 
de Mond geholl gi war.
Jo, et waren der eng gutt Zuel, awer et sinn 
och vill Texter, vill Artikelen. An et ass, an dat 
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muss ee bemierken, eng nei Jurisprudenz vum 
Verfassungsgeriicht komm gewiescht. Déi war 
postérieur zum Dépôt vun de Gesetzesprojete 
vun der Reform hei an der Chamber. Loge-
scherweis konnt dat net antizipéiert gi beim 
Schreiwe vun den initialen Texter, soudatt een 
déi Opposition-formellen do guer net hätt 
kënne vermeiden.
An et si ganz vill rekurrent Oppositioune 
gewiescht. Et sinn en Deel technescher 
gewiescht, dat sinn der, wéi „notamment“ ze 
sträichen, déi iwwregens keng Oppositions for-
melles kritt hunn an engem anere Gesetzestext, 
deem vum Artistestatut, do hat de Statsrot dat 
net mat enger Opposition formelle geahndet.
Et sinn och duerno, no den Amendementen, 
nach Opposition-formellë rescht bliwwen, och 
do rekurrenter zum Deel, och do technescher, 
och do e puer anerer. Ech mengen, datt esou 
grouss Texter an esou grouss Reforme wéi déi 
heite sécherlech och net ouni Feeler auskom-
men. Mir sinn ëmmer frou, wann de Statsrot se 
natierlech dann erausfënnt an eis seet, wéi mer 
et solle besser maachen.
Dir Dammen an Dir Hären, déi Texter kommen 
haut hei zur Ofstëmmung. Wéi gedenkt d’Re-
gierung elo virzegoe fir d’Ëmsetzung?
Et war emol ugeduecht, en interne paritéi-
tesche Begleetgrupp anzesetzen, fir d’Ëm-
setzung vun der Reform virzehuelen. Ech weess 
net, wéi sech déi nei Regierung do derzou posi-
tionéiert. E ganze Koup nei Formatioune 
mussen nach ausgeschafft ginn. Am INAP 
mussen Ännerunge kommen, vläicht och an hi-
rem Gesetzestext, an da wäerte sécherlech och 
nach Froe sech stellen. Härtefäll kommen och 
vläicht op. Dofir ass et och eng Fro, ob net 
vläicht an zwee, dräi Joer d’Regierung gedenkt, 
e Bilan vun der Mise en œuvre vun dësen Tex-
ter ze maachen.
Madame Presidentin, Dir Dammen an Dir Hä-
ren, ech kommen zum Ofschloss vu menger 
Interventioun. Ech wëll betounen, an ech 
mengen, dat ass awer och eppes, wat ganz 
wichteg ass an aus dem Esprit vun dësem neie 
Gesetz erausgeet: Mataarbechter si wäertvoll 
am ëffentleche Secteur an an all Betrib. Ouni si 
géif een näischt maachen, kéint een näischt 
schaffen an näischt erreechen.
Et ass definitiv net d’Zil vun der Reform, 
d’Beamten ze bestrofen, mä d’Motivatioun ze 
fërderen an d’Qualitéit vum ëffentlechen 
 Déngscht ze verbesseren. Ouni e performante 
Service public och kee performant Land. E per-
formanten an effikassen ëffentlechen Déngscht 
ass wichteg fir eng performant Ekonomie. An 
eng performant Ekonomie kënnt dem ëffent-
leche Secteur zegutt.
Ech hunn ëmmer gesot, datt et eis als deemo-
leg zoustänneg Ministeren ni dru geleeë war, 
fir ëffentlechen Déngscht a Privatsecteur géint-
eneen auszespillen, mä fir Brécken ze bauen.
Madame Presidentin, Dir Dammen an Dir Hä-
ren, et ware vill Verhandlungen ënnert där aler 
Regierung, et waren och nach Gespréicher, e 
puer, ënnert dëser Regierung. Mä mir, de Fran-
çois Biltgen an ech, wollten deemools déi 
gréisstméiglech Concertatioun. Sécherlech wa-
ren et laang an och alt schwiereg Verhandlun-
gen, mä mir wollten den Dialog hunn. Dat 
wollt och déi ganz Koalitioun, déi ganz Re-
gierung deemools.
Mir wollten den Dialog net ofbrieche loossen, 
och net duerch d’Conciliatioun oder an der 
Conciliatioun. Mir sinn der Meenung, datt den 
Dialog och virugefouert muss ginn.
Wësst Der, fir déi eng war d’Reform soss 
näischt wéi de Bewäertungssystem. Fir déi aner 
nëmmen d’Stageindemnitéiten. Fir nach anerer 
just e schlecht Reklassement. An dobäi ass et 
esou vill méi a kann net einfach op eent vun de 
villen Elementer vun der ganzer Reform re-
duzéiert ginn.
Ech gi mech och der Hoffnung hin, datt et och 
haut ënnert dëser Konstellatioun, ënnert der 
neier Majoritéit net nom Aschenputtelprinzip 
fir dës Texter wäert goen: Die Guten aus Ärem 
Töpfchen, die Schlechten, dat ware mir, déi Re-
gierung virdrun.
Déi heiteg Regierung huet nach en Deel Änne-
runge gemaach un den déposéierte Gesetzes-
projeten, technescher a juristescher, och funda-
mentaler Natur, déi och net all op Bemier-
kunge vum Statsrot zréckginn. Falls dat esou 
wär, datt se nach mat anere Passagen, Elemen-
ter an Neierungen net d’accord gewiescht wär, 
déi aus der viregter Regierung hirer Fieder sta-
men, dann hätt se jo och dat nach kënnen än-
neren. Et kann een et sécher ëmmer besser 
maachen. An da muss een och nach besser Vir-
schléi maachen a bréngen.
Loosse mir all zesummen net aus dëser Reform 
eppes maachen, wou jiddwereen eppes der-
géint huet, egal aus wéi engem Secteur, egal 
aus wéi enge Reien, a wou keen eppes ze wan-
nen huet.

Madame Presidentin, Dir Dammen an Dir Hä-
ren, dat heiten ass eng grouss Reform. Dofir 
wëll ech fir ofzeschléissen en décke Merci aus-
drécken un all déi, ouni déi dëse Pak net 
méiglech gewiescht wär: de Mataarbechter a 
Matdenker aus de Ministèren a ganz beson-
nesch dem Fonction-publiques-Ministère, aus 
der Chamberskommissioun an aus der Frak-
tioun. Merci, well dat hei war vill Aarbecht, an 
et bleift nach Aarbecht fir en Deel vun hinnen, 
elo wou et ëm d’Ëmsetze geet vun den Texter.
Et ass eng Substanzreform mat villen Neie-
runge fir d’Moderniséierung an der Fonction 
publique, ee Gesamtpak. Dofir ass et gutt, 
wann d’Reform vun enger breeder Majoritéit 
gedroe gëtt, och wann et plazeweis op een-
zelne Punkte verschiddenaarteg Vuë ginn. Och 
d’CSV ass jo net mat allen Ännerunge vun den 
Amendementen d’accord. Awer am grousse 
Ganzen ass de Gesamtpak respektéiert an nach 
ëmmer grousse Linnen, mat deenen och mir 
eis weiderhin d’accord erkläre kënnen.
Madame Presidentin, Dir Dammen an Dir Hä-
ren, ech ginn heimat d’Zoustëmmung vun der 
CSV zu dëser Reform.
Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien! 
 Mme Simone Beissel, Présidente de 

séance.- Villmools Merci, Madame Modert. Als 
nächsten ageschriwwene Riedner hunn ech 
den Här Yves Cruchten. Här Cruchten, Dir hutt 
d’Wuert.

 M. Yves Cruchten (LSAP).- Merci, Ma-
dame Presidentin. Hei sinn ech erëm. Aus ver-
ständleche Grënn dinn ech mech elo natierlech 
e bësse schwéier, fir dem Rapporteur ze gratu-
léiere fir seng Berichter,…
(Hilarité)
…mä sidd awer alleguerte verséchert, datt ech 
hannert deene Berichter stinn.
(Hilarité)
Ech hu virdru mäi Rapport opgehalen, an-
deems ech sot, datt mer eng gutt Fonction pu-
blique hunn hei zu Lëtzebuerg. An ech wéilt 
elo, wou ech fir eis Fraktioun schwätzen, och 
genee do weiderfueren.
Jo, mir hunn eng gutt Fonction publique. Als 
klengt Land brauche mer och eng gutt Fonc-
tion publique. Als klengt Land musse mer näm-
lech déiselwecht Flichten erfëllen an Déngsch-
ter leeschten, wéi déi grouss, sief dat, wann et 
ëm d’Sécherheet vun eise Bierger geet, d’Erzéi-
ung, den ëffentlechen Transport, d’Gesond-
heetswiesen, d’Verwaltung insgesamt, oder 
nach, wann et ëm d’Ëmsetze geet vun deem, 
wat ënner anerem zu Bréissel décidéiert gëtt.
An do brauche mer de Verglach mam Ausland 
net ze scheien. Et ass net sielen, datt bei eis un 
engem europäeschen Dossier vläicht een oder 
zwee Mataarbechter sëtzen, während bei eisen 
däitschen Nopere sech e ganze Service mat di-
rekt e puer Honnert Leit mat deemselwechten 
Dossier befaasst.
Wéi och am Ausland gëtt awer och hei zu Lët-
zebuerg heiansdo iwwert d’Statsbeamten hier-
gefuer. Mir Lëtzebuerger si jo dacks a re-
gelméisseg am noen Ausland. Dofir proposéie-
ren ech Iech, huelt Iech emol Zäit, wann Der 
eng Kéier zu Tréier, zu Arel oder zu Diddenue-
wen sidd a gitt emol era luusse bei en Arbeits-
amt oder en Umeldebüro vun enger Gemeng a 
kuckt Iech emol do d’Schlaange vu Leit un, déi 
do waarden, an de Service, deen do gebuede 
gëtt. Do fält engem séier op, datt mer zu Lët-
zebuerg meeschtens gutt a rapid zerwéiert 
ginn an eise Verwaltungen.
A wann och sécherlech eis Fonction publique 
net verschount bleift vu Pannen, vu Mësselen 
oder Retarden, sou soll een net de Feeler maa-
chen an dee ganzen Apparat an een Dëppe ge-
heien.
Firwat soen ech dat alles? Ma, an der Lescht 
heefe sech alt nees d’Attacken op d’Statsbeam-
ten an op hire Statut, dee mer haut wëlle re-
forméieren. Et schéngt mer dofir wichteg ze 
sinn, haut als Politiker e kloert Zeechen ze set-
zen an eis hanner eis Beamten an hanner eis 
Verwaltungen ze stellen.
Wien haut beim Stat, bei der Gemeng, op der 
Eisebunn schafft, dee genéisst eng besonnesch 
Protektioun - dat stëmmt. Dat muss och esou 
sinn, well dës Protektioun kënnt net eleng. Si 
kënnt zesumme mat enger Rëtsch Obligatiou-
nen. De Statut vum Statsbeamte soll nämlech 
sécherstellen, datt de Bierger Impartialitéit an 
Neutralitéit garantéiert kritt am Ëmgang mat 
de staatleche Verwaltungen.
Dat gëllt selbstverständlech och fir d’Enseig-
nanten, déi jo speziell an d’Viséier geholl gou-
fen deslescht. Si, d’Proffen, Léierinnen a 
Schoulmeeschteren, hunn eng vun de wich-
tegsten Aufgaben an eisem Stat, nämlech eis 
Kanner op d’Zukunft virzebereeden. Si hunn 
do eng ganz schwéier Aufgab. Dacks hu se et 

mat hétéroclitte Klassen ze dinn a mussen awer 
kucken, fir jiddwereen esou wäit, wéi et 
nëmme méiglech ass, virunzebréngen. Si gi 
sech vill Méi, an dat soll och emol eng Kéier 
gesot sinn.
Ech halen hei net de blanne Plädoyer fir 
d’Fonction publique, mä de Plädoyer fir e fai-
ren an e sachlechen Discours an der Ëffentlech-
keet iwwer eis Beamten an eis Verwaltungen. 
Berechtegt Kritik soll ee kënnen duerleeën. Do-
madder musse sech de Stat a säi Personal och 
ausenanersetzen. Mä ze behaapten, beim Stat 
géife lauter Lidderhanesse schaffen: Dat 
stëmmt net!
Anerersäits wëll ech awer och hei un eis Fonc-
tionnairen a Beamten appeléieren, sech be-
wosst ze sinn, datt si an engem spezielle Re-
gime sinn, deen hinne jo och gewëss Virdeeler 
bitt. Et stéisst dowéinst op ganz wéineg Ver-
steesdemech am Privatsecteur, wa sech Beam-
ten zum Beispill doriwwer opreegen, datt hir 
Pai elo dräi Deeg méi spéit ausbezuelt gëtt wéi 
soss. Dat zemools, wann ee weess, datt d’Be-
amte jo virbezuelt ginn an deemno wéineg 
Grond hunn, sech ze bekloen. Do rësele vill Leit 
am Land de Kapp an dat déngt de Beamten an 
hirer Saach nu wierklech net.
Am Privatsecteur goufen an de leschte Jore ganz 
moderat Lounopbesserungen accordéiert. Dat 
ass beim Stat net anescht gewiescht, och wann 
dat elo vläicht vill Leit verwonnert. Am Statec 
sengem Rapport „Travail et cohésion sociale“ 
vun zejoert kann een noliesen, datt an de Joren 
2008 bis 2012 de Salaire moyen nominal an der 
Administration publique an der Moyenne ëm 
0,9% d’Joer gewuess ass, während zäitgläich am 
Privatsecteur de Salaire moyen nominal ëm 
2,2% d’Joer an d’Luucht goung. Dee berühm-
ten Ënnerscheed tëschent de Paien am privaten 
an am ëffentleche Secteur ass an de leschte Jo-
ren also e bësse méi kleng ginn.
D’Fonction publique kennt haut net méi déi re-
gelméisseg Punktwäerterhéijungen aus der Ver-
gaangenheet. Tëschent de Joren 2000 an 2009 
gouf et fir d’Statsbeamten zum Beispill all Joers 
eng Punktwäerterhéijung oder eng Prime 
unique; an de leschte fënnef Joer allerdéngs 
näischt méi. Och wann den Écart zu munche 
Paien am Privaten nach ëmmer grouss bleift, 
sou soll een awer och fairerweis soen, datt och 
d’Personal vum Stat a vun de Gemenge sech 
bewosst ass, datt hei zu Lëtzebuerg d’Beem net 
méi an den Himmel wuessen, an datt och si, déi 
virun der Kris jo geschützt sinn, keng iwwer-
driwwe Fuerderunge stellen.
Dësen Accord, et gouf schonns e puermol ge-
sot, gouf ausgehandelt vun der viregter Re-
gierung. Déi nei Regierung huet ugekënnegt, 
dësen Accord ze respektéieren. Zäitgläich awer 
huet se och ugekënnegt, datt se fir de Rescht 
vun der Legislaturperiod, also hoffentlech bis 
2018, keng weider generell Lounopbesserunge 
wäert zougestoen.
Zielt een dat alles zesummen, sou kënnt eng 
Lounopbesserung vun 2,2% bannent quasi zéng 
Joer eraus. Dat ass räsonabel, well och wann eis 
ekonomesch Situatioun amgaangen ass, sech 
liicht ze verbesseren, an eis Statsfinanzen um 
Wee sinn, sech ze erhuelen, sou musse mer 
awer nach Fouss bei Mol halen.
Als LSAP sti mer hannert dësem Accord salarial, 
och well mer domadder d’Hoffnung verban-
nen, datt dat de Gewerkschaften am Privatsec-
teur nei a gutt Argumenter gëtt, zum Beispill 
bei hire Kollektivvertragsverhandlungen. Et ass 
also ze hoffen, datt déi positiv Entwécklung 
vun de Salairë beim Stat sech och op d’Paie 
vum Privatsecteur auswierkt.
An deene leschte Wochen a Méint hu mer als 
Fraktioun - a wahrscheinlech all d’Fraktiounen 
heibannen - eng sëlleche Beruffsorganisatioune 
vum Stat empfaangen. Mir hu mat hinnen 
iwwert dës Reformen diskutéiert a mir hunn eis 
och hir Vuen ugelauschtert.
D’Madame Modert sot dat elo grad zu Recht: 
Net all Mënsch beim Stat an net all Beruffsor-
ganisatioun beim Stat ass zefridde mat dëser 
Reform, hunn dach verschidde Beruffsverbänn 
Fuerderungen, déi net an dësem Reformpak 
zréckbehale goufen. Et ass kloer, datt, wéi bei 
all Gesetzesprojet, et ëmmer Leit gëtt, déi 
mengen, si géifen ze kuerz kommen. Si solle 
wëssen, datt een net alles an ee Pak kann awé-
ckelen, datt een net Bire mat Äppel ka vertau-
schen an datt de Stat de Kader fir aner Reven-
dicatiounen net zoumécht, och wann dat an 
dësem Moment technesch a finanziell net 
méiglech ass.
Eis Regierung huet ugekënnegt, dat, wat 
tëschent hire Virgänger an der Gewerkschaft 
ausgehandelt gouf, ze respektéieren an ëmze-
setzen, net méi, an awer och net manner. Do-
madder sinn d’Dieren awer net zou fir zukünf-
teg Verhandlungen. Well och, wa mer heimad-
der schonn eng Partie Ongerechtegkeete ge-
léist kréien, esou bleiwen awer nach ver-
ständlech an zum Deel och berechtegt Fuerde-

rungen am Raum, déi et gëllt fir d’Gewerk-
schafte bei den nächste Verhandlungsronnen 
op den Dësch ze leeën.
Ech denken do zum Beispill un d’Chargés de 
cours am Enseignement. Natierlech musse si 
anescht wéi hir Kolleege Professere behandelt 
ginn. Hei muss en Ënnerscheed bestoe bleiwen. 
Mä de Stat ass haut och op si ugewisen, fir datt 
ka Schoul gehale ginn. Enger Verbesserung vun 
hiren Aarbechtsbedéngungen, hire Kontrakter 
sollte mer eis dowéinst och net verschléissen. 
Och musse mer hinnen entgéintkommen, fir 
de Sprong an déi regulär Enseignantscarrièren 
ze packen. Well et ass jo dat, wat mer alle-
guerte wëllen: gutt ausgebilten a forméiert En-
seignanten a Proffen, déi hir Exame gemaach 
hunn.

 Une voix.- Très bien!

 M. Yves Cruchten (LSAP).- Ech denken 
awer och un d’Éducateuren, déi haut virun der 
Chamber demonstréieren an hir Fuerderungen 
héichhalen. Si leeschte fir eis Gesellschaft e 
ganz wichtegen Déngscht, këmmere si sech 
dach ëm déi an eiser Gesellschaft, déi et am 
néidegsten hunn, gehollef ze kréien: eis 
Kanner, déi eeler Leit oder nach déi, ëm déi 
soss kee sech këmmert. Hire Beruff ass net där 
einfachster een. A wie sech derfir entscheet 
huet, Éducateur ze ginn, dee mécht dat aus 
Iwwerzeegung. An dat verdéngt och Respekt.

Wéi mir alleguerten heibannen huet eis Frak-
tioun vill Courrier kritt vun den Éducateuren, 
där diploméierter oder och vun de Graduéen. 
Et spiert een an dëse Bréiwer, E-Mailen an Trak-
ten, datt et e grousse Frust gëtt an deem Sec-
teur. An dëse Frust kann een och gutt verstoen. 
Schliisslech goufe si jo jorzéngtelaang ënnerbe-
zuelt beim Stat a bei der Gemeng, net par rap-
port zum Privatsecteur, mä par rapport zu 
anere vergläichbare Carrièrë beim Stat. Hir Di-
plomer goufe bis elo net esou unerkannt, wéi 
dat hätt misse sinn.

Domadder maache mer elo ee fir alle Mol 
Schluss. An Zukunft ginn d’Éducateurs diplô-
més an der Carrière moyenne an d’Éducateurs 
gradués an der Carrière supérieure agestallt a 
bezuelt. Déi, déi haut schonn als Éducateur 
schaffen, ginn direkt mat Akraafttriede vun de 
Reformen an deen neien, méi héije Grad vun 
hirer Carrière eropgeholl. An dëser neier Car-
rière evoluéiere si dann a kommen deemno 
och an de Genoss vun der Opwäertung vun 
dëse Carrièren. Et ass also falsch ze behaapten, 
si géife manner verdénge wéi hir Kolleegen, déi 
an Zukunft agestallt ginn.

Ech wëll hei och nach eemol rappeléieren, wat 
dës nei Carrièren ausmaache fir deen Eenzel-
nen. Ech sot virdrun, datt dem Éducateur di-
plômé säin Endgehalt ëm net manner wéi 39% 
gehuewe gëtt. A Punkten ausgedréckt sinn dat 
131 Punkten; an Euro ausgedréckt mécht dat 
en Ënnerscheed vun iwwer 2.400 Euro. Wie 
kann dann do nach behaapten, e géif schlecht 
ewechkommen?

Mir kënnen déi Ongerechtegkeet aus der Ver-
gaangenheet net réckgängeg maachen. Wat 
mer awer kënne maachen, dat ass derfir suer-
gen, datt an Zukunft beim Stat ee behandelt 
gëtt wéi deen aneren. An dat maache mer mat 
dësem Gesetz.

Et sief awer och hei gesot, datt de finanzielle 
Kader vun dësem Gesetz net all d’Wënsch kann 
erfëllen. D’Situatioun vun de Statsfinanzen er-
laabt et eis leider net, fir allen Doléancë vun 
alle Beruffsverbänn nozekommen.

Madame Presidentin, an dëser Reform féiere 
mer och d’Bewäertung vun de Beamten an. 
Eppes, wat et am Privatsecteur scho laang gëtt, 
gëtt och elo an der Fonction publique Realitéit. 
Och de Beamte muss sech vun Zäit zu Zäit a 
Fro stellen. An et ass jo och positiv, wann ee 
gesot kritt, wou ee wat gutt mécht a wou ee 
vläicht nach kann eng Schëpp uleeën.

Mir si ganz averstane mam Minister a mam 
Statsrot, fir déi Prozedur, déi am Ufank virgesi 
war, ze vereinfachen. D’LSAP huet sech vun 
Ufank un dergéint gewiert, hei e bürokratescht 
Monster ze schafen. Och averstane si mer do-
madder, datt d’Bewäertung keng direkt Kon-
sequenze méi op d’Paien huet. Wichteg huet et 
eis awer geschéngt, esou wéi et och elo virge-
sinn ass, datt et muss Konsequenzen hunn, 
wann ee Beamte seng Aarbecht net mécht 
oder widderholl net anstänneg mécht. De 
Beamte muss gutt geschützt sinn op senger 
Aarbecht. Dëse besonnesche Schutz däerf awer 
net mëssbraucht ginn, fir Laxismus oder 
Onfäegkeet ze fërderen. Dofir ass et richteg, 
datt an dëser Reform och eng Prozedur virge-
sinn ass, fir deem entgéintzewierken.
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Dem Stat si seng Mataarbechter ganz wichteg. 
De Stage gëtt vereenheetlecht an der Fonction 
publique an dauert elo fir jiddwereen dräi Joer. 
Net nëmmen ass dat méi gerecht, mä domad-
der kënne mer och eng besser Formation ini-
tiale garantéieren an d’Leit esou besser op hir 
Exame preparéieren. Déi Formatioun soll de 
Leit eppes bréngen. Dofir muss an der Ëm-
setzung derfir gesuergt ginn, datt de Contenu 
vun deene Formatioune sënnvoll ass an net just 
eng Widderhuelung vun eppes, wat se vläicht 
schonn an hire Studie gemaach hunn.
Datt de Stat vill Wäert op seng Mataarbechter 
leet, gesäit een och un der Neierung, datt an 
Zukunft d’Méiglechkeet geschafe gëtt fir 
d’Beamten, sech weiderzebilden an zum Bei-
spill en Universitéitsofschloss niewent hirer Aar-
becht ze maachen. Och hei wier et flott, wann 
dëst dem Privatsecteur géif als Inspiratioun 
dén gen, fir eppes Vergläichbares och a senge 
Betriber ze erméiglechen.
D’Mobilitéit bannent dem Stat gëtt verbessert 
doduerch, datt mer de Changement d’admi-
nistration vereinfachen. Wéi dacks kënnt et vir, 
datt mer déi richteg Leit beim Stat hunn, fir déi 
eng oder aner Missioun ze erfëllen, mä et dë-
sen awer schwéier gemaach gëtt, fir d’Verwal-
tung ze wiesselen an esou hir Kompetenze mat 
eriwwerzehuelen. Hei huet sech eng nei Pro-
zedur opgedrängt, zemools och fir de Wiessel 
tëschent Stat a Gemengen ze erméiglechen.
Mir féieren och mat dëser Reform d’Retraite 
progressive an och nach de Service à temps 
partiel pour raisons de santé an. Esou kann de 
Stat vun de Kompetenze profitéieren, déi sech 
vill Beamten an hirer Carrière opgebaut hunn, 
a mir bréngen e méi fléissenden Iwwergang 
zustanen, wann e Beamten an déi wuelver-
déngte Pensioun geet an en neie Beamte muss 
agefouert oder ugeléiert ginn. Wiem seng Ge-
sondheet ugeschloen ass, kann awer nach, 
wann och net méi Vollzäit, dann Deelzäit op 
d’mannst schaffe kommen. De Service à temps 
partiel mécht dat elo endlech méiglech.
D’LSAP begréisst, datt mer d’Carrièrë beim Stat 
regruppéieren an eng méi kloer Gruppéierung 
vun den eenzelne Carrièrë kréien. Och wann 
dës nei Tableauen eis haut nach e bësse friem 
virkommen, esou wäert et an Zukunft méi ein-
fach ginn, sech do zurechtzefannen.
Datselwecht gëllt fir d’Ofschafe vun de souge-
nannte Kaderen. Och hei ginn eng Partie ganz 
cocasse Situatiounen ofgeschaaft an et ass sé-
chergestallt, datt jiddweree beim Stat wäert a 
senger Carrière all d’Grade kënnen duerch-
lafen, wéi dat och virgesinn ass.
(M. Mars Di Bartolomeo reprend la prési-
dence.)
Ee Punkt soll een hei speziell erwähnen, dat ass 
d’Aféiere vun de Postes à responsabilité an 
d’Ofschafe vun de Substitutiounsgraden. Hei gi 
mer endlech op de Wee beim Stat, datt 
Leeschtung soll belount ginn. Bis elo huet just 
an eleng den Déngschtalter gezielt. Et ass dëst 
zwar nach e ganz zaghafte Versuch, déi Leit ze 
belounen, déi och bereet sinn, Verantwortung 
am Betrib ze droen, an dach ass et e richtege 
Schratt an déi richteg Richtung.
D’LSAP ass der Meenung, datt mer an Zukunft 
méi mussen op dee Wee goen, fir kloerzestel-
len, datt et och honoréiert gëtt, wann een Asaz 
weist op senger Aarbecht.
D’Employés de l’État sollen an de Genoss vun 
deeneselwechte Verbesserunge komme wéi hir 
Kolleege Fonctionnairen. Ouni si géif eise Stat 
haut net méi fonctionnéieren. Dofir begréisse 
mer och, datt si elo hiert eegent Gesetz kréien, 
dat sech eleng mat hinnen a mat hire Carrièrë 
befaasst.
Et gëtt awer net nëmme verdeelt mat dëser Re-
form. D’Viraussetzung bei dëse Reforme war jo, 
datt se um Enn net méi dierfte kaschten. A wa 
mer nei Carrièrë schafen a verschidde Katego-
rië vu Beamte reklasséiert ginn, wat alles eppes 
kascht, da ginn op där anerer Säit d’Ufanks-
gehälter gekierzt op wéi gesot 80% respektiv 
90% an déi sougenannten Annalle ginn erëm 
ofgeschaaft a mir kommen zréck op 
d’Échéances biennales.
Am Sënn vun der Simplification administrative 
an och am Sënn vu méi Gerechtegkeet be-
gréisse mer déi nei Bestëmmunge fir d’Alloca-
tion de famille. Dës Prime, déi och alt emol 
deen ellenen Numm dréit „Chef de ménage“, 
gëtt elo ausbezuelt un déi Beamten, déi Kanner 
hunn. Dat fanne mir richteg, bedeiten d’Kan-
ner dach eng wesentlech finanziell Be-
laaschtung vun engem Stot. No hinne soll ge-
kuckt ginn an net, ob ee bestuet ass oder net.
Här President, ech hunn ewell virdrun a 
mengem Rapport gesot, datt beim Ëmsetze 

vun dëse Reforme mat grousser Wahrschein-
lechkeet nach wäerte Problemer optauchen, 
déi mer haut nach net kënne gesinn. De Minis-
ter Kersch huet eis an der Kommissioun ver-
sprach, datt dës sougenannten Härtefäll, falls se 
sollten optauchen, nach eemol genee ënnert 
d’Lupp geholl ginn. Dat fënnt eis Zoustëm-
mung.
Mir begréissen och ausdrécklech, datt dee Vo-
let iwwert d’Deontologie fir de Fonctionnaire 
aus der éischter Fassung vun den Texter eraus-
geholl gouf. Dat, wéi ech virdru sot, well de 
Statsrot eis do e Stréch duerch d’Rechnung ge-
maach huet. D’Ausso vum Minister, fir elo beim 
Status quo ze bleiwen - dat heescht, déi aktuell 
Texter bleiwen elo emol nach a Kraaft - an 
dann an noer Zukunft e separat Gesetz ze pre-
paréieren iwwer eben d’Deontologie an awer 
och d’Disziplin beim Stat, dat ass dee richtege 
Wee. Dat gëtt eis d’Geleeënheet, dëse wichte-
gen Deel iwwert d’Rechter an d’Flichte vun de 
Beamten am Detail ze kucken a mat de Ge-
werkschaften ze diskutéieren. Och do wäert eis 
den Avis vun der Chambre professionnelle ganz 
nëtzlech ginn.
Här President, mat dësem Reformpak léise mer 
natierlech net all d’Problemer vun eiser Fonc-
tion publique oder dem Funktionéiere vun ei-
sem Stat. Mä en hëlleft eis awer e gutt Stéck 
weider op eisem Wee, de Stat méi effizient, méi 
dynamesch, jo, an och méi modern ze maa-
chen. De Reformprojet, deen elo um Dësch 
läit, gëtt vun all deene Parteie gedroen, déi 
ganz objektiv dëse Prozess schonns zanter Jore 
begleeden.
Nieft dem Mérite vun der Politik musse mer 
awer och dee vun de Gewerkschaften ervirhie-
wen. Ouni hir Kollaboratioun wier dat net 
méiglech gewiescht. Dëse Reformpak ass e 
Kompromëss, a bei engem Kompromëss kann 
ee sech ëmmer eraussichen, ob d’Glas elo hal-
lef voll oder hallef eidel ass.

 Une voix.- Très bien!
 M. Yves Cruchten (LSAP).- Als LSAP si mir 

der Meenung, datt d’Glas hallef voll ass, net 
well mer onverbesserlech Optimiste wieren, mä 
well mer an dëse Reformen e gudden Usaz gesi 
fir eng zukunftsorientéiert Fonction publique.
Eng Fonction publique, déi am Déngscht vun 
de Bierger steet. A soumadder betrëfft dëst Ge-
setz net just eleng d’Beamten, mä d’Bierger al-
leguerten, déi op déi eng oder aner Manéier 
op d’Servicer, d’Déngschter vum Stat ugewise 
sinn. Si, d’Bierger, hunn e Recht op e gutt fonc-
tionnéierende Service public, e Service vu gud-
der Qualitéit, jo, och e frëndlechen an e kom-
petente Service. Dee wëlle mer mat dëse Refor-
men och an Zukunft garantéieren.
Ech profitéiere vun der Geleeënheet, fir och 
nach eng Motioun eranzereechen, Här Pre-
sident.
Motion 3
La Chambre des Députés,
- vu le paquet législatif en matière statutaire et 
salariale dans le secteur public déposé à la 
Chambre des Députés en date du 26 juillet 2012, 
élaboré par le Gouvernement précédent sur base 
des accords signés avec la Confédération générale 
de la Fonction publique (CGFP) en date du 15 
juillet 2011 et de l’avenant du 27 avril 2012;
- vu l’engagement du Gouvernement issu des 
élections du 20 octobre 2013 à respecter les ac-
cords conclus entre la CGFP et le Gouvernement 
précédent;
- vu l’accord conclu entre le Gouvernement et la 
CGFP en date du 31 mars 2014 visant à revoir 
certains points critiques de la réforme projetée, à 
savoir les dispositions concernant le système d’ap-
préciation, le rapport d’expérience professionnelle, 
la mobilité des agents pendant le stage ainsi que 
la fixation des indemnités de stage;
- considérant les modifications apportées aux pro-
jets de loi initiaux, qui tiennent compte des re-
marques, recommandations et oppositions formu-
lées par les différents intervenants dans la procé-
dure législative dans leurs avis respectifs;
- vu l’étendue des réformes soumises au vote des 
députés en ce jour et l’impact divergent que ces 
dernières auront sur les différentes carrières dans 
la fonction publique;
- considérant que ces réformes permettront de 
moderniser l’appareil étatique et en même temps 
d’abolir certaines injustices et incohérences exis-
tantes au sein de la fonction publique;
invite le Gouvernement
- à suivre de près la mise en œuvre de la réforme 
et de dresser un bilan, deux ans après son entrée 
en vigueur;
- à prendre, le cas échéant, les initiatives législa-
tives et/ou réglementaires nécessaires afin de pal-
lier les déficiences éventuellement constatées.
(s.) Yves Cruchten, Claude Adam, Gusty Graas.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci.

 M. Yves Cruchten (LSAP).- Villmools 
Merci. An domadder soen ech Iech Merci fir Är 
Gedold a ginn heimadder natierlech den Ac-
cord vu menger Fraktioun. Merci!

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Cruchten. Nächsten ageschriw-
wene Riedner ass den Här Gusty Graas.

 M. Gusty Graas (DP).- Här President, Dir 
Dammen an Dir Hären, e gutt fonctionnéie-
rende Rechtsstat brauch ouni Zweifel och eng 
équilibréiert a staark Fonction publique. A bei 
enger Gesamtreform, esou wéi mer se haut hei 
diskutéieren, däerf de Législateur sech et net 
einfach maachen.
An de Législateur huet sech et ouni Zweifel net 
einfach gemaach. Et war eng ganz laang 
Etapp, bis mir op der Arrivée ukomm sinn. Sé-
cher ass net alles perfekt, dat ass de Mëtteg 
schonn hei e puermol ugeklongen. An d’Zu-
kunft wäert weisen, wou nach een oder deen 
anere Bobbo besteet an datt och nach even-
tuell eng Rei vun Nobesserunge mussen an d’A 
gefaasst ginn.
Gesamt gesinn, kann een aus der Siicht vun der 
Demokratescher Partei soen, datt een net onze-
fridde mat deem ganze Reformpak hei ass. A 
wann ech déi eenzel Riedner bis elo hei héieren 
hunn, da kann een och soen, datt partei-
politesch gekuckt u sech keng grondleeënd 
Differenzen an Divergenzen hei ze erkenne 
sinn.
Ech wëll awer nach eng Kéier drun erënneren, 
datt natierlech de Gros vun der Aarbecht hei 
vun där fréierer Regierung gemaach gi war an 
datt jo deemools dee Pak zum Deel och un 
d’Ofschléisse vun dem Accord salarial gebonne 
war. Déi virgezunne Wahle vum 20. Oktober 
2013 hunn natierlech d’Situatioun geännert. Et 
koumen nei Négociatiounen derbäi, mä 
grondsätzlech huet sech u sech am Fong dach 
net allze vill geännert.
Mir wëssen och aus der Vergaangenheet, datt 
d’Ofschléisse besonnesch vun Accords salariaux 
ëmmer ganz schwiereg ass, net nëmmen um 
Niveau vun der Fonction publique, mä do-
riwwer eraus an alle Secteuren, an datt dat mat 
ganz laangwieregen Diskussioune verbonnen 
ass. Ech wëll och hei ganz kloer nach eng Kéier 
ënnersträichen, datt d’Demokratesch Partei vis-
à-vis vum Accord salarial vläicht méi eng reser-
véiert Haltung hat wéi aner Parteien heiban-
nen.
D’DP ass eng Partei, déi bekannt ass dofir, datt 
se am Ëmgang mat ëffentleche Gelder ëmmer 
eng ganz virsiichteg, eng ganz räsonabel Astel-
lung huet. Mir trieden ëmmer derfir an, datt 
d’Statsfinanzen an engem gewëssenen Équili-
ber sinn. An ech mengen, dës Regierung huet 
jo och en Zeechen an deene leschte Méint ge-
sat, datt se versicht, déi finanziell Situatioun 
vun dësem Stat ouni Zweifel nach ze ver-
besseren. Duerfir däerf natierlech d’Fro gestallt 
ginn, awéifern datt en Accord salarial zu dësem 
Zäitpunkt gerechtfertegt ass, well et däerf ee jo 
och net vergiessen, datt esou en Accord salarial 
jo och nach Konsequenze fir de konventio-
néierte Secteur huet.
Ech wëll awer do zwou ganz kloer Aussoen am 
Numm vun der Demokratescher Partei hei 
maachen. Éischtens, wéi gesot, et ass schonn 
hei ënnerstrach ginn, deen Accord ass natier-
lech vun enger viregter Regierung ausgehan-
delt ginn. Dat ass fir eis eng ganz kloer kontrak-
tuell Verflichtung, a mir sinn eng Partei, déi 
ganz kloer zu deem steet, wat ausgehandelt 
ginn ass. Mir loossen net zou, datt Accorden, 
onofhängeg dovun, wéini a vu wiem datt se 
ënnerschriwwe goufen, sollen nodréiglech net 
méi gëllen. An et däerf een och net vergiessen 
- an zu Recht -, wann een esou Accorden net 
géif respektéieren, datt dat gegebenenfalls och 
kéint geriichtlech Nospiller mat sech bréngen.
Zweetens...

 M. Gast Gibéryen (ADR).- A wat stoung 
an Ärem Wahlprogramm?

 M. Gusty Graas (DP).- Zweetens, an den 
90er Joren - an et si jo Eenzelner heibannen, 
déi kënne sech och nach dorun erënneren - 
gouf et jo e bësse méi hefteg Ausenanersetzun-
gen tëschent deenen deemolege politesche 
Ver antwortlechen an der Fonction publique, an 
d’Demokratesch Partei huet deemools och 
ganz kloer eng Ausso gemaach: Pacta sunt ser-
vanda. Och deemools hu mer eis derfir ausge-
schwat, datt déi Verträg, déi ënnerschriwwe 
goufen, misste respektéiert ginn.
Et waren deemools iwwert de Wee vu Gesetzer 
Ofmaachunge mat Beamte gemaach ginn. 
D’Demokratesch Partei huet deemools gesot, 
datt se net géif zouloossen, datt déi Verträg 
géife gebrach ginn. A mir stinn och nach haut 
dozou. Un eiser Grondphilosophie huet do ab-

solutt näischt geännert. D’Demokratesch Partei 
steet also ganz kloer a ganz däitlech zu deem, 
wat fréier ofgemaach ginn ass, a mir wäerte 
selbstverständlech och deen Accord salarial hei 
matstëmmen.
Dës Regierung huet jo dann och kloer zum 
Ausdrock bruecht, datt eng weider Erhéijung 
vum Punktwäert an dëser Legislaturperiod net 
méi wäert méiglech sinn, ebe well déi finanziell 
Situatioun dach ugespaant ass. An ech hoffen 
an ech sinn och iwwerzeegt, datt um Niveau 
vun der Fonction publique déi Attitüd wäert 
och Gehéier fannen.
Dann däerf een och net vergiessen, datt jo 
awer an deene leschte Joren ëmmer nees eng 
Rei vu wichtegen Adaptatioune virgeholl 
goufen. Ech erënneren och drun, wéi d’Demo-
kratesch Partei an der Regierung war, tëschent 
1999 an 2004, du koum et insgesamt zu Erhéi-
junge vun 8,3%. 2005 sinn d’Gehälter ëm 1% 
dunn an d’Luucht gaangen an 2006 ëm 0,8%, 
2009 war et nees 1,5%. Mir bleiwen och nach 
wie vor der Meenung, datt och an der Fonc-
tion publique solle regelméisseg Adaptatioune 
vun de Gehälter virgeholl ginn, virausgesat, 
datt natierlech déi finanziell Situatioun vum 
Stat dat och erlaabt.
Wa mer scho bei Gehälter sinn, muss een och 
hei ënnersträichen, datt et richteg ass, datt mer 
erëm zréckkommen op de System vun de Bien-
nallen an datt mer, wéi gesot, de System vun 
den Annallen ofschafen. Well d’Fro däerf awer 
gestallt ginn, ob et gerechtfertegt ass, datt u 
sech all Joers d’Gehälter automatesch adap-
téiert ginn.
Als Géigepol zum Accord salarial - oder als 
klenge Géigepol - kann ee vläicht hei och soen, 
datt jo eng Rei Moossname getraff goufen, déi 
u sech dozou dénge sollen, fir och natierlech 
d’finanziell Situatioun an deem Sënn beim Stat 
ze verbesseren.
Ech denken un d’Ofschafe vun dem Trimestre 
de faveur, dee mer haut - zwar iwwer en anert 
Gesetz - och am Gemengesecteur aféieren 
(veuillez lire: och am Gemengesecteur ofscha-
fen). Och do, mengen ech, soll een awer eng 
éierlech, eng kloer Sprooch schwätzen: Och do 
kann d’Fro gestallt ginn, ob et gerechtfertegt 
ass, datt e Beamten, deen net méi aktiv ass, 
awer trotzdeem nach Urecht huet, dräi Méint 
duerno säi vollt Gehalt ze kréien.
Ech weess, et gëtt do historesch Ursaachen, an 
déi goufen eis jo och vu kompetenter Säit aus 
erkläert, firwat datt dat deemools agefouert 
ginn ass: fir eben et ze verhënneren an der Zäit, 
wéi et vläicht nach méi komplizéiert war, Pen-
siounen auszerechnen, fir dann ebe Leit 
während enger gewëssener Zäit praktesch ouni 
Akommes dosëtzen ze loossen. Haut liewe mer 
an engem aneren Zäitalter. Haut hu mer, géif 
ech jo awer mengen, eng gutt Informatik zur 
Säit, soudatt u sech dat manner dierft de Pro-
blem sinn.
Och wann Eenzelner nach ëmmer mengen, dat 
misst bäibehale ginn aus deene Grënn, esou ass 
d’Demokratesch Partei allerdéngs der Meenung, 
datt et richteg war, den Trimestre de faveur of-
zeschafen. Am schlëmmste Fall kéint ee jo ge-
gebenenfalls iwwer Akonte fueren, wa sech 
nach sollten esou Situatiounen astellen.
Op där anerer Säit muss een och nach vläicht e 
Wuert iwwert de Congé hei verléieren. Dir wësst 
jo, datt och nach ëmmer Congé ausbezuelt ginn 
ass proportionell zu där Zäit, wou een theore-
tesch nach am Déngscht während engem Joer 
gewiescht wier, och wann ee schonn éischter a 
Pensioun gaangen ass. Och do bleiwe mer awer 
der Meenung, datt et gerechtfertegt ass, datt 
dee Privileg u sech elo net méi ka bestoen.
E klengen Detail, deen u sech nach net weider 
hei ernimmt ginn ass, wat elo zwar méi de Ge-
mengesecteur betrëfft, mä deen awer och an 
d’Logik vum Spuere sech areit, och wann et 
vläicht nëmmen e ganz klenge Prozentsaz aus-
mécht, dat ass déi Prime, déi nach um Niveau 
vum Gemengesecteur besteet, op déi Beamten 
u sech Urecht hunn, wa se dozou bäidroen, wa 
se duerch hir Iddien am Fong wëllen de Budget 
hëllefe sanéieren. Ech mengen, dat ass eng ar-
chaesch Prime, déi och elo zu dësem Zäitpunkt 
ofgeschaaft gëtt. Ech si bal iwwerzeegt, wann 
ee géif e klenge Sondage maachen, och bei de 
Gemengeresponsabelen, datt een oder deen 
aneren emol net wéisst, datt et esou eng nach 
géif ginn.
Den zweete Volet vum Accord salarial ass na-
tierlech déi Prime unique. Duerch d’Gesetz 
vum 7. November 2007 war jo u sech de Prin-
zip vun där linearer Erhéijung an der Fonction 
publique also deemools gebrach ginn. A fir 
d’Éischt gouf dunn eng Prime unique agefouert 
fir d’Joren 2007 an 2008. Et ass dat e Modell, 
deen ee gegebenenfalls och a Krisenzäite soll a 
kann zréckbehalen.
Den drëtte Volet, d’Schafen, wéi gesot, vun 
zwou Crèchen an d’Erhéijung vum Congé so-
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cial vu véier op aacht Stonne fënnt selbstver-
ständlech och eis Ënnerstëtzung.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, e 
weidert gréissert Element ass natierlech 
d’Aféiere vun enger neier Carrièresstruktur. Et 
muss ee sech natierlech dru winnen, fir vläicht 
elo net méi vu Carrièren ze schwätzen, mä mir 
musse jo ewell neierdéngs den Term „Katego-
rie“ gebrauchen. Un déi nei Definitioune muss 
ee sech dann allerdéngs nach gewinnen.
Et ass evident, datt mer forcéiert waren, de Bolo-
gna-Prozess hei ëmzesetzen, an datt et och huet 
missen zu Adaptatioune vu Carrièrë kommen, 
de Bologna-Prozess, dee jo virun allem seng Ré-
percussiounen an de Carrières supérieures huet 
mam Schafe vun de Kategorien A1 an A2.
D’Redaktere waren natierlech an enger Ufanks-
phas net esou ganz frou iwwert d’Schafe vun 
där neier Carrière supérieure, wat och zu engem 
gudden Deel novollzéibar ass. Ech wëll allerdé-
ngs drop hiweisen, datt jo awer de Moment 
nach ëmmer déi Disposition transitoire besteet, 
datt och e Redakter kann nach zu dësem Zäit-
punkt bis an d’A1-Carrière wiesselen, virausge-
sat, datt en natierlech gewësse Kritären erfëllt.
Datt d’Employéen net an de Genoss vun dëser 
Iwwergangsregelung kommen, schéngt mer 
awer och iergendwéi normal ze sinn, well dat 
ass jo och aus dem Rapport ervirgaangen, datt 
ee soll nach wie vor eng gewëssen Differenz 
tëschent de Fonctionnairen an den Employéen 
och bäibehalen.
E groussen Avantage vun där neier Carrière A2 
wäert sech awer virun allem um Niveau vum 
Gemengesecteur erausstellen. An et ass och do, 
wou déi Carrière kann an deem Sënn ganz inte-
ressant ginn, well et däerf een net vergiessen, an 
ech denken hei un déi zwou, dräi wichtegst 
Fonctiounen, obwuel all Fonctioun wichteg ass 
am Gemengesecteur, mä déi, déi natierlech 
awer de Pilier vun enger Administratioun duer-
stellen, ech denken un de Sekretär, ech denken 
un de Receveur, do ass et vläicht wichteg, be-
sonnesch um Niveau vum Sekretariat, datt een 
do an Zukunft Leit huet, déi méi Kenntnisser 
am Droit hunn.
Dowéinst kann ee sech och virstellen, datt an 
Zukunft vläicht de Sekretär op de Gemenge 
muss e Bachelor am Droit hunn, wat mat Sé-
cherheet wäert de Gemengesecteur an deem 
Sënn avantagéis begleeden, well, wéi gesot, an 
dat wësse lokal Autoritéiten am beschten, haut 
e Gemengesekretär jo och héich qualifizéiert 
Rechtskenntnisser muss hunn. Datselwecht 
gëllt wéi gesot och fir d’Receveuren, wou ee 
sech och ka virstellen, datt si e Bachelor an Zu-
kunft wäerten hunn.
Op där anerer Säit muss een och hei soen, wa 
mer scho vun Titele schwätzen, dat war eng 
Diskussioun, déi elo vläicht net esou ganz 
grouss an der Fënster stoung, mä déi awer 
hannert de Kulisse fir eng gewëssen Onrou ge-
suergt huet, wat och verständlech ass. Well bei 
deenen iwwer 400 Carrièren, déi mer jo an der 
Fonction publique hunn, war et dann iergend-
wéi normal, well jo och do eng aner Carrières-
struktur geschafe ginn ass, datt een déi Titelen 
net méi esou an de Vierdergrond stellt.
Dat huet natierlech derzou gefouert, datt een-
zel Leit - a wéi gesot, et ass ganz mënschlech - 
net esou ganz frou waren, datt se eben hannert 
hirem Numm elo net méi direkt den Titel stoen 
hunn. Mä et ass jo u sech do e Kompromëss an 
deem Sënn fonnt ginn, datt am internen Orga-
nigramm selbstverständlech nach ëmmer eng 
Persoun berechtegt ass, hirer Formatioun no 
den Titel ze droen.
Ech verstinn dat och, en Architekt, en diplo-
méierten Architekt, dee vläicht just duergestallt 
gëtt als Responsabele vun de Bauten, datt deen 
domadder net esou ganz zefridden ass, soudatt 
wéi gesot an dem internen Organigramm dat 
awer selbstverständlech ka weidergefouert 
ginn. An anere Beräicher, wéi an der Police, an 
der Arméi, hätt dat natierlech net kënnen op 
déi Manéier ëmgesat ginn, well et sech hei ëm 
méi hierarchesch Strukturen handelt.
Eng ganz wichteg Ännerung ass natierlech 
dann awer och d’Suppressioun vum System 
vum Cadre ouvert a vum Cadre fermé. Do 
goufen et jo awer am Laf vun de Joren a ganz 
villen eenzelne Beispiller vill On-
gerechtegkeeten. Ech kommen op d’Carrière 
vun de Redakteren erëm ze spriechen: Do gouf 
et Redakteren, déi vläicht am Alter vu Mëtt 30 
praktesch scho bal am Endgrad waren, an ane-
rer, déi mat 50 nach net esou wäit waren, well 
se ebe bedéngt duerch de System vum Cadre 
ouvert an dem Cadre fermé net konnten avan-
céieren. Där Ongerechtegkeet gëtt jo elo en 
Enn gesat, wat jo u sech och nëmmen ze be-
gréissen ass.
Natierlech ass och virgesinn, fir nach eng Pé-
riode transitoire vu fënnef Joer anzeféieren, fir 
eben, wéi gesot, och gewëssen Härtefäll hei 
ofzefiederen, op déi schonn eenzel Riedner hei 
virdrun agaange sinn.

Ech fannen et och normal, datt gewësse Carriè-
ren och vläicht eng speziell Avancementsklau-
sel kritt hunn, sief dat um Niveau vum Sekreta-
riat vu Regierungsmemberen, sief dat op 
engem aneren Niveau. An deem Kontext kann 
ee sech och d’Fro stellen, an ech weess, datt 
och schonn aner Parteien d’Iddi lancéiert ha-
ten, ob net awer sollt d’Fonctioun vum poli-
tesche Beamten emol op Regierungsniveau ge-
schafe ginn.
Mir wëssen, datt et jo awer fir e Regierungs-
member ganz wichteg ass, datt en encadréiert 
ass vu Leit, zu deenen en absolutt Vertraue 
kann hunn. Wat natierlech net ausschléisst, 
datt d’Leit, déi en place sinn, datselwecht Ver-
traue kënne bréngen. Mä mir wëssen awer 
ganz gutt, wann ee jorelaang zesumme mat 
engem geschafft huet op engem aneren Ni-
veau, sief et um parteipoliteschen Niveau, sief 
dat soss op engem Niveau, datt dat sech awer 
ka vu Virdeel auswierken, wann een deen 
herno och ka fir eng begrenzten Zäit mat an 
eng aner Fonctioun beim Stat eranhuelen. Sou-
datt een déi Diskussioun, déi jo och, mengen 
ech, vun deene grénge Kolleege schonn eng 
Kéier opgeworf ginn ass, ouni Zweifel och sollt 
eng Kéier vläicht méi am Fong nach féieren.
Mir fannen et dann och richteg - an och dat 
ass e Bewäis, datt dës Struktur, datt dës Neie-
rungen am Fong dorop hinzilen, fir u sech eng 
Vereinfachung vun der Administratioun, vum 
administrativen Oflaf mat sech ze bréngen - 
zum Beispill, datt elo d’Posten net méi onbedé-
ngt mussen op der grousser Place publique pu-
blizéiert ginn, mä datt vakant Posten och 
iwwer Internetsite kënnen dee Moment mat-
gedeelt ginn.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, e 
wichtege Volet vun där ganzer Reform ass na-
tierlech d’Stagezäit, déi hei och schonn am De-
tail diskutéiert ginn ass. Ech wëll duerfir vläicht 
op e puer Aspekter do agoen.
Mir fannen et als Demokratesch Partei gerecht-
fertegt, datt d’Stagezäit elo vun zwee Joer op 
dräi Joer eropgesat gëtt. Datt dat och verbon-
nen ass mat engem gewëssene Verloscht vun 
den Ufanksgehälter, ass awer, wann een dat e 
bësse méi am Fong analyséiert, och novollzéi-
bar. Well et däerf ee jo awer och net vergies-
sen, datt e Stagiaire vu vireran natierlech nout-
gedrongen net kann deen Know-how mat sech 
bréngen, datt e Stagiaire muss encadréiert 
ginn, datt e Stagiaire och nach muss a Coursë 
goen. E kann also net dee vollen Asaz brénge 
wéi en normale Beamten.
An datt déi Stagezäit elo op dräi Joer eropgesat 
gëtt, ass an deem Sënn och erkläerbar, well 
eben haut och déi ganz Aarbecht vill méi kom-
plex ginn ass a well et also wichteg ass, datt 
een e Maximum u Formatioun kritt, wat jo 
dann och erëm derzou bäidréit, datt d’Effizienz 
an der Fonction publique ka gesteigert ginn. 
Datt dowéinst och de Patron de stage elo 
zousätzlech Missioune kritt, datt déi nei formu-
léiert ginn, reit sech och an déi Logik an. An 
dann däerf ee jo awer och net vergiessen, datt 
eng gewësse berufflech Experienz awer och bei 
der Stagezäit kann ugerechent ginn.
Den Esprit vun enger méi effikasser Gestioun 
kann een dann awer och doranner erëmgesinn, 
datt zum Beispill exceptionnellement och elo 
Employéë kënne fir Poste rekrutéiert ginn, wou 
een normalerweis misst d’Lëtzebuerger Natio-
nalitéit hunn. Am Ausnahmefall kann dat also 
hei elo net musse virgesi sinn.
Och dat ass e Bewäis, datt mer wëllen déi 
Fonction publique hei nach méi duerchschlags-
kräfteg gestalten, nach méi effikass gestalten, 
well et jo awer eng Rei Poste ginn, déi een ein-
fach net vun haut op muer ka mat Fonction-
nairë besetzen a wou et wichteg ass fir de Stat, 
wann e ka kuerzfristeg och op wichteg a gutt 
Main-d’œuvre aus dem Privatsecteur zréckgräi-
fen. Ech denken un d’Finanzen zum Beispill, 
ech denken u Fiskalitéit, wou oft awer e grous-
sen Know-how an dem Privatsecteur besteet. 
An datt mer et hei am Fong geholl elo méi ein-
fach gestalten, fir deen Transfert vum Privé an 
de Public ze assuréieren, ass eiser Meenung no 
awer eng gutt Saach.
Virdrun ass schonn hei - zu Recht! - och e 
Plädoyer fir d’Fonction publique an deem Sënn 
gemaach ginn, well oft jo - an zu Onrecht - 
d’Meenung virherrscht, datt an der Fonction 
publique ee géif automatesch ëmmer avancéie-
ren, datt een do automatesch Urecht hätt op 
seng Avancementer. Ech mengen, esou einfach 
ass et och net.
Et muss een dat och e bësse méi am Detail ku-
cken. Déi meescht Carrièrë setze jo viraus, datt 
een och Exame muss maachen. An op där ane-
rer Säit, wann ech schonn d’Stéchwuert „Exa-
men“ hei soen, soll een och nach eng Kéier 
drop hiweisen, datt och do déi Hürd jo elo u 
sech verschäerft gëtt! Fréier ass et duer-
gaangen, wann een dräi Fënneftel vun de 
Punkten hat. Elo muss een zwee Drëttel vun de 
Punkten hunn. Also och do ass de Bewäis er-

bruecht, datt et contrairement zu deem, wat 
nawell gären dobaussen an der Opinion pu-
blique gesot gëtt, net esou evident ass, datt 
een einfach esou an der Carrière an der Fonc-
tion publique klëmmt.
Mir fannen et och richteg, datt den Ënner-
scheed tëschent de Fonctionnairen an den Em-
ployéen u sech nach wie vor besteet. Dat soll 
natierlech keng Diskriminatioun vis-à-vis vun 
den Employéë sinn. Mä et däerf een awer net 
vergiessen, datt a ganz ville Carrièren d’Fonc-
tionnairë mussen zousätzlech Exame maachen.
Op där anerer Säit hunn d’Employéen awer 
och de Virdeel, datt se kënnen ënner engem 
aneren Taux agestallt gi wéi de Fonctionnaire, 
deen nom klassesche 25%-50%-75%-100% 
fonctionnéiert. Par contre kann awer och den 
Employé en Taux dertëschent kréien.
Wat awer elo och méi einfach gemaach gëtt, 
an och dat kann ee begréissen, ech hu virdru 
geschwat vum Transfert vum Stat bei d’Ge-
mengen, mä och ëmgedréit gëtt et jo elo méi 
einfach, wann Employéë vum Gemengesecteur 
bei de Stat wëlle wiesselen, well se eben och 
elo, wéi gesot, do déiselwecht Rechter kréien.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, dëse 
Reformpak ass jo eng Mëschung aus Upassung 
un e modernt Statsbild a gläichzäiteg awer och 
enger Verbesserung vum Ugestalltestatut. Do-
zou zum Beispill, nieft deene verschiddene 
schonn opgezielten Adaptatiounen, muss een 
awer och d’Tatsaach zielen, datt an Zukunft bei 
enger Promotioun d’Verwaltung gehalen ass, jo 
och déi gënschtegst Léisung fir de Beamten 
zréckzebehalen. Och dat war bis dato net de 
Fall. An och dat ass de Bewäis, datt hei awer 
am Intérêt vum Beamte reagéiert gëtt.
Mir mussen natierlech och oppassen, datt 
d’Promotiounen nach wie vor no klore Kritäre 
musse respektéiert ginn. Wann zum Beispill de 
Passage an den Niveau supérieur vun der 
Gehälterskala mat der Obligatioun vun engem 
Cours iwwer Management public vu mindes-
tens zwielef Deeg verbonnen ass, da soll d’Dis-
pens awer och wierklech d’Ausnahm sinn.
Wann also, wéi gesot, eng Dispens ausge-
schwat gëtt, da mussen och ganz kloer Kritäre 
virleien, firwat datt dat kann an deem Sënn 
esou virgeholl ginn. Déi Coursë sollen och net 
nëmmen eng Alibifonctioun hunn. An ech 
maachen hei eng Referenz och op dat, wat de 
Conseil État zu deene Coursë gesot huet, dee 
sech jo derfir ausgeschwat huet, datt praktesch 
do misst en Ofschlossexame gemaach ginn. 
Esou wäit muss ee vläicht net onbedéngt goen. 
Mä wéi gesot, nach eng Kéier: Déi Coursë 
mussen awer zumindest als Zil hunn, datt awer 
déi Formatioun och an deem Sënn bei deem 
eenzelne Beamten esou ukënnt, wéi dat sech 
virgestallt gi war.
Een Haaptobjektiv vun der Reform besteet jo 
virun allem doran, fir de Facteur Leeschtung an 
d’Fonction publique méi eranzebréngen. Well 
wann eppes zur Onzefriddenheet um Niveau 
vun der Fonction publique jo awer ëmmer 
erëm bäigedroen huet, da waren et jo awer 
och, loosse mer emol soen, déi horizontal In-
demnitéiten, déi bezuelt goufen, well eben e 
Beamten, ob en elo gutt oder net gutt ge-
schafft huet, am Endeffekt dovunner awer kee 
positivt Resultat hat.
Mir wëssen alleguerten, datt et natierlech zu 
enger Rei vu Frustratioune gefouert huet, wat 
jo och normal ass a wat och verständlech ass, 
wa Leit, déi an därselwechter Carrière sinn a 
vun deenen een awer eng vill besser, eng gréis-
ser Leeschtung bréngt wéi deen aneren, trotz-
deem awer am Revenu op deemselwechten Ni-
veau sinn, datt dat noutgedrongen zu Onze-
friddenheete féiert. Dowéinst, wéi gesot, ass et 
awer elo ze respektéieren, datt mat deem dote 
Prinzip hei gebrach gëtt, och wann de Bewäer-
tungssystem natierlech net iwwerall op Géige-
léift stéisst.
Mir hu jo och do eng Rei Adaptatioune virge-
holl, mengen allerdéngs als Demokratesch Par-
tei, datt dee Modell, deen elo zréckbehale ginn 
ass, och wann en net perfekt ass, awer trotz-
deem derzou bäidréit, fir en Ureiz ze schafen, 
dach awer méi Leeschtung an der Fonction pu-
blique ze bréngen.
Natierlech kann een iwwert d’Objektivitéit vun 
esou engem Bewäertungssystem schwätzen. 
Ech perséinlech gleewen allerdéngs drun, datt 
an deene meeschte Fäll, fir net ze soe praktesch 
an alle Fäll wäert awer d’Objektivitéit hei pri-
méieren an datt och d’Chefs hiérarchiques, déi 
an éischter Linn natierlech gefuerdert sinn, fir 
hei Bewäertungen ofzeginn, scho mat deem 
néidege Fangerspëtzegefill hei awer wëssen 
eng Appréciatioun opzestellen.
Dann däerf een net vergiessen, datt et jo elo 
net nëmme reng ëm d’Leeschtung geet, mä et 
geet zum Beispill och ëm déi sozial Capacitéit 
vun deem Eenzelnen. Och dat ass ganz wich-
teg am Zesummeliewen op enger Aar-
bechtsplaz, datt d’Leit ënnereneen, mateneen 

harmonéiere kënnen. An och do ass dat oft 
eng Ursaach, firwat datt et Problemer op der 
Aarbechtsplaz ginn. Dowéinst ass et wichteg, 
datt och deem Aspekt hei eng gréisser Op-
mierksamkeet reservéiert gëtt.
Wéi gesot, nach eng Kéier, mir erwaarden eis 
elo net déi ganz grouss Wonner vun deem neie 
System, mä et ass e wichtegen, et ass e gudden 
Ufank. A wann ech däerf e klenge Lien direkt 
op déi Motioun maachen, wou jo ënner ane-
rem gefuerdert gëtt, fir no zwee Joer en éischte 
Bilan ze maache vun all deene Moossnamen, 
dann, mengen ech, soll virun allem dat heiten 
ee vun den Haaptaspekter sinn, wou ee sech 
soll dermat auserneesetzen, fir ze kucken, awéi-
fern datt déi Bewäertungsmoossname sech do 
an der Realitéit gutt konnten ëmsetzen.
Et ass allerdéngs net nëmmen de Bewäertungs-
system, deen zu enger Erhéijung vun der 
Leeschtung soll bäidroen, mä et sinn dernieft 
natierlech och nach d’Aféierung vum Système 
de gestion par objectifs an och festgehalen Or-
ganigrammen. Och dat feelt jo oft a Verwaltun-
gen, datt kloer Strukture bestinn, datt kloer 
Verdeelungen opgestallt gi sinn, wie wat ze 
maachen huet.
An där Logik vu méi enger effikasser Aarbecht 
kann een natierlech dann awer och d’Unerken-
nung vun enger zousätzlecher Prime vun 20 
Punkte fir Doktoranden hei ënnersträichen. 
Well et däerf ee jo awer och net vergiessen, 
datt och dat kann en Ureiz duerstellen, wann 
eng Persoun nieft hirem normalen Universi-
téitsstudium nach zousätzlech en Doktertitel 
gemaach huet, datt se an Zukunft do Urecht 
huet op eng zousätzlech Prime vun 20 Punk-
ten. Woubäi ech awer ganz kloer wëll hei ën-
nersträichen: Och do däerf awer elo net Abus 
gemaach ginn. Wann en Doktertitel unerkannt 
gëtt, da muss en awer och an direkter Rela-
tioun zu der Fonctioun beim Stat stoen.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, dëse 
Reformpak huet als Ambitioun, och d’Motiva-
tioun vun de Beamten ze erhéijen. An de Projet 
de loi 6462 gëtt jo dann och de Fonctionnairë 
wéi den Employéen zousätzlech Méiglechkee-
ten, fir an hire Carrièren e Sprong ze maachen. 
Dat ass immens wichteg, well wann ee keng 
Perspektiven huet vun Avancements-
méiglechkeeten, ass et evident, datt iwwert 
d’Joren d’Motivatioun mat Sécherheet net 
wäert zouhuelen. Ganz au contraire, se wäert 
ofhuelen.
Datt och do, bei der zousätzlecher Formatioun, 
ee souguer zum Deel op eng Dispens vun der 
Aarbecht kann zielen, och dat ass e wesent-
lecht Element. Och dat ass awer de Bewäis, 
datt hei der Formation continue e ganz grousse 
Raum reservéiert gëtt. An datt ee souguer nach 
an de Genoss ka vu sengem Gehalt bis zu 25% 
kommen - et soll also kee soen, datt een net 
och am fortgeschrattenen Alter nach kann op 
d’Schoulbänk goen. Och dat ass méiglech. Et 
ass just eng Affär vu wëllen. An dowéinst ass, 
wéi gesot, déi Iddi hei ouni Zweifel awer och ze 
begréissen.
Datt een natierlech awer muss gegebenenfalls 
déi Sue rembourséieren, wann ee virun zéng 
Joer de Stat verléisst, ass awer och eng Evidenz. 
Et kann een awer elo net nëmmen de Luus-
sepätter hei spillen an dann op d’Käschte vum 
Stat sech weiderbilden an dann op eemol awer 
op eng aner Plaz goen.
Mir hu scho vill hei vu Carrière supérieure ge-
schwat, Carrière moyenne. Et soll een awer och 
net vergiessen, et gëtt eng ganz Ribambelle vun 
anere Carrières inférieures, déi genau déi Wich-
tegkeet hu wéi all aner Carrièren. An dowéinst 
ass et och ze begréissen, datt hei jo och 
d’Méiglechkeete bestinn, fir Avancementer ze 
maachen, fir e Changement de carrière ze maa-
chen, zum Beispill vum Portier zum Huissier.
Méi einfach gëtt et dann och elo, wéi gesot, fir 
de Changement vun enger Verwaltung duerch-
zezéien. Och dat war fréier vill méi - oder bis 
haut jiddefalls -, vill méi schwéierfälleg. Elo 
geet et jo u sech mat enger schrëftlecher Pro-
zedur duer. Och den Transfert vum Stat bei 
d’Gemenge soll jo da méi einfach gemaach 
ginn.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, an dë-
sem Pak si jo eng ganz Rei familljepolitesch a so-
zialpolitesch Moossname virgesinn. Besonnesch 
begréissenswäert ass, wéi gesot, déi nei Regelung 
vun der Allocation de famille, déi jo elo uniform 
mat 27 Punkte festgeluecht gëtt, wat sech jo an 
éischter Linn och zum Virdeel vun deenen ën-
neschte Carrièrë wäert auswierken.
A wat och interessant ass a wichteg ass, an ech 
mengen, et spigelt awer och d’Approche vun 
dëser Regierung vis-à-vis vun der Entwécklung 
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an der Gesellschaft zréck: datt hei onofhängeg 
dovun, ob een elo bestuet ass, onofhängeg do-
vun, ënner wat fir enger anerer Form datt een 
zesummen ass, datt hei dat, wat zielt, d’Kand 
ass, fir datt een Urecht huet op déi Allocation 
familiale, wann ee Papp oder Mamm ass, an 
net onbedéngt, ënner wat fir enger Form 
d’Partenariat geregelt ass.
Déi sëlleche Primmen natierlech beim Stat 
mussen engem och Kappzerbrieches maachen. 
Och doriwwer ass diskutéiert ginn. Ech 
mengen, mir alignéieren eis och do un d’Mee-
nung vum Conseil d’État, deen ënner anerem 
geschriwwen hat: «Le Conseil d’État regrette 
que les auteurs du projet de loi n’aient pas pro-
cédé à une réforme en profondeur en élimi-
nant la plupart de ces primes et en intégrant 
dans le barème des traitements celles qui 
restent justifiées.»
Effektiv si mer och der Meenung als Demokra-
tesch Partei, datt ee sech soll eng Kéier méi am 
Detail mat sämtleche Primmen auserneesetzen, 
kucken, wéi eng si justifiéiert, wéi eng si man-
ner justifiéiert, an ob een net kann déi eng 
oder aner Prime och direkt an d’Grondgehalt 
integréieren. Et ass en Exercice, deen een ouni 
Zweifel soll maachen.
D’Pensioun ass et Stéchwuert, wat hei och 
schonn ënnerbreet ginn ass. Och dozou wëll 
ech kuerz Positioun huelen. Wat fir eis och 
ganz interessant ass, datt d’Méiglechkeet eben 
elo besteet, fir schrëttweis an d’Pensioun ze 
goen. Och dat beweist dee moderne Kader, 
dee mer hei setze fir d’Fonction publique.
Et muss een allerdéngs hei drop hiweisen, datt 
mer jo e relativ ugereegte Schrëftwiessel och 
mam Conseil d’État haten - virdrun ass dat och 
schonn hei ugeschwat ginn -, wat natierlech de 
Statut vun den CFLs-Beamten ubelaangt. An 
och do si mer als Demokratesch Partei der 
Meenung, datt bis d’Joer 2024 jiddefalls, wou 
d’CFL déi Fonctioun ze erfëllen huet, déi se de 
Moment erfëllt, datt dat och soll an Zukunft 
esou respektéiert ginn.
Leider ass den Taux vun deene Leit, déi 
während der Aarbechtszäit krank ginn, déi net 
méi à même sinn, hir Aarbecht ganz auszeféie-
ren, an de leschte Jorzéngte méi grouss ginn. 
Och do gëtt hei reagéiert. Och do gëtt ge-
kuckt, fir awer zumindest deene Leit nach 
zäitweileg d’Méiglechkeet ze ginn, weiderze-
schaffen.
Och dat ass eng wichteg sozial Moossnam. Et 
gëtt näischt méi Schlëmmes, wéi wann een 
einfach esou aus dem Aarbechtsliewen eraus-
gerappt gëtt, op där anerer Säit awer nach 
gewësse Fäegkeeten huet. Dowéinst ass déi 
Entwécklung hei ze begréissen. Allerdéngs wëll 
ech och ganz kloer hei ënnersträichen: Et muss 
een awer oppassen, datt et net zu Abuse kënnt. 
Dowéinst ass et och wichteg, datt elo méi re-
gelméisseg Kontrolle virgesi sinn.
An deem Kontext kann een och vläicht elo 
nach eng Kéier op de Compte épargne-temps 
hiweisen, dee jo scho laang diskutéiert ginn 
ass. Och iwwert dee kéint ee sech vläicht erëm 
eng Kéier Gedanke maachen. Ech mengen, dat 
ass jo scho bal iwwer e Jorzéngt hier, wou sech 
domadder auserneegesat ginn ass oder ge-
kuckt ginn ass: Wéi kënne mer deen och an der 
Fonction publique aféieren?
Vläicht e kuerzt Wuert och iwwert d’Logements 
de service. Och do ginn et jo eng Rei Ännerun-
gen, dat heescht, datt de Ressortminister elo ka 
Propositioune maachen. Sécher, dat ass eng 
Diskussioun, déi jo schonn op engem aneren 
Niveau gefouert ginn ass. Et muss een do e 
gewëssene politesche Courage beweisen. Mä 
och do, mengen ech, kann een awer hei ënner-
sträichen, datt et e Volet ass, en Aspekt ass, 
deen ee muss méi am Detail analyséieren. An 
d’Fro, déi muss gestallt ginn, bei engem uge-
spaantene Wunnengsmaart: ob et nach ge-
rechtfertegt ass, datt de Stat nach Propriétaire 
ass vun enger Rei vu Wunnengen, respektiv ob 
déi Wunnengen nach sollen zu dach ganz favo-
rabele Konditioune verlount ginn.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, wa 
mer iwwert dee ganze Pak hei diskutéieren, da 
komme mer natierlech net derlaanscht, iwwer 
eng Rei vu sougenannten Härtefäll ze schwät-
zen. Ech mengen, mir sinn eis alleguer eens, an 
dat ass och scho bei de Virriedner hei esou 
ugeklongen, datt dee Moossnamepak hei 
wäert natierlech eng Rei Härtefäll provozéieren. 
Ech verstinn och, datt elo gläich, oder schonn 
elo vläicht virun der Dier eng Rei Leit stinn, déi 
net zefridde sinn, esou wéi déi Dispositiounen 
hei zréckbehale ginn.
Ech wëll vläicht kuerz op eenzel Punkten 
agoen.

Fir d’Éischt de Problem vun den Éducateuren. 
Et ass och hei schonn ënnerstrach ginn, an zu 
Recht: Et gëtt keng Carrière, et gëtt keng Car-
rière, déi esou revaloriséiert gëtt, wéi déi vun 
den Éducateuren. An zu Recht. An zu Recht! A 
wann ee bedenkt, datt déi Leit jo praktesch 
scho während zwee Jorzéngte sech derfir aset-
zen, datt hir Carrière endlech soll, jo, hirer Aus-
bildung no reklasséiert ginn, an datt dat elo am 
Fong geholl eréischt geschitt, dann ass et ze 
verstoen, datt do eng gewëssen Onzefridden-
heet ass.
Et kann een och Verständnis hunn, datt et eng 
Rei vu Leit gëtt, déi natierlech duerch déi Ëm-
setzung hei vun deem Moossnamepak an 
duerch d’Schafe vun der Bachelorcarrière elo 
natierlech net an de Genoss vun där erwaarte-
ner Erhéijung kommen. Ech zielen allerdéngs 
do op de gesonde Mënscheverstand virun 
allem vun deene Betraffenen. Et gëtt nun ebe 
munchmol am Liewen Trennlinnen, déi ee 
muss zéien, Échéancen, déi ee muss setzen, 
Datumen, déi ee muss respektéieren. Hei si mer 
an deem Fall.
Wa mer hei d’Dier ze vill grouss opgemaach 
hätten, dann hätt dat natierlech eng Ribam-
belle vun aneren Demandë mat sech bruecht. 
An dowéinst, wéi gesot, bei allem Respekt, bei 
allem Versteesdemech mengen ech awer, datt 
de Législateur an deem Fall hei net aneschters 
konnt handelen. An d’Éducateure solle sech, 
wéi gesot, virun allem bewosst sinn - nach eng 
Kéier, bei der Gefor, mech ze widderhuelen, 
mä et ass wichteg, datt een et nach eng Kéier 
ënnersträicht: Et ass just hir Carrière, déi jo hei 
ganz considérabel opgewäert gëtt. A wéi ge-
sot, dat hu se och verdéngt.
Mam Ofschafe vun de Grades de substitution 
entstinn natierlech och an anere Carrièren eng 
Rei vun Härtefäll. Och do muss een, wéi gesot, 
spéitstens no deenen zwee Joer, wa mer dee Bi-
lan maachen, kucken, ob gegebenenfalls 
mussen Upassunge kommen.
Datselwecht gëllt natierlech och mat de Postes 
à responsabilités particulières. An da si mer na-
tierlech och ganz séier bei der Police. Och do 
sinn natierlech eng Rei Onzefriddenheeten ent-
stanen, well et ebe riskéiert, datt eenzel Leit déi 
Perspektiv vu Carrière elo net kréien, déi se 
sech virgestallt haten.
D’Demokratesch Partei ass sech däers och 
bewosst. Mir wäerten och mat Sécherheet eis 
zur Verfügung stellen, fir ze kucken, awéifern 
datt een och do ka gegebenenfalls gewëssen 
Adaptatioune virhuelen. An de Minister vun der 
Force publique huet jo och schonn duerchblé-
cke gelooss, datt e bei der Reform iwwert d’Po-
lice wäert kucken, awéifern datt ee vläicht kann 
déi eng oder aner Adaptatioun do maachen.
Da muss een natierlech och drop hiweisen an 
där ganzer Problematik, datt jo awer dee Pro-
zentsaz vu 15 kann temporairement op 20 
gehéicht ginn, wat natierlech derzou bäidréit, 
datt d’Zuel vun deene Leit, déi u sech elo géi-
fen theoretesch duerch déi Reform hei manner 
gutt ewechkommen, datt déi awer da géif erof-
goen. Et ass jo u sech net definitiv festgesat, wéi 
laang datt déi 5% kënne bäibehale ginn, sou-
datt och do also eng gewësse Méiglechkeet be-
steet, fir där Problematik do entgéintzewierken.
Ech wëll och net hei verheemlechen, wa mer 
iwwert dee ganze Reformpak schwätzen a wa 
mer iwwer eng Rei vu Leit schwätzen, déi net 
ganz zefridde sinn - an och dat ass kee Ge-
heimnis -, datt et och an der Arméi, datt et och 
do Stëmme ginn, déi vläicht éischter wéilte méi 
e spezifeschen eegene Statut hu wéi deen, dee 
se elo de Moment kréien. Mä och do wäert 
mat Sécherheet d’Diskussioun net um Enn sinn. 
An och do kann een an deenen nächste Jore 
sech nach Gedanke maachen, awéifern datt 
mussen Adaptatioune virgeholl ginn.
Jiddefalls, et kann een hei ofschléissend ouni 
Zweifel behaapten, datt d’Fonction publique 
elo an en neit Zäitalter antrëtt, ouni Zweifel 
och a méi e modernt Zäitalter. Si gëtt méi effi-
zient, an dat virun allem och am Intérêt vun 
den Haaptakteuren, de Fonctionnairen, de 
Beamten, allen Ugestallten an der Fonction pu-
blique, well eben och elo si virun allem méi 
Méiglechkeete kréien, hir Tâche méi breet 
auszeféieren.
Natierlech muss ee sech bei esou Reformen 
ëmmer e puer kruzial Froe stellen. A beson-
nesch meng Partei mécht sech ëmmer ganz 
kloer an däitlech Gedanken: Wivill Stat brauche 
mer iwwerhaapt? Dat ass natierlech eng Änt-
wert, déi elo hei net direkt erfuerdert ass. Mä 
trotzdeem ass et awer wichteg, datt ee sech 
permanent och do hannerfreet, wéi am Fong 
geholl de Stat am beschtméigleche ka fonc-
tionnéieren.
A wann een awer hei eng genee Analys mécht 
vun deem ganze Reformpak, da fënnt een awer 
schonn zu engem gudden Deel den Esprit 
eraus, fir dee Stat hei, wéi gesot, méi effikass ze 
gestalten. Natierlech gëtt et eng Rei vu primä-

ren Aufgaben, déi ëmmer, ëmmer mussen an 
der Hand vum Stat bleiwen! Ech wëll se net all 
hei opzielen, mä wou mer eis mat Sécherheet 
eens sinn, dat sinn déi klassesch Verwaltungs-
aufgaben, d’Justiz, d’Fiskalitéit oder d’Sé-
cherheet.
Ech hunn hei bewosst kee Wuert iwwert den 
Enseignement verluer, well mäi Kolleeg Lex 
Delles herno zu deem Beräich méi am Fong 
Stellung wäert huelen, well e jo och doranner 
vill méi de Spezialist ass.
Erlaabt mer zum Schluss awer, virun allem och 
dem Rapporteur, dem Yves Cruchten, e ganz 
grousse Merci fir seng ganz Fläissaarbecht hei 
auszespriechen. Dat war net esou evident. Mir 
haten, wéi gesot, 36 Sitzungen! 36 ganz inte-
ressant Sitzungen, wou zum Deel natierlech, an 
zu Recht, kontradiktoresch diskutéiert ginn ass, 
awer ëmmer am Sënn vun der Saach.
Mäi Merci geet awer och un de Minister, virun 
allem awer och u seng sëlleche Mataarbechter, 
déi regelméisseg an de Kommissioune waren a 
wou ech awer ganz éierlech hei wéilt ënner-
sträichen, datt se an alle Situatiounen, an et 
ware jo och emol Situatiounen, déi vläicht net 
ëmmer esou einfach waren, eng ganz gutt Fi-
gur ofginn hunn. Si hu bewisen, datt se vill 
Kompetenz hunn.
A virdrun ass schonn hei e gewëssent Loblied 
op d’Fonction publique gesonge ginn - dat ass 
och richteg. Mir solle frou an houfreg sinn, datt 
mer hei zu Lëtzebuerg eng staark Fonction pu-
blique hunn. Duerch dee Pak hei droe mer 
ouni Zweifel dozou bäi, datt se déi Stäerkt 
behält.
Ech wëll dann awer och hei ofschléissend nach 
soen, datt et wichteg ass, datt déi ganz Mooss-
namen esou séier wéi méiglech och am Ge-
mengesecteur kënnen ëmgesat ginn.
Fir eis jiddefalls als Demokratesch Partei ass dat 
hei e wichtege Schrëtt a Richtung vun engem 
moderne Stat. An deementspriechend wäerte 
mer selbstverständlech och eisen Accord zu 
deene sëlleche Gesetzer ginn. Ech soen Iech 
Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Graas. Nächsten ageschriwwene 
Riedner ass den Här Claude Adam. Här Adam, 
Dir hutt d’Wuert.

 M. Claude Adam (déi gréng).- Här Pre-
sident, léif Kolleeginnen a Kolleegen, mir stëm-
men haut of iwwer e Pak vun aacht Gesetzer, 
déi zesumme mat hiren Exposés des motifs e 
Volume vun iwwer 400 Säiten hunn, déi dräi 
Joer laang diskutéiert goufen, déi oft amen-
déiert gi sinn a wou déi verschidde Rapports fi-
nals zesumme ronn 660 Säiten ëmfaassen. Der-
bäi kënnt och nach en néngt Gesetz - och de 
Rapporteur huet dorop higewisen -, de Projet 
de loi 6757, deen net direkt zum Pak vun 
Ufank u gehéiert huet, mä deen awer och 
uschléissend derbäigesat ginn ass an och der-
bäigehéiert.
An der Zäit vum Dépôt vun de Projeten, dem 
26. Juli 2012, bis dann haut, de 24. Mäerz 
2015, ass vill geschitt. D’Ministeren hu gewies-
selt: Biltgen, Modert, Kersch. D’Regierung huet 
gewiesselt, vun de Faarwe vun der Sandiniste-
scher Befreiungsfront aus dem Nicaragua zu de 
Faarwe vum afrikanesche Stat Gambia.
D’Besetzung vun der Kommissioun vun der 
Fonction publique huet gewiesselt. De 
Rapporteur huet gewiesselt. Den Yves Cruchten 
huet d’Aarbecht vum Norbert Haupert iwwer-
holl.
Och bei déi gréng ass den Dossier e puermol 
weidergereecht ginn. 2012 war ech an der 
Kommissioun vun der Fonction publique, no 
de Wahle fir d’Éischt d’Christiane Wickler, 
duerno de Roberto Traversini. A wéi ech am 
Oktober 2014 erëm an déi Kommissioun hunn 
dierfe goen, du war den Dossier nach ëmmer 
um Ordre du jour!

 Une voix.- Très bien!
(Hilarité)

 M. Claude Adam (déi gréng).- Un éischter 
Stell wëll ech duerfir och fir d’Alleréischt deene 
Leit Merci soen, déi un deem Dossier matge-
schafft hunn. Fir d’Alleréischt gëllt dee Merci 
dem honorabele Rapporteur Yves Cruchten fir 
säin ausféierlechen, technesche schrëftleche 
Rapport a fir säin ausféierlechen a gutt ver-
ständleche mëndleche Rapport, deen en de 
Mëtteg hei an der Chamber gemaach huet.
E weidere Merci geet un de Minister Dan 
 Kersch, dee mat Rou a Sachverstand ëmmer 
präsent war an der Kommissioun. Merci de Kol-
leegen aus der Kommissioun, awer och speziell 
der Madame Tescher vum Sekretariat vun der 
Kommissioun an och de Beamte vum Minis-
tère, déi och bereet waren, op Nofro hin 
zousätzlech Erklärungen ze ginn.
Well den Dossier esou voluminéis ass a well den 
Här Cruchten esou ausféierlech war - an déi 

Detailer, déi den Här Cruchten net gesot huet, 
déi hunn dann d’Kolleege viru mir, d’Madame 
Modert an den Här Graas, och ernimmt -, 
duerfir brauch ech a kann ech net op all Detail 
vun deem Gesetzesprojet agoen. Ech wëll awer 
kloer an däitlech Positioun fir déi gréng Frak-
tioun zu dësem Projet bezéien. Ech wäert selbst-
verständlech och op e puer méi kriddelech 
Punkte vun der Reform agoen an dozou Faarf 
bekennen.
Ech wëll och e Bléck op d’Fonction publique 
werfen am Kader vun der allgemenger Situa-
tioun um Aarbechtsmaart. Dat ass eigentlech de 
Mëtteg net weider gemaach ginn. Ech wäert e 
kuerzen Historique vun deene wichtegsten Ent-
wécklungen an der Fonction publique opzeech-
nen a kommentéieren. An ech wäert och erklä-
ren, firwat datt och an eisen Aen déi Reformen, 
déi mer haut votéieren, noutwendeg a richteg 
sinn, och wann ee se eventuell net onbedéngt 
muss als Jorhonnertreform bezeechnen. Dat 
huet emol de Generalsekretär vun der CGFP 
gëschter um Radio gemengt.
D’Fonction publique huet e spezielle Statut an 
eng wichteg Missioun an all Land ze erfëllen, 
och an eisem Land. De Statut vum Fonction-
naire garantéiert eng gewësse Kontinuitéit, steet 
fir Loyalitéit vum Personal a fir Onofhängegkeet 
vun deene Leit, déi do schaffen. D’Fonction pu-
blique ass awer och en Deel vun der Aarbechts-
welt. An déi Leit, déi an der Fonction publique 
schaffen, sinn och Salariéen, déi e Patron hunn, 
de Patron Stat.
Mir wëssen alleguer, wéi vill Leit zu Lëtzebuerg 
schaffen a wéi vill Leit bei eis wunnen. Ech 
brauch do net an den Detail ze goen. Am Graf-
fen: Méi wéi 40% vun de Leit, déi zu Lëtze-
buerg schaffen, si Frontalieren. Manner wéi 
30% sinn net Lëtzebuerger Résidenten a gutt 
30% si Lëtzebuerger Résidenten. Wa mer eis 
ukucken, wou déi dräi Gruppe vu Salariéë 
schaffen, da bestätegt dat statistescht Material 
dat, wat eigentlech logesch ass a wat mer och 
alleguer wëssen: D’Lëtzebuerger schaffe gären 
am ëffentlechen Déngscht oder am assimi-
léierte Secteur.
Dat ass keng nei Erkenntnis: Den Historiker 
Vincent Artuso huet a sengem Rapport final 
iwwert d’Konfrontatioun vum Lëtzebuerger 
Stat mat den antisemitesche Persécutioune vun 
den Nazien en interessanten Artikel ugefouert. 
Deen ass vun 1938 an aus der Zäitschrëft vum 
deemolegen LCGB. Am Här Artuso sengem 
Rapport steet: «Lorsqu’un Luxembourgeois 
cherchait à s’employer, il avait plutôt tendance 
à chercher un poste au sein d’une grande en-
treprise, financièrement plus solide et offrant 
de meilleures possibilités d’avancement, ou il 
préférait se faire engager par l’État, les com-
munes ou les chemins de fer.» Dat schéngt och 
haut nach esou ze sinn, quitte datt déi grouss 
Entreprisen net méi esou gefrot sinn. De Stat 
als Patron ass awer nach ëmmer beléift.
88,2% vun de Salariéen an der Administration 
publique si Lëtzebuerger. 77,8% vun de Leit, 
déi fir d’Produktioun an d’Distributioun vu 
Stroum, Waasser a Gas schaffen, si Lëtzebuer-
ger. D’Netlëtzebuerger schaffen am Privatsec-
teur. 75,8% vun de Salariéen an de Services 
domestiques, Botzfraen a Botzmänner, sinn 
auslännesch Awunner. 52,9% vun deenen, déi 
a Restauratiounsbetriber an an den Hotelle 
schaffen, ebenfalls. 39,6% vun de Salariéen am 
Bauberäich sinn net Lëtzebuerger Awunner a 
50,5% si Frontalieren. An eisen Industriebetri-
ber sinn 61,9% vun de Mataarbechter Fronta-
lieren, a spezialiséierten technesche Betriber an 
am Commerce sinn et jeeweils méi wéi 50%.
D’Lëtzebuerger gi gäre bei de Stat, Gemengen 
oder e Gemengesyndikat schaffen. Dat ass eng 
Feststellung. Dat ass keng Kritik.
D’Lëtzebuerger hunn och e puer Qualitéiten, 
déi se fir dës Carrière prädestinéieren: Si 
schwätze Lëtzebuergesch…

 Une voix.- Très bien!
 M. Claude Adam (déi gréng).- …a si 

schwätzen och alleguer déi aner offiziell 
Sproochen a si hunn eben d’Lëtzebuerger Na-
tionalitéit. D’Aarbechtsplaze beim Stat sinn net 
den Ups and downs vun der Kris ausgesat an 
an der Regel gutt bezuelt.
Vill Leit hei am Haus kommen aus der Fonction 
publique. Ech selwer och. Wann ech dann awer 
d’Gefill hunn, net befaangen ze sinn, dann, 
well ech de Saz aus eisem Code de déontologie 
kennen, dee seet: «Il n’y a pas de conflit d’inté-
rêts lorsque le député tire un avantage» - mir 
hunn net an eisem Code stoen «ou un désa-
vantage», vläicht misste mer dat nach derbäi-
soen - «du seul fait d’appartenir à la population 
dans son ensemble ou à une large catégorie de 
personnes.»

 Une voix.- Richteg!
 M. Claude Adam (déi gréng).- Eng Reform 

vun der Fonction publique ass ëmmer eng deli-
kat Affär. An engem klenge Land wéi Lëtze-
buerg, mat där Konstellatioun vun Awunner an 
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Aarbechtswelt, wéi mir se nun eemol hunn, ass 
esou eng Reform eng ganz delikat Affär. Mir 
operéieren um oppenen Häerz vun enger 
grousser Zuel vu Wieler a Wielerinnen.
Et ass müüsseg, ëmmer erëm de Privatsecteur 
géint den ëffentleche Secteur opzerechnen. Fir 
eis ass et kloer: Ouni gutt funktionéierenden 
ëffentleche Secteur funktionéiert de Privatsec-
teur schlecht oder net. An ouni liewege Privat-
secteur ka sech den ëffentlechen Déngscht net 
finanzéieren.
Wann een d’Lëscht vum Statec kuckt, wat déi 
gréisst Arbeitgeber zu Lëtzebuerg sinn, da steet 
och haut nach ëmmer un éischter Stell de 
Grupp ArcelorMittal mat 4.600 Leit. Duerno 
kommen d’BGL BNP Paribas, de Grupp Cactus, 
de Grupp Post an d’CFL mat ronn 4.000 Sala-
riéen an u sechster Stell d’Goodyear mat 3.250 
Leit. An da geet dat esou weider.
Deen allergréisste Patron ass awer nach ëmmer 
de Stat hei am Land. Am leschte Rapport d’ac-
tivité vun der Fonction publique steet, datt den 
1. Januar 2015 26.670 Leit beim Stat geschafft 
hunn, Fonctionnairen, Employéen a Salariéen. 
Haut sinn dat zu 52,2% Fraen. Déi praktesch 
Paritéit beim Personal ass awer ze relativéieren. 
Si kënnt doduerch zustanen, datt am Enseigne-
ment fondamental en däitlech méi héijen Un-
deel vu Frae wéi Männer schafft.
Ganz interessant ass och de Fait, datt déi Leit, 
déi am Enseignement schaffen, am Joer 2014 
50,3% vum gesamten Effektiv vun de Fonction-
nairen ausmaachen. 1970 huet den Enseigne-
ment nach nëmmen 32,2% vum Effektiv vun 
de Fonctionnairen ausgemaach. 5.600 Fonc-
tionnairë schaffen an de verschiddenen Admi-
nistratiounen, 2.250 bei Police an Arméi. 515 
schaffen an der Magistratur, mä déi hu mer jo 
am Moment nach net an d’Reform ageschloss.
Ech hu bal d’Halschent vu mengem Liewen - 
vu mengem Liewe bis elo, ech hoffen, et kënnt 
nach eppes hannendrun - an enger Uertschaft 
gewunnt, wou déi meescht Leit entweder bei 
der ARBED - deemools huet dat vill méi einfach 
d’„Neelfabrik“ geheescht - oder op der Good-
year geschafft hunn. Do hunn d’Leit ëmmer 
erëm Suerge gehat, Aarbechtsplaze géifen 
ofgebaut ginn oder hire Betrib géif delokali-
séiert ginn. An déi Suerge ware berechtegt.
De Fait, datt d’Aarbechtsplaze beim Stat esou 
sécher, esou krisegeschützt sinn, kann een net 
chiffréieren. Mir hunn alleguer scho Geschich-
ten héiere vun dem Salarié, ob Mann oder Fra, 
deen 30 Joer an enger Firma geschafft huet, 
seng Aarbecht gutt gemaach huet, sech 
näischt zuscholde komme gelooss huet an 
dunn awer praktesch vun haut op muer op der 
Strooss stoung, well säi Betrib, aus wéi enge 
Grënn och ëmmer, Faillite gemaach huet oder 
Aarbechtsplazen ewechrationaliséiert huet. An 
enger globaliséierter Welt verschwannen oft 
Aarbechtsplazen onverhofft a schnell. Dat ass 
schlecht esou. An der Fonction publique gëtt et 
dat, zumindest zu Lëtzebuerg, net. An dat ass 
gutt esou!
Dee gréisste Patron hei am Land, wat d’Zuel 
vun de Beschäftegten ugeet, ass de Stat. Dee 
gréissten eenzelne Ministère ass, bäi Wäitem, 
de Ministère de l’Éducation nationale. Dat ass 
scho méi laang esou. A mat dëser Regierung 
hu mer dat nach méi däitlech gemaach, well 
mer jo och nach un de Ministère de l’Éducation 
nationale d’Enfance an d’Jeunesse druge-
haangen hunn. Am Enseignement schaffe ronn 
10.000 Leit, déi bal zu 80% de Statut vum 
Fonctionnaire hunn.
Och wann déi Gesetzer, déi mer haut zur Of-
stëmmung virleien hunn, just d’Fonction pu-
blique betreffen, da wësse mer awer, datt nach 
eng ganz Rei aner Beräicher direkt oder indirekt 
mat un dës Reform gekoppelt sinn. Ech denken 
un de konventionéierte Secteur, ech denken un 
d’Eisebunn, ech denken un d’Gemengen. 
Eleng d’Stad Lëtzebuerg beschäftegt 3.800 
Leit. Déi Reform, déi mer haut diskutéieren a 
beschléissen, betrëfft also ronn 27.000 Fonc-
tionnairen, Employéen a Salariéë beim Stat 
direkt. Si betrëfft awer och nach eng Kéier méi 
wéi 45.000 Leit, déi méi oder manner direkt un 
der Fonction publique drunhänken. Si betrëfft 
d’Kafkraaft vu villen Awunner hei am Land. Si 
wäert och Auswierkungen op Secteuren hunn, 
déi net direkt eppes mat der Fonction publique 
ze dinn hunn.
D’Fonction publique ze reforméieren an ze mo-
derniséieren ass alles, mä keng einfach Aufgab. 
Den Dossier schleeft scho jorelaang. déi gréng 
hunn am Ufank kritiséiert, datt et zu enger Ver-
mëschung komm ass vu Saachen, déi besser net 
sollte vermëscht ginn: eng Reform an e Gehälter-
accord. Eigentlech huet dat eent näischt mat 
deem aneren ze dinn. Et ass awer vun Ufank un 
esou eng Vermëschung gemaach ginn.
Mir hunn et hei mat engem Gesamtpak ze dinn. 
Ech si frou, datt mer hei esou e grousse poli-
tesche Konsens fonnt hunn, fir dee ganze Re-
formpak ze stëmmen. Déi véier gréisst Parteien 

hei an der Chamber hunn hiren Accord zu dëse 
Gesetzesprojeten ugekënnegt. Bei esou engem 
Gesamtpak fënnt een natierlech och ëmmer 
deen een oder anere Punkt, deen engem net 
passt. Wann een dann an der Oppositioun ass, 
da kann een op déi Punkten drécken. Dat fan-
nen ech och normal an an der Rei.
Ech ginn allerdéngs och dem Minister Kersch 
recht mat sengem Kommentar iwwer eng ganz 
Unzuel vun Amendementer, déi eis Kolleege 
vun déi Lénk schonn an der Chamberskommis-
sioun agereecht hunn. Et huet een den An-
drock, wéi wann déi Lénk bei allem, wou de 
Stat Suen ausginn huet, d’accord wieren, a bei 
allem, wou de Stat probéiert, Suen anzespue-
ren, net d’accord wieren.
Dat ass natierlech och eng Linn. Déi ass och 
schonn a ville Länner gefuer ginn. Déi huet 
awer och hiren Deel derzou bäigedroen, datt 
et a verschiddene Länner zu ganz schwierege 
finanzielle Situatioune komm ass.

 Une voix.- Très bien!
 M. Claude Adam (déi gréng).- déi gréng 

haten 2013 an hirem Wahlprogramm stoen: 
„déi gréng werden das vun der CSV/LSAP-Re-
gierung ausgehandelte Gehälterabkommen 
respektieren“, an: „das ausgehandelte neue 
Beamtenstatut respektieren“.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Kann ech 
dem Här Adam eng Fro stellen, Här President?

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Wann den Här Adam domat d’accord ass.

 M. Claude Adam (déi gréng).- Gären.
 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Ech wéisst gä-

ren, a wéi enge Länner datt den Här Adam 
mengt, datt duerch déi Politik, wéi déi Lénk se 
vertrieden, Schwieregkeeten entstane sinn.

 M. Claude Adam (déi gréng).- Et gëtt eng 
Rei Länner, och an Europa, Här Turpel, wou e 
Beamtentum sech entwéckelt huet, wou ein-
fach onendlech vill Leit beim Stat agestallt sinn, 
wat ganz vill mat enger Korruptioun vun enger 
gewëssener politescher Klass ze dinn hat, vun 
enger politescher Kast. Dat ass dat, wou ech 
drop ugespillt hunn. Ech mengen, Dir wësst 
och, a wéi eng Richtung datt ech domadder zi-
len.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Ech mengen, 
da sidd Der awer och d’accord, fir ze soen, datt 
déi Kast déi responsabel ass an d’Oligarchen, 
déi d’Korruptioun steieren an déi d’Korrup-
tioun uféieren, an datt duerfir net eng Politik 
verantwortlech ass, déi seet, et muss een eng 
Ëmverdeelung an déi aner Richtung maachen. 
Merci.

 M. Claude Adam (déi gréng).- Souguer, 
Här Turpel, wann ech onendlech Riedezäit 
hunn, ech hunn Iech op Är Fro geäntwert! An 
Äre Kommentar, deen huelen ech dann zur 
Kenntnis.
D’Reform vun der Fonction publique war 
iwwerfälleg. Den Exposé des motifs vum Projet 
de loi 6457 mécht e ganz interessanten Histo-
rique vun der Entwécklung an der Fonction pu-
blique a geet och op d’Aspekter vun der Mo-
dernisatioun an. Et ass derwäert, dat am Detail 
nozeliesen. Hei just an e puer Sätz e puer ganz 
wichteg historesch Momenter fir d’Fonction 
publique.
1963 hate mer eng grouss Gehälterreform. Do 
ass ënner anerem festgehale ginn, datt e Sys-
tem vu Points indiciaires géif agefouert ginn. 
Dat hat de Virdeel, datt ee bei linéairë Lounu-
passunge just de Punktwäert huet missen änne-
ren.
Een aus eiser Vue genausou wichtege Punkt 
vum Gesetz vun ‘63 war d’Gläichstellung vun 
de Gehälter an den Aarbechtskonditioune fir 
Männer a Fraen. Virdrun hunn d’Frae just 90% 
vun der Pai vun engem männleche Kolleeg an 
därselwechter Carrière kritt.
1986 hate mer d’Härtefällgesetz, wat vill méi 
war, wéi den Numm ausseet, deen haut nach 
ëmmer fir dëst Gesetz gebraucht gëtt. Et war 
och eng Äntwert op eng Zäit vu Moderatioun 
no de Wirtschaftskrisen. An de 70er an Ufank 
den 80er Joren hate mer jo schliisslech déi Ue-
lechkrisen. Déi finanziell Situatioun, zum Bei-
spill fir e Schoulmeeschter, deen am Ufank vu 
senger Carrière stoung, huet sech duerch 
d’Härtefällgesetz fundamental verbessert.
1999 hate mer eng grouss Pensiounsreform, 
wou déi zwee Regimmer, dee vum Privatsec-
teur an dee beim Stat, wäitgehend ugepasst gi 
sinn. Ab 1999 bezuelen d’Statsbeamten och 
8% an d’Pensiounskeess, wéi all aner Salariéen. 
D’Fënnef-Sechstel-Pensioun vum leschte Gehalt 
ass zënter 1999 en Auslafmodell ginn. Ënner-
scheeder bestinn natierlech ëmmer nach. Et 
gëtt zum Beispill keng regelrecht Pensiouns-
keess beim Stat. Et leeft alles iwwert de Budget. 
Et gëtt keng Reserv. Eigentlech mécht dat 
d’Pensiounen an der Fonction publique méi 
onsécher wéi am Privatsecteur.

An der Legislaturperiod 2004-2009 war d’Re-
gierung éischter virsiichteg, wat d’Gehälter a 
Reformprojeten ugeet. Ech zitéieren ee grén-
gen Deputéierten, deen am Oktober 2007 den 
Accord vun der grénger Fraktioun zum Gehäl-
teraccord ginn huet: „Mir mengen, datt eng 
kontinuéierlech moderat Lounpolitik nach ëm-
mer zu Lëtzebuerg ubruecht ass. Eise wirt-
schaftleche Wuelstand ass esou enk un de Fi-
nanzsecteur gestréckt, datt mir musse vun der 
aktueller gudder Situatioun profitéieren, fir an 
d’Zukunft an an d’Diversifikatioun ze investéie-
ren. Mir sinn der Meenung, datt mer vum ak-
tuelle Geldsege vun eiser Finanzplaz profitéiere 
sollen, fir zum Beispill an d’Recherche, an d’er-
neierbar Energien, an d’Kommunikatiounstech-
nologien an esou weider ze investéieren.“
An deen Accord war 2007/2008 keng linéaire 
Erhéijung vum Punktwäert, just eng eemoleg 
Prime vun 0,9% an eng Punktwäerterhéijung 
vun 1,5% fir d’Joer 2009. Dat war, wéi gesot, 
2007. Mir haten ëmmerhin e Wuesstum vum 
PIB vu 5-6%. Et huet schonn e bëssen no Sub-
prime-Kris geroch. Mä richteg hu mir déi Kris 
eréischt ee Joer méi spéit ze spiere kritt. Den 
Zesummebroch vun der US-amerikanescher 
Groussbank Lehman Brothers war jo eréischt 
am September 2008.
Am Mee 2007 hat déi deemoleg Regierung 
schonn emol e Plan d’action en matière de ré-
forme administrative ugeholl. Deen huet op 
dräi Piliere baséiert: éischtens Qualitéitsmana-
gement, virun allem duerch Plans de gestion 
an duerch Autoevaluatioun an der Fonction pu-
blique. Zweete Pilier war de Client. De Client, 
de Bierger, dee sollt an de Mëttelpunkt gestallt 
ginn. An drëttens, d’Motivatioun an den Enga-
gement vum Personal sollte verbessert ginn, 
zum Beispill duerch Mataarbechtergespréicher, 
duerch e Code de déontologie, duerch finan-
ziell Ureizer, duerch méi einfach Méiglechkeete 
vu Changementer innerhalb vun der Fonction 
publique.
Déi Iddie si bei de Gewerkschaften net mat 
oppenen Äerm empfaange ginn. D’Ver-
handlunge sinn ënnert der neier Regierung 
2009 weidergefouert ginn. Am Juli 2011 ass et 
zu engem duebelen Accord mat der CGFP 
komm. Deen Accord hat virgesinn, datt et 
beim Stat nëmme méi géife véier Gehaltskate-
gorië ginn, datt eng allgemeng Verlängerung 
vum Stage op dräi Joer kéim, eng Gestion par 
objectifs, en opwennege Bewäertungssystem 
fir all Beamten an d’Schafung vun engem Me-
diateursposten an der Fonction publique, wou 
de Beamte sech kéint hiwenden am Fall vun 
engem Litige mat sengem Supérieur hiérar-
chique.
Den zweete Volet war e Gehälteraccord. Och 
do sinn d’Donnéeë bekannt. Hien huet 
d’Ewech fale vun der Krisesteier vun 0,8% vum 
1. Januar 2012 u virgesinn - dat ass och age-
traff -, eng Prime unique vun 0,9%, déi sollt 
am Juli 2012 ausbezuelt ginn, an eng Hausse 
vun de Paie vun 2,2% fir den 1. Januar 2013.
Deen Accord gouf awer vun zwou Säiten a Fro 
gestallt. Am Parlament ass gemengt ginn, et 
wier par rapport zu der finanzieller Situatioun 
- mir spieren nämlech elo voll d’Auswierkunge 
vun der Finanzkris - praktesch onméiglech, de 
Leit dobaussen ze erklären, wéi mer et géife 
fäerdegbréngen, fir an der Fonction publique 
elo eppes ze ginn, wat mer dann an engem 
Spuerpak e puer Wochen oder Méint duerno 
erëm missten ewechhuelen. Mä och vun der 
Säit vun der CGFP-Basis goufen et vill Kriticke 
vis-à-vis vun dësem Accord.
Regierung a CGFP sinn an d’Conciliatiounspro-
zedur gaangen. Et ass zu engem neien Accord 
Enn Mäerz komm. Do war et e Kompromëss: 
D’CGFP huet akzeptéiert, datt déi finanziell 
Mesuren no hanne verréckelt gi sinn. D’Regie-
rung huet akzeptéiert, datt d’Reform vun der 
Fonction publique eréischt kéim, wann och 
den Accord salarial ëmgesat géif ginn.
2014, Lëtzebuerg hat eng nei Regierung an 
d’Fonction publique hat en neie Minister, ass 
dunn den Avis vum Statsrot komm mat méi 
wéi 100 Oppositions formelles. Den neie Minis-
ter hat net vill Spillraum. An der Regierungser-
klärung steet, datt d’Engagementer vun der 
viregter Regierung géife respektéiert ginn, datt 
den Avise vun der legislativer Prozedur géif 
Rechnung gedroe ginn an datt de finanzielle 
Volet un de statutaresche Volet vun der Reform 
géif gekoppelt bleiwen.
Am Mäerz virun engem Joer ass et zu engem 
neien Accord komm. A groussen Zich ass de 
Projet vun der viregter Regierung bäibehale 
ginn. D’Regierung ass der CGFP allerdéngs och 
e gutt Stéck entgéintkomm. D’Stagegeld vum 
drëtte Joer ass däitlech an d’Luucht gaangen. 
Et gëtt elo 90% vum véierten Échelon an net 
vum drëtten Échelon, wéi et ursprénglech fest-
gehale gi war. Dat kascht de Stat ëmmerhi 
ronn véier, fënnef Milliounen Euro méi. An 
enger Zäit, wou de Stat sech d’Spueren op de 
Fändel geschriwwen huet, ass dat net näischt.

Nach méi grouss war de Kompromëss, deen 
déi nei Regierung bei der administrativer Re-
form agaangen ass. Ee vun den Haaptknack-
punkten, d’Evaluatioun vun de Beamten, ass 
frësch verhandelt ginn. D’Evaluatioun gëtt net 
méi un d’Carrière gebonnen. Et gëtt nach just 
eng Belounung mat e puer Congésdeeg.
D’Bewäertung hat virun allem an der Éduca-
tioun fir vill Opreegung gesuergt. Wahrschein-
lech wëssen déi Leit, fir déi d’Evaluatioun zu hi-
rer alldeeglecher Aarbecht gehéiert, am besch-
ten, wat dat fir e geféierlecht Instrument ka 
sinn. D’Evaluatioun ass ëm munneches méi 
einfach ginn a soll doduerch de Stat och man-
ner Sue kaschten. Och de Mediateur ass aus 
dem Reformprojet gestrach ginn. Bäibehale 
ginn ass allerdéngs d’Procédure de l’insuffi-
sance professionnelle, een Novum an der Fonc-
tion publique.
Wat sinn dann elo eigentlech weider grouss 
Neierungen an der Fonction publique?
Op den Accord salarial ginn ech net méi an. 
Dat ass jo schonn alles gesot ginn, och vu mir 
virun e puer Minutten.
Mat de Gesetzer, déi mer haut stëmmen, pro-
béiere mer, d’Fonction publique ze moderni-
séieren. Am Moment sinn d’Carrièrë just op 
zwee Kritären opgebaut: den Diplom, mat 
deem ee beim Stat ugefaangen huet mat schaf-
fen, an d’Anciennetéit, also d’Déngschtjoren, 
déi ee beim Stat ugesammelt huet. An Zukunft 
wäert den Aspekter Responsabilitéit a Perfor-
mance méi eng grouss Bedeitung zoukommen. 
Mir wëllen d’Fonction publique net op d’Kopp 
geheien, net revolutionéieren, mä just moder-
niséieren.
Eng grouss Neierung betrëfft de Stage fir Fonc-
tionnaire ze ginn. D’Beamten, déi no der Re-
form, déi mer haut votéieren, hiren Déngscht 
beim Stat untrieden, mussen dräi Joer Stage 
maachen anstatt zwee Joer, wéi bis elo. Dës 
Mesure hat den deemolege Premier Jean-
Claude Juncker a senger Deklaratioun zur Lag 
vun der Natioun de 6. Abrëll 2011 esou an-
noncéiert: „Fir e Statsbeamten ze sinn, geet et 
net duer, eppes ze wëssen, et muss een och 
eppes kënnen. Duerfir gëtt de Stage vun haut 
zwee op muer dräi Joer verlängert. (...) Wann 
een am Stage ass, dann ass een um Wee zum 
Statsbeamten, mä et ass een awer nach keen. 
Logescherweis brauch deen, deen eppes wëllt 
ginn, net d’selwecht bezuelt ze gi wéi een, dee 
schonn eppes ass.“
Ech hat schonn deemools déi Formulatioun pa-
ternalistesch an onglécklech fonnt. Wollt deen 
deemolege Premier deene méi oder manner 
jonke Leit, déi méi oder manner laang studéiert 
hunn, vermëttelen, datt si näischt wieren?
Dobäi gëtt et eng einfach Erklärung, firwat déi 
dräi Joer Stage mat reduzéierter Entlounung 
agefouert gi sinn. Mir hu festgestallt, ënner 
anerem mat dem Gehältervergläich, dee mer 
am Mäerz 2010 virgeluecht kruten - dat war en 
Optrag vum deemolege Minister Wiseler -, datt 
d’Ufankscarrièrë beim Stat däitlech iwwert 
deenen am Privatsecteur géife leien: tëschent 
12% an 19% beim Secteur, deen d’Fedil repre-
sentéiert, tëschent 14% an 31% am Bankesec-
teur.
Léif Kolleeginnen a Kolleegen, ech weess, datt 
der e puer vun Iech och wëssen, wéi eng 
Ufanksgehälter esou renomméiert Boîtë wéi 
PwC oder KPMG bezuelen. Fir déi, déi et net 
wëssen: Déi bezuelen de qualifizéierte Mindest-
loun u gutt forméiert Universitären a loosse se 
duerfir och nach onbezuelten Iwwerstonne 
schaffen.
Här President, léif Kolleeginnen a Kolleegen, 
kee vun eis heibanne wëllt esou Zoustänn an 
der Fonction publique! D’Politik huet awer ge-
mengt, déi Situatioun vun den Ufanksgehälter 
wier keng gesond a mir sollte reagéieren.
Dat, wat fir d’Ufanksgehälter stëmmt, stëmmt 
net onbedéngt fir déi ganz Carrièren. Fir net de 
ganze Gehältersystem op d’Kopp ze geheien, 
ass d’Iddi, fir d’Stagezäit manner ze bezuelen a 
se och nach op dräi Joer auszedehnen, zréckbe-
hale ginn. Natierlech kann een driwwer disku-
téieren, ob dräi Joer Stage an all Carrière sënn-
voll sinn. Mä et läit awer um Patron Stat, déi 
dräi Joer Stage méiglechst sënnvoll ze gestal-
ten. De Stage ass eng Mesure, fir d’Ufanks-
gehälter beim Stat e bësse méi niddreg ze ha-
len, fir e speziellen Encadrement fir de Beruffs-
ufänger zouzeloossen an eventuell och nach 
Suen ze spueren.
Well e besonnesch bei den zukünftege 
Schoulmeeschteren a Léierinnen am meesch-
ten ëmstridden ass, wëll ech grad just un deem 
Beispill e bëssen op de Stage agoen.
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D’Studente vu Walfer, Baaschtnech, Virton, 
Léck, Bréissel a Fribourg a vun de Chargés de 
cours vu Lëtzebuerg wiere sech géint 
d’80/80/90-Gehälterformule. No hirem laange 
Studium fanne si sech an eng ongënschteg Si-
tuatioun gesat, fir hiert eegent Liewen opze-
bauen. Een, dee manner verdéngt, kritt zum 
Beispill och net esou vill Sue vun enger Bank 
geléint fir seng privat Projeten. Jonk Beruffs-
ufänger, déi vill Käschten a Méi am Studium op 
sech geholl hunn, brauchen eng hirem Diplom 
entspriechend Pai, fir kënnen en eegent a 
selbst stännegt Liewen unzefänken. Och dat 
schreiwen déi Studenten an enger Petitioun, 
déi se och muer an d’Éducatiounskommissioun 
verteidege kommen.
Et ass kee frou, wa seng Rémunératioun, déi en 
zwar nach net huet, awer an Aussiicht gestallt 
kritt, déi éischt dräi Joer op zweemol 80% an 
eng Kéier 90% erofgeet. Déi Tatsaach gëtt vu 
ville Studenten, mat deenen ech geschwat 
hunn - an ech hu mat ville Studente ge-
schwat -, awer net als wierklech problematesch 
ugesinn. D’Studente fir de BScE oder eppes 
Gläichwäerteges am Ausland wëssen, wat hir 
Kolleegen esou alles um Aarbechtsmaart er-
liewen. Si schätzen hir zukünfteg Pai als 
duerchaus korrekt an. Dat sinn déi Erfahrun-
gen, déi ech gemaach hunn.
Ganz schwéier di se sech allerdéngs domat, 
datt si eventuell de Stage net géife packen. All 
Joer am Stage gëtt evaluéiert, all Joer muss ge-
packt ginn. Et kann een och nach am drëtte 
Joer gesot kréien: Du hues de Stage net ge-
packt, du däerfs net am Beruff bleiwen.
Mir sinn der Meenung, datt déi Konditiounen, 
déi an alle Beräicher gëllen, noutwendeg Kon-
ditioune sinn. E Stage, wou een net kann 
échouéieren, ass jo e Widdersproch u sech. Mir 
sinn allerdéngs och der Meenung, datt den 
Échec muss déi grouss Ausnahm bleiwen.
Bleiwe mer bei de Schoulmeeschteren. De Kan-
didat, deen an de Stage geet, huet jo schonn 
eng universitär Formatioun vu véier Joer ofge-
schloss. Hien huet véier Joer Zäit, Energie, Suen 
investéiert a säi Studium. D’Allgemengheet huet 
och véier Joer an dee jonke Mënsch investéiert. 
Eigentlech musse mer dovun ausgoen, datt 
deen, deen e Brevet kritt, och ka Schoul halen. 
D’Studente fannen zu Recht, datt si scho vill 
Stagë gemaach hunn. Op der Uni Lëtzebuerg 
sinn dat am Ganzen 32 Wochen, also praktesch 
ee Schouljoer. De Stage, dee si elo musse maa-
chen, fir eng fest Ustellung am Ministère ze 
kréien, kann also net deeselwechte si wéi dee 
vun der Uni, an dat ass jo och net de Fall.
Am Rapport zu engem Débat d’orientation 
iwwert déi verschidden Enseignantsberuffer an 
der Lëtzebuerger Schoul war schonn am Abrëll 
2012 festgehale ginn: «Il conviendrait en effet 
d’analyser l’opportunité de prévoir un stage 
dans le cadre de l’insertion professionnelle.» Mir 
schwätzen hei vum Enseignement fondamental. 
«De fait, il ne faut pas perdre de vue que l’État 
en tant qu’employeur possède un devoir de for-
mation de son personnel. Ce stage devrait miser 
sur une approche réflexive et pourrait prendre la 
forme d’un accompagnement du candidat dans 
sa pratique quotidienne.»
D’Studente vergiessen oft, datt d’Uni net iden-
tesch mam Stat ass. Ech behaapten emol, datt 
déi jonk Schoulmeeschteren zwar alleguer den 
Eed op d’Constitutioun ofleeën, sech awer 
kaum bewosst sinn, datt se och Fonctionnairë 
sinn. Ech hunn och mat engem Grupp Studen-
ten am leschte Semester vum BScE nach 
d’lescht Woch driwwer diskutéiert, ob si sech 
bewosst wieren, datt se deemnächst 
Schoulmeeschter oder Léierin a Statsbeamte 
géife ginn, a wat dat fir si géif bedeiten.
Ech zielen Iech e puer Saachen op, déi als Dis-
kussiounsbäiträg komm sinn: Do kann een eng 
gewësse Carrière beim Stat maachen. Et ass ee 
24 Stonnen op 24 Stonnen a Fonctioun. Dat 
heescht, och ausserhalb vun der Schoul soll ee 
sech net de Batti stellen. Et leescht een en Eed. 
D’Streikrecht ass ageschränkt. Mir hunn déi-
selwecht Rechter a Flichte wéi aner Fonction-
nairen. Et huet een eng gewësse Sécherheet, 
wat d’Aarbechtsplaz ugeet. Et kann een net 
niewent der Aarbecht beim Stat eng aner Aar-
becht hunn. Mir sinn och un e Secret profes-
sionnel gebonnen.
An dunn ass natierlech d’Diskussioun op 
d’Verëffentlechung vun den Tester am 6. 
Schouljoer komm. A mir haten nach dëse 
Méin deg vum Éducatiounsminister erzielt kritt, 
wéi schwiereg et ass, vu senge Fonctionnaire-
senseignanten ze verlaangen, en Embargo op 
engem Regierungstext anzehalen, a wann et 
nëmme fir e puer Deeg ass.
Léif Kolleeginnen a Kolleegen, ech wëll haut 

keng Debatt lancéieren, ob d’Enseignanten da 
wierklech mussen all Fonctionnaire ginn. Wann 
déi Diskussioun allerdéngs sollt geféiert ginn, 
mir ginn hir och net aus de Féiss. Mir sinn der 
Meenung, datt de Stage sollt als Ënnerstëtzung 
vun deene jonken Enseignanten organiséiert 
sinn an net als Kujenad.
Ech weess net, wéi vill Spillraum den Éduca-
tiounsminister nach an der Ausriichtung vum 
Stage léisst. Mir stellen de Stage op kee Fall a 
Fro, kéinten eis awer nach verschidden Änne-
runge bei den Ausféierungsbestëmmunge vir-
stellen. Eppes mengen ech awer och schonn 
haut kënnen ze soen: Den neie Stage am En-
seignement fondamental ass mat Sécherheet 
keng Spuermoossnam.
Mat der Reform gëtt der Neiorganisatioun vun 
deenen allermeeschte Studiegäng nom Bolo-
gna-Prozess Rechnung gedroen. Ee ganz wich-
tegen Aspekt bei der Reform ass d’Schafung 
vun enger neier Carrière, der Bachelorcarrière 
beim Stat. Dat bréngt mat sech, datt endlech 
eng Rei Bac+3-Leit do agestuuft ginn, wou se 
higehéieren, an zwar an eng Bac+3-Carrière.
Zu de gréisste Gewënner vun der Reform 
gehéieren ouni Zweifel - mir héiere se dobaus-
sen - d’Éducateuren an d’Éducateurs gradués.

 Une voix.- Très bien!
 M. Claude Adam (déi gréng).- D’Éducateu-

ren an d’Éducateurs gradués waren zënter Jor-
zéngten, ech géif souguer soen zënter 1973, 
wou dëse Beruff geschafe gouf, net an där Car-
rière agestuuft, déi eigentlech hiren Diplomer 
entsprécht. Si si jorzéngtelaang vertréischt 
ginn, déi nächste Kéier wier et un hinnen.
Mat dëser Reform ginn endlech d’Éducateurs 
diplômés an déi Carrière agestuuft, déi hirem 
Diplom entsprécht, also an déi nei Carrière B, 
an net méi an d’Carrière vun den Expédition-
nairen, wéi bis elo. Mat dëser Reform ginn end-
lech d’Éducateurs gradués an déi Carrière age-
stuuft, déi hirem Diplom entsprécht, also an 
déi nei Carrière Bachelor A2, an net méi an 
d’Carrière vun de Redakteren, wéi bis elo.
Ech fannen et awer erstaunlech, wann zwee 
Kolleege vun der CSV de 24. November 2014 
eis d’Question parlementaire stellen, wou se op 
eemol wëllen entdeckt hunn, ech zitéieren: 
«Les éducateurs et éducateurs gradués ont une 
place importante dans notre société, pour la-
quelle ils veulent fournir un travail de qualité.»

 Mme Viviane Loschetter (déi gréng).- 20 
Joer näischt gemaach!

 M. Claude Adam (déi gréng).- Wësse si 
net, datt d’CSV jorzéngtelaang dee Minister 
gestallt huet, wou déi meeschten Éducateuren 
agestallt gi sinn? Wësse si net, datt et CSV-Mi-
nistere waren, déi jorzéngtelaang iwwerhaapt 
näischt fir dës Beruffer gemaach hunn?

 Mme Viviane Loschetter (déi gréng).- 
Näischt! Näischt!

 Mme Nancy Arendt (CSV).- déi gréng 
konnte jo net vill maachen!

 Mme Viviane Loschetter (déi gréng).- 
Dofir maache mer et elo. Genau dat!
(Interruptions diverses)

 M. Claude Adam (déi gréng).- D’CSV huet 
also wierklech...
(Brouhaha)

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Sidd dach fei 
mateneen!
(Hilarité)

 M. Claude Adam (déi gréng).- D’CSV huet 
also wierklech missen eng Kéier an d’Opposi-
tioun kommen, fir de Wäert vun den éducativë 
Beruffer ze entdecken!
(Brouhaha général)

 Mme Viviane Loschetter (déi gréng).- 
Très bien!

 M. Claude Adam (déi gréng).- Mir hunn 
alleguerte vill Maile vun Éducateuren an Éduca-
teurs gradués kritt, déi net zefridde si mat der 
Reform. A well ech fir déi gréng den Dossier 
traitéieren, hunn ech am Numm vu menger 
Partei a menge Kolleegen aus der Fraktioun op 
all Mail geäntwert, bal op all Mail, zumindest 
bis deen Dag, wou mer de Rapport an der 
Chamber ugeholl haten. Dunn hunn ech ge-
mengt, da géif ech net méi äntwerten.
Ronn 200 Leit hu mer eng Zort Standardbréif 
geschriwwen. Si konnten nëmmen eng Stan-
dardäntwert kréien, déi ech hei nach eng Kéier 
kuerz resüméieren, a wann et nëmmen ass fir 
déi vill Éducateuren an Éducateurs gradués, déi 
mer keng Mail geschriwwen hunn.
Mat dëser Reform kréien dës zwou Beruffs-
gruppe kee Cadeau gemaach. Dat soll och 
kloer an däitlech sinn. Si kréien endlech dat, 
wat hinnen zousteet!

 Mme Viviane Loschetter (déi gréng).- 
Très bien!

 M. Claude Adam (déi gréng).- Eng gewës-
sen Onzefriddenheet am Secteur berout dorop, 
datt déi Leit, déi schonn am Beruff schaffen, 
zwar de Grad kréien, deen hirer neier Carrière 
entsprécht, awer nëmmen deeselwechten 
Échelon wéi deen, dee se hunn, respektiv deen 
Échelon just driwwer, wann et deeselwechten 
Échelon net an där neier Carrière gëtt.
Dës Regelung gëllt fir all Fonctionnairen. A ken-
ger Carrière sinn allerdéngs d’Écarten tëschent 
der aler an der neier Carrière esou grouss wéi 
bei den Éducateuren. Duerfir mierkt een et hei 
am beschten, duerfir deet et hei wéi an duerfir 
schwätze mer jo och vun enger historescher 
Reevaluatioun vun deene Carrièren. Och wann 
d’Éducateuren net direkt an de Grad an an den 
Échelon vun der neier Carrière kommen, da 
komme se awer an de Benefiss vun den Avance-
menter vun den Échelone bis un d’Fin de car-
rière. Spéitstens mat 55 Joer kréie se dee-
selwechten Échelon de fin de carrière wéi déi 
Leit, déi an der neier Carrière ufänken.
Den Yves Cruchten huet dat eng Kéier schonn 
hei gesot an ech hunn deem näischt bäizefügen.
(Interruption)
Well et awer esou wichteg ass a well et nach 
ëmmer wouer ass, maachen ech mer och e Ple-
séier draus, et och nach eng Kéier ze soen.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Claude Adam (déi gréng).- Een Argu-

ment, dat ëmmer erëm an d’Spill bruecht gëtt, 
ass, datt et bei de Schoulmeeschtere viru Joren 
anescht gehandelt gouf. Dat ass en Argument, 
dat net aus der Welt ze schafen ass. Ech konnt 
jorelaang doheem all Mount vergläichen, wat e 
Schoulmeeschter a wat eng Éducatrice graduée 
verdéngt huet, an dat war zu enger Zäit, wou 
déi zwee Beruffer exakt déiselwecht Studienzäit 
haten. An dat war 20, 30 Joer esou!
(Mme Simone Beissel prend la présidence.)
Mir verweisen dann dorop, datt d’Zäite leider 
geännert hunn an datt den Accord vun der Re-
form soll käschtenneutral bleiwen. Ech weess, 
datt dat e schwaachen Trouscht fir déi Concer-
néiert ass. Ech ginn dovun aus, datt dës Faiten 
net vergiess ginn. Et ass jo och net esou, wéi 
wann an Zukunft keng Gehälterverhandlunge 
méi wieren a wéi wa keng Gespréicher méi 
wieren tëschent deene verschiddene Beruffs-
gruppen an de Ministèren.
Natierlech hu mer op déi vill Kettemailen och 
mat enger Standardmail geäntwert. Do huet 
sech dann awer och erausgestallt, datt eng Rei 
Leit net gutt informéiert waren iwwert d’Re-
form. Et hu sech Leit geiergert, déi eréischt 
ganz kuerz am Beruff waren, souguer eréischt 
ee Joer. Déi sinn nëmme minimal vun där Éche-
lonsgeschicht betraff. Hir Carrière gesäit elo de-
finitiv vill besser aus wéi zu deem Moment, 
wou se hiren Aarbechtskontrakt ënner-
schriwwen hunn. Et ass esou, datt een, deen 
haut 50 Joer huet a 25 Joer am Éducateursbe-
ruff schafft, net déiselwecht Pai kritt wéi een, 
deen haut ufänkt, se kritt, wann deen da 50 
Joer huet.

 Une voix.- Très bien!
 M. Claude Adam (déi gréng).- Et zirkuléie-

ren awer elo Ängschten, datt elo Leit, déi nei 
ufänken, Leit mat deemselwechten Diplom, déi 
scho méi laang schaffen, an der Pai géifen iw-
werhuelen. Ech ka mer keng esou eng Situa-
tioun virstellen. Sollt dat awer iergendwou an 
iergendwann de Fall sinn, da schéngt et mer 
evident, datt mer mussen nei légiféréieren.

 Une voix.- Très bien!
 M. Claude Adam (déi gréng).- Relativ ge-

kuckt, schaffe wéineg Éducateurs an Éduca-
teurs gradués direkt an der Fonction publique. 
Déi grouss Mass vun hinne schafft am konven-
tionéierte Secteur. An eis Regierung huet sech 
am November vis-à-vis vun de Gewerkschaften 
engagéiert, d’Opwäertung vun den erzéie-
resche Carrièrë mat an déi finanziell Enveloppe 
ze ginn, déi de konventionéierte Secteur an Zu-
kunft kritt. D’Revalorisatioun betrëfft also net 
just déi kleng Zuel vun Éducateurs-fonction-
naires, mä all Éducateuren an Éducatricen.
Duerfir, Här President, si mir der Meenung, datt, 
besonnesch wat den éducativë Beräich betrëfft, 
dës Reform eng wichteg Verbesserung fir e 
ganze Beruffsstand bedeit.
An ech erlabe mer just hei e kuerzen Hiweis 
drop, datt et nach e ganz anere Problem gëtt 
am Beräich vun den éducativë Beruffer, an dat 
ass d’Definitioun, d’Protektioun vun deem Be-
ruff. Mat der Aféierung vun der Uni 2003 ass 
zum Beispill den Éducateur gradué ofgeschaaft 
ginn. Mir hunn déi Carrière nach ëmmer, mä si 
ass de facto net méi geschützt, an do musse 
mer eis och zesummesetzen an handelen, well 
dat kéint wierklech och ganz negativ Auswier-
kungen op déi ganz éducativ Beruffswelt kréien.
Eng weider Beruffsgrupp huet hir Onzefridden-
heet mat der Reform zum Ausdrock bruecht: 

d’Chargéen am Enseignement. Dank enger 
verfeelter Personalpolitik an der Vergaangen-
heet hu mir eng grouss Unzuel vu Chargéen an 
eise Schoulen. Wann de Stat op Employéen an 
eise Schoulen zréckgräift, da mussen déi och 
uerdentlech behandelt ginn. Et ass e Fakt, datt 
e Véirel vun de Coursë vu Chargéë gehale gëtt. 
Dës Chargéë mussen ënner faire Konditioune 
kënne schaffen.
déi gréng hunn d’Fuerderunge vun der ACEL 
zur Kenntnis geholl a mir sinn der Meenung, 
datt Handlungsbedarf besteet. Ech wëll awer 
och kloer soen, datt mer wierklech net all Fuer-
derung vun de Vertrieder vun de Chargéen 
deelen.
Ganz interessant ass, datt d’Chargéen endlech 
och d’Ënnerstëtzung vun de Gewerkschafte 
schéngen ze kréien. Den SEW zum Beispill ver-
steet de Chargéen hir Roserei a fuerdert duerfir 
vun de politesche Responsabelen, datt de 
Chargéen hir Tâche un déi vun allen anere Ka-
tegorien alignéiert gëtt an endlech de Wäert 
vun de Chargés d’éducation an dem Enseigne-
ment unzëerkennen. Dat war net ëmmer esou.
Och d’Vertrieder vun der Policegewerkschaft 
hunn de Wee bei déi politesch Parteie fonnt. 
Dat ass och schonn haut ugeschwat ginn. Do 
schéngen och nach Gespréicher ze lafen 
tëschent der Policedirektioun an dem Minister 
vun der Force publique. An dann hoffen ech, 
datt een do och nach op deenen engen oder 
anere Punkte kann zu engem méi groussen Ac-
cord kommen.
D’Evaluatiounsprozedur ass vereinfacht ginn. 
Ech hat dat schonn am Ufank vu menger Ried 
gesot.
Positiv ze bewäerten un der Reform ass och 
d’Méiglechkeet, fir sech iwwer eng Zäit vun 
dräi Joer progressiv aus dem Beruffsliewen 
zréck zezéien an esou e fléissenden Iwwergang 
zur Pensioun ze erméiglechen. Sou gesäit dës 
Reform vir, datt een zu 50% oder 75% ka 
schaffen an da gläichzäiteg zu 50% respektiv 
25% seng Pensioun an Usproch kann huelen. 
Mir begréissen dat ausdrécklech.
D’Exigenz, e Schlussrapport vun engem Beam-
ten ze verlaangen, wann en an d’Pensioun 
geet, ass fale gelooss ginn. Mir fannen dat gutt 
esou, och wa wahrscheinlech d’Ewechfale vum 
Trimestre de faveur mat zu där Décisioun bäi-
gedroen huet.
D’Mobilité interne ass méi liicht gemaach ginn.
Duerch d’Aféiere vun enger Gestion par objec-
tifs komme mer enger Gestioun vun der Perfor-
mance méi no. All Verwaltung soll hir Objekti-
ver festhalen an dann hir Moyenen ofstëmmen, 
fir zu dësen Ziler ze kommen.
De Code de bonne conduite ass ënnerwee, och 
wann en elo komplett aus dem gesetzleche Vo-
let vun haut erausgeholl ginn ass.
Am Sënn vun der Unerkennung vun den Diplo-
mer gëtt mat der Reform och den Doktertitel 
an de Sciencen unerkannt. Sou ass eng Prime 
vun 20 Indexpunkte virgesi fir déi Leit, wou 
den Doktertitel, an dat ass wichteg, eng Valeur 
ajoutée fir d’Missioun um Poste bitt.
Duerch d’Prinzipie vum Lifelong Learning an 
d’Unerkennung vun der Beruffserfahrung ginn 
d’Carrièrë beim Stat dynamiséiert. Déi nei indi-
vidualiséiert Approche gëtt de Beamten 
d’Méiglechkeet, duerch Weiderbildung an eng 
méi héich Carrière agestuuft ze ginn. Sou ass 
zum Beispill den Accès an d’Carrière supérieure 
duerch d’Redaktioun vun engem Mémoire 
méiglech.
Här President, mir stëmmen haut e wichtege 
Reformpak, dee jorelaang verhandelt gouf a 
wou véier Parteien an der Regierungsresponsa-
bilitéit an de Verhandlungen implizéiert waren. 
déi gréng hunn ëmmer fir e staarken an effi-
zienten ëffentlechen Déngscht plädéiert. Mir 
hunn eis ëmmer géint eng ultraliberal Politik 
ausgeschwat, déi gemengt huet, just e 
méiglechst schlanke Stat wier e gudde Stat.
Ëffentlech Déngschtleeschtunge sinn en 
 Déngscht un der ganzer Gesellschaft. Ee Stat, 
dee gutt fonctionnéiert, ass kee Luxus. A fir 
datt e Stat gutt fonctionnéiert, brauch e ge-
nuch Beamten, déi gutt forméiert sinn, déi mo-
tivéiert sinn, déi loyal an onofhängeg sinn, déi 
sech selwer am Déngscht vun de Matbierger 
gesinn. E modernen ëffentlechen Déngscht 
muss op Berodung an Ënnerstëtzung setzen an 
engem Ëmfeld, wou d’gesetzlech Prozeduren 
net ëmmer méi einfach ginn.
Ech kommen zum Schluss.
Ech hu mer natierlech och nach eng Kéier op-
mierksam den Optrëtt vum Generalsekretär 
vun der CGFP als Invité vun RTL gëschter 
Moien ugehéiert. Zwee Punkten hu mech 
haaptsächlech interpelléiert. Den Här Wolff 
seet, an ech ginn him recht, datt d’Aarbecht 
mat dësem Accord nach net ofgeschloss wier - 
den Här Cruchten huet an engem Interview 
gëschter oder haut am „Wort“ datselwecht ge-
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sot - an datt déi eigentlech Aarbecht eréischt 
géif ugoe mat der Ëmsetzung vun der Reform 
an deene verschiddene Secteure vun der Fonc-
tion publique. Hien huet vu groussen Härtefäll 
geschwat, déi da missten diskutéiert ginn, an 
indirekt d’Police, d’Éducateuren an d’Chargéen 
domat gemengt.
Wat seet eise Minister dozou? Wéi vill Spillraum 
huet hie bei der Ëmsetzung?
Dann huet den Här Wolff och gemengt, dat 
wier keng Jorhonnertreform, wat mer hei géife 
stëmmen, well ënner enger Jorhonnertreform 
géif hie sech eppes ganz anescht virstellen. A 
grad just dat géif mech wierklech interesséie-
ren: Wéi stellt ee Generalsekretär vun der re-
presentativer Gewerkschaft aus dem ëffent-
lechen Déngscht sech eng Jorhonnertreform 
vum ëffentlechen Déngscht vir? Sollten déi 
Iwwerleeungen eng Kéier a Buchform oder an 
digitaler Form public ginn, ech wier en interes-
séierte Lieser.
Ech sinn esou fräi, och nach e klengen Denku-
stouss fir eng Reform ze ginn. Gëschter si bei 
eis doheem, bei eis privat doheem, zwee Zie-
dele fir d’Wahle vun der Chambre des Fonc-
tionnaires et Employés Publics ukomm. Deen 
een, dee war fir d’Éducateurs gradués an der 
Édiff, déi däerfen dann an der Grupp G wielen. 
D’Grupp G ass: «employés, chargés de cours et 
volontaires de l’Armée et de Police». E bësse 
komesch ass dat schonn.
An der Kategorie G gëtt et 10.343 Wieler a si 
däerfen zwee Vertrieder wielen. An der Katego-
rie B, der Carrière moyenne, gëtt et 4.423 Wie-
ler. Si däerfe fënnef Vertrieder wielen. An an 
der Kategorie F vun de Ministres du culte ca-
tholique gëtt et 344 Wieler. Si däerfen ee Ver-
trieder wielen. Also déi Pensionéiert däerfe 
matwielen, duerfir sinn et der esou vill.
(Hilarité)
Mir kréie jo elo nei Kategorien. Ech sinn iwwer-
zeegt, datt mer dann och méi eng gerecht 
Verdeelung vun de Vertrieder an der Stats-
beamtekummer kréien.
Här President, léif Kolleegen a Kolleeginnen, 
ech bréngen den Accord vun der grénger Frak-
tioun zu deenen aacht Projets de loi aus dem 
Gesamtpak an zum Projet de loi 6757 an ech 
soen Iech Merci fir Är Opmierksamkeet.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 Mme Simone Beissel, Présidente de 

séance.- Merci dem Här Adam. Als nächsten 
ageschriwwene Riedner ruffen ech den Här Fer-
nand Kartheiser op d’Tribün. Här Kartheiser, Dir 
hutt d’Wuert.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Villmools 
Merci, Madame President. Dir Dammen an Dir 
Hären, Här Minister, Dir Häre Ministeren, Ver-
trieder vun der Regierung, ech soen och als Al-
leréischt eisem Rapporteur, dem Här Cruchten, 
Merci fir e ganz interessanten a komplette Rap-
port an enger Matière, déi wierklech extrem 
komplizéiert ass. Ech mengen, et si jo zéng Joer 
Verhandlungen, och eng ganz Rei Sessioune 
vun der zoustänneger Chamberskommissioun 
sinn ënner senger Presidentschaft gewiescht. 
Do ass vill Aarbecht gemaach ginn an dat muss 
een och honoréieren.
Mir hunn als ADR jo och vläicht déi Roll, als 
éischt Partei ze schwätzen, déi dësen Accorde 
méi kritesch géintiwwersteet. Et ass jo esou, 
datt eben, wéi et och ënnerstrach ginn ass, déi 
dräi Regierungsparteien, awer och d’CSV hiren 
Accord zu dëse Projete ginn. Mir sinn do e 
bësse méi distant. Mir wäerten net all Projet 
matstëmmen.
Fir eis ass dat do elo emol eng hallef fäerdeg Re-
form. Et héiert ee jo och aus Regierungs kreesser, 
no der Reform wär virun der Reform. An et héi-
ert een hei souguer an der Chamber haut, de 
Vertrieder vun der DP hat et gesot: „Et ass eng 
Reform, déi Härtefäll provozéiert.“ Da froen ech 
mech awer, ob een als Regierung higoe kann an 
eis e Gesetz dohinnerleeë kann, wat en Härtefall 
provozéiert. Et wär eppes  anescht, wann ee géif 
higoen an e Gesetz net stëmmen, oder wann ee 
géif soen: „Mir kënnen elo nach net alles léisen, 
et bleiwen nach Härtefäll a mir këmmeren eis 
gläich drëm.“ Mä fir eis e Gesetz dohinner-
zeleeën, wat - Zitat - „Härtefäll provozéiert“, dat 
ass awer eppes, wou mir mengen, datt dat net 
dee richtege Wee ass.
Et ass eng Reform, déi fir eis eng Rei Frage-
zeeche mat sech bréngt, wat de Contenu 
ugeet, dorobber kommen ech ze schwätzen. 
Wat den Zäitpunkt ugeet, hat den Här Gras a 
senger Interventioun gesot, mir wären och un 
Datume gebonnen. Ech weess net, ob e sech 
do op déi aktuell Sozialwahle wollt referéieren 
oder op soss eppes. Dat weess ech net. Mä 
awer och, wat déi Method ugeet, wéi déi heite 
Gesetzespropositiounen zustane komm sinn, 
hu mir gewësse Froen.
Ass do wierklech déi Dialogbereetschaft 
tëschent der Regierung an de Gewerkschafte 

gewiescht? Mir héieren déi Kriticke vun de 
Gewerkschaften, wann et heescht, dat wär net 
de Fall. An dat, wat mer elo op der Strooss hei 
erliewe virun der Chamber, datt eben esou vill 
Beruffsorganisatiounen, sou vill Leit sech mobi-
liséieren, fir ze demonstréieren an ze pro-
testéieren, dat weist jo awer, datt vläicht net 
genuch Dialog geféiert ginn ass.
Eenzel Beruffsorganisatioune soen, si hätten iw-
werhaapt keng Entrevuë kritt, obscho se bei 
hire Ministeren Entrevuë gefrot hunn. Dat ass 
vläicht d’Praxis vun enger Regierung, déi awer 
ugetrueden ass ënnert dem Fändel vun Dialog 
an Transparenz, Gespréichsbereetschaft, alles 
frësch, alles nei maachen. An awer sti mer virun 
enger Realitéit, déi deem Usproch net gerecht 
gëtt.
Wann hei d’Regierung seet, si wéilt d’Beamte 
bewäerten op hir sozial Kompetenz, dann den-
ken ech, datt, wann d’Beamten haut missten 
d’Regierung bewäerten op hir sozial Kompe-
tenz, kee ganz gutt Resultat dobäi géif 
erauskommen. Awer mir wësse jo, eng grouss 
Bewäertung kënnt 2018, an da kucke mer eis 
dat nach eng Kéier un.
(Interruption)
Mir begréissen als ADR déi Geleeënheet, déi eis 
haut offréiert gëtt, fir iwwert d’Fonction pu-
blique ze schwätzen. An et ass d’Geleeënheet 
och, fir de Bléck e bësse méi wäit ze werfen, op 
dat, wat mir eis virstellen ënnert der Fonction 
publique. Mir denke se op jidde Fall net géint 
de Privatsecteur, mir denken den ëffentleche 
Secteur an de Privatsecteur net géinteneen, mä 
mateneen. Ee brauch deen aneren.
Den ëffentleche Secteur ass niewent senge sou-
veränen Aufgaben e wichtegen Déngscht-
leeschter fir de private Secteur, deen, dee ga-
rantéiert, datt eist Land gutt fonctionnéiert, eis 
Ekonomie ka fonctionnéieren. An dofir ass et 
och wichteg, eben déi zwee grouss Secteure 
vun eiser Gesellschaft mateneen ze denken.
A wien dat wëllt harmonesch gesinn, dee kann 
also och elo schlecht oprechnen, datt d’Fonc-
tion publique nëmmen aus Lëtzebuerger be-
steet oder zu engem groussen Deel aus Lëtze-
buerger, an dorauser e Genre vun Désavantage 
oder vun enger Besonderheet wëlle kontrolléie-
ren (veuillez lire: wëllen ofleeden). Dat ass an 
eisen Ae selbstverständlech, datt d’Fonction 
publique ebe vu Ressortissantë vun deem jee-
weilege Land besat gëtt. Dat ass an all Land 
esou. Dat ass hei keng Ausnahm. Mir hu sou-
guer als Lëtzebuerg verhältnisméisseg vill Aus-
länner an der Fonction publique schaffen, elo 
schonn.
Wat wënsche mir eis vun der Fonction pu-
blique? Mir hätte gär eng ëffentlech Funktioun, 
déi politesch neutral ass. Et wär also eng Ge-
leeënheet gewiescht, fir eng Legislatioun ze 
schafen, déi politesch Cabinete fir Ministere vir-
gesinn hätt. Mir hunn haut zwou Regierungs-
parteien héieren, souwuel d’Demokratesch Par-
tei wéi och déi gréng, déi déi Méiglechkeet an 
d’A gefaasst hunn.
Wann zwou vun dräi Regierungsparteien dat 
wëllen, firwat ass et net gemaach ginn? Et wär 
dach gutt, wa mer elo net erëm an déi al Re-
flex en (veuillez lire: an déi al Reflexen géifen 
zréckfalen). Et gëtt jo ëmmer gesot, den CSV-
Stat hätt sech doduerch charakteriséiert, ënner 
anerem, datt ebe Parteigänger vun der CSV op 
déi richteg Plaze gesat gi wären. Wann ech 
Presseartikele kucken, déi an der leschter Zäit 
publizéiert gi sinn, da si Lëschte vu Sozialisten, 
Demokraten, Gréngen elo a wichtege Regie-
rungsfonctiounen opgeféiert ginn.
An da muss ee sech d’Fro stellen, ob dann net 
déi nei Équipe..., wann dat da wouer war vum 
CSV-Stat - ech perséinlech mengen, et war 
wouer -, mä dann ass dach awer de Reflex net, 
fir dat ze änneren, mä da kënnt elo de Gam-
bia-Stat nom CSV-Stat!
Ass dat eng Verbesserung? Neen! Dann hätt ee 
sollen higoen an et hätt een déi Éierlechkeet sol-
len hunn an eng Rei vu politesche Funktiounen 
niewent de Ministeren dann definéiere vu Leit, 
déi mat de Ministere kënne kommen, eng Zäit 
dann do kënne bleiwen an déi mat hire Ministe-
ren nees ginn. Awer ech mengen, dat wär eng 
éierlech Saach gewiescht. An domadder wär de 
Rescht vun der Fonction publique awer an der 
Situatioun vun der politescher Neutralitéit bliw-
wen. Dat ass e wichtegt Element.
Eng zweet Saach, déi mir och als ADR däitlech 
ënnersträichen, dat ass, datt d’Fonction pu-
blique en Deel ass vum souveräne Lëtzebuerg. 
An dat heescht - ech weess, datt verschidde 
Leit aus der Regierung déi Begrëffer net méi 
esou gär benotzen, mä si sinn awer wouer a 
wichteg -, dat heescht, datt d’Fonction pu-
blique beim Ausschaffe vu Positioune bedee-
legt ass, déi eis national Interessen erëmspige-
len a se och international vertrieden.
Firwat soen ech dat hei? Ma, well dat a Fro ge-
stallt ass duerch déi Diskussioun elo am Abléck 

ëm d’Auslännerwahlrecht. Mir hunn am Abléck 
an der Fonction publique eng Rei vu Funktiou-
nen, déi Hoheitsfunktiounen, d’Fonctions réga-
liennes, déi reservéiert si fir Lëtzebuerger, déi 
souverän Funktiounen ausüben. Wa mer elo hi-
ginn a soe mer emol, et géif zur Aféierung vun 
engem Auslännerwahlrecht kommen, da kéinte 
jo d’Auslänner bei der Schafung vun de Geset-
zer matwierken duerch hir Stëmm an et géif ar-
gumentativ ëmsou méi schwéier ginn, fir ze ar-
gumentéieren, datt se zwar bei der Bestëm-
mung vum politesche Pouvoir hei am Land 
kënne matwierken, awer bei der Ausféierung 
vun de Gesetzer net.
Mir géifen also ëmmer méi an eng Situatioun 
kommen, wou mer d’Justificatioun vun der Re-
servéiertheet vun den Hoheitsfunktioune fir 
Lëtzebuerger Statsbierger géifen a Fro stellen. 
Et gëtt do en Zesummenhang. Et ass eng vun 
deenen Ursaachen, firwat d’ADR sech géint en 
Auslännerwahlrecht ausschwätzt, well mer 
mengen, datt déi souverän Interesse vum Land 
sollte vu Statsbierger vun deem jeeweilege 
Land vertrueden an ausgeschafft ginn. Dat gëllt 
net nëmme fir Lëtzebuerg, dat gëllt fir all Land 
op der Welt.
Mir soen och, datt déi lëtzebuergesch Fonction 
publique soll, muss - net nëmme soll, mä 
muss! - Lëtzebuergesch schwätzen. Mir hunn 
hei och an deene Gesetzer, déi eis haut propo-
séiert ginn, Dispositiounen, déi soen: Et kann 
een op déi administrativ Sprooche vum Land 
verzichten, ënner gewësse Konditiounen, wann 
eng Rei dovunner erfëllt sinn: zwee Examen an 
et hätt sech kee gëeegnete Kandidat da ge-
mellt an esou weider.
Dat ass dee falsche Wee! Mir sinn iwwerzeegt, 
datt, wa Leit wierklech eng Plaz an der Lëtze-
buerger Fonction publique wëllen, déi och eng 
wichteg Qualifikatioun matbréngen, déi vläicht 
hei am Land net esou einfach ze fannen ass, 
mä se kréien doduerch eng flott Plaz, eng inte-
ressant Plaz, eng, déi hire Qualifikatiounen 
entsprécht, eng, déi am Verhältnis zum Aus-
land relativ gutt bezuelt ass, da fannen ech et 
normal, datt een, wann ee motivéiert ass, fir 
esou eng Plaz ze kréien, dann och higeet an et 
léiert een déi Sprooch, déi ee muss kënnen - 
nämlech Lëtzebuergesch -, fir déi Plaz dann 
och ze kréien.
Dat ass eng Erwaardung un en zukünftege Sa-
larié, Fonctionnaire, Employé, déi méi wéi justi-
fiéiert ass. Et gëtt keen anert Land op der Welt, 
souwäit ech weess, wou gesot gëtt: Du kanns 
zwar bei eis an der Fonction publique schaffen, 
mä du brauchs d’Sprooch vum Land net ze 
kënnen. Dat ass eng Evolutioun, déi falsch ass! 
Mir sollen deen Usproch integral behalen.
Et ass wichteg, datt d’Lëtzebuergescht 
d’Sprooch vun der Lëtzebuerger Fonction pu-
blique ass op allen Niveauen an alle Fonctiou-
nen. An et ass wichteg, datt déi Fonction pu-
blique sech och op Lëtzebuergesch un d’Leit 
adresséiert, datt d’Sitte vun de Verwaltungen 
op Lëtzebuergesch sinn, datt de Wëllen do ass, 
Lëtzebuergesch duerchzesetzen.
An ech ka schlecht verstoen, datt mer hei eng 
Reform vun enger Verfassung presentéiert 
kréien, an där dann drasteet - endlech! -, Lëtze-
buergesch ass d’Sprooch vum Land, qan da gi 
mer awer hin an de Beamtegesetzer a mir 
fänke schonn nees un, Ausnahmen ze redigéie-
ren. Dat ass net logesch. Et ass net kohärent. Et 
ass fir eis och net akzeptabel!
Mir wëlle weider als ADR keng plethoresch 
Fonction publique. Mir wëllen natierlech, datt, 
wann de Stat Aufgabe kritt, genuch Leit do 
sinn, fir déi Aufgaben ze erfëllen ënner anstän-
nege Bedingungen, och qualitativ. Mä mir wël-
len net, datt d’Fonction publique ëmmer wei-
der wiisst. Mir soen: esou vill Stat wéi néideg, 
awer och esou mann Stat wéi méiglech. An et 
ass wichteg, datt een och, wann een dee Prin-
zip unhëlt, wéi mir en unhuelen als ADR, datt 
een dann awer och konsequent weidergeet.
Wann een elo zum Beispill higeet, wéi dës Re-
gierung, an d’Familljepolitik esou gestalt, datt 
d’Famill net méi gefërdert gëtt, am Hibléck, fir 
d’Famillje méi oder manner ze forcéieren, fir 
d’Kanner a Crèchen ze stiechen, da geet een 
hin an et schaaft een duerch esou eng Mooss-
nam, duerch d’Vernoléissegung vun der tradi-
tioneller Famill, eng Situatioun, wou ëmmer 
méi Leit musse vum Stat oder vun ëffentleche 
Kollektivitéiten engagéiert ginn, fir da kënnen 
déi Plazen ze schafen.
Wann een higeet a wéi mir d’Famill fërdert an 
de Leit awer de Choix léisst, ob se och wëllen 
hir Kanner an enger Institutioun erzéien, an 
enger Crèche, dann heescht dat gläichzäiteg 
och, datt ee manner Emploien an der Fonction 
publique kreéiert an de Leit méi Zefriddenheet 
a méi Fräiheet léisst.
Mir wëllen och eng Fonction publique vu quali-
tativ héijem Niveau. Mir hu gesinn an deene 
leschte Joren, datt d’Examensresultater a villen 
Examen ëmmer méi schlecht gi sinn. Dat huet 

domat ze dinn, datt den Niveau an de Schou-
len - loosse mer et dach éierlech zouginn -, an 
deene leschte Joren dramatesch gefall ass, dra-
matesch gefall! An d’Konsequenze ginn awer 
net gezunn.
Mir hätte jo gär Beamten, déi kënne redigéie-
ren an deene verschiddene Sproochen, wou se 
et musse maachen. A mir hätte gär 
Schoulmeeschteren, déi net musse vun den El-
tere korrigéiert ginn, well Feeler gemaach ginn 
am Franséischen. Ma da musse mer higoen an 
d’Konsequenzen zéien.
An d’Konsequenz kann nëmme sinn, datt mer 
de Schoulniveau erëm mussen an d’Luucht 
schrauwen. Dat gëtt awer net gemaach. An et 
ass awer dat, wat mer gär als Land hätten, datt 
mer eng Qualitéit gär hätten. Och an eiser 
Fonction publique ass dat net ze verhënneren 
an net ze évitéieren. Et ass dorunner och zu 
engem gudden Deel, wou d’Zukunft vum Land 
drunhänkt, un enger Verbesserung erëm vum 
Niveau vun eise Schoulen.
De Statut, dee mer elo virleien hunn, ass net 
deen, dee mir als ADR geschriwwen hätten. Et 
ass...

 Une voix.- Gott sei Dank!
 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Jo, Gott 

sei Dank, jo. Well mir als Partei, mir hu ganz 
aner Iddien. Mir hunn zum Beispill vun Ufank u 
gesot, datt mir net fir e Bewäertungssystem am 
ëffentlechen Déngscht sinn. A mir wësse genee 
firwat.
(Interruption)
Mir wësse genee, firwat mir net fir e Bewäer-
tungssystem am ëffentlechen Déngscht sinn an 
och net fir eng Gestion par objectifs. Dat ass 
emol fir unzefänken eng schrecklech Bürokrati-
séierung vun der Fonction publique. Dat 
heescht, datt de Stat sech ëmmer méi muss 
mat sech selwer beschäftegen. Dat kann dach 
net de Sënn an den Zweck sinn!
Mir hätte gär eng schlank Fonction publique, 
eng effikass. A wat maache mer oder wat pro-
poséiert d’Regierung eis haut? Datt mer e gud-
den Deel vum Verwaltungsapparat benotzen, 
fir eng Gestion par objectifs ze definéieren, fir 
Detailbeschreiwungen auszeschaffen, wéi een-
zel Fonctioune sollen ausgesinn, wat eenzel 
Beamte solle maachen.
Ech weess net, wéi Är Erfahrung ass. Meng ass, 
nodeems ech awer ganz laang beim Stat ge-
schafft hunn, meng Erfahrung ass, datt dat al-
les vläicht e Joer gutt ass, vläicht zwee Joer, an 
da muss et erëm frëschgeschriwwe ginn. Well 
d’Zäiten änneren, well dee Fonctionnaire, déi 
puer Leit, déi mer hunn, flexibel musse sinn, 
well déi Verwaltunge sech dauernd mussen 
upassen un nei Erausfuerderungen. Oder Dir 
gitt hin an Dir maacht Beschreiwungen, déi 
vläicht eng laang Zäit gutt sinn, awer vun 
enger Banalitéit a vun enger Iwwerfläch-
lechkeet, datt mer eis den Exercice direkt kéinte 
spueren!
Wa Beamten do sinn, déi Problemer hunn, da 
kritt Der dat souwisou... Och elo schonn, am 
aktuelle System, konnt een déi Saachen ugoen. 
Wann een awer higeet an et mécht een e 
Bewäertungssystem, esou wéi Dir en eis pre-
sentéiert hei, dann ass dat ganz schwéier 
duerch zezéien, aus psychologesche Grënn och. 
Dir hutt Verwaltungen, déi ganz kleng sinn. Déi 
ganz kleng sinn! Wann Der do higitt an Dir 
wëllt eng Bewäertung maachen, da stéiert Der 
de sozialen Zesummenhalt vun esou enger Ver-
waltung méi wéi Der Problemer kënnt opspie-
ren, déi souwisou bekannt sinn, oder ver-
besseren.
Wann Der e Bewäertungssystem aféiert: A ver-
schiddene Strukture beim Stat, do ass et bal 
net ze maachen. An der Magistratur, fir et ze 
nennen, oder am Enseignement - ech kommen 
nach vläicht dorobber zréck - ass et extrem 
schwéier, iwwerhaapt realistesch esou eppes 
duerchzezéie wéi e Bewäertungssystem.
Dir hutt eis hei Propositioune gemaach, wat 
d’Konsequenze vun deem Bewäertungssystem 
wären. Och dat ass infantil! Ech huelen emol 
d’Beispill vun engem Professer am Secondaire: 
Wann dee gutt schafft, da kritt e vläicht dräi 
Deeg Congé zousätzlech. Mä e Professer am 
Secondaire, dee wëllt keng dräi Deeg Congé 
supplémentaire. Déi hu genuch Congé. Ech 
hunn nach ni héieren, datt eng Proffenorgani-
satioun gesot hätt: Mir hätte gär méi Congé. 
Mä wann Der dat bei de Professeren net 
 maacht, déi dräi Deeg Congé méi, wat ass 
dann den Avantage par rapport zu anere Be-
ruffsgruppen? Ech mengen, alles dat ass net 
realistesch. Et ass esou e bëssen, wéi gesot, et 
ass e bësse kannereg.
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Dir hutt och de groussen Nodeel, wann Der e 
Bewäertungssystem aféiert, dat ass an engem 
klenge Land wéi deem heiten - mir wësse jo, 
wéi d’Realitéiten dacks sinn - och de Risiko vun 
der Politiséierung. Gutt ass deen - an dat wär jo 
mat deem ale Modell nach vill méi schlëmm 
gewiescht, deen neien ass alt net grad esou 
schlëmm -, mä dee grousse Risiko ass ëmmer 
do, datt dee gutt ass, dee grad d’Parteikaart 
vum Minister huet.
Zemools bei deenen héije Fonctiounen, ze-
mools bei den Direkteren a bei deene Fonc-
tions dirigeantes, do geet et wahrscheinlech 
net drëm, datt en Direkter vläicht exzellent ass 
an och de Courage huet, kritesch ze si géint-
iwwer där enger oder anerer Propositioun vu 
sengem Minister, neen, do ass et da wahr-
scheinlech: Wie mir am beschte passt - an ech 
ginn Iech nach Beispiller herno -, dann ass et 
deen, dee gutt ass.
Et ass de Risiko vun der Politiséierung vun 
enger ëffentlecher Fonctioun, déi mir gär neu-
tral hätten, well mer gär hätten, datt all poli-
tesch Partei an all Bierger hei am Land kann 
datselwecht Vertrauen an eis Fonction publique 
hunn. Wien d’Dier opmécht fir eng politiséiert 
Bewäertung oder Nepotismus, deen ass um fal-
sche Wee!
Mir hätten op dee ganze Bewäertungssystem 
vun Häerze gär verzicht a mir hätten eppes 
anescht gemaach. Mir hätten do punktuell 
Verännerungen am Statut vun de Beamte vir-
geholl, wou richteg existéierend Problemer am 
Abléck net kënnen effikass genuch ugepaakt 
ginn. Dat wäre bei Eenzelfäll medezinesch Än-
nerungen, dat gëtt et bei Alkoholiker, bei anere 
Saachen, wou Verbesserungen néideg 
gewiescht wären, fir déi Leit kënnen ze ënner-
stëtzen, fir se aus Verwaltungen eng Zäit 
erauszehuelen, fir se besser kënnen a méi liicht 
a Kuren ze schécken, an esou weider an esou 
virun. Oder bei Disziplinarfäll hätte mer punk-
tuell Reformen am Disziplinarrecht gemaach.
Mä fir esou Problemer elo unzegoen duerch 
eng ganz allgemeng Aféierung vun engem 
Bewäertungssystem, ass nach ëmmer e büro-
kratescht Monster. Ech gi gär zou, et ass net 
méi esou grouss, wéi et ugeduecht war an där 
Regierung virdrun, mä et ass nach ëmmer e 
bürokratescht Monster, wat u sech net vill 
 bréngt oder guer näischt bréngt!
Mir hätten och aner Ännerunge gemaach, wéi 
zum Beispill d’Protection du fonctionnaire 
verbessert. Wéi dacks hu mer héiere vu Fonc-
tionnairen, déi sech am Stach gelooss fille vun 
hirem eegene Stat, déi an eng Noutsituatioun 
geroden, wou se géife soen: „Majo, de Stat soll 
mer dach bäistoen, e soll u mech gleewen, ech 
sinn dach an enger Loyautéitsbezéiung zu 
mengem Patron.”
Wéi zum Beispill d’Police. Wann engem Polizist 
eppes geschitt, firwat seet de Stat net direkt: 
„Ech stinn elo emol direkt zu mengem Polizist. 
Ech ginn dovun aus, deen ass onschëlleg. Ech 
vertrieden en.”? A wann dann no engem Ge-
riichtsprozess vläicht erauskënnt, datt e Feeler 
gemaach huet, datt de Stat eventuell en Droit 
de recours oder eppes huet, dat ass eng aner 
Diskussioun. Mä deen éischte Reflex vum Stat 
muss dach dee sinn, sech mat sengem Beamte 
solidaresch ze erklären.
Ech gesinn, den Här Minister wëllt onbedéngt 
eppes soen. En huet bestëmmt eng Fro.

 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administrative.- Sécher 
hunn ech eng Fro! Ech wollt Iech just soen, 
dass dat Lescht, wat Der gesot hutt, Här 
Kartheiser, dass dat selbstverständlech och 
schonn esou ass beim Stat...

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Ma 
neen,...

 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administrative.- ...an dass 
mer eng ganz Rei vun Dossiere bei eis traitéie-
ren, wou Leit juristesche Bäistand vum Stat 
froen an och kréien. Ech mengen, dat ass déi 
aktuell Gesetzeslag. Déi gëtt och net geännert 
mat deem heite Reformpaquet. Ech wollt Iech 
just drop opmierksam maachen, dass dat, wat 
Der elo hei gefrot hutt, scho besteet.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Majo, Här 
Minister, ech kennen de Statut. Ech weess och, 
datt dat besteet. Ech weess och, datt et appli-
zéiert gëtt. Mä ech soen Iech, et gëtt net ge-
nuch applizéiert. An et gëtt ëmmer erëm Pro-
blemer, wou Beamten, wou Polizisten no-
tamment an enger Situatioun sinn, wou se 
sech misste kënnen direkt op déi onbürokra-
tesch a spontan Solidaritéit vum Déngschthär 
verloossen a wou et net de Fall ass! An et ass 
dat meng Kritik. Ech weess och, datt et 

heiansdo gemaach gëtt. Mä ech soen, dat wär 
dee Punkt, wou mir et vill méi automatesch ge-
maach hätten.
Da wollt ech elo vläicht op e Sujet kommen, 
deen a mengen Aen ee vun deene graavste Pro-
blemer ass, dee mer an dëser Gesetzgebung 
hunn. Dat ass dee ganze Kapitel ad nutum amo-
vilis, deen Artikel 53, wou et elo drëm geet, fir 
déi héich Beamte kënnen einfach esou ofzeset-
zen an notamment - notamment! - d’Cheffe vun 
der Police, vun der Arméi a vum Geheimdé-
ngscht. Bis elo huet keen doriwwer geschwat.
Mä wa mir an engem demokratesche Rechtsstat 
sinn, da muss et dach eng Evidenz sinn, éisch-
tens, datt all Beamte muss kënnen op déi-
selwecht Rechter, seng eege statutaresch Rech-
ter zielen. De Statsrot huet dat kritiséiert. Ech 
wëll dat net hei alles widderhuelen, mä jiddwer-
een, dee sech fir d’Matière interesséiert, soll dat 
liesen, datt mer hei en dehors vum Droit com-
mun, en dehors vun deenen normale rechtss-
taatleche Prozeduren, higinn an héich Beamten 
ofsetzen, well se vläicht - an dat ass de Statsrot, 
deen dat elo seet -, vläicht well se net docile ge-
nuch sinn, vläicht well se hirem Minister net 
passen. An dat sinn net meng Formuléierungen, 
dat sinn déi vum Statsrot!
Do gëtt dann argumentéiert, dat wär da beson-
nesch wichteg, well dat wäre jo Cheffe vun der 
Force publique notamment, déi hätten esou vill 
Méiglechkeeten, fir Waffen anzesetzen oder fir 
d’Libertéiten anzeschränke vun de Leit. Dat ass 
wouer. Awer ech soen Iech, wou de Punkt läit: 
De Punkt läit doranner, datt et besonnesch 
wichteg ass, datt net d’Regierung duerch esou 
Willkür-Dispositioune sech praktesch d’Force pu-
blique ënneruerdnet, datt kee Chef de corps 
méi de Courage huet, engem Minister ze wid-
derspriechen, zum Beispill aus rechtsstaatlechen 
Iwwerleeungen eraus, well e muss ëm seng Plaz 
fäerten. Et ass eng Aschränkung vun dem demo-
kratesche Rechtsstat!
An ech maachen hei eng Bréck. An engem neie 
Verfassungsvertrag oder engem neie Verfas-
sungsentworf, wéi Dir en eis wëllt proposéie-
ren, gëtt jo net méi erwaart, datt de Grand-
Duc dann de Chef vun der Arméi ass. D’Regie-
rung selwer, déi gëtt sech elo méi Rechter do-
riwwer. An d’Regierung behält sech gläichzäi-
teg dat Recht vir, e Chef de corps oder och de 
Chef vum Renseignement op e Wénk ze ent-
loossen, ausserhalb vun deenen normale Ge-
riichtsprozeduren. An dat ass eng Gefor fir de 
Rechtsstat.
Fir mech, wéi ech dat hei gelies hunn, wor dat 
Éischt eng Lex Schiltz, wou mer jo wëssen, datt 
e Minister vun der Force publique fréier en héi-
jen Offizéier wollt lassginn an do viru Geriicht 
gescheitert ass. Elo soll dat hei da sécher legal 
nodréiglech erméiglecht ginn. An d’Ofsetzung 
vum Service de Renseignement ass fir mech 
eng Lex Juncker, wou eppes Ähnleches soll a 
posteriori méiglech gemaach ginn, wat dee-
mools net méiglech war.
Dat ass net richteg! Et ass och net richteg, well 
jo - an ech mengen, ech sinn net deen Eenze-
gen, ech wëll hei elo den Här Wiseler zitéieren, 
e sëtzt hei, ech si ganz frou, datt en hei sëtzt -, 
well de Sënn vun deem Gesetz hei ass jo an der 
Interpretatioun vun deene Parteien, déi et 
wëlle stëmmen, datt e Vertrauen, en absolutt 
Vertraue muss herrschen tëschent engem Mi-
nister a sengem Verwaltungschef, soss wär dat 
jo net gutt, soss misst e jo kënnen entlooss 
ginn, an notamment am Beräich vun der Force 
publique.
Elo hate mer awer d’lescht Woch e Fall vun 
engem héije Beamten, deen ofgesat ginn ass, 
aus Vertrauensmangel. De Minister, den zou-
stännege Minister, hat net méi dat néidegt Ver-
trauen an dee betreffende Beamten. An da 
liesen ech, wat den Här Wiseler an engem In-
terview seet: «Finalement,...», Numm vum Mi-
nister, «nous a avoué que le principal motif de 
récusation était la rupture de confiance et l’ab-
sence d’identité de vues. Mais si c’est le cas, 
tous les fonctionnaires ont du souci à se faire. 
Nous entrons alors dans une autre relation avec 
la fonction publique.»
Ce qui est bien vrai! Mä wann dat hei kritiséiert 
gëtt vun engem héije Vertrieder vun der CSV, 
dem Chef vun der CSV-Fraktioun, firwat soll 
dat dann elo hei Gesetz ginn? A firwat ass 
d’CSV dann domadder d’accord?
Wou ass déi Justificatioun rechtsstaatlech, fir 
den héije Beamten op en einfache Vertrauens-
bewäis, ouni all aner juristesch Prozedur, kën-
nen esou ze entloossen, an notamment déi vun 
der Force publique?
(Interruption)
Jo, a senger Funktioun. Also ech wëll elo net 
dee prezise Cas hei diskutéieren.
(Interruptions diverses)
Mir wësse genau, datt en awer als President 
vun enger bestëmmter Institutioun hei am Stat 
ofgesat gouf!

Dann, deen nächste Punkt, well ech wëll Iech 
jo net enttäuschen, Dir lauschtert jo bestëmmt 
gär no.

 Plusieurs voix.- Oh neen! Neen!
 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Ech 

wousst et.
Wéi ass et méiglech, wéi ass et méiglech, datt 
an engem Land, wat jo awer - den Här Schnei-
der ass elo leider net méi hei, den Här Etienne 
Schneider, Minister vun der Force publique -, 
an engem Land, dat jo awer dauernd Proble-
mer huet, seng souverän Funktiounen a seng 
militäresch Obligatioune géintiwwer dem Aus-
land ze erfëllen, well net genuch Leit an der 
Arméi sinn, well net genuch Volontären an der 
Arméi sinn a well d’Regierung och keng Efforte 
mécht, fir genuch Volontären ze rekrutéieren, 
wéi ass et méiglech, datt mat dësem Gesetz 
zwou Carrièren, déi bis elo exklusiv de Volon-
täre vun der Arméi virbehale waren an domad-
der gehollef hunn, fir der Arméi awer de Rekru-
tement ze erliichteren, elo och fir aner Rekrute-
mentsoptiounen opgemaach ginn?
Ech géif dat verstoen, wa mer genuch Volontä-
ren hätten an der Arméi. Oder ech géif et ver-
stoen, wa gläichzäiteg d’Regierung géif aner 
Efforte maachen, fir genuch Volontäre fir 
d’Arméi ze rekrutéieren. Mä wat Dir hei 
 maacht, dat ass fir d’Arméi manner attraktiv ze 
maachen, eng Arméi, déi scho Rekrutements-
problemer huet. Do ass och keng Kohärenz.
Wat elo d’Salairen ugeet an der Fonction pu-
blique, d’Paien, do wëll ech och emol vläicht 
ufänke mat där Interventioun, déi d’Demokra-
tesch Partei hei de Mëtte gemaach huet.

 Plusieurs voix.- Aah! Endlech!
(Brouhaha)

 Une voix.- Et gëtt emol endlech interes-
sant!

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Ech hunn 
de Wahlprogramm...
(Brouhaha et coups de cloche de la prési-
dence.)
...vun der DP nogelies.

 Plusieurs voix.- Aah!
 M. Fernand Kartheiser (ADR).- An ech 

liesen do:...
 Une voix.- Ech hat en net nogelies.
 M. Fernand Kartheiser (ADR).- ...„Wir 

wollen nicht“, den „wir“ ass déi Kéier d’DP, 
„Wir wollen nicht auf der einen Seite die 
öffentlichen Gehälter verbessern und zur Ge-
genfinanzierung dieser Entscheidung auf der 
anderen Seite Ausgaben kürzen oder Steuern 
erhöhen.“ Dat ass vernënfteg.
Mä wann eng DP dat an e Wahlprogramm 
schreift, da wousst se jo och deen Abléck, wou 
se an d’Wahle gaangen ass, wat den aktuelle 
legale Stand da wär, nämlech en Accord 
tëschent der aler Regierung an der CGFP. Wéi 
kann een dann eppes dohischreiwen an e 
Wahlprogramm, vun deem een da weess, datt, 
wann een an d’Regierung kënnt, datt een et 
dann net anhält? Well un der legaler Situatioun 
hätt sech jo deen Abléck absolutt näischt geän-
nert. Wien da seet: „Elo musse mer et maa-
chen, well Pacta sunt servanda”, dee wousst jo 
och am Wahlprogramm, wéi et da war!
(M. Mars Di Bartolomeo reprend la prési-
dence.)
Mir ginn Iech recht! Mir ginn Iech recht. Dir 
hutt jo recht. Well wat geschitt? Fir dat do ze 
finanzéieren, da maacht Der, mä Dir maacht jo 
Steiererhéijungen! Dir hutt am Zukunftspak jo 
eng Rei Verschlechterunge matgedroen. Et ass 
eng nei Steier vun 0,5% agefouert ginn. Dir 
hutt d’TVA erhéicht. Dir hutt d’TVA um Lo-
gement erhéicht. Dir hutt am Zukunftspak den 
Trimestre de faveur ewechgeholl. Dat si sechs 
Milliounen, déi Der gespuert hutt.
(Brouhaha)
Dir maacht dat dach! Dir huelt dach mat där 
enger Hand ewech, an zwar der Allgemeng-
heet, wat Der braucht, fir op där anerer Säit 
dësen Accord kënne wéinstens zum Deel ze fi-
nanzéieren. An Dir kommt heihinner an Dir 
maacht esou, als misst Der dat elo maachen. 
Mä Dir wousst et och am Wahlkampf!
Mir soen als ADR: Mir sinn do anescht wéi 
d’DP. Mir hunn, mir soen...
(Brouhaha général et hilarité)
Jo! An ech soen Iech och, firwat mer anescht 
sinn: Well mir halen eist...
(Brouhaha général)
...Wuert, wat mer ginn.
(Brouhaha général)
Mir hunn nämlech am Wahlkampf gesot: „Mir 
stëmmen dat do net!” Mir stëmmen dat do 
net.

(Interruption par M. Xavier Bettel)
 Une voix.- Gott sei Dank!
 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Jo. Well 

mir, mir hunn nämlech gesot am Wahlkampf: 
„Mir stëmmen dat do net.” An ech stinn haut 
hei a mir stëmmen dat do net!
An zwar aus intellektuellen... Et wär jo méi ein-
fach, mir géifen eis jo och méi beléift maachen 
an der Fonction publique, wa mer elo géife 
soen: „Mir stëmmen dat.” Mir maachen dat 
net, well mir stinn zu eisem Wahlprogramm. 
Mir wëssen, an engem Stat... An ech wär frou, 
wann Der Iech bewosst wäert, datt mer jo hei 
net an engem Vase clos sinn. Mir liewen an 
engem Stat, dee staark verschëllt ass. Mir 
liewen an engem Stat, wou déi Regierungskoa-
litioun, déi mer elo hunn, eis nach ëmmer e 
Budget Joer fir Joer heihinnerleet, dee mat 
enger Milliard am Defizit ass.
(Interruption)
An da gitt Der hin... Mir hunn hei Spuerpropo-
sitioune gemaach! Kuckt meng Ried, déi ech 
gehalen hat, an do hu mir Spuerpropositioune 
gemaach!

 Une voix.- Et war näischt dran ausser waar-
mer Loft!

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Mä Dir 
gitt hin, Dir maacht weider Scholden op 
d’Käschte vun deene Generatiounen, déi kom-
men. Dir maacht weider Scholden an da gitt 
Der hin an Dir maacht elo hei e Cadeau fir en 
Deel vun der Fonction publique. Et ass net, 
datt mer deene Leit dat net gënnen, mä et ass 
gesamtwirtschaftlech net responsabel!

 M. Eugène Berger (DP).- Eise Budget 
wäert 2018 am Équiliber sinn, Här Kartheiser!

 Une voix.- Oh neen!
(Interruptions diverses)

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Et ass ge-
samtwirtschaftlech net responsabel.
Mir hunn och...

 M. Eugène Berger (DP).- Eise Budget 
wäert 2018 am Équiliber sinn, Här Kartheiser.
(Brouhaha général)

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Ech 
mengen, Här President, den Här Minister fir 
d’Fonction publique wëllt eng Fro stellen.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Wann Dir wëllt?

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Oh gär. 
Gär!

 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administrative.- Här 
Kartheiser, ech wëll Iech froen - no där leschter 
Ausso iwwert de Gehälteraccord hu mer jo Är 
Meenung matkritt: Sidd Der dann och der 
Meenung, dass déi Unerkennunge vun de Car-
rièren, dass dat och dee falsche Wee war, oder 
sidd Der der Meenung, dass dat e richtege 
Schrëtt war?

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Also ech 
kommen dorobber. Ech sinn awer frou, Här Mi-
nister, datt Der Iech scho freet op de Rescht vu 
menger Ried.
(Interruptions)
Also, wat hätte mir gemaach? Awer ech kom-
men..., bon, ech kann dat e bësse virzéien. Mir 
soen net... Wat mir soen, ass: Mir wëlle keng 
allgemeng Erhéijung vum Punktwäert, well mer 
et fir ekonomesch net responsabel fanne bei 
engem Stat, dee schwéier verschëllt ass. Dat 
heescht net, datt mir géint de Redressement 
vun Ongerechtegkeeten am Kader vun der 
Fonction publique wären. An dorop kommen 
ech, well dat ass nämlech eppes anescht, ob 
een higeet an et mécht een eng allgemeng 
Punktwäerterhéijung, déi de Stat ganz vill Geld 
kascht, oder et geet een hin an et redresséiert 
een Ongerechtegkeeten, déi et a bestëmmte 
Carrièrë gëtt. Dat ass dat awer, wat mir ge-
maach hätten. An ech kommen nach dorobber.
Mir hunn och déi Stagedispositiounen héieren. 
Et muss ee sech awer froen, ob wierklech... Well 
ech mengen, Dir wëllt dat harmoniséieren. Dat 
kann een och novollzéien, mä et muss ee sech 
awer wierklech froen, ob deeselwechte Stage fir 
all Carrière beim Stat wierklech néideg ass.
Et muss ee sech och froen, ob een net hätt 
misse méi punktuell virgoen. Et ass richteg, dat 
soe mir och, datt do, wou eng Konkurrenz 
existéiert tëschent den Handwierkerbetriber an 
dem Stat a wou d’Leit net méi wëllen an 
d’Handwierk goen, well eben de Stat vill besser 
bezilt, datt een do muss Moossnamen huelen, 
jo, selbstverständlech! Mir kënne jo net engem 
Secteur vun der Ekonomie schueden, fir nëm-
men engem aneren ze notzen. Ech mengen, 
do muss een Arbitrage gemaach ginn.
Mä datt een higeet an et generaliséiert een elo 
déi dräi Joer Stage, wou et vläicht och an een-
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zelne Beruffsweeër net onbedéngt néideg ass - 
och aner Parteien hunn dat schonn uklénge 
gelooss -, do muss ee sech awer froen, ob dat 
eng zilorientéiert Politik ass an ob se differen-
zéiert genuch op d’Problemer zougeet.
Mir hunn hei, wéi d’DP jo sot, et gëtt mat dë-
sem Gesetz oder et gi mat deene Gesetzer, déi 
mer elo hunn, eng Rei vun Härtefäll geschafen. 
Ech wëll hei véier Kategorië vu Leit, vu Beruffer 
ernimmen, nëmmen als Beispiller, net fir ex-
haustiv ze sinn. Well et sinn der iwwer zéng. Et 
sinn iwwer zéng Kategorië beim Stat, déi 
wierklech Doléancen hunn, déi ee kann novoll-
zéien. Mä ech nennen hei just Beispiller.
Dat Éischt sinn d’Professeren am Enseigne-
ment, déi verléieren d’Bis-Graden en fin de car-
rière. Hinnen entstinn och Nodeeler, well 
d’Carrière plane E ersat gëtt duerch déi A-Car-
rière. Ech mengen, Dir kennt dat. An d’Profes-
seren hunn e bëssen dat Gefill, datt se och mat 
enger Hand eppes kréien a mat där anerer 
Hand et erëm ewechgeholl kréien. Da muss 
een och kucken, datt si, anescht wéi aner Car-
rièren, och nach duerch déi Affär vum Coeffi-
cient réducteur sech eesäiteg benodeelegt fil-
len. An et muss een och nach feststellen - dat 
ass eng Diskussioun, déi mir net féieren, mä déi 
awer am Abléck gefouert gëtt -, datt souguer 
Leit hei am Stat elo de Statut vum Fonction-
naire vun den Enseignanten a Fro stellen.
Gutt, ech mengen, dat ass elo d’Kategorie vun 
de Professeren. D’Éducateuren an d’Éducateurs 
gradués: Ech mengen, si hu jo déi Demonstra-
tioun elo. An et ass wouer, datt hir aktuell Si-
tuatioun e Progrès ass géintiwwer deem, wat 
war, well se jo elo de Bachelor unerkannt 
kréien.
Mä mir verstinn awer absolutt als ADR hir 
Enttäuschung, datt se d’Anciennetéit net uner-
kannt kréien! Dat ass eppes, wat ee ka 
 mënschlech novollzéien. A mir hu mat deene 
Leit geschwat - wéi mir alleguer heibanne mat 
hinne geschwat hunn - a mir hu gemierkt, datt 
et eng Verletzung ass vun der Éier, eng Ver-
letzung vun den Erwaardungen. Well si hu jo, 
och géintiwwer eis, a ganz sécher och géin-
tiwwer Iech, gesot, datt se scho frou gewiescht 
wären, wa wéinstens e Geste komm wär vun 
der Regierung. Mä och dee Geste ass jo refu-
séiert ginn! An d’Resultat ass eng berechtegt 
Roserei an eng Frustratioun, wéi se se elo do-
baussen eis awer matdeelen.
Mir hätte gär, an ech kommen drop an enger 
Motioun, déi ech hei am Numm vun der ADR 
däerf déposéieren, datt d’Regierung emol hi-
geet an eppes mécht, wat se bis elo net ge-
maach huet: emol déi Revendicatioune chif-
fréieren. Well mir hu keng Zuelen, wat dat géif 
kaschten. Kee Mënsch kann eis soen... Dir hutt 
et vläicht gerechent bei Iech am Ministère, mä 
déi Zuele sinn net bekannt, wat et géif kasch-
ten, wierklech, déi Doléancen opzehiewen. Mir 
wëssen, wat d’Punktwäerterhéijung eis kascht, 
op jidde Fall wéinstens, wat den direkte 
Statsbudget ugeet, an da muss een nach ku-
cken. Mä mir wëssen net, wat déi aner Do-
léancen, wat de Redressement vun deene géif 
kaschten.
Bei der Police ass d’Situatioun och dramatesch. 
Et ass jo elo och eng Conciliatioun, mengen 
ech, ugefaange ginn. An d’Police, déi mer all 
brauchen - mir brauchen och d’Éducateuren an 
esou weider, dorun ass jo guer keen Zweifel -, 
mä d’Police ass e Beruff, deen extrem schwéier 
ass, well déi Leit jo och hiert Liewen op d’Spill 
setzen an hir perséinlech Sécherheet.
A si hunn am Zukunftspak verschidden Avan-
tagë verluer. Dir kennt se. Mir hunn och de 
Problem mat den Déngschtwunnengen elo, 
wou kee Konzept do ass. Bei der Douane ass en 
ähnleche Problem. Mir hunn de Problem vum 
Casernement bei dem zweete Joer an der Po-
lizeischoul. D’Police huet schonn den Androck, 
an ech mengen och zu Recht, datt se vun dëser 
Regierung net gutt behandelt gëtt.
An da komme mer hin an dann hu mer eng 
objektiv Verschlechterung bei de Commissaires 
en chef, wat den Accès zu de Postes à respon-
sabilité particulière ugeet. Et wär duergaangen, 
am Vergläich zum jëtzegen Zoustand keng Ver-
schlechterung erbäizeféieren. Da wär d’Police 
zefridden. Mä Dir hutt eng Verschlechterung 
vun hirer Carrière agefouert. An dat ass, op 
jidde Fall fir eis, net nozevollzéien.

D’Police huet och recht, wa se seet, datt muss 
op de Rekrutement an op d’Astufung vun de 
Carrièrë bei hinne gekuckt ginn. Et ass wouer, 
datt d’Police ëmmer méi op dem Niveau vu 
fënnef Joer rekrutéiert. Et ass och néideg, dat 
ze maachen, well déi Protokoller, déi se 
schreiwen, déi Dokumenter, déi se produzéie-
ren, déi musse viru Geriicht duerhalen. Si 
brauchen e Schoulniveau, deen héich genuch 
ass, fir esou ze redigéieren, datt déi Protokoller 
geriichtlech auswäertbar sinn.

D’Police muss mat der Zäit goen an hiren Ni-
veau, och hire Schoulniveau, muss der Zäit 

ugepasst ginn. A wa si haut seet, datt se net an 
enger richteger Carrière agestuuft ass, dann ass 
dat fir eis op jidde Fall eng Opfuerderung, fir 
elo nach eng Kéier dee ganze Rekrutement bei 
der Police ze kucken. An dat heescht och, datt 
mer deene justifiéierte Revendicatiounen, déi 
d’Gewerkschafte vun der Police hunn, och 
Rechnung droen.

Genausou mat de Chargés de cours an de 
Chargés d’enseignement. Mir behandelen déi 
Leit an der Politik net gutt. An d’DP an déi 
gréng hunn dat viru Joren, genausou wéi mir, 
och schonn an de Chambersdebatten hei ge-
sot!

Mir hunn nogelies, wat den Här Berger gesot 
huet, deen am Numm vun der DP geschwat 
hat sengerzäit, wou mer d’Gesetz geholl hunn 
iwwert d’Chargéen. An e seet och: „Si ginn 
also gebraucht. Si maachen déiselwecht Aar-
becht, virun deeneselwechte Schüler, wéi een, 
deen iwwert de Concours agestallt ginn ass. 
Mä si gi manner gutt bezuelt a si hu méi 
schlecht Aarbechtskonditiounen. (...) Et gëtt 
een d’Gefill net lass“, seet d’DP, „datt se als 
nëtzlech an als bëlleg Aarbechtskraaft benotzt 
gi sinn. An et ass och e bësselche schued.“

An déi gréng sinn an déiselwecht Richtung 
gaangen. Ech wëll elo net hei déi ganz Debat-
ten zitéieren, mä Dir kënnt se jo noliesen. Mir 
gesinn haut, datt eigentlech zwar Deelverbes-
serunge gemaach ginn, awer prinzipiell dee 
leschte Schrëtt, déi wierklech Unerkennung 
vun de Chargéen als en Deel vun eisem Ensei-
gnementssystem, natierlech net op deem-
selwechten Niveau wéi d’Professeren - dat froe 
se jo och net, mä datt se wéinstens anstänneg 
a mat Respekt behandelt ginn endlech -, dat 
ass nach ëmmer net de Fall!

No dëse puer Explikatioune muss ech Iech also 
soen, datt mir gär bereet sinn, déi Gesetzer 
matzestëmmen, déi fir d’Fonction publique 
wierklech Verbesserunge bréngen. Mä mir kën-
nen net d’accord si mat engem Statut, deen 
esou wäit geet, datt e souguer d’demokratesch 
Grondrechter a Fro stellt, wéi de 6457 bei 
deenen Ad-nutum-Dispositiounen, déi do ewell 
drastinn.

Mir kënnen net d’accord si mat engem Accord 
salarial, deen de Stat deier kascht an zwar am 
Kontext vun engem Statsdefizit, deen awer 
enorm ass. A mir kënnen net d’accord sinn, 
datt eenzel Gehältergruppen, eenzel Beruffs-
gruppe beim Stat duerch dëst Gesetz, an ech 
zitéieren dann nach eng Kéier d’Demokratesch 
Partei, „eréischt zu Härtefäll gemaach ginn“. 
Dofir wäerte mir dräi vun deene Gesetzer net 
matstëmmen.

Mir wëllen awer och eng Motioun déposéieren, 
Här President, andeem mer eigentlech op dee 
Wee wëlle goen, fir deene recht ze ginn, fir 
deene Satisfaktioun ze ginn, déi gerechtfertegt 
Fuerderungen hunn.

Mir froen d’Regierung, fir eis eng Lëscht vun 
alle Revendicatiounen ze maachen, déi nach 
opstinn, fir datt mer emol e Gesamtiwwerbléck 
hunn.

A mir froen d’Regierung, fir dat ze chiffréieren, 
wat dat géif heeschen, datt mer dat emol wës-
sen. Well mir féiere jo hei eng Diskussioun, wou 
d’Regierungsparteien eis soen: „Dat kënne mer 
net maachen, dat ass ze deier!“, ouni eng Zif-
fer, ouni iergendeppes op den Dësch ze leeën, 
fir eis dat ze weisen.

Mir wëllen, datt d’Regierung Stellung hëlt zu 
deene Fuerderungen, datt se de Courage huet 
ze soen, wat dann elo richteg ass a wat net a 
wat hirer Meenung no falsch ass.

A mir wëllen, datt mer e Kalenner hunn, wéini 
dann déi Ongerechtegkeete redresséiert ginn, 
déi et awer ouni Zweifel gëtt.

Ech däerf Iech déi Motioun iwwerreechen, Här 
President.

Motion 4

La Chambre des Députés,

considérant

- que la réforme du statut, des traitements et des 
carrières dans le secteur public, entamée par le 
Gouvernement précédent, a subi de nombreuses 
adaptations des textes ainsi que de changements;

- que le texte actuel ne tient pas compte ni offre 
de solutions pour de nombreuses situations liti-
gieuses, dont certaines font l’objet de procédures 
de contentieux;

invite le Gouvernement

1. à présenter à la Chambre des Députés, dans 
un délai de deux mois, une liste exhaustive des re-
vendications et contestations émanant de car-
rières de fonctionnaires et d’employés au sein du 
secteur public, respectivement de leurs représen-
tations ou syndicats, en rapport avec la réforme 
du statut, des traitements et des carrières dans le 
secteur public,

2. à chiffrer sur cette liste les coûts à imputer au 
budget de I’État des mesures qui seraient néces-
saires pour satisfaire auxdites revendications et 
demandes,
3. à prendre position quant au bien-fondé des dif-
férentes revendications en rapport avec le statut, 
des traitements et des carrières dans le secteur 
public,
4. à présenter un calendrier relatif au redresse-
ment des injustices ou autres griefs repris dans 
cette liste.
(s.) Fernand Kartheiser.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Dat gesot, 
soen ech Iech villmools Merci. D’ADR wäert 
also d’Projete 6457, ‘58 an ‘59 net matstëm-
men. Villmools Merci.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Ganz gutt!
(Hilarité)

 Une voix.- Grouss Zoustëmmung!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och. D’Wuert huet dann deen nächste Riedner, 
den Här Justin Turpel.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Merci, Här 
President. Erlaabt mer, datt ech de Kollee-
ginnen a Kolleegen Deputéierte soen, datt dat 
hei eigentlech sollt meng lescht Sitzung sinn, 
mä datt deem awer elo net esou ass.

 Plusieurs voix.- Ooh!
 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Merci!

(Hilarité)
Et ass nämlech esou, datt den 28. Abrëll den 
David Wagner sollt vereedegt ginn, an datt 
d’Regierung der Conférence des Présidents 
proposéiert huet, fir deen Dag d’Interpellatioun 
LuxLeaks ze maachen, soudatt dann déi Veree-
degung vum David een Dag méi spéit wäert 
stattfannen.
Dat virausgeschéckt, kann ee soen: endlech.
(Interruption)
Ech mengen, datt d’Regierung sech dat soll 
iwwerleeën, ob se se soll verleeën oder net.

 M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre 
d’État.- Et ass, fir Iech kënnen ze halen, Här Tur-
pel.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Merci.
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Ech 

mengen, et ass d’Conférence des Présidents, 
déi den Ordre du jour fixéiert,…

 M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre 
d’État.- Mir halen eis ganz eraus, Här President.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- ...an 
dat, mengen ech, ass am Accord mat der Re-
gierung geschitt.
(Hilarité)

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Gutt. No 30 
Joer Waarde kënnt et dann elo endlech zu 
enger Gehälterrevisioun, gekoppelt mat enger 
Reform vum Statut am gesamten ëffentlechen 
Déngscht.
Mä d’Geschicht ass fréi ugaangen. 1948 ass fir 
d’Éischt e richtegt Gehältergesetz gemaach 
ginn. Et ass schonn eng Zäitchen hier. ‘51, ‘54 
sinn Upassunge gemaach ginn, plus ass dat 
Gehältergesetz op de Gemengesecteur iwwer-
droe ginn. An et ass deemools, ‘54, wou ofge-
maach ginn ass, datt all zéng Joer eng Gehälter-
revisioun géif stattfannen, datt all zéng Joer géif 
gekuckt ginn: Stëmmen d’Fonctiounen, d’Diplo-
mer nach mat de Gehältertabellen iwwert-
eneen?
Dat ass ‘63 och geschitt, duerch d’Aféierung 
vun enger Gehälterskala mat Graden, engem 
Punktesystem, esou wéi mer en haut nach ken-
nen. Dat waren deemools Verhandlungen, déi 
hu gedauert vun 1959 bis 1963.
Zéng Joer duerno, 1974, ‘73-‘74, ass eppes 
aneschters geschitt, wat wesentlech war a wat 
de Moment zum Deel a Fro gestallt gëtt, 
nämlech d’Opwäertung vun deenen ënneschte 
Carrièren. Vis-à-vis vun engem Handwierker 
oder engem Aarbechter am Privatsecteur bei der 
ARBED krut ee beim Stat déizäit Hongerléin.
An d’Leit hunn derfir gekämpft, mat hire Ge-
werkschaften zesummen, fir datt aus deenen 
Hongerléin een uerdentleche Loun sollt ginn. Si 
hu sech mobiliséiert a si hu sech duerchgesat. 
Ënner anerem mat engem Streik, mat enger Ma-
nifestatioun de 4. Abrëll 1974 vun de Buschauf-
feren, déi deemools schonn eng ganz wichteg 
Roll gespillt hunn an hirer Gewerkschaft, fir 
d’Opwäertung vun den ënneschte Carrièren.
An déizäit gouf et och nach Ministeren, sozial-
demokratesch Ministeren, déi nach wossten, vu 
wou se hierkéimen, déi an der Regierung derzou 
bäigedroen hunn, datt déi Opwäertung géif 
geschéien.

1986 ass et esou, datt, dat ass virdru scho gesot 
ginn, d’Harmoniséierungs- an d’Härtefällgesetz 
gemaach ginn ass, ënnert dem Minister Marc 
Fischbach. An duerno näischt méi. Vun do un, 
vun 1986 un, waarden déi ëffentlech Beamten 
op déi längst fälleg Revisioun, déi 1996 hätt 
solle gemaach ginn, mä déi dunn net geschitt 
ass.
Wat ass ‘96 gemaach ginn? Majo, ‘96 ass gesot 
ginn: Anstatt eng Gehälterrevisioun maache mer 
elo d’Pensiounsreform. An déizäit huet d’Wuert 
„Reform“ och schonn „Kierzung“ geheescht, 
soudatt mer den 21. Juli 1998 an enger speziel-
ler Chamberssëtzung bei zegdausende Leit um 
Knuedler, well déizäit huet d’Chamber an der 
Märei getaagt, datt mer eis do mobiliséiert hu 
géint dee falschen Ersatz fir d’Gehälterrevisioun, 
nämlech d’Pensiounskierzungen.
An ech ka mech nach erënneren, datt beim Mi-
nister Frieden gemengt ginn ass, e wier vun 
engem Pavésteen getraff ginn, mä et war just 
eng Tomat.
2006, zéng Joer duerno,…
(Interruption)
Et ass awer en Ënnerscheed. Et ass awer en Ën-
nerscheed, ob ee seet: „Hei gëtt mat Pavésteng 
gehäit.“, oder ob eng Tomat flitt.

 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administrative.- Jo. Ech 
muss awer soen, Här Turpel: Dat dote scho-
ckéiert mech e bëssen. Mir ginn alleguerten 
herno hei eraus, a fir dat doten esou duerze-
stellen, wéi wann dat eng Banalitéit gewiescht 
wär, dat fannen ech ganz schlëmm.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Ech hu just 
kloergestallt, datt deemools e Minister behaapt 
huet, an dat kënne mer nosiche goen iwwer 
Pressekonferenzen, hie wier mat engem Pa-
vésteen behäit ginn. Fir Gewerkschaften, déi 
Manifestatiounen organiséieren, esou ze krimi-
naliséieren, ass net an der Rei. An dat huelen 
ech net un.
(Brouhaha général)
An et gëtt een Ënnerscheed, ob eng Tomat flitt. 
An et wäerten nach Tomate fléien, wann Der 
esou weiderfuert, och op anere Punkten.
(Brouhaha général)

 Une voix.- Oh!
 M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre 

d’État.- Et si Menacen.
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Ech 

wëll Iech soen, dass et net an eise Gepflogen-
heeten ass, dass mat Pavésteng gehäit gëtt 
oder och mat Tomaten.

 Une voix.- Et si Menacen.
(Interruption)

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Voilà. 
Also…
(Interruption)
Sou, ech géif Iech dann elo bieden, Här Turpel, 
an deem ganz sereinë Klima, dee mer bis elo 
haten, weiderzefueren.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Richteg. 
2006, wéi déi nächst Gehälterrevisioun du sollt 
geschéien, do huet d’Regierung, déi deemoleg 
CSV/LSAP-Regierung, op Niklosdag gesot: Et 
gëtt näischt. 2008 huet se eng Etüd ugekën-
negt. An 2009 stoung erëm am Koalitiounspro-
gramm, et géif eng Gehälterrevisioun gemaach 
ginn, mä et gouf erëm näischt.
An am Abrëll 2010 gouf endlech e Regierungs-
pabeier virgeluecht iwwert d’Konklusioun vun 
der Etüd, déi gemaach gi war, déi d’Ministere 
Biltgen a Modert de 27. Oktober 2010 um 
Kierchbierg allen am ëffentleche Secteur repre-
sentative Gewerkschafte virgestallt hunn. Do 
goufen d’Eckpfeiler virgestallt. An net méi spéit 
wéi ee Joer duerno, de Juli 2011, gouf een Ac-
cord mat der CGFP zu der Gehälterrevisioun an 
zum Gehälteraccord ënnerschriwwen. Mä do-
madder war d’Reform nach net a ware mir 
nach net um Enn vun eiser Péng.
Elo, no enger ganzer Rei Upassungen, op déi 
ech net aginn, an Ännerungen, déi noutwen-
deg waren, hu mer ee Pak virleie mat souwuel 
Verbesserunge wéi Verschlechterungen a vill 
bleiwenden Onkloerheeten.
Ech wëll fir d’Éischt op déi positiv Aspekter vun 
där Reform do agoen. Een éischte Punkt, deen 
ee muss ervirsträichen, dee schonn e puermol 
ervirgestrach ginn ass, ass d’Vereinfachung vun 
de Carrièren, fir méi eng einfach Gehälter-
struktur ze hunn a fir vun där einfacher Gehäl-
terstruktur ze profitéieren, fir endlech och 
d’Unerkennung vum Bachelor als Diplom fest-
zeschreiwen. Domadder verbonne war och eng 
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Reklasséierung vu verschiddene Carrièren, déi 
laang dorobber gewaart hunn, an op déi ech 
nach zréckkommen.
Een zweete positive Punkt war d’Harmoniséie-
rung vun den Opstiegsbedéngungen, wat 
wierklech ee Problem war am Gesetz vun ‘63 an 
och nach vu ‘86, d’Harmoniséierung vun den 
Opstiegsbedéngungen, wou, jee nodeem wéi 
vill Leit viru mer waren, ech am Cadre fermé im-
mens laang hu misse waarden, fir iwwerhaapt 
nach kënnen en Avancement ze kréien oder eng 
Promotioun ze kréien, wann ech et iwwerhaapt 
nach kritt hunn. Déi ginn elo harmoniséiert, och 
wa verschidde Waardezäiten elo méi laang si 
wéi virdrun. Zum Beispill, fir an den Niveau su-
périeur eropzekommen, deen ale Cadre fermé, 
muss een elo mindestens zwielef Joer hunn, wat 
virdrun net onbedéngt de Fall war. A fir an dee 
leschte Grad ze kommen, muss ee mindestens 
20 Joer  Déngscht hunn, wat virdrun och net de 
Fall war.
Eng drëtt Verbesserung, déi ech wëll ervirsträi-
chen, dat ass d’Unerkennung vun der Expe-
rienz, déi een huet, wann ee bei de Stat schaffe 
kënnt, déi ee virdrun am Privatsecteur hat, 
wann een eng ähnlech Aarbecht gemaach 
huet. Do feelt awer nach de Règlement grand-
ducal, fir ze preziséieren, op wat déi Unerken-
nung soll baséieren. Mä ech ginn awer dervun 
aus, datt déi Saache relativ schnell nogereecht 
ginn.
Souwäit zu de wesentleche Verbesserungen. 
Dann zu de Kierzungen. Well, ech hunn et vir-
dru schonn ugedeit, d’Wuert „Reform“ fänkt 
un, an deene leschten zéng, 20 Joer eng aner 
Bedeitung ze kréien. Soss huet „Reform“ ëm-
mer geheescht „Verbesserung“. An dat hunn 
d’Gewerkschaften ëmmer esou verstanen, dat 
hunn d’Leit dobaussen och esou verstanen. Mä 
am neien Troika-Jargon heescht „Reform“ 
meeschtens „Verschlechterung“. An do huet 
sech eppes agebiergert, wat hei zum Deel iw-
werholl ginn ass, offiziell, fir déi Verbesserunge 
géigenzefinanzéieren, ech kommen nach do-
robber zréck, mä a Wierklechkeet, fir enger 
Spuerpolitik, déi europawäit diktéiert ass iwwer 
Stabilitéitspak, Semestre européen, Genug-
tuung ze ginn.
Eng Austeritéitspolitik, eng Stabilitéitsplangpo-
litik, déi insgesamt méi wéi fragwürdeg ass an 
déi katastrophal Resultater an enger ganzer Rei 
Länner huet an total kontraproduktiv ass. An zu 
där, an dat wëll ech dem Här Adam da soen, et 
och Alternative ginn, um Niveau vu Steierre-
form, um Niveau vun Ëmverdeelung, déi onbe-
déngt misst geschéien.
Zu de Kierzungen. Déi éischt Kierzung, déi 
evident ass, dat ass déi, déi direkt dräimol a Be-
zuch op de Stage geschitt. Dräimol. Éischtens, 
well de Stage ëm ee Joer verlängert gëtt, oder, 
éischtens, well d’Indemnitéit während dem 
Stage gekierzt gëtt - 80/80% - a well se dann, 
zweetens, ëm ee Joer verlängert gëtt, wou 
dann nach ee Joer mat enger Kierzung vun 
10% nach eng Kéier derbäikënnt.
Woubäi ee sech muss d’Fro stellen, an ech 
kommen erëm bei engem Amendement do-
robber zréck, ob e Stage vu generell zwee Joer 
iwwerhaapt Sënn mécht an ob ee Stage vun 
dräi Joer dann elo méi sënnvoll ass, wat ech 
wierklech woen unzezweifelen. Et gëtt Carriè-
ren, et gëtt Beruffer, do géif ee Stage vu sechs 
Méint duergoen. Et ginn anerer, do brauch een 
zwee Joer oder dräi Joer. Mä en eenheetleche 
Stage vun dräi Joer gëtt hei kloer agefouert, fir 
während där Zäit Suen ze spueren. Et schéngt, 
wéi wann dat 13,6 bis 30 Milliounen d’Joer 
wieren.
A wann da gesot gëtt, vläicht spuere mer net 
esou vill - d’Regierung sot dat -, vläicht spuere 
mer déi Suen net, well mer jo elo manner Leit 
astellen, also geet d’Rechnung net méi op, da 
fannen ech dat awer relativ allerhand an ënner 
aller Klarinett. Natierlech, wa mer manner Leit 
astellen, da spuere mer och bei manner Leit 
um Stage, mä insgesamt spuere mer awer vill 
méi wéi dat, wat mer géife spueren, wa mer 
just de Leit 80%, 90% vun hirer Stageindemni-
téit géife ginn.
Déi drëtt Verschlechterung am Stage besteet 
doranner, datt d’Stagezäit an Zukunft net méi 
zielt fir d’Urechnung vun de Virdéngschtzäiten, 
déi een huet, wann ee seng Carrière opgestallt 
kritt. Déi dräi Joer, bis elo zwee Joer, hunn ëm-
mer 100% gezielt, fir d’Carrière opgestallt ze 
kréien. Déi dräi Joer zielen an Zukunft iwwer-
haapt net méi. An dat bedeit ganz kloer eng 
Kierzung vun den Ufanksgehälter vu 5, 8 bis 
10%.
Et gëtt Ausnahmen. Et gëtt Ausnahmen, dat 
sinn déi Leit, déi duerch d’breet Unerkennung 
vun enger Erfahrung am Privatsecteur näischt 

verléieren, well dat dat da kompenséiert oder 
souguer kann iwwertreffen. Mä fir déi meescht 
Leit, déi net aus dem Privatsecteur opgrond 
vun enger preziser Erfahrung rekrutéiert ginn, 
bedeit dat doten, an ech kann Iech Beispiller 
ginn, eng Kierzung vun den Ufanksgehälter vu 
5 bis 10%. Inklusiv an der Pensioun, well och 
an der Pensioun schléit dat sech nidder, well 
déi Leit jo agestallt ginn am neie System. An 
am neie System zielt dat, wat een a senger Car-
rière bezilt, an net méi d’Endgehalt. Also ginn 
déi Leit och ëm dee Betrag do an hirer Pen-
sioun bestrooft.
Een zweete Punkt vu Spuermoossnamen, dat 
sinn d’Majorations de l’indice, ass virdru gesot 
ginn, dat mécht 10 bis 14 Milliounen d’Joer, 
déi de Stat domadder aspuert. Dat sinn an der 
Regel, wann een dat kuckt, jee no Carrière 2%, 
déi d’Leit an hirer Carrière verléieren.
An da kommen déi Saachen aus dem Spuerpak 
derbäi. Spezifesch fir de Secteur public, wéi 
den Trimestre de faveur, dee mer och hei da 
sollen direkt fir d’Gemengebeamte matstëm-
men. D’Proratiséierung vum Congé, deen een 
am leschte Joer nach zegutt huet.
Et kënnt derbäi d’Postes à responsabilité parti-
culière, wou net d’Zuel ännert, mä wou ännert, 
wien esou ee Poste kritt. Dat heescht, d’Bis-
Graden an d’Substitutiounsgrade ginn ofge-
schaf a se ginn ersat duerch Postes à responsa-
bilité particulière. An do sinn et net méi déi, déi 
zum Schluss vun der Carrière sinn, déi se 
kréien, mä do ka queesch duerch all Cas, 
duerch all Grade kënne Leit erausgepléckt 
ginn, fir dat ze kréien. Do wäerten also vill Leit 
a Pensioun goe mat méi enger niddreger Pai 
wéi déi, déi se sech eigentlech konnten erwaar-
den an déi se an hirer Expektativ haten. Ech 
kommen herno nach an engem Beispill do-
robber zréck.
An dat lescht Beispill, wat ech wëll soe vu 
Kierzungen, ass awer trotzdeem och, datt de 
Gehälteraccord verschobe ginn ass, e puermol, 
an datt doduerjer och een Erspuernis fir de Stat 
effektiv sech ergëtt.
Zum Gehälteraccord selwer. D’Prime vun 0,9% 
respektiv d’Punktwäerterhéijung vun 2,2%.
Ech sinn iwwerzeegt, wa mer dat ausrechnen - 
an ech hunn d’Rechnung gemaach, ech wëll 
dat just net am Detail hei elo virleeën -, wa mer 
dat ausrechnen, da ginn déi Erhéijung vun 
deenen 2,2% an och déi Prime unique net 
duer, fir dat ze kompenséieren, wat d’ëffent-
lech Beamten an deene leschte Jore vu 
Realloun verloschter haten. Eleng d’Majoration 
de l’indice, déi kënnt an Zukunft, kascht jidd-
wereen an der Regel 2%. Eleng déi plus déi 
aner Saachen, déi derbäikommen. Also weder 
no hannen nach no vir geet et duer, fir dat ze 
kompenséieren, wat vu Reallounverloschter ge-
schitt ass.
A wann dann, an et ass scho gesot ginn, d’DP 
an hirem Wahlprogramm, déi DP, déi 1999 
ugetrueden ass, fir ze soen, Pacta sunt ser-
vanda, wann déi nämlecht DP dann 2013 an 
hirem Wahlprogramm schreift, et kéint net 
sinn, an aus den Hänn vun hirem General-
sekretär, d’DP géif net zu deem Accord salarial 
do stoen, et kéint net sinn, datt een eng 
Mehrwäertsteiererhéijung misst maachen, fir 
dat doten ze bezuelen, dann ass dat net 
nëmme politesch falsch, esou wéi et och falsch 
ass, datt d’ADR elo seet, et soll een dat net 
stëmmen - et ass elo kee méi do, bon soit -, 
datt et falsch wier, datt een dat soll stëmmen, 
mä da widdersprécht dat och Konventiounen, 
déi Lëtzebuerg ënnerschriwwen huet!
D’OITs-Konventioun 151 seet ganz kloer, datt 
ee Parlament de Vertrag, deen tëschent enger 
Regierung gemaach ginn ass an hire Gewerk-
schaften en due forme, datt d’Parlament sech 
deem net kann entzéien.
Et ass wéi ee Verwaltungsrot an engem Privat-
secteur. Wann d’Direktioun vum Privatsecteur - 
dat seet net d’Direktiv, mä dat soen ech -, 
wann d’Direktioun am Privatsecteur ee Vertrag 
ënnerschriwwen huet, dee gëtt jo och net vum 
Verwaltungsrot approuvéiert. Hei muss e vum 
Parlament approuvéiert ginn. Mä d’Direktiv 
seet ganz kloer, an och d’Erklärung zu der 
Direktiv sprécht „eine deutliche Sprache: Sie 
lassen nicht zu, dass «das Parlament ein Ab-
kommen, das zwischen der Regierung und den 
Organisationen der öffentlichen Bediensteten 
abgeschlossen wurde, abändert oder ver-
wirft».“
An dat ass kloer. Dat stëmmt natierlech fir 
d’Majoritéit vum Parlament. Dat stëmmt net fir 
all eenzelnen Deputéierten; dee muss kënne 
stëmmen, wéi e wëllt, dat ass kloer. Mä wann 
d’Majoritéit vum Parlament een Accord, deen 
ënnerschriwwen ass, net géif stëmmen, da géif 
se hei widderstousse géint d’OITs-Konventioun 
151.
An da ginn esou Argumenter gebraucht, déi 
falsch sinn, well se op falschen Donnéeë ba-
séieren, wéi zum Beispill d’ëffentlech Beamte 

kriten ëmmer bäi an anerer net. Neen, d’ëffent-
lech Beamte kréien net méi vill bäi a leschter 
Zäit! Et ass virdru scho gesot ginn, 2,2% op 
zéng Joer plus d’Prime ass net vill. An dat an 
enger Situatioun, wou d’Realléin zréckgaange 
sinn a leschter Zäit. Net d’Nominalléin, wéi de 
Rapporteur virdru gesot huet oder de Spriecher 
vun der LSAP. Ech weess net méi, ob en et am 
Ufank gesot huet oder herno, mä wou d’Real-
léin am ëffentleche Secteur ganz kloer zréck-
ginn.
An da gëtt dacks versicht, fir deen ee géint 
deen aneren auszespillen. D’Gehälter vun den 
ëffentleche Beamte misste finanzéiert ginn 
duerch d’TVA-Erhéijung, déi jiddweree géif 
bezuelen. Et ass jo awer näischt méi falsch wéi 
dat!
Wie bezilt dann hei Steieren an deem Land, 
wann net souwuel d’ëffentlech Beamte wéi 
d’Leit, déi privat schaffen? A wie bezilt keng 
Steieren hei am Land? Net nëmmen hei am 
Land, mä och a Griichenland, Portugal, Spue-
nien? Wou kéipt sech de Räichtum op vun 
deem, wou jiddwereen hei derzou bäidréit, 
souwuel am ëffentlechen Déngscht wéi am Pri-
vatsecteur, fir deen ze schafen, a mat wéi enge 
Konsequenze vu Virbereedung vun enger neier 
Spekulatiounskris?
An, loosse mer net vergiessen, d’ëffentlech 
Beamten hunn zu Lëtzebuerg ëmmer mat hire 
Gehälter, souwéi d’Leit aus dem Privatsecteur 
och, hire Méiglechkeeten entspriechend der-
zou bäigedroen, datt mer Kleng- a Mëttelbetri-
ber hunn, déi zu Lëtzebuerg fonctionnéiert 
hunn. Well d’ëffentlech Beamten hunn hir 
Paien dohinner gedroen, an de Commerce, 
villes a Konsum, déi d’Wirtschaft beliewe ge-
doen hunn, am Géigesaz zu deenen 1% oder 
10% Ieweschten, déi hir Suen, déi se ofschäffe-
len, an d’Spekulatioun investéieren.
An dann, mengen ech, datt déi 2,2% op zéng 
Joer, datt dat net ee positivt Signal ass fir de 
Privatsecteur, fir déi Leit, déi do schaffen, mä e 
positivt Signal ass fir d’Patronen am Privatsec-
teur, déi dat dote wäerten notzen, fir och am 
Privatsecteur d’Léin ze bremsen. An ech 
mengen, dat ass eigentlech d’Iddi, déi och 
hannendrusteet.
Well et ass jo och dat, wat gesot gëtt, wann ee 
misst d’Gehälter an d’Ufanksgehälter kierzen, 
an dat ass jo elo hei geschitt, während dem 
Stage, mä och bei den Ufanksgehälter selwer gi 
se gekierzt, dat ass jo d’Argument, wat ëmmer 
gesot gëtt, den ëffentleche Secteur hëlt dem 
Privatsecteur all d’Leit ewech, well de Privatsec-
teur net dat ka bezuelen. Natierlech gëtt et och 
Betriber am Privatsecteur, déi dat net kënne 
bezuelen. Mä déi, déi et am haartste soen, dat 
sinn déi, déi et eigentlech kéinte maachen. An 
do gëtt net ugepaakt, fir datt korrekt Paien am 
Privatsecteur bezuelt ginn. Et gëtt ëmgedréit 
gemaach: D’Paien am ëffentleche Secteur gi 
gekierzt!
Den drëtte Punkt, op deen ech wollt agoen, 
dat sinn déi Deeler vum Gehälter-, also vum 
Pak, déi ongenügend behandelt sinn.
Deen éischte Punkt, deen ongenügend behan-
delt ass, dat sinn déi sougenannte Carrières re-
classées, vun deenen elo schonn e puermol hei 
geschwat ginn ass a vun deenen zwou Katego-
rien dobausse stinn, fir fir hir Rechter an hir Un-
erkennung ze mobiliséieren. Dat sinn d’éduca-
tiv Beruffer, dat sinn awer och d’Gesondheets-
beruffer an et sinn och eng Rei aner Fonctiou-
nen, wéi Ingénieurs an esou weider an esou 
fort. Ech mengen, et ass wichteg, fir emol ze 
verstoen, wéi dee Mechanismus do ass, a wéi 
dat sech an deene leschte puer Joren entwé-
ckelt huet, déi Diskussioun.
Fir d’Éischt waren alleguerten déi Leit, déi an 
deene Beruffer schaffen, emol frou, wéi gesot 
ginn ass vun där Regierung virdrun: Mir maa-
chen elo eng Revaloriséierung vun der Carrière, 
jiddweree kritt säin Diplom unerkannt. Dat 
war: hurra! Net, well déi Leit dat da réckwier-
kend kriten, mä well se vun dësem Moment u 
Genugtuung krite fir d’Unerkennung vun hirem 
Diplom. A wéi se dunn emol dat Klenggedréck-
tent gelies hunn, hu se erausfonnt, datt do dra-
stoung, an deenen éischte Projeten, datt dat 
awer eigentlech eréischt an zéng Joer wier! 
Datt eréischt an zéng Joer fir een, deen elo do 
ass, déi Unerkennung kéim, an datt och een, 
deen elo kéim, eréischt an zéng Joer drukéim.
An dunn huet de Minister Biltgen gesot: Okay, 
ech si bereet, fir op där Fro nozeverhandelen. 
Du si weider Diskussiounen entstanen. An du 
sinn déi zéng Joer gestrach ginn. An du war 
erëm eng Kéier: Hurra, elo hu mer endlech déi 
Unerkennung, déi mer brauchen, wéi se bei-
spillsweis zum Deel och bei de 
Schoulmeeschtere geschitt ass, bei der Revalo-
riséierung vun hirer Carrière. Soit datt bei de 
Schoulmeeschteren eng kolossal Dommheet 
geschitt ass. Nämlech, datt et op d’Käschte ge-
maach ginn ass vun hirer Tâche, mat all deem, 
wat dat heescht, a vu Leit, déi sech haut krank 
maachen, well se déi Tâche net méi packen.

Mä déi zéng Joer sinn elo ewech. Déi zéng Joer 
sinn ewech. Dat ass kloer. Mä dowéinst kréien 
déi Leit awer net hir Unerkennung ab elo. Si 
kommen zwar an de Grad, mä si kréien, se be-
halen de facto den Échelon, dee se elo hunn. 
Wann et deen Échelon am neie Grad net gëtt, 
dann huele mer einfach deen driwwer, och 
wann dat dräi, véier Punkte méi sinn. Mä et 
sinn net déi dräi, véier Punkten, déi der Kaz e 
Bockel maachen, fir ze soen, se kriten elo déi 
Unerkennung.
A wann da gesot gëtt, et kéint een d’Ver-
gaangenheet net änneren. Et geet deene Leit 
net drëm, fir d’Vergaangenheet ze änneren! Et 
geet net drëm, fir réckwierkend op hir Astel-
lung, wou se bei de Stat komm sinn, déi Suen 
ze kréien. Déi Leit, déi wëssen, op wat se ver-
zicht hunn. A rechent emol eng Kéier aus, op 
wat déi Leit wierklech verzicht hu während all 
deene Joren, wou jiddwereen haut d’accord 
ass, datt et eigentlech richteg ass, datt se déi 
Unerkennung kréien, datt dat hir Pai misst sinn, 
wat se all déi Joren net kritt hunn! An dowéinst 
wier et nëmmen normal, datt een deene Leit 
géif soen: Ab elo kritt Der dat, wat Der am 
Fong geholl scho laang verdéngt hätt, mä awer 
eréischt vun elo un.
A wann da gesot gëtt, et géif keen Neie be-
virdeelegt gi par rapport zu engem, dee scho 
méi laang do ass, da stëmmt dat nëmmen am 
Absolutten. Natierlech wäert keen, deen elo 
erakënnt, een iwwerhuelen, deen elo schonn 
do ass. Dat ass kloer. Dat huet och, mengen 
ech, ni een esou gesot. A wann dat esou gesot 
ginn ass, da war et falsch. Da war et falsch, well 
dat ass net de Fall.
Wat awer de Fall ass, datt een, deen elo zéng 
Joer do ass, elo manner wäert hu wéi een, deen 
elo kënnt an deen dann zéng Joer do ass. Zéng 
Joer Anciennetéit wäerten och elo an a fënnef 
Joer an an zéng Joer net dat nämlecht sinn. 
Een, deen elo schonn 20 Joer do ass, oder elo 
zéng Joer do ass, dee wäert an zéng Joer, wou 
en 20 Joer do ass, manner hu wéi een, deen elo 
ufänkt an 20 Joer.
Dat heescht, d’Anciennetéit, d’Leit ginn net 
gläich behandelt. A Leit, déi scho méi laang do 
sinn, bleiwen hannendran, wat dee System do 
ugeet, bis datt se, wa se laang genuch derbäi 
sinn, effektiv dann déi Expektativ kënnen er-
reechen, oder bis datt se 55 Joer kréien. Déi 
Dispositioun ass jo Gott sei Dank awer mindes-
tens emol nach drabliwwen.
An eigentlech ass jo jiddwereen d’accord, fir ze 
soen, déi Leit hätten dat zegutt, vun elo un. 
Mä da kommen ëmmer d’Finanze mat an 
d’Spill: Dat ass net ze bezuelen! Aner Saachen, 
ech wëll elo net hei polemesch ginn, déi sinn 
awer ze bezuelen, och beim Militär an NATO-
Fligeren. Mä ech mengen, haaptsächlech 
d’Realitéit ass eng aner. D’Realitéit ass eng 
aner!
D’Verdeelung vun deem geschafene Méiwäert, 
vu jiddwerengem geschafen, am Privatsecteur 
an am ëffentleche Secteur, déi gëtt ëmmer méi 
ongläich. An ech brauch Iech net d’Statistike 
virzeliesen, ech brauch Iech net ze soen déi 
Rapporten, déi all Joers erauskommen, vun Ox-
fam, vun aneren Organisatiounen, vum Statec 
zu Lëtzebuerg, fir ze weisen, datt déi Iewescht 
ëmmer méi hunn an déi Ënnescht ëmmer man-
ner, an datt mer haut Situatioune kréie vun 
Aarmut, déi Ausmoossen unhuelen, déi 
iergendwann eng Kéier zu sozialen Explosioune 
wäerte féieren.
An dann zu Lëtzebuerg ass den Undeel, deen 
de Stat kritt um geschafene Räichtum, duerch-
weegs méi niddreg wéi an aneren europäesche 
Länner. Also, d’Sue si fir mech ganz kloer do ee 
Prätext, fir Austeritéitspolitik ze rechtfertegen, 
an net eng eigentlech Ursaach, fir deene Leit 
dat ze ginn, wat se zegutt hunn.
An duerfir begréissen ech, an ech hoffen, datt 
déi, déi hei sinn, dat och maachen, duerfir be-
gréissen ech den Asaz vun deene Leit, déi do-
bausse sti fir hir Cause, fir hire Beruff. Well et 
geet och drëm, et geet och ëm ee Stolz, deen 
déi Leit hu fir déi Aarbecht, déi se maachen, déi 
net einfach ass. An déi Leit, déi stinn do, fir ze 
soen: Eis Aarbecht interesséiert eis. A wann Der 
sot, datt mer dat zegutt hunn als Unerken-
nung, da gitt eis et och a maacht net just de 
Géigendeel doduerch, datt mer elo esou laang 
musse waarden!
Ech hunn an deem Sënn och eng Motioun pro-
poséiert, op déi ech herno zréckkommen, déi e 
Kompromëss soll maachen tëschent deenen 
zwou Positiounen, der Positioun vun der Re-
gierung, fir ze soen: „Neen, just de Grad an net 
den Échelon.“, an der Positioun vun deene Be-
traffenen, déi soen: „Neen, mir hätte gären 
d’Rekonstitutioun, net nëmmen, wat de Grad 
ugeet, mä och, wat den Échelon ugeet.“
An eng aner Kategorie, déi dobausse steet, dat 
ass déi vun de Chargés de cours. D’Geschicht 
vun de Chargé-de-coursen ass och eng al, ass 
och eng laang Geschicht. Déi éischt Chargé-
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de-coursen, déi agestallt gi sinn, dat war eng 
aner Kategorie wéi déi, déi elo agestallt ginn. 
Déi éischt Chargé-de-coursen, déi agestallt gi 
sinn, dat ware Leit, déi net den Diplom haten, 
déi awer gebraucht gi sinn, fir datt eis Schoul 
iwwerhaapt géif fonctionnéieren.
An ech hu laang mat deene Leit gekämpft, datt 
se d’Recht emol kriten op Existenz, datt et se 
iwwerhaapt gëtt, datt se Recht kriten op e feste 
Vertrag, datt de Secteur public an d’Schoul net 
eng aarbechtsrechtsfräi Zon wier zu Lëtze-
buerg, wéi dat jorelaang de Fall war. A mir hu 
missen op d’Geriichter goen, fir dat duerchze-
setzen. A fir e Recht ze kréien op Weiderbil-
dung. Op Weiderbildung, déi esou wäit 
gaangen ass, datt iwwer 100, 150 vun deene 
Leit haut een Diplom hunn als 
Schoulmeeschter, deen opbaut op hirer Er-
fahrung plus Weiderbildung plus Coursen an 
esou weider. Duerfir huet misse gekämpft ginn.
An och dee Kampf ass nach net fäerdeg. E gëtt 
just elo begleet vun engem zweete Kampf, an 
dat ass dee vun deene Leit, déi sech elo déi 
lescht Zäit zu Wuert gemellt hunn. Dat sinn 
déi, déi Diplomer hunn, mä déi net agestallt 
ginn an der Fonctioun, déi se net hunn (veuil-
lez lire: déi se sollten hunn).
An déi d’Diplomer hunn, fir déi Fonctioun ze 
erfëllen, mä déi net agestallt ginn an der Fonc-
tioun, déi se hunn. Aus enger Rei Ursaachen, 
iwwert déi ee ka schwätzen, mat der Kon-
sequenz, datt se emol hiren Diplom net bezuelt 
kréien! Mir haten ëmmer eng Regelung am En-
seignement, och am Postprimaire, datt jidd-
weree sengem Diplom no géif bezuelt ginn, 
mat enger klenger Verschiebung: Et ass een 
ëmmer ee Grad ënnert deem bezuelt ginn, wat 
ee krit, wann een an der Fonctioun och fonc-
tionnariséiert wier.
Een, deen en Diplom hat fir Proff ze ginn am E6, 
gouf als Chargé de cours am E5 bezuelt. Een, 
deen en Diplom hat fir E4 ze kréien, gouf als 
Chargé de cours am E3 bezuelt. Dat ass laang 
esou gemaach ginn. An ech mengen, dat hat 
och eppes Richteges. An zwar hat et dat richteg, 
datt net d’Astellung vu Leit, déi den Diplom 
hunn, mä d’Fonctioun net kréien, esou geholl 
gëtt, fir ze spueren. An dat ass awer dat, wat am 
Moment massiv geschitt am Enseignement.
An ech hat eng Question parlementaire ge-
maach, wou de Minister och drop geäntwert 
huet. Et kann een ausrechnen, datt massiv ge-
spuert gëtt, well 20, 25% vun de Leit, déi do 
schaffen, Chargé-de-coursë sinn an effektiv net 
d’Pai kréien, zwar vum Schoulmeeschter oder 
vum Proff, mä emol net déi vun hirem Diplom.
An ech mengen, datt déi Leit recht hunn. An 
ech hoffen, datt ech de Claude Adam virdrun 
och richteg verstanen hunn, wéi e gesot huet, 
hie géif dat Uleies deelen a mer géifen do-
robber zréckkommen. Dat schéngt mer eng 
ganz wichteg Saach ze sinn. Well et net ka 
sinn, datt d’Schoul spuert opgrond vun 
deenen, déi dann och nach eng Tâche hunn, 
déi méi héich ass, op déi ech elo net wëll 
agoen, well ech an där Zäit, déi ech trotzdeem 
hunn, net op alles kann agoen.
Dann d’Problematik vun der Police. Jiddweree 
vun Iech kennt d’Problematik, mä et gëtt awer 
keng Léisung offréiert. Et ginn Usätz vu Léisun-
gen offréiert, déi de Minister gesot huet. An 
ech kommen op déi ze schwätzen.
Deen éischte Punkt ass deen, datt d’Police seet: 
Mir hu Leit, déi fënnef Joer Postprimaire musse 
maachen, eng Onzième, eng Troisième, an déi 
dann hei elo op eemol an eng Carrière D1 age-
stuuft ginn, woubäi déi normal Astufung vun 
deene Leit, déi fënnef Joer Postprimaire hunn, 
eng Carrière C1 ass.
Wéi mer dat opgeworf hunn, seet de Minister 
eis, doriwwer wäert geschwat ginn. Esou wéi 
och iwwert déi zweet Saach wäert geschwat 
ginn, dat ass déi, datt d’Police an där Hisiicht 
eng Ausnahm ass, wou d’Leit bei der Police hir 
Postes à responsabilité scho besetzen, wa se de 
Substitutiounsgrad nach net hunn. An dat war 
och ëmmer een Acquis. D’Leit hunn déi Posten 
am P7 besat, net alleguer, mä hu se besat, well 
se wossten, datt se praktesch der Anciennetéit 
no de Substitutiounsgrad kriten.
Elo ginn d’Substitutiounsgraden ofgeschaaft. 
Se ginn ersat duerch Postes à responsabilité 
particulière. An et gëtt gesot, do ass de Pro-
zentsaz limitéiert. Deen ass elo emol eng Kéier 
eropgehéicht ginn, well de Problem awer uner-
kannt ass. Ob en awer duergeet, bezweifelen 
ech. Mä et gëtt haaptsächlech elo driwwer ge-
feilt, ob dee Poste à responsabilité, deen d’Po-
lice bis elo hat, ob dat dee Poste à responsabi-
lité particulière ass, deen dat neit Gesetz 
virgesäit.
Also, hei gi wierklech Hoer a siwe gespléckt, fir 
ee Problem ze ëmgoen, deen am Fong geholl 
relativ einfach ass. An de Problem ass an där 
Hisiicht einfach, wou déi Leit, déi elo schonn 
d’Poste besetzen, déi sollen d’Recht behalen, fir 
och dee Substitutiounsgrad ze kréien. An duer-

fir hu mer proposéiert an der Kommissioun, datt 
effektiv da fir d’Police déi Dispositioun vum 
Substitutiounsgrad, fir déi Leit, déi elo do sinn - 
fir déi Leit, déi elo do sinn! -, als Iwwergangsbes-
tëmmung soll bäibehale ginn. An de Minister 
huet eis gesot, do wieren d’Ver handlungen 
amgaang mam zoustännege Minister.
Ech hunn elo erausfonnt, déi Verhandlungen 
hätte mat der zoustänneger Direktioun statt-
fonnt. Déi Verhandlunge wiere gutt verlaf. Ech 
mengen, et war och elo eng Sëtzung gëschter, 
wou Der nach doriwwer geschwat hutt - de 
Minister wäert eis dat dann herno alles zielen -, 
wou d’Leit, d’Gewerkschaften zouversiichtlech 
waren, datt se d’Ënnerstëtzung hu vun hirer 
Direktioun, fir ze soen: Okay, déi Posten, déi 
Dir elo besetzt, si Postes à responsabilité, 
nämlecht wéi Postes à responsabilité particu-
lière, an déi Leit, déi sollen d’Expektativ be-
halen, fir dann effektiv och déi 15 Punkten do 
ze kréien.
Par contre, deen zweete Punkt, deen iwwert 
d’Astufung vun der Carrière D1 oder C1, ass 
bis elo net offiziell diskutéiert ginn. An do-
wéinst ass eng Conciliatioun ugefrot ginn, déi 
dat dann elo soll traitéieren, wann elo déi 
Conciliatioun ass. An d’Conciliatioun ass uge-
frot ginn, obschonn d’Police jo kee Streikrecht 
huet. Si hunn et gemaach, wëssend, datt se 
kee Streikrecht hunn, an der Hoffnung, datt do 
an der Conciliatioun verstänneg Leit sëtzen 
oder e Mediateur kënnt, dee seet: Okay, ech 
verstinn Iech, hei ass meng Propositioun.
Meng Angscht ass awer déi, datt hinne ganz 
genee dat nämlecht geschitt wéi der FEDUSE 
an der Carrière supérieure, wou och eng Me-
diatioun war doriwwer, iwwert déi Disposi-
tioun, datt een d’Expektativ huet, fir weiderze-
kommen, déi elo soll limitéiert ginn an deenen 
éischte Joren - um Ufank war gesot ginn dräi 
Joer, elo sinn et fënnef Joer - op zwee Avance-
menter. Och do, an der Mediatioun, huet de 
Mediateur gesot: „Ännert dat, wann ech gelift! 
Ännert et wann ech gelift an deem Sënn, datt 
et wuel op sechs Joer geet, dräimol!“ An esou 
weider.
A wat seet d’Regierung eis an der Kommis-
sioun, wéi mer dat wollte festschreiwen? „Mir 
erkennen d’Mediatioun awer net un.“ Esou ein-
fach ass et! A wann et esou einfach ass, dann 
ass eppes falsch hei am Stat. D’Police geet an 
eng Mediatioun, well se seet: „Mir wëllen net 
streiken - mir hu souwisou d’Recht net, fir ze 
streiken -, well mer eis op d’Mediatioun ver-
loossen.“ A parallell geet d’Regierung hin a 
seet: „Mediatioun hin oder hier, mir erkennen 
et net un, da musst Der ebe streiken.“
Also, ech fannen déi Aart a Weis, fir mat Sozial-
partner ëmzegoen, ech fannen déi Aart a Weis 
vum Respekt oder vum Netrespekt vu Streik-
prozeduren a Conciliatiounsprozeduren, déi 
fannen ech einfach relativ schappeg, muss ech 
soen!
An ech hoffen, datt d’Regierung sech et nach 
eng Kéier iwwerleet a souwuel déi Mediatioun 
mat der FEDUSE unerkennt, well de Mediateur, 
deen huet do net Partei ergraff. En huet net 
Partei ergraff! An déi aner Säit war d’accord, fir 
se unzeerkennen. An et wier nëmmen normal, 
datt d’Regierung se och géif unerkennen an 
datt déi Problematik vun der Police als 
Härtefall problematik, déi jo haut wahrschein-
lech net geléist gëtt, mä kuerzfristeg awer géif 
drop zréckkommen. Ech kommen herno a 
menge Motiounen dorobber zréck.
An dann den Enseignement: Mir hu propo-
séiert am Enseignement, fir net Rapp a Klapp 
ze kréien ënnert de Leit, datt déi Dispositioun 
iwwert d’Postes à responsabilité particulière, 
esou wéi d’Gewerkschaften dat gefrot hunn, 
datt déi net sollen do applizéiert ginn. Da gëtt 
gesot: Dat kënne mer net maachen, well se 
Partie prenante vun der Fonction publique 
sinn. Parallell gi mer awer hin, mer soen: Den 
Enseignement ass anescht, do behale mer 
Iwwergangsbestëmmungen, se behalen hir 
Graden an et si just déi nei, déi doran erakom-
men. Also hätte mer och d’Méiglechkeet ge-
hat, fir dat doten ze maachen a fir do Rapp a 
Klapp ze verhënneren.

 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administrative.- Här Pre-
sident!

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Jo.
 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-

blique et de la Réforme administrative.- Däerf 
ech den Här Turpel just drop opmierksam maa-
chen, well ech mengen, dass en e klenge Feeler 
elo gemaach huet bei senger leschter Ausso? 
Anescht wéi d’Gewerkschaften et gefrot hunn, 
et gëtt en Zousazaccord tëschent der viregter 
Regierung an där representatiivster Gewerk-
schaft aus dem Secteur vum Enseignement vun 
der Grondschoul, fir genau déi dote Postes à 
responsabilité ze definéieren. Deem misst een 
awer och Rechnung droen, wann een hei op 
der Chamberstribün schwätzt.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Ech komme 
genee op déi dote Problematik zréck, wa mer 
schwätzen iwwert d’Verhandlungsrechter am 
ëffentlechen Déngscht. Et ass léif, datt Der mer 
dat gesot hutt.

 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administrative.- Et gëtt 
deen Accord.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Jo, ech kom-
men dorobber.

 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administrative.- Okay. 
Tëschent der representatiivster Gewerkschaft 
aus dem Enseignement…

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Här 
Minister, am Moment huet just den Här Turpel 
d’Wuert.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Ech kommen 
dorobber. Ech kommen dorobber bei deem 
Punkt iwwer all déi Hallefheeten an Ongekläert-
heeten, iwwert déi ech wëll schwätzen, an do-
fir fänken ech och elo domadder un.
Dat Éischt, dat ass dat Ist-gleich-Zeichen, wat 
ëmmer gemaach ginn ass an der Vergaangen-
heet zwësche Gestion par objectif a Bewäer-
tung, wat total zweeërlee ass. Et kann een eng 
Gestion par objectif maachen, ouni mussen 
eng Bewäertung ze maachen. Et kann een eng 
Bewäertung maachen, ouni eng Gestion par 
objectif an deem Mooss ze maachen, wéi mer 
se hei wëllen.
An ech mengen, datt dat, wat déi nei Re-
gierung aus der Gestion par objectif opgrond 
vun den Awänn vum Statsrot gemaach huet, e 
Fortschrëtt ass. Net nëmmen opgrond vun den 
Awänn vum Statsrot, mä och well se iwwer-
zeegt ass, datt do wierklech iwwerdriwwe ginn 
ass an den individuelle Bewäertungen, datt do 
vill Energie géif dragestach ginn, se huet 
Kierzungen, déi sech doraus erginn, ofge-
schaaft. Mä se ass leider op hallwem Wee stoe 
bliwwen.
An ech mengen, et wier wichteg, fir dat erëm 
op d’Féiss ze setzen, an zwar an deem Sënn, 
datt et wichteg ass, datt mir am ëffentlechen 
Déngscht Leit dozou kréien, fir zesummenze-
schaffen.
Eis Verwaltunge brauchen Objektiver. An et ass 
jo dat, wat elo och festgeschriwwen ass. D’Leit 
solle kucken, gemeinsam, wat d’Viraussetzunge 
sinn, fir déi Objektiver ze erreechen. Wéi si se? 
Wat sinn d’Viraussetzungen?
Et ass natierlech dann och eng Ufuerderung un 
d’Chef-de-servicen an un de Stat, fir och déi Vi-
raussetzungen ze schafen. Wann eng Insuffi-
sance professionnelle besteet, hunn ech ëmmer 
gesot, muss ee kënne reagéieren. Mä da soll et 
Punkt sinn, da soll et fäerdeg sinn. Dat, wat elo 
gemaach gëtt mat där hallwer Bewäertung, 
wou dann awer Leit a Gespréicher an a Proze-
dure bewäert gi vun eent bis véier, dat wäert 
just dozou féieren, datt vill Leit vill Energie dra-
stiechen, fir mat den Ielebéi ze schaffen, fir 
sech schéin dohinnerzestellen amplaz fir d’Ver-
waltung ze schaffen.
Ech ginn elo net weider dorobber an, well mat 
deene 40 Minutten, déi ech hunn, mer d’Zäit 
awer fortleeft. An déi dräi Deeg Congé, déi déi 
solle kréien, déi elo wierklech gutt sinn, dat si 
grad déi, déi wahrscheinlech keng Zäit hunn, 
fir se kënnen ze huelen.
Een zweete Punkt vun Hallefheeten, dat sinn 
d’Wahlen, an ech kommen herno bei de Mo-
tiounen dorobber zréck, d’demokratesch Wah-
len am ëffentleche Secteur.
Een drëtte Punkt, dat ass d’Streikprozedur, wou 
mer ganz vill Problemer hunn an eiser Streik-
prozedur. Mir sinn engersäits iwwerreglemen-
téiert, well mer Aschränkunge maachen, déi 
net däerfte sinn, an anerersäits Rechter net un-
erkennen, déi mer missten unerkennen. An 
iwwert déi Problematik vun de Ver-
handlungsrechter am ëffentlechen Déngscht 
kommen ech da bei de Motiounen zréck, well 
d’Zäit mer soss fortleeft.
Ech wëll nach e puer Sätz soen zu der Roll vum 
ëffentlechen Déngscht. Mir hunn e gudden 
ëffentlechen Déngscht. Net iwwerall, well et 
plazeweis u Leit feelt. Net well d’Leit net wël-
len, mä well et u Leit feelt, a well déi, déi do 
sinn, sech krepéieren an och dropmaachen.
An et ginn zwou Tendenzen. Déi eng Tendenz 
ass déi, fir den ëffentlechen Déngscht un eng 
modern Gestioun, Teamaarbecht, Gruppendy-
namik, Identifikatioun mat der ëffentlecher 
 Déngschtleeschtung vu Personal a vu Bierger 
an esou weider unzepassen. Déi aner Tendenz, 
dat ass éischter déi, déi den Här Kartheiser ver-
teidegt, schlank, kleng, déi d’DP och eng Zäit 
verteidegt huet, deen neoliberalen „new public 
management“, fir ze soen, esou kleng wéi 
méiglech, esou vill wéi méiglech privatiséieren, 
wat awer schifgaangen ass. An ech ginn net op 
d’Bilanen a vun all deem, wat do schifgaangen 
ass.

An ech géif och warne virun dem Wonsch vu 
weidere Privatiséierungen. D’ëffentlech Hand 
muss ganz villes maachen, wat de Privatsecteur 
net bereet ass ze maachen, net ka maachen. 
An et kann net sinn, datt elo weider versicht 
gëtt, aus dem Transport, aus anere Beräicher, 
aus der Kannererzéiung, aus der Schoul, d’Fi-
letsstécker erauszeschneiden, wou ee ka Bonie 
maachen, an dem Stat de Rescht iwwerloossen.
Mir brauche Leit mat Statut, déi onofhängeg 
sinn, neutral sinn, jiddweree gläich behande-
len, uerdentlech bezuelt sinn. Mir brauche ge-
nuch Leit. A ville Verwaltunge feelt et u Leit, an 
ech bedaueren dat. Vill Projeten, déi missten 
ëmgesat ginn, kënnen net ëmgesat ginn, well 
d’Verwaltungen net méi nokommen, fir d’Pro-
jeten opzeschaffen oder fir se ëmzesetzen.
Mir brauche qualifizéiert Leit, net nëmmen an 
den hoheitsrechtleche Beräicher, mä am ge-
samten ëffentlechen Déngscht, deen och fir so-
zial Kohäsioun noutwendeg ass, och op lokaler 
Ebene.
Ech wëll op eppes hiweisen, wat, mengen ech, 
awer och wichteg ass, well et virdrun hei uge-
deit ginn ass, dat ass: Den ëffentlechen 
 Déngscht ass net nëmmen op fir Lëtzebuerger. 
Ëffentlechen Déngscht ass op fir all EU-Bierger. 
Et gëtt just de Moment eng Konditioun op 
deene meeschte Plazen, dat ass d’Sprooch. Do-
riwwer eraus ass den ëffentlechen Déngscht op 
fir all EU-Bierger, bis op e puer Ausnahmen. An 
déi Ausnahme sollen Ausnahme bleiwen.
An ech fäerten, datt mer do nach mussen dru 
schaffen, datt net mat deenen Ausnahmen 
iwwerdriwwe gëtt, mä datt dat Ongläich-
gewiicht, wat de Moment besteet zwëschent 
Urlëtzebuerger an Netlëtzebuerger Awunner, 
déi am ëffentlechen Déngscht schaffen, fir dat 
aus der Welt ze schafen.
Code de conduite, dorop ginn ech elo net an. 
Wat mir schéngt e wichtege Punkt ze sinn, dat 
ass den Zougang vun de Bierger zu der Verwal-
tung. Net nëmmen en Droit d’accès aux infor-
mations, wou de Premier eis en neie Gesetzes-
projet versprach huet, deen hoffentlech och 
hält, wat mer eis dovunner erwaarden, mä och 
Zesummenaarbecht.
Mir brauchen ee strukturéierten Dialog mam 
Usager an eisen ëffentleche Verwaltungen. Mir 
brauche beispillsweis e Reklamatiounsregëster, 
wou jiddwerengem seng Uleiessen, deen eppes 
mellt, wou déi wouergeholl ginn, wou déi an 
dee Regëster gesat ginn a wou mat de Perso-
nalvertrieder um Enn vum Joer ee Rapport ge-
maach gëtt iwwert d’Uleiessen an doriwwer, 
wat ënnerholl ginn ass, fir dat ze änneren.
Mir brauchen eng Diskussioun iwwert d’Vertrie-
der vum Stat an de Verwaltungsréit. Ech ginn 
elo net op d’Diskussioun an, datt d’Chamber 
nach ëmmer verheemlecht kritt, wien déi Ver-
trieder sinn, oder muss roden, wie se sinn.
Ech ginn einfach op d’Problematik an, datt ech 
mer d’Fro stellen: Ass et gutt, wann héich 
Beamten, déi wichteg Aufgaben hunn an hire 
Ministèren, wann déi elo nach e gewësse Cu-
mul vu Mandater niewebäi hunn, déi menger 
Meenung no realistesch net kënnen ausserhalb 
vun der Aarbechtszäit gemaach ginn? Brauche 
mir net d’Fonctioun vun engem Fonctionnaire 
administrateur, deen dat zu senger Aufgab ka 
maachen?
Domadder kommen ech zum Schluss vun 
deem, wat ech wollt soen. Ech hunn eng Rei 
Motioune preparéiert, op déi ech herno nach 
ze schwätze kommen.
Ech soe Merci der Kommissioun fir d’Diskus-
siounen, déi mer haten. Ech mengen, d’Diskus-
sioun an der Kommissioun huet gewisen, datt 
wann een iwwert d’Problemer schwätzt, datt 
een och zu Léisunge ka kommen. Ech bedaue-
ren, datt eng ganz Rei Léisungen elo net zréck-
behale gi sinn, déi a mengen Amendementer 
mat dra sinn.
Ech wäert awer drop halen, datt mer et fäer-
degbréngen, fir ee Bilan ze maachen. Ech hat 
dat ugekënnegt. Ech hat eng Motioun ge-
maach, wou ech gesot hunn, datt mer au fur et 
à mesure, wou sech Härtefäll géife stellen, déi 
solle léisen a spéitstens no engem Joer soll een 
dat dann iwwerschaffen.
D’CSV huet eng eege Motioun gemaach, op déi 
ech nach ze schwätze kommen, well ech se net 
richteg verstinn. D’Majoritéitsparteien hunn och 
eng eege gemaach, wou se d’Iddi iwwerholl 
hunn, grondleeënd, just op zwee Joer gesat 
hunn an au fur et à mesure Saachen erausge-
looss hunn. Ech kommen herno bei der Diskus-
sioun iwwert d’Motiounen dorobber zréck.
Dat gesot, soen ech Iech Merci an hoffen, datt 
mer bei der Diskussioun iwwert d’Amendemen-
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ter an d’Motiounen nach kënnen e klenge 
Schrack no vir maachen.

 Une voix.- Très bien!
 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Ech géif dem 

President dann och d’Motiounen an d’Amen-
dementer hei offiziell iwwerreechen.
Amendements concernant les projets de loi 
6457, 6459 et 6465
6457 - Projet de loi modifiant:
1) la loi modifiée du 16 avril 1979 fixant le statut 
général des fonctionnaires de l’État; 2) la loi mo-
difiée du 9 décembre 2005 déterminant les condi-
tions et modalités de nomination de certains 
fonctionnaires occupant des fonctions dirigeantes 
dans les administrations et services de l’État;
3) la loi du 16 avril 1979 portant réglementation 
de la grève dans les services de l’État et des éta-
blissements publics placés sous le contrôle direct 
de l’État;
4) la loi modifiée du 15 juin 1999 portant organi-
sation de l’Institut national d’administration pu-
blique;
5) la loi modifiée du 30 juin 1947 portant organi-
sation du Corps diplomatique;
6) la loi modifiée du 23 juillet 1952 concernant 
l’organisation militaire et
7) la loi modifiée du 10 août 1992 portant créa-
tion de l’entreprise des postes et télécommunica-
tions
I.- Modification de la loi modifiée du 16 
avril 1979 fixant le statut général des fonc-
tionnaires de l’État
Amendement 1 (durée du stage)
[Article 3 du projet de loi]
À l’article 3, paragraphe 3, l’alinéa b) est modi-
fié comme suit:
b) L’alinéa 3 est remplacé par la disposition sui-
vante:
«La durée du stage est de 6 mois à trois ans pour 
le stagiaire admis au stage à un poste à tâche 
complète, en fonction des besoins de formation et 
d’insertion professionnelle, dont le contenu, le dé-
roulement et la durée exacte sont fixés par règle-
ment grand-ducal et de quatre ans pour. Pour le 
stagiaire admis au stage à un poste à temps par-
tiel de cinquante pour cent ou de soixante-quinze 
pour cent d’une tâche complète, la durée du 
stage est de 9 mois à quatre ans; la durée exacte 
est fixée par le même règlement grand-ducal. 
Non obstant l’application éventuelle de l’alinéa 12 
du présent paragraphe, la durée minimale du 
stage ne peut être inférieure à deux années 6 
mois en cas de tâche complète, ni ne peut être in-
férieure à trois années 9 mois en cas de service à 
temps partiel.»
Motivation:
Les besoins de formation et d’insertion profession-
nelle ne sont nullement les mêmes pour les diffé-
rentes professions et fonctions et un stage d’une 
durée uniforme de trois années ne correspond ni 
aux besoins, ni aux réalités en la matière. Les be-
soins varient non seulement en fonction des caté-
gories et groupes, mais même à l’intérieur des 
groupes. Partant, il y a lieu d’arrêter pour chaque 
fonction la durée du stage en fonction des besoins 
réels, la durée exacte pouvant être fixée par le 
même règlement grand-ducal.
Amendement 2 (Gestion par objectifs, titre 
du chapitre)
[Article 5 du projet de loi]
L’article 5 est modifié comme suit:
Il est ajouté, entre les articles 3 et 4, un nouveau 
chapitre intitulé comme suit:
«Chapitre 2bis.- Développement professionnel du 
fonctionnaire La gestion par objectifs»
Motivation:
S’il est vrai que le développement professionnel 
du fonctionnaire fait partie de la gestion par ob-
jectifs, il est important de retenir que la gestion 
par objectifs concerne de prime abord l’adminis-
tration dans son ensemble. Il importe que chaque 
fonctionnaire se situe dans ce cadre. En ce qui 
concerne l’intitulé du chapitre, il y a lieu d’y rele-
ver l’objet principal, à savoir la gestion par objec-
tifs, et de développer la raison d’être et les consé-
quences de cet objet principal dans les dis-
positions qui s’en suivent.
Amendement 3 (Gestion par objectifs, fina-
lité)
[Article 6 du projet de loi, alinéa 1er]
À l’article 6, l’alinéa 1 est remplacé comme suit:
L’article 4 est remplacé comme suit:

«Art. 4. Le développement professionnel du fonc-
tionnaire s’inscrit dans le cadre d’un système de 
gestion par objectifs qui détermine et assure le 
suivi de la performance générale de l’administra-
tion et de la performance individuelle des agents 
qui font partie de l’administration. La gestion par 
objectifs est introduite afin de définir les missions 
et objectifs de chaque administration et service, 
de même que des agents y occupés, et de renfor-
cer l’identification des agents avec ces missions et 
objectifs en vue d’un accroissement de l’efficience 
de l’administration.»
Motivation:
Il s’agit de donner tout d’abord une définition à 
la gestion par objectifs, pour en déduire ensuite 
les conséquences et implications.
Amendement 4 (description des postes, avis 
de la représentation du personnel)
[Article 6 du projet de loi, alinéa 3]
À l’article 6, l’alinéa 3, qui devient l’alinéa 4, est 
modifié comme suit:
«La description de poste, établie par le chef d’ad-
ministration, sur avis de la représentation du per-
sonnel, si elle existe, définit les missions et les acti-
vités principales liées aux postes identifiés dans 
l’organigramme ainsi que les compétences théo-
riques, les compétences techniques et pratiques et 
les compétences sociales exigées pour l’accomplis-
sement de ces missions et activités.»
Motivation:
Dans une démarche coopérative, dans un cadre 
de dialogue social bien compris, l’avis de la repré-
sentation du personnel, si elle existe, constitue un 
avantage pour une description de poste complète, 
correcte et partagée par tout un chacun.
Pour l’inversion de la suite des alinéas 3 et 4, il 
serait utile que les dispositions concernant l’admi-
nistration dans son ensemble (à savoir le pro-
gramme de travail et l’organigramme de l’admi-
nistration, compris dans l’actuel alinéa 4) pré-
cèdent les dispositions concernant les tâches indi-
viduelles (la description de poste, contenue dans 
l’alinéa 3, de même que l’entretien individuel et le 
plan de travail individuel, contenus dans l’alinéa 
5). À cette fin l’alinéa 4 devint l’alinéa 3 et vice 
versa.
Amendement 5 (programme de travail et 
organigramme, consultation du personnel)
[Article 6 du projet de loi, alinéa 4]
À l’article 6, l’alinéa 4, qui devient l’alinéa 3, est 
modifié comme suit:
«Le chef d’administration est responsable de la 
mise en œuvre de la gestion par objectifs dans 
son administration. Le programme de travail et 
l’organigramme de l’administration sont établis 
et revus pour la période de référence par le chef 
d’administration, après consultation du personnel 
et sur avis de la représentation du personnel, si 
elle existe, et soumis à l’approbation du ministre 
du ressort. L’établissement et la révision du pro-
gramme de travail et de l’organigramme de l’ad-
ministration donnent lieu à une consultation du 
personnel afin de promouvoir le dialogue, d’éta-
blir des objectifs communs et de faire le point sur 
le travail accompli.»
Motivation:
La gestion par objectifs est une démarche coopé-
rative, s’assurant l’implication du personnel (et de 
la représentation du personnel, si elle existe), no-
tamment pour tout ce qui concerne l’administra-
tion dans son ensemble (programme de travail, 
organigramme). Évidemment, une démarche coo-
pérative ne peut s’opposer nullement à ce que ce 
soit le chef d’administration qui décide.
Dans la suite des alinéas, les dispositions concer-
nant le programme de travail et l’organigramme 
de l’administration, compris dans l’actuel alinéa 
4, doivent précéder les tâches individuelles. À 
cette fin, l’alinéa 4 devient l’alinéa 3 et vice versa.
Amendement 6 (entretien individuel, objec-
tif)
[Article 6 du projet de loi, alinéa 5]
À l’article 6, l’alinéa 5 est modifié comme suit:
«L’entretien individuel, visant de promouvoir le 
dialogue, d’établir des objectifs communs et de 
faire le point sur le travail accompli, et l’établisse-
ment du plan de travail individuel du fonction-
naire pour la période de référence suivante se dé-
roulent pendant la dernière année de la période 
de référence en cours. Pour le fonctionnaire nou-
vellement nommé, le premier entretien individuel 
et l’établissement du premier plan de travail indi-
viduel se déroulent pendant les trois premiers 
mois suivant la date d’effet de sa nomination.»
Motivation:
Il s’agit de préciser l’objet et l’objectif de l’entre-
tien individuel, à savoir: promouvoir le dialogue, 
établir des objectifs communs et faire le point sur 
le travail accompli.
Amendement 7 (entretien individuel, dérou-
lement)

[Article 6 du projet de loi, alinéa nouveau]
À l’article 6 est ajouté un nouvel alinéa libellé 
comme suit:
Les conditions et modalités, y compris le déroule-
ment et la forme des entretiens et documents qui 
découlent de la gestion par objectifs, sont arrêtées 
dans le règlement grand-ducal prévu à l’article 
1er, paragraphe 2, alinéa 3.
Motivation:
Bien que l’alinéa 3 du paragraphe 2 de l’article 
1er prévoie qu’un règlement grand-ducal puisse 
préciser les modalités d’application au personnel 
visé par le présent paragraphe des articles 4, 4bis, 
4ter et 42, donc y compris la gestion par objectifs 
prévue à l’article 4, il serait utile de préciser que 
ce règlement arrête également les modalités de 
déroulement des entretiens collectifs et individuels 
nécessaires dans le cadre de cette procédure, de 
même que la forme des documents résultant de 
cette procédure (organigramme, description de 
postes, programmes de travail de l’administration 
et, s’il y a lieu, de ses différentes unités organisa-
tionnelles, les rapports des entretiens collectifs et 
individuels, …).
Amendement 8 (système d’appréciation - à 
supprimer)
[Article 7 du projet de loi] - [Suppression de l’ar-
ticle 7 du projet de loi]
Le nouvel article 4bis concernant le système d’ap-
préciation, ajouté à la suite de l’article 4, est sup-
primé.
Motivation:
La gestion par objectifs est un défi majeur du ser-
vice public et des administrations publiques, qui 
devrait grouper toutes les ressources et forces dis-
ponibles et les réunir et dynamiser dans une vo-
lonté de réussite collective. Dans ce cadre, l’ap-
préciation individuelle, telle que prévue par le pro-
jet de loi, a un caractère et des conséquences plu-
tôt perturbateurs, parce qu’elle concentre les ef-
forts des collaborateurs sur leur situation et leur 
image individuelles, au lieu de les faire contribuer 
avec toute leur disponibilité et leurs forces sur les 
besoins collectifs, la qualité et l’image globale du 
service dont ils font partie. Ainsi, l’appréciation in-
dividuelle est pour le moins prématurée dans des 
administrations qui devraient se concentrer sur 
l’aspect collectif de leur travail, dans lequel 
chaque individu doit jouer son rôle, non pas pour 
se profiler lui-même, mais pour renforcer l’effort 
collectif. Cette façon de travailler ne devrait pas 
empêcher de venir en aide à ceux qui en ont be-
soin (article 4bis), voire de prendre les mesures et 
sanctions nécessaires en cas d’insuffisance profes-
sionnelle continue (article 42).
De toute façon les auteurs de la réforme pro-
posent d’introduire une procédure d’appréciation 
pour les fonctionnaires pouvant être nommés à 
une fonction dirigeante. Ainsi l’article 1er de la loi 
modifiée du 9 décembre 2005 déterminant les 
conditions et modalités de nomination de certains 
fonctionnaires occupant des fonctions dirigeantes 
dans les administrations et services de l’État est 
complété par un alinéa libellé comme suit: «Les 
fonctionnaires nommés à une fonction dirigeante 
énumérée à l’alinéa 2 doivent faire preuve des 
compétences de direction et d’encadrement re-
quises pour l’exercice de leurs fonctions. Ces com-
pétences font l’objet d’un système d’appréciation 
dont les conditions et modalités sont fixées par 
voie de règlement grand-ducal.» En plus, nous 
proposons d’appliquer la procédure d’apprécia-
tion pour fonctions dirigeantes également aux 
postes à responsabilité particulière.
Partant, le nouvel article 4bis peut être supprimé; 
les dispositions des autres articles en relation avec 
cet article sont à adapter en conséquence.
Amendement 9 (insuffisance professionnelle)
[Article 8 du projet de loi] - [Article 7 selon amen-
dements]
L’article 8 est modifié comme suit:
L’article 4bis est remplacé par un nouvel article li-
bellé comme suit:
«Art. 4ter 4bis. Lorsque le résultat de l’apprécia-
tion l’entretien individuel fait apparaître le niveau 
de performance 1 ou lorsque que les perfor-
mances du fonctionnaire sont insuffisantes en de-
hors des cas où le système d’appréciation s’ap-
plique, le chef d’administration déclenche la pro-
cédure d’amélioration des performances profes-
sionnelles. Au début de cette procédure, un pro-
gramme d’appui d’une durée maximale d’une an-
née est établi afin d’aider le fonctionnaire à re-
trouver le niveau de performance requis.
À la fin du programme d’appui, un rapport 
d’amélioration des performances professionnelles 
sur la base des critères du système d’appréciation 
retenus lors de l’établissement du programme 
d’appui est établi par le chef d’administration. Si 
les performances du fonctionnaire correspondent 
aux niveaux de performance 2, 3 ou 4, la procé-
dure est arrêtée. Si les performances du fonction-
naire restent insuffisantes correspondent au ni-
veau de performance 1, la procédure d’insuffi-

sance professionnelle prévue à l’article 42 est dé-
clenchée. Dans la cas contraire, la procédure est 
arrêtée.»
Motivation:
La procédure d’appréciation prévue à l’ancien ar-
ticle 4bis étant supprimée, il y a lieu d’adapter le 
mécanisme de déclenchement du programme 
d’appui et de préciser les critères de réussite et 
d’insuffisance d’un tel programme. En effet, l’en-
tretien individuel s’apprête parfaitement au 
constat d’une insuffisance professionnelle du 
fonctionnaire et à la fixation des objectifs d’un 
programme d’appui.
Amendement 10 (ordre de justification)
[Article nouveau à insérer entre l’article 15 et 16 
du projet de loi] - [nouvel article 15 selon amen-
dements]
Suite à l’article 15 est inséré un nouvel article 16, 
libellé comme suit (la numérotation des articles 
suivants est décalée en conséquence):
«L’article 16bis est modifié comme suit:
Art. 16bis. Sans préjudice des dispositions de l’ar-
ticle 44(*) ci-dessous, et en cas de manquement 
présumé du fonctionnaire à ses devoirs, le chef 
d’administration ou son délégué peut lui adresser 
un ordre de justification dans les conditions et se-
lon les modalités à fixer par règlement grand-du-
cal.»
(*) «Art. 44. Tout manquement à ses devoirs au sens du 
présent statut expose le fonctionnaire à une sanction 
disciplinaire, sans préjudice de l’application éventuelle 
d’une sanction pénale.»

Motivation:
L’ordre de justification est une des nouveautés im-
portantes introduites par la loi du 19 mai 2003. 
L’ordre de justification permet au fonctionnaire de 
se justifier et d’expliquer un comportement pré-
sumé fautif, et permet au chef d’administration 
(ou à son délégué) de décider de la suite en 
connaissance de cause. Or, en réalité, cette dispo-
sition est souvent interprétée dans le sens qu’un 
ordre de justification empêcherait une sanction 
plus sévère que celle de l’avertissement, de la ré-
primande ou de l’amende ne dépassant pas le 
cinquième d’une mensualité brute du traitement 
de base. Afin d’éliminer toute ambigüité en la 
matière, il est proposé de retenir qu’un ordre de 
justification soit adressé au fonctionnaire dans 
tous les cas où celui-ci est présumé avoir manqué 
à ces devoirs. Les quelques situations précises, où 
un tel ordre de justification ne serait pas possible 
ou ne fait plus de sens, pourraient être réglées par 
le règlement grand-ducal prévu par cet article.
En plus, il y a lieu de préciser dans cet article que 
la présomption d’un manquement suffit pour 
adresser un ordre de justification, le manquement 
effectif ne pouvant être retenu qu’en fin de procé-
dure.
Amendement 11 (dispense de service pour 
formation - remboursement éventuel)
[Article 16 du projet de loi]
L’ancien article 16 est modifié comme suit:
«L’alinéa 3 du nouvel article 19ter est modifié 
comme suit:
Pendant la dispense de service, le fonctionnaire 
continue de bénéficier intégralement de son trai-
tement. Au cas où il quitte, pour quelque raison 
que ce soit, son service auprès de l’État moins de 
dix ans après l’octroi de la dispense de service, il 
doit rembourser à l’État un quart du le traitement 
correspondant à la dispense de service qu’il a tou-
ché, calculé proportionnellement au temps qui 
manque pour atteindre dix années.»
Motivation:
Selon l’article 19ter, le fonctionnaire qui désire 
s’inscrire à un cycle d’études pouvant conduire à 
une qualification supplémentaire peut se voir ac-
corder par le ministre, sur avis du ministre de res-
sort, une dispense de service pour pouvoir partici-
per aux cours et examens de ce cycle d’études. 
Pour pouvoir bénéficier de la dispense de service, 
le fonctionnaire doit remplir plusieurs conditions, 
à savoir: a) avoir au moins dix années de service 
depuis la date de sa nomination, b) s’inscrire à un 
cycle d’études en relation avec ses attributions et 
missions ou dans d’autres domaines susceptibles 
de promouvoir son développement professionnel 
auprès de l’État et c) avoir épuisé le congé indivi-
duel de formation.

Les conditions pour pouvoir bénéficier d’une telle 
dispense de service sont restrictives. Partant, il 
nous semble exagéré qu’un fonctionnaire, qui 
remplit toutes ces conditions et qui réussit néan-
moins un cycle d’études complet conduisant à 
une qualification supplémentaire, devrait rem-
bourser une somme aussi énorme, lorsqu’il désire 
changer d’employeur ou bien s’installer comme 
indépendant. Un rédacteur, par exemple, ayant 
bénéficié pendant 4 années d’une dispense de 
service de 8 heures par semaine pour réussir son 
baccalauréat, serait contraint, au cas où il quitte 
l’administration 2 années après la réussite de son 
baccalauréat (soit 6 années après le début de la 
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dispense) de rembourser à l’État les 6/10es de 4 
fois un cinquième de son traitement annuel!

Tout en comprenant la motivation du rembourse-
ment prévu, il serait utile de tempérer cette 
«dette» en la réduisant à un quart de ce qui est 
prévu par le projet de loi, afin de ne pas trop gre-
ver les chances de réussite professionnelle du pos-
tulant.

Amendement 12 (congé de reconnaissance)

[Article 18 du projet de loi, paragraphe 1er sous 
b)]

À l’ancien article 18, le paragraphe 1 b) concer-
nant «le congé de reconnaissance» est supprimé.

Motivation:

Suite à la suppression du système d’appréciation, 
le congé de reconnaissance n’a plus de raison 
d’être. Par contre la procédure d’insuffisance pro-
fessionnelle garde toute sa valeur.

Amendement 13 (congé de récréation - reste 
lors de la cessation des fonctions)

[Article 18 du projet de loi, paragraphe 2]

À l’ancien article 18, le paragraphe 2 est modifié 
comme suit:

«La première phrase du nouveau paragraphe 5 
de l’article 28 est modifiée comme suit:

5. Si, au moment de la cessation de ses fonctions 
au service de l’État, le fonctionnaire n’a pas pu 
bénéficier du congé de récréation qui lui est dû 
pour les quinze mois précédant cette cessation 
l’année en cours et celui qu’il a dû reporter des 
années précédentes pour des raisons de service, la 
rémunération correspondant au congé non en-
core pris lui est versée au moment de son départ 
sous forme d’une indemnité non pensionnable. Le 
congé de récréation relatif à l’année de la cessa-
tion des fonctions n’est indemnisé que propor-
tionnellement à la durée d’activité de service de 
l’année en cours, toute fraction de congé étant 
arrondie à l’unité supérieure.

Pour le calcul de l’indemnité, sont pris en compte 
le traitement de base, l’allocation de famille, les 
primes payées périodiquement et l’allocation de 
fin d’année.

Cette rémunération ne compte pas pour l’applica-
tion des règles anti-cumul des différents régimes 
de pension.»

Motivation:

La première modification proposée concerne les si-
tuations où un report de congé, dont le fonction-
naire n’a pas pu bénéficier pour des raisons de ser-
vice, est dû pour des périodes situées avant les 
quinze mois précédant la cession des fonctions.

La deuxième modification propose de supprimer 
la proratisation du congé relatif à l’année de la 
cessation, une mesure du «paquet d’avenir» uni-
latérale du gouvernement, non négociée au préa-
lable avec les partenaires sociaux. En plus, cette 
mesure est disproportionnée par rapport à 
d’autres mesures qui pourraient être prises pour 
établir, à moyen terme, les finances de l’État.

Amendement 14 (congé pour travail à mi-
temps - interdiction d’autres activités)

[Article 27 du projet de loi]

À l’ancien article 27 est ajouté un paragraphe 6° 
libellé comme suit:

«Dans l’article 31 concernant le „congé pour tra-
vail à mi-temps“ le paragraphe 6 est supprimé:

6. Le fonctionnaire bénéficiaire d’un congé pour 
travail à mi-temps visé par le présent article ne 
peut exercer pendant la durée de ce congé, au-
cune activité lucrative au sens de l’article 14 pa-
ragraphe 5 ci-dessus.» «Cette interdiction ne 
s’applique pas lorsque le congé est accordé pour 
des raisons professionnelles.»

Motivation:

Pour concilier l’éducation d’un enfant avec la vie 
professionnelle, ou bien pour des raisons person-
nelles ou familiales (par exemple s’occuper d’un 
membre de la famille), il devrait être possible qu’un 
fonctionnaire puisse travailler à mi-temps et exer-
cer une activité commerciale, artisanale ou indus-
trielle, une profession libérale ou une activité rému-
nérée du secteur privé de quelques heures (par 
exemple pour donner des cours,…), à condition d’y 
être autorisé par le ministre du ressort (sur avis 
préalable conforme du ministre) tel que prévu par 
l’article 14 paragraphe 5. La disposition telle quelle 
est modifiée dans le projet de loi actuel et ne per-
met une telle activité que pour des raisons profes-
sionnelles et non pas pour des raisons personnelles 
et familiales ou pour élever un ou plusieurs enfants 
à charge de moins de quinze ans.

Amendement 15 (représentation du person-
nel - élection démocratique)

[Article 32 du projet de loi]

L’ancien article 32 est remplacé comme suit:

«À l’article 36 le 1er et le 2e alinéa du paragraphe 

3 sont remplacés par les paragraphes 3 à 15 sui-
vants:
3. Les associations professionnelles au sein des 
administrations, services et établissements de 
l’État peuvent être agréées par un arrêté du mi-
nistre du ressort comme représentation du per-
sonnel au nom duquel elles agissent.
Par association professionnelle au sens du présent 
article on entend tout groupement constitué en 
conformité avec la loi du 21 avril 1928 sur les as-
sociations sans but lucratif et les établissements 
d’utilité publique, qui a pour but exclusif la dé-
fense des intérêts professionnels de la carrière 
pour laquelle il est représentatif et au nom de la-
quelle il agit.
3. Dans chaque administration et établissement 
de l’État, il est institué une représentation du per-
sonnel.
4. Sans préjudice des dispositions ci-après, les 
règles concernant la désignation, la composition 
et le fonctionnement des représentations du per-
sonnel sont fixées par règlement grand-ducal.
5. Le nombre des membres des représentations 
du personnel est fixé en raison de l’effectif total 
des fonctionnaires dans chaque administration et 
établissement de l’État en service au premier jan-
vier précédant l’élection des représentations.
Sont comptés pour la fixation de l’effectif total:
a) les fonctionnaires en activité de service;
b) les fonctionnaires en service provisoire;
c) les vacances de poste telles qu’elles sont défi-
nies par la législation sur les traitements;
d) les employés bénéficiant du statut d’employé 
de l’État.
6. Le nombre des membres effectifs des représen-
tations du personnel est fixé à:
1 pour un effectif total ne dépassant pas 25
2 pour un effectif total de 26 à 50
3 pour un effectif total de 51 à 75
4 pour un effectif total de 76 à 100
5 pour un effectif total de 101 à 200.
Pour un effectif total supérieur à deux cents, le 
nombre des membres effectifs est augmenté de 
un pour chaque tranche entière supplémentaire 
de cent.
Si le nombre de l’effectif total est supérieur à 
1001, il y aura un délégué supplémentaire pour 
chaque tranche de 400 fonctionnaires.
7. Le nombre des membres suppléants est égal à 
celui des membres effectifs.
8. Les membres des représentations du personnel 
sont élus au scrutin secret et suivant le système 
proportionnel.
9. Sont électeurs tous les fonctionnaires, fonction-
naires en service provisoire et employés bénéfi-
ciant du statut d’employé de l’État en service de-
puis au moins six mois au jour de l’élection.
Sont éligibles tous les fonctionnaires nommés à 
titre définitif âgés de plus de vingt et un ans et en 
service depuis plus d’une année au jour de l’élec-
tion. Sont également éligibles les employés bénéfi-
ciant d’un statut d’employé de l’État depuis plus 
de deux ans et âgés de vingt et un an au jour de 
l’élection.
10. Le mandat des membres des représentations 
du personnel est de cinq ans. Il est renouvelable. 
La perte des conditions d’éligibilité entraîne la 
perte du mandat.
11. En cas de vacance de mandat, pour quelque 
raison que ce soit, le mandat d’un membre effec-
tif est achevé par le membre suppléant en rang 
utile.
En cas de vacance d’un mandat de délégué sup-
pléant, les candidats non élus accéderont au 
mandat de membre suppléant dans l’ordre de 
leur résultat au scrutin.
12. S’il n’y a plus de suppléant il est procédé à 
des élections complémentaires.
Ces élections n’ont pas lieu si la vacance a lieu 
moins de six mois avant le renouvellement or-
dinaire des représentations.
Les membres élus aux élections complémentaires 
achèvent le mandat de ceux qu’ils remplacent.
13. Nul ne peut être mandataire pour plus d’un 
candidat.
14. Les listes de candidats sont déposées par les 
organisations représentatives des fonctionnaires 
de l’État ou par mandataire désigné par un 
nombre de présentants double de celui des 
membres effectifs à élire, ensemble avec une dé-
claration d’acceptation des candidats.
Est considéré comme organisation au sens de la 
présente loi tout groupement professionnel 
pourvu d’une organisation interne, qui a pour but 
la défense des intérêts professionnels et qui repré-
sente le personnel de l’État.
Est considérée comme organisation représentative 
des fonctionnaires de l’État celle qui se signale par 

le nombre important de ses affiliés, par ses activi-
tés et par son indépendance.
Nul ne peut être présentant pour plus d’une liste.
Les représentants doivent posséder la qualité 
d’électeur au jour du dépôt de la liste.
Aucun candidat ne peut en même temps être pré-
sentant.
15. Toute déclaration de candidature ou d’accep-
tation contient l’engagement de ne pas retirer sa 
candidature avant le scrutin.»
Motivation:
La liberté syndicale repose sur la liberté d’adhérer 
au syndicat de son choix. Cette liberté implique 
également le droit de ne pas se syndiquer. Un 
syndicat ou un groupement professionnel ne peut 
représenter que ses propres membres. Une délé-
gation ou représentation du personnel est censée 
représenter tous les membres du personnel, indé-
pendamment du fait qu’il soit membre d’un syn-
dicat ou d’une association professionnelle, ou 
non. Partant, les représentants ou délégations du 
personnel sont élus par tous les membres du per-
sonnel. Tel est le cas dans toutes les entreprises 
du secteur privé, dans le secteur communal, au-
près de la SNCFL et autres (à partir d’un certain 
nombre de membres du personnel, qui est géné-
ralement de 15). Tel n’est pas le cas dans le sec-
teur étatique proprement dit, c’est-à-dire dans les 
administrations de l’État et les établissements pu-
blics de l’État, où jusqu’ici toute association pro-
fessionnelle au sein des administrations, services 
et établissements de l’État, qui a pour but exclusif 
la défense des intérêts professionnels de la car-
rière (resp. sous-groupe de traitement) pour la-
quelle elle est représentative, peut être agréée par 
un arrêté du ministre du ressort comme représen-
tation du personnel au nom duquel elle agit. 
Ainsi, un membre du personnel qui n’est pas or-
ganisé dans une association professionnelle 
agréée ne peut élire son représentant du person-
nel. Ceci est contraire aux principes des libertés 
syndicales et des conventions de l’OIT y relatives, 
reconnues par le Grand-Duché du Luxembourg.
Afin de remédier à cette injustice, il est proposé de 
procéder à l’avenir à des élections démocratiques 
de représentations du personnel au sein des ad-
ministrations de l’État et des établissements pu-
blics sous le contrôle de l’État, où chaque membre 
puisse participer, indépendamment de son adhé-
sion syndicale. Les dispositions remplaçant celles 
du 1er et du 2e alinéa du paragraphe 3 de l’article 
36 sont calquées sur celles pour l’élection des dé-
légations dans le secteur privé et dans le secteur 
communal. La seule dérogation aux dispositions 
du secteur privé et du secteur communal concerne 
le mode d’élection, par rapport auquel il est pro-
posé de procéder dans tous les cas par le système 
proportionnel afin de faciliter le dépôt des listes et 
l’identification de candidats appartenant à une 
organisation professionnelle.
Amendement 16 (délégation de service)
[Article nouveau à insérer entre l’article 32 et 33 
du projet de loi] - [Article 33 nouveau selon 
amendements]
Après l’ancien article 32 est inséré un nouvel ar-
ticle devenant l’article 33 renuméroté et ayant la 
teneur suivante:
«Art. 33. Suite à l’article 36 est introduit un nou-
vel article 36.-1. libellé comme suit (suite aux 
autres modifications prévues ci-dessous, l’ancien 
article 36.-1. devient l’article 36.-4):
Art. 36.-1. Dans les administrations où il existe 
des unités organisationnelles distinctes et nette-
ment déterminées, comptant un effectif de plus 
de cinquante, il sera procédé dans ces services à 
l’élection d’une délégation du personnel dénom-
mée délégation de service.
Sous réserve du fait que les électeurs et candidats 
doivent faire partie du service en question au jour 
du dépôt des candidatures, toutes les dispositions 
de l’article qui précède sont applicables aux délé-
gations de service.»
Motivation:
À l’égard des délégations de service dans le sec-
teur privé et dans le secteur communal, dans 
chaque unité opérationnelle distincte et nette-
ment déterminé dans l’organigramme de l’admi-
nistration, avec un effectif de plus de cinquante, 
sera élue une délégation de service. Par déroga-
tion au secteur communal, où le responsable de 
l’administration (en l’occurrence le collège des 
bourgmestre et échevins) peut décider d’accepter 
l’élection d’une telle délégation de service ou non, 
cette prérogative - pour des raisons d’équité entre 
les différentes administrations et dans un souci 
d’efficience - n’est pas accordée aux responsables 
des administrations de l’État et établissements 
publics de l’État; l’élection d’une délégation de 
service dans une telle unité organisationnelle dé-
passant un effectif de cinquante sera obligatoire.
Amendement 17 (représentation du person-
nel, missions)

[Article nouveau à insérer entre l’article 32 et 33 
du projet de loi] - [Article 34 nouveau selon 
amendements]
Après le nouvel article 33 renuméroté est inséré 
un nouvel article devenant l’article 34 renuméroté 
et ayant la teneur suivante (la numérotation des 
anciens articles 33 à 79 recule en conséquence):
«Art. 34. À l’article 36, paragraphe 3, les alinéas 
3 et suivants sont modifiés comme suit:
„Art. 36.-2. La Les représentations du personnel a 
ont pour mission de sauvegarder, de défendre et 
de promouvoir les intérêts du personnel qu’elles 
représentent.
Elles sont appelées:
- de à se prononcer, dès le stade de l’élaboration, 
sur les modifications à apporter au régime de ser-
vice du personnel de l’administration qu’elles re-
présentent ainsi qu’aux règlements relatifs à l’or-
ganisation et au fonctionnement des services;
- à présenter à l’employeur les réclamations, indi-
viduelles ou collectives, dont elles sont saisies de 
la part du personnel;
- à collaborer à la prévention et l’aplanissement 
des différends individuels ou collectifs pouvant 
surgir entre l’administration qu’elles représentent 
et son personnel;
- à donner leur avis dans les questions d’organi-
sation de service;
- de à promouvoir la formation et le perfectionne-
ment professionnels;
- de à donner leur avis et à formuler des proposi-
tions relatives sur les questions ayant trait à 
l’amélioration des conditions de travail, à l’orga-
nisation, la restructuration et la rationalisation 
des services;
- de à proposer des mesures de sécurité et de pré-
vention des accidents;
- d’à exercer devant les juridictions civiles ou ad-
ministratives les droits reconnus à la victime 
d’une discrimination en ce qui concerne des faits 
constituant une violation „des articles 1bis et 
1ter“ portant un préjudice direct ou indirect aux 
intérêts collectifs qu’elles ont pour objet de dé-
fendre en vertu de leur objet statutaire, même si 
elles ne justifient pas d’un intérêt matériel ou mo-
ral.
Toutefois, et concernant la mission définie à l’ali-
néa 3 2 dernier tiret, quand les faits auront été 
commis envers des fonctionnaires considérés indi-
viduellement, la représentation du personnel ne 
pourra exercer par voie principale les droits recon-
nus à la victime d’une discrimination qu’à la con-
dition que ces fonctionnaires déclarent expressé-
ment et par écrit ne pas s’y opposer.
Aucun fonctionnaire ne peut être empêché d’ac-
cepter un mandat au sein de la représentation du 
personnel, ni être restreint dans sa liberté d’y 
exercer sa mission, ni être lésé dans ses droits sta-
tutaires pour ces motifs.
La représentation du personnel désigne en son 
sein un délégué à l’égalité entre femmes et 
hommes prévu à l’article 36-1 de la présente loi.
Un calendrier d’entretiens réguliers est établi an-
nuellement et d’un commun accord entre la re-
présentation du personnel et la direction d’une 
administration.
Les modalités d’exécution des dispositions prévues 
au présent article sont fixées par règlement 
grand-ducal.“»
Motivation:
Il s’agit d’adapter l’évolution des missions de la 
représentation du personnel aux évolutions en la 
matière, tel qu’il a été le cas pour celles du secteur 
communal.
Amendement 18 (représentation du person-
nel - attribution du comité mixte)
[Article nouveau à insérer entre l’article 32 et 33 
du projet de loi] - [Article 35 nouveau selon 
amendements]
Après le nouvel article 35 renuméroté est inséré 
un nouvel article devenant l’article 36 renuméroté 
et ayant la teneur suivante (la numérotation des 
articles suivants est adaptée en conséquence):
«Art. 35. Suite au nouvel article 36.-2. est inséré 
un nouvel article 36.-3. libellé comme suit:
36.-3. Dans les administrations de l’État et les 
établissements publics de l’État, qui ont un effectif 
total égal ou supérieur à cent cinquante au sens 
de l’article 36 paragraphe 5, les représentations 
du personnel sont compétentes pour toutes les 
questions prévues au Chapitre III du Livre IV, Cha-
pitre II, articles 423.-1. à 423.-6. concernant les 
attributions des comités mixtes et qui ne sont pas 
couvertes par l’article 36.-2.
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Les modalités d’exécution des dispositions prévues 
au présent article sont fixées par règlement 
grand-ducal.»
Motivation:
La législation luxembourgeoise exige que des co-
mités mixtes d’entreprise soient constitués dans 
toutes les entreprises industrielles, artisanales et 
commerciales du secteur privé établies sur le terri-
toire luxembourgeois et y occupant habituelle-
ment 150 salariés au moins au cours des 3 der-
nières années. Les attributions des comités mixtes 
couvrent un certain nombre de questions qui ne 
tombent pas sous l’attribution des délégations du 
personnel. Font partie des questions prises en 
compte par les comités mixtes, non seulement en 
cas de crise, plus rares dans le secteur public, 
beaucoup de domaines concernant la marche 
normale de l’entreprise ou de l’administration. 
Pour la bonne gestion des entreprises publiques, il 
serait utile de ne pas priver le secteur public des 
moyens de cogestion en cause. Comme il est de 
toute façon prévu d’abolir les comités mixtes pro-
prement dits dans le secteur privé et de transférer 
leurs attributions directement aux délégations du 
personnel, rien ne devrait s’opposer à conférer dès 
à présent aux représentations du personnel les at-
tributions en question, pour autant qu’elles ne 
soient pas encore couvertes par les dispositions 
actuelles.
Amendement 19 (insuffisance profession-
nelle - conséquences)
[Article 36 du projet de loi] - [Article 39 selon 
amendements]
À l’article 36 [du projet de loi], l’alinéa 1 est mo-
difié comme suit:
«Art. 42. 1. Lorsqu’un rapport d’amélioration des 
performances professionnelles prévu au chapitre 
2bis fait apparaître le niveau de performance 1, 
que les performances du le fonctionnaire restent 
insuffisantes, celui-ci fait l’objet de la procédure 
d’insuffisance professionnelle, dans les conditions 
et modalités précisées ci-dessous, et pouvant 
conduire au déplacement, à la réaffectation ou, 
en cas de refus caractérisé de contribuer à une 
amélioration des performances, à la révocation.»
Motivation:
Il s’agit d’adapter l’article en question suite à la 
suppression de la procédure d’appréciation, tout 
en tenant compte de l’insuffisance professionnelle 
suite à l’établissement du programme d’appui 
prévu à l’article 4bis. À cette fin, le cas de «niveau 
de performance 1» est remplacé par celui où «les 
performances du fonctionnaire restent insuffi-
santes».
III.- Modification de la loi du 16 avril 1979 
portant réglementation de la grève dans les 
services de l’État et des établissements pu-
blics placés sous le contrôle direct de l’État
Amendement 20 (organisations syndicales - 
représentativité)
[Article 55 du projet de loi] - [Article 58 selon 
amendements]
L’ancien article 55 est complété par un nouvel pa-
ragraphe 2°; le paragraphe 2 devient le para-
graphe 3°:
«Le paragraphe 2 est modifié comme suit:
2. Est considéré comme organisation syndicale au 
sens de la présente loi tout groupement profes-
sionnel pourvu d’une organisation interne, qui a 
pour but la défense des intérêts professionnels et 
qui représente exclusivement du personnel de 
l’État et des établissements publics placés sous le 
contrôle direct de l’État.
Est considérée comme organisation syndicale la 
plus représentative sur le plan national ou pour le 
secteur concerné, celle qui se signale par le 
nombre important de ses affiliés, par ses activités 
et par son indépendance.»
Motivation:
Il s’agit de ne pas exclure une organisation syndi-
cale qui représente du personnel de l’État ou d’éta-
blissements publics de l’État à côté du personnel 
d’autres secteurs. Une telle exclusion serait discri-
minatoire au sens de la liberté syndicale. En effet, 
le fait d’adhérer librement à une organisation syn-
dicale qui représente exclusivement ou non du per-
sonnel de l’État ou d’établissements publics de 
l’État ne doit faire aucune différence quant aux 
droits de ces organisations syndicales pour déclen-
cher une procédure de conciliation ou pour déposer 
un préavis de grève.
Amendement 21 (recours à la grève - préavis)
[Article 56 du projet de loi] - [Article 59 selon 
amendements]
L’ancien article 56 est modifié comme suit:
«À l’article 3 l’alinéa 1er est complété comme suit:

Art. 3. Lorsqu’en cas d’échec de la procédure de 
conciliation et, le cas échéant, de la médiation, le 
personnel décide de recourir à la grève, la cessa-
tion concertée du travail doit être précédée d’un 
préavis écrit. La décision de recourir à la grève 
peut intervenir également, soit à partir de la 6e 
semaine suivant la demande de médiation, soit 
au moment où l’autorité publique s’apprête à 
prendre une décision dans un litige en cours de 
médiation et doit intervenir dans un délai de six 
mois au plus tard à partir de l’échec de la procé-
dure de conciliation ou, le cas échéant, de la mé-
diation.»
Motivation:
S’il est utile de réserver la décision et le déclenche-
ment d’une grève au cas où la procédure de 
conciliation et, le cas échéant, de la médiation, 
est un échec, il y a lieu de permettre également 
aux organisations syndicales concernées de recou-
rir à une grève et au personnel de participer à une 
grève dans tous les cas où la procédure de média-
tion dépasse le délai de 6 semaines, sans pour 
autant mettre fin à cette procédure de médiation, 
soit au moment où l’autorité publique s’apprête à 
prendre une décision dans un litige en cours de 
médiation.
Amendement 22 (grève - prolongation)
[Article nouveau à insérer après l’article 56 du 
projet de loi] - [Article 60 selon amendements]
Suite à l’ancien article 56 [du projet de loi] est in-
séré un nouvel article 57 [60] libellé comme suit:
«Art. 60. 1° À l’article 3 le 2e alinéa est modifié 
comme suit:
„Le préavis doit émaner de l’organisation ou des 
organisations syndicales désignées à l’article 2. II 
doit parvenir au Président du Gouvernement, Mi-
nistre d’État, dix jours avant le déclenchement de 
la grève. Il indique les motifs, le lieu, la date, 
l’heure du début ainsi que la durée envisagée de 
la grève envisagée. Il ne peut pas se cumuler avec 
un autre préavis de grève.“
2° L’article 3 est complété par un 3e alinéa libellé 
comme suit:
„En cas de prolongation de la grève au-delà de la 
durée envisagée, l’organisation ou des organisa-
tions syndicales ayant déposé le préavis en infor-
ment le Président du Gouvernement, Ministre 
d’État, au plus tard 12 heures avant la suite de la 
grève.“»
Motivation:
Le droit de prolonger une grève n’ayant trouvé 
d’issue acceptable pour le personnel concerné, de-
vrait être légalement possible.
Amendement 23 (grève - restrictions)
[Article nouveau à insérer après l’article 56 du pro-
jet de loi] - [Article 61 selon amendements]
Il est inséré un nouvel article 61 libellé comme suit:
«Art. 61. L’article 4 est modifié comme suit:
Art. 4. 1. En cas de cessation concertée de travail 
des personnels visés par l’article 1er, l’heure de 
cessation et celle de reprise du travail ne peuvent 
être différentes pour les diverses catégories ou 
pour les divers membres du personnel intéressé.
2. Des arrêts de travail affectant par échelonne-
ment successif ou par roulement concerté les di-
vers secteurs ou les diverses catégories profession-
nelles d’un même service ou établissement ou les 
différents services ou établissements d’un même 
organisme ne peuvent avoir lieu.
3. Des cessations concertées de travail qui n’ont 
pas pour objet exclusif la défense des intérêts pro-
fessionnels, économiques ou sociaux sont inter-
dites.
4. Les cessations de travail qui sont accompa-
gnées, soit d’actes de violence contre les per-
sonnes, soit d’actes portant atteinte aux biens, 
soit d’entraves à la liberté du travail, sont illégales 
dans le chef des auteurs de ces actes. L’arrêt du 
fonctionnement d’une entreprise ou d’une partie 
de l’entreprise pour cause de grève ne peut être 
considéré comme entrave à la liberté du travail 
pour quiconque ne participe pas à la grève.
Pendant la grève, les représentants des organisa-
tions syndicales qui ont déposé le préavis de grève 
et la direction se concertent quotidiennement afin 
de rechercher dans tous les cas des solutions sus-
ceptibles de tenir compte tant des intérêts du per-
sonnel que des intérêts du service et du public.»
Motivation:
Les dispositions supprimées concernent des res-
trictions exagérées aux libertés syndicales et du 
droit de grève. Ceci concerne aussi bien les grèves 
tournantes que les grèves échelonnées. En plus, il 
s’agit d’éviter toute confusion par rapport à la 
notion d’entrave à la liberté du travail. Ainsi, il est 
évident qu’un membre du personnel qui ne parti-
cipe pas à la grève puisse entrer dans son entre-
prise; par contre le fait qu’il ne saura effectuer ses 
tâches normales à cause de l’interruption du fonc-
tionnement de l’entreprise ou d’une partie de 
l’entreprise pour cause de grève ne pourrait pas 
être considéré entrave à la liberté du travail.

Par contre, aucune disposition concernant le diffé-
rend pendant la grève n’est prévue actuellement. 
À cette fin, il serait utile d’y prévoir les dispositions 
régissant la relation de la représentation du per-
sonnel et le chef de l’administration, à savoir que 
«la représentation du personnel et la direction 
sont tenues de rechercher dans tous les cas des 
solutions susceptibles de tenir compte tant des in-
térêts du personnel que des intérêts du service et 
du public». À cette fin, il serait utile qu’ils se 
concertent quotidiennement, même pendant une 
grève de plusieurs jours.
Amendement 24 (grève générale ou inter-
sectorielle et grève de solidarité)
[Article nouveau à insérer après l’article 56 du 
projet de loi] - [Article 62 selon amendements]
Il est inséré un nouvel article 62 libellé comme 
suit:
«Art. 62. L’article 4 est complété d’un nouveau 
paragraphe 5:
„5. En cas de grève généralisée et intersectorielle, 
déclenchée par une ou plusieurs organisations 
syndicales représentatives au niveau national, de 
même que pour les grèves de solidarité, l’article 2 
et l’article 3, 1er alinéa, ne sont pas applicables. 
Dans ces cas, le délai prévu au 2e alinéa de l’ar-
ticle 3 (*) est de 24 heures et la disposition de la 
dernière phrase de cet alinéa (**) n’est pas appli-
cable.“»
(*) «II doit parvenir au Président du Gou-
vernement, Ministre d’État, dix jours avant le dé-
clenchement de la grève.»
(**) «Il ne peut pas se cumuler avec un autre pré-
avis de grève.»
Motivation:
Il s’agit de permettre au personnel de l’État de 
participer à des grèves générales pour lesquelles 
leurs organisations syndicales n’ont pas pu inten-
ter une procédure de conciliation.
6459 - Projet de loi fixant le régime des traite-
ments et les conditions et modalités d’avance-
ment des fonctionnaires de l’État
Amendement 1 (computation de la période 
de stage)
À l’article 5, l’alinéa 1er du paragraphe (1) est 
modifié comme suit:
«Art. 5. (1) Lorsque le fonctionnaire obtient une 
nomination définitive au grade de début de son 
sous-groupe de traitement ou à un autre grade 
en application de l’article 4 ci-dessus, les périodes 
passées avant cette nomination, abstraction faite 
des périodes de stage prévues à l’article 2 de la loi 
modifiée du 16 avril 1979, lui sont bonifiées pour 
le calcul de son traitement initial dans les condi-
tions et selon les modalités suivantes:»
Motivation:
Il est proposé que les périodes de stage soient do-
rénavant bonifiées pour le calcul du traitement 
initial. En effet, la période de stage fait partie inté-
grante de l’expérience professionnelle à prendre 
en compte pour le calcul du traitement de début 
de carrière. En plus, au cas où la computation fe-
rait abstraction des périodes de stage, les nou-
veaux fonctionnaires subiraient une diminution 
jusqu’à 9% de leur traitement initial par rapport 
aux dispositions actuellement en vigueur.
Amendement 2 (majoration d’indice)
L’article 7 est complété d’un 2e alinéa libellé 
comme suit:
«Toutefois, un an après avoir atteint un échelon 
d’un grade sur base de l’alinéa 1er ci-dessus, le 
fonctionnaire bénéficie d’une majoration de l’in-
dice. Cette majoration est équivalente à la moitié 
arrondie à l’unité supérieure de la différence entre 
l’indice correspondant à l’échelon actuel et l’in-
dice de l’échelon suivant (le cas échéant allongé 
ou majoré lui-même en application de la présente 
loi).»
Motivation:
Il s’agit de la disposition concernant la majora-
tion d’indice inscrite dans la législation actuelle, 
par rapport à laquelle nous ne voyons aucune uti-
lité de l’abolir.

Amendement 3 (procédure d’appréciation 
pour majoration)
À l’article 16, paragraphe (1), l’alinéa 1er est 
complété comme suit:

«Les fonctionnaires nommés à un poste à respon-
sabilité particulière ou bien à une fonction diri-
geante énumérée à l’alinéa 2 de la loi modifiée du 
9 décembre 2005 déterminant les conditions et 
modalités de nomination de certains fonction-
naires occupant des fonctions dirigeantes dans les 
administrations et services de l’État, doivent faire 
preuve des compétences de direction et d’enca-
drement requises pour l’exercice de leurs fonc-
tions. Ces compétences font l’objet d’un système 
d’appréciation dont les conditions et modalités 
sont fixées par voie de règlement grand-ducal.»

Motivation:

Dans le cadre de la réforme des carrières et traite-
ments, l’article 1er de la loi modifiée du 9 dé-
cembre 2005 déterminant les conditions et mo-
dalités de nomination de certains fonctionnaires 
occupant des fonctions dirigeantes dans les admi-
nistrations et services de l’État est complété par 
un alinéa libellé comme suit: «Les fonctionnaires 
nommés à une fonction dirigeante énumérée à 
l’alinéa 2 doivent faire preuve des compétences 
de direction et d’encadrement requises pour 
l’exercice de leurs fonctions. Ces compétences font 
l’objet d’un système d’appréciation dont les 
conditions et modalités sont fixées par voie de rè-
glement grand-ducal.» Il est proposé d’appliquer 
cette procédure d’appréciation également aux 
fonctionnaires pouvant bénéficier d’une nomina-
tion à un poste à responsabilité particulière.
Amendement 4 (critères de nomination à un 
poste à responsabilité particulière)
À l’article 16, paragraphe (1), l’alinéa 2 est modi-
fié comme suit:
«Le chef d’administration soumet au ministre du 
ressort son avis au sujet:
- des postes à responsabilité particulière de son 
administration;
- du nombre maximum des postes donnant droit 
à l’attribution de la majoration d’échelon pour 
postes à responsabilité particulière;
- des noms des fonctionnaires pouvant bénéficier 
des majorations d’échelon pour postes à respon-
sabilité particulière, le cas échéant en tenant 
compte du rang d’ancienneté et du grade de clas-
sement des fonctionnaires et des résultats de l’ap-
préciation des compétences professionnelles et 
personnelles des fonctionnaires en question.
Le ministre du ressort procède sous forme d’arrêté 
à la désignation des fonctionnaires pouvant béné-
ficier bénéficiant des majorations d’échelon pour 
postes à responsabilité particulière.»
Motivation:
Il s’agit de respecter, dans la mesure du possible, 
la hiérarchie des grades et de l’ancienneté des 
fonctionnaires lors de la nomination à un poste à 
responsabilité. Il s’agit d’éviter qu’en présence de 
plusieurs candidats présentant les compétences 
nécessaires pour un tel poste, l’ancienneté de ser-
vice soit respectée, afin de ne pas décourager les 
fonctionnaires ayant acquis le plus d’expérience.
Néanmoins, chaque fonctionnaire qui désire en-
trer en ligne de compte pour une nomination à 
un poste à responsabilité - tout comme ceux pou-
vant être nommés à une fonction dirigeante - est 
soumis, dans l’ordre de son ancienneté, à une 
procédure d’appréciation, telle que fixée dans les 
dispositions additionnelles de l’alinéa 1er du pré-
sent paragraphe.
La deuxième modification proposée concerne le 
fait que chaque fonctionnaire nommé à un poste 
à responsabilité bénéficie effectivement de la ma-
joration d’indice.
Amendement 5 (définition de l’effectif total)
À l’article 16, paragraphe (1), l’alinéa 5 est modi-
fié comme suit:
«Le nombre des postes à responsabilité particu-
lière est limité à 15% de l’effectif des fonction-
naires défini pour chaque groupe de traitement 
au sein de chaque administration. Sous les termes 
„effectif“ ou „effectif total“ au sens de la présente 
loi, il y a lieu d’entendre pour chaque rubrique 
prise séparément et définie à l’article 11:
- le nombre des fonctionnaires du groupe de trai-
tement en activité de service dans l’administra-
tion à laquelle ils sont affectés ou détachés, y 
compris les fonctionnaires stagiaires;
- ainsi que les fonctionnaires et fonctionnaires 
stagiaires en période de congé, à l’exception de 
ceux en congé sans traitement sur base de l’ar-
ticle 30, paragraphe 2(*), de la loi modifiée du 16 
avril 1979 fixant le statut général des fonction-
naires de l’État;
- les fonctionnaires ayant bénéficié d’un chan-
gement d’administration conformément à la loi 
du XX.XX.XXXX fixant les conditions et les moda-
lités selon lesquelles le fonctionnaire de l’État peut 
changer d’administration;

- les fonctionnaires de cette carrière détachés à 
d’autres administrations, qui restent dans le 
cadre de leur administration d’origine, tant que 
l’administration d’origine n’a pas procédé à un 
nouvel engagement dans leur carrière comme 
suite à leur détachement;

- les fonctionnaires de cette carrière en congé 
sans traitement ou en congé pour travail à mi-
temps tant que leur administration n’a pas pro-
cédé à un nouvel engagement dans leur carrière;

- les vacances de poste résultant du départ de 
fonctionnaires - ou de stagiaires - de cette car-
rière, tant qu’elles ne sont pas pourvues de nou-
veaux titulaires de cette carrière.

Pour la détermination du nombre des postes à at-
tribuer, les bénéficiaires d’un congé pour travail à 
mi-temps ou d’un service à temps partiel sont pris 
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en compte à raison de leur degré d’occupation ef-
fective dans le cadre de l’administration dont ils 
relèvent.»

(*) Explication: Il s’agit du congé sans traitement qui 
«…peut être accordé…».

Motivation:

Dans la définition de l’effectif ou de l’effectif total, 
il y a lieu d’éviter, dans la mesure du possible, 
toute divergence avec les dispositions actuelles 
(article 14 de la loi du 28 mars 1986 portant har-
monisation des conditions et modalités d’avance-
ment dans les différentes carrières des administra-
tions et services de l’État), qui dispose que:

Dans «l’effectif total» des carrières visées aux dis-
positions qui précèdent il faut comprendre:

1. Les fonctionnaires de la carrière en activité de 
service dans l’administration dont leur cadre re-
lève, y non compris les fonctionnaires mis hors 
cadre par dépassement des effectifs, à moins 
qu’ils n’aient été remplacés dans leur cadre d’ori-
gine.

Toutefois, les agents bénéficiant d’un service à 
temps partiel sont pris en compte dans l’effectif 
total à raison de leur degré d’occupation.

2. Les stagiaires de cette carrière.

3. Les fonctionnaires ayant bénéficié d’un chan-
gement d’administration conformément à la loi 
du 27 mars 1986 fixant les conditions et les mo-
dalités selon lesquelles le fonctionnaire de l’État 
peut se faire changer d’administration.

4. Les fonctionnaires de cette carrière détachés à 
d’autres administrations, qui restent dans le 
cadre de leur administration d’origine, tant que 
l’administration d’origine n’a pas procédé à un 
nouvel engagement dans leur carrière comme 
suite à leur détachement.

5. Les fonctionnaires de cette carrière en congé 
sans traitement ou en congé pour travail à mi-
temps tant que leur administration n’a pas pro-
cédé à un nouvel engagement dans leur carrière.

6. Les vacances de poste résultant du départ de 
fonctionnaires - ou de stagiaires - de cette car-
rière, tant qu’elles ne sont pas pourvues de nou-
veaux titulaires de cette carrière.

Amendement 6 (poste à responsabilité par-
ticulière dans l’Enseignement)
À l’article 16, le paragraphe (2) et concernant les 
fonctionnaires de la rubrique «Enseignement» est 
remplacé par les dispositions suivantes:

«Pour les fonctionnaires relevant de la rubrique 
«Enseignement», les dispositions de la loi modifiée 
du 22 juin 1963 fixant le régime des traitements 
des fonctionnaires de l’État concernant les grades 
de substitution restent applicables.»

Amendement 7 (idem)
À l’alinéa 1er du paragraphe (3) de l’article 16 la 
rubrique «Enseignement», de même que les 4 der-
niers points k), l), m) et n) de ce paragraphe 
concernant la formation d’adultes, sont suppri-
més.

Motivation des amendements 6 et 7:

En ce qui concerne les postes à responsabilité par-
ticulière, l’enseignement constitue un cas spécial. 
En effet, il est impossible d’associer à des postes 
particuliers plus de responsabilité que pour des 
postes d’enseignement «normal» devant les 
élèves. Partant, et afin d’éviter tout malentendu 
ou désarroi en la matière, il est préférable de 
maintenir, en ce qui concerne l’enseignement, les 
dispositions concernant les grades de substitution 
actuellement en vigueur, notamment l’article 22 
de la loi du 22 juin 1963 fixant le régime des trai-
tements des fonctionnaires de l’État.

Amendement 8 (indemnité de stage)
À l’article 37 les paragraphes (2) et (3) sont rem-
placés par les dispositions suivantes, les para-
graphes suivant étant renumérotés en consé-
quence:

«(2) Les indemnités des fonctionnaires stagiaires 
sont fixées sur la base de l’échelon servant, 
conformément à l’article 4, paragraphe (1), 
comme départ pour le calcul de la bonification 
d’ancienneté.»
Amendement 9 (idem)
Au paragraphe (4) - nouveau paragraphe (3) - à 
la fin de l’alinéa 1er le bout de phrase «réduit 
comme suit:», le tableau qui suit celui-ci de même 
que le 2e alinéa sont supprimés.
Amendement 10 (idem)
Les paragraphes (5), (6), (7) et (8) sont suppri-
més, les paragraphes (9) et (10) devenant les pa-
ragraphes (4) et (5).
Motivation des amendements 8, 9 et 10:
Cette disposition rétablit l’indemnité de stage telle 
qu’elle existe actuellement pour tous les fonction-
naires stagiaires ayant atteint l’âge fictif de début 
de carrière, notion supprimée dans le projet de 
modification de la législation sous rubrique.

Pour mémoire, les dispositions actuelles sont les 
suivantes: «Sans préjudice des dispositions des ali-
néas 2 du présent article, les indemnités des sta-
giaires-fonctionnaires au service de l’État sont 
fixées sur la base du quatrième échelon de son 
grade de computation de la bonification d’an-
cienneté.
Par dérogation aux dispositions qui précèdent, 
l’indemnité des stagiaires aux fonctions prévues à 
l’article 22 section IV, 10°, 11° alinéa 2, 12°, 13°, 
14° et 15° (*) de la loi modifiée du 22 juin 1963 
fixant le régime des traitements des fonction-
naires de l’État est fixée au deuxième échelon de 
leur grade de computation de la bonification 
d’ancienneté de la fonction à laquelle le stagiaire 
se prépare.
(*) Les fonctions prévues à l’article 22 section IV, 10°, 
11° alinéa 2, 12°, 13°, 14° et 15° sont:

«10° Pour l’artisan détenteur d’un certificat d’aptitude 
technique et professionnelle (CATP), l’indice 153 consti-
tue le premier échelon du grade 3.

Pour le préposé du service d’urgence, l’indice 146 
constitue le premier échelon du grade 3.»

«11° L’ingénieur-technicien détenteur du diplôme d’in-
génieur-technicien délivré par l’Institut Supérieur de 
Technologie est classé au grade 9 avec computation de 
la bonification d’ancienneté de service à l’échelon 203 
du grade 7.

Pour le technicien diplômé détenteur du diplôme d’ingé-
nieur-technicien délivré par l’École technique, l’indice 
212 constitue le premier échelon du grade 7.»

«12° Pour l’expéditionnaire technique (grade 4), déten-
teur d’un diplôme luxembourgeois de technicien ou d’un 
certificat d’études étranger reconnu équivalent par le 
ministre ayant dans ses attributions la fonction pu-
blique, l’indice 168 constitue le premier échelon et le 
grade 8bis est allongé d’un treizième échelon ayant l’in-
dice 326.»

«13° Pour le préposé des douanes remplissant la condi-
tion prévue à l’article 4a) du règlement grand-ducal du 
1er juin 1964 concernant les conditions d’admission aux 
emplois et fonctions de l’administration des douanes, 
l’indice 149 constitue le premier échelon du grade D1.»

«14° Pour les sous-officiers de l’armée remplissant les 
conditions prévues par les articles 3, a) et b) du règle-
ment grand-ducal du 10 août 1972 concernant les 
conditions de recrutement, d’instruction et d’avance-
ment des sous-officiers de carrière de l’armée propre-
ment dite, l’indice 149 constitue le premier échelon du 
grade A2. Pour les inspecteurs de police, l’indice 149 
constitue le premier échelon du grade P2.»

«Bénéficient de la même mesure:

- les sous-officiers de la force publique qui sont déten-
teurs d’un certificat d’aptitude professionnelle (CAP) 
d’artisan, à condition toutefois qu’ils exercent le métier 
correspondant à leur certificat d’aptitude profession-
nelle;

- les sous-officiers féminins de la force publique qui rem-
plissent les conditions d’études prévues au règlement 
grand-ducal du 9 avril 1984 portant modification des 
articles 4 des règlements grand-ducaux du 30 janvier 
1979 concernant les sous-officiers et agents de police 
féminins et du 9 août 1980 concernant les sous-officiers 
et gendarmes féminins de la gendarmerie;

- les sergents de la musique militaire qui remplissent les 
conditions de l’article 3, 1), 2) et 3) du règlement 
grand-ducal du 29 décembre 1972 concernant les 
conditions de recrutement, de formation et d’avance-
ment des sous-officiers de carrière de la musique mili-
taire.»

«Pour les officiers de l’armée, „l’indice 320“5 constitue 
le premier échelon du grade A8. Pour les membres du 
cadre supérieur de la police, l’indice 320 constitue le 
premier échelon du grade P8.

Pour les caporaux de carrière de l’armée, l’indice 135 
constitue le premier échelon du grade A1. Pour les bri-
gadiers de police, l’indice 135 constitue le premier éche-
lon du grade P1.»

«15° (...) (supprimé par la loi du 6 février 2009)»

L’indemnité des stagiaires à la fonction prévue à 
l’art. 22 IV 11° 1er alinéa (*) de la loi précitée du 
22 juin 1963 est fixée au 2° échelon du grade 
dans lequel est classée la fonction à laquelle le 
stagiaire se prépare.
(*) 11° L’ingénieur-technicien détenteur du diplôme 
d’ingénieur-technicien délivré par l’Institut Supérieur de 
Technologie est classé au grade 9 avec computation de 
la bonification d’ancienneté de service à l’échelon 203 
du grade 7.

L’indemnité de stage qui n’atteint pas cent cin-
quante points indiciaires est augmentée d’un sup-
plément d’indemnité de sept points indiciaires; 
toutefois, lorsque le total de ces deux éléments 
dépasse la limite de cent cinquante points indi-
ciaires, le supplément est diminué d’autant.»
Amendement 11 (maintien de l’expectative 
d’avancement et de promotion pendant 5 
années)
À l’article 41 l’alinéa 1er du paragraphe (1) est 
modifié comme suit:
«41. (1) Les fonctionnaires qui en application de 
la loi modifiée du 22 juin 1963 fixant le régime 

des traitements des fonctionnaires de l’État et de 
la loi modifiée du 28 mars 1986 portant harmo-
nisation des conditions et modalités d’avance-
ment dans les différentes carrières des administra-
tions et services de l’État avaient une perspective 
de carrière plus favorable pour l’accès aux diffé-
rents grades de l’ancien cadre ouvert et de l’an-
cien cadre fermé peuvent bénéficier pendant une 
période transitoire de cinq ans, à partir de l’entrée 
en vigueur de la présente loi, au maximum de 
deux des avancements en grade, avancements en 
traitement ou promotions, d’après les anciennes 
dispositions d’avancement, lorsque celles-ci 
s’avèrent plus favorables. Il en est de même pour 
les anciennes carrières planes ayant connu exclu-
sivement des avancements fixes après un nombre 
déterminé d’années.»
Amendement 12 (idem)
À l’article 41 le paragraphe (2) est modifié 
comme suit:
«(2) Les fonctionnaires qui d’après la présente loi 
remplissent les conditions d’ancienneté et de for-
mation pour l’accès aux différents grades du ni-
veau général ou du niveau supérieur peuvent bé-
néficier pendant une période transitoire de cinq 
ans de deux des avancements en grade, avance-
ments en traitement ou promotions, sous réserve 
qu’il se situe une période minimale d’une année 
entre deux avancements en grade, avancements 
en traitement ou promotions.»
Motivation des amendements 11 et 12:
Il s’agit de maintenir pendant la période transi-
toire de 5 ans l’expectative de carrière, au cas où 
celle-ci est plus favorable que les nouvelles dis-
positions.
Amendement 13 (situation spéciale Police - 
grade de substitution)
À l’article 44, paragraphe (3) est ajouté un nou-
vel alinéa, libellé comme suit:
«Les fonctionnaires qui au moment de l’entrée en 
vigueur de la présente loi étaient classés au grade 
P7 et qui occupaient à ce moment un poste à res-
ponsabilité particulière ou une fonction diri-
geante, continuent à bénéficier de la majoration 
d’échelon prévue au chapitre 9 selon les condi-
tions et modalités applicables aux grades de subs-
titution selon les anciennes dispositions légales, 
même par dépassement du contingent prévus aux 
alinéas précédents du présent paragraphe.»
Motivation:
Dans la situation actuelle, l’accès au grade de 
substitution de la carrière de l’inspecteur présente 
un cas spécial, dans la mesure où les fonction-
naires occupent un poste à responsabilité particu-
lière ou fonction dirigeante dans le grade P7 
avant de bénéficier du grade de substitution 
P7bis. En d’autres termes: les fonctionnaires en 
question acceptent un poste à responsabilité ou 
fonction dirigeante dans l’expectative de pouvoir 
bénéficier le moment venu, et en tout cas avant 
leur mise en pension, de la majoration liée à l’ac-
cès à leur grade de substitution. Partant, il est né-
cessaire de maintenir transitoirement cette pers-
pective pour ceux qui occupent déjà à l’heure ac-
tuelle un poste à responsabilité ou une fonction 
dirigeante sans être classés dans le grade de subs-
titution, le cas échéant par dépassement du con-
tingent prévu au 2e et 3e alinéa du présent para-
graphe.
Amendement 14 (carrières reclassées)
À l’article 43, IV. Rubrique «Douanes», point 
C. Catégorie de traitement D, 1. Groupe de trai-
tement D1, le paragraphe b) est modifié comme 
suit:
«b) Les agents des anciennes carrières du préposé 
des douanes filière du préposé, du préposé des 
douanes filière du commis et du préposé des 
douanes filière du lieutenant sont classés dans la 
catégorie de traitement D, groupe de traitement 
D1, dans le nouveau sous-groupe des douanes, 
en application de l’article 15, au grade qui corres-
pond à leur ancienneté de service acquise depuis 
leur première nomination. Le classement dans le 
grade ainsi déterminé correspond à la valeur de 
l’échelon barémique atteint calculé sur base de 
leur ancienneté de service acquise la veille de l’en-
trée en vigueur de la présente loi ou à défaut à la 
valeur de l’échelon barémique immédiatement su-
périeur, sans préjudice du report de l’ancienneté 
d’échelon acquise sous l’ancienne législation.»
Amendement 15 (idem)
À l’article 46, le paragraphe (2) est modifié 
comme suit:
«(2) Toutefois, lorsque l’ancienneté de service du 
fonctionnaire est telle que d’après les articles 12, 
13, 14 et 15 l’agent aurait pu accéder au grade 
intercalé ou au grade ajouté, il est tenu compte 
de ce grade intercalé ou ajouté pour la fixation de 
son nouveau traitement. Celui-ci correspond dans 
le nouveau grade à la valeur de l’échelon baré-
mique atteint calculé sur base de son ancienneté 
de service acquise la veille de l’entrée en vigueur 
de la présente loi ou à défaut à la valeur de 
l’échelon barémique immédiatement supérieur, 

sans préjudice du report de l’ancienneté d’échelon 
acquise sous l’ancienne législation, et des condi-
tions et délais d’avancement fixés aux articles 12, 
13, 14 et 15.»
Amendement 16 (idem)
À l’article 47, le 1er alinéa du paragraphe (2) est 
modifié comme suit:
«(2) Les fonctionnaires relevant des carrières re-
classées au sens du paragraphe précédent, sont 
classés respectivement dans la catégorie de trai-
tement A, groupe de traitement A2, ou dans la 
catégorie de traitement B, groupe de traitement 
B1, dans les nouveaux sous-groupes, en applica-
tion de l’article 12, au grade qui correspond à 
leur ancienneté de service acquise depuis leur pre-
mière nomination et sur base des conditions et 
délais d’avancement fixés à l’article 12. Le classe-
ment dans le grade ainsi déterminé correspond à 
la valeur de l’échelon barémique atteint calculé 
sur base de leur ancienneté de service acquise la 
veille de l’entrée en vigueur de la présente loi ou à 
défaut à la valeur de l’échelon barémique immé-
diatement supérieur, sans préjudice du report de 
l’ancienneté d’échelon acquise sous l’ancienne lé-
gislation.»
Amendement 17 (idem)
À l’article 48, le paragraphe (2) est modifié 
comme suit:
«(2) Les fonctionnaires relevant des carrières re-
classées au sens du paragraphe premier sont clas-
sés dans le nouveau grade en application des ar-
ticles 12 et 13, ou respectivement de l’article 50 
et de l’annexe A II. sous b) Régime transitoire de 
la rubrique „Enseignement“ à la valeur de l’éche-
lon barémique atteint calculé sur base de leur an-
cienneté de service acquise la veille de l’entrée en 
vigueur de la présente loi ou à défaut à la valeur 
de l’échelon barémique immédiatement supérieur, 
sans préjudice du report de l’ancienneté d’échelon 
acquise sous l’ancienne législation.»
Amendement 18 (idem)
À l’article 49, le paragraphe (2) est modifié 
comme suit:
«(2) Les fonctionnaires relevant des carrières re-
classées au sens de l’alinéa précédent, sont clas-
sés respectivement dans la catégorie de trai-
tement A, groupe de traitement A1 ou groupe de 
traitement A2, ou dans la catégorie de traitement 
B, groupe de traitement B1, dans les nouveaux 
sous-groupes, en application de l’article 50 et de 
l’annexe A II. sous b) Régime transitoire de la ru-
brique „Enseignement“. Le classement dans le 
grade ainsi déterminé correspond à la valeur de 
l’échelon barémique atteint calculé sur base de 
leur ancienneté de service acquise la veille de l’en-
trée en vigueur de la présente loi ou à défaut à la 
valeur de l’échelon barémique immédiatement su-
périeur, sans préjudice du report de l’ancienneté 
d’échelon acquise sous l’ancienne législation.»
Amendement 19 (idem)
À l’article 50, au paragraphe (9), le 2e, 3e et 4e 
alinéa sont modifiés comme suit:
«Les professeurs et candidats professeurs visés au 
paragraphe précédent et actuellement classés au 
grade E5 sont classés au grade E6. Le classement 
dans le grade ainsi déterminé correspond à la va-
leur de l’échelon barémique atteint calculé sur 
base de leur ancienneté de service acquise la veille 
de l’entrée en vigueur de la présente loi ou à dé-
faut à la valeur de l’échelon barémique immédia-
tement supérieur, sans préjudice du report de 
l’ancienneté d’échelon acquise sous l’ancienne lé-
gislation.
Pour les professeurs visés au paragraphe 1er et ac-
tuellement classés au grade de substitution E5bis, 
le grade E5bis est remplacé par le grade E6bis. Le 
classement dans le grade ainsi déterminé corres-
pond à la valeur de l’échelon barémique atteint 
calculé sur base de leur ancienneté de service ac-
quise la veille de l’entrée en vigueur de la présente 
loi ou à défaut à la valeur de l’échelon barémique 
immédiatement supérieur, sans préjudice du re-
port de l’ancienneté d’échelon acquise sous l’an-
cienne législation.
Pour les fonctionnaires nommés à la fonction de 
directeur adjoint au Lycée technique pour profes-
sions de santé et actuellement classés au grade 
E5ter, le grade E5ter est remplacé par le grade 
E6ter. Le classement dans le grade ainsi déter-
miné correspond à la valeur de l’échelon baré-
mique atteint calculé sur base de leur ancienneté 
de service acquise la veille de l’entrée en vigueur 
de la présente loi ou à défaut à la valeur de 
l’échelon barémique immédiatement supérieur, 
sans préjudice du report de l’ancienneté d’échelon 
acquise sous l’ancienne législation.»
Motivation des amendements 14 à 19:
Les titulaires de fonctions «reclassés» par la ré-
forme sous rubrique attendent depuis belle lurette 
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la reconnaissance de leur diplôme et du travail 
qu’ils prestent tous les jours. Or, le projet sous ru-
brique les reclasse bel et bien dans une nouvelle 
carrière, reconnaît également le grade auxquels ils 
auraient droit dans cette nouvelle carrière, mais 
ne leur accorde pas le bénéfice de l’échelon qu’ils 
méritent lors d’un reclassement correct. Ainsi, ils 
sont privés du bénéfice pécuniaire immédiatement 
lié à un reclassement correct, et il ne leur reste 
qu’une nouvelle expectative de carrière, à laquelle 
la plupart des plus anciens et méritants n’auront 
droit qu’à l’âge de 55 ans! L’ironie de la formule 
proposée par les auteurs du projet de loi sous ru-
brique est le fait que ceux qui ont la plus grande 
ancienneté et qui attendent le plus long temps ce 
reclassement n’évolueront pas plus vite dans les 
échelons que les jeunes ou nouvelles recrues. Voilà 
pourquoi il est proposé de faire reconnaître aux ti-
tulaires des carrières reclassées tout le mérite de la 
carrière, dont ils ont été privés jusqu’ici, y compris 
au niveau de l’échelon dans le nouveau grade. 
L’incidence financière d’un reclassement correct 
est largement compensée par les économies qui 
ont été faites jusqu’ici aux dépens de ces carrières 
et de leurs titulaires.
6465 - Projet de loi déterminant le régime et les 
indemnités des employés de l’État
Amendement 1 (insuffisance professionnelle)
L’article 7, paragraphe (1) est modifié comme 
suit:
«Art. 7. (1) Le contrat de travail à durée indéter-
minée de l’employé devient non résiliable, ne peut 
plus être résilié, lorsqu’il est en vigueur depuis dix 
ans au moins, sauf à titre de mesure disciplinaire 
ainsi que pour l’application de la procédure 
d’amélioration des prestations professionnelles et 
de la procédure d’insuffisance professionnelle. 
Pendant la période précédant cette échéance, il 
peut être résilié par le ministre respectivement ou 
par le ministre du ressort soit pour des raisons dû-
ment motivées, soit en cas de refus caractérisé de 
contribuer à une amélioration des performances 
dans le cadre de la procédure d’insuffisance pro-
fessionnelle prévue à lorsque l’employé s’est vu 
attribuer un niveau de performance 1 par appli-
cation de l’article 4bis 42.1. de la loi modifiée du 
16 avril 1979 fixant le statut général des fonc-
tionnaires de l’État.»
Motivation:
La motivation de cet amendement est la même 
que celle de l’amendement 9 (insuffisance profes-
sionnelle) du projet de loi 6457 modifiant le sta-
tut général des fonctionnaires de l’État.
Amendement 2 (licenciement pour raisons 
de santé)
À l’article 7, la première phrase du paragraphe 
(3) est supprimée:
«(3) Sans préjudice des paragraphes 1 et 2, le mi-
nistre respectivement ou le ministre du ressort est 
en droit de résilier le contrat en cas d’absence 
prolongée ou d’absences répétées pour raison de 
santé de l’employé qui ne bénéficie pas encore du 
régime de pension des fonctionnaires de l’État.»
Motivation:
Il n’est pas acceptable que l’État résilie le contrat 
de travail d’un employé, qui n’a pas encore une 
ancienneté de 20 ans ou qui n’a pas encore at-
teint l’âge de 55 ans, pour des «raisons de 
santé». Dans de tels cas, l’État devrait avoir re-
cours à d’autres moyens qui permettent à l’em-
ployé d’occuper un emploi adapté à sa santé, ou 
bien, si l’état de santé ne lui permet plus d’occu-
per un poste, d’entamer la procédure de mise à la 
retraite pour cause d’invalidité.
Amendement 3 (période de stage)
À l’article 20, le paragraphe (1) est remplacé 
comme suit:
«(1) Sans préjudice de l’application de l’article 4 
de la loi modifiée du 16 avril 1979 fixant le statut 
général des fonctionnaires de l’État et de l’article 
19, alinéa 2, de la présente loi, les Les employés 
sont considérés comme étant en période de stage 
pendant les trois deux premières années de ser-
vice. La période de stage peut être réduite jusqu’à 
6 mois pour l’employé admis au stage à un poste 
à tâche complète, en fonction des besoins de for-
mation et d’insertion professionnelle, dont le 
contenu, le déroulement et la durée exacte sont 
fixés par règlement grand-ducal. Pour l’employé 
admis au stage à un poste à temps partiel de cin-
quante pour cent ou plus, la durée du stage est 
de 9 mois à quatre ans; la durée exacte est fixée 
par le même règlement grand-ducal. Nonobstant 
l’application éventuelle de l’alinéa 12 du présent 
paragraphe, la durée minimale du stage ne peut 
être inférieure à 6 mois en cas de tâche complète, 
ni ne peut être inférieure à 9 mois en cas de ser-
vice à temps partiel.
Pendant la première année du stage, les employés 

ont droit à une indemnité égale au troisième 
échelon de leur grade de computation de la boni-
fication d’ancienneté défini pour chaque catégo-
rie, groupe et sous-groupe d’indemnité.
À partir de la deuxième année du stage, les em-
ployés ont droit à une indemnité égale au troi-
sième échelon de leur grade de computation de la 
bonification d’ancienneté défini pour chaque ca-
tégorie, groupe et sous-groupe d’indemnité.
Amendement 4 (idem)
À l’article 20, le paragraphe (2) est supprimé. La 
première phrase du paragraphe (3), devenant le 
paragraphe (2), est modifiée comme suit:
«Pendant les trois premières années de service la 
période de stage, l’employé bénéficiant d’un con-
trat à durée indéterminée doit avoir suivi un cycle 
de formation de début de carrière sanctionné par 
un contrôle des connaissances et par un rapport 
d’aptitude professionnelle en relation avec les 
missions et attributions de l’employé dans son 
administration.»
Amendement 5 (idem)
À l’article 20, les 3e et 4e alinéas du paragraphe 
(5) sont remplacés comme suit:
«L’indemnité des employés bénéficiant d’une ré-
duction de stage d’une année est calculée pen-
dant la première année de stage conformément à 
l’alinéa 2 3 du paragraphe 1er. Pendant la deu-
xième année de stage, leur indemnité est calculée 
conformément à l’alinéa 3 du même paragraphe.
L’indemnité des employés bénéficiant d’une ré-
duction de stage inférieure à une année est calcu-
lée conformément à l’alinéa 2 du paragraphe 1er 
pendant les deux premières années la première 
année de stage, déduction faite à cet effet de la 
durée de la réduction de stage accordée. À l’expi-
ration de cette période, leur indemnité est calcu-
lée conformément à l’alinéa 3 du même para-
graphe.»
Motivation des amendements 3 à 5:
La motivation de ces amendements est la même 
que celle de l’amendement 1 (durée du stage) du 
projet de loi 6457 modifiant le statut général des 
fonctionnaires de l’État et des amendements 8, 9 
et 10 (indemnité de stage) du projet de loi 6459 
fixant le régime des traitements et les conditions 
et modalités d’avancement des fonctionnaires de 
l’État.
Amendement 6 (carrières reclassées)
À l’article 61 l’alinéa 2 est modifié comme suit:
«Toutefois, lorsque l’ancienneté de service de 
l’employé est telle que l’employé aurait pu accé-
der au grade intercalé ou au grade ajouté d’après 
les articles 43 à 49, il est tenu compte de ce 
grade intercalé ou ajouté pour la fixation de sa 
nouvelle indemnité. Celle-ci correspond dans le 
nouveau grade à la valeur de l’échelon de base 
applicable au moment de l’entrée en vigueur de 
la présente loi ou, à défaut, à la valeur de l’éche-
lon de base immédiatement supérieur, sans préju-
dice du report de l’ancienneté d’échelon acquise 
dans l’ancien grade et pour autant que les condi-
tions de formation soient remplies.»
Amendement 7 (idem)
À l’article 63 l’alinéa 2 est modifié comme suit:
«Les employés qui sont en activité de service au 
moment de l’entrée en vigueur de la présente loi 
et qui, en vertu de l’article 58, sont classés dans 
la catégorie d’indemnité A, groupe d’indemnité 
A2, ou dans la catégorie d’indemnité B, groupe 
d’indemnité B1, ont droit au grade qui corres-
pond à l’ancienneté de service acquise avant l’en-
trée en vigueur de la présente loi. Le classement 
dans le grade ainsi déterminé correspond à la va-
leur de l’échelon de base atteint la veille de l’en-
trée en vigueur de la présente loi ou, à défaut, à 
la valeur de l’échelon de base immédiatement su-
périeur, sans préjudice du report de l’ancienneté 
d’échelon acquise dans l’ancien grade.»
Motivation des amendements 6 et 7:
La motivation de cet amendement est la même 
que celle des amendements 14 à 19 (carrières re-
classées) du projet de loi 6459 fixant le régime 
des traitements et les conditions et modalités 
d’avancement des fonctionnaires de l’État.
(s.) Justin Turpel, Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser, Octavie Modert, Roy Reding, Serge Ur-
bany.
Motion 5
La Chambre des Députés,
considérant

- qu’il y a lieu de saluer qu’après de longues an-
nées, certaines carrières et fonctions, qui n’étaient 
pas rémunérées en fonction de leur diplôme, 
soient reclassées par la réforme des carrières et 
traitements dans la fonction publique;

- qu’en ce qui concerne le régime transitoire de 
ces carrières reclassées, une divergence majeure 
persiste entre le Gouvernement, d’une part, et les 
représentations professionnelles des carrières 
concernées, d’autre part;

- que le Gouvernement propose le classement 
dans le grade en fonction de la nouvelle carrière 
tout en proposant le classement dans l’échelon 
correspondant à la valeur de l’échelon barémique 
atteint la veille de l’entrée en vigueur de la pré-
sente loi ou à défaut à la valeur de l’échelon baré-
mique immédiatement supérieur, sans préjudice 
du report de l’ancienneté d’échelon acquise sous 
l’ancienne législation (reconstitution du grade 
hors échelons);
- que les représentants professionnels des carrières 
concernées proposent une reconstitution complète 
du grade et des échelons;
- qu’il n’y a pas de divergences entre la position 
du Gouvernement et celle des représentants pro-
fessionnels en ce qui concerne le classement dans 
le nouveau grade;
- qu’effectivement, la façon de procéder retenue 
par le Gouvernement ne procure à court terme 
aucune satisfaction aux agents reclassés selon le 
régime transitoire, mais se limite à leur donner 
une nouvelle expectative de carrière correspon-
dant à celles des fonctionnaires embauchés après 
la mise en œuvre de la réforme;
- qu’il serait opportun de trouver une solution 
équitable qui permettra également aux agents 
déjà en service d’avoir un bénéfice immédiat du 
reclassement;
invite le Gouvernement
à élaborer à très court terme une modification lé-
gislative
- qui permettra d’accorder aux fonctionnaires 
concernés le bénéfice de la moitié de la différence 
des échelons calculés selon les deux méthodes [ou 
plus précisément à la valeur de l’échelon baré-
mique correspondant à la moyenne de l’échelon 
ainsi calculé ou, à défaut d’échelon de cette va-
leur, à la valeur de l’échelon barémique immédia-
tement supérieur];
- tout en leur accordant que pendant les années 
suivantes, et aussi longtemps que le fonctionnaire 
n’aura pas atteint l’échelon calculé selon la mé-
thode de la reconstitution complète du grade et 
des échelons, les prochains échelons échoient ex-
ceptionnellement au rythme d’une année au lieu 
de deux années;
- et disposant qu’au plus tard 5 années après la 
mise en vigueur de la réforme, chaque fonction-
naire d’une carrière reclassée bénéficiera de 
l’échelon calculé selon la méthode de la reconsti-
tution complète du grade et des échelons, le tout 
nonobstant de dispositions plus favorables (dont 
l’avancement à l’âge de 55 ans).
(s.) Justin Turpel.
Motion 6
La Chambre des Députés,
considérant
- que la réforme du statut, des traitements et des 
carrières dans le secteur public a été préparée par 
le Gouvernement précédent sur base des accords 
trouvés entre le Gouvernement et la Confédéra-
tion générale de la Fonction publique en date du 
15 juillet 2011;
- que le Gouvernement actuel s’est engagé à res-
pecter les obligations contractuelles résultant des 
engagements réciproques de l’accord salarial si-
gné par le Gouvernement précédent et que la ré-
forme sera poursuivie en tenant compte des avis 
émis dans le cadre de la procédure législative;
- que de nombreuses adaptations des textes ont 
été nécessaires suite aux divergences d’interpréta-
tion des accords successifs, à la situation des fi-
nances publiques et finalement aux différentes 
oppositions formelles et autres du Conseil d’État 
aux projets de loi lui soumis;
- qu’il a semblé primordial au Gouvernement et à 
la majorité parlementaire de finaliser les travaux 
afin que les textes puissent entrer en vigueur dans 
les meilleurs délais possibles, tout en renonçant à 
retravailler les détails rédactionnels et sans at-
tendre le dénouement des litiges en cours (police, 
enseignement, carrières reclassées,...);
invite le Gouvernement
- à suivre de près la mise en pratique de la ré-
forme, des difficultés et conflits qui pourront en 
surgir, de même que les cas de rigueur qui per-
sistent ou pourront apparaître et d’en tenir infor-
mée la Chambre des Députés;
- à soumettre au fur et à mesure à la Chambre 
des Députés les propositions d’adaptations légis-
latives nécessaires;
- à dresser au plus tard un an après la mise en vi-
gueur de la réforme - en collaboration avec les 
partenaires sociaux - un bilan exhaustif de la ré-
forme et de sa mise en pratique;
- à soumettre ce bilan à la Chambre des Députés, 
de même que les propositions législatives néces-
saires pour résoudre tous les problèmes persis-
tants, y compris en ce qui concerne une évolution 
et un classement équitable de toutes les carrières 
et fonctions.
(s.) Justin Turpel.

Motion 7
concernant l’élection libre des représentations du 
personnel de l’État
La Chambre des Députés,
considérant
- que les représentations du personnel dans les 
administrations et établissements de l’État aux 
termes de l’article 36 du statut des fonctionnaires 
de l’État n’émanent pas d’élections libres, mais 
sont des associations professionnelles agréées par 
un arrêté du ministre de ressort;
- que des élections libres, auxquelles puissent par-
ticiper tous les fonctionnaires et employés remplis-
sant les conditions d’ancienneté et d’âge sans 
être nécessairement membre d’une association 
professionnelle déterminée, ne sont actuellement 
pas prévues auprès des administrations et établis-
sements de l’État;
- que de telles élections libres se font obligatoire-
ment à partir de 15 salariés/agents dans toute 
autre entreprise du secteur privé ou public, y com-
pris les chemins de fer et les communes;
invite le Gouvernement
- à présenter les mesures législatives nécessaires 
pour l’organisation d’élections libres et démocra-
tiques des délégations ou représentations de per-
sonnel dans les administrations et établissements 
de l’État, auxquelles puissent participer tous les 
fonctionnaires et employés remplissant les condi-
tions d’ancienneté et d’âge à déterminer par la 
loi.
(s.) Justin Turpel.
Motion 8
concernant le droit de négociation dans le secteur 
public
La Chambre des Députés,
considérant
- qu’actuellement les négociations concernant la 
situation sociale, statutaire et financière des 
agents du secteur public se déroulent exclusive-
ment avec le syndicat le plus représentatif de la 
fonction publique au niveau national;
- que cette façon de procéder est en contradiction 
avec diverses autres dispositions légales, comme 
celles concernant la commission centrale au Mi-
nistère de l’Intérieur, qui a une mission de consul-
tation, de concertation ou de négociation pour 
tout ce qui concerne la situation statutaire, finan-
cière et sociale du personnel des communes;
- que la convention n°151 de l’OIT sur les rela-
tions de travail dans la fonction publique, ratifiée 
par le Luxembourg le 21 mars 2001, retient le 
droit de négociation des conditions d’emploi (y 
compris des carrières et traitements) entre les au-
torités publiques et les organisations des agents 
publics, afin de permettre une participation réelle 
à la détermination desdites conditions;
- que cette convention précise que l’expression 
«organisation d’agents publics» désigne toute or-
ganisation représentative pour les agents concer-
nés;
- qu’il est indéniable que les résultats des der-
nières élections sociales ont consacré la CGFP 
comme représentative pour les fonctionnaires et 
employés de l’État, la FNCTTFEL-Landesverband 
et la FCPT-Syprolux comme représentatives pour 
les agents des CFL, la FGFC et la FNCTTFEL-
Landesverband comme représentatives pour les 
fonctionnaires et employés des communes, et 
l’OGB-L et le LCGB comme représentatifs pour les 
salariés du secteur public;
- qu’il est opportun de faire participer toute orga-
nisation représentative pour les agents concernés 
aux négociations concernant la situation sociale, 
statutaire et financière des agents du secteur pu-
blic, soit à séparer les négociations globales (sur 
l’enveloppe et/ou les grandes orientations à rete-
nir pour tout le secteur public) des négociations 
d’application et des détails pour les différentes 
branches, ceci avec les organisations représenta-
tives pour les branches respectives (fonctionnaires 
et employés des communes, agents de la SNCFL, 
salariés du secteur public, salariés des secteurs as-
similés,...);
invite le Gouvernement
- à organiser les négociations futures concernant 
la situation sociale, statutaire et financière des 
agents du secteur public de telle façon qu’elles 
n’excluent aucune organisation représentative 
pour les agents concernés, tout en prévoyant de 
faire représenter également le côté patronal des 
branches concernées à ces négociations.
(s.) Justin Turpel.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
dem Här Turpel. An dann huet d’Wuert dee 
leschten ageschriwwene Riedner, de Lex Delles.

 M. Lex Delles (DP).- Merci, Här President. 
Léif Kolleeginnen a Kolleegen, d’Zil vun dëser 
Reform ass et, de Statsapparat ze moderniséie-
ren an dëst am Sënn vun engem bessere Ser-
vice um Bierger.
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Och d’Enseignantë sinn als Statsbeamten en 
Deel vun dëser Reform. Och den Enseignant 
leescht op seng Aart a Weis e Service um Bier-
ger. Hie bréngt de Kanner eppes bäi a bereet si 
op den Eescht vum Liewe vir. Et gouf elo scho 
vill iwwert dës Reform hei gesot, mä ech wollt 
awer nach eng Kéier op en Deel vun der Re-
form agoen, dee mech als Schoulmeeschter 
concernéiert: den neie Stage am Enseignement 
fondamental.
Duerch d’Reform vun der Fonction publique 
muss elo jiddwereen, dee Statsbeamte wëllt 
ginn, e Stage vun dräi Joer maachen. Et gëllt 
also déi nämlecht Regel fir jiddwereen. Vill zu-
künfteg Schoulmeeschter a Schouljoffere sinn 
natierlech net begeeschtert, dass si elo esou e 
Stage musse maachen. Stage, deen hir Virgän-
ger net hu misse maachen. An ech muss éier-
lech soen: Wär ech deemools an hirer Plaz ge-
wiescht, an et géif ee mir soen, ech misst elo 
nach dräi Joer Stage maachen, da wier ech mat 
menge 24 Joer zu där Zäit och net ganz frou 
gewiescht. Mä ech muss Iech awer och soen, 
dass, wéi ech dunn zu Lenneng ugefaangen 
hunn, Schoul ze halen, ech gemierkt hunn, 
dass ech awer nach net an all Domän prett 
war, fir Schoul ze halen, wéi ech dat vläicht sel-
wer och gemengt hätt.
Ech hat mech zum Beispill um Ufank net ge-
traut, en éischt Schouljoer ze huelen. Et sinn 
och vill Situatiounen op mech zoukomm, op 
déi meng Ausbildung mech net am Detail vir-
bereet huet. Duerfir sinn ech der Meenung, 
dass esou e Stage, wéi en elo agefouert wäert 
ginn, den zukünftegen Enseignanten am Ufank 
vun hirer Carrière vill wäert hëllefen, fir si op 
den Alldag als Enseignant ze preparéieren.
Eng Gewerkschaft zesumme mat de Studenten 
an diploméierte Chargé-de-coursen huet eng 
Petitioun gestart, déi fir e sënnvolle Stage 
d’entrée en fonction an der Grondschoul ass. 
Ma, fir esou e sënnvolle Stage sinn a stinn ech 
och! An ech si mer ganz sécher, dass och de 
Minister sech fir e sënnvolle Stage wäert staark-
maachen. Kee Mënsch wëllt dach, dass déi dräi 
Joer sollen dräi verluere Joer sinn, déi fir den 
Enseignant gradesou wéi fir d’Kanner verluer 
sinn.
Ech fannen et zum Beispill sënnvoll, wann ee 
jonken Enseignant während deenen éischten 
dräi Joer vu sengem Beruffsliewen en Uspriech-
partner huet, deen him bei deene ville Froen, 
déi en am Ufank huet, eng Äntwert ka ginn. 
Sécherlech ginn et Schoulen, wou déi nei Kol-
leegen engem mat Rot an Dot zur Säit stinn. 
An ech si frou, dass ech selwer an esou enger 
Schoul zu Lenneng war, wou souwuel déi aner 
méi erfahren Enseignanten, mä awer och den 
Inspekter déi nei jonk Enseignantë staark ën-
nerstëtzt hunn. Mä et ginn och ugehend Ensei-
gnanten, déi dat éischt Joer an d’kaalt Waasser 
gehäit ginn a selwer musse léieren ze schwam-
men.
D’Schoulhalen ass hautdesdaags net méi datsel-
wecht, wéi et virun drësseg Joer war, an et wäert 
sech och an deenen nächste Joren nach méi ver-
änneren. Grond dofir ass déi ëmmer méi hetero-
gen Schoulbevëlkerung, déi mir hei zu Lëtze-
buerg hunn. Ware virun drësseg Joer ee bis zwee 
auslännesch Kanner an enger Klass, déi sech 
ouni gréisser Problemer integréiert hunn, esou 
fënnt een haut vill Kanner an der Primärschoul, 
déi net richteg Lëtzebuergesch kënnen, déi 
Sprooch, an där d’Enseignanten d’Kanner ën-
nerriichten.
Et si mëttlerweil nëmmen nach manner wéi 
d’Halschent vun alle Kanner, déi an eng Lëtze-
buerger Schoul ginn, déi Lëtzebuergesch als 
Mammesprooch doheem schwätzen. Dat ass 
eng grouss Erausfuerderung fir e jonken Enseig-
nant. Dofir ass et richteg, fir mat der Sproo-
chefërderung schonn esou fréi wéi méiglech 
unzefänken. Dofir ass et richteg a wichteg, dass 
d’Regierung eng Qualitéitsoffensiv an de Be-
treiungsstrukture wëllt starten. Well mir wëssen 
alleguerten, dass et an deenen éischte Joren 
ass, wou d’Basis fir déi sproochlech Entwéck-
lung vun de Kanner geluecht gëtt. A wa mer 
wëllen all Kand déiselwecht Startchancen an ei-
sem Schoulsystem ginn, da musse mer hei 
usetzen.
Esou wichteg Sujete wéi d’Integratioun an d’In-
klusioun an der Schoul mussen dem Enseignant 
während senger Stagezäit méi no bruecht 
ginn. Integratioun ass awer och wichteg fir den 
Enseignant selwer. Et ass wichteg, dass hie sech 
a sengem neien Ëmfeld beim Zesummeschaffe 
mat de Kolleegen zurechtfënnt. Dës Initiatioun 
ass während der Stagezäit geplangt.
Leider stellt een och ëmmer méi oft fest, dass 
en Deel vun den Elteren heiansdo iwwerfuer-
dert sinn a mengen, d’Schoul kéint fir si 
d’Erzéiung vun hirem Kand iwwerhuelen. Och 
wann dat net dem Enseignant seng Aufgab ass, 
muss hien awer dorobber virbereet sinn, an dat 
ass net ëmmer einfach.
Här President, grad well de Beruff vum Enseig-
nant ëmmer méi exigent gëtt, ass de praxis-

orientéierte Stage genau dat Richtegt, fir hien 
op seng Aufgab virzebereeden. De Stage ass 
virgesinn, fir déi jonk Enseignanten ze ën-
nerstëtzen, net fir se ze schikanéieren. Et ass 
wichteg, dass während dem Stage op déi indi-
viduell Besoine vun de Stagiairen agaange gëtt. 
Et wäert een den Akzent op déi Punkte setzen, 
déi an hirer jeeweileger Grondausbildung ze 
kuerz komm sinn.
De Fakt, dass een ebe grad op déi individuell Be-
dierfnisser vun de Stagiairen ageet, beweist jo 
awer, dass hei net, wéi Verschiddener be-
haapten, en Enseignant unique gezillt gëtt. Be-
sonnesch am Ufank vun der Carrière muss een 
nämlech kucken, dass den Enseignant Selbstver-
trauen opbaut an déi néideg Motivatioun fir 
seng Aarbecht kritt. Dëst wäert sech herno och 
an der Qualitéit vu senger Aarbecht erëmspigelen.
Loosst mech nach ofschléissend zwee Wierder 
zu de Chargé-de-coursë soen. An deene leschte 
Joren huet d’Zuel vun de Chargé-de-coursë par 
rapport zu de Proffe staark zougeholl. Souwäit 
ech informéiert sinn, huet de Minister Claude 
Meisch d’Associatioun vun de Chargéen emp-
faangen, an et muss een an d’Zukunft kucken. 
Mir stinn, wéi hei scho gesot ginn ass, virum 
Vote zu engem Pak, dee scho vun der viregter 
Regierung zougemaach ginn ass. Dass d’Char-
gé-de-coursen an dësem Pak net mat abegraff 
sinn, ass richteg. Mä et muss een an Neiver-
handlunge goen, fir esou an Zukunft ze kucken 
an ze gesinn, wéi een hir alldeeglech a wichteg 
Aarbecht ka fir si verbesseren.
Et ass awer logesch a richteg, dass eng Prof-
fecarrière ëmmer méi attraktiv muss sinn, wat 
och d’ACEN seet, wéi eng Carrière vun engem 
Chargé. Et dierf een net vergiessen, dass d’Prof-
fen e ganz ustrengende Stage mat ville päda-
gogeschen Inhalter musse maachen.

 Une voix.- Très bien!
 M. Lex Delles (DP).- De But muss dofir ëm-

mer sinn, dass esou vill wéi méiglech vun dëse 
Chargéen och de Wee an d’Proffecarrière fan-
nen.

 Une voix.- Très bien!
 M. Lex Delles (DP).- Här President, ech 

wëll nach eng Kéier betounen, dass et am neie 
Stage net soll drëm goen, just d’Wëssen ze 
préiwen, wat ee schonn an der Grondausbil-
dung geléiert huet, mä d’Demokratesch Partei 
gesäit dëse Stage als eng Chance, fir den zu-
künftegen Enseignanten eng méi praxisno an 
didaktesch Ausbildung ze bidden a si esou 
beschtméiglech op hire Beruff virzebereeden. 
Well et si schliisslech d’Enseignanten, déi déi 
wichtegsten Akteuren am Schoulsystem sinn. 
Vun hirer Ausbildung, vun hirer Motivatioun a 
vun hirem Engagement hänkt de Léiererfolleg 
vun hire Schüler ganz staark of.
An deem Sënn gëllt et, deen neie Stage elo ze 
notzen, fir déi frësch forméiert Enseignanten 
optimal op déi wichteg, awer och ëmmer méi 
villfälteg Tâchë vum Schoulhale virzebereeden.
Ech soen Iech Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Delles. Domat wäre mer um Enn 
vun eiser allgemenger Diskussioun. An d’Wuert 
huet elo direkt den Här Minister fir d’Fonction 
publique, den Här Dan Kersch.
Prise de position du Gouvernement

 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administrative.- Merci, 
Här President. Fir d’Éischt emol, an ech 
mengen, dat ass üblech no enger Diskussioun, 
déi esou laang gedauert huet iwwert déi Geset-
zesprojeten, déi mer haut hei zur Ofstëmmung 
hunn, wéilt ech eng Rei vu Mercie lassginn.

Merci un de Rapporteur, dee bal alles gesot 
huet, mä awer och un d’Madame Modert, déi 
jo selwer och nach an hirem Bäitrag ganz villes 
erkläert huet, wat mir e bëssen de Botter vun 
der Schmier geholl huet. Mä dat ass awer net 
dramatesch. Ech verfügen iwwer genügend Re-
serven an ech wäert dat och iwwerliewen. Et 
erspuert mir et op jidde Fall, op all Detail vun 
de Gesetzer anzegoen. An ech mengen, dat ass 
och gutt esou, well mer, mengen ech, eng 
ganz flott Debatt hei verfollegt hunn, déi dëser 
Chamber würdeg ass.

An ech muss soen, deen nämlechte Geescht 
hat ech och an der Chamberskommissioun be-
géint, an dofir wëll ech och allen eenzelnen Ak-
teuren, déi un deenen Diskussioune bedeelegt 
waren, mäi Merci ausschwätzen.

 Une voix.- Très bien!

 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administrative.- Merci 
awer och un d’Fonctionnairen, déi un dësen 
Texter geschafft hunn, engersäits déi, déi a 
mengem Ministère domat beschäftegt waren, 
anerersäits awer och déi, déi hei an der Cham-
ber ganz vill Aarbecht mat eis haten. Vill Detai-

ler, déi hu misse gekläert ginn, vill Spitzfin-
degkeeten, déi hu missen auserneegeholl ginn. 
Hei ass ganz vill Aarbecht geleescht ginn, an 
dat ass schonn exceptionell op dës Aart a Weis.

Merci awer och u meng Virgänger. Et ass virdru 
schonn ugeschwat ginn: Dës Reform, déi dës 
Regierung hei mat der Hëllef vum Parlament 
wäert, an dat hoffen ech jiddefalls, ëmsetzen 
am Intérêt vun der Fonction publique, ass a 
groussen Deeler virbereet gi vun der Virgänger-
regierung. Och si hat eng ganz Rei vu Stonnen 
dorunner geschafft. An ech erënneren nëmmen 
un déi sëllech Entrevuen, déi si, genausou wéi 
ech och duerno nach, hat mat all deenen 
Ënner organisatioune vun der CGFP, wou och 
alleguerten déi eenzel Diskussiounen an eenzel 
Verhandlungspunkten an d’Diskussioun ab-
ruecht gi sinn.

Merci awer och un de Verhandlungspartner 
vun der CGFP, mat deem mer eis beileiwen net 
ëmmer eens waren, mä wou mer awer ëmmer 
probéiert hunn, e konstruktiven Dialog ze féie-
ren am Sënn, fir Problemer ze léisen, an net am 
Sënn, fir weider Problemer ze kreéieren.

E grousse Merci och un alleguerten déi 
Beschäftegt an der Fonction publique, sief et 
Fonctionnairen oder Employéen, déi e grousst 
Verständnis opbruecht hunn. Fënnef Joer hunn 
déi Verhandlungen hei gedauert, bis se dann 
endlech elo haut sollen zu engem Enn kom-
men an dass déi Reformtexter och kënnen 
ëmgesat ginn. Fënnef Joer ass eng laang Zäit, 
wann een op eng Gehaltserhéijung vun 2,2% 
Punktwäerterhéijung waart oder op déi faméis 
Joresprime vun 0,9%, déi jo awer bekanntlech 
nëmme soll eemoleg ausbezuelt ginn.

An ech mengen, dass et derwäert ass, ob-
schonn et schonn hei eng Kéier gesot ginn ass, 
dass de Verhandlungspartner CGFP, ouni dass 
laang huet missen Drock op se gemaach ginn, 
fräiwëlleg drop verzicht hat, fir zu engem bes-
tëmmte Moment, wou d’Finanze vun dësem 
Stat nach méi schlecht stounge wéi elo, fir déi 
dann direkt auszebezuelen, mä fräiwëlleg prak-
tesch engem zweejährege Moratoire zouges-
tëmmt hunn. Och dat verdéngt, eng Kéier hei 
ervirgehuewen ze ginn.

Mä nieft deene reng finanziellen Apporten, déi 
mer hei diskutéieren, ass eng aner Saach, déi 
menger Meenung no vill méi wichteg ass, an 
dësem Accord dran an déi och extra muss ervir-
gehuewe ginn. Et geet hei ëm d’Aféierung vum 
Bachelorsystem, der Carrière A2 an der Fonction 
publique, d’Unerkennung vum Bologna-Prozess, 
wat ech géif als e Meilestee vun der Lëtzebuer-
ger Fonction publique bezeechnen.

Et ass eng Moossnam, déi méi wéi iwwerfälleg 
war. Hei kréie Leit endlech dat, wat hinnen zou-
steet. An ech si frou, dass mer hei an dëser 
Chamber, zumindest op deem Punkt do, kën-
nen Eestëmmegkeet detektéieren. An obwuel 
scho villes gesot ginn ass, wat d’Detailer vun dë-
ser Reform ugeet, kommen ech net derlaan-
scht, fir op e puer Punkten nach méi speziell 
anzegoen.

Firwat hu mer iwwerhaapt dës Reform misse 
maachen?

Ech mengen, dass dës Reform u sech eng Uner-
kennung ass vun der Evolutioun, déi d’Gesell-
schaft un d’Fonction publique stellt. Et geet 
drëms, d’Effikassitéit ze erhéijen, d’Qualitéit 
vun de Servicer ze verbesseren, innovativ Tech-
nike méi geziilt ze notzen, nei Formatiouns-
perspektive fir d’Fonction publique opzemaa-
chen, d’Simplificatioun vun den Traitements-
strukturen endlech ze realiséieren, den Déve-
loppement professionnel vun dem Eenzelne 
geziilt ze steieren, d’Reform zum Stage eben 
net nëmmen an der Durée, mä och an hirem 
Inhalt ze reforméieren, fir d’Leit prett ze maa-
chen op déi schwéier Erausfuerderung, déi 
d’Fonction publique duerstellt.
Et geet och drëms, an ech hat et virdru scho 
gesot, endlech d’Unerkennung vum Processus 
vu Bologna ze maache mat der Unerkennung 
vun de Bachelordiplomer. Et geet drëms, eng 
konkret Formation continue, e Lifelong Lear-
ning anzeféieren, dee jiddwerengem Eenzelnen 
an dofir och der ganzer Fonction publique 
eppes wäert bréngen.
D’Entrée en vigueur, wa mer dann haut den 
Accord vun der Chamber kréien, vun all deene 
Gesetzer wäert fir den 1. Oktober 2015 sinn, 
mat enger Ausnahm oder mat zwou Ausnah-
men: De Punktwäert soll op den 1. Abrëll, also 
Enn Abrëll réckwierkend op den 1. Januar 2015 
ausbezuelt ginn, an d’Prime unique soll dann 
Enn Mee 2015 ausbezuelt ginn, ëmmer viraus-
gesat, den Accord vun der Chamber. A selbst-
verständlech och bleift nëmmen e klengen Dé-
lai, fir och nach déi administrativ Hürden ze 
huelen, déi mer awer mussen huelen, fir dat 
heite kënnen esou ze realiséieren.
Iwwert d’Reform vum Stage ass vill geschwat 
ginn. Ech mengen trotzdeem, dass och ech 
mech sollt nach eng Kéier dozou äusseren.

Jo, et geet ëm eng Uniformiséierung vum Stage 
op dräi Joer an der ganzer Fonction publique, 
mat enger Méiglechkeet vun enger Reduktioun 
vun engem Joer, esou wéi dat och haut schonn 
de Fall ass.

 Une voix.- Très bien!
 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-

blique et de la Réforme administrative.- Et ass 
awer falsch, ze behaapten, mir wéilten dee 
Stage op dräi Joer verlängeren, an deene 
meeschte Fäll, just fir Suen ze spueren.
Ech mengen, an dat ass och schonn aus de Rie-
debäiträg vun eenzelne Leit hei ganz kloer er-
virgaangen, et geet hei net nëmmen drëms, fir 
eng Épargne ze maachen, mä et geet hei 
haaptsächlech drëms, fir dee Stage ze refor-
méieren, fir säin Inhalt un d’Ufuerderunge vun 
der Fonction publique unzepassen, fir e 
strukturéierte Stage kënnen ze offréieren, deen 
en Agent besser op dat virbereet, wat en herno 
a senger Fonctioun erwaart.
De Stage wäert an Zukunft eng Phas Formation 
générale hunn, mat enger allgemenger Intro-
ductioun an d’Administration publique, wou 
eng kloer Partie derbäi ass, wou eng Formation 
commune ass, déi jiddwer Beamte wäert mat-
maachen, déi um INAP gemaach gëtt, an eng 
Partie individuelle. An och dat ass wichteg ze 
betounen, well dat menger Meenung no vir-
drun an eenzelne Riedebäiträg net esou eraus-
komm ass. Och eng Partie individuelle, déi ebe 
ganz genau vun där Administratioun ausge-
schafft gëtt, wou de Beamten zukünfteg soll hi-
kommen. Zu där Phase générale gehéieren och 
Tester an et gehéiert och en Examen de fin de 
formation générale vun der Formation générale 
dozou.
An da kënnt, an och dat, mengen ech, sollt een 
hei soen, eng Phas vun der Formation spéciale, 
Mission spécifique, déi och vun der Administra-
tioun ausgeschafft gëtt, e Programm vun der 
Administratioun ausgeschafft, zesumme mam 
INAP, mat engem Volet théorique an engem 
Volet pratique. Et geet also drëms, och da ganz 
kloer e Plan d’insertion professionnelle dem 
Stagiaire mat op de Wee ze ginn, wou e ganz 
genee gesot kritt, wat vun him erwaart gëtt a 
wourunner dass e sech muss orientéieren.
A last but not least, well ech och mengen, dat 
ass e wichtegt Element, gëtt et an Zukunft e 
Patron de stage fir all eenzelne Stagiaire, dee 
bei de Stat schaffe kënnt. Och dat ass eng 
Neierung, déi menger Meenung no ganz kloer 
hir Friichte wäert bréngen.
Da Lifelong Learning, e Stéchwuert, wat ech 
schonn ugeschnidden hunn, eng Rei vu Mesu-
ren, déi geholl ginn, déi et dem Beamte sollen 
erlaben, eng kloer Formation continue ze maa-
chen, an awer och ënner Ëmstänn, ënner ver-
schiddene Bedéngunge souguer kënne vum 
Déngscht fräigestallt ze ginn, fir zousätzlech Di-
plomer ze erreechen. Och dat ass eppes, wat 
eng Neierung ass, déi eis kéint virubréngen. Et 
bréngt deem Eenzelnen eppes, mä et bréngt 
och der ganzer Fonction publique eppes.
Den Développement vun de Kompetenzen: Et 
geet drëms, d’Unerkennung vum Wësse vun 
deem Eenzelne méi konkret ze faassen, an zwar 
net nëmmen dat Wëssen, dat den eenzelnen 
Agent sech an der Schoul ugëeegent huet, mä 
och dat, wat e sech duerno op senger Aar-
bechtsplaz ugëeegent huet oder souguer aus-
serhalb vu senger Aarbechtsplaz ugëeegent 
huet an enger privater Formatioun oder duerch 
seng Liewenserfahrung. Och dat wëlle mer 
probéieren, op eng aner Aart a Weis ze revalori-
séieren, wéi dat bis elo méiglech war.
Den Développement vun de Kompetenze geet 
selbstverständlech de pair mat der Gestion par 
objectifs, déi mer wëllen an all eenzel Verwal-
tung aféieren. Et geet hei drëms, e Suivi vun 
der Leeschtung vun der Administratioun ze 
kréien an e Suivi vun der Leeschtung vun all 
Eenzelnem, deen an dëser Administratioun sollt 
schaffen.
D’Gestion par objectifs gëtt gefaasst, an och 
dat ass, mengen ech, net ganz kloer gewiescht 
bei all Riedner, déi virdrun hei geschwat hunn, 
net eng Kéier festgehale fir dann de Rescht vun 
der Zäit, mä soll schonn an engem Cycle vun 
dräi Joer all Kéiers erëm nei definéiert ginn, well 
se soss effektiv kee Sënn géif maachen.
Esou eng Gestion par objectifs gesäit och vir, 
dass mer fir all Administratioun e Programme 
de travail d’administration hunn, en Organi-
gramm emol opstellen an all Administratioun, 
u sech eng Selbstverständlechkeet. An ech hu 
misse mat Schrecke feststellen, dass dat a ganz 
ville Verwaltungen nach absolutt net de Fall 
ass.
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Selbstverständlech, zu esou engem Organi-
gramm gehéiert och eng Description de poste 
vun all Eenzelnem. An et soll och esou sinn, 
dass an Zukunft en Entretien individuel e Recht 
gëtt fir all Agent, deen e ka mat sengem Supé-
rieur hiérarchique féieren, fir dass en do kann 
op seng Bewäertungen an op seng Uspréch, 
déi hien un d’Fonction publique stellt, op-
mierksam maachen.
An et gehéiert selbstverständlech och dozou e 
Plan de travail individuel vun all eenzelnem 
Agent, deen dann awer och kéint eng Basis 
duerstelle fir de Système d’appréciation, dee 
mer fir all eenzelnen Agent wëlle maachen. Ech 
weess, dass dëse Système d’appréciation net 
bei jiddwerengem op grouss Géigeléift stéisst. 
Ech mengen awer trotzdeem, dass een et soll 
woen, dës nei Erausfuerderung unzegoen.
Dee Système d’appréciation ass net dofir do, fir 
Leit ze schikanéieren, mä en ass do, fir opgrond 
vun objektive Kritäre festzestellen, wéi deen 
Eenzelne sech a senger Verwaltung erëmfënnt. 
A virun allem ass déi Appréciatioun net do, fir 
den eenzelne Beamten ënner Drock ze setzen.

 Une voix.- Très bien!
 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-

blique et de la Réforme administrative.- Si ass och 
an hirer Zuel limitéiert. Si zielt selbstverständ-
lech an de Stagejoren, wou se all Joers ge-
maach gëtt, an da vum Passage vum Niveau 
général an den Niveau supérieur, an duerno 
nëmme bei de Promotiounen um Niveau supé-
rieur, wou eben esou eng Appréciatioun sollt 
gemaach ginn.
Selbstverständlech, éier d’Appréciatioun ge-
maach gëtt, och dat setzt viraus, dass matenee 
geschwat gëtt. En Entretien d’appréciation, dee 
mer wesentlech vereinfacht hu par rapport zu 
deem, wat virdrun ugeduecht war, tëschent 
dem Agent a sengem Supérieur hiérarchique, 
an ënner Ëmstänn, wann en dann drop hält, 
kann och de Chef d’administration dorun deel-
huelen.
Ech hat gesot, ganz kloer Critères d’apprécia-
tion, déi och opgrond vun enger Rei Awänn 
vum Conseil d’État vereinfacht gi sinn, wou elo 
d’Performance professionnelle gekuckt gëtt an 
da selbstverständlech och gekuckt gëtt, awéi-
fern deen eenzelnen Agent dann och säi Plan 
de travail individuel erfëllt.
An et ass virdru scho gesot ginn, et sinn insge-
samt véier Niveauen. Déi, déi extra gutt 
bewäert ginn, sollen e Congé de récompense 
kréie vun dräi Deeg, ze huelen ënnerhalb vun 
deem Cycle, wou mer dra sinn. An déi, déi 
ganz gutt bewäert ginn, wéi gesot, dräi Deeg 
Congé. An déi, déi da schlecht bewäert ginn 
am Niveau 1, do muss ee mat deene Leit e se-
riöt Gespréich féieren, well se ganz einfach den 
Erwaardungen net entspriechen.
An do ass dann och virgesinn, dass déi Leit net 
direkt d’Messer op d’Broscht gesat kréien, mä 
dass se e ganz konkrete Programme d’amélio-
ration des performances professionnelles 
kréien, wou se d’Méiglechkeet hunn, während 
engem Joer Coursen ze beleeën an hir perséin-
lech Leeschtunge kënnen ze verbesseren. No 
engem Joer gëtt da gekuckt, wou mer mat 
deem Agent dru sinn. A wann nach eng Kéier 
sech erausstellt, dass d’Bewäertung insuffisant 
ass, da kënnt déi Procédure d’insuffisance pro-
fessionnelle, déi da ka bis bei eng Révocatioun 
als Répercussioun goen.
Ech hoffen awer, dass mer mat deem Modus, 
dee mer hei etabléiert hunn, déi Fäll, déi ech 
elo zulescht ugeschwat hunn, nämlech d’Révo-
catioun eben, an deenen allermeeschte Fäll 
kënne vermeiden. Et ass net dat d’Zil vun deem 
Ganzen. Am Géigendeel, et ass d’Zil, fir 
d’Leeschtung vun de Leit ze verbesseren an net 
se ënner Drock ze setzen.
Eng Rei Nouveautéite bei de Carrièren, déi ech 
probéiere stéchwuertaarteg unzeschwätzen.
D’Restrukturatioun a fënnef Rubricken ass scho 
gesot ginn. D’Fixatioun vum Traitement nom 
Stage am véierten Échelon amplaz, wéi et bis 
elo war, am drëtten Échelon. Ech wéilt och 
soen, dass dat eng Mesure ass, déi en faveur 
vun deene jonke Leit hei am Land geholl ginn 
ass. Et ass also falsch, ëmmer ze behaapten, 
dësen Accord an dëse Reformpaquet géif sech 
haaptsächlech géint déi Jonk riichten.
100% Unerkennung vun de Virdéngschtzäiten, 
wann ee bei enger internationaler Organisa-
tioun war. Och dat ass en Novum.
10% Unerkennung vun de Virdéngschtzäiten, 
déi een am Privatsecteur geleescht huet, ënnert 
der Bedéngung, dass dee Posten, deen een am 
Privatsecteur beluecht huet, an enger direkter 
Relatioun mat deem neie Poste beim Stat steet. 

Och dat ass en Novum, wann ee weess, dass 
bis elo do e Maximum vun zwielef Joer Uner-
kennung do war. Dat ass an Zukunft also 
anescht a mécht eis d’Dier op, och Leit aus 
dem Privatsecteur ze rekrutéieren, déi scho méi 
laang do aktiv sinn.
Dann d’Harmonisatioun vun den Délais d’avan-
cement. Och dat ass schonn ugeschwat ginn, 
mat praktesch engem Automatismus, fir an den 
Niveau supérieur ze kommen no zwielef Joer, an 
och no 20 Joer dann eng Nominatioun an de 
leschte Grad. Och dat ass eppes Neits. Eng ganz 
Rei vu Beamten haten de Privileg ni, am leschte 
Grad unzekommen, duerch déi komplizéiert 
Steigungsméiglechkeeten, déi mer an eisem 
System haten. Dat ännert elo. Hei kritt jiddwer-
een d’Garantie, dass en no deene bestëmmte-
nen Délaien och an déi Graden erakënnt.
An dann d’Possibilitéit vun der Majoration 
d’échelon fir déi Leit, déi e Poste à responsabilité 
unhuelen. Och dat eng Form vun Unerkennung 
fir Leit, déi bereet sinn, sech méi an den 
 Déngscht vum Stat ze setze wéi anerer.
An als Lescht géif ech dann ernimmen nach 
d’Prime de spécificité vum Doktorat. Och do 
ass virdru gesot ginn, do muss een oppassen, 
dass kee Schindluder domat gedriwwe gëtt. An 
ech mengen, dat ass och esou an den Texter 
virgesinn, dass deen Doktorat selbstverständ-
lech muss och a Relatioun si mat engem Pos-
ten, deen een da beim Stat beleet.
D’Aféiere vun der Retraite progressive. Och 
eppes, wat kuerz hei schonn zu Wuert komm 
ass. Am Prinzip limitéiert op dräi Joer, mä awer 
mat enger Méiglechkeet, entweder nach 75% 
oder 50% ze schaffen an dann entweder 25% 
oder 50% och scho vun der Pensioun ze profi-
téieren. Ech mengen, dass dat e ganz grousse 
Virdeel fir deen eenzelnen Agent kéint duerstel-
len. E kann hei op dës Aart a Weis e luesen Ab-
schied vum Déngscht huelen an op där anerer 
Säit säi Wëssen och nach, an ech kommen 
nach drop zréck, an den Déngscht vun der Ad-
ministratioun bréngen.
D’Ännerung vun der Allocation de famille ass 
erstaunlecherweis haut ganz wéineg diskutéiert 
ginn. D’Optioun vun den zwee Systemer, och 
dat sollt ech hei soen, bleift bestoen. Fir déi 
Leit, déi am Moment eng Allocation de famille 
hunn an déi net wëllen, dass sech eppes än-
nert, do wäert sech näischt änneren. Mä fir déi 
Leit, déi an Zukunft an de System erakommen, 
wäert et esou sinn, dass se 27 Punkte fir all 
Partner, dee beim Stat schafft an onofhängeg 
dovunner, ob e gepacst, bestuet oder als Céli-
bataire lieft, d’Bedéngung, fir dass een dann an 
de Genoss vun deene 27 zousätzleche Punkte 
ka kommen.
An ech betounen nach eng Kéier: An Zukunft 
kann dat Mann a Fra sinn, déi an egal wéi 
enger Form zesummeliewen oder zesummege-
lieft hunn. D’Bedéngung, fir dass een an de 
Genoss kënnt, ass eben, dass een e biologe-
schen Elterendeel ass oder awer e Kand adop-
téiert huet. Da kënnt een an d’Recht vun dëser 
Prime oder Allocatioun. Selbstverständlech, 
soubal d’Charge ophält, wou d’Kand à charge 
ass, fält déi Allocatioun an Zukunft dann och 
ewech. Dat ass eng Ännerung par rapport zum 
aktuelle System, wou ee se jo praktesch iwwert 
d’ganz Carrière behält.
Ec erspueren Iech, wéi gesot, well ebe scho 
ganz villes gesot ginn ass, elo nach eng ganz 
Rei vun aneren Detailer, wat d’Technik ugeet. 
Villes ass schonn hei ugeschwat ginn, villes 
wäert och nach an Zukunft an der Diskussioun 
bleiwen, well nach grouss Erausfuerderungen 
op eis waarden.
Här President, et geet mir hei ganz sécher net 
drëms, d’Verdéngschter, an ech hat et virdru 
gesot, vu menge Virgänger ze schmäleren, déi 
ouni Zweifel ganz grouss ware bei der Ausaar-
bechtung vun dëser Reform. Ech deelen, an 
dat wëll ech awer och ganz kloer hei soen, 
awer net den Enthusiasmus, fir dëst quasi als 
eng Jorhonnertreform duerzestellen. Wat mir 
hei ofstëmmen - an ech hoffen, d’Chamber 
wäert et herno ofstëmmen - ass sécherlech e 
Schrëtt an déi richteg Richtung, mä sécher net 
e Schrëtt an déi onbedéngten an endgülteg 
Gléckséilegkeet.
Dës Reform ass net perfekt. Si ass a si huet 
awer virun allem de Verdéngscht, dass se villes 
harmoniséiert, wat bis elo mat villen extrae 
Bestëmmungen duerchwuess war a wat den 
Duerchbléck praktesch onméiglech gemaach 
huet. Ech erënnere mech drun, dass ech an 
engem Cours um INAP eng Kéier gesot kritt 
hunn, dass ee praktesch scho misst Jurist a 
wahrscheinlech och nach Ingenieur sinn, fir 
kënnen eng Pai beim Stat auszerechnen. 
Duerch déi Harmoniséierungsbestriewungen, 
déi mer elo hei hunn, duerch déi Vereinfachun-
gen, déi mer hei solle virhuelen, wäert dat an 
Zukunft e bësse méi einfach ginn.
Wann ech hei soen, dës Reform ass net perfekt, 
da widderhuelen ech och ganz haart dat, wat 

ech schonns ëffentlech verkünt hat, nämlech 
dass mer bereet sinn, och an Zukunft nach 
iwwert déi Saachen, déi mer haut ofstëmmen, 
ze diskutéieren. Mir si bereet, iwwer alles ze 
schwätzen, alles och nach eng Kéier a Fro ze 
stellen. Net alles, wat gutt geduecht ass, wäert 
sech herno an der Praxis bewähren. Net alles, 
wat an der Theorie logesch ass, wäert an der 
Praxis kënnen ëmgesat ginn.
Wa sech erausstellt, dass verschidde Saachen 
net machbar sinn, da maache mer se net! Der 
Politik, an domat mengen ech eis alleguerten, 
fält iwwerhaapt keen Zacken aus der Kroun, wa 
se déi Upassunge mécht, déi d’Fonction pu-
blique brauch, fir sech ze moderniséieren am 
Déngscht vum Bierger an am Déngscht vun 
engem gudde Service um Bierger.
Dës Reform, an et ass schonn e puermol hei 
gesot ginn, ass net ofgeschloss mat deem Vote 
vun haut, am Géigendeel. Si geet dann eréischt 
un. D’Ëmsetzen an den Administratioune wäert 
entscheedend sinn, fir déi endgülteg Bewäer-
tung vun deem Reformpaquet, dee mer haut 
zur Ofstëmmung bréngen. D’Ëmsetze geet sé-
cher net géint d’Beamten. Mä d’Viraussetzung, 
dass d’Beamte matmaachen, muss geschafe 
ginn, fir dass mer iwwerhaapt eng Chance op 
Réussite kënnen hunn. Ech si motivéiert, alles 
dozou bäizedroen, dass mer dat kënne reali-
séieren.
Et ass eng grouss Erausfuerderung fir eis. Un 
éischter Stell fir de Ministère vun der Fonction 
publique. Un zweeter Stell och fir d’Leit vum 
INAP. Och fir de Kolleeg Meisch. An ech si frou, 
dass en d’Gedold hat mat eis alleguerten, dee 
ganze Mëtten hei dëser Debatt nozelauschte-
ren. Och fir de Kolleeg Meisch kommen nach 
eng ganz Rei vu groussen Erausfuerderungen, 
et ass och schonn hei an der Debatt ugekën-
negt ginn, a mir schaffen, géif ech soen, op 
eng exemplaresch Aart a Weis zesummen, fir all 
deene Problemer do, déi op eis duerkommen, 
nach ze begéinen.
Mä et gëtt, an dat wëll ech hei ervirsträichen, 
och fir all eenzelne Beamten, dee beim Stat 
schafft, sief et als Fonctionnaire, sief et als Em-
ployé, eng ganz grouss Erausfuerderung, wa 
mer gären hätten, dass mer hei zu engem 
konstruktive Resultat kommen.
D’Madame Modert hat et virdrun, zu Recht, 
ugeschwat, datt mer... Am Kader vun den nor-
male Remplacementer hu mer et fäerdeg-
bruecht, eis den Know-how vun engem Respon-
sabele fir d’Ressources humaines ze sécheren, 
wat de Ministère vun der Fonction publique 
ugeet, eng Fra, déi scho grouss Erfahrungen an 
deem Beräich gemaach huet. A mir si frou, si an 
eise Reie kënnen ze begréissen.
Bis elo hu mer ganz bewosst, aus Käschtegrënn, 
drop verzicht, eng Opstockung vum Personal 
am Ministère an och am INAP virzehuelen, fir 
dee ganze Reformpaquet unzegoen. Ech soen 
awer elo scho viraus, dass mer dat fir 2016 an 
där Form do net wäerte packen, well et evident 
ass, dass, wa mer an déi konkret Ëmsetzungs-
phas kommen, och de Ministère vun der Fonc-
tion publique déi néideg Ressources humaines 
muss zur Verfügung gestallt kréien, fir dat kën-
nen ze begleeden.
Et wäert Iech net wonneren, datt ech genau 
deen dote Wee wäert wielen, fir kënnen op déi 
kommend Erausfuerderunge preparéiert ze 
sinn. Astellunge vu Leit, déi beim Stat Verant-
wortung och fir dëse Reformprozess sollen 
droen, vill léiwer wéi de Réckzuch op extern 
Berodung, déi mer ganz vill an deem Ministère 
haten. Mir hunn an deene leschte Wochen a 
Méint eng Hällewull vu Berodungskontrakter 
opgeléist, well mer dovun iwwerzeegt sinn, 
dass et besser ass, mat eegene Kräften un dës 
grouss Erausfuerderungen erunzegoen.
Här President, ech sinn als Minister vun der 
Fonction publique ganz houfreg, dës Reform 
dierfen ze begleeden. Dës Reform ass e Ganzt. 
Si beinhalt nieft dëse Verbesserungen, déi ech 
virdrun ugeschwat hunn, wat d’Pai ugeet, wat 
nei Carrièren ugeet, och eng ganz Rei vun 
neien Usätz zur Moderniséierung vun der Fonc-
tion publique, déi genausou iwwerfälleg ware 
wéi déi personalpolitesch Décisiounen, déi mer 
haut wäerten huelen. Si beinhalt och e puer 
Usätz, déi d’Personal net wäerten esou er-
freeën: D’Limitatioun vun den Ufanksgehälter 
ass en Thema, d’Verallgemengerung vum 
Stage op dräi Joer, ech hat et virdru scho gesot, 
gefält och nach laang net jiddwerengem!
Dës Reform ass e Kompromëss. Et ass d’Realisa-
tioun net vun deem, wat onbedéngt wën-
schenswäert war, mä et ass d’Realisatioun vun 
deem, wat zu dësem Zäitpunkt machbar war. 
Dës Reform gëtt vun der iwwerragender Majo-
ritéit vun de Statsbeamte begréisst. Wéi wär et 
soss ze erklären, dass mer déi scho bal regel-
méisseg an ëmmer méi rose Stellungnahme 
vun der CGFP, gedroe vun hiren iwwer 60 Ën-
nerorganisatiounen, déi eis gedrängt hunn, vi-
runzemaachen, souwéi de President et vun der 
CGFP ausgedréckt huet, mir sollen elo endlech 

dalli maachen, fir dës Reform dann och elo 
endlech ëmzesetzen. Ech ka mer schlecht vir-
stellen, dass wann eng Majoritéit vu Beamten 
net mat dëser Reform averstane wären, dass 
dat dann d’Fuerderung vun der CGFP 
gewiescht wär.
D’Reform gëtt selbstverständlech vun dëser Re-
gierung an hirer ganzer Étendue gedroen. An 
och ech sti mat vollem Häerzen hannendrun. 
Mir hunn, wéi ech virdru gesot hunn, dalli ge-
maach an enger, géif ech soen, praktesch 
schonn Action exceptionnelle vu 36 Sitzungen, 
wéi de Rapporteur et virdru gesot huet, ganz 
no openeen! Mat groussen Erausfuerderungen 
un d’Personal och vun der Chamber, hu mer 
esou séier gemaach wéi mer konnten, fir elo 
endlech hei kënnen ze stoen, fir dat kënnen ze-
summen iwwert d’Bühn ze bréngen.
Et wär vläicht méi einfach gewiescht, esou wéi 
eenzel Leit dat un eis erugedroen haten, ein-
fach guer näischt ze maachen, drop hinzewei-
sen, dass mer an enger schlechter Budgetssi-
tuatioun sinn an dass et am Moment net op-
portun wär, eppes ze maachen. Och dat, wat 
am Moment ofleeft am Kader vum souge-
nannte Fonctionnaires-Bashing, géif déi doten 
Theorie éischter ënnerstëtzen.
Mir hunn nach dës Woch oder d’lescht Woch 
eng ganz Rei vun onqualifizéierten Ugrëff op 
d’Fonction publique missten nolauschteren, lei-
der och vum Vizepresident vum Wirtschafts- a 
Sozialrot. D’Regierung veruerteelt esou Provo-
katiounen, well se d’Leit net weiderbréngen, 
well se Neid a Sträit solle schüren, do wou mer 
Konsens a Solidaritéit brauchen.

 Mme Viviane Loschetter (déi gréng).- 
Très bien!

 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administrative.- Mir soll-
ten eis dëst Reformwierk, wat mer haut hei zur 
Ofstëmmung bréngen, och net zerriede loos-
sen. Net vun eenzelne Beruffsverbänn, déi 
vläicht hir e bësse korporatistesch Vue drun 
hënnert, de Bléck fir dat Ganzt ze behalen. Och 
net vu Provokatioune vu baussen, wéi ech se 
virdrun erwähnt hunn an och net vu schlecht 
informéierten Informatiounsquellen, déi pro-
béieren dës Reform esou duerzestellen, wéi wa 
se géint d’Personal geriicht wär.
Ech wéilt dofir nach eng Kéier ganz kloer soen, 
a fir déi, déi et nach net verstanen hunn, dann 
och fir matzeschreiwen: Dës Reform gëtt vun 
der grousser Majoritéit vum Personal begréisst. 
Si gëtt net géint d’Personal, mä mam Personal 
gemaach!

 Mme Viviane Loschetter (déi gréng).- 
Très bien!

 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administrative.- A jo, 
d’Statsbeamten hunn en Urecht drop, dass et 
no iwwer sechs Joer erëm zu enger Erhéijung 
vun 2,2% vun hirem Punktwäert kënnt. A jo, 
dat kéint vun Eenzelnen och als Zeechen un de 
Privatsecteur gedeit ginn. Et alors?, froen ech.
Et ass och net esou, wéi wa mer dës Reform, 
esou wéi dat nach de Moien iwwer e grousse 
Radiosender erzielt ginn ass, dass mer dës Re-
form 1:1 géifen ëmsetzen, esou wéi se vun der 
viregter Regierung proposéiert ginn ass. Dat 
zielt wuel fir de Volet financier, mat deenen 
0,9% Joresprime an 2,2% Punktwäerterhéi-
jung. Dat zielt och fir de Volet vun der Neige-
staltung vun de Carrièren, inklusiv dem Mecha-
nismus, wéi déi Carrièren ugepasst ginn. Dat 
war eng Regelung, wéi se vun der viregter Re-
gierung ausgeschafft ginn ass a wéi se vun der 
jëtzeger Regierung iwwerholl ginn ass.
Déi Ëmsetzung 1:1 zielt awer net fir de Volet 
vun der interner Reform. Et ass en neien Accord 
komm tëschent der Regierung, dem neie Mi-
nister an der CGFP. D’Ewechfale vum Rapport 
d’expérience professionnelle ass virdru be-
dauert ginn. Ech weisen an deem Kontext just 
drop hin, dass och de Statsrot net ganz vill vun 
där Iddi do gehalen huet an och d’Gewerk-
schaften alles aneschters wéi frou mat dëser 
Iddi waren. D’Ewechfalen - ech kommen 
duerno awer nach drop zréck - vum finanziel-
len Impakt vun der Bewäertung ass, mengen 
ech, och awer en Element vun deem, wou mer 
soen, dass mer déi Bewäertung an eng ganz 
aner Logik erabruecht hu wéi déi, déi virdrun 
ugeduecht war.
Ech mengen net, dass hei ee sëtzt, deen 
eeschthaft dru gegleeft hätt, dass mer e Beam-
ten, deen offensichtlech gewisen huet, dass e 
sech net wëllt um Reformprozess bedeelegen, 
dass en net wëllt säin deeglecht Engagement 
weisen, fir en anstännege Service um Client, 
um Bierger ze maachen, dass mer deen dozou 
beweegt hätten, seng Positioun ze änneren, 
andeems dass mer ëm gesot hätten, e kéint 
sechs Méint éischter vu senger Biennale profi-
téieren. Dat war menger Meenung no dee fal-
sche Wee. An dofir hu mer dat och réckgängeg 
gemaach.
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Dat erspuert eis an Zukunft vill Sträit an der 
Fonction publique, vill Sträit, deen hätt um Ge-
riicht missen ausgedroe ginn, wat och erëm 
Belaaschtunge fir eis Geriichtsbarkeet duerge-
stallt hätt an et erspuert eis och eng ganz Rei 
vu Kommissiounen, ënner anerem och déi vum 
Médiateur.
Och d’Ewechfale vun der Mobilitéit während 
dem Stage ass hei ugeschwat ginn a bedauert 
ginn. Ech mengen och, dass dat eng Iddi war, 
déi vläicht e bëssen ze kuerz geduecht war. Et 
war als Obligatioun praktesch ugeduecht. Et 
war praktesch eng Méiglechkeet wëlle schafen, 
déi awer an der Praxis, onser Meenung no, 
esou net besteet. Dat verhënnert awer net, wëll 
ech der Madame Modert hei ganz kloer soen, 
dass een déi Iddi an enger anerer Form och 
nach eng Kéier opbréngt. Ech wäert mech 
deem jiddefalls net widdersetzen.
D’Vereinfachung vun de Critères d’apprécia-
tion, och dat war an deem neien Accord dran. 
Hei ass et drëms gaangen, fir all Équivoque 
auszeschléissen. Mat där neier Formulatioun hu 
mer dat, mengen ech, fäerdegbruecht.
An d’Eenegung op engem ganz entscheedende 
Punkt, nämlech deem vun den Ufanksgehälter, 
wou et keng Eenegung ginn ass tëschent der 
viregter Regierung an der CGFP. Interpreta-
tiounsdifferenzen ass, mengen ech, e ganz fei-
nen Ausdrock fir dat, wat do ofgelaf ass an der 
Ausenanersetzung. A mir hunn dann, no 
laange Verhandlungen, eis derzou décidéiert, 
dass am drëtte Joer vum Stage, wou also 90% 
bezuelt ginn, dat net am drëtten Échelon ge-
schitt, mä am véierten Échelon. Och dat e 
Kompromëss, dee mer fonnt hunn, deen eis et 
erspuert huet, hei a grouss Litigen eranzegoen. 
An ech verstinn eigentlech net, firwat dass net 
och schonn déi viregt Regierung et fäerdeg-
bruecht huet, dës Léisung ze realiséieren.
Et sinn déi administrativ Vereinfachungen, wëll 
ech hei och kloer soen - well den Accord, dee 
mer hei fonnt hunn, deen huet natierlech och e 
finanziellen Impakt -, mä et sinn déi finanziell 
(veuillez lire: administrativ) Vereinfachungen, déi 
ech virdrun ugeschwat hunn, wéi d’Ewechfale 
vum Médiateur, d’Évitéiere vun dauerhafte Li-
tigen an esou weider, déi eis den néidege finan-
zielle Spillraum geschaf hunn, fir dëst finanziellt 
Zougeständnis och vis-à-vis vun deene jonke 
Leit an der Fonction publique ze maachen.
Ech soen et nach eng Kéier, dëst ass eng 
Mesure, déi ganz kloer am Intérêt vun deene 
jonke Leit ass. Mä dat erkläert vläicht, firwat 
dat net onbedéngt à la une vun den Noriichte 
war, well dat ass jo eng positiv Geschicht an 
dofir gëtt dat och net esou bericht wéi aner 
Problemer, wou da probéiert gëtt, Sträit ze 
séien.

 Une voix.- Richteg!
 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-

blique et de la Réforme administrative.- Eppes 
wëll ech nach ganz kloer soen - och well den 
Ulass vun dëser Debatt anscheinend de Moien 
och Ulass war, fir e bëssen LSAP-Bashing dann 
ze maachen -, ech perséinlech hunn iwwer-
haapt kee Problem dermat, als Politiker kriti-
séiert ze ginn. Dat gehéiert zu deem Job wéi 
d’Klatz bei d’Keelespill.
Ech hunn awer e Problem domat, dass eng Ma-
joritéit vu Fonctionnairen, déi mat dësem Ac-
cord hei zefridde sinn, onverhältnisméisseg 
wéineg zu Wuert komme par rapport zu een-
zelne Beruffsverbänn, déi op hir berechtegt 
oder manner berechtegt Fuerderungen - dorop 
kommen ech och nach zréck - opmierksam 
maachen. An ech hunn e Problem domadder, 
dass probéiert gëtt, meng Partei quasi als So-
zialverräter duerzestellen, well se elo dëse Rah-
menaccord - an eenzel Leit heibannen hunn an 
déi nämlecht Richtung gedréint, eis als Sozial-
verräter duerzestellen -, well se elo dëse Rah-
menaccord hei dréit, wou, wéi gesot, eng Ge-
haltsopbesserung vun 2,2% dran ass.
Ech sinn houfreg an engem Land ze liewen, 
wou d’Leit d’Recht hunn op d’Strooss ze goen, 
fir op hir Doléancen opmierksam ze maachen. 
An ech si frou an engem Land ze liewen, wou 
Leit op d’Strooss ginn, fir ze reklaméieren, dass 
se, hirer Meenung no, net genuch bäikréien. 
Ech mengen, dat ass zumindest an der EU 
schonns eng Situation unique, zumindest wat 
den ëffentleche Secteur ugeet.
An ech hu grousst Versteesdemech fir déi Leit, 
déi sech op der Strooss fir hir Rechter asetzen. 
D’Policegewerkschaft huet op eng speziell Si-
tuatioun higewisen, déi bei hinnen organesch 
entstanen ass duerch eng zweifelhaft Aus-
leeung vun de bestehenden Texter. D’Regie-
rung huet gesot, nodeems den Audit iwwert 
d’Police fäerdeg ass, d’Situatioun nach eng 
Kéier op de Leescht ze huelen. D’Gespréicher 
mat de Policegewerkschafte lafen, haaptsäch-
lech wat déi Fro ugeet vun de Postes à respon-
sabilité.
Eng aner Saach ass d’Astufung vun de Carriè-
ren. Och hei ass et, ouni Zweifel, eng speziell 

Situatioun. An et ass virdrun drop higewise 
ginn, keen heibanne bestreit, dass de Beruff 
vum Polizist ee speziellen ass. An et ass och 
richteg, fir ze soen, dass d’Poliziste bei där 
neier Astufung u sech zwielef Punkte manner 
am Ufanksgehalt hu wéi en Expéditionnaire aus 
der Administratioun: 156 Punkte par rapport 
zu 168 Punkten.
Mä da misst een awer och vläicht fairerweis do-
bäi soen, dass déi nämlecht Polizisten am 
Endgehalt siwe Punkte méi hu wéi den Expédi-
tionnaire aus der, soe mer emol - an Anfüh-
rungszeichen - „normaler“ Administratioun. An 
et misst een awer och fairerweis vläicht dobäi 
soen, dass déi nämlecht Polizisten, vum éisch-
ten Dag un, wou se schaffen, 57 Punkten indi-
ciaires u Primmen dobäikréien, déi déi aner Leit 
net hunn.
An ech soen et hei eng Kéier ganz kloer: En Ex-
péditionnaire, dee mat fënnef Joer Secondaire 
bei de Stat schaffe kënnt, deem seng Carrière 
evoluéiert vun 168 Punkten op 339 Punkten. 
An duerch de Mechanismus vun deene Prim-
men, déi ech virdrun ugeschwat hunn an déi 
all Polizist huet, evoluéiert d’Carrière vum Ins-
pecteur de Police vun 203 Punkten op 403 
Punkten, wat en Ënnerscheed ass, wou jidd-
weree sech et selwer kann ausrechnen. An ech 
verzichten drop, fir dëse Moment och nach 
d’Chifferen ze nennen, well ech ganz genau 
weess, dass eenzel Leit déi erëm géife benot-
zen, fir op d’Fonction publique ze klappen!
Ech soen, dass ech an deem dote Beräich, ge-
nausou kloer wéi ech gesot hunn, dass ech, 
wat deen éischte Beräich ugeet, wat d’Fuerde-
rung vun der Police ugeet, ganz vill Spillraum 
gesinn, soen ech awer ganz kloer, dass ech an 
deem dote Beräich net méi vill Spillraum ge-
sinn.
Bei den Éducateuren, an et ass virdrun hei 
schonn e puermol gesot ginn, war d’Reform 
iwwerfälleg. Dat, wat den Här Adam hei gesot 
huet, speziell zu där Carrière, deem gëtt et bal 
näischt méi bäizefügen. Si sinn déi Carrière, 
wou d’Ongerechtegkeet vun der Astufung am 
kloersten zum Virschäin komm ass. Am kloer-
sten nach an der Carrière vum Éducateur di-
plômé, nach vill méi kloer wéi an der Carrière 
vum Éducateur gradué, wou et awer och scho 
schlëmm genuch war.
Mir haten och d’Geleeënheet hei bei engem 
ëffentlechen Hearing ganz genau d’Problema-
tik duergeluecht ze kréien. A bei deem Hea-
ring, an dat hunn ech deemools positiv ervirge-
strach, ass eben net nëmmen iwwert déi finan-
ziell Fro geschwat ginn - zwar och, awer net 
nëmmen -, mä et sinn och eng ganz Rei vu 
Froe vun der Aarbechtsorganisatioun an d’Spill 
komm, Froe vu Contingenten, wéi vill Leit bei 
wéi vill Kanner, vun der Qualitéit vun de Servi-
cer. An dat éiert dee Beruffsstand. Et gesäit een, 
dass eng allgemeng Onzefriddenheet am-
gaangen ass, sech do auszebreeden. A mir si 
gutt beroden, op déi Leit och nach an Zukunft 
duerzegoen.

 Une voix.- Très bien!
 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-

blique et de la Réforme administrative.- Ech wëll 
awer och hei soen, dass déi Carrière - an och 
dat, mengen ech, misst der Fairness halber an 
och der Objektivitéit halber eng Kéier hei gesot 
ginn -, dass déi Carrière schlussendlech, mat 
deem, wat mer haut hei stëmmen, ëm 39% 
opgewäert gëtt.
An et ass falsch ze soen, wéi dat de Moien och 
mat enger Regelméissegkeet iwwert den Äther 
gaangen ass, déi ee schonn e bësse rose 
 mécht, et ass ganz einfach falsch ze soen, dass 
déi Verbesserungen, déi déi jonk Leit elo an dë-
sem Beruff kréien, dass dat um Bockel wär vun 
deenen, déi elo schonns méi laang do wären. 
Dat géif nämlech heeschen, dass déi elo géife 
manner kréien, déi méi laang do wären, wéi 
déi aner. An dat ass tout simplement falsch!
Jiddwereen, och vun den Éducateuren, wäert 
vun dëser Reform profitéieren, egal wéi al en 
ass, egal wéi laang en dobäi ass. Richteg ass, 
dass net jiddwereen an deem nämlechten 
Tempo vun de Reforme profitéiert. Dat läit 
awer, mengen ech, e bëssen an der Natur vun 
der Saach, wann een erëm op dee Reformme-
chanismus zréckkënnt... op deen Upas-
sungsmechanismus vun de Carrièren zréck-
kënnt, deen ech virdru schonn ugeschwat 
hunn.
Jonker, déi ufänken, profitéiere vun dëser Re-
form voll. Duerfir ass et och falsch ze soen, dës 
Reform wär eng Reform géint déi Jonk. All 
Mënsch, deen an der Carrière vum Éducateur 
ass, sief et diplômé, sief et gradué, profitéiert 
spéitstens mat 55 Joer voll vun dëser Reform. 
Den Diplômé, wéi gesot, eropgesat vun 339 
Punkten op 470 Punkten.
Mä ech sinn der Meenung, dass dat heiten eng 
Saach ass, déi an déi richteg Richtung geet, déi 
endlech unerkennt, wat déi Leit un Diplomer 
hunn, wat se un Aarbecht leeschten. An ech 

soen et nach eng Kéier: Alleguerten déi, déi net 
direkt voll vun dëser Erhéijung profitéieren, gi 
lues a lues, iwwert de Wee vun de Biennallen, 
dorun erugefouert, wat dat neit Endgehalt 
wäert sinn. An dat ass och gutt esou!
D’Problematik vun de Chargéen, an ech ku-
cken nach eng Kéier op de Claude Meisch, ass 
natierlech och eng besonnesch Situatioun. Mir 
hunn et ze di gehat, an der Éducatioun, mat 
enger Explosioun vun de Schülerzuelen an do-
madder och mat enger Explosioun vun de Char-
géen. D’Regierung, an dat wëll ech hei ganz 
kloer soen, fënnt déi Situatioun do net gutt. An 
et ass op jidde Fall kee Mëttel, fir an Zukunft Sue 
beim Stat ze spueren, wéi dat elo hei zum Deel 
schonn ënnerstallt ginn ass. Eist Zil ass et, fir 
d’Zuel vun de Chargéë lues a lues erëm zréckze-
féieren. An eist Zil ass et, dass an der Schoul 
Schoul gehale gëtt vu Professeren, déi och an 
der Professerscarrière sollte bezuelt ginn.
De Claude Meisch an ech selwer souzen och 
scho mat de Vertrieder vun de Chargéen ze-
summen. An och do hu mer gemierkt, dass 
niewent deene finanzielle Fuerderungen, déi 
zum Deel berechtegt sinn, och eng ganz Rei 
vun anere Problemer do sinn, déi ganz 
schwéier op d’Gemitt drécken. Ënner anerem 
d’Sécurité de l’emploi, wéi séier Kontrakter 
gewiesselt ginn, wéi ee vun enger Schoul kann 
an déi aner versat ginn, d’Fro vun den Examen, 
déi nach eng Kéier muss nei gekläert ginn. Mä 
do weess de Claude Meisch wahrscheinlech 
méi dozou ze soen, wa mer an den Detail ginn, 
wéi ech selwer.
Mir hunn als Regierung och an dësem Beräich 
ganz kloer Gespréichsbereetschaft signaléiert. 
Och déi Leit, déi sech elo hei engagéiert hunn, 
déi sech zesummegedoen hunn an enger Or-
ganisatioun - wat hiert gutt Recht ass -, an déi 
jo och den Owend zu enger Manifestatioun 
opgeruff hunn, hunn erkannt oder hunn och 
unerkannt, dass se sech relativ spéit manifes-
téiert hunn. Mir hu gesot - an ech stinn och 
dozou -, dass mer bereet sinn, iwwer hir spezi-
fesch Fuerderungen nach eng Kéier nei ze dis-
kutéieren.
Ech géif mer wënschen, dass mer, och wa mer 
eng Ausenanersetzung an dëser Gesellschaft 
féieren, wou jiddweree probéiert, seng Intérê-
ten ze verteidegen, eis heiansdo méi Zäit géi-
fen huelen, fir déi Knackpunkten och éierlech 
an ëffentlech an a voller Transparenz mateneen 
ze diskutéieren. An och déi ëffentlech Duerstel-
lung vun deenen Différenden ass a mengen 
Aen immens wichteg.
Et soll kee sech Illusioune maachen, dass en net 
genuch Verantwortung hätt, wéi och iwwert 
déi Ausenanersetzungen, déi hei gefouert ginn, 
bericht gëtt. Dat zielt fir d’Vergaangenheet an 
dat zielt och fir déi Berichter, déi mer muer 
oder den Owend an der Press nach wäerte vir-
féieren.
E weidere Punkt, deen ech wollt uschwätzen, 
well e menger Meenung no ganz wichteg ass a 
well en och vun eiser Médiatrice, Médiateure 
oder Ombudsmann oder Ombudsfra opgeworf 
ginn ass, ass dee vun der Deontologie. Dat ass 
e Stéchwuert, wat vill diskutéiert ginn ass am 
Virfeld vun der Reform an et huet ee musse 
feststellen, dass mer jo elo, och opgrond vun 
den Awänn vum Statsrot, bei engem gewës-
sene Status quo verbliwwe sinn.
En Deontologiekodex fir d’Chamber hu mer 
kritt. Mir hunn ee fir d’Regierung kritt. Mir 
hunn ee fir de Statsrot kritt. D’Gemengepoliti-
ker sinn amgaangen drun ze schaffen. D’Jour-
nalisten hu scho laang een. A mir brauchen 
och en erweiderten Deontologiekodex fir 
d’Fonction publique.
D’Deontologie war, wéi gesot, en Thema, mä 
mir hunn et missen, well mer vum Statsrot - zu 
Recht, mengen ech awer an der Tëschenzäit - 
ausgebremst gi sinn, op e spéideren Zäitraum 
verleeën.
Déi Diskussioune sinn, wéi gesot, net eriwwer, 
si gi virun, no dësem Reformpaquet. Ech hat et 
virdru scho gesot, et si grouss Diskussiounen, 
déi nach op eis duerkommen, mat de Gewerk-
schaften a mat allen anere Concernéierten, och 
am Kader - an dat ass och schonn haut um 
Rand ugeschwat ginn - vun engem moderni-
séierten Disziplinarrecht, wat ech onbedéngt 
och nach eng Kéier wëll uschwätzen. D’Regie-
rung ass jiddefalls fest décidéiert, och op deem 
Plang virunzekommen.
D’Regierung hat sech engagéiert - an et ass vir-
drun och schonn e puermol gesot ginn, de 
Rapporteur huet drop higewisen, den Här 
Graas huet drop higewisen -, dass mer dat, wat 
vun der viregter Regierung ofgemaach ginn ass 
mat der representativer Gewerkschaft aus der 
Fonction publique, géifen anhalen. Pacta sunt 
servanda. Engagementer sinn ze respektéieren 
a mir maachen dat.
Dat maache mer och elo, nodeems mer deene 
sëllechen Awänn vum Conseil d’État Rechnung 
gedroen hunn. D’Madame Modert hat gesot, 

et waren der iwwer 100. Si huet zu Recht drop 
higewisen, dass et awer och vill Texter waren, 
dass et vill Gesetzer waren, dass eng grouss 
Komplexitéit an deenen Texter louch. An ech 
mengen och, dass muss Schluss sinn, dass an 
dësem Land Politik gemaach gëtt mat dem 
Nombre vun den Awänn vun engem Conseil 
d’État.
E Conseil d’État, genau esou wéi d’Chamber, 
genau esou wéi d’Regierung, ass do, fir seng 
Aarbecht ze maachen, a wann e mengt, dass e 
Gesetzestext, dee proposéiert ass, net der Le-
galitéit entsprécht, dann huet en drop op-
mierksam ze maachen. Ni plus, ni moins.
Dës Regierung huet sech net engagéiert - dat 
wëll ech awer och kloer soen -, fir d’Défail-
lancen, déi an där Ofmaachung stinn tëschent 
der viregter Regierung an der Gewerkschaft, 
erëm riicht ze béien, wann et sech da sollt als 
néideg erweisen. Well d’Praxis - an dat hu mer 
geléiert - ass ëmmer méi schlau wéi d’Theorie. 
Eng Rei vun deenen Défaillancen, déi huet déi 
nei Regierung am Accord vum Januar 2014 
mat der CGFP schonns ausgemäerzt an ech 
hunn et schonn ugeschwat. Anerer wäerten 
ausgemäerzt ginn, wann et sech dann als nout-
wendeg erweist.
Madame Modert, wann ech Iech richteg versta-
nen hat bei Ärem Bäitrag - deen ech iwwregens 
am Allgemengen als ganz konstruktiv bewäert 
hunn... Wann ech dat richteg verstanen hunn, 
huet si awer gemengt, alles dat, wat si ausge-
schafft huet, wär gutt a richteg, an alles dat, wat 
mer nodréiglech geännert hätten, wär schlecht 
a falsch. Ech mengen, dass et net grad esou ein-
fach ass. D’Netaféiere vum Médiateur...

 Mme Octavie Modert (CSV).- Hunn ech 
net grad esou gesot!

 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administrative.- Da sinn 
ech frou, wann Der dat net esou gemengt hutt.
D’Netaféiere vum Médiateur ass, menger Mee-
nung no, eng logesch Konsequenz vun der Of-
fiederung vun der Appréciatioun vun de Beam-
ten. Et gëtt manner komplizéiert. Déi zweifel-
haft finanziell Bestrofunge falen ewech. Do-
duerch fält och eng Hällewull vun ze erwaar-
dene juristeschen Aspréch ewech - ech hat et 
scho gesot - an dofir brauche mer dee Média-
teur och net an där Form, wéi Dir en uge-
duecht hutt.
Den Ofschlossbericht...

 Mme Octavie Modert (CSV).- Genau op 
deem Punkt hat ech jo eppes aneres gesot. Ech 
hat et zu engem anere Volet gesot.

 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administrative.- Pardon. 
Den Ofschlossbericht, deen all eenzelne 
Beamte sollt maachen, an deem d’Madame 
Modert och e bëssen notrauert, ass fale gelooss 
ginn. Ech soen et nach eng Kéier, och nodeems 
de Statsrot e praktesch an der Luucht zerrappt 
hat, ech mengen och wierklech, wann ech mat 
Iech eens sinn, dass et wichteg ass fir eng Ad-
ministratioun, dass se dat Wëssen, wat deen 
eenzelnen ugeheeft huet a senger laangwiere-
ger Tätegkeet, dass ee sech dat erhält. Dass dat 
heite vläicht net dee richtege Wee wär, fir hei 
och e bësse mat der finanzieller Keul ze wén-
ken. An dofir mengen ech, dass mer eis do och 
nach musse weider Mëttelen iwwerleeën, wéi 
mer dat Wëssen an der Fonction publique 
kënne weider gebrauchen, och wann een 
ausscheet.
A sécherlech - an ech hat dat virdru scho gesot 
- ass och d’Retraite progressive en éischte 
Schrëtt an déi dote Richtung. Wou d’Leit also 
lues a lues aus dem ëffentlechen Déngscht 
ausscheeden a lues a lues hiert Wëssen och 
kënne weiderginn un déi, déi se dann duerno 
wäerten ersetzen.
Ech hat och ee Moment gehofft, d’Madame 
Modert géif der Versuchung widderstoen, sech 
bei all deene léift Kand ze maachen, déi elo 
nach hir spezifesch Fuerderungen, souzesoe 
fënnef fir zwielef, an d’Woschuel bruecht hunn. 
Leider ass dat hir net ganz gelongen. Dat 
beweisen, mengen ech och, déi zwou Mo-
tioune vun der CSV.
Bei dem Méchanisme d’adaptation vun der 
Carrière - ech mengen, och dat ass virdru 
schonn hei gesot ginn - ass dee Mechanismus 
ganz kloer vun der viregter Regierung, dès le 
début, festgehale ginn. Se war och Géigestand 
vun Diskussiounen, Sträitdiskussiounen, net 
jiddweree war domadder averstanen an d’Ma-
dame Modert huet jo selwer gesot, dass eng 
aner Léisung, aus Käschtegrënn, vun hir selwer 
net konnt zréckbehale ginn.
Ech gesinn et dofir och als zumindest zweifel-
haft Approche un, wann een elo an enger Mo-
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tioun d’Auswierkunge vun deem Mechanismus 
vum Upasse vun de Carrièren, deen eventuell 
géif Härtefäll produzéieren, dann elo an enger 
Motioun hei wëllt ervirsträichen. Ech mengen, 
dass dat eng gewëssen duebel Strategie ass, 
déi, mengen ech, eis selwer an och d’Leit do-
baussen net ganz vill weiderbréngt.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Här 
Minister, d’Madame Modert wollt kuerz rea-
géieren. Dir hutt se jo och drop...

 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administrative.- Selbst-
verständlech, Här President.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Voilà.
 Mme Octavie Modert (CSV).- Merci, Här 

President. Ech mengen, Här Minister, ech hunn 
Iech awer elo ganz gutt nogelauschtert an Dir 
sot awer och dat eent an de Géigendeel. Dir 
sot jo och, Dir géift alles hei e bëssen iwwerku-
cken. A wann ech d’Motioun kucken, déi ee 
vun der Majoritéit déposéiert huet, déi kann 
een awer och a Richtunge liesen, wou Dir elo 
gemengt hutt do misst een eppes aneres soen. 
Also, ech mengen, op d’allermannst kënne mer 
do géigendeeleger Meenung sinn, wat mer ze 
verstoen hätten. Merci.

 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administrative.- Ech ver-
stinn Är Bemierkung elo esou, dass Der dervun 
ausgitt, dass déi Motioun, déi d’sozialistesch 
Fraktioun abruecht huet, dass dat dat ass, wat 
Der wollt ausdrécken. Wann dat esou ass, 
dann...

 Mme Octavie Modert (CSV).- Et geet just 
vill méi wäit.

 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administrative.- ...wäerte 
mer herno jo bei der Diskussioun vun der Mo-
tioun nach eng Kéier kënnen dorop agoen.
Jiddefalls, Här President, wär ech frou, wann 
ech de Sënn, esou wéi et elo do steet bei Iech... 
Ech wëll Iech net ënnerstellen, dass dat onbe-
déngt d’Absicht dovu war, mä esou wéi et elo 
dosteet, Här President, mengen ech awer der 
Madame Modert missen ze soen, dass ech be-
stëmmt net - an dat wësse vill Leit heibannen - 
un engem Manktum u Selbstbewosstsäin géif 
stierwen.
(Hilarité)
Mä ech muss Iech awer soen...

 Mme Octavie Modert (CSV).- Dat géif 
ech jiddefalls net soen.

 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administrative.- Mä ech 
muss Iech awer soen, Madame Modert, dass 
dat, wat Der mer elo an Ärer Motioun do ofver-
laangt, dass ech dat net wäert fäerdegbréngen. 
Also Härtefäll ze léisen, déi der duerch de Me-
chanismus vun der Adaptatioun vun der Car-
rière geschaf hutt, ouni d’Philosophie vun 
deem Mechanismus a Fro ze stellen an och 
ouni een Impakt op de Budget ze kréien, dat 
wäert ech net fäerdegbréngen, och wann ech, 
wéi gesot, ganz oft vu mir selwer vläicht ze vill 
iwwerzeegt sinn, wéi eenzel Leit mer ëmmer 
erëm gäre soen.

 Une voix.- Très bien!
 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-

blique et de la Réforme administrative.- Déi 
zweet Motioun beschäftegt sech da mat dem 
Litige tëschent der FEDUSE an der Regierung 
iwwert den Artikel 41, dee während enger Pé-
riode transitoire vu fënnef Joer da sollt nach 
kënnen ausbezuelt ginn. Zwee weider Avance-
menter si jo do virgesinn.
Och dat war Géigestand vun de Verhandlun-
gen tëschent der viregter Regierung an der Ge-
werkschaft. Dat war en Thema wat ganz 
kontrovers diskutéiert ginn ass. Déi viregt Re-
gierung hat am Ufank dräi Joer proposéiert, 
wou nach kéinten zwee Avancementer kom-
men, a keng fënnef. An herno ass sech da mat 
engem Kompromëss drop gëeenegt ginn, fën-
nef Joer an zwee Avancementer. Esou steet et 
och elo am Text. An ech géif och proposéieren, 
dass mer bei deem Arrangement do bleiwen, 
an net mat der berühmter Salamitaktik déi 
ganz Dispositioun u sech ad absurdum féieren.

 Mme Octavie Modert (CSV).- Jo mä, Här 
Minister, et war elo... Entschëllegt, wann Der 
erlaabt. Et war elo eng Mediatioun an et ass op 
dat jo am Fong geholl, op wat mir agaange 
sinn, wat ech och eng Kéier an enger Cham-
berskommissioun gefrot hat. Dat ass jo och en 
Instrument, wat hei natierlech och eng aner 
Valeur nach mat drabréngt.

 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administrative.- Ech be-

streiden net, dass et eng Mediatioun ginn ass. 
Mä ech soen hei ganz kloer, dass déi ganz Ge-
schicht eng Virgeschicht huet, déi och bei der 
Mediatioun an eisen Aen net berücksichtegt 
ginn ass. An dofir hu mer och déi Propositioun 
vun der Mediatioun net ugeholl.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Här President, 
ech...

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Also 
jiddwereen hat d’Geleeënheet, fir sech ausze-
drécken. Bon, wann den Här Minister d’accord 
ass, nach eng Zwëschefro, an da géife mer 
awer weiderfueren.

 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administrative.- Ech si bal 
mat allem averstanen, Här President.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- An de Rap-
porte vum Mediateur a vum Conciliateur sinn 
déi Antécédente jo awer alleguerte berücksich-
tegt ginn. An de Mediateur ass jo awer, an där 
legaler Aufgab, déi en huet, zu enger Kon-
klusioun komm, datt dat, wat hie virschléit, fir 
déi zwou Säite gutt wier. Déi gëtt vun där ane-
rer Säit ugeholl, vun der Regierung net. Dat 
entsprécht jo awer net dem Geescht an dem 
Sënn vun enger Mediatioun, wou wierklech déi 
Saache berücksichtegt ginn, och wann een net 
honnert Prozent recht kritt. Dir werft deenen 
anere vir, si hätten ëmmer gären honnert Pro-
zent recht. Hei kritt Dir net honnert Prozent 
recht, et gëtt eng Mediatioun gemaach an déi 
wëllt Der net unerkennen! Ech verstinn dat net.

 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administrative.- Ech 
mengen, dass Dir de Geescht vun der Media-
tioun net verstanen hutt. De Geescht vun 
enger Mediatioun besteet doranner, fir en Ac-
cord ze fannen tëschent zwee Partner. An hei 
ass einfach ganz kloer en Désaccord tëschent 
zwee Partner. Deen ass einfach emol festzestel-
len.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Et geet ëm de 
Mediateur. Deen ass hannendrun...

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Wann ech gelift, mir kréien nach d’Geleeën-
heet, iwwert de Rapport vum Mediateur ze dis-
kutéieren. Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-

blique et de la Réforme administrative.- Ech wëll 
just soen, dass, wa mer eppes géifen hei änne-
ren an der Carrière supérieure, well et ass jo 
doriwwer, wou geschwat gëtt, dat natierlech 
och eng ganz Rei Répercussiounen op déi aner 
Carrièren hätt. Well op jidde Fall kann ee jo net 
domat averstane sinn, dass mer hei géifen eng 
Ausnahmegenehmegung just fir d’Carrière su-
périeure maachen, an déi aner Carrièrë géifen 
dann à leur faim bleiwen. Och dat kann ech 
also net akzeptéieren. An dofir muss ech och 
soen, dass d’Regierung net kann der Chamber 
recommandéieren, déi zweet Motioun vun der 
CSV hei unzehuelen.
Ech hunn och héieren am Débat, d’Gestion par 
objectifs wär eng schrecklech Bürokratiséierung 
vun der Fonction publique. Dat nämlecht géif 
fir d’Bewäertung zielen. Dobäi ass awer genau 
d’Bewäertung een Element, wat u sech de Pri-
vatsecteur schonn zënter Laangem huet. An 
déi nämlecht, déi eis elo soen, mir géifen 
d’Fonction publique bürokratiséieren, déi soen, 
mir sollen d’Fonction publique esou opbaue 
wéi de Privatsecteur opgebaut ass. Also, do 
sinn zwou verschidde Fuerderungen an enger, 
wou et, mengen ech, ganz schwéier wäert 
ginn, déi zwou politesch ënner een Hutt ze 
bréngen. An dofir mengen ech och, dass ech 
deem muss widderspriechen, wat hei vun ADR-
Säit gesot ginn ass.
Déi Motioun vun der ADR ass a mengen Aen 
iwwerflësseg, well se einfach oppen Dieren 
aräisst. Well se insinuéiert, dass mir net an 
engem konkreten Dialog mat de Gewerkschaf-
ten an den Interessegruppe wieren. Dat si mer. 
Well mer och all dat, wat an där Motioun ge-
frot gëtt, an der Chamberskommissioun disku-
téiert hunn. All déi sektoriell Fuerderunge sinn 
do selbstverständlech an deene parlamentare-
schen Aarbechten zur Sprooch komm, souwäit 
wéi se dann nach aktuell waren an deenen och 
Rechnung gedroe gouf, mat all deene Réper-
cussiounen, déi dat och op den Accord hat.
An ech kann nëmme bedaueren, dass d’ADR, 
obscho se net Member ass an där Kommis-
sioun, mä awer d’Recht huet, wéi all eenzelnen 
Deputéierten, selbstverständlech och an deene 
Kommissiounssëtzungen derbäi ze sinn, wann 
ech mech richteg erënneren, vun deene 36 
Sëtzungen, wou mer genau dat diskutéiert 
hunn, wat Dir do frot, waart Der mengen ech 
een- oder zweemol do. Och dat léisst relativ 
déif blécken.
Ech hunn den Här Turpel héieren, an anescht 
wéi d’Madame Modert; bei him ass et e bëssen 
anescht. Hie fënnt alles gutt, wat geännert 
huet. Hie fënnt iwwerhaapt alles gutt, wat de 

Stat Sue kascht. An e fënnt alles schlecht, wat 
d’Ausgabe vum Stat begrenzt. Esou einfach 
kann ee sech et maachen. Dann ass jiddwereen 
dobausse frou mat engem.
En huet och eng Hällewull vun Amendementer 
eraginn, déi alleguerten, wëll ech awer hei 
soen, an der Kommissioun diskutéiert gi sinn. 
Ech kann och, wann Der wëllt, zu allen eenzel-
nen Amendementer, ech sinn nämlech virbe-
reet, Stellung huelen. Ech mengen awer, dass 
dat enger ganzer Rei Leit hir Gedold géif 
iwwerstrapazéieren, well, an dat soen ech nach 
eng Kéier, déi Amendementer sinn alleguerten 
eenzel, esou wéi Der se hei presentéiert hutt, 
ouni dass e Komma dru geännert ginn ass, an 
der Chamberskommissioun diskutéiert ginn. 
Mir hunn Iech esouguer do d’Méiglechkeet 
ginn, se ze presentéieren, obschonn Der wéinst 
Krankheet an enger ganzer Rei vu Versammlun-
gen net konnt derbäi sinn.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Här 
Minister, ech géif Iech bieden, Iech erëm un 
d’Chamber ze adresséieren!

 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administrative.- Ech maa-
chen elo mäi Bescht. An ech soen dann der 
Chamber, dass mer dem Här Turpel, trotz 
Krankheet, d’Méiglechkeet ginn hunn, seng 
Amendementer virzebréngen, och wa mer 
schonn an der Chamberskommissioun déi een-
zel Gesetzestexter ofgeschafft haten. Ech 
mengen, och dat gehéiert zu engem gudde 
Stil, dee mer an deene Chamberkommissiouns-
aarbechte gefleegt hunn.
Se sinn alleguerten ofgelehnt ginn. An déi Mo-
tiounen, déi Der elo hei proposéiert hutt vun 
déi Lénk, sinn am Fong just de Corollaire, 
souwäit wéi ech se op jidde Fall bis elo iwwer-
bléckt hunn, vun all deenen Amendementer, 
an zumindest déi sinn, no Meenung vun der 
Regierung, esou net unzehuelen.
Ech géif Iech villmools Merci soe fir Är Op-
mierksamkeet.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

dem Här Minister.
Mir géifen dann zu där schwiereger Missioun 
iwwergoen, fir déi eenzel Projeten zum Vote ze 
stellen. Ech géif Iech proposéieren, fir d’Éischt 
iwwert d’Amendementen ze bestëmmen zu 
deem jeeweilege Gesetz, wou se abruecht gi 
sinn. Dann noeneen iwwert déi eenzel Gesetzer 
ofzestëmmen an dann duerno d’Motiounen en 
bloc ze huelen. Net elo en bloc, mä hannere-
neen, esou wéi se presentéiert gi sinn. Vu dass 
mer en allgemengen Débat fir dee ganze Paquet 
gemaach hunn, bleiwe mer an där doter Logik.
Ech wëll och d’Chamber informéieren, dass 
mat den Auteure vun den Amendementen am 
Virfeld iwwert d’Prozedur diskutéiert ginn ass, 
déi mer sollten hei anhuelen, an d’Sensibilitéit 
vun deene Lénken d’accord war, fir iwwer een-
zel Amendementen eenzel ofzestëmmen, mä 
awer eng Rei vun aneren Amendementen, déi 
zu engem vergläichbare Sujet waren, ze re-
groupéieren.
Ass d’Chamber dermat d’accord, dass mer 
esou, wéi dat elo proposéiert ass, virginn? Dass 
mer dann, och wa mer iwwer e Grupp vun 
Amendementen ofgestëmmt hunn, dass déi 
eenzel Amendementen als ugeholl oder ofge-
lehnt gëllen. Sidd Der domat d’accord?
(Assentiment)
Majo da géife mer ufänke mam Projet 6457.
Amendements relatifs au projet de loi n°6457
Do läit en éischten Amendement, den Amende-
ment N°1 vir, dee betrëfft d’Durée vum Stage, 
dee soll no de Bedierfnisser méi oder manner 
laang sinn, tëschent sechs Méint an dräi Joer. 
Mir géifen dann also iwwert deen Amendement 
ofstëmmen.
Vote sur l’amendement n°1 concernant l’ali-
néa b) du paragraphe 3 de l’article 3 du pro-
jet de loi n°6457
D’Ofstëmmung fänkt un. Fir d’Éischt déi per-
séinlech Stëmmen. Dann d’Procuratiounen. De 
Vote ass elo ofgeschloss. Voilà.
Et hu 60 Deputéierten direkt oder indirekt um 
Vote deelgeholl. Den Amendement N°1 ass mat 
32 Nee-Stëmmen, 2 Jo-Stëmmen a 26 Absten-
tiounen ofgelehnt.
Ont voté oui: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Ont voté non: MM. Marc Angel (par M. Alex Bo-
dry), Frank Arndt (par M. Roger Negri), Alex Bodry, 
Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves 
Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, Mme 
Simone Beissel (par M. André Bauler), M. Eugène 
Berger, Mme Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme 
Joëlle Elvinger, MM. Gusty Graas, Max Hahn, 
Alexander Krieps, Edy Mertens et Mme Lydie Polfer 
(par M. Gusty Graas);

MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini.

Se sont abstenus: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher (par 
Mme Nancy Arendt), Félix Eischen, Léon Gloden 
(par M. Serge Wilmes), Jean-Marie Halsdorf, Mmes 
Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch (par 
Mme Diane Adehm), MM. Aly Kaes, Marc Lies, 
Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri Meyers, 
Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mosar, Marcel 
Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, Marc Spautz 
(par M. Claude Wiseler), Serge Wilmes, Claude Wi-
seler, Michel Wolter (par Mme Martine Mergen) et 
Laurent Zeimet;

MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy Re-
ding (par M. Fernand Kartheiser).

Dann hunn déi Lénk zéng Amendementen age-
reecht, déi als Objet hunn, d’Artikele 5, 6, 7, 8, 
18 a 36 ofzeänneren. Et handelt sech dobäi ëm 
den Amendement N°2, deen den Intitulé vum 
Kapitel 2bis vum Statut wëllt ëmänneren an 
d’Gestion par objectifs concernéiert.

Den Amendement N°3 concernéiert och d’Ges-
tion par objectifs.

Den Amendement N°4 concernéiert d’Pos-
tendeskriptioun. An deem Kader soll d’Represen-
tatioun vum Personal och kënnen en Avis ofginn.

Den Amendement N°5 betrëfft den Organi-
gramm an de Programme de travail vun der Ad-
ministratioun. An deem Kader soll och d’Perso-
nal consultéiert ginn.

Den Amendement N°6 preziséiert d’Objectifs 
vum individuellen Entretien.

Den Amendement N°7 preziséiert den Déroule-
ment vun deem Entretien.

Den Amendement N°8 wëllt den neien Artikel 
4bis am Statut iwwert de Système d’apprécia-
tion suppriméieren.

Den Amendement N°9 betrëfft d’Insuffisance 
professionnelle.

Den Amendement N°12 soll deen neie Congé 
de reconnaissance suppriméieren.

Den Amendement N°19 betrëfft d’Konsequenze 
vun der Insuffisance professionnelle vum Fonc-
tionnaire.

Wann an der Duerstellung elo deen een oder 
anere Problem wär, ass kee Problem. Mä soss 
géife mer iwwert d’Amendementen N°2, 3, 4, 
5, 6, 7, 8, 9, 12 an 19 ofstëmmen.

Ass d’Chamber dermat d’accord, esou ze procé-
déieren?

(Assentiment)

Vote sur les amendements n°2 à n°9, n°12 et 
n°19 concernant les articles 5, 6, 7, 8, 18 et 
36 du projet de loi n°6457

Da géif ech d’Ofstëmmung lancéieren. Vote par 
procuration. An d’Ofstëmmung ass ofgeschloss.

Erëm eng Kéier hu 60 Deputéierten um Vote 
deelgeholl. 2-mol Jo, 35-mol Neen, 23 Absten-
tiounen. Also bleiwen d’Artikele 5, 6, 7, 8, 18 a 
36 ënnert där Form bäibehalen, wéi d’Kommis-
sioun se virgeschloen huet.

Ont voté oui: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.

Ont voté non: MM. Marc Angel (par Mme Clau-
dia Dall’Agnol), Frank Arndt (par M. Alex Bodry), 
Alex Bodry, Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, 
M. Yves Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. 
Mars Di Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, 
Claude Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Ro-
ger Negri;

MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;

MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;

MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Fernand Kartheiser).

Se sont abstenus: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par M. Laurent Mosar), Félix Eischen, Léon Glo-
den (par Mme Nancy Arendt), Jean-Marie Hals-
dorf, Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-
Gaasch (par M. Félix Eischen), MM. Aly Kaes, 
Marc Lies, Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri 
Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mo-
sar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz (par M. Claude Wiseler), Serge 
Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter (par Mme 
Martine Mergen) et Laurent Zeimet.

Mir géifen dann elo zum Amendement N°10 
iwwer en neien Artikel tëschent den Artikele 15 
a 16 ofstëmmen. Dësen Amendement betrëfft 
den Ordre de justification. Mir géifen dann och 
do direkt zum Vote iwwergoen.
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Vote sur l’amendement n°10 concernant 
l’insertion d’un nouvel article entre les ar-
ticles 15 et 16 du projet de loi n°6457
D’Ofstëmmung fänkt un. Déi perséinlech Stëm-
men. D’Procuratiounen. D’Ofstëmmung ass elo 
ofgeschloss.
5-mol Jo, 32-mol Neen, 23 Abstentiounen. Also 
ass den Amendement N°10 ofgelehnt.
Ont voté oui: MM. Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding (par M. Fernand 
Kartheiser);
MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Ont voté non: MM. Marc Angel (par Mme Clau-
dia Dall’Agnol), Frank Arndt (par Mme Cécile 
Hemmen), Alex Bodry, Mmes Taina Bofferding, 
Tess Burton, M. Yves Cruchten, Mme Claudia 
Dall’Agnol, MM. Mars Di Bartolomeo, Georges 
Engel, Franz Fayot, Claude Haagen, Mme Cécile 
Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini.
Se sont abstenus: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par Mme Nancy Arendt), Félix Eischen, Léon Glo-
den (par M. Laurent Mosar), Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch 
(par Mme Diane Adehm), MM. Aly Kaes, Marc 
Lies, Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri 
Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mo-
sar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz (par M. Claude Wiseler), Serge 
Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter (par Mme 
Martine Mergen) et Laurent Zeimet.
Da leien dräi Amendementen iwwert d’Artikele 
16, 18 a 27 vir. Den Amendement N°11 be-
trëfft den eventuelle Remboursement am Kader 
vun der Dispense de service pour formation. 
Den Amendement N°13 soll de Congé de ré-
création intégral bäibehalen, wann de Fonc-
tionnaire net méi en service ass. Den Amende-
ment N°14 soll engem Fonctionnaire am 
Congé pour travail a mi-temps erlaben, enger 
bezueltener Aktivitéit nozegoen. Och do sinn 
d’Auteuren, déi Lénk, domat d’accord, dass 
mer zesummen doriwwer ofstëmmen, also 
iwwert d’Amendementen N°11, 13 a 14.
Vote sur les amendements n°11, n°13 et 
n°14 concernant les articles 16, 18 et 27 du 
projet de loi n°6457
D’Ofstëmmung ass lancéiert. D’Procuratiou-
nen, an d’Ofstëmmung ass elo ofgeschloss.
2-mol Jo, 32-mol Neen a 26 Abstentiounen. 
D’Artikele 16, 18 a 27 bleiwen ënnert där Form 
bäibehalen, wéi d’Kommissioun se virge-
schloen huet.
Ont voté oui: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Ont voté non: MM. Marc Angel (par M. Alex Bo-
dry), Frank Arndt (par Mme Claudia Dall’Agnol), 
Alex Bodry, Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, 
M. Yves Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. 
Mars Di Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, 
Claude Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Ro-
ger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer; MM. Claude 
Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, Mmes Josée Lor-
sché, Viviane Loschetter et M. Roberto Traversini.
Se sont abstenus: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par M. Laurent Mosar), Félix Eischen, Léon Glo-
den (par M. Serge Wilmes), Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch 
(par Mme Diane Adehm), MM. Aly Kaes, Marc 
Lies, Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri 
Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mo-
sar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz (par Mme Octavie Modert), Serge 
Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter (par Mme 
Martine Mergen) et Laurent Zeimet;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Fernand Kartheiser).
Da leie véier Amendemente vir, déi als Objet 
hunn, den Artikel 32 ofzeänneren an dräi nei 
Artikelen tëschent den Artikelen 32 an 33 
bäizesetzen. Den Amendement N°15 betrëfft 
d’Wahle vun der Personalvertriedung. Mam 
Amendement N°16 gëtt eng Délégation de 
service agefouert an Administratiounen, wou et 
verschidden Unitéite ginn. Den Amendement 
N°17 soll d’Missioune vun der Personalvertrie-
dung definéieren. Mam Amendement N°18 
soll an Administratiounen, déi méi wéi 150 
Agenten hunn, d’Personalvertriedung d’Attri-
butioune vum gemëschte Betribsrot iwwerhue-

len. Och do waren d’Auteuren d’accord, dass 
mer kéinten zesummen ofstëmmen. Mir géifen 
also iwwert déi véier Amendementen ofstëm-
men.
Vote sur les amendements n°15, n°16, n°17 
et n°18 concernant l’article 32 et l’insertion 
de trois nouveaux articles entre les articles 
32 et 33 du projet de loi n°6457
D’Ofstëmmung fänkt un. D’Procuratiounen, an 
d’Ofstëmmung ass elo ofgeschloss.
2-mol Jo, 58-mol Neen a keng Abstentiounen.
Ont voté oui: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Ont voté non: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par M. Laurent Mosar), Félix Eischen, Léon Glo-
den (par M. Serge Wilmes), Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch 
(par Mme Diane Adehm), MM. Aly Kaes, Marc 
Lies, Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri 
Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mo-
sar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz (par Mme Nancy Arendt), Serge 
Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter (par Mme 
Martine Mergen) et Laurent Zeimet;
MM. Marc Angel (par M. Georges Engel), Frank 
Arndt (par M. Alex Bodry), Alex Bodry, Mmes 
Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves Cruchten, 
Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di Barto-
lomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy Re-
ding (par M. Fernand Kartheiser).
Da si mer befaasst mat véier Amendementer, déi 
als Objet hunn, den Artikel 32... Ah neen, deen 
hate mer elo just. Deen hate mer elo just. Also 
bleift den Artikel 32 ënnert där Form bäibeha-
len, wéi d’Kommissioun e virgeschloen huet.
Mir stëmmen dann elo iwwert den eenzelnen 
Amendement N°20 of, deen d’Sensibilitéit vun 
déi Lénk abruecht huet an deen als Objet huet, 
en neie Paragraf 2 am Artikel 55 bäizesetzen. 
Dësen Amendement betrëfft d’Representativi-
téit vun de Gewerkschaften. Mir stëmmen elo 
iwwert den Amendement N°20 of.
Vote sur l’amendement n°20 concernant 
l’ajout d’un paragraphe 2° à l’article 55 du 
projet de loi n°6457
D’Ofstëmmung fänkt un. D’Procuratiounen. 
D’Ofstëmmung ass elo eriwwer.
Dës Kéier 59 Leit, déi um Vote deelgeholl 
hunn. 2-mol Jo, 57-mol Neen, keng Absten-
tiounen. Mir si jo nach ëmmer am Lot.
Résultat définitif après redressement: l’amende-
ment n°20 est rejeté par 58 voix contre 2 voix.
Ont voté oui: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Ont voté non: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par M. Marcel Oberweis), Félix Eischen, Léon 
Gloden (par M. Serge Wilmes), Jean-Marie Hals-
dorf, Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-
Gaasch (par Mme Diane Adehm), MM. Aly Kaes, 
Marc Lies, Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri 
Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mo-
sar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz (par M. Claude Wiseler), Serge 
Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter (par Mme 
Martine Mergen) et Laurent Zeimet;
MM. Marc Angel (par Mme Claudia Dall’Agnol), 
Frank Arndt (par Mme Cécile Hemmen), Alex Bo-
dry, Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves 
Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Gast Gibéryen).
Da si mer mat zwee Amendemente konfron-
téiert, déi als Objet hunn, den Artikel 56 
ofzeänneren an en neien Artikel tëschent den 
Artikele 56 a 57 bäizesetzen. Den Amendement 
N°21 betrëfft de Préavis am Kader vum 
Streikrecht. Den Amendement N°22 d’Prolon-
gatioun vum Streik. An déi Lénk hu sech bereet 
erkläert, fir zesummen iwwert déi zwee Amen-
dementen 21 an 22 ofzestëmmen. Mir géifen 
dann zur Ofstëmmung iwwergoen.

Vote sur les amendements n°21 et n°22 
concernant l’article 56 et l’insertion d’un 
nouvel article entre les articles 56 et 57 du 
projet de loi n°6457
Fir d’Éischt déi perséinlech Stëmmen. Dann 
d’Procuratiounen. An d’Ofstëmmung ass elo 
eriwwer.
Mir hunn 59 Participatiounen um Vote. 2-mol 
Jo, 34-mol Neen an 23 Abstentiounen, soudass 
den Artikel 56 ënnert där Form bäibehale gëtt, 
wéi d’Kommissioun e virgeschloen huet.
Résultat définitif après redressement: les amende-
ments n°21 et n°22 sont rejetés par 35 voix 
contre 2 voix et 23 abstentions.
Ont voté oui: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Ont voté non: MM. Marc Angel (par Mme Clau-
dia Dall’Agnol), Frank Arndt (par Mme Cécile 
Hemmen), Alex Bodry, Mmes Taina Bofferding, 
Tess Burton, M. Yves Cruchten, Mme Claudia 
Dall’Agnol, MM. Mars Di Bartolomeo, Georges 
Engel, Franz Fayot, Claude Haagen, Mme Cécile 
Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Fernand Kartheiser).
Se sont abstenus: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par M. Laurent Mosar), Félix Eischen, Léon Glo-
den (par M. Serge Wilmes), Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch 
(par M. Marcel Oberweis), MM. Aly Kaes, Marc 
Lies, Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri 
Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mo-
sar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz (par Mme Nancy Arendt), Serge 
Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter (par Mme 
Martine Mergen) et Laurent Zeimet.
Mir stëmmen dann elo, mir befannen iwwert 
den Artikel (veuillez lire: Amendement) N°23, 
wou et drëm geet, en neien Artikel tëschent 
den Artikele 56 a 57 bäizesetzen. Dësen Amen-
dement betrëfft d’Restriktioune bei engem 
Streik. A mer géifen zum Vote iwwergoen.
Vote sur l’amendement n°23 concernant 
l’insertion d’un article entre les articles 56 
et 57 du projet de loi n°6457
D’Procuratiounen. An d’Ofstëmmung ass elo 
eriwwer. 2-mol Jo, 34-mol Neen an 23 Absten-
tiounen.
Résultat définitif après redressement: l’amende-
ment n°23 est rejeté par 35 voix contre 2 voix et 
23 abstentions.
Ont voté oui: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Ont voté non: MM. Marc Angel (par M. Alex Bo-
dry), Frank Arndt (par Mme Claudia Dall’Agnol), 
Alex Bodry, Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, 
M. Yves Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. 
Mars Di Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, 
Claude Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Ro-
ger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Fernand Kartheiser).
Se sont abstenus: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par M. Laurent Mosar), Félix Eischen, Léon Glo-
den (par M. Serge Wilmes), Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch 
(par Mme Diane Adehm), MM. Aly Kaes, Marc 
Lies, Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri 
Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mo-
sar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz (par M. Félix Eischen), Serge Wilmes, 
Claude Wiseler, Michel Wolter (par Mme Martine 
Mergen) et Laurent Zeimet.
Mir sinn dann elo konfrontéiert mam Amende-
ment N°24. Och do geet et ëm deen neien Ar-
tikel tëschent den Artikele 56 a 57. An deen 
Amendement betrëfft de Generalstreik, den in-
tersektorielle Streik an de Solidaritéitsstreik. Mir 
kéinten dann direkt zur Ofstëmmung iwwer-
goen.
Vote sur l’amendement n°24 concernant 
l’insertion d’un article entre les articles 56 
et 57 du projet de loi n°6457
D’Ofstëmmung huet ugefaangen. D’Procura-
tiounen. An d’Ofstëmmung ass elo eriwwer.

2-mol Jo, 34-mol Neen an 23 Abstentiounen. 
Domat wär och deen Amendement ofgelehnt.
Résultat définitif après redressement: l’amende-
ment n°24 est rejeté par 35 voix contre 2 voix et 
23 abstentions.
Ont voté oui: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Ont voté non: MM. Marc Angel (par Mme Clau-
dia Dall’Agnol), Frank Arndt (par M. Alex Bodry), 
Alex Bodry, Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, 
M. Yves Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. 
Mars Di Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, 
Claude Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Ro-
ger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Fernand Kartheiser).
Se sont abstenus: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par M. Marcel Oberweis), Félix Eischen, Léon 
Gloden (par M. Serge Wilmes), Jean-Marie Hals-
dorf, Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-
Gaasch (par Mme Diane Adehm), MM. Aly Kaes, 
Marc Lies, Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri 
Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mo-
sar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz (par M. Claude Wiseler), Serge 
Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter (par M. Fé-
lix Eischen) et Laurent Zeimet.
An ech wollt den Auteur vun den Amende-
mente froen, ob mer elo iwwer all Amende-
mente befonnt hunn, déi zu deem heite Projet 
agereecht gi sinn?

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Dat ass de 
Fall. Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
gesot dem Här Turpel.
Ier mer dann zur Ofstëmmung iwwert de Projet 
de loi 6457 kommen, wéilt ech op en Tippfee-
ler, eng typografesch Onregelméissegkeet, wéi 
dat esou schéin heescht, hiweisen, déi am Text, 
am proposéierten Text vun der Kommissioun 
hänke bliwwen ass. Am Artikel 37 ass d’Wuert 
„ne“ duerchgestrach an deemno als suppri-
méiert ze considéréieren. Also deen „ne“, dee 
gëtt et net méi, wa mir do dermat d’accord 
sinn. A wa mer iwwert d’Gesetz ofgestëmmt 
hunn. Also mat der Ofstëmmung verschwënnt 
och den „ne“.
Also, mir géifen dann iwwert den Ensemble 
vum Projet de loi 6457 ofstëmmen.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 6457 et 
dispense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmmung fänkt un. Also déi, déi mam 
Gesetz d’accord sinn, stëmme mat Jo, an déi, 
déi net dermat d’accord sinn, mat Neen. Fir 
dass mer net an eng Routine erafalen.
D’Ofstëmmung ass ofgeschloss. A mir hunn elo 
erëm 60 Leit, déi um Vote deelgeholl hunn: 55-
mol Jo a 5-mol Neen.
Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par M. Marcel Oberweis), Félix Eischen, Léon 
Gloden (par M. Serge Wilmes), Jean-Marie Hals-
dorf, Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-
Gaasch (par Mme Diane Adehm), MM. Aly Kaes, 
Marc Lies, Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri 
Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mo-
sar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz (par M. Claude Wiseler), Serge 
Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter (par Mme 
Martine Mergen) et Laurent Zeimet;
MM. Marc Angel (par Mme Claudia Dall’Agnol), 
Frank Arndt (par M. Alex Bodry), Alex Bodry, 
Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves 
Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini.
Ont voté non: MM. Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding (par M. Fernand 
Kartheiser);
MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
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Da bleift mer just nach d’Fro ze stellen, ob mer 
dem Projet d’Dispens vum zweete Vote ginn.
(Assentiment)
Merci. Dann ass dat esou décidéiert.
Da géife mer direkt iwwergoen zum Vote 
iwwert de Projet de loi 6457, wou keng Amen-
demente virleien.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 6458 et 
dispense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmmung ass lancéiert. Fir d’Éischt déi...

 Plusieurs voix.- ‘58! ‘58!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Ah 

jo, entschëllegt, entschëllegt! Mat deenen..., 
also de 6458.

 Une voix.- Um Schierm ass et richteg.
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Um 

Schierm ass et richteg, Dir hutt recht. Also de 
Vote ass lancéiert. Fir d’Éischt déi perséinlech 
Stëmmen. An dann d’Procuratiounen.
D’Ofstëmmung ass ofgeschloss. Un der Of-
stëmmung hunn 59 Leit deelgeholl: 57-mol Jo, 
2-mol Neen, keng Abstentiounen. Domat ass 
de Projet ugeholl.
Résultat définitif après redressement: le projet de 
loi 6458 est adopté par 57 voix contre 3 voix.
Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par M. Marcel Oberweis), Félix Eischen, Léon 
Gloden (par M. Serge Wilmes), Jean-Marie Hals-
dorf, Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-
Gaasch (par Mme Diane Adehm), MM. Aly Kaes, 
Marc Lies, Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri 
Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mo-
sar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz (par Mme Sylvie Andrich-Duval), 
Serge Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter (par 
Mme Martine Mergen) et Laurent Zeimet;
MM. Marc Angel (par Mme Claudia Dall’Agnol), 
Frank Arndt (par M. Alex Bodry), Alex Bodry, 
Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves 
Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;
MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Ont voté non: MM. Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding (par M. Fernand 
Kartheiser).
An d’Fro iwwert d’Dispens vum zweete Vote?
(Assentiment)
Da soen ech Iech Merci.

Amendements relatifs au projet de loi 
n°6459
Da komme mer zum Projet 6459. An do si mer 
konfrontéiert erëm mat enger Rei vun Amende-
menter.
Mir géifen da fir d’Éischt iwwert den Amende-
ment N°1 iwwert den Alinea 1 Paragraf 1 am 
Artikel 5 ofstëmmen. Dësen Amendement be-
trëfft d’Urechnung vun der Stageperiod beim 
Ufanksgehalt. Mir géifen direkt zur Ofstëm-
mung iwwergoen.
Vote sur l’amendement n°1 concernant l’ali-
néa 1er du paragraphe 1 de l’article 5 du 
projet de loi n°6459
D’Ofstëmmung fänkt un. Fir d’Éischt déi per-
séinlech Stëmmen. D’Procuratiounen.
D’Ofstëmmung ass eriwwer an de Projet ass 
ugeholl mat 58...
(Interruptions)
Neen, elo hat den... Den Amendement N°1 ass 
ofgelehnt mat 58 Stëmme géint 2, also 58-mol 
Neen an 2-mol Jo. Keng Abstentiounen. Dat 
heescht, den Artikel 5 bleift ënnert där Form 
bäibehalen, wéi d’Kommissioun e virgeschloen 
huet.
Ont voté oui: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Ont voté non: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par M. Laurent Mosar), Félix Eischen, Léon Glo-
den (par Mme Nancy Arendt), Jean-Marie Hals-
dorf, Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-
Gaasch (par Mme Diane Adehm), MM. Aly Kaes, 
Marc Lies, Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri 
Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mo-
sar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz (par M. Marcel Oberweis), Serge 

Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter (par Mme 
Martine Mergen) et Laurent Zeimet;
MM. Marc Angel (par M. Alex Bodry), Frank 
Arndt (par M. Roger Negri), Alex Bodry, Mmes 
Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves Cruchten, 
Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di Barto-
lomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Fernand Kartheiser).
Da goufen zwee Amendementen agereecht 
iwwert d’Artikele 7 a 16. Den Amendement 
N°2 soll de Prinzip vun der Majoration d’indice 
bäibehalen. Den Amendement N°3 soll d’Pro-
cédure d’appréciation och fir d’Fonctionnairë 
vun engem Poste à responsabilité particulière 
aféieren. An d’Sensibilitéit vun deene Lénken 
huet sech bereet erkläert, dass mer iwwert déi 
zwee Amendemente mateneen ofstëmmen.
Vote sur les amendements n°2 et n°3 
concernant les articles 7 et 16 du projet de 
loi n°6459
D’Ofstëmmung fänkt un. D’Procuratiounen. 
D’Ofstëmmung ass eriwwer.
An déi zwee Amendemente si mat 58 Stëmme 
géint 2 ofgelehnt. An domat bleiwen d’Artikele 
7 a 16 an där Form bäibehalen, wéi d’Kommis-
sioun se virgeschloen huet.
Ont voté oui: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Ont voté non: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par M. Félix Eischen), Félix Eischen, Léon Gloden 
(par M. Serge Wilmes), Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch 
(par M. Laurent Mosar), MM. Aly Kaes, Marc 
Lies, Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri 
Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mo-
sar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz (par M. Claude Wiseler), Serge 
Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter (par Mme 
Martine Mergen) et Laurent Zeimet;
MM. Marc Angel (par Mme Cécile Hemmen), 
Frank Arndt (par M. Alex Bodry), Alex Bodry, 
Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves 
Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Gast Gibéryen).
Da si mer mat zwee Amendementen zum Arti-
kel 16 konfrontéiert. Den Amendement N°4 
preziséiert d’Nominatiounskritäre vun engem 
Poste à responsabilité particulière. An den 
Amendement N°5 preziséiert d’Definitioun 
vum Gesamteffektiv, fir d’Zuel vun de Postes à 
responsabilité particulière auszerechnen. Och 
do kënne mer iwwert déi zwee Amendemente 
4 a 5 mateneen ofstëmmen.
Vote sur les amendements n°4 et n°5 
concernant l’article 16 du projet de loi 
n°6459
D’Ofstëmmung fänkt un. D’Procuratiounen. An 
d’Ofstëmmung ass elo eriwwer.
D’Amendemente si mat 32 Nee-Stëmmen, 2 
Jo-Stëmmen a 26 Enthalungen ofgelehnt. Also 
bleift deen Artikel an der virgeschloener Form 
bestoen.

Ont voté oui: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.

Ont voté non: MM. Marc Angel (par M. Alex Bo-
dry), Frank Arndt (par Mme Cécile Hemmen), 
Alex Bodry, Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, 
M. Yves Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. 
Mars Di Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, 
Claude Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Ro-
ger Negri;

MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;

MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini.

Se sont abstenus: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par M. Marcel Oberweis), Félix Eischen, Léon 

Gloden (par M. Serge Wilmes), Jean-Marie Hals-
dorf, Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-
Gaasch (par Mme Nancy Arendt), MM. Aly Kaes, 
Marc Lies, Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri 
Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mo-
sar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz (par Mme Sylvie Andrich-Duval), 
Serge Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter (par 
Mme Martine Mergen) et Laurent Zeimet;

MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Fernand Kartheiser).

Da leien zwee Amendemente vir iwwert den 
Artikel 16. D’Amendemente 6 a 7 betreffen 
d’Postes à responsabilité particulière am En-
seignement. Och do kënne mer zesummen of-
stëmmen.

Vote sur les amendements n°6 et n°7 
concernant l’article 16 du projet de loi 
n°6459
An d’Ofstëmmung fänkt elo un. D’Procuratiou-
nen. An d’Ofstëmmung ass elo eriwwer.

Och déi Amendemente si mat 32 Nee-Stëm-
men, 2 Jo-Stëmmen a 26 Abstentiounen ofge-
lehnt. Den Artikel 16 bleift also ënnert där 
Form bäibehalen, wéi d’Kommissioun e virge-
schloen huet.

Ont voté oui: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.

Ont voté non: MM. Marc Angel (par M. Alex Bo-
dry), Frank Arndt (par Mme Claudia Dall’Agnol), 
Alex Bodry, Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, 
M. Yves Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. 
Mars Di Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, 
Claude Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Ro-
ger Negri;

MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;

MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini.

Se sont abstenus: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par M. Laurent Mosar), Félix Eischen, Léon Glo-
den (par M. Serge Wilmes), Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch 
(par Mme Nancy Arendt), MM. Aly Kaes, Marc 
Lies, Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri 
Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mo-
sar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz (par M. Claude Wiseler), Serge 
Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter (par Mme 
Octavie Modert) et Laurent Zeimet;

MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Gast Gibéryen).

Da leien dräi Amendemente vir iwwert den Ar-
tikel 37. Dës Amendementen 8, 9 an 10 betref-
fen d’Indemnités de stage. Och do kënne mer 
zesummen driwwer ofstëmmen.

Vote sur les amendements n°8, n°9 et n°10 
concernant l’article 37 du projet de loi 
n°6459
An d’Ofstëmmung fänkt un. D’Procuratiounen. 
An d’Ofstëmmung ass elo eriwwer.
Och déi Amendemente si bei 2 Jo-Stëmmen, 32 
Nee-Stëmmen a 26 Abstentiounen ofgelehnt. 
Den Artikel 37 bleift ënnert där Form bäibeha-
len, wéi d’Kommissioun e virgeschloen huet.
Ont voté oui: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Ont voté non: MM. Marc Angel (par Mme Clau-
dia Dall’Agnol), Frank Arndt (par M. Yves Cruch-
ten), Alex Bodry, Mmes Taina Bofferding, Tess 
Burton, M. Yves Cruchten, Mme Claudia 
Dall’Agnol, MM. Mars Di Bartolomeo, Georges 
Engel, Franz Fayot, Claude Haagen, Mme Cécile 
Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini.
Se sont abstenus: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par M. Laurent Mosar), Félix Eischen, Léon Glo-
den (par M. Serge Wilmes), Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch 
(par Mme Diane Adehm), MM. Aly Kaes, Marc 
Lies, Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri 
Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mo-
sar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz (par M. Marcel Oberweis), Serge 
Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter (par Mme 
Martine Mergen) et Laurent Zeimet;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Gast Gibéryen).
Da si mer saiséiert mat den Amendementen 11 
an 12. Mat deene sollen an der Période transi-

toire vu fënnef Joer de Fonctionnairen hir Ex-
pectative de carrière bäibehale ginn, wann dës 
méi favorabel ass wéi déi nei Dispositiounen. 
Och do kënne mer iwwert déi zwee Amende-
mente mateneen ofstëmmen.
Vote sur les amendements n°11 et n°12 
concernant l’article 41 du projet de loi 
n°6459
An d’Ofstëmmung fänkt un. D’Procuratiounen. 
An d’Ofstëmmung ass elo eriwwer.
60 Leit hu sech um Vote bedeelegt: 2-mol Jo, 
32-mol Neen, 26 Abstentiounen. Also bleift 
och den Artikel 41 an där Form bäibehalen, wéi 
d’Kommissioun e virgeschloen huet.
Ont voté oui: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Ont voté non: MM. Marc Angel (par Mme Clau-
dia Dall’Agnol), Frank Arndt (par M. Roger Ne-
gri), Alex Bodry, Mmes Taina Bofferding, Tess Bur-
ton, M. Yves Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, 
MM. Mars Di Bartolomeo, Georges Engel, Franz 
Fayot, Claude Haagen, Mme Cécile Hemmen et 
M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini.
Se sont abstenus: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par M. Marcel Oberweis), Félix Eischen, Léon 
Gloden (par M. Félix Eischen), Jean-Marie Hals-
dorf, Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-
Gaasch (par Mme Diane Adehm), MM. Aly Kaes, 
Marc Lies, Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri 
Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mo-
sar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz (par M. Laurent Mosar), Serge 
Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter (par Mme 
Martine Mergen) et Laurent Zeimet;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Fernand Kartheiser).
Da si mer befaasst mam Amendement N°13, 
och vun déi Lénk, iwwer en neien Alinea am 
Paragraf 3 vum Artikel 44. Dësen Amendement 
betrëfft déi speziell Situatioun vun de Grades 
de substitution bei der Polizei. A mer géifen zur 
Ofstëmmung iwwert den Amendement N°13 
iwwergoen.
Vote sur l’amendement n°13 concernant 
l’ajout d’un alinéa au paragraphe 3 de l’ar-
ticle 44 du projet de loi n°6459
D’Ofstëmmung fänkt un. D’Procuratiounen. 
D’Ofstëmmung ass elo ofgeschloss.
2 Jo-Stëmmen, 32 Neen, 26 Abstentiounen. 
Dat heescht, dass den Artikel 44 och, wéi vun 
der Kommissioun virgeschloen, bäibehale gëtt.
Ont voté oui: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Ont voté non: MM. Marc Angel (par M. Alex Bo-
dry), Frank Arndt (par M. Roger Negri), Alex Bo-
dry, Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves 
Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini.
Se sont abstenus: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par M. Laurent Mosar), Félix Eischen, Léon Glo-
den (par M. Serge Wilmes), Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch 
(par Mme Diane Adehm), MM. Aly Kaes, Marc 
Lies, Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri 
Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mo-
sar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz (par Mme Octavie Modert), Serge 
Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter (par M. 
Marcel Oberweis) et Laurent Zeimet;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Fernand Kartheiser).
Da si mer saiséiert mat sechs Amendementen 
iwwert d’Artikelen 43, 46, 47, 48, 49 a 50. Dës 
Amendementen N°14, 15, 16, 17, 18 an 19 
betreffen d’Modalitéite vum Reklassement vu 
verschiddene Carrièren. An och do kënne mer 
zesummen ofstëmmen.
Vote sur les amendements n°14 à n°19 
concernant les articles 43, 46, 47, 48, 49 et 
50 du projet de loi n°6459
An d’Ofstëmmung fänkt un. Oh, si ass schonn 
eriwwer.
2-mol Jo, 32-mol Neen, 26 Abstentiounen. An 
domat bleiwen d’Artikelen 43, 46, 47, 48, 49 a 
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50 an där Form bäibehalen, wéi d’Kommis-
sioun se proposéiert huet.
Ont voté oui: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Ont voté non: MM. Marc Angel (par M. Roger 
Negri), Frank Arndt (par M. Yves Cruchten), Alex 
Bodry, Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, M. 
Yves Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. 
Mars Di Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, 
Claude Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Ro-
ger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini.
Se sont abstenus: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par M. Laurent Mosar), Félix Eischen, Léon Glo-
den (par M. Serge Wilmes), Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch 
(par Mme Diane Adehm), MM. Aly Kaes, Marc 
Lies, Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri 
Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mo-
sar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz (par Mme Octavie Modert), Serge 
Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter (par Mme 
Martine Mergen) et Laurent Zeimet;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Fernand Kartheiser).
An ech wollt den Auteur och nach eng Kéier 
froen, ob mer heimat all déi Amendementen, 
déi erabruecht gi sinn, behandelt hunn?

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Deem ass 
esou. Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci. Bon, dann hunn ech nach e puer där 
Strécher a grouss a kleng Buschtawen ze erset-
zen, wou mer awer méi virsiichteg sinn, wa 
mer dat hei och esou duerchwénken, net dass 
mer herno bei der Validatioun oder Interpreta-
tioun vun deem engen oder anere Buschtaf 
eng Schwieregkeet kréien. Et sinn eng Rei vu 
Buschtawen als net ënnerstrach ze liesen, déi 
awer an dem Text als ënnerstrach gëllen.
Ech ka se elo alleguer virliesen, mä ech géif 
Iech awer proposéieren, vu dass mer déi Ru-
bricke verdeelt hunn, ob Der eis Vertraue 
schenkt, fir aus engem ënnerstrachene Buschtaf 
en net ënnerstrachenen ze maachen, engem 
klengen e groussen oder engem groussen e 
klengen.
(Assentiment)
Wann dat esou ass, da géif ech Merci soen.
A wa mer dann iwwert d’Gesetz ofgestëmmt 
hätten, géifen déi Korrekturen als implizit gël-
len. Am Artikel 45, an dat wëll ech awer nach 
ënnersträichen, ass am Paragraf 2 d’Zuel 
 duerchgestrach an ass als „deux“ ze liesen. Also 
d’Zuel gëtt ersat duerch „deux“. Ech kucken, 
ob ech elo hei näischt Wichteges vergiess 
hunn. Neen, ech mengen net. Bei deem anere 
Projet ass méi e wichtegen Detail.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 6459 et 
dispense du second vote constitutionnel
Also mir géifen dann zur Ofstëmmung iwwert 
de Projet de loi 6459 iwwergoen. An d’Ofstëm-
mung fänkt un. Déi, déi fir de Projet a sengem 
Ensemble sinn, stëmme mat Jo, déi, déi 
 dergéint sinn, mat Neen.
D’Ofstëmmung ass eriwwer an de Projet ass 
mat 55 Jo-Stëmmen, bei 3 Nee-Stëmmen an 2 
Enthalungen ugeholl.
Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par M. Laurent Mosar), Félix Eischen, Léon Glo-
den (par M. Serge Wilmes), Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch 
(par Mme Diane Adehm), MM. Aly Kaes, Marc 
Lies, Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri 
Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mo-
sar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz (par M. Marcel Oberweis), Serge 
Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter (par Mme 
Martine Mergen) et Laurent Zeimet;
MM. Marc Angel (par M. Alex Bodry), Frank 
Arndt (par Mme Tess Burton), Alex Bodry, Mmes 
Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves Cruchten, 
Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di Barto-
lomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini.

Ont voté non: MM. Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding (par M. Fernand 
Kartheiser).

Se sont abstenus: MM. Justin Turpel et Serge Ur-
bany.

A wéi bei deenen anere Projete virdrun, géif 
ech Iech froen, ob Der bereet sidd, d’Dispens 
vum zweete Vote ze ginn?

(Assentiment)

Merci.

Dir hutt jo gutt opgepasst, ech hunn déi Fro all 
Kéiers gestallt.

 Plusieurs voix.- Jo!

 Une voix.- Mir hu se kloer an däitlech 
héieren.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci.

Éier mer zur Ofstëmmung vum Projet de loi 
6460 iwwerginn, wollt ech Iech op zwou typo-
grafesch Onregelméissegkeeten hiweisen, déi 
am Text hänkebliwwe sinn. Am Artikel 3 vum 
Projet ass den „s“ bei der Expressioun „les 
points 4“ duerchgestrach an deemno ass e 
suppriméiert. Et gëtt en net méi. Am Punkt 2 
vum Artikel 26 ass de Punkt um Enn vum Saz 
net als duerchgestrach ze considéréieren an 
deemno net suppriméiert.

Vote sur l’ensemble du projet de loi 6460 et 
dispense du second vote constitutionnel

Voilà, da géife mer zur Ofstëmmung iwwert 
den Ensemble vum Projet de loi 6460 iwwer-
goen. D’Ofstëmmung fänkt un. D’Procuratiou-
nen. Dann ass d’Ofstëmmung elo eriwwer.

Mir hunn 59 Deputéierten, déi sech um Vote 
bedeelegt hunn. 57-mol Jo, keemol Neen an 2 
Abstentiounen. Domat wär dee Projet och uge-
holl.

Résultat définitif après redressement: le projet de 
loi 6460 est adopté par 58 voix pour et 2 absten-
tions.

Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par M. Laurent Mosar), Félix Eischen, Léon Glo-
den (par M. Marcel Oberweis), Jean-Marie Hals-
dorf, Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-
Gaasch (par Mme Nancy Arendt), MM. Aly Kaes, 
Marc Lies, Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri 
Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mo-
sar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz (par Mme Octavie Modert), Serge 
Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter (par Mme 
Martine Mergen) et Laurent Zeimet;

MM. Marc Angel (par Mme Cécile Hemmen), 
Frank Arndt (par Mme Claudia Dall’Agnol), Alex 
Bodry, Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, M. 
Yves Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. 
Mars Di Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, 
Claude Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Ro-
ger Negri;

MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;

MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;

MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Fernand Kartheiser).

Se sont abstenus: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.

An Dir gitt d’Dispens vum zweete Vote?

(Assentiment)

Dann ass dat esou décidéiert.

Da géife mer zum Projet 6461 iwwergoen, 
ouni awer vergiess ze hunn, am Artikel 22 vum 
Projet de loi 6461 an der Expressioun „Code ci-
vil“ de groussen „C“ als net ënnerstrach ze 
considéréieren. Dee war nämlech ënnerstrach. 
Wa mer also dee Stréch op d’Säit geluecht 
hunn, komme mer zum Vote iwwert den En-
semble vum Projet 6461.

Vote sur l’ensemble du projet de loi 6461 et 
dispense du second vote constitutionnel

D’Ofstëmmung fänkt un. D’Procuratiounen. An 
d’Ofstëmmung ass elo eriwwer.

Mir hunn eng Participatioun vu 60 Leit. 58-mol 
Jo an 2 Abstentiounen.

Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par M. Laurent Mosar), Félix Eischen, Léon Glo-
den (par M. Serge Wilmes), Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch 
(par M. Marcel Oberweis), MM. Aly Kaes, Marc 
Lies, Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri 
Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mo-
sar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz (par Mme Octavie Modert), Serge 

Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter (par Mme 
Martine Mergen) et Laurent Zeimet;
MM. Marc Angel (par Mme Claudia Dall’Agnol), 
Frank Arndt (par M. Alex Bodry), Alex Bodry, 
Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves 
Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Gast Gibéryen).
Se sont abstenus: MM. Justin Turpel et Serge Ur-
bany.
An da komme mer schonn zum... Ah jo. D’Dis-
pens?
(Assentiment)
Merci.
Da komme mer zum Vote iwwert de Projet de 
loi 6462. Hei leie keng Amendementer vir an et 
ass alles an der Rei.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 6462 et 
dispense du second vote constitutionnel
An da géife mer zum Vote iwwergoen. Fir 
d’Éischt déi perséinlech Stëmmen. D’Procura-
tiounen.
D’Ofstëmmung ass elo eriwwer an d’Resultat: 
58-mol Jo an 2 Abstentiounen. Domat ass och 
dee Projet de loi ugeholl.
Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par M. Marcel Oberweis), Félix Eischen, Léon 
Gloden (par M. Serge Wilmes), Jean-Marie Hals-
dorf, Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-
Gaasch (par Mme Diane Adehm), MM. Aly Kaes, 
Marc Lies, Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri 
Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mo-
sar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz (par M. Claude Wiseler), Serge 
Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter (par Mme 
Martine Mergen) et Laurent Zeimet;
MM. Marc Angel (par Mme Claudia Dall’Agnol), 
Frank Arndt (par Mme Cécile Hemmen), Alex Bo-
dry, Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves 
Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Fernand Kartheiser).
Se sont abstenus: MM. Justin Turpel et Serge Ur-
bany.
An d’Dispens ass ginn?
(Assentiment)
Merci.
Da komme mer zum Projet de loi 6463. Do 
kënne mer direkt zum Vote iwwergoen, do hu 
mer keng Amendemente virleien.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 6463 et 
dispense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmmung fänkt un. Déi perséinlech Stëm-
men an d’Procuratiounen.
An d’Ofstëmmung ass elo eriwwer: 58-mol Jo, 
2 Abstentiounen. Domat ass de Projet ugeholl.
Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par M. Marcel Oberweis), Félix Eischen, Léon 
Gloden (par M. Serge Wilmes), Jean-Marie Hals-
dorf, Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-
Gaasch (par Mme Octavie Modert), MM. Aly 
Kaes, Marc Lies, Mme Martine Mergen, M. Paul-
Henri Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Lau-
rent Mosar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco 
Schank, Marc Spautz (par M. Claude Wiseler), 
Serge Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter (par 
Mme Martine Mergen) et Laurent Zeimet;
MM. Marc Angel (par Mme Claudia Dall’Agnol), 
Frank Arndt (par M. Alex Bodry), Alex Bodry, 
Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves 
Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;

MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Fernand Kartheiser).
Se sont abstenus: MM. Justin Turpel et Serge Ur-
bany.
An d’Dispens?
(Assentiment)
Dann ass dat esou décidéiert. Merci.
Amendements relatifs au projet de loi 
n°6465
Da géife mer zum Projet de loi 6465 iwwer-
goen. An do hu mer en Amendement, den 
Amendement N°1, iwwert de Paragraf 1 vum 
Artikel 7, vun déi Lénk virleien. Dësen Amende-
ment betrëfft d’Insuffisance professionnelle.
(Interruption)
Jo?

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Här President.
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Kann 

ech de Saz nach zum Schluss féieren?
 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Dir braucht 

en net.
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Ah, 

brauch ech en net?
 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Neen. Aus 

deem ganz einfache Grond, well alleguerten 
déi Amendementer do, bis op eent, indirekt 
scho behandelt gi sinn, wat Kierzunge sinn, déi 
d’Chamber ofgelehnt huet oder aner Proposi-
tiounen. Dofir gesinn ech den Zweck net an a 
wéilt der éirewäerter Chamber och déi Zäit er-
spueren, fir déi Amendementer...

 Plusieurs voix.- Ooh!
 M. Justin Turpel (déi Lénk).- ...eenzel nach 

eng Kéier ofzestëmmen. Ausser den Amende-
ment 2, deen net behandelt ass. Dofir wär ech 
frou, wa mer iwwert den Amendement 2 kéin-
ten ofstëmmen. An déi aner, déi sinn dann 
iwwerflësseg.
(Brouhaha)

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Majo 
dann, wann Dir dat esou als Auteur propo-
séiert, da géife mir dat selbstverständlech och 
esou maachen. An da géif ech den Amende-
ment N°2 iwwert den éischte Saz vum Paragraf 
3 am Artikel 7 - et ass jo deen, dee gemengt 
ass, deen d’Entloossung aus Gesondheetsgrënn 
betrëfft...

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Jo, richteg. 
Mä déi aner awer en bloc dann, well se musse 
jo awer ofgestëmmt ginn. Mä en bloc.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Ah, 
okay. Neen, ech hat gemengt, Dir hätt eis sug-
géréiert, dass se schonn ofgelehnt wären. 
Okay, neen, da maache mir dat esou, wéi Dir 
dat proposéiert hutt. Also all déi Amendemen-
ten, ausser den Amendement 2, do géife mer 
elo ofstëmmen.
Vote sur les amendements n°1 et n°3 à n°7 
concernant les articles 7, 20, 61 et 63 du 
projet de loi n°6465
An d’Ofstëmmung fänkt un. Fir d’Éischt déi 
perséinlech Stëmmen, dann d’Procuratiounen. 
An dann ass de Vote ofgeschloss.
2-mol Jo, 32-mol Neen, 26 Abstentiounen. Do-
mat wären d’Amendementen N°1, N°3, 4 a 5, 
N°6 a 7 ofgelehnt. An all déi betraffen Artike-
len, déi géifen esou bleiwen, wéi d’Kommis-
sioun dat proposéiert huet.
Ont voté oui: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Ont voté non: MM. Marc Angel (par M. Alex Bo-
dry), Frank Arndt (par Mme Claudia Dall’Agnol), 
Alex Bodry, Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, 
M. Yves Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. 
Mars Di Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, 
Claude Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Ro-
ger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini.
Se sont abstenus: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par M. Laurent Mosar), Félix Eischen, Léon Glo-
den (par M. Serge Wilmes), Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch 
(par M. Gilles Roth), MM. Aly Kaes, Marc Lies, 
Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri Meyers, 
Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mosar, Mar-



  www.chd.lu442

SÉANCE 27 MARDI 24 MARS 2015

cel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, Marc 
Spautz (par M. Marcel Oberweis), Serge Wilmes, 
Claude Wiseler, Michel Wolter (par Mme Martine 
Mergen) et Laurent Zeimet;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Fernand Kartheiser).
A mir géifen dann direkt zum Amendement 2 
iwwergoen, deen ech jo da scho virgestallt 
hunn. Voilà, da géife mer zur Ofstëmmung 
iwwergoen.
Vote sur l’amendement n°2 concernant la 
suppression de la première phrase du para-
graphe (3) de l’article 7 du projet de loi 
n°6465
De Vote ass lancéiert. D’Procuratiounen. An 
d’Ofstëmmung ass elo eriwwer.
An den Amendement ass mat 2 Jo-Stëmme bei 
32 Nee-Stëmmen a 26 Enthalungen ofgelehnt 
an den Artikel 7 bleift an där Form bestoen, wéi 
d’Kommissioun et proposéiert huet.
Le bulletin de vote électronique n’ayant pas com-
porté le détail des votes nominatifs en raison d’un 
problème technique, M. le Président a reconstitué 
ultérieurement les votes nominatifs en deman-
dant aux membres de la Chambre des Députés 
réunis en séance plénière comment ils ont voté.
Ont voté oui: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Ont voté non: MM. Marc Angel (par M. Alex Bo-
dry), Frank Arndt (par Mme Claudia Dall’Agnol), 
Alex Bodry, Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, 
M. Yves Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. 
Mars Di Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, 
Claude Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Ro-
ger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini.
Se sont abstenus: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 
(par M. Laurent Mosar), Félix Eischen, Léon Glo-
den (par M. Serge Wilmes), Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch 
(par M. Gilles Roth), MM. Aly Kaes, Marc Lies, 
Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri Meyers, 
Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mosar, Mar-
cel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, Marc 
Spautz (par M. Marcel Oberweis), Serge Wilmes, 
Claude Wiseler, Michel Wolter (par Mme Martine 
Mergen) et Laurent Zeimet;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Fernand Kartheiser).
An ech wollt den Auteur dann nach froen, ob 
mer domat all Amendementen evakuéiert 
hunn, déi en abruecht huet.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Deem ass 
esou. Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Dat 
ass de Fall. Da soen ech Merci.
A wéi bei deenen aneren Texter, wollt ech Iech 
just drop opmierksam maachen, dass am Arti-
kel 20 am Tableau vum Paragraf 1 de Buschtaf 
„d“ als net ënnerstrach ze considéréieren ass 
an der leschter Zeil, an an der Annex am Ta-
bleau 2 „Enseignement“ ass duerch d’Textver-
aarbechtung eng Linn verrutscht. D’Linn iwwert 
d’Valeur vun den Échelone vum Grad E7 ass net 
als duerchgestrach ze considéréieren.
Ech wëll just soen, dass déi heite Prezisioune 
vläicht als liicht empfonnt ginn, mä d’Gesetzer 
musse mat aller Exactitude formuléiert ginn, fir 
dass mer net eng Gefor lafen, dass mer nach 
eng Kéier mussen hei erëmkommen. An ech 
wëll all deene Leit, déi un deene Korrekture be-
deelegt waren, Merci soe fir hir Opmierksam-
keet. Dir wësst jo, wat fir eng Mass vun Doku-
menter bei deem heiten Dossier produzéiert 
ginn ass. Do ass et duerchaus explicabel, dass 
emol eng Kéier eng Tast spréngt.
Voilà! Dat gesot, géife mer zur Ofstëmmung 
iwwert de Projet 6465 iwwergoen.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 6465 et 
dispense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmmung fänkt direkt un. An d’Ofstëm-
mung ass ofgeschloss.
(Interruption)
Jo, meng Maschinn ass waarmgelaf.
60 Deputéierten hunn direkt oder indirekt um 
Vote deelgeholl. 58-mol Jo, 2-mol Neen, keng 
Abstentiounen. Domat ass de Projet ugeholl.
Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher 

(par M. Marcel Oberweis), Félix Eischen, Léon 
Gloden (par M. Laurent Mosar), Jean-Marie Hals-
dorf, Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-
Gaasch (par Mme Diane Adehm), MM. Aly Kaes, 
Marc Lies, Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri 
Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mo-
sar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz (par Mme Octavie Modert), Serge 
Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter (par Mme 
Martine Mergen) et Laurent Zeimet;
MM. Marc Angel (par M. Alex Bodry), Frank 
Arndt (par M. Claude Haagen), Alex Bodry, Mmes 
Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves Cruchten, 
Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di Barto-
lomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Fernand Kartheiser).
Ont voté non: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
An déi traditionell Fro.
(Assentiment)
D’Dispens ass ginn. Da soen ech Iech Merci.
(Concertation interne)
D’Maschinne sinn och nëmme Mënschen. An 
dofir beim Amendement Nummer 2, Artikel 7 
vum Projet de loi 6465 kréie mer wuel d’Resul-
tat eraus, mä mer kréien awer net eraus, wie fir 
wat gestëmmt huet. Ech wollt da vläicht froen, 
den Non, dat schénge mer d’Majoritéitspar-
teien ze sinn. D’Abstentioun schéngt mer déi 
gréisst Oppositiounspartei ze sinn plus ADR. An 
de Oui schénge mer d’Auteuren ze sinn.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Et ass ëmge-
dréint, Här President.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Mir sinn 
d’Oppositiounspartei.
(Hilarité)

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Plus d’CSV.
(Brouhaha)

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Also, 
maacht mat seriöe Saachen net de Geck!

 Une voix.- Et ass alles an der Rei.
(Hilarité)

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Vill-
mools Merci. Also mir hätten domat och de 
Projet de loi 6465 ofgestëmmt an dispenséiert 
vum zweete Vote.
An da géife mer zum Projet 6757 iwwergoen 
an direkt mat der Ofstëmmung iwwert de Pro-
jet 6757 weiderfueren.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 6757 et 
dispense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmmung fänkt un. Fir d’Éischt déi per-
séinlech Stëmmen an dann d’Procuratiounen. 
An d’Ofstëmmung ass elo eriwwer.
Un der Ofstëmmung hu 60...
(Interruptions diverses)
Also, et ass alles an der Rei. 58-mol Jo, 2-mol 
Neen. De Projet ass ugeholl.
(Interruption)
Et ass kee Problem.
(Brouhaha)
Dat kënnt och nach eelere Semestere vir.
Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval (par M. Laurent Mosar), Nancy 
Arendt, MM. Emile Eicher (par Mme Nancy 
Arendt), Félix Eischen, Léon Gloden (par M. Gilles 
Roth), Jean-Marie Halsdorf, Mmes Martine Han-
sen, Françoise Hetto-Gaasch (par Mme Diane 
Adehm), MM. Aly Kaes, Marc Lies, Mme Martine 
Mergen, M. Paul-Henri Meyers, Mme Octavie 
Modert, MM. Laurent Mosar, Marcel Oberweis, 
Gilles Roth, Marco Schank, Marc Spautz (par M. 
Claude Wiseler), Serge Wilmes, Claude Wiseler, 
Michel Wolter (par Mme Octavie Modert) et Lau-
rent Zeimet;
MM. Marc Angel (par Mme Taina Bofferding), 
Frank Arndt (par M. Alex Bodry), Alex Bodry, 
Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves 
Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;

MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Fernand Kartheiser).
Ont voté non: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Also, de Projet ass ugeholl.
An d’Dispens vum zweete Vote gitt Der och?
(Assentiment)
Da soen ech Iech villmools Merci.
Domat hätte mer elo emol de legislativen Deel 
vun eiser Aarbecht gemaach an de Paquet 
„Fonction publique“ wär hei an der Chamber 
akzeptéiert, votéiert a geet bei de Statsrot dann 
zréck.
Voilà! Mir géifen dann nahtlos zu de Mo-
tiounen iwwergoen.

 Une voix.- D’Dispens vum zweete Vote?
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 

Neen, d’Dispens ass gefrot. Ah, maacht mech 
elo net onsécher. Maacht mech...
(Brouhaha)

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Et ass alles an 
der Rei.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci.
Motions relatives aux projets de loi n°6457, 
n°6458, n°6459, n°6460, n°6461, n°6462, 
n°6463 et n°6465
Also, da géife mer zu de Motiounen iwwer-
goen. Zu enger spezifescher oder...
(Interruptions diverses)
Gutt. Also mir fuere schéin der Rei no. Fir 
d’Éischt déi éischt Motioun, déi abruecht ginn 
ass vun der CSV. An do hunn ech direkt eng 
Wuertmeldung vum Fraktiounschef vun der 
CSV. Den Här Wiseler.
Motion 1 de Mme Octavie Modert (projet de 
loi n°6459), motion 4 de M. Fernand 
Kartheiser et motion 6 de M. Justin Turpel 
(projets de loi n°6457, n°6458, n°6459, 
n°6460, n°6461, n°6462, n°6463 et 
n°6465)

 M. Claude Wiseler (CSV).- Merci, Här Pre-
sident. Just fir ze soen, mir hunn och déi Mo-
tiounen duerno gelies an déi Motioun, déi vun 
de Majoritéitsparteien - d’Motioun 3 - era-
bruecht ginn ass, géif ech froen, ob ee kéint déi 
zesumme mat där heiten traitéieren, well et 
awer inhaltlech méi oder wéineger datselwecht 
ass.
Wann Der mer dat erlaabt, Här President, géif 
ech nämlech gär eng Propositioun maache vu 
Modifikatioun vun der Motioun 3, déi eis et géif 
erlaben, d’Motioun 1 zréckzezéien. Ech wëll 
Iech net an dëse Stonnen, no deene ville Votten, 
ze vill duerchernee bréngen, mä ech mengen...

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Neen. Also, wann hei Brécke gebaut ginn, da 
sinn ech ni deen, deen dat verhënnert.

 M. Claude Wiseler (CSV).- Ech géif da 
proposéieren, mir kéinte mat der Motioun 3, 
dat heescht mat der Motioun vun der Majori-
téit liewen, wann eng Modifikatioun vun deem 
leschten, deem zweeten „invite“ géif gemaach 
ginn. An deelweis dat, wat mir an eisem zwee-
ten „invite“ och drastoen hunn, ech géif et vir-
liesen, wéi ech et géif proposéieren.
Dat heescht, an der Motioun den zweeten „in-
vite“: «à prendre, le cas échéant, les initiatives 
législatives et/ou réglementaires nécessaires 
afin de» an dann de Rescht vum Saz ewechge-
strach an iwwerhuelen: «afin de proposer une 
solution adéquate pour les cas de rigueur, tout 
en s’assurant que la solution ainsi proposée ne 
rompe pas la philosophie de la réforme».
Dat wär fir mech eng Propositioun, déi eis et 
géif erlaben, déi éischt Motioun zréckzezéien, 
wann dat an där drëtter géif akzeptéiert ginn.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Also, 
fir d’Éischt d’Auteure vun där Motioun, déi be-
traff sinn. Den Här Bodry.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Här President, mir 
kënnen domadder averstane sinn, wann do-
madder, wéi gesot, déi éischt Motioun dann 
zréckgezu gëtt.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Voilà! 
Da géife mer elo net iwwert déi... Jo, den Här 
Kartheiser.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Här Pre-
sident, ech soen Iech Merci, och den Häre Wi-
seler a Bodry. Wat d’ADR ugeet, wäerte mir eis 
bei där Motioun enthalen, ganz einfach, well 
deen Text, dee mir als ADR proposéiert hunn, 
vill méi wäit geet. Ech mengen, mir hätte gär, 
datt wierklech déi Injusticen, déi et ouni Zwei-
fel gëtt, och redresséiert ginn.
Hei gëtt just gesot, et géifen der eventuell 
constatéiert ginn. Dat ass no all deene Rieden, 

déi haut gehale gi sinn, einfach net realistesch 
an der Situatioun net ugemiess!
Mir kënnen also dës Motiounen nëmme mat 
Enthalung quittéieren an hoffen, datt eis uge-
holl gëtt.
Ech soen Iech Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Jo, 
den Här Turpel.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Merci, Här 
President. Déi Motioun vun de Majoritéitspar-
teien, hat ech jo scho virdru gesot, déi ass e 
bësse calquéiert op dat, wat mir als Motioun 
deenen anere Fraktioune ginn haten, mat awer 
substanziellen Ënnerscheeder.
Een Ënnerscheed ass... Also, wou mer eis eens 
sinn, dat ass de Suivi vun der Mise en œuvre an 
de Bilan. Een éischten Ënnerscheed ass deen, 
datt mir der Meenung sinn, datt au fur et à 
mesure missten dann déi Moossnamen och er-
graff ginn, déi ee bräicht, fir kënnen direkt ze 
reagéieren. Dat ass an der Majoritéitsmotioun 
net dran. Ech wier frou, wann d’Majoritéit géif 
akzeptéieren, fir dat mat dran ze huelen: «de 
soumettre au fur et à mesure à la Chambre des 
Députés les propositions d’adaptations législa-
tives nécessaires».
Dann deen zweeten Ënnerscheed ass deen, 
datt mir proposéiert hunn, ee Bilan ze maa-
chen no engem Joer, an d’Majoritéit propo-
séiert, ee Bilan ze maachen no zwee Joer. Dee 
Bilan zwee Joer ass d’autant, dat weit d’autant 
méi laang, well effektiv eng ganz Rei relativ 
krass Saache virleien, déi ee sollt léisen.
An deen drëtten Ënnerscheed, deen ass awer 
geléist, wann dat ugeholl ass, wat d’CSV elo 
proposéiert huet, datt déi Cas de rigueur, datt 
déi sollen do berücksichtegt ginn. Dat Eenzegt, 
wat mer do net gefält, dat ass: «sans rompre 
avec la philosophie». Do kann ee villes dran in-
terpretéieren. Mä domadder kéint ech nach 
liewen, wann d’Majoritéit déi aner zwou Saa-
chen, den «au fur et à mesure» an «au plus 
tard dans un an» géif unhuelen, da géife mir 
eis Motioun zréckzéien.
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Här 
Bodry.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Neen, ech 
mengen, mir géifen dat net akzeptéieren, well 
soss, mengen ech, brécht och den Accord mat 
der CSV op deem anere Punkt. Duerfir géife 
mer do bei eisem Text bleiwen. An ech géif 
och, opgrond vum Artikel 87, froen, dass 
d’Motioun 3 vun der Majoritéit eng Prioritéit 
krit op déi aner Motiounen, déi déiselwecht Su-
jete behandelen.

 Une voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Jo. 

Ass d’Chamber domat d’accord? Musse mer 
do...?
(Assentiment)
Jo?

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Här President!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Jo, 

Här Gibéryen.
 M. Gast Gibéryen (ADR).- Do hätte mer 

dann awer gären e Vote doriwwer, well...
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Jo, 

iwwert d’Prioritéit?
 M. Gast Gibéryen (ADR).- ...ech fannen et 

elo awer traureg, datt d’Majoritéitsparteien am 
Fong hei elo d’Motioune vun der Oppositioun 
einfach iwwert deen dote Wee wëllen elimi-
néieren, well se net de Courage hunn, fir zu 
deene Motiounen do Fuerf hei ze bekennen.

(Brouhaha général)

Dach, et ass genau dat! Et ass genau dat, well 
Der net de Courage hutt,...

 Une voix.- Här Gibéryen, allez!

(Brouhaha)

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Dir hutt net de 
Courage, fir zu deene Motioune Fuerf ze be-
kennen. Duerfir frot Der Iech elo d’Prioritéit. 
Mir hunn dat doten an der Vergaangenheet 
kannt. Do hu mer dat jo kannt?

 Une voix.- Jo!

(Brouhaha)

 M. Gast Gibéryen (ADR).- An elo war et 
awer bei där neier Regierung Usus ginn, datt 
iwwer all Motiounen ofgestëmmt ginn ass...

 Une voix.- Wouhier!

 M. Gast Gibéryen (ADR).- ...an datt net 
méi d’Prioritéit gefrot géif ginn.

 Une voix.- Wouhier, wouhier!

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Jiddwereen hei-
banne soll Fuerf bekennen zu deene Mo-
tiounen.
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 M. Alex Bodry (LSAP).- D’Reglement gëtt 
applizéiert. Dir sidd President vun der Regle-
mentskommissioun!

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Heimadder do-
kumentéieren d’Majoritéitsparteien, datt se déi 
reell Problemer, déi entstinn, datt se déi net 
wëlle léisen.

 Plusieurs voix.- Ooh!

(Interruptions diverses)

 M. Alex Bodry (LSAP).- Des gros mots, 
vum President vun der Reglementskommis-
sioun!

(Interruptions diverses)

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Also, 
den Här Turpel.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- D’Reglement, 
Artikel 87: Ech wier natierlech frou gewiescht, 
wa mer dat och bei Palästina ugewannt gehat 
hätten.

 Plusieurs voix.- Ooh!

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Jo, effektiv. 
Dann hätte mer net zwou kontradiktoresch Dé-
cisioune geholl. Mä den...

(Interruption)

Et ass kloer. Neen, neen, mir sinn eis do eens, 
mir sinn eis do eens. Ech soe just, de 87 bezitt 
sech op d’Motioun du même objet oder du 
même sujet. An ech soe ganz kloer, datt bei eis 
de Sujet net deen nämlechten ass, well mir 
wierklech gär iwwert den „au fur et à mesure“ 
Propositiounen hätte vun der Regierung. A mir 
hätte gären ee Bilan no engem Joer, deen dat 
wierklech an deem Zäitraum géif behandelen. 
An ech mengen, datt et een aneren Objet ass, 
an ech géif et och nëmme fair fannen, wann 
d’Chamber déi separat géif ofstëmmen.

Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Also, 
fir déi, déi den Artikel 87 net sollten auswenneg 
wëssen oder vläicht vergiess hunn, seet den Arti-
kel 87: «Si la Chambre est appelée à se pronon-
cer sur plusieurs motions ou résolutions traitant 
du même sujet,…», schéngt deeselwechte Sujet 
ze sinn, och wann aner Konklusiounen doraus 
gezu sinn, «…elle décide au préalable de la prio-
rité à accorder à l’une d’elles.»

Wat elo d’Motioun zu Palästina ugeet, muss 
ech soen, dass jiddweree beim Fale goe léiert 
an dass eben esou Saachen net zweemol vir-
kommen. An duerfir, vu dass hei d’Demande 
gestallt ass iwwert d’Prioritéit... Här Bodry?

 M. Alex Bodry (LSAP).- Mir missten eng 
Kéier preziséieren, wat fir Motiounen heimad-
der gemengt sinn, well et si jo nach méi Mo-
tiounen do. Wéi ech dat gesinn, géif dat d’Mo-
tioun 4 vun der ADR betreffen a 5 a 6 vun déi 
Lénk. Dat sinn déi, déi am Fong déi dote Sujete 
behandelen.

 Une voix.- Jo, 4, 5 a 6.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Mir froen awer 
ganz aner Saachen.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Neen, neen.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Also 
et sinn d’Motioune 4, 5 a 6, déi betraff sinn. 
Den Här Turpel.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Neen, also et 
deet mer leed, d’Motioun 5 huet awer wierk-
lech en anere Sujet. D’Motioun 6 kéint ech à la 
limite nach, do kéint een dat nach draliesen, 
mä d’Motioun 5 ass eng Kompromissmotioun 
par rapport zu de Carrièren, déi reklasséiert 
ginn, fir eng Kompromisspropositioun hei 
ofzestëmmen. Ech fannen, déi soll een do 
erausloossen.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Jo.
 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Also esou se-

riö solle mer awer bleiwen.
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 

Merci.
 M. Alex Bodry (LSAP).- 4 a 6.
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 

Majo, d’Argumentatioun liicht an. Also ass et 
d’Prioritéit tëschent 3, 4 a 6. Also stëmme mer 
elo of, wie fir d’Prioritéit ass. Et ass gefrot, der 
Motioun 3 d’Prioritéit ze ginn.
Vote sur la priorité à accorder à la motion 3 
modifiée
Wien also mat där Propositioun d’accord ass, 
stëmmt mat Jo, a wien net d’accord ass mat 
där doter Propositioun, stëmmt mat Neen.
D’Ofstëmmung ass amgaangen. Sou, an elo 
ass d’Ofstëmmung eriwwer. Jo, si ass eriwwer.
58 Participatiounen un der Ofstëmmung: 54-
mol Jo a 4-mol Neen.
Résultat définitif après redressement: la priorité 
pour la motion 3 modifiée est accordée par 55 

voix contre 5 voix.
Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval (par M. Marcel Oberweis), Nancy 
Arendt, MM. Emile Eicher (par M. Laurent Zei-
met), Félix Eischen, Léon Gloden (par M. Serge 
Wilmes), Jean-Marie Halsdorf, Mmes Martine 
Hansen, Françoise Hetto-Gaasch (par Mme Diane 
Adehm), MM. Aly Kaes, Marc Lies, Mme Martine 
Mergen, M. Paul-Henri Meyers, Mme Octavie 
Modert, MM. Laurent Mosar, Marcel Oberweis, 
Gilles Roth, Marco Schank, Marc Spautz (par M. 
Claude Wiseler), Serge Wilmes, Claude Wiseler, 
Michel Wolter (par Mme Martine Mergen) et Lau-
rent Zeimet;
MM. Marc Angel (par Mme Claudia Dall’Agnol), 
Frank Arndt (par M. Alex Bodry), Alex Bodry, 
Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves 
Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer (par M. Eugène 
Berger);
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini.
Ont voté non: MM. Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding (par M. Fernand 
Kartheiser);
MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Soudass mer elo an der Situatioun sinn, dass 
mer keng Motioun 1 méi hunn, well déi zréck-
gezunn ass, well e Kompromëss fonnt ginn ass, 
mä awer nach eng Motioun 2 hunn, a mer 
awer elo iwwer 3 geschwat hunn,...
(Hilarité)
...an da misste mer elo iwwert d’Motioun 3 of-
stëmmen an d’2 iwwersprangen.
(Interruption)
Voilà!
(La motion n°1 de Mme Octavie Modert est reti-
rée et les motions n°4 de M. Fernand Kartheiser et 
n°6 de M. Justin Turpel sont déclarées caduques.)
Motion 3 modifiée de M. Yves Cruchten 
(projets de loi n°6457, n°6458, n°6459, 
n°6460, n°6461, n°6462, n°6463 et 
n°6465)

 M. Alex Bodry (LSAP).- Déi modifizéiert 
Versioun vun der 3.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Jo. 
Dat wär jo dann elo d’1.
(Hilarité générale)
Motion 3 modifiée
La Chambre des Députés,
- vu le paquet législatif en matière statutaire et 
salariale dans le secteur public déposé à la 
Chambre des Députés en date du 26 juillet 2012, 
élaboré par le Gouvernement précédent sur base 
des accords signés avec la Confédération générale 
de la Fonction publique (CGFP) en date du 15 
juillet 2011 et de l’avenant du 27 avril 2012;
- vu l’engagement du Gouvernement issu des 
élections du 20 octobre 2013 à respecter les ac-
cords conclus entre la CGFP et le Gouvernement 
précédent;
- vu l’accord conclu entre le Gouvernement et la 
CGFP en date du 31 mars 2014 visant à revoir 
certains points critiques de la réforme projetée, à 
savoir les dispositions concernant le système d’ap-
préciation, le rapport d’expérience professionnelle, 
la mobilité des agents pendant le stage ainsi que 
la fixation des indemnités de stage;

- considérant les modifications apportées aux pro-
jets de loi initiaux, qui tiennent compte des re-
marques, recommandations et oppositions formu-
lées par les différents intervenants dans la procé-
dure législative dans leurs avis respectifs;

- vu l’étendue des réformes soumises au vote des 
députés en ce jour et l’impact divergent que ces 
dernières auront sur les différentes carrières dans 
la fonction publique;

- considérant que ces réformes permettront de 
moderniser l’appareil étatique et en même temps 
d’abolir certaines injustices et incohérences exis-
tantes au sein de la fonction publique;

invite le Gouvernement

- à suivre de près la mise en œuvre de la réforme 
et de dresser un bilan, deux ans après son entrée 
en vigueur;

- à prendre, le cas échéant, les initiatives législa-
tives et/ou réglementaires nécessaires afin de pro-
poser une solution adéquate pour les cas de ri-
gueur, tout en s’assurant que la solution ainsi 
proposée ne rompe pas la philosophie de la ré-
forme.

(s.) Yves Cruchten, Claude Adam, Gusty Graas.
Also, d’modifizéiert Motioun 3 steet zum Vote.
Vote sur la motion 3 modifiée
D’perséinlech Stëmmen. D’Procuratiounen. An 
d’Ofstëmmung ass elo eriwwer.
55-mol Jo fir d’modifizéiert Motioun 3, 2-mol 
Neen an 3 Abstentiounen.
Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval (par M. Laurent Mosar), Nancy 
Arendt, MM. Emile Eicher (par M. Marcel Ober-
weis), Félix Eischen, Léon Gloden (par M. Serge 
Wilmes), Jean-Marie Halsdorf, Mmes Martine 
Hansen, Françoise Hetto-Gaasch (par Mme Diane 
Adehm), MM. Aly Kaes, Marc Lies, Mme Martine 
Mergen, M. Paul-Henri Meyers, Mme Octavie 
Modert, MM. Laurent Mosar, Marcel Oberweis, 
Gilles Roth, Marco Schank, Marc Spautz (par M. 
Claude Wiseler), Serge Wilmes, Claude Wiseler, 
Michel Wolter (par Mme Octavie Modert) et Lau-
rent Zeimet;
MM. Marc Angel (par Mme Claudia Dall’Agnol), 
Frank Arndt (par Mme Cécile Hemmen), Alex Bo-
dry, Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves 
Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer (par M. Eugène 
Berger);
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini.
Ont voté non: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Se sont abstenus: MM. Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding (par M. Fernand 
Kartheiser).
Voilà, nodeem mer dann d’Motiounen 3, 4 a 6 
an 1 evakuéiert hunn oder zréckgezunn hunn, 
géife mer op d’Motioun N°2 goen.

 Une voix.- Richteg!
Motion 2 de Mme Octavie Modert (projet de 
loi n°6459)

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Wuertmeldungen zur Motioun 2?
(Négation)
Dat schéngt net de Fall ze sinn. Da géife mer 
direkt iwwert d’Motioun 2 ofstëmmen.
Vote sur la motion 2
D’Ofstëmmung fänkt un. D’perséinlech Stëm-
men. D’Procuratiounen. An d’Ofstëmmung ass 
eriwwer.
An d’Motioun 2 huet 25 Jo-Stëmme kritt, bei 
32 Neen an 3 Abstentiounen. Domat wär 
d’Motioun 2 ofgelehnt.
Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval (par M. Marcel Oberweis), Nancy 
Arendt, MM. Emile Eicher (par M. Laurent Mo-
sar), Félix Eischen, Léon Gloden (par M. Serge 
Wilmes), Jean-Marie Halsdorf, Mmes Martine 
Hansen, Françoise Hetto-Gaasch (par Mme Diane 
Adehm), MM. Aly Kaes, Marc Lies, Mme Martine 
Mergen, M. Paul-Henri Meyers, Mme Octavie 
Modert, MM. Laurent Mosar, Marcel Oberweis, 
Gilles Roth, Marco Schank, Marc Spautz (par 
Mme Octavie Modert), Serge Wilmes, Claude Wi-
seler, Michel Wolter (par Mme Martine Mergen) 
et Laurent Zeimet;
MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Ont voté non: MM. Marc Angel (par M. Alex Bo-
dry), Frank Arndt (par Mme Claudia Dall’Agnol), 
Alex Bodry, Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, 
M. Yves Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. 
Mars Di Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, 
Claude Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Ro-
ger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer (par M. Eugène 
Berger);
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini.
Se sont abstenus: MM. Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding (par M. Fernand 
Kartheiser).
Motions 5, 7 et 8
Da géife mer op d’Motioun 5 kommen. Dozou 
eng Wuertmeldung vum Auteur?

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Merci, Här 
President.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Ech 
wollt just soen, den Här Turpel huet propo-
séiert, déi dräi Motioune beieneen ze presen-

téieren. Ech mengen, do géife mer em de Go 
ginn.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Merci. Ech 
hunn theoretesch nach bal eng Véirelstonn, mä 
ech wäert se awer net notzen.

(Hilarité)
Ech hätt léiwer méi Zäit gehat virdru fir 
d’Amendementer, mä et ass egal.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Jo, et 
verléiert een heiansdo vill Zäit, andeem een 
iwwert d’Zäit schwätzt.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Tjo.

(Hilarité)
Dat ass esou am Liewen.

Ech wollt d’Motioun 5 als Éischt virstellen. 
D’Motioun 5 geet ganz einfach dodrëms, fir ze 
soen: Kommt, mer sichen een Auswee aus 
deenen zwou géintiwwergestalltenen Haltunge 
vun de Beruffsorganisatioune vun de reklas-
séierte Carrièren an der Regierung! D’Beruffsor-
ganisatioune vun de reklasséierte Carrièren, 
nach eng Kéier, dat sinn net nëmmen d’Éduca-
teurs diplômés a gradués, mä dat sinn och d’In-
firmieren, dat sinn d’Maîtres de cours, Ingenieu-
ren an esou weider an esou fort.

Dir kennt, Dir wësst, wou den Ënnerscheed läit. 
Ech mengen, dat ass an der Zwëschenzäit elo 
hei kloer genuch ervirkomm. D’Regierung seet, 
mer ginn hinnen déi nei Carrière, mer ginn hin-
nen de Grad, mä am Échelon bleiwe se elo emol 
direkt do ongeféier, wou se sinn. An d’Beruffsor-
ganisatioune soen, mir hätte gären net réckwier-
kend, mä ab elo hätte mer gären d’Anciennetéit 
souwuel fir de Grad wéi fir d’Échelonen.

An d’Kompromësspropositioun ass déi, fir ze 
soen, wéi dat ganz dacks bei Kompromësser de 
Fall ass: Kommt, mir deelen d’Bier oder den 
Apel an der Mëtt a mer kucken, wat d’Differenz 
ass bei jiddwerengem tëschent dem Échelon, 
deen e krit laut Propositioun Regierung a laut 
Propositioun Représentation, also Beruffsorgani-
satiounen! A mer huelen d’Mëtt do dervun.

Mer rënnen dat zwar op op den nächsten Éche-
lon, well mer musse bei engem Échelon sinn, 
éischtens. Zweetens soe mer dann, fir datt déi 
Leit awer an engem absehbaren Délai un déi Ex-
pektativ erukommen, déi se eigentlech zegutt 
hätten, datt déi Biennallen an deene Fäll, wou se 
net un der Carrière dru sinn, datt do d’Biennal-
len net am Zweejoresrhythmus, mä am Jores-
rhythmus erfalen. An drëttens, een, dee mat 
enger Iwwergangszäit, déi ass jo hei allgemeng 
op fënnef Joer chiffréiert ginn, net dodrunner 
ass, dee kritt dann awer a fënnef Joer spéitstens 
déi nei Carrière unerkannt.

Ech géif mengen, dat wier eng ganz valabel Pro-
positioun, fir ze soen, wéi een et kéint maachen. 
Natierlech kann ee mir elo virwerfen, ech hätt 
keng Fiche financière hei virgeluecht, fir dat ze 
evaluéieren. Ech wëll awer drun erënneren, datt 
Fiche-financièrë virleeën d’Aufgab vun der Re-
gierung ass, entweder beim Projet de loi, res-
pektiv och... Neen, ouni dorobber wëllen ze po-
lémiquéieren. Well ech weess, dat kënnt jo elo.

 Plusieurs voix.- Neen, neen.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Ech weess, 
dat kënnt jo elo. Den eenzelnen Deputéierten, 
deen en Amendement oder eng Proposition de 
loi mécht, huet net d’Méiglechkeet, fir d’Éva-
luation financière ëmmer ze maachen. Ech 
kann eng ongeféier maachen. Mä ech weess 
net, ob déi méi richteg ass wéi déi, déi vun der 
leschter Regierung gemaach ginn ass, oder wéi 
déi, déi dës Regierung wëllt maachen, well 
eigentlech keen der virgeluecht huet, déi ganz 
seriö sinn. Dat wollt ech soen.

An duerfir mengen ech, datt eng Gesellschaft 
wéi déi, wou mir sinn, déi och méi Recetten 
huet, wéi se am Fong geholl selwer gemengt 
hat, déi un eng Steierreform kënnt, wou 
hoffentlech och emol aner Leit belaascht gi wéi 
déi, déi bis elo an der Vergaangenheet ëmmer 
belaascht gi sinn, datt déi misst dat dote pa-
cken.

An deem Sënn géif ech d’Chamber bieden, fir 
deem Kompromëss zouzestëmmen, deen net 
jiddwereen dobaussen zefriddestellt, well een 
net direkt dat huet, wat ee gären hätt, mä dee 
menger Meenung no eng valabel Kom-
promëssléisung wier fir jiddwereen.

Déi zwou aner Motiounen, 7 an 8.
D’Motioun Nummer 7. Dat sinn eng Rei Amen-
dementer, iwwert déi Der elo ofgestëmmt hutt. 
Heiansdo... Jo, also ech hunn dat mat Interesse 
beobacht, wéi ofgestëmmt ginn ass. Ech hunn 
och mat Interesse beobacht, wéi mer an der 
Kommissioun doriwwer diskutéiert hunn. Ech 
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huelen einfach elo emol zwee Amendementer 
eraus, déi eppes heimadder ze dinn hunn.
Et war een Amendement do, wat gesot huet, 
wann eng Description de poste gemaach gëtt, 
da soll d’Personaldelegatioun pour avis gefrot 
ginn. Dat ass ofgelehnt ginn, hei an och an der 
Kommissioun. An der Kommissioun mam Argu-
ment, dat géif souwisou just de Chef de service 
eppes ugoen.
Et war een Amendement hannendrun, wat ge-
sot huet, d’Organigrammer, d’Aarbechtspro-
grammer an esou weider, déi solle mam Perso-
nal a mat der Personaldelegatioun beschwat 
ginn. Dat ass ofgelehnt ginn an der Kommis-
sioun mam Argument, dat wier jo evident, datt 
een dat géif mat deenen zesummen diskutéie-
ren.
Ech muss awer elo soen, d’Beschreiwung vun 
de Posten an deem éischten Amendement, wat 
ech elo gesot hunn, ergëtt sech menger Mee-
nung no aus den Aufgabe vun der Delega-
tioun, wéi se am Artikel 36 drasteet. Wou kann 
een da soen, dat ass dem Chef de service eleng 
seng Saach, do gëtt d’Delegatioun net gefrot?
Natierlech ass et seng Attributioun, fir se festze-
leeën, mä et gëtt vill Saachen, wou et eng At-
tributioun ass vum Chef de service, fir et festze-
leeën, wou een awer seng Delegatioun soll 
consultéieren, well dee Sozialdialog wichteg 
ass an engem Betrib. An dat stëmmt doudsé-
cher par rapport zur Postebeschreiwung a par 
rapport zu Prozeduren an, wéi et eben am Arti-
kel 36 steet, allgemeng zu de Questions d’or-
ganisation de service.
An ech mengen, do ass villes onkloer. Et kann 
een net eng Kéier soen, et ass evident, an déi 
aner Kéier soen, et kënnt net a Fro. An duerfir 
mengen ech, datt et wichteg ass, datt mer déi 
Rechter vun den Delegatioune preziséieren.
Déi zweet Saach, déi mer musse preziséieren, 
dat ass, datt mer trotzdeem zu Lëtzebuerg do 
an engem Cas unique sinn am Artikel 36, wou 
mer higinn a soen: An all Betriber zu Lëtze-
buerg iwwer 15 Leit ginn op eng demokra-
tesch Aart a Weis Delegatioune gewielt. Do 
huet jiddweree Wahlrecht, deen eng gewëssen 
Zäit am Betrib ass an deen e gewëssenen Alter 
huet, ausser beim Stat. Et ass och bei de Ge-
mengen esou, et ass bei der Eisebunn esou an 
et ass am ganze Privatsecteur esou.
Beim Stat ass et net esou. Beim Stat gi mer hin 
am Artikel 36 a mer soen, eng Association pro-
fessionelle, wa méiglech am Numm vun enger 
Carrière, ka vum Minister als Représentant du 
personnel agrééiert ginn, an dann ass hire Co-
mité d’Représentation du personnel. An dee 
Comité gëtt wuelverstane gewielt vun deene 
Membere vun där Association professionelle, 
an net vun deenen, déi net an enger Gewerk-
schaft sinn.
Mir sinn do an engem Unikum zu Lëtzebuerg, 
datt ee muss an enger bestëmmter Association 
professionelle sinn, déi vum Minister agrééiert 
ass, fir kënne säi Représentant ze wielen. An 
ech mengen, datt mer solle seriö driwwer 
nodenken, ob mer net och beim Stat sollen de-
mokratesch fräi gewielten Delegatiounen aféie-
ren, wou natierlech all Gewerkschaft an all As-
sociatioun seng Lëscht ka presentéieren, mä 
wou jiddwereen, deen eng gewëssen Zäit am 
Betrib ass, matwielt, onofhängeg dovunner, ob 
en an a wéi enger Gewerkschaft oder Associa-
tion datt en organiséiert ass.
Ech géif mengen, et wier un der Zäit, datt ee 
géif doriwwer diskutéieren. Ech weess, datt déi 
lescht Regierung och schonn driwwer disku-
téiert hat, et falegelooss huet. Mä ech mengen, 
et wier un der Zäit, datt mer eis dat dote géife 
seriö iwwerleeën.
An ech wëll hei ganz kloer soen: Dat ass net 
géint ee geriicht, och net géint eng bestëmm-
ten Associatioun oder een Daachverband vun 
Associatiounen, déi de Moment do d’Personal 
representéieren. Well ech sinn iwwerzeegt, datt 
déi, déi representativ sinn, aus deene Wahlen 
och wäerten ervirgoen. Dat gesi mer och am 
Gemengesecteur, dat gesi mer bei der Eise-
bunn. Dat ass iwwerhaapt kee Problem. Dat 
wäert beim Stat och de Fall sinn. Duerfir wier 
ech... An de Sënn vun der Motioun ass deen, 
fir ze soen, ob d’Regierung net soll legislativ 
Propositioune maachen, fir dat ze erreechen.
Ech sinn awer d’accord, wann hei eng Be-
reetschaft ass bei der Chamber a vläicht och 
bei der Regierung, fir ze soen: Dat doten, dat 
ass eppes, wou ee seriö soll driwwer diskutéie-
ren, wat ee sech wierklech muss iwwerleeën, fir 
déi Motioun an d’Kommissioun ze verweisen, a 
fir do kënnen eng seriö Diskussioun driwwer ze 
féieren. Domadder wier ech d’accord, wann de 
Soupçon vu Bereetschaft do ass, fir déi Proble-
matik do wierklech seriö ze diskutéieren.

An déi lescht Motioun, déi betrëfft dat, wat mer 
virdrun och schonn ugeschnidden haten: Mat 
wiem gëtt verhandelt am ëffentlechen 
 Déngscht? Dir wësst, et ass eng Praxis vun den 
80er Joren un, datt just mat der nationalrepre-
sentativer Gewerkschaft vum Stat verhandelt 
gëtt fir dee ganze Secteur public. A mat där 
Gewerkschaft - ech nenne se mam Numm, well 
jiddweree weess, ëm wien et geet, et geet ëm 
d’CGFP - gëtt verhandelt, fir de Stat, fir d’Eise-
bunn, fir d’Gemengen, an indirekt och fir de 
Secteur assimilé.
An ech hunn näischt dergéint, datt mat der 
CGFP verhandelt gëtt, loin de là. D’CGFP ass 
absolut representativ beim Stat an ech sinn iw-
werzeegt, datt wa mer d’Wahlresultater analy-
séieren déi waren, vun de Chambres profes-
sionnelles an déi nächst, datt dat sech och 
wäert bestätegen.
Also, an deem Sënn riicht dat dote sech och 
net géint d’CGFP. Mä et ass awer ganz kloer, 
datt d’CGFP net representativ ass sektoriell fir 
d’Gemengebeamten, a se ass net representativ 
sektoriell fir d’Eisebunn. Op der Eisebunn ass et 
bis dato de Landesverband an de Syprolux, a 
bei de Gemengen ass et bis dato d’FGFC an de 
Landesverband. An ech mengen, dat ass eng 
Praxis, déi een net esou soll bäibehalen, esou 
wéi et beim assimiléierte Secteur den OGB-L an 
den LCGB ass, wéi bei den Aarbechter a beim 
Stat och.
An duerfir proposéiert déi Motioun, fir dat ze 
iwwerdenken, awer och aus enger Ursaach 
eraus, déi ech virdru schonn an engem anere 
Punkt ugeschnidden hunn: Dat ass d’OIT-
Konventioun 151. D’OIT-Konventioun 151 seet 
ganz kloer, datt d’Verhandlunge musse statt-
fanne mat all Organisatioun, déi d’Personal re-
presentéiert.
A fir elo ze soen, de Landesverband oder 
d’FGFC géifen d’Eisebunner oder d’Gemenge-
beamten net representéieren, oder den OGB-L 
oder den LCGB géifen d’Aarbechter net repre-
sentéieren, ech mengen, dat mécht keen hei. 
An dowéinst mengen ech, wa mer wëlle raison-
nablement do virgoen, wa mer wëllen déi 
Konventioun, déi mer ënnerschriwwen hunn, 
selwer respektéieren, ouni elo hei Chaos ze 
maachen - et geet jo net drëm, fir déi Verhand-
lung elo opzesplitteren op véier, fënnef ver-
schidde Verhandlungen -, gëtt et déi 
Méiglechkeet, déi schonn dacks diskutéiert 
ginn ass a proposéiert ginn ass, fir ze soen: 
Kann een net eng global Verhandlung maache 
fir de gesamte Secteur public, wou all déi Ge-
werkschaften, déi representativ sinn - dat sinn 
och déi, déi 2010 vum Här Biltgen a vun der 
Madame Modert op de Kierchbierg ageluede 
gi waren, fir d’Reform virzestellen -, wou een all 
déi um Dësch huet, mengetwegen och op der 
Patronatssäit, de Syvicol an déi Organisatiou-
nen, an den Detail vun deem, wat do als Enve-
loppe ausgehandelt gëtt, gëtt dann an deenen 
eenzelne Beräicher - beim Stat mat der CGFP, 
bei de Gemenge mat der FGFC a mam Landes-
verband; also iwwerall mat deenen, déi repre-
sentativ sinn - ëmgesat?
Ech mengen, datt dat wierklech och vläicht 
méi eng déif Diskussioun wäert ass, notamment 
och d’Iwwerpréifung, ob déi Praxis, déi mir 
hunn, iwwerhaapt nach konform ass zu der OIT-
Konventioun. An duerfir, och op deem Punkt 
wier ech bereet, wann eng Bereetschaft do ass, 
fir dat seriö ze iwwerpréifen, fir déi Motioun an 
d’Kommissioun ze verweisen, fir datt een eng 
Kéier kéint seriö doriwwer diskutéieren.
Am Résumé mengen ech, datt mer déi Kom-
promëssléisung fir déi Carrières reclassées, 
Kompromëss zwëschent den Associations  
professionnelles an der Regierung, hei sollen 
unhuelen. A wann d’Bereetschaft do ass fir déi 
aner zwee Punkten, demokratesch fräi Wahle 
beim Stat souwéi an deenen anere Secteuren, 
plus wéi d’Verhandlunge sollen an Zukunft 
lafen, fir déi an der Kommissioun eng Kéier se-
riö ze diskutéieren.
Ech géif Iech Merci soen dofir.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och. Weider Wuertmeldungen zu deene Mo-
tiounen? Et ass eng Propositioun komm  
vum Auteur.
Ah, den Här Kartheiser, dann duerno den Här 
Minister.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Här Pre-
sident, ech soen dem Här Turpel Merci fir déi 
Presentatioun, déi en eis gemaach huet. Wat 
d’Motioun 5 ugeet, kann ech am Numm  
vun der ADR soen, datt mir déi wäerte mat-
droen. Mir hu jo als ADR gefuerdert eng Mo-
tioun, iwwert déi leider net ofgestëmmt ginn 
ass, datt mer sollen deene Leit dat ginn, wat 
hinnen zousteet, dat heescht, déi komplett An-
ciennetéit. Dat heiten ass elo e Schrëtt an déi 
richteg Richtung a mir droen dat dowéinst och  
ganz gär mat.

Mir haten och gefuerdert, datt d’Regierung 
sollt déi verschidde Propositioune chiffréieren. 

Dat heescht, si soll eis déi Zuelen emol endlech 
ginn, datt mer kéinten ofschätzen, wat de Re-
dressement vun deenen Ongerechtegkeeten, 
déi mer elo hunn, vun deenen Härtefäll, wat 
dat géif kaschten. Och dat heiten ass eppes, 
wat den Här Turpel gesot huet. En huet gesot, 
et wär net un hinnen, fir dat ze chiffréieren,  
et wär un der Regierung. Dat gesi mir och 
esou. Mir wäre frou, wa mer déi Ziffere  
kéinte kréien. Wéi gesot, mir droen dat hei, 
also d’Motioun 5, als ADR gär mat.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci. Keng weider Wuertmeldungen aus eise 
Reien. Dann den Här Minister.

 M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administrative.- Jo, Här 
President, ech mengen, d’Chamber huet elo 
viru Kuerzem an engem laangen Akt eng ganz 
Rei vu Gesetzer hei ofgestëmmt. An ech 
mengen, mir hunn iwwert déi Saachen, déi elo 
an dëse Motiounen ervirbruecht ginn, des 
Laangen an des Breeden diskutéiert an d’Cham-
ber huet viru Kuerzem tranchéiert.

Ech géif et e bësse komesch fanne vun der Ap-
proche hier, wa mer dat, wat mer elo virun enger 
hallwer Stonn hei ofgestëmmt hunn, elo schonn 
erëm géifen a Fro stellen. Dofir kann ech am 
Numm vun der Regierung mat där éischter Mo-
tioun mech net onbedéngt averstanen erklären.

Bei där zweeter ass et déi nämlecht Geschicht. 
Do hu mer och hei des Laangen an des Breeden 
driwwer diskutéiert. D’Rechter vun der Delega-
tioun sinn an dëse Gesetzer, déi mer elo verab-
schit hunn, ganz kloer definéiert ginn, hunn och 
bis elo an der Praxis nach ni Ulass ginn zu Kritik. 
Ech mengen, all déi Delegatiounen, déi beim 
Stat do sinn, hunn déi Rechter, déi se brauchen, 
fir hir Aarbecht kënnen anstänneg ze maachen.

Wéi gesot, et ass elo grad vun der Chamber 
ofgestëmmt ginn, an ech géif et komesch fan-
nen, wann elo an enger Motioun déi Ofstëm-
mungen, déi mer elo geholl hunn, erëm eng 
Kéier géife kuerz drop a Fro gestallt ginn.

Wat déi drëtt Problematik ugeet vun  
der Verhandlung: Et ass effektiv wouer, mat der 
CGFP ass verhandelt ginn, mä dat huet d’Regie-
rung nach ni dru gehënnert, och eng  
ganz Rei vu Consultatioune mat allen anere Ge-
werkschaften ze féieren, déi an der  
Fonction publique aktiv sinn. Och deenen hir 
Meenung ass an dësen Accord mat  
agefloss an dat wäert an Zukunft och net 
anescht sinn.

Ech mengen also net, dass mer déi Motioun do 
mussen unhuelen, well mer géifen do oppen 
Dieren arennen.

 Plusieurs voix.- Très bien!

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Voilà. 
Et war nach d’Propositioun do, fir eng vun de 
Motiounen an d’Chamberskommissioun ze 
transferéieren. Dat schéngt net op Géigeléift ze 
treffen.

Da géife mer iwwert d’Motiounen ofstëmmen.

Motion 5 de M. Justin Turpel (projet de loi 
n°6459)

Fir d’Éischt iwwert d’Motioun N°5.

Vote sur la motion 5

D’Procuratiounen. An d’Ofstëmmung ass elo 
ofgeschloss.

55 Deputéierten hu sech géint d’Motioun aus-
geschwat a 5 derfir, soudass d’Motioun N°5 
verworf ass.

Ont voté oui: MM. Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding (par M. Fernand 
Kartheiser);

MM. Justin Turpel et Serge Urbany.

Ont voté non: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval (par M. Marcel Oberweis), Nancy 
Arendt, MM. Emile Eicher (par M. Laurent Mo-
sar), Félix Eischen, Léon Gloden (par M. Serge 
Wilmes), Jean-Marie Halsdorf, Mmes Martine 
Hansen, Françoise Hetto-Gaasch (par Mme Octa-
vie Modert), MM. Aly Kaes, Marc Lies, Mme Mar-
tine Mergen, M. Paul-Henri Meyers, Mme Octavie 
Modert, MM. Laurent Mosar, Marcel Oberweis, 
Gilles Roth, Marco Schank, Marc Spautz (par M. 
Claude Wiseler), Serge Wilmes, Claude Wiseler, 
Michel Wolter (par Mme Martine Mergen) et Lau-
rent Zeimet;

MM. Marc Angel (par M. Alex Bodry), Frank 
Arndt (par M. Georges Engel), Alex Bodry, Mmes 
Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves Cruchten, 
Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di Barto-
lomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;

MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer (par M. Eugène 
Berger);

MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini.
Motion 7 de M. Justin Turpel (projet de loi 
n°6457)
Dann d’Motioun N°7.
Vote sur la motion 7
D’Procuratiounen. An d’Ofstëmmung ass elo 
eriwwer.
2-mol Jo, 55-mol Neen, 3 Abstentiounen. Do-
mat ass d’Motioun N°7 ofgelehnt.
Ont voté oui: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Ont voté non: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval (par M. Laurent Mosar), Nancy 
Arendt, MM. Emile Eicher (par M. Marcel Ober-
weis), Félix Eischen, Léon Gloden (par M. Serge 
Wilmes), Jean-Marie Halsdorf, Mmes Martine 
Hansen, Françoise Hetto-Gaasch (par Mme Octa-
vie Modert), MM. Aly Kaes, Marc Lies, Mme Mar-
tine Mergen, M. Paul-Henri Meyers, Mme Octavie 
Modert, MM. Laurent Mosar, Marcel Oberweis, 
Gilles Roth, Marco Schank, Marc Spautz (par 
Mme Diane Adehm), Serge Wilmes, Claude Wise-
ler, Michel Wolter (par Mme Martine Mergen) et 
Laurent Zeimet;
MM. Marc Angel (par Mme Claudia Dall’Agnol), 
Frank Arndt (par M. Georges Engel), Alex Bodry, 
Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves 
Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer (par M. Eugène 
Berger);
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini.
Se sont abstenus: MM. Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding (par M. Fernand 
Kartheiser).
Motion 8 de M. Justin Turpel (projet de loi 
n°6457)
An da bleift d’Motioun N°8.
Vote sur la motion 8
D’Ofstëmmung fänkt un. D’perséinlech Stëm-
men. D’Procuratiounen. An d’Ofstëmmung ass 
elo eriwwer.
2-mol Jo, 55-mol Neen, 3 Abstentiounen. Do-
mat wär och déi lescht Motioun ofgelehnt.
Ont voté oui: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Ont voté non: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval (par M. Marcel Oberweis), Nancy 
Arendt, MM. Emile Eicher (par M. Laurent Mo-
sar), Félix Eischen, Léon Gloden (par M. Félix Ei-
schen), Jean-Marie Halsdorf, Mmes Martine Han-
sen, Françoise Hetto-Gaasch (par Mme Octavie 
Modert), MM. Aly Kaes, Marc Lies, Mme Martine 
Mergen, M. Paul-Henri Meyers, Mme Octavie 
Modert, MM. Laurent Mosar, Marcel Oberweis, 
Gilles Roth, Marco Schank, Marc Spautz (par M. 
Claude Wiseler), Serge Wilmes, Claude Wiseler, 
Michel Wolter (par Mme Martine Mergen) et Lau-
rent Zeimet; MM. Marc Angel (par Mme Claudia 
Dall’Agnol), Frank Arndt (par M. Alex Bodry), Alex 
Bodry, Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, M. 
Yves Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. 
Mars Di Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, 
Claude Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Ro-
ger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur, M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer (par M. Eugène 
Berger);
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini.
Se sont abstenus: MM. Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding (par M. Fernand 
Kartheiser).
Mir bleift da just nach Merci ze soe fir déi gutt 
Diskussiounen, déi mer de Mëtten haten. Merci 
deene successive Regierungen, déi un deenen 
Texter geschafft hunn, a virun allem och eise 
Responsabelen an der Kommissioun, ob dat déi 
politesch Responsabel sinn oder d’Personal, fir 
déi exzellent Aarbecht. A selbstverständlech 
och Merci gesot, zwar net fir d’Begleitmusek, 
mä awer fir déi disziplinéiert Manifestatioun 
virun der Dier, do wou ee selbstverständlech 
hei zu Lëtzebuerg ee Privileg huet.
Merci gesot. An da wënschen ech Iech gutt 
heemzekommen a ginn Iech Rendez-vous fir 
den 28., 29. an 30. Abrëll. Merci Iech alleguer.
An domat ass d’Sëtzung eriwwer.

(Fin de la séance publique à 20.59 heures)
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1. Ouverture de la séance publique
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- E 

schéine gudde Mëtteg. Ech maachen heimat 
d’Sëtzung op. An déi éischt Fro traditionell: 
Huet d’Regierung eng Matdeelung ze maa-
chen?

 M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre 
d’État.- Neen, Här President, dat ass net de Fall.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci, Här Statsminister.

2. Communications
Ech hu folgend Kommunikatiounen un 
d’Chamber ze maachen:
1) D’Lëscht vun den neie parlamentareschen 
Ufroen an den Äntwerten ass um Büro depo-
néiert.
2) D’Lëscht vun de Projeten, déi säit der 
leschter Sëtzung…
Wann ech gelift! D’Lëscht vun de Projeten, déi 
säit der leschter Sëtzung an der Administra-
tioun deponéiert gi sinn, gouf de Fraktiounen 
zougeschéckt.
3) An d’Lëscht vun den neie Petitiounen ebenfalls.
Communications du Président - séance pu-
blique du 28 avril 2015

1) La liste des questions au Gouvernement ainsi 
que des réponses à des questions est déposée sur 
le bureau.
Les questions et les réponses sont publiées au 
compte rendu.
2) Les projets de loi et le projet de règlement 
grand-ducal suivants ont été déposés à l’Adminis-
tration parlementaire:
6798 - Projet de loi portant approbation
1. de l’Accord entre le Gouvernement du Grand-
Duché de Luxembourg et le Gouvernement des 
États-Unis d’Amérique en vue d’améliorer le res-
pect des obligations fiscales à l’échelle internatio-
nale et relatif aux dispositions des États-Unis 
d’Amérique concernant l’échange d’informations 
communément appelées le «Foreign Account Tax 
Compliance Act», y compris ses deux annexes 
ainsi que le «Memorandum of Understanding» y 
relatif, signés à Luxembourg le 28 mars 2014
2. de l’échange de notes y relatives
Dépôt: M. Pierre Gramegna, Ministre des Fi-
nances, le 27.03.2015
6799 - Projet de loi modifiant
1) la loi modifiée du 31 mai 1999 sur la Police et 
l’Inspection générale de la Police;
2) la loi modifiée du 9 décembre 2005 détermi-
nant les conditions et modalités de nomination 
de certains fonctionnaires occupant des fonctions 

dirigeantes dans les administrations et services de 
l’État

Dépôt: M. Dan Kersch, Ministre de la Fonction 
publique et de la Réforme administrative, le 
27.03.2015

6800 - Projet de loi concernant les ascenseurs et 
les composants de sécurité pour ascenseurs et 
modifiant la loi modifiée du 15 décembre 2010 
relative à la sécurité des jouets

Dépôt: M. Etienne Schneider, Ministre de l’Écono-
mie, le 31.03.2015

6801 - Projet de règlement grand-ducal relatif à 
la participation du Luxembourg à des missions 
d’observation de l’Organisation pour la Sécurité 
et la Coopération en Europe d’élections présiden-
tielles, parlementaires ou municipales en 2015

Dépôt: M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires 
étrangères et européennes, le 10.04.2015

6802 - Projet de loi portant approbation de la 
Convention en matière de sécurité sociale entre le 
Grand-Duché de Luxembourg et la République 
d’Albanie, signée à Luxembourg, le 27 octobre 
2014

Dépôt: M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires 
étrangères et européennes, le 15.04.2015

6803 - Projet de loi portant modification de l’ar-
ticle 161 du Nouveau Code de procédure civile

Dépôt: M. Félix Braz, Ministre de la Justice, le 
17.04.2015

6804 - Projet de loi portant modification de la loi 
modifiée du 13 mai 2008 portant création d’une 
École préscolaire et primaire de recherche fondée 
sur la pédagogie inclusive

Dépôt: M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse, le 
20.04.2015

6805 - Projet de loi portant

1. transposition de la décision 2009/426/JAI du 
Conseil du 16 décembre 2008 sur le renforcement 
d’Eurojust et modifiant la décision 2002/187/JAI 
instituant Eurojust afin de renforcer la lutte contre 
les formes graves de criminalité,

2. modification de la loi modifiée du 7 mars 1980 
sur l’organisation judiciaire

Dépôt: M. Félix Braz, Ministre de la Justice, le 
27.04.2015

3) Les demandes de pétition publique suivantes 
ont été déposées:
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Demande de pétition publique n°498 - Établisse-
ment d’un barème officiel de toute prestation 
d’un avocat
Dépôt: 23.03.2015 par M. Théodore Bradara
Demande de pétition publique n°499 - Herbicide 
cancérogène probable: Le Luxembourg doit 
prendre des mesures immédiates de retrait des 
pesticides à base de glyphosate
Dépôt: 27.03.2015 par M. Pietro Fornara
Demande de pétition publique n°500 - Construc-
tion d’un P&R sur les friches de l’ARBED à Ro-
dange à l’identique de celui de Hollerich
Dépôt: 30.03.2015 par M. Benoît de 
Vleeschouwer
Demande de pétition publique n°501 - Pour un 
aménagement adapté des infrastructures rou-
tières bordées d’arbres ou autres obstacles simi-
laires
Dépôt: 07.04.2015 par M. Ivan Stupar
Demande de pétition publique n°502 - Interdic-
tion de la vente des produits alimentaires et 
autres qui ne correspondent pas aux droits huma-
nitaires des hommes - Verbuet vum Verkaf vu 
Liewensmëttel an anere Produiten, déi géint Mën-
scherechter verstoussen
Dépôt: 10.04.2015 par M. Philippe Waxweiler
Demande de pétition publique n°503 - Introduc-
tion de la carrière du Bachelor au sein de la fonc-
tion publique
Dépôt: 05.04.2015 par Mme Cheryl Ury
Demande de pétition publique n°504 - Pour le 
remboursement du lecteur de glucose en continu 
pour les patients insulino-dépendants
Dépôt: 20.04.2015 par Mme Elizabeth Correia 
de Sousa
(Tous les documents peuvent être consultés à 
l’Administration parlementaire.)

3. 6797 - Proposition de loi relative à 
l’assistance médicale à la procréa-
tion
Déclaration de recevabilité

An hirer Réunioun vum 23. Abrëll 2015 huet 
sech d’Presidentekonferenz fir d’Recevabilitéit 
vun der Proposition de loi 6797 iwwert déi me-
dezinesch assistéiert Procréatioun ausgeschwat. 
Déi Propositioun gouf de 24. Mäerz vum Här 
Fernand Kartheiser deponéiert.

Ass d’Chamber mam Virschlag vun der 
Presidentekonferenz d’accord?

(Assentiment)

Dann ass dat esou décidéiert.

(La proposition de loi n°6797 est renvoyée à 
la Commission juridique.)

4. Ordre du jour
D’Presidentekonferenz huet dann e Projet 
d’ordre du jour un d’Fraktioune geschéckt.

Zu der Propositioun vun der Presidente-
konferenz: den Här Gibéryen.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här Pre-
sident. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, esou wéi 
ech et an der Presidentekonferenz schonn an-
noncéiert hat an och duerfir an der Presidente-
konferenz net dem Ordre du jour zougestëmmt 
hunn, hunn ech d’Wuert elo hei gefrot fir ze er-
klären, firwat datt dat de Fall ass. An zwar hu 
mer haut als drëtte Punkt um Ordre du jour 
d’Opstellung vun enger Lëscht vun dräi Kandi-
date fir e Posten, dee vakant ginn ass am 
Conseil d’État.

Ech mengen, jidderee versteet, wann ech haut 
hei d’Wuert ergräifen, well dat an der Ver-
gaangenheet och bei dësem Punkt all Kéiers de 
Fall war, och wann et de Risiko ass, datt ech 
mech haut wäert widderhuelen. Mä vu datt 
d’Situatioun net geännert huet, wäert och 
meng Interventioun net änneren.

Ech mengen, mir diskutéiere scho jorelaang hei 
iwwert d’Prozedur, wat d’Zesummesetzung 
vun der Nominatioun, wat d’Zesummesetzung 
vum Conseil d’État ubelaangt. Mir wëssen, datt 
dat op engem Arrangement an der Ver-
gaangenheet berout tëschent deenen dräi Par-
teien, wéi dat fréier de Fall war, der CSV, der 
LSAP an der DP, déi sech eens gi waren eng 
Kéier, wéi d’Verhältnis tëschent deenen dräi 
Parteie sollt am Conseil d’État sinn.

Duerno sinn eis gréng Kolleege mat bäikomm, 
andeem si och ee Member an de Conseil d’État 
ginn hunn. Dunn huet dat Arrangement also 

net méi aus dräi, mä aus véier Parteie bestanen. 
Et ass also eng parteipolitesch Zesumme-
setzung vum Conseil d’État, wou véier Parteie 
Leit ofwiesselnd oder am Verhältnis nominéie-
ren, wéi se an de Conseil d’État kommen.

Mir hunn och näischt dergéint, datt dat eng 
parteipolitesch Nominatioun gëtt, mä mir soe 
just, wann dat esou ass, da misst dem Wieler-
wëlle Rechnung gedroe ginn. An an dësem Fall 
ass dat net geschitt, well hei dem Wielerwëllen 
net Rechnung gedroe gëtt. Wann dem Wieler-
wëlle Rechnung gedroe géif ginn, esou wéi 
d’Chamberswahlen dat ausweisen, da misst 
d’ADR mindestens een, wann net zwee Mem-
beren am Conseil d’État hunn, an och eis lénk 
Kolleegen hätte Recht op e Member am 
Conseil d’État.

An der Regierungserklärung vun der neier Re-
gierung ass och eng Reform vum Conseil d’État 
ugekënnegt ginn. Den Här Statsminister huet 
och d’lescht Joer am Hierscht den eenzelne 
Parteien e Questionnaire zoukomme gelooss, 
wou eng Rei vu Froe gestallt si ginn, wéi ee géif 
déi Reform - déi eenzel Parteien - gesinn. An 
d’Parteien hunn dat och bis zum 31. Dezember 
gemaach. An och an deem Questionnaire war 
d’Fro gestallt iwwert d’Zesummesetzung vun 
dem Conseil d’État.

D’CSV huet do an hirer Äntwert vun enger „re-
présentativité équilibrée“ geschwat. D’LSAP 
huet vun „certain équilibre“ geschwat. An déi 
gréng hunn am Fong gesot, datt déi Parteien 
oder Gruppen, déi sous-representés hei an der 
Chamber, am Conseil d’État wieren, datt déi 
missten e Posten oder deementspriechend Pos-
ten am Conseil d’État kréien.

Vum Projet de loi, op dee mer awer hei waar-
den, hu mer zënterhier näischt méi héieren. An 
de Verdacht läit duerfir op der Hand, well eben 
elo grad eng ganz Rei vu Posten am Conseil 
d’État mussen ersat ginn, datt d’Strategie elo 
déi ass, datt mer fir d’Éischt dann elo laut deem 
ale System, laut deem alen Arrangement déi 
Poste besetzen an datt eben do hannendrun et 
dann eng Kéier eng Reform gëtt, déi vläicht 
jidderengem da Satisfaktioun gëtt, mä da sinn 
d’Poste fir eng ganz Rei vu Jore besat.
Och den Här Statsminister huet hei a senger 
Regierungsdeklaratioun gesot, datt d’Regie-
rung géif beabsichtegen, fir eben eng Reform 
vum Conseil d’État an dëser Legislaturperiod ze 
maachen. An do besonnesch huet en d’Nomi-
néierungsprozedur hei bei der Deklaratioun 
vun der Regierungserklärung zu deem dote 
Punkt gesot. Mir stellen also haut fest, datt déi 
Regierung elo bal zwee Joer am Amt ass, datt an 
där doter Hinsicht näischt geschitt ass an datt 
elo weiderhin déi Posten esou benannt ginn, 
wéi dat an der Vergaangenheet de Fall war.
Här President, ech wëll mech am Fong duerfir 
haut de Wierder vum Här Bausch a vum Här 
Bettel uschléissen, an zwar deenen, déi si zwee 
hei am Oktober 2012 gesot hunn, wéi se nach 
an der Oppositioun waren hei an der Re-
gierung (veuillez lire: hei an der Chamber) mat 
eis zesummen a wéi och Nominatioune ge-
maach gi sinn a wou am Fong deemools 
souwuel d’DP wéi och déi gréng mat där Pro-
zedur net averstane waren. A si zwee, den Här 
Bettel an den Här Bausch, hunn deemools dat 
gemaach, wat ech elo haut hei och erëm eng 
Kéier maachen a soen: Mir verlaangen, datt de 
Punkt vum Ordre du jour erofgeholl gëtt, bis 
eben déi nei Nominéierungsprozedur an 
engem Gesetz festgeschriwwe ginn ass.
Duerfir, mat allem, wat ech elo am Fong soen, 
kann ech mech zu 100% uschléissen, wann 
ech déi Häre Bausch a Bettel - erlaabt mer, datt 
ech déi nach eng Kéier, ech hunn et scho ge-
maach, mä et kann een et net dacks genuch 
maachen, datt een nach eng Kéier hei er-
nimmt, wat déi...

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Ech 
wëll Iech just drop opmierksam maachen, dass 
déi fënnef Minutten ofgelaf sinn.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Här President, 
da maachen ech dat kuerz: Op jidde Fall, den 
Här Bettel huet hei eng fundamental Ännerung 
gefuerdert an en huet geschwat vun „Ontrans-
parenz“, vun „Ondemokratie“, an datt d’DP 
net méi géif un engem Vote deelhuele fir d’No-
minéierungen an datt si souguer géifen déi 
nächste Kéier de Sall verloossen, wann dorun-
ner sech näischt géif änneren. An datselwecht 
huet den Här Bausch gesot, deen och gesot 
huet, dat wier ondemokratesch...

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Här 
Gibéryen.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- …an…
(Problèmes techniques de sonorisation)
...verloossen, wann et net vum Ordre du jour 
géif geholl ginn.
Duerfir, Här President, verlaangen ech am 
Numm vun der ADR, datt haut erëm eng Kéier 
gefuerdert gëtt, datt dee Punkt vum Ordre du 

jour kënnt. Sollt dat net de Fall sinn, wäerte mir 
beim Vote wäiss stëmmen.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Dir bleift am Sall 
sëtzen?

 M. Serge Urbany (déi Lénk).- Här Pre-
sident, ech froen och d’Wuert zur Dagesuerd-
nung.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Jo, 
den Här Urbany huet direkt d’Wuert.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Mir bleiwen hei, 
fir datt eng Majoritéit ass heibannen.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- An 
elo huet just den Här Urbany d’Wuert.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Mä den Här Bo-
dry hat mech eppes gefrot.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Jo, 
mä awer huet just den Här Urbany d’Wuert.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Et war eng ganz 
gutt Fro.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Här 
Urbany.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Et war eng ganz 
gutt Fro.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Wann ech gelift!
(Hilarité)

 M. Serge Urbany (déi Lénk).- Jo, ech froen 
d’Wuert, Här President, well ech och en Antrag 
hunn.
Dir Dammen an Dir Hären, all Kéiers wann et 
hei drëm geet, fir erëm eng Kéier e Member an 
de Statsrot ze wielen, da fale meeschtens 
Kraaft ausdréck. Dee Kraaftausdrock, deen am 
meeschten ëmmer gefall ass an der Zäit, dat 
war, et wier jo eng „Farce“. Deen Ausdrock ass, 
wéi gesot, gefall scho vum Här Bausch, vum 
Här Bettel, vum Här Gibéryen souwisou. Sou-
guer d’leschte Kéier huet den Här Wiseler dat 
widderholl, well senger Meenung no d’CSV elo 
nëmme méi aacht Membere vun 21 Membe-
ren am Statsrot hätt.
Et gëtt gesot dacks, d’Geschicht géif sech als 
Farce widderhuelen. Ech fäerte just hei, déi 
ganz Geschicht ass eng Farce, zënter e puer 
Joer! An ech fannen et eigentlech ganz traureg, 
dass et ëmmer nëmme bei där Geschicht ëm 
eppes geet: Wien huet Accès zu deem Club 
fermé, dee sech Statsrot nennt?
Mir hunn als déi Lénk de Statsrot ëmmer a Fro 
gestallt. Dee Statsrot ass, wéi der alleguerte 
wësst, entstanen aus engem Coup d’État vum 
Wëllem III. géint d’Revolutioun, géint déi de-
mokratesch Revolutioun vun 1848. En ass haut 
nach ëmmer formell d’Instrument vun der Mo-
narchie, déi een Drëttel vun de Memberen 
nennt, dorënner och e Vertrieder vum Haff, 
gewéinlech. D’Chamber selwer nennt nëmmen 
een Drëttel dovunner. An de Rescht geschitt 
duerch Kooptatioun an deem illustre Veräin.
A Wierklechkeet ass awer dee Statsrot en 
zousätzlecht legislatiivt Instrument vun der Re-
gierung a vun deene Parteien, déi traditionell an 
d’Regierung wëlle goen. Alles dréit sech am le-
gislative Prozess ëm Avise vum Statsrot, deem 
seng Votte geheim sinn an deem seng Mem-
bere keng Rechenschaft schëlleg sinn.
Et ass scho laang versprach ginn, eng Reform 
vum Statsrot ze maachen. Déi Reform vum 
Statsrot ass och Deel vum Programm vun dëser 
Regierung. Mir selwer hunn och an deem Kader 
eis Virschléi agereecht. Mir hunn och nach eng 
Kéier an eiser alternativer Verfassung gesot, wéi 
mir d’Roll vum Statsrot gesinn. A wat méi kon-
kret d’Besetzung ugeet, wëlle mer éischtens, 
dass eleng d’Chamber de Statsrot soll zesumme-
setzen, an zweetens, dass de Statsrot zur 
Halschecht och aus Vertrieder vun der Zivilge-
sellschaft soll bestoen an zu där anerer 
Halschecht aus Vetrieder, wou all d’Parteien, déi 
an der Chamber vertratt sinn, e Virschlagsrecht 
hunn.
An - do divergéiert eis Meenung vun där vum 
ADR - a kengem Fall menge mir, dass et wichteg 
wier, dass de Statsrot och genau d’Zesumme-
setzung vun der Chamber a vun hirer Majoritéit 
erëmspigelt. An eisem Virschlag kritt de Statsrot 
och iwwregens beschränkte Pouvoiren, op 
d’mannst zum Deel beschränkte Pouvoiren.
Mir stelle just fest, esou wéi och schonn den Här 
Gibéryen virun eis, dass nach ëmmer dee laang 
versprachene Projet vun der Regierung net 
virläit. Trotzdeem nenne mer elo alt erëm eng 
Kéier fir 15 Joer en neie Member an de Stats-
rot. Et ass, wann ech richteg gezielt hunn, 
schonn dee sechste Member ënnert dëser 
Regie rung, dee fir 15 Joer gewielt gëtt. Zwee 
Membere sollen nach eng Kéier ersat ginn am 
nächste Joer. An e weidere Member soll nach 
eng Kéier ersat ginn am Joer duerno.
Dat heescht, da wieren am Ganzen néng nei 
Memberen innerhalb vun e bësse méi wéi zwee 
Joer genannt ginn op laang Dauer, op 15 Joer 

am Prinzip. Och wann all Parteien heibannen 
d’accord sinn, fir d’Mandatsdauer op zwielef 
Joer erofzesetzen, mir wësse jo awer nach net, 
ob dat och gëllt fir déi, déi elo genannt ginn, 
oder ob dat nëmme gëllt fir déi, déi an Zukunft 
solle genannt ginn.
Virun engem Joer ass vun deene Grénge gesot 
ginn hei, mir kéinte jo roueg de Vertrieder an 
de Statsrot wielen, deen deemools och e 
grénge Vertrieder war - dee mir iwwregens och 
net a senger Persoun a Fro gestallt hunn, ken-
gesfalls -, mir kéinten e roueg wielen, well dës 
Regierung géif jo am Contraire zu deene Regie-
runge vu virdrun elo endlech seriö maache mat 
enger Reform vum Statsrot.
Mir hunn awer nach ëmmer näischt virleien, 
wëll ech nach eng Kéier hei widderhuelen. A 
wann een nach virun engem Joer e bësse Ver-
traue konnt hunn an d’Regierung, dass se och 
wierklech seriö mécht mat hirem Kapitel, dass 
se méi Demokratie wëllt an dass se e frëschen 
demokratesche Wand wëllt an d’Land eraloos-
sen, da mengen ech, dann ass awer elo dat 
Vertraue fort, wéinstens elo de Moment.
Duerfir beantrage mir och, dass dee Punkt hei 
vun der Dagesuerdnung geholl gëtt, soulaang 
net konkret de Projet fir d’Reform vum Statsrot 
virläit. A wann deen Antrag zur Dagesuerd-
nung net ugeholl gëtt, da wäerte mir och net 
un deem Vote hei deelhuelen.
Ech soen Iech Merci.

 Une voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

dem Här Urbany. Mir sinn also mat zwee 
Anträg konfrontéiert, fir de Punkt, d’Désigna-
tioun vun...
(Interruption)
Ah, den Här Statsminister.

 M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre 
d’État.- Merci, Här President. Tatsächlech, dat 
wat den Här Gibéryen an och den Här Urbany 
gesot hunn, ass richteg. D’Regierung ass am-
gaangen, en neie Prozedere fir d’Nominatioune 
vun de Membere vum Statsrot auszeschaffen.
Ech wëll just soen, dass eng Regierung fir fën-
nef Joer vum Parlament e Vertraue kritt huet an 
d’Deputéiert och fir fënnef Joer genannt gi 
sinn. An dass mer..., ech muss mech entschël-
lege bei der Oppositioun, wa mer nach net dee 
ganze Koalitiounsaccord an deene 17 Méint, 
wou mer do sinn - an net zwee Joer, Här Gibé-
ryen, esou wéi Dir et gesot hutt - duerchkritt 
hunn.
(Interruption par M. Serge Urbany)
Jo, ech kann och net wéinst dem Kalenner, Här 
Urbany. Dir werft mir vir, et wieren elo sechs 
Memberen. Wann ech Iech géif nolauschteren, 
dann hätte mer och déi sechs Memberen net 
dierfen nennen, da wiere mer haut mat engem 
Conseil d’État do, deen net kéint schaffen a 
wou mer iwwerhaapt keng Gesetzgebung méi 
kéinte stëmmen. Ass dat dat, wat d’Opposi-
tioun am léifste gären hätt?

 Une voix.- Très bien!
 M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre 

d’État.- Ech muss Iech soen, d’Regierung net!
Mir sinn hei amgaangen, an ech erlabe mer, 
Här President, ze zitéieren, wat am Koalitiouns-
accord drasteet, an der Déclaration gouverne-
mentale: «La procédure de nomination des 
membres du Conseil d’État ainsi que la ques-
tion de la publicité de ses travaux seront exa-
minées. La composition du Conseil d’État assu-
rera une représentativité équitable des courants 
politiques siégeant à la Chambre des Députés. 
La durée du mandat sera ramenée à 12 ans.»
Déi Examinatiounszäit hu mir gemaach. An net 
méi spéit wéi nach virun e puer Deeg hunn ech 
mech mam President vun Ärer héijer Chamber 
zesumme getraff, och fir justement weider ze 
kucken, wéi mer un deem dote Projet solle 
schaffen. Mir hunn Är Propositiounen och kritt, 
déi mer vun de verschiddene Fraktiounen 
erakritt hunn. Dir sidd Iech net all eens op 
deene verschiddene Punkten och. Do gëtt et 
der, déi déi eng Richtung hunn. Déi eng, zum 
Beispill eng Partei, Här President, géif d’Zuel 
vun de Conseillere gären an d’Luucht setzen, 
déi aner net. Déi eng hätte gären iwwert d’No-
minatioun, dass alles iwwert d’Chamber soll 
lafen, oder net. Dofir ass et wichteg, dass mer 
hei net iergendee Projet iwwert de Knéi 
briechen, iwwer eng vun de wichtegsten Insti-
tutiounen, déi awer un der Élaboration légis-
tique vun eisen Texter matschafft!
An dofir si mir an där Examenszäit, also an där 
Examinatiounszäit gutt weiderkomm. Mir sinn 
am Moment..., mir hoffen, e Projet kënnen an 
deenen nächste Wochen oder Méint fäerdeg ze 
maachen. Eis dräi Generalsekretären, den Här 
Frieseisen, den Här Senninger an den Här 
Besch, sinn do awer amgaangen, nach Consul-
tatiounen ze féieren. An dofir géif ech et net 
opportun fannen, virun allem och, well mer 
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eng Zuel hunn - an Dir wësst et jo och - an den 
Texter, wéi vill Juriste mer am Conseil d’État 
brauchen. Net dass de Conseil d’État op eng 
Kéier an eng Situatioun kënnt, wou en iwwer-
haapt déi Konditioun, fir kënnen ze schaffen, 
och net méi erfëllt, mat der Zuel vu Juristen. 
Hei ass eng Propositioun vun enger Partei 
komm, fir e Jurist och ze nennen. An ech 
mengen, et wier net opportun, Här President, 
elo dat dote vum Ordre du jour - Dir sidd 
Maître vun Ärem Agenda -, mä et elo vum 
Ordre du jour ze huelen.
Ech huele just dat Engagement, wat och am 
Koalitiounsaccord steet, Här President: dass mir 
als Majoritéit eis engagéiert hunn, dass an dë-
ser Legislaturperiod déi Fro vun der Représen-
tativitéit vun de Sensibilité-politicken, déi hei-
banne sëtzen, tranchéiert gëtt. Elo si Froen, ob 
dat elo just dës Legislaturperiod ass, ob dat 
zwou Legislaturperiode sinn, ob dat dräi Legis-
laturperiode sinn. Kommt, mir loossen eis elo 
net presséiert an den Eck drécken, fir dann ier-
gendwéi eppes iwwert de Knéi ze briechen, 
wou mer duerno méi Problemer hu wéi mat 
deem aneren.
Ech géif Iech bieden elo, wann ech et fäerdeg-
bréngen, wier ech frou, nach virun der grous-
ser Vakanz e Projet kënnen ze déposéieren, soss 
bei der Rentrée, fir dass mer et fäerdegbrén-
gen, do, wou scho Jorzéngte vun Injusticë ge-
schwat gëtt, endlech da méi Transparenz och 
iwwert d’Aarbechte vum Statsrot an och bei 
der Prozedur vun der Nominatioun ze bréngen 
an dat dote kënnen och an déi richteg 
Richtung ze bréngen.
A mir kommen dann och - dat, wat den Här 
Gibéryen gesot huet - an déi Richtung, dass 
och déi Parteien, déi... Dir hutt vu véier Parteie 
geschwat, hei si Parteien..., well et muss een 
emol d’Prozenter och nach rechnen, wéi déi 
Mode-de-calcullen och musse gemaach ginn. A 
gleeft mer et, hei wier et wierklech kee gutt 
Zeechen, fir ze soen, elo blockéiere mer eng 
Nominatioun, wann Der elo eng Regierung 
hutt, déi wierklech wëllt an där doter Direk-
tioun schaffen, déi Der alleguerten och hei-
banne gären hätt!

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

dem Här Statsminister. Den Här Gibéryen, dee 
Parole après ministre freet.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här Pre-
sident. Ech si frou iwwert déi Deklaratioun, déi 
den Här Statsminister elo hei gemaach huet, 
déi och am Sënn ass vun deem, wat en am Ka-
der vun der Regierungserklärung gemaach 
huet. An ech mengen, datt een awer muss 
soen, datt och elo déi Nominatioune geschéien 
opgrond vun engem Arrangement tëschent 
Parteien, ouni datt et duerfir eng legislativ Basis 
gëtt. Dat heescht, wann de politesche Wëlle 
wierklech besteet, fir och deem politesche 
V erhältnis, wéi et hei an der Chamber besteet, 
Rechnung ze droe bei den Nominatiounen, 
dann hätt een dat och elo scho kënne maa-
chen, ouni datt een en neit Gesetz huet.
Et kann ee sech also net hannert engem Gesetz 
verstoppen, well elo hu mer och schonn Nomi-
natioune gemaach ouni gesetzlech Basis, wéi 
se gemaach ginn tëschent de Parteien. Dann 
hätt een also kënne fairerweis soen: Och wa 
mer nach keen neit Gesetz hunn, mir kucken 
awer, datt dem Verhältnis tëschent den een-
zelne Parteie bei den Nominatioune Rechnung 
gedroe gëtt.
Dat ass dat, wat mer bedaueren. Mir begréis-
sen awer op där anerer Säit, datt d’Regierung 
de feste Wëllen huet, fir d’Gesetz ze änneren.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Ech 
mengen, et ass alles gesot, an da géife mer zur 
Ofstëmmung iwwert den Ordre du jour iwwer-
goen.
Vote sur l’ordre du jour
Déi Kolleegen, déi mat der Propositioun vun 
der Presidentekonferenz averstane sinn, déi 
stëmme mat Jo. Déi Kolleegen, déi den Antrag 
vun dem Här Gibéryen respektiv dem Här Ur-
bany géifen ënnerstëtzen, stëmme mat Neen.
De Vote fänkt un. Fir d’Éischt déi perséinlech 
Stëmmen. Dann d’Procuratiounen. An d’Of-
stëmmung ass elo eriwwer.
Mir hu 56 Deputéierter, déi um Vote deelgeholl 
hunn. 51 si fir den Ordre du jour an där virge-
schloener Form. 5-mol Neen.
Résultat définitif après redressement: l’ordre du 
jour est adopté par 53 voix pour et 5 voix contre.
Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt (par M. Laurent Mo-
sar), MM. Emile Eicher, Félix Eischen, Léon Glo-
den, Jean-Marie Halsdorf, Mmes Martine Hansen, 
Françoise Hetto-Gaasch (par M. Félix Eischen), 
MM. Aly Kaes, Marc Lies, Mme Martine Mergen 
(par Mme Octavie Modert), M. Paul-Henri 
Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mo-
sar, Gilles Roth, Marco Schank, Marc Spautz, 

Serge Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter (par 
M. Claude Wiseler) et Laurent Zeimet;
MM. Marc Angel, Frank Arndt, Alex Bodry, Mmes 
Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves Cruchten, 
Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di Barto-
lomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur (par M. Eugène Berger), M. Lex 
Delles, Mme Joëlle Elvinger, MM. Gusty Graas, 
Max Hahn, Alexander Krieps, Edy Mertens et 
Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam (par M. Roberto Traversini), 
Henri Kox, Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschet-
ter et M. Roberto Traversini.
Ont voté non: MM. Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding;
MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Domat ass den Ordre du jour, esou wéi e vun 
der Presidentekonferenz proposéiert ginn ass, 
ugeholl.
Dann hunn ech eng Demande fir den Dépôt 
vun enger Motioun vum Här Laurent Mosar. 
Här Mosar, Dir hutt d’Wuert. Entschëllegt, vun 
enger Resolutioun.

5. Dépôt d’une résolution par M. 
Laurent Mosar

 M. Laurent Mosar (CSV).- Merci, Här Pre-
sident. Ech wëll effektiv hei am Numm vu 
menger Fraktioun eng Resolutioun zum Cente-
naire vum armenesche Génocide déposéieren.
Résolution
La Chambre des Députés,
- considérant que l’année 2015 marque le cente-
naire du génocide arménien perpétré par I’Empire 
ottoman à partir de 1915;
- considérant qu’un nombre important et crois-
sant de parlements à travers le monde, et no-
tamment d’États membres de l’Union euro-
péenne, reconnaissent le génocide arménien 
comme génocide au sens de la Convention des 
Nations Unies sur la prévention et la répression 
du crime de génocide de 1948;
- considérant que le Parlement européen l’a re-
connu en tant que tel dans sa résolution du 18 
juin 1987, rappelée dans la résolution commémo-
rative du centenaire du génocide arménien adop-
tée par le Parlement européen le 15 avril 2015;
- considérant que la mémoire et la reconnais-
sance de la vérité historique sont des facteurs es-
sentiels dans la construction de l’avenir et dans 
les efforts de chaque génération pour éviter la ré-
pétition des tragédies du passé, et que la néga-
tion de la vérité historique empêche la réconcilia-
tion;
- considérant que la reconnaissance des crimes 
commis contre les Arméniens à la fin de l’Empire 
ottoman comme génocide constituerait, après le 
récent «partage» turc des «souffrances des en-
fants et petits-enfants» arméniens, un geste na-
tional et européen important et honorable pour la 
République turque:
1. reconnaît que les crimes et atrocités commis à 
partir de 1915 par les autorités de l’Empire otto-
man contre la nation arménienne sur le territoire 
ottoman constituent un génocide;
2. en cette année qui marque le centenaire du dé-
but du génocide arménien, s’incline devant un 
million et demi de victimes de ce génocide, rend 
hommage à leur mémoire, et se joint à la commé-
moration du centenaire du génocide arménien 
dans un esprit de solidarité et de justice euro-
péennes;
3. rend hommage à toutes les victimes de tous les 
génocides et crimes contre l’humanité, et se joint 
à l’appel du Parlement européen pour que soit 
instituée une Journée de commémoration interna-
tionale de tels crimes afin de rappeler le droit de 
tous les peuples et nations à travers le monde à la 
paix et à la dignité;
4. note les manifestations paisibles de milliers de 
personnes en Turquie en faveur de la reconnais-
sance du génocide arménien et de la réconcilia-
tion entre Turcs et Arméniens sur base d’une lec-
ture commune de leur passé douloureux; encou-
rage les autorités de la République turque à faire 
face au passé avec courage et honneur, permet-
tant ainsi la réconciliation des nations et des 
peuples turc et arménien dans la dignité et le res-
pect mutuel.
(s.) Laurent Mosar.
Déi Resolutioun ass am Moment just vu mir ën-
nerschriwwen, well mer och deenen anere 
Fraktiounen a Gruppe wëllen d’Méiglechkeet 
ginn, sech där doter Resolutioun unzeschléis-
sen. Ech wär och frou, Här President, wa mer 
kéinten nach dës Woch iwwert dës Resolutioun 
ofstëmmen.
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
dem Här Mosar. Dozou de Marc Angel, Pre-
sident vun der aussepolitescher Kommissioun.

 M. Marc Angel (LSAP).- Här President, léif 
Kolleeginnen a Kolleegen, ech wollt dem Här 
Mosar eng Propos maachen. En huet effektiv 
déi Resolutioun gëschter an der aussepolite-
scher Kommissioun eis scho gewisen, fir se 
haut hei ze déposéieren. Mir hate keng Zäit, fir 
driwwer ze diskutéieren.
Ech géif him proposéieren - an ech hunn dat 
och mam Ausseminister ausgemaach, hien hätt 
Zäit -, dass mer muer de Mëtteg, wann 
d’Chamberssitzung fäerdeg ass - mir hu jo Pro-
jeten um Ordre du jour, wou den Ausseminister 
präsent ass -, uschléissend eng aussepolitesch 
Kommissioun géife maachen, wou mer da géi-
fen um Text vläicht jiddwereen nach Propose 
kënne maachen.
Ech hu mer den Text ugekuckt. Ech hunn och 
eng Propos gemaach, déi ech dem Här Mosar 
wollt virleeën. Ech hu mech ganz enk ugelehnt 
un den Text vum Europaparlament. Ech weess 
jo aus anere Motiounen a Resolutiounen, dass 
d’CSV ëmmer gär un den Texter vum Europa-
parlament hänkt. An ech hunn, wat d’Termino-
logie ubelaangt, och déi Terminologie geholl.
Ech hunn och déi englesch an déi franséisch 
Versioun gekuckt vun der Resolutioun vum Eu-
ropaparlament an ech géif mengen, wa mer da 
muer konstruktiv zesummeschaffen an en 
neien Text kéinte maachen, dass een dann an 
enger vun deenen nächste Wochen - esou séier 
wéi méiglech - déi Resolutioun hei kéint stëm-
men.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
dem Här Angel. Dat kënnt Der jo dann, wann 
et vum Här Mosar och esou gesi gëtt, muer de 
Mëtteg...

 M. Laurent Mosar (CSV).- Jo, mir sinn, 
Här President, natierlech d’accord, datt muer 
d’aussepolitesch Kommissioun dann à l’issue 
vun eiser ëffentlecher Sitzung zesummekënnt, 
fir och iwwert déi Resolutioun do ze schwät-
zen. Prinzipiell hu mir och kee Problem domat, 
datt een eventuell nach déi eng oder aner 
Adaptatioun zu eisem Text erabréngt, quitte 
datt awer ëmmer de Sënn an den Esprit vun 
där Resolutioun mussen déiselwecht bleiwen.
Allerdéngs wëlle mir insistéieren, datt déi Reso-
lutioun nach dës Woch ofgestëmmt gëtt. Ech 
gesinn och do kee gréissere Problem, well wa 
mer eis muer eens ginn, wat ech emol hoffen a 
wou ech och dovun ausginn, da kënne mer jo 
dann déi Resolutioun en Donneschdeg de Mët-
teg hei en séance plénière stëmmen.
Well ech muss Iech soen, Här President, et wär 
net gutt, wa mer elo nach géifen do 14 Deeg 
verléieren, well ech hu virdrun a menger Intro-
ductioun gesot, et geet och hei e bësselchen 
ëm dee Centenaire. Ech mengen, dat ass jo kee 
Gebuertsdag an deem Sënn, mä et soll een 
awer ëmmer den Datum respektéieren. Duerfir 
wäre mir awer frou, Här President, wann nach 
dës Woch iwwert den Text géif ofgestëmmt 
ginn.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
dem Här Mosar. Dann den Här Kartheiser, an 
den Här Angel nach eng Kéier.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Villmools 
Merci, Här President. Ech wëll am Numm vun 
der ADR soen, datt mir de Prinzip vun esou 
enger Resolutioun ausdrécklech begréissen. 
Meng Partei huet scho viru 14 Joer déi éischte 
Kéier eng Resolutioun hei der Chamber virge-
luecht, fir de Génocide un den Armenier als 
solchen unzëerkennen. Deemools an och 2004, 
wéi mer déi Saach nach eng Kéier zur Sprooch 
bruecht hunn, an och bei anere Geleeënheete 
war d’ADR ëmmer eleng.
Mir begréissen et also elo, datt d’CSV a vläicht 
och aner Parteien op dee Wee ginn, nodeem 
déi international Unerkennung ëmmer méi 
breet ginn ass an och d’Europaparlament elo 
dee Geste gemaach huet. Wéi gesot, meng 
Partei huet dat scho viru 14 Joer proposéiert.
Wat elo d’Prozedur ugeet, ech mengen, mir 
freeën eis selbstverständlech drop, fir muer eng 
Diskussioun kënnen iwwert dee Sujet an der 
aussepolitescher Kommissioun ze féieren. Mä 
och mir, wéi d’Kolleege vun der CSV, géife 
soen, mir mussen och an der Plénière doriwwer 
ofstëmmen. Et kann net sinn, datt, wéi an der 
Vergaangenheet, dee Sujet an eng Kommis-
sioun verwise gëtt, fir do feierlech begruewen 
ze ginn! Dofir ass de Sujet vill ze vill wichteg a 
vill ze vill relevant.
An ech mengen, datt effektiv déi Okkasioun 
vum honnertste Gebuertsdag vum Génocide 
un den Armenier soll fir eis e moraleschen Ap-
pell sinn, fir endlech och als Parlament zu där 
Saach Stellung ze huelen.
Ech soen Iech Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Kartheiser. Här Angel, ech géif 

der Madame Loschetter vläicht virdrun d’Wuert 
ginn an da géif ech Iech zum Ofschloss 
d’Wuert ginn. Madame Loschetter.

 Mme Viviane Loschetter (déi gréng).- Här 
President, mir begréissen dës Motioun (veuillez 
lire: dës Resolutioun) vun der CSV och. Mir sinn 
allerdéngs der Meenung, datt et eng seriö an 
eng wichteg Resolutioun ass, wou hei dat Par-
lament och opgefuerdert ass, Stellung ze hue-
len. An à l’instar zum Beispill och vun anere 
Parlamenter menge mir, datt et wichteg wier, 
datt mer eng uerdentlech Diskussioun an der 
zoustänneger Kommissioun féieren, fir datt mer 
méiglechst zesummen, wéi Dir dat sot, Här 
Mosar, och kënnen dës Resolutioun bis zréck 
hei an de Plenum begleeden. Dofir: Jo zu dëser 
Propositioun!
Mä mir mengen, datt et net onbedéngt soll op 
e puer Deeg ukommen an datt mer elo net 
solle muer eng Diskussioun bâcléieren, déi 
eigentlech verdéngt, uerdentlech gefouert ze 
ginn.
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
der Madame Loschetter. Dann nach den Här 
Eugène Berger an dann de Marc Angel.

 M. Eugène Berger (DP).- Merci, Här Pre-
sident. Mir ënnerstëtzen och déi Propositioun, 
fir datt mer déi Resolutioun an der zoustänne-
ger Kommissioun kucken, diskutéieren even-
tuell, wéi dat och proposéiert ginn ass vum 
President vun der Kommissioun, fir se nach op 
deem engen oder anere Punkt kënnen ëmzeän-
neren.
Mir sinn awer och der Meenung, datt een hei 
elo net soll eppes iwwert de Knéi briechen, 
wann dat eventuell e puer Deeg méi hëlt. Mir 
sinn elo net Demandeur, fir ze soen: d’nächst 
Joer, mä wann dat awer vläicht e puer Deeg 
méi géif an Usproch huelen, schuet dat sécher-
lech näischt dem Parlament, fir datt mer herno, 
wa méiglech, eng gemeinsam Positioun och 
kënne festleeën.
An deem Sënn: Jo fir de Verweis an d’Kommis-
sioun. A kommt, mir loossen eis awer och déi 
néideg Zäit, fir dann en uerdentlechen, oder 
net en „uerdentlechen”, mä awer och en Text 
ze fannen, dee vu jiddwerengem ka gedroe 
ginn.
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
dem Här Berger. Nach eng Sekonn Gedold. 
Den Här Urbany.

 M. Serge Urbany (déi Lénk).- Här Pre-
sident, mir schléissen eis och deem Virschlag 
vun de Majoritéitsparteien hei un.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci. Dann huet de Marc Angel d’Wuert.

 M. Marc Angel (LSAP).- Merci. Ech wollt 
de Kolleegen hei Merci soen, dass se domat 
d’accord sinn, d’Resolutioun an déi aussepoli-
tesch Kommissioun ze verweisen. An ech kann 
dem Fernand Kartheiser och versécheren, dass 
déi do net wäert verschwannen. Déi ass och 
am Joer 2001 net do verschwonnen. Ech hunn 
dat nach extra gutt nogekuckt. Do ass an der 
Kommissioun driwwer diskutéiert ginn an do 
huet den Auteur gemierkt, dass e keng Majori-
téit géif kréien. An dunn huet e se selwer net 
méi an d’Chamber bruecht. A mir haten eng 
Diskussioun an der Kommissioun driwwer.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Dat war den Här 
Henckes deemools.

 M. Marc Angel (LSAP).- Ech war deemools 
nach net derbäi. Mä dat kann een awer no-
liesen. Ech wäert mech verbiergen, dass mir...
(Interruption par M. Gast Gibéryen)
Ech wäert mech verbiergen... Deemools, Här 
Gibéryen...

 M. Alex Bodry (LSAP).- Äre fréiere Mem-
ber, den Här Henckes.

 M. Marc Angel (LSAP).- Deemools, Här Gi-
béryen, wousst een, dass d’Türkei an Armenien 
eng Kommissioun hunn, dass se verhandelen. 
An do war ëmmer nach d’Hoffnung do, dass fir 
deen traurege Centenaire vun deene Gräuel-
tate vläicht eng Solutioun géif fonnt ginn. Déi 
ass leider net fonnt ginn.
An der Motioun (veuillez lire: Resolutioun), déi 
ech proposéieren, wäerte mer och nach déi 
zwou Parteien encouragéieren, deen Dialog 
weiderzeféieren, fir dass se zu enger Léisung 
kommen. En tout cas wäerte mer muer an der 
Kommissioun fläisseg zesumme mam Auteur 
Laurent Mosar un där Resolutioun schaffen. An 
dann ass et och nach wichteg, dass all Interlo-
cuteur Zäit huet, fir nach Kontakter dobaussen 
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ze hunn, fir och mat der Zivilgesellschaft a mat 
verschiddenen Diplomaten doriwwer ze disku-
téieren.

An da sinn ech iwwerzeegt, dass mer an der 
éischter Woch am Mee, wou mer Chamber 
hunn, bestëmmt en Datum fannen, wann 
d’Conférence des Présidents an de President 
dat wëllen, wou mer dat hei géifen ofstëmmen.

Merci.
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 

Merci. Ech mengen, domat ass alles gesot. De 
Wëllen ass do, fir ganz kuerzfristeg an deenen 
nächsten Deeg dat zréck an d’Parlament ze 
bréngen. An d’Conférence des Présidents wäert 
deem Wonsch dann och Rechnung droen.

Dat gesot, géife mer dann zu der Froestonn 
iwwergoen. Ech mengen, Dir kennt de Prinzip: 
All Deputéierten huet zwou Minutten Zäit, fir 
seng Fro virzedroen. An d’Regierung huet véier 
Minutten Zäit, fir ze äntweren. Ech géif och en 
Appell un Iech riichten, fir déi Zäit strikt anze-
halen.

Als éischt Fro hu mer d’Fro N°99 vum Här An-
dré Bauler un den Nohaltegkeetsminister 
iwwert den Ënnerhalt vun eisen Tunnelen. An 
den Här Bauler huet direkt d’Wuert.

6. Heure de questions au Gou-
vernement
- Question n°99 du 27 avril 2015 de M. 
André Bauler relative à la maintenance 
des tunnels au Grand-Duché, adressée à 
M. le Ministre du Développement du-
rable et des Infrastructures

 M. André Bauler (DP).- Merci, Här Pre-
sident. Dir Dammen an Dir Hären, déi lescht 
Woch war den Tunnel Gousselerbierg a 
Richtung Norden dräi Deeg fir d’Circulatioun 
gespaart, dat wéinst Maintenanceaarbechten. 
Och dës Woch ass et de Fall, dës Kéier awer 
Richtung Zentrum/Süden. Et kënnt dacks vir, 
datt dësen Tunnel gespaart muss ginn.

Ech wollt an deem Kontext op méi eng all-
gemeng Thematik agoen, an zwar déi vum En-
tretien vun den Tunnelen hei am Land. An dofir 
wollt ech den Här Minister Folgendes froen: 
Wéi dacks ginn esou Aarbechten iwwerhaapt 
duerchgefouert? Wéi vill Deeg am Joer ass en 
Tunnel, wéi zum Beispill dee vum Gousseler-
bierg, an der Moyenne wéinst verschiddenen 
Aarbechte gespaart? Gëtt et vergläichbar Sta-
tistike fir aner europäesch Länner? Wéi gesäit 
de Maintenanceplang fir déi aner Tunnele vun 
der Nordstrooss aus, de Stafelter an den Tunnel 
Grouft, déi jo elo am September wäerten op-
goen?

Ech soen Iech Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
dem Här Bauler. An d’Wuert huet direkt den 
Nohaltegkeetsminister, den Här François 
Bausch.

 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-
pement durable et des Infrastructures.- Merci, 
Här President. Ech wollt dem Här Bauler och 
Merci soe fir seng Fro. Et ass esou, datt am 
Prinzip déi Maintenanceaarbechten an den Au-
tobunnstunnelen zweemol am Joer duerchge-
fouert ginn. Et ass och esou, datt natierlech dat 
immens vill ofhänkt vun deenen eenzelnen 
Tunnelen nach derbäi, dat heescht, vun der 
Längt vun den Tunnelen, der Komplexitéit vun 
de Sécherheetséquipementer. Also zum Beispill 
déi Tunnelen, déi elo gläich wäerten am 
 Hierscht opgoen, déi besonnesch laang sinn, 
do ass dat sécherlech méi komplex.

Da sinn och nach verschidde regulär Remplace-
menter virgesi vu verschiddene Saachen, Instal-
latiounen, déi an den Tunnele sinn. An dann 
natierlech hänkt et och nach vum Trafic an den 
Traficskonditiounen of, dovunner, wéi vill datt 
den Tunnel befuer gëtt.

Op engem Tunnel wéi de Gousselerbierg oder 
de Markusbierg zum Beispill, do kann een do-
vunner ausgoen, datt een zwee bis dräi Deeg 
pro Tube muss rechnen. Oder beim Houwald 
ass et een Dag pro Tube. Dat heescht, dat sinn 
am Fong d’Gronddeeg, déi ee brauch, fir datt 
déi Tunnelen ënnerhale bleiwen.

Da kënnt nach derbäi, datt een-, zweemol 
d’Joer och muss gebotzt ginn. An dat muss re-
gelméisseg gemaach ginn, fir ze verhënneren, 
datt et zu Urgencë kënnt, well Urgencen ass 
dat Schlechtst, wat ee ka maachen. Éischtens 
kann een déi net ukënnege laang virdrun, dat 
kritt een net gutt organiséiert an dat féiert ganz 
sécher zu vill méi komplizéierten Incidencë fir 
den Trafic.

Et gëtt keng Statistiken - also jiddefalls hunn 
ech keng -, wéi d’Maintenance am Ausland ass. 
Mä wéi gesot, et hänkt ganz sécher ëmmer vill 
of vun all deene Kritären, déi ech virdrun opge-
zielt hunn, dat heescht, wéi laang, wéi kom-
plex den Tunnel ass an esou weider. Duerfir 
kann een do och ganz schwéier ee Land oder 
een Tunnel, eng Regioun mat där anerer ver-
gläichen.
Wat elo den Tunnel Grouft ubelaangt, do si 
véier Deeg pro Tube virgesinn. Ech hu gesot, 
dat si méi laang Tunnelen, dat ass natierlech 
méi komplex. An d’Sécherheetsbestëmmunge 
sinn, dat muss ee soen, och an deem Tunnel 
besonnesch groussgeschriwwen. An da fir den 
Tunnel Stafelter sinn et dräi Deeg pro Tube, déi 
virgesi sinn.
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Nohaltegkeetsminister.
Déi nächst Fro ass d’Fro N°100 an déi kënnt 
vum Här Marco Schank, erëm un den Här No-
haltegkeetsminister, dee bal net brauch op 
seng Plaz ze goen. An do geet et iwwert de 
Präis vum grenziwwerschreidenden ëffent-
lechen Transport am Verkéier mat der Belsch. 
Här Schank, Dir hutt d’Wuert.
- Question n°100 du 28 avril 2015 de M. 
Marco Schank relative à la tarification 
transfrontalière avec la Belgique en ma-
tière de transports en commun, adressée 
à M. le Ministre du Développement du-
rable et des Infrastructures

 M. Marco Schank (CSV).- Merci, Här Pre-
sident. Ech wollt effektiv de Minister fir Nohal-
tegkeet an Infrastrukture froen am Kontext vun 
enger schrëftlecher Question parlementaire, 
déi ech am Februar 2015 gestallt hunn, wéi et 
elo mat der grenziwwerschreidender Tarifika-
tioun virugeet, besonnesch an engem Punkt, 
wou ech elo keng Äntwert krut.
Dir hat mer geäntwert, Här Minister, datt Der 
mat Ärer Homologue aus der Belsch geschwat 
hätt, ech mengen, dat war de 5. Februar, fir e 
Groupe de travail ze chargéieren, fir eben e 
Projet vun enger Tarification unique ausze-
schaffen tëschent der CFL an der SNCB, an 
zwar fir d’Mise en place vun enger reduzéierter 
grenziwwerschreidender Tarifikatioun fir d’Gare 
vun Arel a fir dee geplangte Point d’arrêt vu 
Stockem, wou jo dann dee grousse Park & Ride 
geplangt ass.
Do wollt ech awer och wëssen, ob dësen Aar-
bechtsgrupp och soll eng Tarifikatioun aus-
schaffe fir am Norde vun eisem Land, no-
tamment fir en Tarif op Gouvy respektiv Viel-
salm oder Trois-Ponts.
Dir hat mer och geäntwert op déi Question 
parlementaire, datt d’CFL den mPass op déi 
belsch Grenz wëllt ausdehnen, esou wéi et 
schonns mat Frankräich gemaach ginn ass. An 
den mPass, dee kéint jo hei un e Supplément 
d’abonnement kombinéiert gi mat de Partië 
Klengbetten, Grenz a Réseau Belsch, an dat 
vum Oktober 2015 un. Dat hutt Der mer och 
geäntwert. An ech wollt awer da wëssen effek-
tiv: Heescht dat, datt den mPass och vun Ëlwen 
op Gouvy géif ausgedehnt ginn?
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Marco Schank. An d’Wuert huet 
den Här Nohaltegkeetsminister.

 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-
pement durable et des Infrastructures.- D’Änt-
wert ass ganz einfach, Här President: Jo.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Majo, 
dat do, dat ass jo Weltrekord!
Ma da géife mer direkt zu der nächster Fro 
iwwergoen. Déi kënnt vum Roger Negri a si 
betrëfft d’Opnahmebedéngunge fir d’Euro-
paschoulen. Den Här Negri huet d’Wuert.
- Question n°101 du 28 avril 2015 de M. 
Roger Negri relative aux conditions d’ad-
mission des écoles européennes, adres-
sée à M. le Ministre de l’Éducation natio-
nale, de l’Enfance et de la Jeunesse

 M. Roger Negri (LSAP).- Merci, Här Pre-
sident. No der Ukënnegung vum Éducatiouns-
minister Claude Meisch, eng drëtt Europa-
schoul zu Déifferdeng ze bauen, wat mer als 
LSAP ausdrécklech begréissen, an déi e gratis 
Accès fir all Kanner kritt, wollt ech de Minister 
froen, wéi an den Europaschoulen, eng um 
Kierchbierg an zwou zu Mamer, d’Ophuelkon-
ditiounen an d’Frais d’inscription si fir déi 
Kanner, deenen hir Elteren net bei den euro-
päeschen Institutioune schaffen. Déi vun den 
EU-Institutioune kënne jo do gratis an d’Euro-
paschoul goen, wat jo och den Haaptzweck 
vun deene Schoulen ass.
Virun zwou Wochen huet eise Premier Xavier 
Bettel an der Héichschoulkommissioun ënner 
anerem gesot am Kader vun der Prospek-
tiounsrees aus den USA, dass ganz oft héich 

qualifizéiert Leit zécken, fir op Lëtzebuerg schaf-
fen ze kommen, well se net ëmmer déi optimal 
Schoule fir hir Kanner virfannen an d’Pri-
vatschoulen zum Deel och ze deier fannen. Och 
ënnert de 45,9% net Lëtzebuerger Résidenten, 
wéi déi lescht Zuele vum Statec weisen, gëtt et e 
gewëssen Interessi fir d’Europaschoulen.
Ënnert dësem Bléckwénkel wollt ech de Minister 
da froen, ob an den Europaschoulen um Kierch-
bierg an zu Mamer eventuell Capacitéiten an 
deem Sënn fräi wären. A wa jo, wéi d’Contin-
genten an d’Frais d’inscription fir d’Kanner, 
deenen hir Elteren aus dem Ausland op Lëtze-
buerg wëlle schaffe kommen, ausgesinn.
Ech soen Iech Merci, Här Minister, am Viraus fir 
Är Äntwert.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Negri. An d’Wuert huet direkt 
den Erzéiungsminister, den Här Claude Meisch.

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Merci, 
Här President, Dir Dammen an Dir Hären. 
Merci och dem Roger Negri fir déi Fro, wou 
ech eng Rei vu Prezisioune kann drop ginn.
Effektiv, déi agreéiert Europaschoul, déi mer zu 
Déifferdeng maachen, ass en ëffentleche Lycée. 
En ass gratis. Dat hutt Der och betount. E gëtt 
géréiert vum Lëtzebuerger Stat, ass also net 
direkt gläichzesetzen, virun allem vum Fonc-
tionnementstypus hier, mat deenen Euro-
paschoulen, déi mer hunn zu Mamer an um 
Kierchbierg, wat typesch klassesch Euro-
paschoule sinn.
Esou agreéiert Europaschoule gëtt et awer och 
an anere Länner. An den europäesche Länner 
gëtt et der insgesamt nach néng anerer. Déi zu 
Déifferdeng, dat wär dann déi zéngt.
Dir hutt gefrot: Wéi ass d’Tarifstruktur? Wie 
kann an déi normal Europaschoul goen um 
Kierchbierg an och zu Mamer? Nun, eigentlech 
jiddwereen. Mä, wéi Der richteg gesot hutt, 
d’Kanner vun Europafonctionnairen hu gratis 
Zougang. Si si jo och eigentlech concipéiert 
ginn a geduecht gi fir d’Kanner vun den Euro-
pafonctionnairen.
Da gëtt et awer nach en zweeten Typ vu 
Schüler, dat ass deen, wou d’Eltere bezuele res-
pektiv d’Entreprise, wou d’Eltere beschäftegt 
sinn, wat da meeschtens och international En-
treprisë sinn, oder Elteren aus der internationa-
ler Communautéit hei zu Lëtzebuerg, déi finan-
zéieren do mat.
Da gëtt et awer och nach en drëtten Typ. Do 
sinn d’Frais d’inscription méi niddreg. D’Eltere 
bezuele wuel. Allerdéngs ass et do och keng 
Garantie, datt een eng Plaz kritt. Do ginn 
eigentlech nëmme Klassen opgefëllt, wann een 
esou ka soen. Wa souwisou de Fonctionnement 
vun där Klass assuréiert ass an et sinn zéng 
Schüler vläicht an der Klass, da gëtt bis op e 
gewëssene Contingent opgefëllt. Mä dat 
kascht och eppes.
Déi Frais d’inscription, déi leie jee nodeem, wat 
fir en Typ et dann ass, den zweeten oder den 
drëtten Typ, tëschent 6.000 a 14.000 Euro 
d’Joer, wat sécherlech e ganz zolitte Montant 
ass a wat net jiddweree sech kann erlaben, 
deen zu Lëtzebuerg op der Sich ass no enger 
internationaler Schouloffer. An déi Motivatioun, 
déi ka ganz ënnerschiddlech sinn.
Dat kann, wéi Der den Här Premierminister zi-
téiert hutt, effektiv sinn, well ee mat senger En-
treprise op Lëtzebuerg komm ass, eng Zäit 
laang beruffstäteg hei ass, vläicht och erëm 
eng Kéier wëllt weiderzéien, mat senger Famill 
dann och wëllt weiderzéien. Dat kann awer 
och sinn, datt een zu Lëtzebuerg opgewuess 
ass, méi spéit an d’Land komm ass, vläicht net 
déi Sprooche schwätzt doheem oder deen Ac-
cès zu deene Sproochen huet, déi an eiser 
ëffentlecher Schoul momentan awer vu grous-
ser Bedeitung sinn. Et kann awer och sinn, datt 
ee vläicht als Lëtzebuerger Schüler einfach op 
der Sich no enger Alternativ ass.
An duerfir si mer am Kontext vun enger Diver-
sifizéierung vun der gesamter Offer vun eisem 
Schoulsystem higaangen a mir hunn eben eng 
agreéiert Europaschoul an der ëffentlecher 
Schoul wëllen ubidden, fir eben och ouni Frais 
d’inscription jiddwerengem esou eng Schoul 
kënnen zougänglech ze maachen.
Et soll awer och net deen eenzege Projet sinn. 
Et soll och net deen eenzege Projet bleiwen. Et 
gëtt d’ailleurs och schonn aner ëffentlech 
Schoulen, ëffentlech Lycéeën, déi hir Offere ge-
maach hunn. Zum Beispill zanter dem leschte 
September och vu Septième un am Lycée Mi-
chel Lucius kann ee bis op Première en eng-
leschsproochege Bac maachen, deen da gläich-
gesat ass mat den A-Levels. Mir hunn de Bac 
international engleschsproocheg am Athe-
neum. Mir hunn de Bac international op Fran-
séisch am Lycée technique du Centre.
An ech encouragéiere ganz staark och déi aner 
traditionell Lëtzebuerger Schoulen, méi staark 

och op de Wee ze goe vun internationale Filiè-
ren, well et mer einfach wichteg ass, datt och 
d’Communautéiten do zesummewuessen. Well 
wann déi eng, déi international Communau-
téit, just herno a Privatschoulen ass, meesch-
tens och nach deier bezuelt, oder an enger 
Europaschoul ass, wou deier bezuelt gëtt fir do 
eran, an anerer sinn an der ëffentlecher Schoul, 
da wiisst eis Gesellschaft do éischter auserneen, 
wéi datt se zesummewiisst.
Datt d’ëffentlech Schoul och do erëm hir Fonc-
tioun ka wouerhuelen, fir datt eng ganz Gene-
ratioun zesummen opwiisst, wat en däitleche 
Bäitrag och zur Cohésion sociale wär, duerfir 
däerf déi Politik och mat enger agreéierter 
Europaschoul fir Déifferdeng net ophalen, mä 
muss eigentlech richteg doduerjer ugoen.
Villmools Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Erzéiungsminister.
Déi nächst Fro kënnt vum Här Gast Gibéryen, 
riicht sech un den Aarbechtsminister a geet ëm 
d’Jugendgarantie. Här Gibéryen!
- Question n°102 du 28 avril 2015 de M. 
Gast Gibéryen relative au chômage des 
jeunes, adressée à M. le Ministre du Tra-
vail, de l’Emploi et de l’Économie sociale 
et solidaire

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här Pre-
sident. Laut dem leschte Bulletin vun der 
ADEM waren am Mäerz dëst Joer 2.066 Ju-
gendlecher ënner 25 Joer ageschriwwen, fir 
eng Aarbecht ze fannen. D’Jugendgarantie ass 
eng Initiativ, déi vun der Europäescher Kom-
missioun lancéiert gouf, fir all - ech betounen: 
all - de Jugendlechen ënner 25 Joer eng quali-
tativ héichwäerteg Offer bannent 24 Méint 
(veuillez lire: bannent véier Méint) ze propo-
séieren, nodeems se aus der Schoul kommen 
oder d’Aarbecht verluer hunn.
Dës Garantie gouf hei zu Lëtzebuerg am Juni 
2014 ëmgesat. Am Februar huet den Här Aar-
bechtsminister op enger Pressekonferenz en 
éischte Bilan vun der Jugendgarantie gezunn. 
An duerfir hätt ech eng Rei vu Froen un den 
Här Minister:
Éischtens emol, ob den Här Minister eis haut ka 
scho méi aktuell Zuele presentéieren.
Mä méi speziell wollt ech awer dës Froen 
opwerfen, bezunn op d’Zuelen aus der Presse-
konferenz vum Februar, Froen, wéi se och am 
Sozialalmanach vun der Caritas gestallt si ginn.
2.741 Jugendlecher hunn d’Ugebuet vun der 
Jugendgarantie ugeholl. An heivun hunn der 
523 effektiv eng qualitativ Offer kritt, déi sech 
wéi folgt opdeelt: 325 hunn eng Léier uge-
faangen, 11 sinn an enger Léier fir Erwuessener, 
30 sinn zréck an d’Schoul an 168 sinn an enger 
sougenannter „mesure spécifique“. Also hu vun 
2.741 nëmme 523 oder manner wéi 20% eng 
effektiv Offer kritt.
Meng Froen duerfir: Wéisou hunn nëmme 
knapps 20% effektiv vun der Jugendgarantie bis 
elo kënne profitéieren? Dat kann eventuell och 
dermat ze zesummenhänken, well se eréischt 
am Juni 2014 hei am Land ëmgesat ginn ass.
Wat maachen déi vill Jugendlech, déi keng qua-
litativ Offer proposéiert kruten? Wéisou kruten 
dës keng Offer gemaach?
A wat wëllt d’Regierung ënnerhuelen, fir datt all 
concernéiert Jugendlecher och kënne vun der 
Jugendgarantie profitéieren?
Ech soen Iech Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Gibéryen. An d’Wuert huet direkt 
den Aarbechtsminister, den Här Nicolas 
Schmit.

 M. Nicolas Schmit, Ministre du Travail, de 
l’Emploi et de l’Économie sociale et solidaire.- 
Merci, Här President. Ech mengen, wéi Der et 
elo richteg gesot hutt, d’Jugendgarantie ass u 
sech eng wichteg Initiativ, déi geholl ginn ass, 
net nëmme vun der Kommissioun, mä ze-
summe mat de Memberstaten, fir eben derfir 
ze suergen, datt engem Maximum vu Jugend-
leche schnell eng Offer gemaach gëtt, fir se 
schnell aus der Aarbechtslosegkeet erauszehue-
len. An duerfir och déi véier Méint, fir eben ze 
verhënneren, datt e Jugendlechen ze vill laang 
an enger Situatioun vun Aarbechtslosegkeet ass 
an domadder eigentlech säi ganzt zukünftegt 
Beruffsliewen dovu markéiert ass.
Elo hutt Der eng Rei vun Zuele genannt. Ech 
mengen, Dir hutt do verschidde Saache ver-
mëscht, Additioune gemaach, déi sech net 
esou einfach additionnéieren. Et muss ee jo 
wëssen, datt d’Jugendgarantie ugeluecht ass 
op véier Méint, dat heescht, deen, dee scho 
véier Méint dran ass, an deen, dee gëschter 
drakomm ass. Et kann een also net déi zwou 
Kategorië matenee vermëschen an da Pro-
zentsätz dodraus degagéieren, esou wéi Dir dat 
maacht. Mä ech verstinn, datt et net ëmmer 
ganz einfach ass, an där Zuelenzalot eens ze 
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ginn an déi richteg Interpretatioun ze fannen.
Ech ginn Iech also déi nei Zifferen, och mat de 
Prozenter, déi e bëssen anescht ausgesi wéi Är.
Säit dem Lancement vun der Jugendgarantie, 
esou wéi Der richteg gesot hutt, am Juni vum 
leschte Joer, sinn 3.973 Jonker, déi an der 
ADEM eng Propositioun gemaach kruten oder 
hätte kënne gemaach kréien. Dat heescht, bal 
4.000 Jugendlecher hunn eigentlech d’Recht 
gehat, vun der Garantie jeunes ze profitéieren. 
Dat ass awer eng Zuel vu virgëschter arrêtéiert, 
dat heescht, bis den 22. Abrëll 2015. Dat 
heescht, do sinn der drënner, déi eréischt e 
puer Deeg an der ADEM sinn an eréischt e 
puer Deeg am Programm „Jugendgarantie“. 
Déi kënne mer also elo net zielen a soen: Ma 
déi hu jo nach näischt kritt! Déi si jo och nach 
net laang do.
Wa mer also ons baséiere vun all deenen, déi 
säit Juni iwwert d’Jugendgarantie gaange sinn, 
da si mer do op 3.973 Jonker. A mir kommen 
awer eigentlech op déi, déi entweder véier 
 Méint schonn dra waren, respektiv déi, déi 
opgehalen hunn. Well 645 jonk Leit hunn 
eigentlech en cours de route opgehalen.
Elo kënnt Der mech froen: Firwat hu se opg 
ehalen? Do gëtt et vill Ursaachen. Entweder 
heiansdo, well se en Job selwer fonnt hunn, 
well se net am Land bliwwe sinn oder ganz ein-
fach, an dat ass méi dramatesch an doriwwer 
musse mer ons Gedanke maachen, well se „kee 
Bock“, wéi déi Jonk haut géife soen, méi haten, 
fir dee Parcours matzemaachen.
Mir schwätzen also vun deenen, déi richteg en 
cause sinn, vu bal 2.000 Leit, 1.939 jonk Leit, 
dat sinn also déi 49% vun där globaler Zuel bis 
virgëschter, déi am Programm vun der Jugend-
garantie waren.
An da kucke mer: Wéi vill hu vun deenen, déi 
also déi véier Méint hanneru sech hunn, an déi, 
déi ofgezielt si ginn, déi, déi opgehalen hunn, 
fir déi mer eigentlech net kënnen, mä wou mer 
awer mussen Efforte maachen, soen ech nach 
eemol, well se iergendwou an der Landschaft, 
zum Deel zumindest, sinn an net onbedéngt 
an engem Emploi sinn, wat hunn déi offréiert 
kritt?
Ben, vun deenen 1.939 waren 1.406 Jonker, 
dat sinn also 73% vun deenen, déi véier Méint 
hanneru sech hunn, déi eng Offre de qualité 
kritt hunn. Wat heescht eng Offre de qualité? 
Dat heescht natierlech en Emploi. Dat ass déi 
bescht Offre de qualité. Dat kann heeschen 
eng Mesure pour l’emploi. Dat heescht, dee 
Jonke geet an en Aarbechtsprozess, mä et ass 
nach net en definitiven Emploi. Oder et kann 
awer och en Apprentissage heeschen oder et 
kann heeschen, datt mer dee Jonken erëm do-
zou bréngen, zréck an d’Schoul ze goen, wat 
och heiansdo eng Réussite ass. Also 73% vun 
deenen, déi véier Méint hanneru sech hunn - 
dat ass also e bësse méi wéi Är 20% -, déi hunn 
eng Offre de qualité kritt.
Heiansdo, an dat gestinn ech gären an, hu mer 
méi wéi véier Méint gebraucht. Well à peu près 
e bësse manner wéi 60% hunn dat bannent 
véier Méint kritt an en Deel si gaange bis sechs 
Méint, ier mer mat hinnen de Parcours haten, 
fir se op iergendeng Offre de qualité ze brén-
gen. Dat hänkt natierlech och e bëssen ze-
summe mat deene Jugendlechen, ob se prett si 
fir an den Aarbechtsmaart, ob se prett si fir 
erëm zréck an d’Schoul. Heiansdo brauch ee 
méi wéi véier Méint, fir dat ze erreechen.
Elo soen ech nach e leschte Chiffer. Jo, dee 
leschte Chiffer ass: Wéi vill vun deene Jonken 
no véier Méint hunn en Emploi kritt? Eh ben, 
41% vun deene Jonken hunn en Emploi kritt, 
dat heescht hunn eng Aarbechtsplaz fonnt, wat 
déi bescht Offre de qualité ubelaangt.
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Minister.
Déi nächst Fro kënnt vun der Madame Joëlle El-
vinger, riicht sech un de Minister vun der sozia-
ler Sécherheet an dréit ëm deen ugekënnegte 
Pensiounsgrupp, deen d’Bilanzéierung vun der 
Pensiounsreform soll maachen. An d’Madame 
Elvinger huet d’Wuert.
- Question n°103 du 28 avril 2015 de 
Mme Joëlle Elvinger relative aux travaux 
dans le cadre de la mise en place du 
«Groupe des pensions», adressée à M. le 
Ministre de la Sécurité sociale

 Mme Joëlle Elvinger (DP).- Merci, Här 
President. 2012 si verschidde punktuell Änne-
runge vum Pensiounsregime agefouert ginn, 
dat, fir eis Dépensen op dësem Niveau am 
Équiliber ze halen. D’IGSS sollt an dësem 
Kontext all fënnef Joer en aktuariellen Avis maa-
chen, fir ze kucken, ob d’Reform déi finanziell 
Auswierkungen hätt, vun deenen een aus-
gaangen ass.
Wann hei en Dérapage festgestallt sollt ginn, 
misste weider Ajustementer virgeholl ginn. Am 

Koalitiounsaccord war och festgehale ginn, 
dass e spezielle Groupe des pensions zesumme-
gestallt géif ginn, fir op Basis vun den Aar-
bechte vun der IGSS ze iwwerpréiwen, wou eis 
Pensiounsausgaben dru sinn.
Well dëst fir Mëtt vun der Legislaturperiod uge-
deit war, wollt ech de Minister vun der sozialer 
Sécherheet froen, wou d’Aarbechten an dësem 
Dossier dru sinn.
Ech soen Iech Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
der Madame Elvinger. An d’Wuert huet den 
Här Minister fir d’sozial Sécherheet, den Här 
Romain Schneider.

 M. Romain Schneider, Ministre de la Sécu-
rité sociale.- Merci, Här President. Merci och der 
Madame Elvinger fir dës Fro, well se effektiv zu 
engem Zäitpunkt kënnt, wou mer eis druginn, 
fir dësen Aarbechtsgrupp zesummenzestellen 
an effektiv déi Évaluation à mi-parcours ze 
maachen, déi mer jo och am Regierungspro-
gramm virgesinn hunn. Ech mengen, et ass ef-
fektiv esou, datt, wéi dës Pensiounsreform 
2012 gemaach gouf, den 1. Januar 2013 a 
Kraaft getratt ass, ass et deenen enge schonn 
ze wäit gaangen, deenen aneren net wäit ge-
nuch gaangen.
Eent kann een hautdesdaags op jidde Fall emol 
festhalen, wann een d’Evolutioun vun de Pen-
sioune gesäit: datt all déi Parameteren, déi dee-
mools geholl goufen, an och deemools déi, déi 
d’Pensiounsreform gemaach hunn, Här Pre-
sident, eigentlech eng Trajectoire ageschloen 
hunn, an op där Trajectoire leie mer ganz ge-
nau de Moment mat deenen eenzelne Pro-
zentsätz, déi do festgesat goufen, fir dës Pen-
siounsreform ze maachen.
Et ass richteg, wéi d’Madame Elvinger gesot 
huet, datt déi Evaluatioun, déi soll gemaach 
ginn all fënnef Joer säitens vun der IGSS, datt 
vun dëser Regierung décidéiert gouf, déi no vir 
ze zéien an datt mer dann 2016 dat géife maa-
chen. An deem Kontext si mer amgaang, fir 
2015 een éischten techneschen Aar-
bechtsgrupp zesummenzesetzen, mat Vertrie-
der aus der Sécurité sociale, de Finanzen an de 
Chamberen. Dësen technesche Rapport wäerte 
mer da weiderginn an e Groupe de travail, 
deen ënnert der Leedung vum Minister vun der 
Sécurité sociale wäert zesummekommen, dëse 
Rapport analyséieren an déi néideg Recom-
mandatiounen da viruginn, déi viruginn un 
dëst Parlament, wou se dann diskutéiert ginn a 
wou dann d’Konklusioune sollen doraus gezu 
ginn.
Ech sinn op jidde Fall der Meenung, datt déi 
Reform, déi deemools beschloss gouf, an dat 
gesi mer de Moment, datt déi op de richtege 
Féiss ass, datt se de richtege Wee gaangen ass 
an datt se de Moment och schonn déi éischt 
Friichte kann droen.
An derniewent, mengen ech, ass et jo kloer, 
datt mer virun allem probéieren, och an 
deenen nächste Joren eng ganz Rei vu Leit ak-
tiv am Aarbechtsprozess ze halen. An dofir si 
begleedend eng Rei vun anere Gesetzer, déi an 
deenen nächste Méint och wäerte gestëmmt 
ginn, zum Bespill dat vum Reklassement ze-
summe mat deem vum Contrôle médical. Der-
niewent eent, dat de Minister vun dem Travail 
et de l’Emploi op de Wee ginn huet, dat Me-
surë fir d’Politique des âges virgesäit. An der-
niewent awer och déi eenzel Saachen, wat 
d’Aktivatioun betrëfft vum Demandeur âgé, 
dee sougenannten „Fit4job“. All déi Saachen 
also och, fir deene Leit, déi nach fäeg sinn, um 
Aarbechtsmaart ze schaffen, d’Méiglechkeet ze 
ginn, méi laang am Aarbechtsprozess ze 
bleiwen.
Voilà. Ech soe Merci fir d’Fro a soen Iech Merci 
fir d’Nolauschteren.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Sozialminister.
Déi nächst Fro kënnt vum Här Laurent Zeimet, 
dee scho prett ass, riicht sech un den Innenmi-
nister an dréit ëm déi zukünfteg Organisatioun 
vun de Kierchefabricken. Här Zeimet.
- Question n°104 du 28 avril 2015 de M. 
Laurent Zeimet relative à la nouvelle or-
ganisation des fabriques d’églises, adres-
sée à M. le Ministre de l’Intérieur

 M. Laurent Zeimet (CSV).- Merci, Här 
President. Et geet effektiv ëm déi Circulaire 
vum 24. Abrëll, vum leschte Freideg, iwwert 
d’Kierchefabricken. An deem Kontext wollt ech 
froen: De Syvicol hat am Februar e Bréif un de 
Premier geriicht - ech huelen un, deen ass wei-
dergaangen un den Innenminister - mat enger 
ganzer Rei vu Froen am Zesummenhang mat 
deene Regelungen, déi da virgesi sinn an 
deene Konventioune mat der Kierch. Do ass 
awer bis elo nach keng Äntwert komm. Dofir 
d’Fro, ob dës Circulaire dann och als Äntwert 
op dee Courrier ze interpretéiere wär.
An dann de Fall, wann elo eng Kierch de 
Besëtz, d’Propriétéit ass vun enger Gemeng an 

et géif ee sech dann eens ginn, et soll eng 
Kierch bleiwen a se géif un de Fong iwwer-
goen. D’Fro ass jo dann, no der Konventioun 
kéint d’Gemeng net méi kofinanzéieren. Dann 
ass et jo d’Propriétéit vum Fong, woubäi sech 
d’Fro stellt, ob eng Gemeng wëllt déi Proprié-
téit un de Fong einfach eriwwerginn.
Am anere Fall, wann d’Kierch d’Propriétéit vun 
der Gemeng ass an d’Gemeng der Meenung 
ass, dat soll och an Zukunft eng Kierch bleiwen, 
dat heescht, de Gemengerot décidéiert, et 
kann eng Kierch bleiwen, muss de Gemengerot 
dat nëmmen eemol décidéieren? Gëllt dat da 
fir all Éiwegkeet? Kann dat an enger Konven-
tioun esou festgeschriwwe ginn? Oder kann 
dat och eng Kéier, wann eng aner Majoritéit 
am Gemengerot ass, erëm opgeléist ginn?
An déi wichtegst Fro awer och: Wéi ass et da 
mam Kofinanzement? Verstinn ech dat richteg, 
datt an deem Fall awer ëmmer nach d’Gemeng 
ka sech un de Käschte bedeelegen, déi dann 
ufalen, fir déi Gebaier an der Rei ze halen?
A schliisslech: Kann een och déi Circulaire, déi 
elo erausgaangen ass, dann als Opfuerderung 
un d’Gemenge verstoen, Här Minister, fir dann 
elo scho mat den Négociatiounen unzefänken, 
wëssend, datt déi gesetzlech Basis jo nach guer 
net do ass?
Villmools Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Zeimet. An d’Wuert huet direkt 
den Här Innenminister, den Dan Kersch.

 M. Dan Kersch, Ministre de l’Intérieur.- 
Merci, Här President. Ech wär och ganz frou 
gewiescht, wann ech och schonn de Mëtten 
um zwielef Auer gewousst hätt, wat Der inhalt-
lech géift froen, dann hätt ech Iech vläicht 
kënne méi detailléiert op déi eng oder aner Fro 
hei Äntwert ginn.
Ech wollt just soen, dass déi Circulaire, déi mer 
elo erausginn hunn, effektiv d’Resultat ass vu 
véier Informatiounsversammlungen, déi mer 
zesumme mam Syvicol organiséiert hunn an 
och zesumme mat de Gemengen organiséiert 
hate queesch duerch d’Land, wou ganz vill Leit 
do waren, wou och ganz vill Froen opgeworf gi 
sinn an och ganz interessant Diskussioune sech 
draus entwéckelt hunn an och eng Rei vun 
deene Froen, ech géif esouguer soen, bal alle-
guerten déi Froen, déi de Syvicol un d’Regie-
rung geriicht huet, domat och beäntwert gi 
sinn.
Dat ännert awer näischt drun, dass mer eis 
nach ëmmer an der Verflichtung gesinn, dem 
Syvicol och eng offiziell Äntwert ze ginn. Dat 
maache mer meeschtens och a Réuniounen, 
déi mer mam Syvicol organiséieren. An do-
riwwer eraus mengen ech, dass et jo elo drëms 
geet, fir konkret an d’Ëmsetzungsphas vun 
deem Ganzen ze kommen.
Dir hutt eng Rei vu konkrete Froe gestallt. 
Wann ech se alleguerte richteg verstanen 
hunn, ass et esou: De Fall gesat, d’Gemeng ass 
Propriétaire vun enger Kierch an hätt gär, dass 
an Zukunft d’Propriétéitsverhältnisser wiesse-
len, wëllt déi Kierch an de Fong ginn, dann ass 
et evident, dass an deem Fall de Fong Proprié-
taire ass vun der Kierch an dann och eleng fir 
den Ënnerhalt vun der Kierch muss opkom-
men.
Den anere Fall gesat, d’Gemeng décidéiert, se 
géif Propriétaire vun der Kierch bleiwen, dann 
ass et esou, dass se muss eng Deliberatioun 
huelen, dass se gären hätt, dass déi Kierch de-
sakraliséiert gëtt. An deem Fall ass et och esou, 
dass se da misst desakraliséiert ginn, dat steet 
jiddefalls esou an der Konventioun. Am anere 
Fall ass et esou, dass déi Kierch och nach ka 
weider als Kierch gebraucht ginn, mä da muss 
d’Gemeng sech bewosst sinn, dass si eleng 
muss fir den Ënnerhalt vun där Kierch opkom-
men, well si ass Propriétaire dovunner a si kann 
domadder net méi de Fong belaaschten.
Ech hoffen, dass domadder Är Froen souwäit 
beäntwert sinn. De Kofinanzement soll effektiv 
ausgeschloss ginn. An zwar soll et esou sinn, 
dass de Fong herno keng Done vun de Ge-
menge kann unhuelen, fir eben de Fonctionne-
ment vun de Kierchen ofzesécheren. Och dat 
ass en Deel vun deem Accord, dee mat der ka-
thoulescher Kierch getraff ginn ass.
A selbstverständlech ass d’Circulaire esou ze in-
terpretéieren, dass een elo sollt ufänke mat ver-
handelen. Ech weess och, dass eng Rei vu Ge-
mengen dat scho ganz konkret maachen. Ech 
selwer hat mech elo nach kierzlech nach eng 
Kéier mam Bistum getraff, fir och mat eenzelne 
Gemenge konkret a Kontakt ze trieden, fir elo 
séier kënne mat deene Verhandlungen unze-
fänken. Ech ginn dovun aus, dass déi meescht 
scho wëssen, a wéi eng Richtung dass et soll 
goen an dass een an deene meeschte Ge-
mengen och zu verstännegen Accorde kënnt.
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Minister.

Vläicht just eng kleng Informatioun: De Pro-
blem vun de spartanesch formuléierte 
mëndleche Froen ass bekannt. Et ass awer 
duerchaus net verbueden, wann e Minister 
zousätzlech Informatioune wëllt, dass en den 
Deputéierte kontaktéiert. Dat ass vläicht e 
gudde Wee, fir da kënnen nach méi konstruktiv 
ze schaffen. Villmools Merci!
An da géif ech d’Wuert un de Max Hahn ginn, 
vun deem déi nächst Fro un den Innenminister 
kënnt iwwert déi méiglech Konsequenze vun 
engem Arrêt vun der Cour administrative op de 
PAP.
- Question n°105 du 28 avril 2015 de M. 
Max Hahn relative à d’éventuelles modi-
fications de PAP suite à l’arrêt de la Cour 
administrative en date du 12 février 
2015 (PAP «Am Pescher»), adressée à M. 
le Ministre de l’Intérieur

 M. Max Hahn (DP).- Merci, Här President. 
Dir hutt et richteg gesot, Här President, meng 
Fro riicht sech un den Innenminister. An zwar 
ass et esou, dass an der Baubranche eng gewës-
sen Onrou ze spieren ass wéinst enger Jurispru-
denz vum PAP „Am Pescher“ zu Stroossen. Déi 
Jurisprudenz dréit eigentlech dozou bäi, dass 
mer e bësse vun där gängeger Praxis, wat 
d’PAPen ugeet, wéi se bis ewell gehandhabt 
ginn ass, ewechkommen.
Bis ewell ass et esou, dass een eigentlech, wat 
d’Densitéit vun de PAPen ugeet, iwwert d’Wäer-
ter, iwwert den COS, de Coefficient d’occupa-
tion du sol, an den CMU, de Coefficient maxi-
mal d’utilisation du sol, bestëmmt huet, wat 
d’Densitéit, déi bebaubar ass iwwer e Gesamt-
PAP, also e Gesamtterrain, géif festleeën.
Dobäi ass bis ewell eigentlech ëmmer gekuckt 
ginn, fir eng Moyenne ze fannen. Dat heescht, 
wann een e gréissert Lotissement hat, huet ee 
gekuckt, fir iwwert dat Gesamtlotissement déi 
Wäerter vum CMU a vum COS anzehalen.
Sou, elo ass et dann zu där Jurisprudenz vu 
Stroossen komm, an déi seet eigentlech, dass 
et net méi duergeet, fir déi Wäerter just fir de 
gesamte PAP, also de gesamte Projet vu méi 
Unitéiten anzehalen, mä dass een dat eigent-
lech pro Lous, also pro Parzell muss anhalen, 
dat heescht, pro Bauplaz.
Spréch: Et huet een elo e Lotissement vun 100 
Haiser, da muss een dat fir all eenzelt Haus an-
halen. An Dir wësst, wann een eng gewësse 
Mixitéit wëllt erhalen, déi jo och gewënscht 
ass, dann ass dat sécherlech, déi maximal 
Wäerter, déi et jo eigentlech sinn, dann ass dat 
relativ einfach, fir déi anzehale bei engem Eefa-
milljenhaus. Wann een awer scho bei Jumelée 
respektiv Reienhaiser geet oder och Apparte-
mentshaiser, da gëtt dat awer relativ kompli-
zéiert voire bal onméiglech, fir dat pro Parzell 
anzehalen.
Dowéinst hunn ech an deem dote Kontext dräi 
Froen un den Innenminister:
Déi éischt ass, wat d’Konsequenze fir d’Baupro-
jete sinn, déi aktuell en cours sinn. Musse Pro-
jeten zréckgezu ginn an adaptéiert ginn? Féiert 
dat heiten zu Retarden?
An déi zweet Fro wier: Wat mussen d’Gemenge 
maachen? Mussen d’Gemengen Upassunge 
maachen an hirem PAG, beispillsweis an hirer 
Partie écrite?
An déi drëtt an déi lescht Fro un den Innenmi-
nister wier dann, wat den Innenminister ge-
denkt an deem heite Fall ze maachen, fir eben 
deem Blocage an där Onrou, déi awer am Bau-
secteur sinn, fir deenen entgéintzewierken.
Ech soen Iech Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Hahn, deen informéiert soll sinn, 
dass en eng hallef Minutt iwwerzunn huet.

 M. Dan Kersch, Ministre de l’Intérieur.- 
Merci, Här President. Den Här Hahn huet eng 
hallef Minutt iwwerzunn, mä duerfir huet en 
eng ganz Rei Detailer ginn, déi wichteg sinn, fir 
och kënne konkret op d’Fro ze äntwerten.
Et muss ee festhalen, dass de Problem zréck geet 
op e Règlement grand-ducal vum 25. Oktober 
2004, wou et effektiv ëm d’COSen an d’CMUe 
geet, loosse mer et méi einfach maachen, u 
sech ëm de Bebauungsgrad, deen op den Ter-
rainen dierft erlaabt sinn.
An der Tëschenzäit ass et esou, dass de Règle-
ment grand-ducal, ëm deen et geet, ofgeschaaft 
ginn ass. En ass am Joer 2011 ofgeschaaft ginn, 
mä trotzdeem sinn eng ganz Rei vu Gemenge 
vun dësem Uerteel betraff: an zwar alleguerten 
déi Gemengen, déi e PAG vun der Generatioun 
2004 hunn a wou net kloer definéiert ass, dass 
den COS an den CMU als Moyenne unzegesi 
sinn, an alleguerten déi Gemengen, déi an hi-
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rem aktuelle PAG - also och déi, déi e PAG vun 
der 1937er Generatioun hunn - Zonen ausgewi-
sen hunn an Exekutioun vum Règlement grand-
ducal vun 2004, vun deem ech virdru geschwat 
hunn, ouni dass dann do och preziséiert gi wär, 
dass dat muss als Moyenne ugesi ginn.
Fir all déi Zonen hei am Land, vun deenen ech 
elo geschwat hunn, déi entweder no der 37er 
Gesetzgebung oder no der 2004er Gesetzge-
bung ausgewise gi sinn a fir déi net kloer defi-
néiert gouf, dass dee festgeluechten COS an 
CMU als Moyenne fir de gesamten Terrain vun 
engem PAP unzegesinn ass, bedeit dat also, dass 
fir all eenzelnen Terrain dee festgeluechten COS 
an den CMU musse respektéiert ginn, fir all een-
zelne Lot, deen an deem neie PAP festgeluecht 
ginn ass.
Ech brauch Iech net ze soen, dass dëst sécher 
net zu enger gudder urbanistescher Planung 
vun engem PAP bäidréit, fir net ze soen, et 
 mécht se souguer zum Deel onméiglech. Et 
féiert och dozou, dass eng Rei vu PAPen, an dat 
ass en Deel vun der Äntwert un den Här Hahn, 
dass eng Rei vu PAPen, déi elo kuerz virum Of-
schloss stoungen, an där virgeluechtener Form 
net kënnen approuvéiert ginn an och net kënne 
realiséiert ginn. Dat ass méi wéi bedauerlech, 
well elo am Joer 2015 eng ganz Rei Leit mussen 
Nodeeler a Kaf huele fir Feeler, déi 2004 geschitt 
sinn.
D’Cour huet awer och an hirem Uerteel net 
nëmmen, wann ech mech däerf esou ausdré-
cken, Problemer opgeworf oder geschafen, mä 
si weist, wann och verstoppt, zumindest e Wee 
an eng deelweis Léisung, andeems se uner-
kennt, dass fir déi Terrainen, wou am kommu-
nale PAG-Reglement kloergestallt ginn ass, dass 
d’COSen an d’CMUen als Moyenne mussen 
ugesi ginn, dat och duergeet, fir et herno kën-
nen esou ze maachen.
Dat féiert eis also dozou, dass mer am Intérieur 
elo amgaange sinn, un enger Textpropositioun 
ze schaffen, déi mer de Gemenge per Circulaire 
wëllen zoukomme loossen a wou mer de Ge-
menge soen, si sollen déi esou schnell wéi 
méiglech an hir Partie écrite vun hirem PAG iw-
werhuelen, fir de Problemer an dësem Beräich 
aus dem Wee ze goen.
Ech fir mäin Deel ka mech dann och just fir den 
Intérieur engagéieren, dass mir déi Reglemen-
ter, déi da geännert gi mat där Textproposi-
tioun, déi mir maachen, esou schnell wéi 
méiglech wäerten ëmsetzen an och approu-
véieren.
Merci.

 Une voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Minister.
Déi nächst Fro kënnt vun der Madame Martine 
Hansen, geet un den Här Landwirtschaftsminis-
ter a betrëfft e Réseau vum Päerdsfleeschhan-
del mat internationale Ramifikatiounen. Ma-
dame Hansen, Dir hutt d’Wuert.
- Question n°106 du 28 avril 2015 de 
Mme Martine Hansen relative au déman-
tèlement d’un réseau de trafic de viande 
de cheval, adressée à M. le Ministre de 
l’Agriculture, de la Viticulture et de la 
Protection des consommateurs

 Mme Martine Hansen (CSV).- Merci, Här 
President. Dir Dammen an Dir Hären, d’Sécu-
rité alimentaire läit eis alleguer um Häerz. Ech 
mengen, dat kann ech esou behaapten. Gutt 
zwee Joer nom leschte Päerdsfleeschskandal ass 
bei europawäite Razzien een neie Skandal 
opgedeckt ginn. Doduerch, datt Dokumenter 
gefälscht gi sinn, ass Fleesch, dat net méi fir 
d’Consommatioun gëeegent war, awer op de 
Marché bruecht ginn. An och hei zu Lëtze-
buerg sollen, laut Presseberichter, Razzien 
duerchgefouert gi sinn.
(Coups de cloche de la présidence)

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Ech 
géif Iech bieden, der Madame Hansen noze-
lauschteren, wann ech gelift.

 Mme Martine Hansen (CSV).- Merci!
Laut Press ass och dovunner auszegoen, datt et 
sech ëm e grenziwwerschreidend organiséiert 
Verbriechen handelt.
An elo meng Fro un den Här Minister Etgen: 
Kënnt Dir bestätegen, datt och zu Lëtzebuerg 
Razzien duerchgefouert goufen? Wéi wäit ass 
Lëtzebuerg involvéiert? An der Press stoung 
„kaum involvéiert”. Wat heescht „kaum“?
Ass däers Fleesch och op de Lëtzebuerger Mar-
ché komm? Wéi fälschungssécher ass dës Aart 
vun Dokumenter, sinn dës Identitéitspabeie-
ren? An eng lescht Fro: Wéi ginn hei zu Lëtze-

buerg Kontrollen organiséiert, fir esou Skanda-
ler, virun allem beim Import vu Fleesch a 
Fleeschprodukter, ze verhënneren?
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
der Madame Hansen. An d’Wuert huet direkt 
de Landwirtschaftsminister, den Här Etgen.

 M. Fernand Etgen, Ministre de l’Agricul-
ture, de la Viticulture et de la Protection des 
consommateurs.- Merci, Här President. Merci 
och der Madame Hansen fir déi Fro do. D’Lët-
zebuerger Justiz krut iwwer Eurojust, dat ass déi 
europäesch Koordinéierungsplaz fir d’Zesum-
menaarbecht vun den nationale Justizautori-
téite bei der Poursuite vun der grenziwwer-
schreidender Kriminalitéit, eng sougenannten 
„commission rogatoire” vun de belsche respek-
tiv vun de franséische Justizautoritéiten.
Doropshin hunn hei zu Lëtzebuerg Perquisi-
tioune stattfonnt, wouriwwer d’Justiz awer 
keng Detailer gëtt, well dës ënnert de Secret de 
l’instruction falen. Des Weidere waren och 
d’Police an d’Justizautoritéite vu Frankräich, der 
Belsch, Däitschland, Irland, Holland an England 
an deen dote Prozess involvéiert.
D’Informatiounen, déi hei bei deene Perquisi-
tioune fonnt goufen, ginn un déi auslännesch 
Autoritéite weidergeleet, déi dann och 
d’Auswäertung vun deene Resultater maachen.
Gewosst ass awer, datt keng Lëtzebuerger Per-
sounen a Betriber viséiert waren, mä datt et ëm 
eventuell Aktivitéiten hei zu Lëtzebuerg vun 
engem belschen Händler, deen och säi Sëtz an 
der Belsch huet, goung.
Laut Informatioune vun Eurojust ass d’Ursaach 
vun der Aktioun en illegalen Trafic vu Päerds-
fleesch, wat net fir d’Chaîne alimentaire ge-
duecht war a wat dann och kloer am Päerds-
pass als „non admis à la consommation hu-
maine“ markéiert muss ginn. Dat kann zum 
Beispill domadder ze dinn hunn, datt d’Päerd 
Medikamenter kritt haten, déi net fir de 
mënsch leche Konsum zougelooss sinn.
Duerch d’Fälsche vun den Déierepäss ass dëst 
Fleesch trotzdeem als „apte à la consommation 
humaine“ deklaréiert ginn, wat e Verstouss 
 géint déi europäesch Legislatioun duerstellt, 
wou d’Traçabilitéit vun all Zort Fleesch ëmmer 
garantéiert muss ginn.
D’Enquête war am November 2012 an der 
Belsch ugelaf, ass duerno 2013 a Frankräich 
ugelaf, bis datt dunn Enn Abrëll vun dësem 
Joer et zu dëser gemeinsamer Aktioun koum.
E puer Resultater nach vun dëser internationa-
ler Aktioun: 26 Persoune si verhaft ginn, 
37.000 Euro si bor saiséiert ginn. Méi wéi 200 
Päerd wäerten nach vun de Veterinären ënner-
sicht ginn. E puer Dose Perquisitioune goufe 
bei Entreprisen a bei Privatleit ënnerholl a méi 
wéi 800 Päerdspäss, Medikamenter, Mikrochips 
a Computer goufe saiséiert.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
dem Här Landwirtschaftsminister.
Mir kommen dann zu der leschter Fro fir haut 
de Mëtten. Déi kënnt vum Här Henri Kox, riicht 
sech un d’Ëmweltministesch a betrëfft d’staat-
lech Bäihëllefe vum engleschen, britesche Stat 
beim Bau vun enger neier Atomkraaftzentral. 
Den Här Kox huet d’Wuert.
- Question n°107 du 28 avril 2015 de M. 
Henri Kox relative au projet de nouvelle 
centrale nucléaire «Hinkley Point C», 
adressée à Mme la Ministre de l’Environ-
nement

 M. Henri Kox (déi gréng).- Jo, Merci, Här 
President. Haut ass am offizielle Journal vun der 
EU bekannt ginn, dass dat rechtskräfteg ass, 
wou d’EU-Kommissioun mat enger Décisioun 
vum 8. Oktober 2014 der englescher Regierung 
erlaabt, massiv Subventiounen engem Atom-
kraaftwierk oder besser gesot zwee Atom-
kraaftwierker ze gewähren. Dat ass d’Diskus-
sioun ëm Hinkley Point C, wou, wéi gesot, op 
där Plaz weider Atomreaktere kënne gebaut 
ginn.
Den Hoke bei där Saach ass, dass déi Atomreak-
teren nëmmen da kënne längerfristeg wirt-
schaftlech och funktionéieren, wann de Stat 
massiv investéiert, de Stat am Ganze praktesch 
22 Milliarde wëllt an déi Atomreakteren inves-
téieren. Wat nach méi schlëmm ass, dat ass e 
garantéierten Aspeisungspräis vun 11 Cent pro 
Kilowattstonn, an dat iwwer 35 Joer!
Et muss een haut soen, dass d’Fotovoltaik an 
Däitschland bei ganz groussen Anlage schonn 
op deem Präis ukomm ass. A wann een 
d’Tendenz kuckt, déi geet ganz kloer no ënnen, 
soudass souguer hei laut enger rezenter Diskus-
sioun, déi mer an der Sous-commissioun haten, 
souguer fir Lëtzebuerg bis 2020 e Präis ëm déi 
Gréisstenuerdnung kann entstoen, soudass 
d’Fotovoltaik bei Wäitem, ouni Subventiounen, 
da méi wirtschaftlech ka funktionéiere wéi 
d’Atomkraaft.

Dofir meng Fro un d’Ëmweltministesch: D’Ëm-
weltministesch oder d’Regierung huet gesot, si 
géif sech enger Klo vun der éisträichescher Re-
gierung uschléissen, fir géint déi doten Déci-
sioun unzegoen. Wa jo, wéi geet dat vir sech? 
An zweetens: Wéi eng Auswierkunge kann dës 
Politik op déi europäesch Energiepolitik am All-
gemengen hunn?
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Kox. An d’Wuert huet direkt 
d’Ëmweltministesch, d’Madame Carole 
Dieschbourg.

 Mme Carole Dieschbourg, Ministre de 
l’Environnement.- Här Kox, villmools Merci fir 
déi Fro. Här President, Dir Dammen, Dir Hären, 
déi Décisioun vun der EU-Kommissioun ass den 
8. Oktober gefall an de 15. schonn hu mir an 
der Regierung eis ganz kloer prononcéiert an hu 
beschloss, dass mir eis enger Klo wäerten 
uschléissen. Enger Klo, déi a sech Éisträich 
schonn am Virfeld warnend prononcéiert hat a 
wou mir de 15. als Regierung beschloss hunn, 
dass mer deen Hinkley-Deal net einfach wëllen 
onbemierkt duerchgoe loossen an dass mer der-
géint wëlle virgoen, an zwar am Sënn vun enger 
konsequenter Politik géint Atomkraaft, eng Poli-
tik, déi Lëtzebuerg zanter Jore verfollegt.
Et ass esou, dass mat der Publikatioun, déi mer 
haut hunn, mer elo eng Aachtwochefrist hunn, 
fir déi Klo kënnen anzereechen. Ab haut leeft 
also d’Frist. A mir wäerten eis dann den Éisträi-
cher, mat deene mer ganz gutt zesummeschaf-
fen an dësem Dossier, uschléissen.
Firwat kloe mer? Dat betrëfft dann déi zweet 
Fro. Wa mer mat Hinkley Point massiv ëffent-
lech Gelder an Atomenergie stiechen, an eng 
Energie, déi a) net sécher ass a b) net rentabel, 
wéi et och scho gesot gouf, da maache mer 
eigentlech keng konsequent Politik, mä mir ën-
nerstëtzen eppes, wat mat laangfristege Sub-
ventiounen Auswierkungen op e Maartpräis 
huet, e Maartpräis, deen duerch dës Subven-
tiounen immens gedréckt gëtt. An dat léisst eis 
am Beräich vun den erneierbaren Energien eis 
Ziler, déi ambitiéis sinn, déi mer eis op EU-Ni-
veau gesat hunn, net erreechen. Dat er-
schwéiert dës Missioun.
A wa mir wëllen als EU an als Lëtzebuerg eng 
konsequent Energie- a Klimapolitik maachen, 
wa mer net hei nëmmen dat eent erzielen a 
soen, mir si géint Atomkraaft, mä eis och zan-
ter Jore géint Cattenom an awer och elo wëllen 
op europäeschem Plang eis als Regierung kloer 
géint dës Energieform stellen, déi net sécher 
ass, da si mer bereet, dee Wee matzegoen an 
ze kloen. An dofir gi mer mat den Éisträicher 
zesummen deen heite Wee.
Villmools Merci.

 Mme Viviane Loschetter (déi gréng).- 
Très bien!

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och der Madame Ëmweltministesch. Domat 
wäre mer um Enn vun eiser Froestonn ukomm 
a mir géifen elo zu der Wahl vun enger Lëscht 
vun dräi Kandidate fir de Poste vun engem 
Conseiller oder enger Conseillère à la Cour des 
Comptes iwwergoen.

7. Établissement d’une liste de trois 
candidats pour le poste de conseiller 
à la Cour des Comptes
Esou wéi d’Gesetz vum 8. Juni 1999 iwwert 
d’Organisatioun vun der Cour des Comptes an 
d’Artikelen 114 bis 126 vum Chambers-
reglement et virgesinn, stelle mer also haut eng 
Lëscht vun dräi Kandidate fir e Poste vum 
Conseiller bei der Cour des Comptes op.
No den Dispositioune vun den Artikelen 118 an 
119 vum Chambersreglement huet d’Presi-
dentekonferenz den 23. Abrëll eng Kandida-
telëscht mat dräi Persounen arrêtéiert, déi un 
all Deputéierte verdeelt ginn ass.
Dat sinn an alphabetescher Reiefolleg: d’Ma-
dame Marie-Jeanne Conter, Conseiller oder 
Conseillère de direction adjointe am Finanzmi-
nistère, den Här Marc Reiter, Secrétaire parle-
mentaire adjoint, an den Här Yves Weber, Affe-
kot.
D’Chambersreglement gesäit vir, dass d’Of-
stëmmung geheim a perséinlech ass. Et dierf 
een also net par procuration ofstëmmen. Nëm-
men d’Votten iwwert déi offiziell déposéiert 
Kandidature si valabel. D’Wahl vum Kandidat 
erfollegt duerch eng absolutt Majoritéit, 
woubäi déi blank an ongëlteg Wahlziedelen net 
a Betruecht gezu ginn.
De Fall, wou déi absolutt Majoritéit net sollt er-
reecht ginn, erspueren ech Iech elo an engem 
éischten Tour. Ech géif dorop zréckkommen, 
wann déi absolutt Majoritéit net erreecht wär.
Ech muss Iech soen, dass hei en elektronesche 
Vote net geet, well mer a Präsenz si vu méi 
Kandidaturen a well mer eng Reiefolleg musse 

maachen. Also musse mer dee klassesche Vote 
maachen, wou d’Wahlziedele verdeelt ginn, an 
déi mussen dann ausgezielt ginn.
An dat geschitt dann elo och direkt. Merci vill-
mools.
Vote sur le premier candidat
Also, et ass och esou, dass eng Stëmm ze ver-
ginn ass. Wichteg Informatioun! Also net méi 
wéi eng ofginn, soss ass den Ziedel net gëlteg.
Sou, mir sammelen dann elo d’Wahlziedelen 
an an ech ruffen d’Nimm vun den Deputéier-
ten eenzel op. Do, wou et méiglech ass, just 
mat de Familljennimm. Do, wou Verwiesslunge 
kéinte sinn, huelen ech och deen aneren 
Numm nach derbäi.
Appel nominal
Voilà, deen éischten Tour hätte mer geschafft. 
Ech géif da vläicht, fir auszezielen, kuerz 
d’Sëtzung ënnerbriechen.
(La séance est suspendue à 15.54 heures.)
***
(La séance est reprise à 15.59 heures.)

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
D’Sëtzung ass erëm op.
Mir hu 57 Leit, déi um Vote participéiert hunn. 
2 Bulletins blancs, 1 nul, bleiwe 54 gëlteg 
Stëmmziedelen.
52-mol Conter an zweemol Weber.
Domat wär als éischt Kandidatin d’Madame 
Conter gewielt.
Vote sur le deuxième candidat
Da géife mer zum zweeten Tour iwwergoen. 
D’Stëmmziedele wann ech gelift verdeelen!
Si mer prett?
(Assentiment)
Ech mengen, mir si prett, fir d’Wahlziedelen 
anzesammelen.
Appel nominal
Voilà. Da si mer um Enn vum zweeten Tour an 
ech géif nach eng Kéier d’Sëtzung kuerz ënner-
briechen.
(La séance est suspendue à 16.08 heures.)
***
(La séance est reprise à 16.11 heures.)

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
D’Sëtzung ass erëm op.
Mir hunn 58 Deputéierter, déi sech um Vote 
bedeelegt hunn. 5 Bulletins blancs, domat 53 
valabel Bulletinen.
46 Stëmme falen op den Här Reiter a 7 op den 
Yves Weber.
Domat wär den Här Reiter als zweete Kandidat 
vun eis bestëmmt a mir géifen da vläicht an 
enger Minutt...
Vote sur le troisième candidat
(Concertation interne)
Just no enger kuerzer Ofstëmmung hei ënner 
eis: Vu dass et dräi Kandidaturen nëmme gouf, 
en Éischten am éischten Tour kloer duerch-
komm ass, en Zweeten am zweeten Tour als 
Nummer zwee designéiert ginn ass, ass eigent-
lech automatesch deen Drëtten den drëtte 
Kandidat, wann d’Chamber dat esou wëllt.
An dofir stellen ech Iech d’Fro, ob Dir dat esou 
wëllt.
(Assentiment)
An dat schéngt de Fall ze sinn. Dann ass et 
esou décidéiert, dass deen drëtte Kandidat den 
Här Weber ass.
Villmools Merci.
Da géife mer festhalen, dass den éischte Kandi-
dat den Här Reiter ass.

 Plusieurs voix.- Neen!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Par-

don, d’Madame Conter.
 Plusieurs voix.- Aah!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Elo 

wollt ech et ze gutt maachen. D’Madame 
Conter éischt Kandidatin, zweete Kandidat den 
Här Reiter, an drëtte Kandidat den Här Weber.
Voilà, da géife mer zu der Designatioun vun 
dräi Kandidate fir de Poste vun engem Conseil-
ler oder enger Conseillère d’État iwwergoen.

8. Établissement d’une liste de trois 
candidats pour le poste de conseiller 
d’État
Sou wéi d’Gesetz vum 12. Juli 1996 iwwert 
d’Reform vum Statsrot an d’Artikelen 115 bis 
125 vum Chambersreglement et virgesinn, 
stelle mer haut eng Lëscht op vun dräi Kandi-
date fir de fräie Posten am Conseil d’État.
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No den Dispositioune vun den Artikelen 118 an 
119 vun eisem Reglement huet d’Presidente-
konferenz an hirer Réunioun vum 23. Abrëll eng 
Kandidatelëscht mat néng Kandidaten arrêtéiert.
Et sinn an alphabetescher Reiefolleg: den Här 
Luc Aniset, Dokter; den Här Maurice Bauer, Se-
crétaire général vun der Bourse; den Här Jean-
Marie Bauler, Affekot; den Här Jean-Marc Cloos, 
Dokter; den Här Henry De Ron, Affekot; den Här 
Charles Hurt, Affekot; den Här Jean-Luc Linster, 
Direkter vu Linster Bureautique; den Här Jeannot 
Nies, Premier avocat général um Stater Parquet, 
an den Här Robert Schons, Affekot.
D’Chambersreglement gesäit vir, datt d’Of-
stëmmung geheim a perséinlech ass. Et däerf 
also net par procuration ofgestëmmt ginn. 
D’Votten iwwert déi offiziell déposéiert Kandi-
daturen, nëmmen d’Votten iwwert déi dépo-
séiert Kandidature si valabel. Erëm eng Kéier 
ass hei d’absolutt Majoritéit an deene verschid-
denen Tier, déi zielt. A jiddwereen däerf nëm-
men eng Stëmm ofginn.
Wat passéiert, wann d’absolutt Majoritéit net 
ginn ass, soen ech Iech herno.
Vote sur le premier candidat
Mir géifen dann direkt zur Ausfëllung vun de 
Wahlziedelen iwwergoen, déi amgaang sinn, 
verdeelt ze ginn.

 M. Serge Urbany (déi Lénk).- Här Pre-
sident, wéi ugekënnegt verloosse mir dann elo 
de Sall.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Ech 
huelen dat zur Kenntnis.
Huet jiddweree säin Ziedel? Nach net just. Dat 
ass awer elo de Fall. Sidd Der prett?
(Assentiment)
Gutt, da géife mer dat erëm esou maachen, 
wéi mer dat elo scho gewinnt sinn.
Appel nominal
Voilà. An da géife mer erëm kuerz ënner-
briechen.
(La séance est suspendue à 16.21 heures.)
***
(La séance est reprise à 16.26 heures.)

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
D’Sëtzung ass erëm op.
An hei d’Resultater vum éischten Tour: Mir hate 
57 Deputéierter, déi sech um Vote bedeelegt 
hunn. Dobäi 4 Bulletins blancs, 1 nul, bleiwen 
52 valabel Bulletinen.
46 Stëmme falen op den Här Nies, 2 op den 
Här Bauler, jee 1 op déi Häre Linster, Bauer, 
Aniset a Schons. Domat wär de Jeannot Nies 
am éischten Tour als éischte Kandidat desi-
gnéiert.
Vote sur le deuxième candidat
A mir géifen dann direkt iwwergoen zu dem 
Vote iwwert den zweete Kandidat.
Wéi wäit si mer? Ech ginn dovun aus, dass mer 
d’Ziedelen alleguer verdeelt an och ausgefëllt 
hunn, soudass mer se elo kënnen asammelen. 
Sidd Der prett? Okay, da fuere mer duer.
Appel nominal
Voilà, mir géifen d’Sëtzung erëm fir e puer Mo-
menter ënnerbriechen.
(La séance est suspendue à 16.31 heures.)
***
(La séance est reprise à 16.36 heures.)

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
D’Sëtzung ass erëm op.
Mir hu 57 Deputéierter, déi sech um Vote be-
deelegt hunn. 4 Bulletins blancs, 1 nul, 52 vala-
beler.
43 Stëmme falen op de Jean-Marie Bauler, 3 op 
Aniset, 2 op Cloos, 2 op Linster, 1 op Bauer an 
1 op Schons.
Domat wär am zweeten Tour den Här Bauler 
als zweete Kandidat fir e Poste vum Conseiller 
d’État vun der Chamber designéiert.
Vote sur le troisième candidat
Hei musse mer en drëtten Tour maachen, well 
mer nach e ganze Koup Kandidaten iwwreg 
hunn. A mir brauchen nach e puer Momenter, 
bis dass d’Stëmmziedelen ausgedeelt sinn.
Appel nominal
Voilà! Domat si mer um Enn vum drëtten Tour 
a mir ënnerbriechen d’Sëtzung nach eng Kéier 
ganz kuerz.
(La séance est suspendue à 16.42 heures.)
***
(La séance est reprise à 16.49 heures.)

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Eis 
Sëtzung ass erëm op.

Mir hu 57 Deputéierter, déi sech un der Of-
stëmmung vum drëtten Tour bedeelegt hunn. 
Mir hu 4 Blancen, domat sinn 53 Stëmmziede-
len okay.
An als Éischte klasséiert sech den Här Maurice 
Bauer mat 43 Stëmmen, virum Här Aniset mat 
5, dem Här Cloos mat 3 an den Häre Schons a 
Linster mat jee 1 Stëmm.
Domat wäre mer um Enn vun eisem Wahlgang 
ukomm an déi dräi Kandidate fir e Posten am 
Statsrot klasséiere sech der Rei no: éischten den 
Här Jeannot Nies, virum Jean-Marie Bauler a vi-
rum Maurice Bauer. Voilà!
Dann hätte mer fir déi zwee Posten, deen ee 
vun der Cour des Comptes an den zweete vum 
Conseil d’État, eis Kandidate bestëmmt a mir 
géifen dann iwwergoen zu deenen nächste 
Punkte vun eisem Ordre du jour.
Als nächste Punkt hu mer d’Question élargie 
N°5 vum Här Gérard Anzia iwwert den Office 
National du Tourisme. Här Anzia, Dir hutt 
d’Wuert.

9. Question élargie n°5 de M. Gérard 
Anzia relative à l’Office National du 
Tourisme

 M. Gérard Anzia (déi gréng).- Merci, Här 
President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, ech 
wëll de Mëtteg dovu profitéieren, fir eng Fro 
un d’Madame Statssekretärin Francine Closener 
am Ekonomiesministère betreffend déi nei Or-
ganisatioun vun dem ONT an den ORTen ze 
stellen.
Et war jo ufanks Mäerz, wéi d’Madame Minis-
tesch eng Modifikatioun oder e Moderniséie-
rungsplang vun den touristeschen Infrastruktu-
ren zu Lëtzebuerg virgestallt huet, wou et eben 
och drëm gaangen ass, de Rôle vum ONT an 
och vun den ORTen nei ze definéieren a wou 
och en neien Office Régional du Tourisme 
ugekënnegt ginn ass.
A wann Der do eng Kéier - ech maachen eng 
kleng Parenthèse op - Iech d’Landkaart e bësse 
virun Ae féiert, da gesitt Der, wa mer am Nor-
den en ORT „Ardennen“ hunn, a wa mer dann 
eriwwerginn an de Mëllerdall, deen ofgedeckt 
ass duerch en ORT, d’Musel iwwer hiren, dann 
hu mer nach deen am Süden, den „RedRock“, 
da bleift awer op der Landkaart nach e wäisse 
Fleck. An dee wäisse Fleck betrëfft mäin eegene 
Kanton, de Kanton Réiden, awer och de Kan-
ton Capellen.
Déi ginn am Moment, wéi eben och den Zen-
trum, wéi eben och de Kanton Miersch, iwwert 
den ONT ofgedeckt, wat jo natierlech nëmmen 
eng Couverture ka sinn, déi a sech der Saach, 
der Regioun net gerecht gëtt an de Spezifika-
tioune vun där Regioun net gerecht gëtt.
Dofir hunn ech hei véier Froen, déi ech wéilt 
un d’Madame Statssekretärin stellen. Déi Éischt 
wär: Wat ass de Rôle vun deem Office National 
du Tourisme no senger Reform? Wat fir en 
Afloss huet dës Reform op de Fonctionnement 
vun den ORTen, op déi bestehend oder op 
deen neien, deen da soll do kommen? Wéi gëtt 
d’Koordinéierung tëschent ONT an den ORTen 
assuréiert no dëser Reform? A sinn duerch dës 
Reform vum Office National du Tourisme d’Bäi-
hëllefen un d’Gemengen, déi sech jo regrup-
péieren an engem Office Régional du Tou-
risme, sinn déi dovu betraff? A wann dat esou 
ass, a wat fir enger Form an a wat fir engem 
Ausmooss?
Dat wäre meng Froen, an ech sinn da ganz ge-
spaant op d’Äntwerten. Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 

D’Wuert huet direkt d’Statssekretärin fir Touris-
mus an nach vill aner Saachen, d’Francine Clo-
sener.

 Mme Francine Closener, Secrétaire d’État 
à l’Économie.- Här President, ech wëll dem ho-
norabelen Deputéierten Anzia Merci soe fir déi 
pertinent Froen. Wat ass dem ONT seng Roll 
no der Reform? Fir dat ze beäntweren, erlaabt 
mer vläicht fir d’Éischt e puer Wuert, fir ze er-
klären, firwat déi Reform eigentlech néideg ass 
am Sënn vun enger Moderniséierung vum 
ONT.
Esou wéi de Regierungsprogramm et virgesäit, 
si mer jo am Wirtschaftsministère amgaang, un 
enger nationaler Strategie fir dee ganzen Tou-
rismus ze schaffen. Déi Strategie huet eng ganz 
Partie Voleten an d’Promotioun ass natierlech 
ee vun deene wichtegste Pilieren. An datt déi 
Promotioun nach bei Wäitem net gutt genuch 
ass, dat weisen Enquêten, déi mer d’lescht Joer 
maache gelooss hunn am August. Deemno ass 
Lëtzebuerg trotz allen Efforten, déi mer ge-
maach hunn déi lescht Joren an der Promo-
tioun, als Vakanzendestinatioun am Ausland 
oder bei den Touristen nach wäitgehend onbe-
kannt.

Zoustänneg fir déi national Promotioun an och 
fir déi national Koordinatioun ass den ONT, 
eng Struktur, an do sinn ech ganz sécher, datt 
Der dat och esou gesitt, déi an der aktueller 
Form net méi zäitgeméiss ass. Den ONT gëtt et 
elo zanter 84 Joer, e fonctionnéiert als Asbl. Dat 
ass e Statut, dee schonn 2008 vun der Cour 
des Comptes a Fro gestallt gouf. Dat ass och e 
Statut, dee keng kommerziell Aktivitéit erlaabt.
Firwat ass dat net gutt? Ma zum Beispill, well 
den ONT dowéinst op sengem Internetsite 
iwwerhaapt guer keng Séjoure vu Lëtzebuerger 
Hotelle verkafe kann. Wann en Tourist esou ee 
Séjour awer op engem auslännesche Booking-
Site keeft, da muss den Hotel hei zu Lëtzebuerg 
eng ganz zolidd Kommissioun un deen Inter-
netsite bezuelen, an zwar bis zu 28% vum Präis 
vum Hotelszëmmer!
Ech mengen, dat ass net sënnvoll. Mir wëllen 
dat änneren. A wann dann an Zukunft esou Sé-
jouren iwwert den ONT-Site verkaaft ginn, da 
kritt den ONT dofir eng Kommissioun, déi 
éischtens vill méi niddreg ass wéi déi 28%, an 
zweetens fléissen déi Suen dann erëm integral 
zréck an d’Promotioun. Dat ass also e Reinves-
tissement an déi eege Saach.
Et gëtt awer och nach eng ganz Rei aner Defizi-
ter bei der Asbl ONT: a puncto Gouvernance, a 
puncto Representativitéit an och wat de Finan-
zement ugeet, wou den ONT den Uspréch 
vum 21. Jorhonnert ganz einfach net méi ge-
recht gëtt.
Stéchwuert Gouvernance: De Wirtschaftsminis-
tère subventionéiert den ONT zu 80%. Dat si 
ronn 3,5 Milliounen Euro d’Joer. Am Verwal-
tungsrot vum ONT, wou 28 Membere sëtzen, 
huet de Ministère awer just eng Stëmm, also 
genausou vill wéi ee Syndicat, dee 500 Euro 
d’Joer an den ONT bezilt.
Dann d’Representativitéit: D’ORTen, also déi 
professionell Akteuren an de Regiounen, déi si 
guer net am ONT vertrueden. Dovunner ofge-
sinn ass vum Süde keen eenzege Vertrieder an 
iergendengem Décisiounsgremium. D’Musel 
ass staark ënnervertrueden. An an engem Gre-
mium, dem Conseil de gérance, gëtt et eng 
ganz Regioun, de Mëllerdall, déi just duerch de 
Buergermeeschter vun enger Gemeng vertrue-
den ass.
De Privatsecteur sengersäits, dee spillt kaum 
eng Roll, eng minimal Roll am ONT, en ass 
kaum vertrueden. D’Horesca ass zum Beispill 
just am Conseil d’administration, well se koop-
téiert gouf. Och dat kann eigentlech net sinn.
An da gëtt et dee wäisse Fleck an der touris-
tescher Landschaft, vun deem den Deputéierte 
scho geschwat huet, de Westen an den Zen-
trum, ofgesi vun der Haaptstad natierlech. 
Westen an Zentrum spille bei der Vermaartung 
absolutt guer keng Roll. Do gëtt et jo guer 
keen ORT. An all déi Attraktiounen, déi et am 
Westen an am Zentrum ganz sécher gëtt, déi 
ginn eigentlech absolutt an der Vermaartung 
total negligéiert.
Wat da finalement nach de Finanzement ugeet, 
ass et esou, datt de Ministère, wéi gesot, den 
ONT jo zu 80% subventionéiert, parallell awer 
och Suen un d’ORTe gëtt. An engems bezuelen 
awer och d’Gemengen an d’Syndicaten an 
d’ORTen a parallell och nach eng Kéier an den 
ONT. Dat ass alles komplizéiert. Et suergt fir vill 
Duerjerneen an och Onverständnis. Dat ass de 
Status quo.
Wat wëlle mer elo maachen? Wat wëlle mer 
mat der Reform erreechen? Abee, mir wëllen e 
GIE grënnen, e Groupement d’intérêt écono-
mique. Déi Struktur huet sech bewährt. Déi 
gëtt et zum Beispill och fir Luxinnovation, fir 
„Luxembourg for Business“, „Luxembourg for 
Finance“. Déi Struktur eegent sech och exzel-
lent fir d’Missioune vum ONT.
Wie gëtt Member? Natierlech, nieft dem 
Ministère, wieren dat dann déi véier ORTen: Ar-
dennen, Mëllerdall, Musel, Süden. An dann 
eben och deen neien ORT Zentrum/Westen, 
dee mer an deenen nächste Méint wëlle grën-
nen.
Awer och aner Partner kréien do hir Plaz, aner 
institutionell Partner. Ech denken do eben un 
d’Haaptstad, un den LCTO. An ech géif et och 
ganz gutt fannen, wann den LCTO méi eng 
grouss Roll géif spillen an deem neie GIE, 
wéinst der Erfahrung an der Kompetenz, déi et 
beim LCTO gëtt. Stad a Land hunn hei jo an 
engem ganz grousse Mooss déiselwecht In-
térêten.
Fir de Privatsecteur huet d’Chambre de Com-
merce scho laang Intérêt ugemellt, fir derbäi ze 
sinn. Si si jo ganz interesséiert un der Promo-
tioun vum Land. Et muss ee jo och bedenken, 
datt direkt an indirekt ëm déi 20.000 Aar-
bechtsplaze vum Tourismussecteur ofhänken.
An da kënnen och Privatentreprisë vun na   -
tionaler Envergure Member ginn am GIE. Ech 
denken do zum Beispill un eng Luxair oder och 
eventuell un eng CFL.

Mat där Struktur gëtt dann awer och d’Repre-
sentativitéit besser. D’ORTe ginn de Relais 
tëscht dem ONT engersäits an de Gemengen a 
Syndicaten anerersäits. Mir hunn eng profes-
sionell Vertriedung vun de Regiounen an d’Re-
gioune kréien endlech méi Poids an der na- 
tionaler Struktur. Mir schafen e besseren Équi-
liber tëscht dem Secteur public an dem Secteur 
privé.
Dann a puncto Finanzement hu mer et mat 
enger Simplification administrative ze dinn, well 
d’Gemenge mussen an Zukunft just nach op 
eng eenzeg Plaz bezuelen, an zwar an hiren 
ORT.
Dohinner fléisst awer dann och d’Cotisatioun, 
déi se bis elo an den ONT bezuelt hunn, well, 
léif Députés-maires: Dës Reform ass absolutt 
keng Spuermoossnam! De Stat schrauft seng 
Subventioun ganz sécher net zréck mat dëser 
Reform, ganz am Géigendeel. An et ass eben 
och keng Spuermoossnam fir d’Gemengen, well 
den ONT-Montant vu bis elo eben an Zukunft 
dem jeeweilegen ORT zeguttkënnt aus der Re-
gioun. An engems ass et jo dann och fir de 
Buergermeeschter oder eng Buerger-
meeschtesch méi einfach ze erklären an 
nozevollzéien, wat mat de Cotisatioune geschitt.
Op alle Fall brauche mer op d’mannst déisel-
wecht Moyenen, finanziell Mëttele fir d’Promo-
tioun, respektiv ginn ech dervun aus, datt mer 
herno nach méi Mëttelen hu wéi elo, well jo 
och de Privatsecteur, wann e wëllt Member 
ginn, e finanzielle Bäitrag muss leeschten, sou-
zesoen en Entréesticket bezilt, fir kënne Mem-
ber ze ginn, fir kënne matzeschaffen an och 
matzeschwätzen.
Den ONT kann deen Ament sengem Rôle als 
nationale Coordinateur nees méi gerecht ginn 
a sech dann och komplett op seng eigentlech 
Missioun konzentréieren, nämlech op d’Promo-
tioun vu Lëtzebuerg mat all senge regionalen 
Attraktiounen. An e kann, wéi gesot, dann och 
kommerziell Produkter ubidden, wat der gan-
zer Branche zeguttkënnt.
Wann alles leeft wéi geplangt, an et gesäit ganz 
gutt aus, dann ass de GIE ONT den 1. Januar 
d’nächst Joer operationell.
Dann d’Fro: Huet d’Moderniséierung vum ONT 
en Impakt op de Fonctionnement vun den 
 ORTen? Jo, sécher, kann ech do just soen! Sé-
cher huet dat en Impakt. An Zukunft si jo, wéi 
gesot, dann net méi d’Gemengen an d’Syndi-
kater direkt Member am ONT, mä et sinn 
d’ORTen. Domadder kréie si méi Responsabili-
téit, d’Responsabilitéit, fir hir jeeweileg Regioun 
an der nationaler Promotiounsinstanz ze ver-
trieden. Do, wou se och ganz kloer higehéie-
ren, well se jo haut schonn déi touristesch Pro-
dukter entwéckelen, definéieren. Si iwwerhue-
len also ee fir alle Mol de Rôle vum touristesche 
Coordinateur an der jeeweileger Regioun.
Et gëtt also e positiven Impakt fir d’ORTen. Hir 
Missioune bleiwen awer natierlech déiselwecht. 
Dat heescht also: mat den Instanzen, mat den 
Akteuren zesummeschaffen, fir gemeinsam Pro-
dukter ze entwéckelen an déi touristesch Offer 
méi visibel ze maachen.
D’Koordinatioun tëschent ONT an ORTen: Alle 
béid sinn et jo bis elo Asblen, déi mam 
Wirtschaftsministère konventionéiert sinn. An 
der jeeweileger Konventioun ass da fest-
gehalen, wéi den ONT an déi ORTen zesum-
meschaffen. Dat gëtt och esou bäibehalen. Dat 
gëtt och am GIE verankert, fir eben d’Zesum-
menaarbecht tëscht den Haaptakteure weider-
hin ze garantéieren. A si gi jo dann, wéi gesot, 
och Member vum ONT, bedeelege sech finan-
ziell, kënnen da matschwätzen, wann et ëm 
d’Tourismuspromotioun am Ausland geet.
Nach eng Kéier: D’Regioune kréie méi Poids. 
Ech fannen dat ganz gutt a richteg. D’ORTe 
sinn ëmgedréit natierlech och responsabel, fir 
déi national Strategie dann awer och an hirer 
Regioun ëmzesetzen.
Dann zur Fro, ob déi finanziell Hëllefe fir d’Ge-
mengen, déi sech an den ORTe regruppéiert 
hunn, betraff sinn. Also, de Ministère huet ab-
solutt net wëlles, déi Hëllefe fir d’ORTen zréck-
zeschrauwen. Ganz am Géigendeel. Ech 
mengen, datt mer eben och, well mer en neien 
ORT Westen/Zentrum schafen, nach eng Kéier 
eng gutt Schëpp dropleeën. Hei musse mer ku-
cken, wéi dee Finanzement herno sech op déi 
verschidde Regioune wäert verdeelen. Do si 
mer amgaangen ze kucken. Mir hu muer nach 
eng Réunioun, fir ebe genau iwwert dat doten 
ze schwätzen, mat deene véier ORTen, awer 
och mat deene Responsabele vu LEADER West, 
well et jo elo do nach keen ORT gëtt.
A wat déi finanziell Hëllefen ugeet fir d’Gemen-
gen, déi an den Tourismus investéieren, déi 
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ginn natierlech och weiderhi vum Wirtschafts-
ministère accordéiert. Dorunner ännert sech 
näischt. Et sinn net d’ORTen, déi zoustänneg 
sinn, fir de Gemenge bei den Investisse-
mentsprojeten ze hëllefen, dat leeft nach ëm-
mer weiderhin iwwert de Ministère.
Nach vläicht just ee Wuert zum ORT Westen/
Zentrum: Mir wëlle just een ORT grënnen, well 
et awer fir déi zwou Regiounen net déi néideg 
Masse critique gëtt um touristesche Plang, déi 
een ORT pro Regioun géif erfuerderen oder 
och justifiéieren. Wéi gesot, et geet hei net ëm 
d’Haaptstad. Déi huet jo hir eegen Organisa-
tioun. An déi Haaptstad spillt am neie GIE eng 
besonnesch Roll.
Deen neien ORT soll also de Westen ofdecken 
an alles, wat am Zentrum net Haaptstad ass. 
Mir baséieren eis do ganz einfach op de Mo-
dell, no deem och schonn déi aner ORTe ge-
grënnt goufen. Deen huet sech bewährt. Fir 
unzefänke maache mer eng Analys vun de 
Schwächten a Stäerkten an da maache mer 
Workshope mat deene verschiddenen Akteu-
ren, dann e Masterplang. Do komme mer nach 
op déi verschidden Akteuren zou, fir dat elo 
esou séier wéi méiglech hinzekréien. Mir hätten 
dat nämlech gären och operationell fir den 1. 
Januar, fir datt mer dann do alles aus engem 
Goss kënne maachen.
Här President, ech kommen zum Schluss. D’Re-
form vum ONT ass iwwerfälleg. Mir mussen déi 
Strukturen adaptéieren, fir datt se méi effikass 
fonctionnéieren, fir datt d’Regiounen an der 
Vermaartung an Zukunft besser vertruede sinn, 
fir datt de Privatsecteur awer och méi ass wéi 
just eng Zort „Zaungast“, wann et ëm déi tou-
ristesch Promotioun geet.
Den Tourismus ass e ganz wichtegen ekono-
mesche Secteur. A mat der Reform vum ONT 
maache mer en décisive Schratt, fir d’Potenzial, 
wat an deem Secteur nach näipt, nach richteg 
ze notzen.
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
der Madame Statssekretärin. Wann den Här 
Anzia nach eng Kéier wëllt nohaken, kann en 
dat.
(Négation)
Wann en awer eng ganz zefriddestellend Änt-
wert kritt huet vun der Madame Stats-
sekretärin, dann ass domat déi Question élargie 
evakuéiert.
A mer géifen zu eisem nächste Punkt kommen, 
dem Projet de loi 6796, engem klengen 
Nobrenner zum Statsbudget. An d’Wuert huet 
direkt - den „Budgetsberichterstatter“, wollt 
ech soen, respektiv - de Rapporteur vum Projet 
de loi 6796.
Dir musst zouginn, Här Fayot, ech hunn dat 
gutt ausgedréckt mam „Nobrenner“.
(Hilarité)

10. 6796 - Projet de loi portant 
modification de la loi du 19 dé-
cembre 2014 concernant le budget 
des recettes et des dépenses de 
l’État pour l’exercice 2015
Rapport de la Commission des Finances et 
du Budget

 M. Franz Fayot (LSAP), rapporteur.- Jo, jo! 
Merci, Här President. De Projet de loi, mat 
deem mer eis elo befaassen, ass, wéi de Pre-
sident et sot, eng Korrektioun vun engem Oubli 
am Budgetsgesetz, dat mer am Dezember ge-
stëmmt hunn. Den Artikel 42 aus dem Bud-
getsgesetz ass iergendwann an de leschte 
Streech vun der Budgetsprozedur aus dem Text 
erausgefall, soudatt dat gestëmmt a publizéiert 
Gesetz direkt vum Artikel 41 op den Artikel 43 
spréngt.
Bon, dat ass bedauerlech. De Rapporteur hätt 
dat, mengen ech, och misse gesinn. An dofir 
géif ech mech och gäre bei der Chamber 
entschëllegen.
Et ass awer dofir néideg, fir dësen Artikel 42 
ouni juristesch Onsécherheet an am Respekt vun 
eiser legislativer Prozedur uwendbar ze maa-
chen, fir eng nei Loi modificative ze stëmmen.
Bon, et handelt sech bei dësem Artikel 42 ëm 
eng Dispositioun am Beräich vun der Krankever-
sécherung, déi verschidde konventionell Tariffer 
um Niveau zum 31. Dezember 2014 fir 2015 
afréiert, fir se dann op e Pied d’égalité ze setze 
mat den Tariffer vun de Prestatairen, déi par 
lettre-clé festgesat ginn.
Um Prinzip gëtt et bei dësem Gesetz keng Dis-
kussioun. An de Statsrot hat och kee Commen-
taire zu dëser Dispositioun, weder am Kader 

vum Budgetsgesetz nach am Kader vun dëser 
Loi modificative. Hien opposéiert sech och net 
der retroaktiver Wierkung vun dësem Gesetz, fir 
dass déi Dispositioun zesumme mam Bud-
getsgesetz kann a Kraaft trieden.
Ech ginn och heimat den Accord vun der LSAP-
Fraktioun zu dësem Projet de loi.
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Fayot. Wuertmeldungen dozou? 
Ech hat hei stoen: den Här Wiseler pour accord. 
Da géif ech emol unhuelen, dass deen Accord 
do ass. Ech hunn d’Madame Elvinger hei stoe 
pour accord.
Discussion générale

 Mme Joëlle Elvinger (DP).- Jo, Merci, Här 
President. Ech géif dem Här Fayot Merci soe fir 
dee kuerzen a gudde Rapport. An ech ginn do-
mat den Accord och vun der DP-Fraktioun.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 

Merci, Madame Elvinger. D’Madame Loschet-
ter, och fir...?

 Mme Viviane Loschetter (déi gréng).- 
Genau datselwecht. Här President, mir soen 
dem Här Fayot Merci. Eng Kéier e mënschleche 
Feeler, dat gëtt et. Dofir ass keng Excuse nout-
wendeg. A mir ginn den Accord vun der grén-
ger Fraktioun.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci. Vu dass et méi oder manner e kollektive 
Feeler war,…

 Mme Viviane Loschetter (déi gréng).- 
Eben.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- …ass 
dat net weider verwonnerlech. Weider Wuert-
meldungen?
(Négation)
Dat ass net de Fall. Da géif ech dem Finanzmi-
nister d’Wuert ginn.
Prise de position du Gouvernement

 M. Pierre Gramegna, Ministre des Fi-
nances.- Merci, Här President. Ech mengen, et 
ass eis alleguerten hei e Feeler ënnerlaf. A mir 
sinn all räsonabel a mir verbesseren dat. A mir 
ginn eis domat d’Sécurité juridique, déi mer 
onbedéngt brauchen. A mir sinn och pragma-
tesch, andeem mer déi Dispositioun vum 1. Ja-
nuar u lafe loossen. Domat hu mer elo Clartéit. 
An et ass dat, wat mer hei brauchen. An ech 
soen alleguerten de Participantë Merci fir hiert 
Verständnis.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och. A mir géifen dann direkt zur Ofstëmmung 
iwwert de Projet de loi 6796 iwwergoen.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 6796
D’Ofstëmmung fänkt un. Fir d’Éischt déi per-
séinlech Stëmmen. D’Procuratiounen. An 
d’Ofstëmmung ass elo gläich eriwwer.
Mir hu 60 Deputéierter, déi direkt oder indirekt 
um Vote deelgeholl hunn: 57-mol Jo an 3-mol 
Neen. Dat hei ass selten, dass et esou séier 
geet. Merci villmools!
Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher, Fé-
lix Eischen, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, 
MM. Aly Kaes, Marc Lies, Mme Martine Mergen, 
M. Paul-Henri Meyers, Mme Octavie Modert, 
MM. Laurent Mosar, Marcel Oberweis, Gilles 
Roth, Marco Schank, Marc Spautz, Serge Wilmes, 
Claude Wiseler, Michel Wolter et Laurent Zeimet;
MM. Marc Angel, Frank Arndt, Alex Bodry, Mmes 
Taina Bofferding (par Mme Tess Burton), Tess Bur-
ton, M. Yves Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol 
(par M. Roger Negri), MM. Mars Di Bartolomeo, 
Georges Engel, Franz Fayot, Claude Haagen, 
Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel (par M. Eugène Berger), M. 
Eugène Berger, Mme Anne Brasseur (par M. André 
Bauler), M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, MM. 
Gusty Graas, Max Hahn, Alexander Krieps, Edy 
Mertens et Mme Lydie Polfer (par M. Gusty 
Graas);
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;
MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Ont voté non: MM. Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding.
Da géife mer zu dem nächste Punkt vum Ordre 
du jour iwwergoen. Et ass eise leschte Punkt 
vum Ordre du jour vun haut an et handelt sech 
ëm d’Interpellatioun vum Här Justin Turpel 
iwwer LuxLeaks. D’Riedezäit ass nom Modell 1 
festgeluecht. Dir kennt d’Riedezäiten, ech 
brauch Iech se net nach eng Kéier ze soen. An 
et ass nach Zäit, fir sech anzeschreiwen.

An elo huet direkt den Här Turpel d’Wuert, 
wuel fir d’virlescht Kéier an dësem Parlament, 
vläicht och net.
Dir hutt d’Wuert.

11. Interpellation de M. Justin Turpel 
sur «LuxLeaks»
Exposé

 M. Justin Turpel (déi Lénk), interpellateur.- 
Merci, Här President. Dir Dammen an Dir Hä-
ren, léif Kolleegen, ech wëll an néng Punkten 
duerleeën, wourëms et eis bei där Diskussioun 
do geet.
Éischte Punkt ass d’Envergure vu LuxLeaks. 25 
Joer nodeem domat ugefaange gouf, gëtt elo 
zu Lëtzebuerg an der Chamber fir d’Éischt 
iwwer ATAen, „advance tax agreements“, oder 
Tax Rulings oder Décisions anticipées, Rescrits 
fiscaux, egal wéi mer se wëllen nennen, disku-
téiert.
Et ass awer net déi éischte Kéier, datt an der 
Politik doriwwer diskutéiert, sech domadder 
befaasst gëtt. Dat war erwisenermoosse schonn 
1997 de Fall, wéi de Jeannot Krecké ee Rapport 
gemaach huet iwwer Steierhannerzéiung a wéi 
e sech och mat der Problematik befaasst huet, 
soit datt, wéi säi Rapport bis definitiv war, déi 
Säiten draus verschwonne waren.
Och 2012 huet d’Regierung deklaréiert, de Mi-
nister um Fernseh, si géifen en Aarbechtsgrupp 
asetzen, fir iwwert d’Rulingen ze schwätzen; 
mä och vun deem Aarbechtsgrupp ass haut 
keng Spur méi ze fannen.
Et huet missen zu engem gréissere Leak, ge-
nannt LuxLeaks, kommen, fir datt d’Ëffent-
lechkeet gewuer gëtt, wat do leeft. An dat, wat 
do an deem Beräich leeft, ass net vu schlechten 
Elteren!
Ech wëll just dräi Beispiller ginn, aus 343 Betri-
ber, mat 840 Rulingen, esou wéi se am 
LuxLeak-1-Skandal bekannt gi sinn.
Éischt Beispill: Op de Benefisser, déi den US-
amerikanesche Kuréierdéngscht FedEx no Lëtze-
buerg bréngt, gëtt net emol 0,1% Steiere be-
zuelt. Zweet Beispill: E.ON, ee grousse Multi, 
dee mer all kennen, bezilt op 130 Millioune 
Benefisser 1.600 Euro Steieren. Amazon, fir 
dann emol ee Betrib ze huelen, deen och zu Lët-
zebuerg eng minimal Aktivitéit huet, léisst Bene-
fisser vu 519 Milliounen op Lëtzebuerg komme 
fir Lizenzgebühren a bezilt domadder iwwer-
haapt keng Steieren. Aner Beispiller sinn Apple, 
Heinz, Pepsi-Cola an esou weider an esou fort.
Och beim LuxLeaks 2 den 9. Dezember sinn 
aner Firmaen, wéi Disney, Koch, Skype an d’Dis-
kussioun komm, esou wéi déi europäesch an 
amerikanesch Gewerkschafte vum ëffentlechen 
Déngscht och ee groussen Dossier gemaach 
hunn iwwert d’Steieroptimiséierung, -hanner-
zéiung vu McDonald’s oder McDo.
Wann een dat gesäit, da versteet een, firwat datt 
170 vu 500 där weltgréissten Entreprisen eng 
Succursale zu Lëtzebuerg hunn a firwat datt 
d’OECD vun aggressiver Steierplanung a vu Ra-
dikaliséierung an der Steiervermeidung 
schwätzt. No Zuele vun der amerikanescher Re-
gierung si vu 95 Milliarden Dollar, déi 2012 
duerch Lëtzebuerg geschleist si ginn, just 1,04 
Milliarde Steiere bezuelt ginn. Dat heescht, 
1,1% Steiere fir déi Betriber, déi iwwer Lëtze-
buerg 95 Milliarden Dollar duerchgeschleist 
hunn.
Wa Konzerner manner Steiere bezuele wéi een 
Duerchschnëttsaarbechter, dann ass eppes faul 
am Stat. Wann de Bäcker an en Elektrikerbetrib 
28% Steiere bezuelen, während ee Multi just 
brauch 1% oder manner ze bezuelen, da si mer 
an enger gewalteger Schiflag. A mir hu missen 
op d’Revelatioune vu LuxLeaks de 5. November 
2014 waarden, fir dat gewuer ze ginn!
Vill Leit, och an dëser Enceinte, waren iwwer-
rascht iwwert d’Ausmooss, dat am Fong geholl 
de LuxLeaks an d’Rulingen zu Lëtzebuerg haten, 
an zwar dat mindestens an dräifacher Hisiicht: 
éischtens, wat d’Unzuel vun de Firmaen ugeet, 
zweetens doriwwer, ëm wéi eng Firmaen et sech 
handelt, an drëttens, wat d’Ausmooss vun der 
Steieroptimiséierung/-vermeidung ugeet, dat 
sech do hannendru verstoppt.
Während aacht Méint, vum Abrëll bis Novem-
ber 2014, hunn 80 Journalisten aus 26 Länner 
eng ganz seriö a wichteg Aarbecht gemaach. 
Zur Verfügung hate si soss näischt, wéi déi Ru-
linge vu PwC vun 2002 bis 2010, déi si iwwer 
verschidde Weeër kritt haten.
Bedenkt een, datt dat just eng Period ass vun 
aacht Joer, datt d’Rulingen awer vun 1990 un, 
dat heescht zënter 22 Joer lafen, weess een, datt 
déi Rulingen nëmmen d’Spëtzt vum Äisbierg 
sinn an et kann ee sech d’Ausmooss vun de Ru-
lingen zu Lëtzebuerg, dat bei sécherlech iwwer 
10.000, wann net iwwer 20.000 Rulinge läit, 
ausmolen.

Loosse mer et och kloer soen: D’Ursaach vun de 
Revelatioune vum Konsortium ass net d’Kandi-
datur vum Jean-Claude Juncker fir d’Présidence 
vun der EU, mä eng Praxis, déi skandaléis ass! 
An dat, wat de Jean Asselborn als „Steiertrickse-
reien, déi net méi zougelooss solle ginn“ 
bezeechent huet, huet eng Kéier missen op-
fléien. Tatsächlech huet Lëtzebuerg, wéi de Fi-
nanzminister eng Kéier gesot huet, „vill ze laang 
vill ze vill iwwerdriwwen“. Dat ass d’Ursaach vu 
LuxLeaks, an net ee Komplott aus dem Ausland!
Zweete Punkt, eng Stellungnahm vun der 
Unioun vun de Fiskalbeamten an Europa. An 
engem Communiqué vum 2. Dezember erkläert 
d’UFE, d’Unioun vum Finanzpersonal a ganz Eu-
ropa - dat ass d’Personal, wat an den EU-State 
mat dem Akasséieren a Kontrolléiere vun de 
Steiere beoptragt ass -, wat si vun där Praxis vu 
Rulingen halen.
Si schreiwen: «Si les informations des médias 
sont exactes, 22 des 28 États membres de 
l’Union européenne accordent des „rulings“ à 
des entreprises installées effectivement ou ficti-
vement sur leur territoire.» A si schwätzen net 
nëmme vu Lëtzebuerg! «L’UFE se demande si les 
propos des autorités fiscales des pays concernés 
sur la légalité des „rulings“ sont crédibles. Elle 
estime qu’ils ne sont rien d’autre que des instru-
ments de fraude, voire même d’escroquerie fis-
cale, organisée à grande échelle et de manière 
sophistiquée par les „Big Four“ et les études 
d’avocats d’affaires, pour ensuite être approuvée 
par les administrations fiscales des États 
membres.

L’UFE se doit de rappeler que chaque „ruling“ 
accordé dans un pays provoque un manque à 
gagner d’impôts dans un autre pays. Le vrai 
problème est le fait qu’il ne s’agit pas de mil-
lions, mais de milliards d’impôt manquant dans 
les budgets des États concernés. La consé-
quence en est qu’en fin de compte tous les États 
sont obligés de mener une politique d’austérité 
avec toutes les conséquences sur la croissance, 
le chômage et les budgets sociaux. Pour ces 
raisons, l’UFE exhorte les gouvernements euro-
péens d’interdire la pratique des „rulings“ dans 
les pays européens, de conclure des contrats 
interdisant la pratique des „rulings“ dans tous 
les pays de l’OCDE (à l’image des accords 
FATCA).» Enn vum Zitat.
Net, datt Der mengt, d’Unioun vum Finanzper-
sonal hätt eppes géint d’Finanzinstituter oder 
multinational Gesellschaften, wa se dat 
schreiwen. Bien au contraire! Si sinn an alle 
State beoptragt, derfir ze suergen, datt de Stat 
genuch Akommes huet fir Infrastrukturen an 
ëffentlech Déngschtleeschtungen. Och de Syn-
dicat unifié des impôts directs vu Lëtzebuerg 
ass aktiven Deel vun der UFE. An d’UFE liwwert 
och direkt Propositioune mat, wat ee kuerzfris-
teg ännere misst. Ech kommen dorobber zréck.
Drëtte Punkt, organiséierten Déifstal. Den euro-
päesche State ginn op déi Aart a Weis all Joers 
1.000 Milliarde Steierakommes verluer. Dat ass 
den Equivalent vum europäesche Budget. Dat 
si Gelder, déi gebraucht gi fir Stroossen, Schou-
len, Crèchen, Transport an e ganze Koup 
 Déngschtleeschtungen, op déi souguer déi 
mussen zréckgräifen, wéi Amazon, Google an 
esou weider, déi eben näischt zu hirer Finan-
zéierung bäidroen.
D’Konsequenz dovunner si Spuerprogrammer, 
Austeritéit, ëmmer manner Steiere fir d’Betri-
ber, ëmmer méi Steiere fir d’Bierger an d’Stéit. 
Och zu Lëtzebuerg, wou d’Verhältnis vun de 
Steieren um Kapital zu de Steieren op der Aar-
becht sech vu 50 zu 50 iwwer 1:3 elo op 1:4 
verlagert huet, natierlech zuongonschte vun de 
Stéit a vun de Bierger. Souguer déi sougenann-
ten Drëttweltlänner verléieren all Joers immens 
Zommen, déi si bräichten, fir sech weiderzëent-
wéckelen. Och do geet et ëm Honnerte vu Mil-
liarden Euro.
Wéi sot de Bertolt Brecht an enger ähnlecher 
Situatioun 1928 an der „Dreigroschenoper“: 
„Der Bankraub ist eine Initiative von Dilettan-
ten. Wahre Profis gründen eine Bank.“
Haut géif dat richtegerweis heeschen: „Richteg 
Profie bezuele Beroder, déi hinnen d’Bezuele vu 
Steieren erspueren.“ A vergiesse mer net, dee 
gréissten Deel oder e groussen Deel vun deene 
gespuerte Gelder fléisst a Spekulatiounsblosen, 
mat deenen déi nächst Kris virbereet gëtt, fir 
déi d’Bierger dann erëm berappe mussen.
Véierte Punkt: Wéi fonctionnéieren déi Rulin-
gen? Zweck vun engem Ruling ass et, fir eng 
Décisioun ze kréie vun der Steierverwaltung, 
déi juristesch Sécherheet schaaft an déi et de 
Betriber erlaabt, fir ze vergläichen, wou se am 
mannste Steiere bezuelen. De Problem ass an 
där Hisiicht net eleng de Ruling, mä d’Mecha-
nismen, déi sech hannendru verstoppen, d’Me-
chanisme vu Steieroptimiséierung, déi do 
hannendru sech verstoppen.
An an dëse Fäll, déi elo opgedeckt gi sinn, wa-
ren dat der haaptsächlech véier: éischtens, déi 
berühmt Patentboxen, dat heescht IP-Boxen, 
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wou een op engem Benefiss, dee mat enger 
Lizenz, mat engem Brevet gemaach gëtt, direkt 
80% vum Benefiss ofschreiwe kann. An op 
deenen 80% ginn emol direkt keng Steiere be-
zuelt. D’Steiere ginn op dem Rescht - 20% - 
bezuelt, wat natierlech direkt eng enorm Kon-
sequenz huet. D’Patentbox ass eppes, wat net 
nëmme Lëtzebuerg huet; och Holland huet Pa-
tentboxen an och aner Länner, och wann dat 
ënnerschiddlech Formulle sinn. Et ass eng vun 
deene Saachen, wou de Moment d’Europäesch 
Unioun an d’OECD amgaange sinn, dorop ze 
schaffen a sech dergéint ze wieren.
Zweete Mechanismus: d’Transfertpräisser, 
d’Prix de transfert. Déngschtleeschtungen, déi 
e Konzern, eng Duechtergesellschaft oder eng 
Mammegesellschaft zu Lëtzebuerg mécht fir 
eng Gesellschaft am Ausland, gi fakturéiert zu 
engem Präis, wat eigentlech de Maartpräis 
muss sinn, mä wat net kontrolléierbar ass. An 
och esou gi grouss Deeler vu Benefisser vun 
engem Land, wou héich Steiere geschëllt sinn, 
a Länner transferéiert, wou manner Steiere ge-
schëllt sinn.
Drëtte Mechanismus, deen ëmmer erëm erëm-
kënnt, dee vu Prêts internes, intern uleiend Prê-
ten, wou d’Gesellschaften, d’Multinationalle 
selwer eng Bank grënnen, eng intern Bank 
grënnen, wou se souguer capabel sinn, fir an 
engem Dag Milliounen ze léinen, zu engem 
bëllegen Tarif, an deen Dag drop se mat 
engem héije Prozentsaz erëmzekréien, wat jo 
weist, datt de Prêt u sech net gebraucht ginn 
ass, mä datt e just do war, fir - wéi de Jean As-
selborn seet - „Steiertricksereien“ ze maachen.
An dee leschte Punkt, op deen ech kuerz aginn, 
dat ass dee vun deene sëllechen (Net)duebel-
besteierungsofkommessen, wat eigentlech 
Duebelnetbesteierungsofkommesse sinn. Dat 
heescht, Lëtzebuerg, souwäit wéi ech weess, 
mä de Minister wäert mech do rektifizéieren, 
huet 74 esou Duebelbesteierungsofkommen 
oder Duebelnetbesteierungsofkommesse mat 
anere Länner, déi alleguerte bilateral sinn an 
déi drop erauslafen, datt ee Benefiss oder e Re-
venu, deen an engem Land besteiert ginn ass, 
esou minime wéi et och ass, an deem anere 
Land iwwerhaapt net méi besteiert gëtt.
An d’Kombinatioun vun deene Facteuren do, 
zesumme mat Gesellschaftsgrënnungen à tort 
et à travers - ech huelen un, datt Der Iech dat 
ugekuckt hutt -, féiert zu deem Resultat, wat 
mer hei gesinn, nämlech datt do Multinatio-
nalle sech esou berode loossen an esou uleeën, 
datt se bal keng oder just nach ganz wéineg 
Steiere bezuelen.
Tatsaach ass och, dat muss ee wëssen, datt net 
nëmmen déi „Big Four“ elo Steierberodung 
maachen, mä och aner Beroder a Geschäftsaf-
fekote mat um Wierk sinn.
Eng weider Tatsaach ass et, datt et déi Praxis, 
ech hunn et scho gesot, net nëmmen zu Lëtze-
buerg gëtt, mä an 22 oder 26 vun 28 EU-Sta-
ten. D’Regierung seet ëmmer 26, ausser 
Griichenland a Bulgarien. D’EU-Kommissioun 
seet ëmmer 22. Ech weess net, wou déi Diver-
genz do hierkënnt, mä dat mécht der Kaz 
eigentlech och kee Bockel.
Also eng Praxis, déi et a méi Länner, praktesch 
an allen europäesche Länner gëtt, och wa se zu 
Lëtzebuerg méi visibel ass. Och Irland, Holland, 
d’Belsch, Frankräich... Eleng Frankräich huet 
333 Nische vu Steierreduktiounsmechanismen, 
déi och Frankräich all Joers 30 Milliarde kasch-
ten. An et ass ze hoffen, datt d’Spezialkommis-
sioun vum Europaparlament, d’TAXE, datt déi 
deene Saachen do op d’Spur ginn.
Fënnefte Punkt: d’Legalitéit. Eenzeg explizit 
Base légale, déi mer hunn, ass eng Circulaire 
vun 1989, méi net, wou drasteet, ënner ane-
rem: Ee Ruling, eng Décision anticipée dierf 
nëmme gemaach ginn..., «ne sont pas fournis» 
- dierf net gemaach ginn - «ne sont pas fournis 
dans le cas où la préoccupation d’obtenir un 
avantage fiscal est le souci primordial». An als 
Beispill gëtt gesot: «schémas aux fins d’épar-
gner des impôts dits „Steuersparmodelle“». A 
bis elo huet nach kee mir kënne kloermaachen, 
firwat datt dat, wat mer do gesinn hunn an 
deene Rulingen, net Steuersparmodelle sinn. 
Also hätte se net däerfe gemaach ginn. Wat ass 
do geschitt? Mindestens ass do eppes aus dem 
Rudder gelaf.
Aner Base-légallen, déi sinn net explizit, héchs-
tens implizit, „Treu und Glauben“, wéi mer ge-
sot kritt hunn. An ech mengen, et ass jo och 
dowéinst, datt elo eng Legislatioun gemaach 
ginn ass, déi deem Ganzen emol soll eng Base 
légale ginn, fir datt d’Feele vun der Base légale, 
esou wéi et bis elo war, datt net méi brauch 
doriwwer geschwat ze ginn.
Och wann elo gefaart gëtt, Lëtzebuerg kéint 
vun der EU-Kommissioun wéinst Aides de 
l’État, onlegitim Aides de l’État - ech mengen, 
et ass den Artikel 104 -, belaangt ginn, dann 
ass dat reell, mä gläichzäiteg ass et awer och 
eng witzeg Geschicht. Déi eenzeg Handhab, 

déi mer elo sollen hunn, fir déi onheemlech 
Schiflag do a Fro ze stellen tëschent Multien, 
déi bal keng Steiere bezuelen, a Stéit a Bierger, 
déi normal Steiere bezuelen, soll sinn, datt 
d’Multien net gläich géife behandelt ginn. 
Also, et ass schonn e bësse witzeg, wat do alles 
elo vun Argumenter mat erakënnt.
Mä onofhängeg dovunner, ob d’Rulingen zu 
Lëtzebuerg, esou wéi se gemaach ginn, an net 
nëmmen zu Lëtzebuerg, eng Base légale, op 
enger fester Base légale stinn, déi Steiertrickse-
reien, déi Ongläichheete sinn amoralesch a 
kengesweegs legitim a missten ënnerbonne 
ginn.
Sechste Punkt: d’Roll an d’Situatioun vun de 
Whistleblower oder Donneurs d’alerte. Den An-
toine Deltour hat eng Kopie gemaach, wéi e 
fortgaangen ass aus sengem Betrib, ouni direkt 
Zil, ouni Eegennotz, a se weiderginn, mat 
Oplagen, datt d’Firma net géif bekannt ginn, 
datt d’Clienten net géife bekannt ginn. Déi 
Oplage sinn net respektéiert ginn. Et koum elo 
zu zwou Inculpatioune vun zwee Mataarbech-
ter vu PricewaterhouseCoopers. De Parquet 
huet den 23.4. e Communiqué erausginn, eng 
drëtt Inculpatioun, déi vum Edouard Perrin, 
dem Journalist vun „Cash Investigation“, dee 
schonn 2012 de Rapport gemaach huet.
An deem Kader muss een eppes soen: Wat 
kloer ass a feststeet, dat ass d’Wichtegkeet vun 
der Roll vun de Whistleblower, vun de Lanceurs 
d’alerte. Wiere si net gewiescht, wéisst d’Ëffent-
lechkeet haut nach näischt iwwert d’Ausmooss 
vun deem Skandal, dat sech do hannendru ver-
stoppt. Da géif d’EU haut nach keng Initiativen, 
hätt d’EU sécherlech net déi Initiativen ënner-
holl, déi et elo méiglech maachen, doriwwer ze 
schwätzen, an déi onméiglech Praxis géif net 
emol zur Diskussioun stoen. An dowéinst ass et 
noutwendeg, de Schutz vun de Whistleblower 
auszebauen.
Muer de Moien ass eng Kommissiounssëtzung, 
do komme véier Kommissiounen zesummen. 
Ech hat eng Question parlementaire dozou ge-
stallt. An de Minister huet gesot, dat géif muer 
de Moien an deene Kommissioune behandelt 
ginn. Ech sinn och zouversiichtlech, datt och 
d’Chamber ouni mäi Matmaachen do déi rich-
teg Konklusiounen zitt, nämlech de Schutz vun 
de Whistleblower auszebauen. Bis elo ass dee 
ganz kloer net gutt genuch. Si sinn nëmme 
geschützt, wa si Legales (veuillez lire: Illegales) 
opdecken. Si missten also scho selwer bewei-
sen, datt dat, wat se opdecken, illegal ass. An 
dee Schutz misst ausgebaut ginn, och fir illegi-
tim Praxissen, esou wéi se hei gewise ginn, fir 
déi opzedecken.
An dann, wann ech gelift, solle mer ganz gutt 
oppassen, wéi wäit datt mer ginn, wa mer 
Journalisten inculpéieren! Den Edouard Perrin 
ass Member vum internationale Konsortium. 
An ech mengen, datt Lëtzebuerg sech keen 
Déngscht geleescht huet doduerjer, datt elo 
Journalisten, déi investigativ virginn, hei incul-
péiert ginn. Well an där Logik wäert op eemol 
dee ganzen internationale Konsortium vun de 
Journalisten zu Lëtzebuerg inculpéiert ginn.
A virun allem, an dat ass fir mech den Haapt-
punkt: Nieft dem Schutz vun de Whistleblower 
gëtt hei zweeërlee Mooss ugewannt. Engersäits 
déi, déi opdecken, ginn ugeklot, an anerersäits 
geschitt näischt, net emol eng Enquête a Be-
zuch op déi, déi esou Steierpraxissen organi-
séieren. Och dat huet Lëtzebuerg geschuet.
Ähnleches hu mer gesinn an de Skandaler vun 
HSBC oder vun der Commerzbank, wou ech 
net d’Zäit hunn, fir méi am Detail drop anze-
goen.
Ech wëll och soen, datt weder d’Press nach mir 
hei eleng sinn, fir dat opzedecken, fir déi 
schändlech Praxissen ze dénoncéieren. Och zu 
Lëtzebuerg gëtt et ganz vill ONGen, déi an 
deem Beräich schaffen, déi soen, datt dat net 
esou ka weidergoen. Och de Cercle des ONG. 
Et gëtt en Netz vu Leit, déi sech bekannt ge-
maach hunn ënnert dem Titel „Net a mengem 
Numm“, an ech fannen et ganz legitim a wich-
teg, datt déi Leit sech mellen. A mir sollen déi 
seriö huelen.
Siwente Punkt: zwou Froen, déi spezifesch Lët-
zebuerg uginn.
Éischt Fro. Oft gi mer gefrot: Hu mir dann net 
all dovunner profitéiert? Jo, dat ass eng legitim 
Fro, eng berechtegt Fro. Wéi vill datt mer profi-
téiert hunn, wësse mer net. Mä sécher hunn 
déi Grimmelen, déi mir kritt hu vun de Mul-
tien, eppes an eis Statskeess bruecht. Mä de 
Schued, deen ugeriicht ginn ass, ass sécherlech 
méi grouss. An et kënnt net méi vill eran. A 
souguer wa mir vill dovun hätten, wier dat 
keng Rechtfertegung, keng Legitimatioun fir 
eng Praxis, déi aner Staten a Bierger méi 
schuet, wéi se ons hëlleft.
Dat wier esou, wéi wa mer d’Kolonialpolitik 
géife rechtfertegen, se weiderzeféieren, nëmme 
well se eis eppes géif bréngen. Neen, dat kann 
net sinn! An ech sinn iwwerzeegt, eng korrekt a 

gerecht gemeinsam Besteierungsbasis an der 
EU géif all Stat méi brénge wéi dat, wat elo 
erakënnt, och Lëtzebuerg. A souguer wann dat 
net de Fall wier, bräicht Lëtzebuerg eng Strate-
gie vun „opt-out“ aus esou Praxissen, an duer-
fir brauche mir Transparenz an Opklärung, fir 
ze wëssen, wou mer dru sinn.
Natierlech huet Lëtzebuerg eng laang Tradi-
tioun, wat d’Steiervermeidung an och Steier-
hannerzéiung an aner komesch Geschäfter 
ugeet. Dat ass ugaange bei den Holding ´29 
iwwert d’SOPARFIen, d’Extensioun vun den Di-
vidende 50%, wat et och an anere Länner gëtt, 
Bankgeheimnis, Tax-Rulingen, déi elo 25 Joer 
lafen. Mä alles dat kann net de Geschäftsmo-
dell Lëtzebuerg sinn.
Zum „opt-out“: Dozou gehéiert och eng wierk-
lech Diversifikatioun vun der Wirtschaft. Diver-
sifikatioun, déi ëmmer méi ënnert der Domi-
nanz vun der Finanzplaz gelidden huet. Ze vill 
Déngschtleeschtungen op dem Finanz-
beräich..., pardon, mir hunn ze vill op 
 Déngschtleeschtungen am Finanzberäich ach-
séiert, wouduerjer villes aneres vernoléissegt 
ginn ass.
An déi zweet Fro, déi sech stellt, déi mer dacks 
gestallt kréien: Ass dann alles schlecht op der 
Finanzplaz? Sidd Dir géint d’Finanzplaz? - 
Neen, mir sinn net géint d’Finanzplaz! D’Lëtze-
buerger Finanzplaz huet ee wichtegen Know-
how. Se huet eng Rei Aktivitéiten am Kreditwie-
sen an och anerem, déi wichteg sinn. Se mécht 
och munches, wat fragwürdeg ass, well ech 
géif emol gären eng Kéier kucken, wat sech al-
les hannert der Fongenindustrie verstoppt.
Mä mir hunn zu Lëtzebuerg en Know-how a Fi-
nanzfroen, deen ausgebaut ka ginn, dee besser 
genotzt ka ginn, dee vernetzt kéint genotzt 
ginn, beispillsweis fir solidaresch Wirtschaft, 
ekologesch Investitiounen, souguer mat posi-
tiven Auswierkungen op den Image vu Lëtze-
buerg an op d’Schafung vun Aarbechtsplazen.
Aachte Punkt: Wat elo?
Eppes ass kloer: De Steiertourismus, de Fiskal-
tourismus an Europa däerf net weidergoen! Ech 
mengen, doriwwer si vill Leit sech eens. Ech 
mengen awer och, datt d’EU guer net dorun-
ner schafft, fir dee Steiertourismus, Fiskaltouris-
mus ofzeschafen.
Och a Patronskreesser gëtt doriwwer disku-
téiert. An eng Alternativ, déi ëmmer méi offen 
an neoliberale Kreesser virbruecht gëtt, ass déi, 
d’Betriber sollen iwwerhaapt keng Steiere méi 
bezuelen! Dat ass eng ganz seriö Propositioun 
vun neoliberale Kreesser, déi dat och ënner-
maueren. Da wier d’Konkurrenz fort, et wier 
méi gerecht an et wier méi einfach. Dat kann 
awer keng Léisung sinn! Well wie géif da fir wat 
opkommen, fir déi Infrastrukturen an déi 
ëffentlech Déngschtleeschtungen, déi ee Stat 
an déi ee Land brauch?
Et ginn och Zwëscheléisunge proposéiert. Ech 
mengen, datt d’CSV an d’DP de Moment esou 
eng Zwëscheléisung proposéieren, nämlech fir 
bei der Betribssteier den Taux affiché vun 
28,2% jee no Gemeng op den Taux réel, den 
Duerchschnëtt vun deem, wat wierklech de 
Moment bezuelt gëtt, vu schätzungsweis 15 
bis 16% erofzesetzen an d’Steierkonkurrenz 
awer bäizebehalen, wat erëm eng Kéier géif 
mat sech bréngen, datt déi sécherlech géif ën-
nerbuede ginn, wat sécherlech och keng Léi-
sung ass, a scho guer net am Sënn ass vu 
Steiergerechtegkeet tëschent deene Leit, déi 
schaffe ginn, an deenen, déi um Benefiss 
liewen.
Et ass sécherlech och keng Léisung, fir einfach 
ze waarden, bis esou eng sougenannten „level 
playing field“-Léisung besteet, wou also iwwer-
all géif dat nämlecht gemaach ginn. Et ass 
wichteg, datt Lëtzebuerg selwer wierklech 
matschafft un Alternativen a Reformen, déi net 
laanscht dräi Standbee kënne féieren. Déi dräi 
Standbee sinn: Transparenz, eng harmoniséiert 
Besteierungsbasis, an drëttens eng minimal 
Steier a Steiergerechtegkeet. Mir brauchen also 
Transparenz an alle Steiergeschäfter an der 
ganzer EU.
Ech wëll awer soen, datt den automateschen 
Informatiounsaustausch bei de Rulingen dat 
net wäert garantéieren. An et ass net, wéi den 
Här Moscovici zu Riga sot, datt dat d’Revolu-
tioun wier, den automateschen Informatiouns-
austausch vun de Rulingen, deen alles géif léi-
sen. Revolutionär ass just dorunner d’Aart a 
Weis, wéi verstoppt gëtt, datt iwwerhaapt net 
méi soll iwwert d’Mechanismen diskutéiert 
ginn, déi sech hannert de Rulinge verstoppen, 
an et ass fir eis éischter ee Prätext, fir net do-
riwwer ze diskutéieren. Et si grad déi Mechanis-
men, déi mussen a Fro gestallt ginn.
Firwat brénge mer et net fäerdeg, fir vu Land 
zu Land, an ech hoffen, datt d’TAXE-Kommis-
sioun dat mécht, déi Mechanismen emol 
opzelëschten, esou wéi dat iwwregens ver-
laangt wier, wa mer de Semestre européen 
emol géifen applizéieren, dee verlaangt, datt all 

Land dat oplëscht, a wou mer versprach kritt 
hunn, datt dat géif gemaach ginn?
Ee Mëttel fir déi Transparenz, dat wier den 
„Country-by-country reporting“, deen et gëtt 
fir d’Finanzinstituter, d’Banken, fir deen 
auszeweiden op déi grouss Betriber an op 
d’Multinationallen, datt och déi an deem Re-
porting misste weisen, wat se vu Benefisser 
maachen, wat hiren Ëmsaz ass, wat se vu 
Steiere bezuelen an esou weider an esou fort.
En zweet Mëttel ass e Verméigensregëster, dat 
misst opgestallt ginn.
Drëttens, de Bénéficiaire effectif, deen direkt 
ersiichtlech misst sinn, net nëmmen iwwer 36 
Etappen. Och misste mer et fäerdegbréngen, 
iergendwann Transparenz iwwert d’Bankeplaz 
an d’Finanzindustrie zu Lëtzebuerg ze maa-
chen. Wat gëtt do gemaach? Wiem notzt et? 
Wiem schuet et?
Zweete Pilier: d’Harmoniséierung vun der Be-
steierungsbasis. Op wat misste Steiere bezuelt 
gi bei de Betriber? Ech hoffen, datt d’OECD 
iwwert d’BEPS do eng propper Basis liwwert. 
Ech hunn awer meng Zweifel, ob d’OECD 
eigentlech bereet ass, dat ze maachen, well 
d’OECD ass eigentlech fir d’Steierkonkurrenz. 
Se wëllt just verschidden Excèsen ofschafen. 
Mä eng gemeinsam Besteierungsbasis ass abso-
lutt noutwendeg. A mer kéinte jo emol hoffen, 
datt och d’Europaparlament op deem Punkt 
méi aktiv géif ginn.
An dat Drëtt, dat ass eng Mindeststeier. De 
Prinzip misst jo eigentlech dee sinn, datt de 
Benefiss do besteiert gëtt, wou e gemaach 
gëtt. Mir brauchen eng Mindeststeier an Eu-
ropa. Mir hunn ee Problem, dat ass, datt 
d’Steierkonkurrenz am Traité vu Maastricht dra-
steet. Sou wéi d’Sozialkonkurrenz, aus där e so-
zialen Dumping gëtt. D’Staten décidéieren dat 
selwer. Dorauser ergëtt sech eng Konkurrenz 
an ee sozialen Dumping. Dat nämlecht stëmmt 
bei de Steieren.
An duerfir misst een awer en attendant dovun-
ner, datt een deen Traité ännert, misst ee Min-
deststeiersätz festsetzen oder, wéi d’Unioun 
vun de Fiskalbeamten an Europa dat gesot 
huet: «Pour contrer la pratique du „nomadisme 
fiscal“ en Europe, constituant pour les entre-
prises multinationales une occasion de localiser 
leur siège là où l’imposition sur les bénéfices 
est la plus faible, sans relation avec l’activité ef-
fective que l’entreprise exerce dans ce pays, 
l’UFE propose aux institutions communautaires 
d’introduire une part incompressible et incon-
ditionnelle d’impôt sur les bénéfices partout en 
Europe.» Wat ee Stéck wier vun enger Léisung.
Iwwregens verlaangt d’Union des fonction-
naires och, datt d’Steierverwaltunge genuch 
Leit hunn, fir iwwerhaapt Steieren anzezéien a 
fir dat ze kontrolléieren, wat jo hoffentlech zu 
Lëtzebuerg kee Problem ass, mä wat an anere 
Länner ee Problem ass, well do ganz vill ofge-
baut ginn ass.
An dann zum Schluss muss een och eppes 
kloerstellen: An där Fro hei geet et net ëm Lët-
zebuerg géint de Rescht vun der Welt, oder de 
Rescht vun der Welt géint Lëtzebuerg. Et geet 
ganz einfach dorëm, d’Interesse vun de Bierger 
an de Stéit géint d’Profitinteresse vun de Mul-
tien a vun der Finanzoligarchie ze vertrieden.
An dann dee leschte Punkt: Kommt, mir halen 
dach op mat blockéieren! Bis elo sinn de Rulin-
gen hir Konsequenzen noléisseg behandelt 
ginn. Dat ass dat mannst, wat ee ka feststellen, 
wa mer kucken, wéi d’Diskussioun zu Lëtze-
buerg gelaf ass. Vläicht war dat gewollt. Wann 
dat gewollt war, dann ass dat op jidde Fall kriti-
kabel. Wann et net gewollt war, dann ass et 
och kritikabel.
Wa mer zum Beispill kucken d’Äntwerten, déi 
ech kritt hunn op déi Froen, déi 36 Froen, déi 
ech am November gestallt hat - déi Äntwerten, 
déi ech den 10. Februar kritt hunn -, dann ass 
dat méi wéi dürfteg.
An ech wëll just dräi Beispiller erausgräifen. Ech 
hu virdru geschwat vum Rapport Krecké vu 
‘97. An der Äntwert ass gesot ginn: „Jo, esou 
ee Rapport gouf et ‘97.“ D’Fro war awer net 
déi, ob et ee Rapport ‘97 gouf! D’Fro war déi: 
Wou sinn déi dräi Säiten a wat steet do dran? 
Do krute mer gesot: „Jo, mä dat wësse mer 
net.“
Dat léisst sech awer erausfannen. Also, an 
engem Stat wéi Lëtzebuerg misst et jo awer 
méiglech sinn, erauszefannen, wat den Här 
Krecké an engem Rapport geschriwwen huet, 
deen en dem Statsminister gewisen huet, an 
deenen dräi Säiten, déi erausgeholl gi sinn.
En zweet Beispill. De Finanzminister huet gesot, 
et géif en Aarbechtsgrupp gegrënnt ginn 2012, 
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en interministeriellen Aarbechtsgrupp, dee 
sech mat Rulinge géif beschäftegen um Niveau 
vun der Regierung. Mir hu gefrot: Wat ass do 
erauskomm, wat ass do geschitt an esou wei-
der? D’Regierung seet: „Mir wëssen näischt.“ 
Punkt. „Mir wëssen näischt.“ Also, dat ass jo 
awer net seriö! Dat ass jo manifestement de 
Wëllen, fir emol net nozefroen an de Verwal-
tungen oder bei deenen zoustännege Respon-
sabele vun där Zäit, wat do wierklech geplangt 
war, wat net geplangt war, d’Rapporten noze-
kucken an esou weider.
A mir hunn - an dann halen ech op mat de Bei-
spiller -, mir hunn emol kee Relevé vun de Ru-
linge virun 2008! Vun 2008 u sinn déi informa-
tesch. Mir hunn emol kee Relevé virdrun, ob-
schonn d’Membere vun der Kommissioun kriti-
séiert hunn, datt ee vläicht esou ee Relevé misst 
maachen, datt een emol weess, wat zu Lëtze-
buerg iwwerhaapt opgefouert ginn ass virun 
2008. Et gëtt einfach gesot, dat wier ze vill Aar-
becht. Mir hu keng Donnéeën. Mir wëssen 
nëmmen dat, wat Whistleblower eis soen. Mir 
hu keng Donnéeën iwwert d’Zuel, iwwert 
d’Ausmooss an d’Auswierkungen. Mir wëssen 
awer, wat d’Auswierkunge sinn an Europa.
Mir mengen, et wier och héich Zäit, aner 
louche Aktivitéiten ze hannerfroen, Kapital-
flucht op Lëtzebuerg, wat trotzdeem eng Fro 
ass, déi eng Realitéit ass, Steierflucht aus Lëtze-
buerg an och Ausbeutung vun Entwécklungs-
länner. Ech wëll erënneren un de Rapport vum 
Rainer Falk, deen do eng Rei Saachen opgewi-
sen huet, wou eng Rei Chifferen ze redresséiere 
sinn oder ze kläre sinn. Dowéinst ass dee ganze 
Rapport awer net falsch. An et wier wichteg, 
datt och do emol eng Kéier d’Wourecht eraus-
kéim.
Zur Transparenz gehéiert och eng Zesummen-
aarbecht mat anere Staten, wat och e Problem 
ass, well d’Entraide judiciaire bei Delikter net 
gräift, nëmme bei Verbriechen. Dat hu mer jo 
gemierkt bei anere Saachen. An ech wëll och 
net, datt an der Diskussioun ëmmer erëm 
d’Steier-, d’Bank- oder d’Beruffsgeheimnis ee 
Prätext si géint d’Recht vun der Gesellschaft, fir 
gewuer ze ginn, wat an eiser Gesellschaft leeft, 
wéi eng Machenschaften datt do lafen. Och do 
musse Léisunge fonnt ginn!
Domadder, Här President, léif Kolleeginnen a 
Kolleegen, wier ech an deenen 30 Minutte pre-
zis zu deem komm, wat ech wollt opwerfen.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Méi 
oder manner.

 M. Justin Turpel (déi Lénk), interpellateur.- 
Ech géif dann direkt vun deenen zwou an eng 
hallef Minutte profitéieren, fir d’Motioune vir-
zestellen, wann Der d’accord sidd.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Wann Der d’Motiounen direkt virstellt,...

 M. Justin Turpel (déi Lénk), interpellateur.- 
Ech géif Iech se da ginn.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- ...an 
herno se net nach eng Kéier frot.
(Hilarité)

 M. Justin Turpel (déi Lénk), interpellateur.- 
Neen.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Okay. 
Merci.
Motion 1
La Chambre des Députés,
- considérant que le Parlement européen, suite à 
l’affaire dite «LuxLeaks», entend faire la lumière 
sur les pratiques et mécanismes d’évitement d’im-
pôts dans les États de l’Union européenne et en-
tend proposer des changements à opérer dans ce 
domaine, ceci à travers la Commission TAXE,
- se déclare prête à collaborer pleinement à cette 
fin avec la commission TAXE,
invite le Gouvernement
à collaborer également pleinement à ces travaux 
de la commission TAXE.
(Motion proposée sur base d’une motion iden-
tique votée à large majorité au Parlement néer-
landais)
(s.) Justin Turpel, Serge Urbany.
(La motion du Parlement néerlandais est jointe à 
la motion 1)
Résolution 1
La Chambre des Députés,
vu le rôle du Luxembourg dans le monde de la fi-
nance,
vu la volonté de disposer d’une place financière 
propre et irréprochable,

s’engage à commanditer une étude sur le rôle 
dans le passé, y inclus le passé récent, de la place 
financière luxembourgeoise et de l’État dans les 
domaines
- de l’évitement fiscal et de la fraude fiscale,
- de la fuite de capitaux de et vers le Luxembourg,
- des flux de capitaux à partir du Luxembourg de 
et vers les pays dits en développement,
cette étude étant à présenter à une commission 
ad hoc de la Chambre des Députés, qui en tirera 
les conclusions qui s’imposeront.
(s.) Justin Turpel, Serge Urbany.

 M. Justin Turpel (déi Lénk), interpellateur.- 
Ech mengen, et ass méi einfach. Da kënnen...

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Jo.
 M. Justin Turpel (déi Lénk), interpella-

teur.-...déi eenzel Deputéierten och direkt do-
zou Stellung huelen.
Mir proposéieren eng Motioun an eng Reso-
lutioun. Déi Motioun ass am Fong geholl relativ 
einfach, well et ass praktesch e Copy & Paste 
vun enger Motioun, déi am hollännesche Parla-
ment ofgestëmmt ginn ass, wou d’hollän-
nescht Parlament eppes seet, wat vläicht eng 
Evidenz kéint sinn oder misst sinn, a wou Der 
mer vläicht och sot, et wier eng Evidenz hei, 
mä kommt, mir maachen et, well et ass en 
Zeechen, wat mer setzen, nämlech datt mer 
erklären, datt mer als Chamber voll kollabo-
réiere mat der Commission TAXE - do ass just 
een Tippfeeler dran, gesinn ech, „TAXE“ kritt 
en „e“- an datt mer d’Regierung invitéieren, 
och...

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Dat ass Hollän-
nesch.

 M. Justin Turpel (déi Lénk), interpella-
teur.-...dorunner ze kollaboréieren.
Jo! Ech liwweren Iech och..., Dir kritt dat ausge-
deelt. Also, kuckt de Wuertlaut, e misst esou 
sinn, datt mer eigentlech missten alleguerten 
domadder d’accord sinn. Ech liwweren Iech 
och déi hollännesch Motioun mat, fir datt Der 
kënnt gesinn, déi ass ugeholl gi mat absolutter, 
mat ganz grousser Majoritéit, just mat e puer 
Géigestëmmen aus engem ganz komeschen 
Eck.
Dat Zweet, wat mer Iech proposéieren, ass eng 
Resolutioun, net eng Motioun, mä eng Reso-
lutioun. An déi Resolutioun, ech liese se einfach 
vir, well dann ass et nämlech méi einfach:
«La Chambre des Députés, vu le rôle du 
Luxembourg dans le monde de la finance, vu la 
volonté de disposer d’une place financière 
propre et irréprochable, s’engage à commandi-
ter une étude sur le rôle dans le passé, y inclus 
le passé récent, de la place financière luxem-
bourgeoise et de l’État dans les domaines:
- de l’évitement fiscal et de la fraude fiscale, 
- de la fuite de capitaux de et vers le Luxem-
bourg,
- des flux de capitaux à partir du Luxembourg 
de et vers les pays dits en développement,
cette étude étant à présenter à une commis-
sion ad hoc de la Chambre des Députés, qui en 
tirera les conclusions qui s’imposent.»
Dat heescht, datt mer wierklech Liicht bréngen 
och an aner Aktivitéite vun der Finanzplaz. Ech 
weess net, wat do erauskënnt. Wa mer Liicht 
drabréngen, soll dat erauskommen, wat ebe 
muss erauskommen. An d’Iddi ass déi, datt 
d’Chamber selwer dat an Optrag gëtt an datt 
eng ad-hoc-Kommissioun vun der Chamber 
soll d’Konklusiounen dorauser zéien. An ech 
wier ganz frou, wann Der och déi Resolutioun 
kéint mat ënnerstëtzen.
Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Justin Turpel. An d’Wuert huet 
direkt den éischte Riedner, den Här Laurent 
Mosar.
Débat

 M. Laurent Mosar (CSV).- Här President, 
Dir Dammen an Dir Hären, Dir Häre Ministe-
ren, et sinn elo gutt sechs Méint hier, datt déi 
sougenannte LuxLeaks-Affär opgeflunn ass, déi 
während Deeg a Wochen an der internationa-
ler Press eist Land net ëmmer an dat bescht 
Liicht gestallt huet.
An deene leschte Wochen a Méint ass et e bës-
selche méi roueg ginn an dësem Dossier, och 
wa mer dann erëm virun e puer Deeg mat e 
puer Nowéie konfrontéiert gi sinn, wéi de Par-
quet hei zu Lëtzebuerg décidéiert huet, 
niewent deenen zwee Haaptverdächtegen an 
deem Dossier, och nach e franséische Journalist 
ze inculpéieren, deen dann anscheinend haapt-
sächlech responsabel ass fir déi journalistesch 
Verbreedung vun där ganzer Affär.
Ech wäert och nach méi spéit e bëssen op de 
Punkt agoe vun deene sougenannte Whistle-

blower oder Alerteuren, wéi se op Franséisch 
genannt ginn, och ganz besonnesch am 
Kontext vun dësem Dossier.
Wann, Här President, an de leschte Woche 
manner mam Fanger op Lëtzebuerg gewise 
ginn ass, mengen ech, huet dat och domadder 
ze dinn, datt an der Zwëschenzäit vill Leit och 
an de Medien erkannt hunn, datt d’Fro vun der 
Steierflucht a vum Steierbedruch sech net op 
d’Rulingen hei op Lëtzebuerg ka limitéieren, 
mä datt dës Rulinge just e ganz klenge Mo-
saiksteen an engem groussen Ensemble duer-
stellen.
(M Henri Kox prend la présidence.)
Ech sinn dofir och frou, datt iwwert de Wee 
vun der Interpellatioun mir alleguerten nach 
eng Kéier d’Geleeënheet kréien, op eenzel 
Aspekter vun der Problematik anzegoen an ech 
soen dofir och dem Interpellant Merci fir seng 
Initiativ.
Och wann ech op net ville Punkte mam Här 
Turpel senge Konklusiounen an Analysen aver-
stane sinn - hie wäert dat weider net wonne-
ren -, esou muss ech him dach zougestoen, 
datt e seng Aarbecht als Deputéierten hei mat 
ganz vill Engagement gemaach huet. A well et 
dann och gläichzäiteg säi leschten Optrëtt op 
dëser Tribün war, wëll ech him dann trotzdeem 
awer och am Numm vun eiser Fraktioun Merci 
soe fir seng Aarbecht, säin Engagement an him 
dann hoffentlech méi eng roueg nächst 
Liewensetapp wënschen. An ech hoffen och, 
datt e sech net och nach während där Liewens-
etapp mat LuxLeaks muss beschäftegen.
Här President, ech wëll mech haut nëmme 
kuerz mat der Affär LuxLeaks an hire Kon-
sequenze fir eist Land am Generellen an eis Fi-
nanzplaz am Spezielle befaassen, well ech 
selwer eng Interpellatioun zu der Zukunft vun 
der Finanzplaz ugefrot hunn an eigentlech vun 
där Geleeënheet wollt profitéieren, fir méi déif 
gräifend Iwwerleeungen, awer och Propositiou-
nen zu dëser Finanz- a Bankeplaz och am 
Numm vun eiser Fraktioun ze maachen.
Et ass nämlech fir meng Fraktioun a mech 
selwer kloer, an dat eigentlech komplett lass-
getrennt vum Dossier LuxLeaks, datt eis Finanz-
plaz sech muss an deenen nächste Jore weider-
entwéckelen an datt déi Bankeplaz, déi mer 
wäerte kréien, eng ganz aner wäert sinn, wéi 
déi, déi mer an de sougenannten „goldenen“ 
80er an 90er Jore kannt hunn.
Fir mech geet dann och kee Wee derlaanscht, 
an ech wäert dat bei menger Interpellatioun 
och ausféieren, datt déi Bankeplaz sech muss 
adaptéieren an an Zukunft nach méi op den 
Know-how, d’Kompetenz, d’Experienz an den 
Engagement vu sengen Akteure setzen, gläich-
zäiteg awer ewechkomme vun deem 
Bréifkëschtenimage, deen eis net eréischt d’ail-
leurs säit der LuxLeaks-Affär unhänkt, a vun 
deem et wënschenswäert wier, datt mer eis do-
vunner géife lassléisen. Ech sinn dofir och iw-
werzeegt, an ech hunn dat schonn e puermol 
bei anere Geleeënheeten ënnerstrach, datt mer 
an Zukunft an eisem Finanzsecteur - mä net 
nëmmen do, mä och do -, vill méi op Substanz 
musse setzen.
A wann ech vu Substanz schwätzen, mengen 
ech an éischter Linn, datt, wann an Zukunft 
Entreprisë sech an dësem Land wëllen nidder-
loossen, si och mussen hei am Land eng Plus-
value erschafen an och gläichzäiteg nei Aar-
bechtsplaze kreéieren.
Här President, wat awer elo d’Problematik vu 
LuxLeaks an haaptsächlech déi domadder vi-
séiert Rulingen hei zu Lëtzebuerg ubetrëfft, 
wëll ech hei nach eng Kéier ënnersträichen, 
wat, mengen ech, entre-temps hinlänglech be-
kannt ass, datt et d’Praxis vun de Rulingen a 
ganz villen, ënner anerem och a 26 vun 28 EU-
Memberlänner gëtt.
Dëst ass eigentlech och net weider erstaunlech, 
wann ee weess, datt de Ruling jo soss näischt 
aneschters ass wéi eng anticipéiert Décisioun 
iwwer eng punktuell Fro vu steierlecher 
Behandlung. Hei geet et also ëm eng juristesch 
Sécherheet an eng Prévisibilitéit, déi een dem 
Steierzueler gëtt, andeems een him am Viraus 
bestätegt, wéi eng bestëmmten Aktivitéit 
steierlech behandelt gëtt. U sech eigentlech e 
gudde Mechanismus, deen, wéi gesot, zur 
Rechtssécherheet bäidréit an deen eigentlech 
och vu kengem, och vu kenger internationaler 
Organisatioun prinzipiell a Fro gestallt gëtt.
Ganz vill vun deene Rulinge ginn dann iwwre-
gens och am Ëmfeld vun Duebelbesteierungs-
ofkommessen ofgeschloss. An et ass nun emol 
eng Realitéit, an ech wëll dat awer och nach 
eng Kéier dem Interpellant soen, datt duerch 
d’Zesummespill vun eenzelne Steiermechanis-
men an der Existenz vun esou Besteierungsof-
kommesse verschidden, besonnesch multina-
tional Firmen op esou Rulingen zréckgräifen, fir 
méiglechst wéineg Steieren an hirem Ur-
sprungsland ze bezuelen.

Dëse Mechanismus huet awer u sech guer 
näischt mam Ruling ze dinn, mä en huet virun 
allem, Dir Dammen an Dir Hären, mam Steier-
system vum Ursprungsland respektiv vum 
Land, wou eng international Entreprise hiren 
Haaptsëtz huet, a mat deem do applizéierte 
Steiersystem ze dinn. Et geet dann och hei 
virun allem ëm d’Besteierung vun Aktivitéiten, 
déi ausserhalb vun Ursprungsland oder vum 
Land vum Haaptsëtz vun der Gesellschaft déve-
loppéiert ginn. An déi meeschtens - an dat ass 
richteg - multinational Konzerner versichen na-
tierlech, iwwert de Wee vun enger Optimisa-
tion fiscale hir Aktivitéite weltwäit esou ze orga-
niséiere respektiv a Länner ze verlageren, fir 
méiglechst mann Steieren ze bezuelen. Dës 
Praxis muss net jiddwerengem gefalen, mä et 
ass nun eben emol eng international Realitéit, 
vun där eng ganz Panoplie Länner niewent Lët-
zebuerg par ailleurs profitéieren.
Ech wëll elo haut net vun dëser Geleeënheet 
profitéieren, fir mam Fanger op aner Länner ze 
weisen. Nach ass et awer esou, datt et där Mo-
deller vu Steieroptimiséierung an alle Länner 
quasiment gëtt. Erlaabt mer duerfir just awer 
kuerz hei e puer Beispiller ze nennen, well een 
awer e bësselche rose gëtt, wann een dann 
heiansdo an auslänneschen Zeitunge liest, wat 
do alles iwwer Lëtzebuerg gesot gëtt, wëssend 
wat och an deene Länner leeft.
An ech muss och do soen, mat allem Respekt 
fir den honorabelen Interpellant, ech sinn e 
bësselchen enttäuscht, datt an där Interpella-
tioun net den internationalen Zesummenhang 
vun deene Steieroptimiséierungsmodeller awer 
méi analyséiert ginn ass, notamment wat 
d’Problematik an den Ursprungslänner ube-
trëfft, a sech haaptsächlech hei mat der Situa-
tioun zu Lëtzebuerg beschäftegt ginn ass.
Ech ginn Iech elo just hei dräi Beispiller, well 
déi awer zimlech signifikativ sinn. An et si Bei-
spiller, déi kommen elo net vu mir. Ech hunn 
déi iwwerholl aus Etüden, déi do gemaach gi 
sinn, fir fir d’Alleréischt bei eis Noperen an der 
Belsch ze kucken, wou et och de System vun 
de Rulinge gëtt. An do ass laut enger Etüd vun 
2012, déi vum Thinktank Itinera realiséiert ginn 
ass, festgestallt ginn, datt de reelle Steiersaz, 
Dir Dammen an Hären, an der Belsch, net wéi 
affichéiert 33,9% ass, mä just 9,8%. Also wäit 
ënnert dem reelle Steiersaz fir Entreprisë bei eis 
am Land. 
En anert Beispill, an dat mécht mech ëmmer 
extra rosen, ass dann d’Beispill vu Frankräich. E 
Land, wou jo d’Regierung an déi divers Finanz-
ministeren net midd ginn, ëmmer erëm mam 
Fanger op Lëtzebuerg ze weisen. E Land, wat 
awer keng Bedenken huet, an enger UEFA, déi 
d’nächst Joer d’Europameeschterschaft am 
Futtball an deem Land organiséiert, quasi eng 
Steierfräiheet organiséiert, mam Resultat, datt 
deen erwaarte Benefiss vun der UEFA vun 900 
Milliounen Euro, Dir Dammen an Dir Hären, 
iwwerhaapt net wäert besteiert ginn!
Datselwecht gëllt a Frankräich fir d’Bierger aus 
dem Qatar, déi op Plus-valuen, déi se op Im-
mobilientransaktioune realiséieren, keen Euro 
Steiere brauchen ofzeféieren!
Schlussendlech awer och e Wuert iwwer eis 
hollännesch Frënn, an do zitéieren ech just déi 
amerikanesch ONG „Citizens for Tax Justice“, 
déi festgestallt huet, datt d’Halschecht vun 
deene 500 ëmsazstäerksten Entreprisë weltwäit 
hir Finanzholdingen an Holland ënnerhalen. 
Laut dëser Etüd hunn d’Duechtergesellschafte 
vu groussen US-Konzernen eleng 2010 Gewën-
ner - haalt Iech un! - vun 127 Milliarden Dollar 
realiséiert! Also praktesch dräimol esou vill wéi 
déi Zuelen, déi dann ëmmer erëm fir Lëtze-
buerg annoncéiert ginn.
Ech kéint elo mat esou Beispiller och aus anere 
Länner virufueren, erspueren Iech dat awer, 
well ech mengen, déi puer Beispiller, déi ech 
elo ugeféiert hunn, eigentlech exzellent doku-
mentéieren, datt déi allermeeschte Länner hir 
eege Steierrulinge praktizéieren, och wa se 
dann net Rulinge genannt ginn. Dee Mechanis-
mus gëtt a Frankräich, den Här Turpel huet dat 
gesot, do gëtt ëmmer vun „Rescrits“ geschwat. 
Et ass awer en fait och e Ruling. Awer all dës 
Systemer ginn natierlech op Käschte vun de 
Steierrecettë vun anere Länner.
Awer all dës Systemer, Här President, verstous-
sen am Prinzip géint keng Steiergesetzgebung, 
weder där vum Ursprungsland nach vun deene 
Länner, wou déi Rulinge praktizéiert ginn.
Här President, meng Fraktioun an ech selwer 
sinn natierlech och der Meenung - an do deele 
mer d’Meenung vum Här Turpel -, datt et net 
ka sinn, datt an engem Land, wou déi al-
lermeeschte Leit all Euro steierlech mussen 
uginn an och Steiere bezuelen, et multinational 
Konzerner gëtt, déi Milliarde Benefisser reali-
séieren, op déi se praktesch keng Steiere musse 
bezuelen, weder an hirem Pays d’origine nach 
an deene Länner, wou déi Steieroptimiséie-
rungssystemer spillen.
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Mir plädéieren allerdéngs, an dat ass dann och 
de groussen Ënnerscheed mam Interpellant, 
mir plädéieren awer derfir, datt een de Problem 
un der Wuerzel soll upaken, dat heescht priori-
tär an deenen Ursprungslänner, wou dës 
grouss multinational Entreprisen, an zu deenen 
Ursprungslänner gehéieren nun emol an 
éischter Linn d’Vereenegt Staten, soll upaken. 
Mir mengen dofir, datt et och Sënn mécht, 
datt dës Diskussioune prioritär um Niveau vum 
G20 respektiv der OECD ze féiere sinn. Well mir 
mengen, datt et dës Forume sinn, wou déi Dis-
kussiounen higehéieren a wou een och kann, 
soll a muss Léisunge fannen, déi sech dann och 
weltwäit wäerten applizéieren.

Wa mer eis wierklech wëlle seriö mat Steier-
flucht a Steierbedruch auserneesetzen, muss 
een dat um héchsten europäeschen, awer och 
Weltniveau maachen, an dat ass nun emol de 
G20 oder d’OECD.

Dëst, Här President, setzt allerdéngs och viraus, 
datt all d’Länner, och déi gréisst, hei matspillen 
a bereet sinn, och virun hiren Dieren ze kieren. 
An do féiert kee Wee derlaanscht, och d’Roll 
vun engem vun deene gréissten, wann net 
iwwerhaapt dee gréisste Steierparadäis op dë-
ser Welt, nämlech dem Stat Delaware, ze han-
nerfroen.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären, dëst 
gesot, wëll ech dann awer nach eng Kéier 
zréck kommen op d’Rulingen, fir nach eng Kéier 
festzehalen, datt iwwert déi lescht Joren a Jor-
zéngten a priori weder vun enger Regierung 
nach vun enger Steierverwaltung géint beste-
hend Gesetzer verstouss ginn ass.

Wann ech soen a priori, muss ee sech natier-
lech virun Aen halen, datt elo an enger Rei vun 
Dossieren um Niveau vun den Aides illégales 
de l’État enquêtéiert gëtt géint eng Rei Länner, 
wou een dann och elo muss ofwaarden, wat 
déi Resultater vun deenen Enquêtë wäerten er-
ginn.

Gläichzäiteg musse mir eis awer bewosst sinn, 
datt awer och déi international Situatioun sech 
geännert huet an datt an Zukunft wesentlech 
méi op d’Transparenz vun deenen eenzelne 
Steierverwaltunge wäert gesat ginn.

Mir fannen et dofir och richteg, Här Finanzmi-
nister, datt dës Regierung iwwert de Wee vun 
engem Reglement de Rulingen eng gesetzlech 
Basis ginn huet, wat bis elo net de Fall war.

Mir begréisse gläichzäiteg, datt d’Regierung um 
europäeschen, awer och um OECD-Niveau sech 
asetzt fir den automateschen Informatiounsaus-
tausch, och um Niveau vun de Rulingen.

Mir soen dann awer och gradesou kloer, Dir 
Dammen an Dir Hären, datt mir an dësem 
Land weider Rulinge brauchen an datt déi De-
mandë fir esou Rulingen, déi an Zukunft och 
wäerten an d’Steierverwaltung erakommen, 
mussen an engem räsonabelen Délai weider 
traitéiert ginn. Et ass dofir och wichteg, datt 
dee Service, dee sech an der Steierverwaltung 
ëm dës Rulinge këmmert, och genuch Personal 
zur Verfügung huet, fir trotzdeem déi ganz 
komplex Aarbecht kënnen ze maachen.

An deem Kontext, Här Finanzminister, wier ech 
frou, wann Der mer herno och nach eng Kéier 
kéint soen, wat am Moment an der Moyenne 
den Délai d’instruction vun de Rulings-Deman-
den ass a wéi dat och an Zukunft virugeet.

Dir Dammen an Dir Hären, och wann d’Situa-
tioun sech an deene leschten Deeg a Woche 
berouegt huet an eist Land manner am Fokus 
vun de Kriticke steet, esou soll ee sech dach 
kengen Illusiounen higinn, wëssend datt mer 
nach net um Enn vun eise Méie sinn, ganz be-
sonnesch wann ee weess, datt déi vum Europa-
parlament agesate Kommissioun wahrschein-
lech wäert hir Konklusioune während der lëtze-
buergescher Présidence virleeën. D’Regierung 
wier also gutt beroden, wa se mat ganz vill 
Fangerspëtzegefill an dësen Dossier géif vir-
goen. An op jidde Fall soll se net d’Gefill ginn, 
wéi wa mir déi zu Lëtzebuerg wieren, déi op 
dësen Dossiere géife wëlle blockéieren. An hei 
denken ech natierlech virun allem un den Infor-
matiounsaustausch vun de Rulingen.

An et ass dann och esou, Här President, wou 
ech nach eng Kéier muss zréckkommen op 
d’Thematik vun de Standarden an nach eng 
Kéier betounen, wéi ech dat och scho bei anere 
Geleeënheete gesot hunn, datt et wesentlech 
ass, datt um Schluss vum Dag, Här Finanzmi-
nister, et an der Europäescher Unioun a 
weltwäit just nach ee Standard gëtt. An dat 
muss, menger Meenung no, den OECD-Stan-
dard ginn, well alles aneres soss um Niveau vun 
der Regulatioun an um Niveau vun der Organi-
satioun vun de Banketablissementer zu enger 
ganz schwiereger Situatioun géif féieren.

(M. Mars Di Bartolomeo reprend la prési-
dence.)

Ech mengen dofir, datt et wichteg ass, och an 
Zukunft an allen Diskussiounen, besonnesch 

och um Niveau vun der Europäescher Unioun, 
ëmmer erëm op d’Noutwendegkeet hinzewei-
sen, direkt d’OECD-Standarden ze iwwerhue-
len, fir ze évitéieren, datt et herno méi Stan-
darde ginn, op där enger Säit europäescher an 
op där anerer Säit OECD-Standarden, an do-
madder den „level playing field“ net méi ga-
rantéiert ass.

Mir wäerten als CSV-Fraktioun op jidde Fall 
d’Regierung ënnerstëtzen, souwuel um Niveau 
vun der Europäescher Unioun wéi um Niveau 
vun der OECD, fir a Richtung vu méi Transpa-
renz um Niveau vum Informatiounsaustausch ze 
goen an och géint Steierflucht virzegoen, aller-
déngs ënnert der Oplag, datt d’Spillregele fir 
jiddwereen déiselwecht sinn, souwuel innerhalb 
wéi ausserhalb vun der Europäescher Unioun.

Mir wäerten och, Här President, d’Regierung ën-
nerstëtzen an hiren Efforten, fir eng gutt uge-
luechte Kommunikatiounsstrategie an d’Weeër 
ze leeën, déi den Image an d’Reputatioun vun 
eisem Finanz- a Wirtschaftsstanduert dobausse 
verbessert, déi trotzdeem, loosse mer eis näischt 
virmaachen, an deene leschte Wochen a Méint 
gelidden hunn.

Ech wëll dann an deem ganze Kontext vu 
LuxLeaks eng Kéier ganz kuerz op d’Problema-
tik vun de Whistleblower zréckkommen, déi vill 
diskutéiert ginn ass, besonnesch an de leschten 
Deeg. Mir wäerten och elo eng Kéier eng Réu-
nioun vu verschiddene Kommissiounen hunn, 
wou mer dat méi am Detail kënne maachen...

(Interruption)

Nëmmen... Voilà! Nëmmen esou wäit. Ech 
mengen, datt een awer bei deene Whistle-
blower oder Alerteure muss, Här President, en 
Ënnerscheed maachen tëscht enger Persoun, 
déi op illegal Dokumenter zréckgräift, fir Illega-
litéiten, déi zum Beispill an engem Betrib be-
gaange ginn, ze dénoncéieren, an enger anerer 
Persoun, déi datselwecht mécht aus reng mo-
raleschen Erwägungen. Dat ass e groussen Ën-
nerscheed, deen een och muss do mat a Consi-
dératioun huelen.

An hei si mer jo dann och scho beim konkrete 
Luxleaks-Fall, wou déi incriminéiert Firma 
eigentlech géint keng, weder national nach 
international, Gesetzgebung verstouss huet. 
Hei kann ee sech also héchstens d’Fro - net vun 
der Legalitéit, mä vun der Legitimitéit - stelle 
vun deenen Aktioune vun deene Persoune res-
pektiv vun deem Journalist. An duerfir kann ech 
och d’Décisioun vum Parquet, déi och geholl 
ginn ass par rapport zu deem Journalist, juris-
tesch novollzéien.

Allerdéngs stellt sech déi ganz Problematik 
vum Journalist aneschters duer, an dat muss 
een och elo nach eng Kéier genau kucken, 
wann dat, wat elo vum Parquet gesot gëtt, 
nämlech datt dee Journalist selwer um Vol vun 
deenen Dokumenter bedeelegt gewiescht wier 
- wat am Moment am Raum steet, wat elo 
emol einfach esou vum Parquet gesot gëtt -, 
mengen ech, datt dat eng aner Situatioun wier.

An dofir, mengen ech, solle mer och alleguer-
ten eis zréckhalen am Moment, wa mer déi 
Faiten dobausse kommentéieren. Well am Mo-
ment kann nach kee soen, wéi genau déi juris-
tesch Situatioun sech do huet. An dofir 
mengen ech, datt et wichteg ass, datt mer elo 
emol sollen ofwaarden. Ech halen op jidde Fall 
zréck, wann ech de Communiqué vum Parquet 
liesen, datt et hei net d’Intentioun war, sech 
iwwert d’fräi Meenungsäusserung respektiv de 
Quelleschutz vun de Journaliste ewechzeset-
zen. Au contraire!

Iwwregens ass et interessant, ech wëll dat awer 
vläicht och nach dem Här Turpel soen, ech 
hunn do gelies, datt den Här Deltour virun e 
puer Wochen hei zu Lëtzebuerg gewiescht 
wier, wou en dann och gefrot ginn ass, wéi a 
firwat en dat do eigentlech gemaach huet. An 
do huet en eppes gesot, wat trotzdeem een 
eng Kéier hei soll ënnersträichen, en huet 
eigentlech gesot, datt déi Aktioun iwwerhaapt 
net géint Lëtzebuerg geriicht wier an datt hien 
eigentlech der Meenung wier, datt d’Entrepri-
sen hei op Lëtzebuerg géife kommen, net on-
bedéngt wéinst Steieroptimiséierungsmodel-
len, mä wéinst deem groussen Know-how an 
der Kompetenz vun der Finanzplaz. Wat awer 
trotzdeem interessant ass, wann ech dann do 
den Här Deltour richteg zitéiert hunn.

Dëst gesot, mengen ech awer och, an da ku-
cken ech den Här Justizminister, datt eigentlech 
dat heiten och e Beweis ass fir eng gutt fonc-
tionnéierend Gewaltentrennung. Well ech kéint 
mer virstellen, datt hei, wann d’politesch Welt 
hätt missen décidéieren, wier vläicht eng ganz 
aner Décisioun gefall. Dofir, mengen ech, soll 
een dat och dobausse kloer esou ënnersträi-
chen. Hei huet d’Justiz eng Décisioun geholl. 
An ech mengen, déi hu mir elo emol alleguer-
ten ze respektéieren.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären, ech 
kommen domadder zum Schluss. An an där 

Diskussioun iwwert d’Steierflucht am All-
gemengen an de Rulingen am ganz Besonne-
schen, fannen ech, datt extrem vill Hypokrisie 
am Spill ass, dat ganz besonnesch vusäite vu 
grousse Länner, déi net midd ginn, massiven 
Drock op kleng Länner ze maachen, an der 
Hoffnung, datt hiert Stéck vum Kuch vläicht 
méi grouss gëtt an dat vun deene klenge Län-
ner méi kleng gëtt.

All Staten an Europa an doriwwer eraus sinn 
nämlech extrem imaginatif, wann et drëm 
geet, grouss Entreprisë wëllen unzezéien. A 
ganz besonnesch, Dir Dammen an Dir Hären, 
deenen hiert Kapital, wat jo par définition 
wesentlech méi mobil ass wéi d’Aarbecht. 
D’Steierflucht, souwuel vu Gesellschafte wéi vu 
Privatpersounen, ass nëmmen esou laang 
méiglech, wéi d’Regierunge vun deenen di-
verse Länner, aus deenen déi Entreprisen a Per-
soune kommen, dat akzeptéieren!

Wann dat elo soll geännert ginn, ganz beson-
nesch um europäesche Plang, geet dat aller-
déngs nëmmen, wann de politesche Wëllen an 
all deene Länner dofir existéiert. A mir sollen 
natierlech all Moossnam, déi souwuel um Ni-
veau vun der Europäescher Unioun wéi vun der 
OECD geholl gëtt, fir d’Bekämpfung vun der 
Steierflucht an dem Steierbedruch proaktiv be-
gleeden an och bei deenen Éischte sinn, déi 
dës Moossnamen ëmsetzen.

Mir sollen allerdéngs, Här Finanzminister, net 
der Naivitéit verfalen, fir méi kathoulesch wéi 
de Poopst wëllen ze sinn an den Terrain vum 
„level playing field“ wëllen ze verloossen, well 
dat soss op d’Käschte vun der Kompetitivitéit 
vun der europäescher Wirtschaft am All-
gemengen an där vun där lëtzebuergescher am 
ganz Besonnesche géif goen!

An ech si vläicht just op engem Punkt mam Här 
Turpel d’accord, awer nach aus enger anerer 
Argumentatioun eraus, datt den Här Turpel ge-
sot huet, e géif zweifelen drun, datt d’OECD an 
dësem Dossier wierklech géif Gas ginn. Ech 
sinn op deem Punkt mam Här Turpel d’accord, 
well ech fäerten, datt eng Rei vu Länner, déi 
eng grouss Roll an der OECD spillen, beson-
nesch d’Vereenegt Staten, net onbedéngt be-
reet sinn, op all déi Weeër ze goen, op déi 
d’Europäesch Unioun wëllt goen. An duerfir ass 
hei absolut Virsiicht gebueden.

Nach eng Kéier, mir soe Jo zu der Bekämpfung 
vun der internationaler Steierflucht an dem 
Steierbedruch, Neen zu europäesche Stan-
darden, déi net millimetergenau och um Ni-
veau vun der OECD ëmgesat ginn. Mir brauche 
méi effikass Regelen a Standarden, déi awer fir 
all Land innerhalb an ausserhalb vun Europa 
mussen déiselwecht sinn!

A bei allem, Dir Dammen an Dir Hären, solle 
mer eppes net vergiessen, nämlech d’Erfol-
legsstory vun der Banken- a Finanzplaz, déi net 
op Steieroptimiséierung opgebaut ass, mä 
virun allem op d’Kompetenz, den Know-how, 
d’Experienz an den Engagement vun all deene 
Mënschen, Lëtzebuerger an Netlëtzebuerger, 
déi op dëser Plaz geschafft hunn an och elo 
nach schaffen.

A bei all deene Kriticken, déi heiansdo punk-
tuell ee géint eng Bankeplaz kann artikuléieren, 
soll ee sech heiansdo dorobber besënnen, well 
ouni deen Engagement vun deene ville Leit et 
iwwerhaapt keng Finanzplaz an dësem Land 
géif ginn!

An et ass dann och op dës Kompetenz, Dir 
Dammen an Dir Hären, op déi mer an Zukunft 
virun allem solle setzen an eis op dësem Wee 
och net vu Kriticken, besonnesch aus dem 
noen Ausland, sollen ofbrénge loossen.

An ech géif schléisse mat engem Zitat, wat een 
op d’allgemengt Liewe kann applizéieren, awer 
och ganz besonnesch op d’Erfollegsstory vun 
der Finanz- a Bankeplaz, vun engem vu menge 
Lieblingsauteuren, dem Oscar Wilde, deen 
emol eng Kéier soll geschriwwen hunn: «Toute 
réussite nous attire un ennemi. C’est la médio-
crité qui entraîne la popularité.»

Ech soen Iech Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien!

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
dem Här Mosar. Nächste Riedner ass den Här 
Eugène Berger.

 M. Eugène Berger (DP).- Merci, Här Pre-
sident. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, effektiv 
huet LuxLeaks héich Welle geschloe virun e 
puer Méint. Mëttlerweil si mer a méi rouege 
Gewässer erëm ukomm, dat och mat der Hëllef 
vum Kapitän Gramegna, deen d’Schëff duerch 
déi héich Welle gutt gesteiert huet.

 Plusieurs voix.- Très bien!

 M. Eugène Berger (DP).- Ech wëll och 
soen, datt mer eigentlech haut net den éisch-
ten Débat an der Chamber hunn iwwert den 
Dossier LuxLeaks. Mir hate schonn, dat wëll 
ech rappeléieren, eng Rei Kommissiounssitzun-

gen, wou mer iwwert deen Dossier geschwat 
hunn, wou och eng Rei Froe beäntwert gi sinn 
an esou fort. Ech zielen dat net méi weider op.

Ech wëll awer trotzdeem dem Justin Turpel, 
dem Interpellant, Merci soe fir seng Initiativ. 
Och Merci soen insgesamt, wann ech elo de 
Mikro hunn, Här President, fir säin Enga-
gement, deen en an deene leschten annerhal-
left Joer hei an der Chamber un den Dag ge-
luecht huet. Heiansdo ware mer, oder oft ware 
mer net därselwechter Meenung. Mä trotz-
deem, duerfir e grousse Merci. Och Merci fir 
déi Interpellatioun hei, datt mer also nach eng 
Kéier kënnen de Point maachen, wéi gesot, wa 
mer awer net ëmmer vläicht därselwechter 
Meenung sinn.

Ech wëll och betounen, datt d’Chamber sech 
vun Ufank u ganz seriö, och d’Regierung, mat 
deem sougenannten Dossier LuxLeaks beschäf-
tegt huet, well och ganz vill vun der Reputa-
tioun vu Lëtzebuerg um Spill stoung. Lëtze-
buerg ass, dat wësse mer alleguerten, eng 
wichteg Finanzplaz, déi jo an der rezenter Ver-
gaangenheet, jo, méi wéi eng Kéier an der Kri-
tik oder ënner Beschoss stoung vun deenen en-
gen oder anere Säiten. An duerfir war et och 
wichteg, schnell ze reagéieren a Saache rich-
tegzestellen.

A virun allem, et ass och elo grad, mäi Virried-
ner huet dat gesot, datt een och drop hiweist, 
datt d’Lëtzebuerger Finanzplaz eppes aneres 
ass, datt do d’Kompetenz, den Know-how an 
all déi Erfahrung, déi mer hei hunn, datt dat 
den Haapt- oder dat Wichtegst ass. An ech 
mengen, mir mussen och eis Finanzplaz, dat 
ass kloer fir eis, verteidegen. Well et ass net 
nëmmen, fir einfach eng Plaz ze verteidegen, 
d’Finanzplaz Lëtzebuerg bedeit och ganz vill 
Aarbechtsplazen, bedeit och e wichtege Pilier 
vun eiser Ekonomie.

Wéi gesot, mir haten eng Rei Diskussioune 
schonn an der Chamber, an och de Finanzmi-
nister, deen ëmmer prett war, fir do och freides 
no sechs Auer heiansdo ze kommen, fir eis 
dann déi lescht Informatiounen ze ginn. An de 
Finanzminister, dat muss ech awer och hei er-
virhiewen, huet och immens vill Efforten um 
europäeschen an internationale Plang ge-
maach. Et kann een eigentlech soen: „De Fi-
nanzminister Gramegna on tour“ weltwäit, fir 
eben iwwerall kënne Saache kloerzestellen an 
och iwwerall kënnen derfir ze suergen, eben 
och nach déi aner Aspekter vun der Finanzplaz 
Lëtzebuerg ervirzesträichen.

Et krut een och, wann een hei d’Press liest zu 
Lëtzebuerg, mä och an anere Presseorganer an 
England oder soss an der wäiter Welt, ganz vill 
positiv Réckmeldungen. Ech mengen, och déi 
gréisst Oppositiounspartei, mä och anerer, at-
testéieren der Regierung hei, datt se awer eng 
gutt Aarbecht mécht. An ech begréissen och, 
muss ech soen, datt d’CSV - jo, um Ufank war 
eng Kéier schaarf geschoss ginn am Novem-
ber -, mä duerno, datt d’CSV awer och op e 
ganz konstruktive Wee fonnt huet an deem 
Dossier an datt mer do zesummen an eng 
Richtung zéien.

Ech mengen, et ass wierklech wichteg, fir a Se-
renitéit iwwert deen Dossier ze schwätzen a 
mat klore Fakten ze argumentéieren. Ech 
weess, et sinn der haut scho gesot ginn, et sinn 
der an der Vergaangenheet gesot ginn, ech 
wëll se nach eng Kéier soen. Et ass esou - steter 
Tropfen höhlt den Stein -, datt ee wierklech 
awer déi wichteg Saachen einfach muss ëmmer 
erëm widderhuelen. Dat sinn och Saachen, wéi 
mer déi Delegatioun, déi bei där Assemblée 
parlementaire zu Bréissel war am Februar/
Mäerz, wou och do kuerz deen Dossier uge-
schnidde ginn ass, wou mer dat och ëmmer 
widderholl hunn.

Ech mengen, et ass... Bon, éischtens muss ee 
soen, dat hei sinn elo Rulingen, déi zwar exklu-
siv vu virun 2012 getätegt gi sinn. Et ass ein-
fach eng Praxis, déi awer scho laang hei zu Lët-
zebuerg praktizéiert gëtt, wéi eben an anere 
Länner och. An et ass och wichteg, datt ee ge-
nau versteet, wat e Ruling ass.

Ech mengen, e Ruling ass kee Kontrakt, et ass 
keng Ofmaachung oder e Gemauschels 
tëschent enger Verwaltung an Entreprisen: Et 
ass eng Décisioun. Et ass eng Décisioun vun 
der Steierverwaltung, eng Décision anticipée, 
eng Bescheinegung am Viraus, wéi eben déi 
verschidde Regelen ugewannt wäerte ginn. Dat 
kéint eigentlech och eng Privatpersoun am 
Prinzip maachen.

Bei engem Ruling gi keng extra Regelen, oder 
solle mer einfach soen: keng extra Wurschten 
ugewannt? E Ruling mécht och keng Ausnah-
men. An et kann een och elo do net eppes né-
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gociéieren a verhandelen. Et ass do net e Basar, 
wat do gemaach gëtt, hei gëtt keng Faveur ge-
maach. Et ass einfach esou, datt do ebe kloer, 
no deene verschiddene Regelen, déi et ebe 
gëtt am fiskale Beräich, datt duerno dann 
herno besteiert gëtt an am Viraus kritt een ebe 
gesot: Mir wäerten déi do Besteierung op Äre 
Fall uwenden. Méi a manner oder manner a 
méi ass et net.

Déi Lëtzebuerger Rulinge si konform zu eisen 
nationale Gesetzer, zu europäeschen, interna-
tionale Gesetzer, si konform zu Konventioune 
vun der „non double imposition“. Bon, wann 
een d’„non double imposition“, wéi dat virdru 
gemaach ginn ass, a Fro stellt, kann een dat 
maachen. Mä nach sinn eis Rulingen op alle 
Fall konform zu deene Konventiounen, déi mer 
awer och ënnerschriwwen hunn an och hei an 
der Chamber an der Vergaangenheet ge-
stëmmt hunn.

Et ass also keng illegal Praxis. Dat muss een 
awer widderhuelen. Se sinn, déi Décisiounen, 
déi Rulinge si konform eben och zum euro-
päesche Recht. An d’EU-Kommissioun, dat 
muss een awer och soen, huet och vum Prinzip 
Ruling, fënnt si dat grondsätzlech eng gutt 
Saach, well een domadder eben den Entreprisë 
Planungssécherheet gëtt, datt déi am Viraus 
wëssen, wat se sech kënnen erwaarden.

Et ass och scho gesot ginn, ech widderhuelen 
et awer nach eng Kéier, Rulinge ginn a 26 EU-
Memberstaten, ech bezéie mech elo nëmmen 
op d’Europäesch Unioun, praktizéiert. Lëtze-
buerg ass also net eleng do. Rulinge sinn och 
net geheim. D’Administratioune vun deenen 
anere Länner, déi kënne se bei eiser Verwaltung 
ufroen. Et ass also eng Aart Échange sur de-
mande, déi do fonctionnéiert.

Bon, et ass natierlech déi Fro, dass et verschid-
den Entreprisë gëtt, déi ganz wéineg Steiere 
mat de Rulingen dann erreechen. Dat ass 
eppes, wou een da sech kann natierlech funda-
mental Froe stellen. Et ass legal. Mä bon, et ass 
natierlech eng Saach, wou ee versicht, optimal 
d’Steiergesetzer auszenotzen.

Ech mengen, all Bierger mécht dat am Endef-
fekt och. Wann ee seng Steiererklärung mécht, 
kuckt een, wat fir eng Abattementen ee ka 
maachen an esou virun an esou fort. Et keeft ee 
sech vläicht nach e Buch an et kuckt een, et 
freet ee vläicht op der Steierverwaltung un, fir 
ze soen: „Voilà, dat ass mäi Fall, kann ech dat 
dann och esou ofsetzen?“

Ech mengen, dat ass eigentlech dat, wat de 
Ruling ass. Et ass eng Optimisatioun, wou een 
déi eenzel Elementer eben hëlt, Interaktioun, 
jo, Kombinatioun vun nationalen Dispositiou-
nen, europäeschen Dispositioune vum fiskale 
Recht. Och déi Form vun..., nenne mer et dann 
„Optimisation fiscale“, ass legal.

An da komme mer awer op déi kruzial Fro, déi 
de Justin Turpel, den Interpellant, mengen ech, 
opwerfe wëllt, dat ass déi: Wann do ganz 
niddreg Besteierungen duerch déi Optimisation 
fiscale erreecht ginn, ass dat legitim, respektiv 
ass et ethesch ze vertrieden? Ass et fair vis-à-vis 
vun anere Besteierungen, oder Leit oder Entre-
prisen, déi besteiert ginn? Ech mengen, dat ass 
effektiv déi fundamental Diskussioun, déi mer 
hei hunn.

Ech wëll eppes kloerstellen, dat ass, mir, meng 
Fraktioun, mä awer och d’Regierung, déi ver-
schléisse sech guer net, fir déi Diskussioun un-
zegoen an ze kucken dann, an eng Richtung ze 
goe vun enger Steiergerechtegekeet, wann een 
et esou wëllt nennen, déi méi fair ass vis-à-vis 
vun deenen eenzelne Leit oder Entreprisen, déi 
besteiert ginn.

Ech wëll awer och betounen, datt déi Fro net 
eleng vun engem klengen oder vun engem een-
zege Land wéi Lëtzebuerg ka beäntwert ginn, 
well een nëmme kann an engem net nëmmen 
europäeschen, mä an engem internationale 
Kontext déi Froe beäntwerten. An dat sinn och 
déi Saachen - den 18. Mee wäert d’TAXE-Kom-
missioun zesummekommen, dat ass jo déi Kom-
missioun, déi kuckt, am Numm oder am Optrag 
vum Europaparlament en Dossier zu de Rulin-
gen ze erstellen -, déi mir där Kommissioun och 
den 18. Mee da wäerte soen.

A mir wäerten hinnen och eppes soen: Mir 
wäerten hinne soen, datt Lëtzebuerg sécher-
lech net en Deel vum Problem ass, mä datt Lët-
zebuerg ganz kloer en Deel vun der Solutioun 
ass, well mir an der éischter Rei sti vun deene 
Länner, déi elo voll op Transparenz setzen. Mir 
hunn näischt ze verstoppen. A mir wäerten do 
iwwerall, wou et muss sinn, matschaffen.

An ech mengen, et ass och esou, wann een elo 
kuckt, déi lescht Méint, wat do alles scho ge-

maach ginn ass, datt Lëtzebuerg do och ganz 
proaktiv virugaangen ass. Lëtzebuerg war dat 
éischt Land, dat gesot huet: „Hei, mir ginn der 
Kommissioun alleguerten eis Rulingen.“, fir 
datt déi aner Länner do dann och sollen no-
zéien, fir do och Transparenz eranzebréngen.

Mir hunn och kee Problem, dat huet de Finanz-
minister och scho gesot, datt mer kee Problem 
hu mat der Transparenz respektiv engem auto-
mateschen Informatiounsaustausch vu Rulin-
gen. Och bei den Diskussiounen zum Beispill 
vun der OECD am Dossier BEPS schafft Lëtze-
buerg aktiv mat. Ech kéint weider Dossieren 
opzielen: d’Direktiv „mères-filiales“, wou Lëtze-
buerg ganz kooperativ mat agéiert a mat wäert 
ee vun deenen Éischte sinn, déi déi Direktiv 
wäerten ëmsetzen.

Et muss een och soen, datt mer eigentlech, 
ouni emol LuxLeaks ofzewaarden oder ouni 
datt dat dann iwwer eis komm war wéi en Tsu-
nami, datt mir do, oder déi nei Regierung an 
och d’Chamber do d’lescht Joer, also virum 
November 2014, eng Rei Projeten hei an der 
Chamber alleguerte gestëmmt hunn, Texter, 
déi a Richtung vu méi Transparenz ginn, 
Échange informatique (veuillez lire: Échange 
automatique) an esou weider, datt mer also 
d’lescht Joer schonn, viru LuxLeaks, eng ganz 
Rei Efforten an déi Richtung gemaach hunn, 
well mer einfach och erkannt hunn: Et ass méi 
sënnvoll, et bréngt der Finanzplaz méi, wa mer 
voll op Transparenz spillen, wa mer propper 
dostinn, wéi wa mer versichen, déi eng oder 
aner Saach ze verheemlechen. An de Global 
Forum huet dat jo och mëttlerweil unerkannt.

Och wëll ech soen, déi Efforten, déi mer also 
um nationale Plang gemaach hunn, datt mer 
eigentlech och schonn d’lescht Joer - dat wier, 
wa LuxLeaks net komm wier, vläicht onbe-
mierkt hei an der Chamber laanscht eis 
gaangen -, datt mer eigentlech och scho vir-
drun, d’Regierung, viru LuxLeaks, eng Rei Me-
surë geholl hat, fir de Beräich vu Rulingen hei 
zu Lëtzebuerg besser ze regléieren.

Dat sinn déi Saachen, déi mer och am Zu-
kunftspak du gestëmmt hunn, wou iwwerhaapt 
d’Praktik vun de Rulinge gesetzlech festgehale 
gëtt: praktesch Saachen, wéi datt déi zoustän-
neg Büroe mat Personal opgestockt ginn, d’Pu-
blikatioune vun den Décisiounen, datt och do 
jee nodeem, wéi komplex en Dossier ass, muss 
eppes bezuelt ginn an esou weider. Einfach 
nëmmen, fir ze soen, datt mer souwuel um eu-
ropäeschen, internationale Plang an der 
éischter Rei stinn, fir ze kucken, déi Dossiere vi-
runzekréien, datt mer do net wäerte blockéie-
ren an datt mer schonn an der Vergaangen-
heet, och hei am leschte Joer, eng ganz Rei 
Texter gestëmmt hunn, déi a Richtung vu méi 
Transparenz an am Endeffekt och a Richtung 
vu méi Steiergerechtegkeet ginn.

Här President, ganz kuerz e Wuert zu deene 
rezenten Diskussiounen, déi opgeflaamt sinn 
an der Press, wat d’Whistleblower ubelaangt. 
Wat mir net gefall huet déi lescht Deeg, ouni 
engem wëllen ze no ze trieden, dat ass, datt a 
verschiddenen Artikelen am Ausland Lëtze-
buerg als Land en tant que tel kritizéiert ginn 
ass. Ech muss hei einfach soen, et ass net d’Re-
gierung, et ass net d’Parlament, et ass net Lët-
zebuerg en tant que tel, dat hei enquêtéiert 
oder inculpéiert, et ass einfach d’Justiz, déi hir 
Aarbecht mécht. Eis Institutioune fonctionnéie-
ren. Punkt! Méi wëll ech dozou net soen.

Här President, ech komme schonn zu menge 
Konklusiounen. Wéi gesot, ech hunn et schonn 
e puermol elo rappeléiert: Lëtzebuerg, d’Regie-
rung spillt och am Dossier Rulinge mat oppene 
Kaarten. Mir si sécherlech mat déi Éischt, mir 
sinn déi Éischt praktesch an der Rei, wann et 
drëms geet, méi Transparenz ze schafen, méi 
Steiergerechtegkeet, an déi Diskussiounen un-
zefänken.

Ech wëll awer och nach eng Kéier betounen, 
datt mer dat net am Alleingang kënne maa-
chen. Mir mussen eng gemeinsam Démarche 
fannen, gemeinsam Regelen um europäesche 
Plang, um internationale Plang, mat der OECD. 
Dat ass eigentlech dee Wee, dee mer musse 
goen.

E klengt Wuert och nach vläicht, Här President, 
zur Motioun a Resolutioun, da brauch ech 
herno net méi dozou Stellung ze huelen, ganz 
kuerz. Ech mengen, d’Motioun, wou gefrot 
gëtt, datt ee soll prett sinn, d’Regierung soll 
prett sinn, fir pleinement mat der Commission 
TAXE ze kollaboréieren, ech mengen, dat ass 
eigentlech eng Evidenz. Et ass superfétatoire, 
soudatt ech eigentlech net de Sënn agesinn, fir 
eppes nach hei guttzeheeschen, wat eigentlech 
souwisou d’Évidence même ass.

Och d’Resolutioun, Här President, do virun 
allem kucken ech och als President vun der Co-
fibu méi kritesch, datt mer eigentlech elo sollen 
als Parlament Etüden an Optrag ginn, fir do ze 
kucken, den Dossier iwwert d’Fiskalitéit an 
iwwer all déi Froen, déi eigentlech d’Cofibu 

och soll analyséieren, fir dat do dann, ech géif 
scho bal e bësse soen „outzesourcen“ an dann 
an engem gewëssen Zäitraum do e Rapport ze 
presentéieren.

Ech hunn domadder, muss ech soen, awer als 
President vun der Cofibu Schwieregkeeten. Mir 
hu gewisen an deene leschte Méint, datt mer 
als Cofibu eis Aufgab seriö an deem Dossier 
maachen, datt d’Regierung ëmmer Ried an 
Äntwert stoung, wa mer se geruff hunn, zu all 
Moment, datt mer natierlech och an deem 
Dossier wäerten an deenen nächste Méint a Jo-
ren hei an der Chamber weiderschaffen an datt 
een duerfir also net speziell nach niewebäi 
muss dann esou eng Etüd an Optrag ginn, well 
mer eis Aufgab souwisou maachen.

Dat gesot, Här President, soen ech Iech Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Berger. Nächste Riedner ass de 
Franz Fayot. Här Fayot, Dir hutt d’Wuert.

 M. Franz Fayot (LSAP).- Merci, Här Pre-
sident. Léif Kolleeginnen, léif Kolleegen, um 
Ufank vu menger Interventioun géif ech och 
gären dem Justin Turpel Merci soe fir seng In-
terpellatioun, fir eis d’Chance ze ginn, hei sechs 
Méint no der LuxLeaks-Affär eis eng Kéier hei-
riwwer auszeloossen am Parlament a fir eng 
Kéier heiriwwer ze diskutéieren. Ech géif him 
och gär Merci soe fir säin Engagement hei an 
der Chamber, fir seng vill Aarbecht. A seng Pi-
cken iwwert den Thomas Piketty wäerte mir 
perséinlech feelen. Voilà, ech wënschen Iech 
vill, vill Gléck fir Är Zukunft!

Et ass vläicht ganz gutt, dass déi Interpellatioun 
hei zu LuxLeaks elo eréischt stattfënnt, sechs 
Méint nodeems d’Affär vum Konsortium ICIJ 
weltwäit mat vill Kaméidi révéléiert gouf. Mir 
kënnen eis nach all gutt erënneren un d’Am-
biance, déi deemools geherrscht huet, un 
d’Konsternatioun, dass mer eis erëm eng Kéier 
am Schmuddeleck - eleng! - erëmfonnt hunn. 
Mir erënneren eis, wéi schwéier d’Verteidegung 
deemools war als Schmarotzer vum internatio-
nale Steiersystem, als quasi „Schurkenstaat“, 
deen anscheinend op d’Käschte vun aneren - 
richtege - Länner hire Steiergelder lieft.

An der internationaler Diskussioun ass um 
Ufank vergiess ginn ze soen, dass d’Tax Rulings 
eppes sinn, wat et och a villen anere Länner 
gëtt, a 26 vun den 28 EU-Länner, dass genee 
déiselwecht Montagen och an anere Länner 
gemaach ginn an dass munch Länner souguer 
nach vill méi aggressiv Steiernischen hunn. Et 
sinn der e puer genannt ginn. Ech géif d’Bei-
spill nenne vun de Belsch hiren Intérêts notion-
nels an den Englänner hirem Non-dom-Re-
gime, fir nëmmen déi zwee ze nennen an dëser 
Diskussioun.

Här President, LuxLeaks huet eng berechtegt 
international an national Diskussioun ëm 
d’Steiergerechtegkeet lassgetrëppelt. Ass et 
normal, dass d’Betriber keng oder ganz wéineg 
Steiere bezuelen, wa Privatpersounen, Leit, déi 
fir hiert Akommes schaffen, ëmmer méi staark 
besteiert ginn um Akommes vun hirer Aar-
becht? Wou solle Betriber besteiert ginn? Op 
der Plaz vum Ofsaz oder do, wou se hire Siège 
wielen, oft fir laanscht d’Besteierung ze kom-
men? Dat ass d’BEPS-Diskussioun, déi scho säit 
Jore bei der OCDE gefouert gëtt an haut méi 
wéi jee aktuell ass.

Ech géif gären direkt um Ufank vun dëser Inter-
ventioun soen, dass et fir d’LSAP net akzeptabel 
ass, dass Betriber ganz wéineg oder iwwer-
haapt keng Steiere bezuelen. Et gehéiert zu 
enger elementarer Konzeptioun vun der Steier-
justiz, dass och Betriber, egal ob se national 
oder international täteg sinn, Steiere bezuelen. 
D’international Entwécklung an der EU an och 
an der OCDE geet an d’Richtung vu méi Trans-
parenz a méi Steiergerechtegkeet, och wann 
déi Entwécklunge sécher net perfekt sinn - ech 
kommen nach spéider dorobber zréck -, mä 
dee Mouvement begréisse mir als LSAP.

Et ass gutt a richteg, dass mer d’Diskussioun 
elo féieren, wou déi éischt Opreegung, déi eng 
sachlech Diskussioun schwiereg, jo, on-
méiglech mécht, sech geluecht huet.

Här President, ech géif gären - e bëssen ähn-
lech wéi de Justin Turpel - e bëssen e Katalog 
opstelle vun deene verschiddenen Aarte vu Ru-
lingen, déi bei eis praktizéiert ginn. Mir hu vill a 
laang an der Cofibu iwwert d’Rulinge ge-
schwat, mä ëmmer op eng generell Aart a 
Weis. Et ass awer, mengen ech, wichteg, eng 
Kéier méi an den Detail ze goen, fir ze wëssen, 
wouriwwer mer iwwerhaapt schwätzen, an e 
bëssen iwwert déi pauschal an elo zimlech sul-
fureuse Expressioun vum Ruling erauszegoen.

De Ruling, och dat ass scho gesot ginn, de Ru-
ling oder „rescrit fiscal” ass u sech näischt 
Schlëmmes an näischt Béises. Et ass ganz ein-
fach en Accord préalable iwwer eng zukünfteg 
Besteierung, an deenen allermeeschte Fäll vu 
Betriber, mä munchmol och vu Privatpersou-
nen. Deen Accord préalable kritt een opgrond 

vun enger detailléierter Beschreiwung vun der 
Aktivitéit, déi ee virgesäit. An deen Accord ass 
dann och nëmme gülteg, wann déi Beschrei-
wung och zoutrëfft.

Deen éischte groussen Typus vu Ruling ass 
deen, dee bei Finanzéierunge gefrot gëtt. Hei 
geet et drëm, e Prix de transfert festzesetzen, 
dee justifiéiert ass, wann eng Gesellschaft an 
engem Grupp enger anerer Gesellschaft Sue 
léint. Wat ass eng normal Marge, compte tenu 
vum Risk vun der Aktivitéit, vum Prêt, ëmmer 
ausgoend vun enger vergläichbarer Transak-
tioun tëschent enger Bank an hirem Client? 
Dësen Typ vu Struktur gëtt et an all Land, an et 
ass u sech näischt Problematesches drun.

D’Regularitéit vun der Operatioun gëtt säit der 
Circulaire vun 2011 bei eis duerch e Rapport 
iwwert de Prix de transfert bestätegt. Iwwerall 
an der Welt gëtt „transfer pricing“ gemaach, 
an Applikatioun vun de Regelen, déi vun der 
OCDE ausgeschafft goufen. An ech mengen, 
dass de Fait, dass Lëtzebuerg kee Problem mat 
der zukünfteger Direktiv iwwert den Échange 
vu Rulingen huet, och dorobber zréckzeféieren 
ass, dass mer hei als Land näischt ze verstop-
pen hunn.

Déi zweet Kategorie vu Rulingen, déi oft gefrot 
ginn, betreffen d’Quellebesteierung bei 
Gewënner, déi vu Lëtzebuerger Gesellschaften 
un hir Mammegesellschaften ausgeschott ginn. 
Dëst ass eng Struktur, déi ganz vill am Beräich 
vum Private Equity benotzt gëtt, also bei Hai-
ser, déi fir Investoren net cotéiert Betriber op-
kafen a Parten do dran indirekt verkafen.

Hei geet et drëm ze confirméieren, dass keng 
Quellesteier ufält, wann eng Lëtzebuerger Hol-
ding eng Distributioun vu Gewënner mécht, 
déi si ënnert dem Schachtelprivileg vun hire Fi-
liale krut. Dës Gewënner ginn dacks ënner 
engem Prêt participatif un d’Mamm ausbe-
zuelt. De Ruling confirméiert dann, dass keng 
Quellesteier ufälleg ass. Wichteg heibäi ass 
awer ze soen, dass dat net onbedéngt heescht, 
dass dës Gewënner net anzwousch anescht be-
steiert ginn.

Bei der vill beschwatener IP-Box, déi duerch e 
Gesetz vun 2008 agefouert gouf, déi och 
schonn hei am Débat mentionnéiert gouf an 
déi eng Exoneratioun vun 80% vun de Reve-
nuen aus der Propriété intellectuelle virgesäit, 
muss een emol kee Ruling froen. Mat der IP-
Box kann effektiv zolidd Schindluder gedriwwe 
ginn, an ech mengen, et ass net ëmsoss, dass 
dee Regime am Zentrum vun der Kritik an der 
Diskussioun ëm BEPS steet. Wéi Der wësst, ass 
d’IP-Box bei eis en Auslafmodell, wat aner EU-
Länner, zum Beispill Irland, dat esou e Regime 
nach während der LuxLeaks-Affär agefouert 
huet, net drun hënnert, ähnlech Steierregelen 
ze hunn.

Eng aner kritikabel Steierstruktur ass déi souge-
nannt „Goodwill-Struktur“. Hei kann déi steier-
lech Base vun engem Betrib reduzéiert ginn 
duerch d’Abrénge vun engem méi oder wéine-
ger reelle Fonds de commerce, deen dann 
amortiséiert gëtt géint d’Benefisser, déi d’Ge-
sellschaft mécht. Hei gëtt et an der Haaptsaach 
e Problem vun Evaluéierung, déi net ëmmer 
prezis ass. Dofir sinn dës Strukturen haut just 
nach méiglech, wann een eng prezis, doku-
mentéiert Evaluatioun vun engem Goodwill 
weise kann.

Här President, eng Zentralfro ass, firwat eist 
Land et fäerdegbruecht huet, esou e wichtege 
Secteur fir d’Steierstrukturéierung ze ginn, trotz 
reeller europäescher an internationaler Konkur-
renz. D’Explikatioun huet ganz vill mat juris-
tescher Sécherheet ze dinn. Wat Investisseuren 
a Betriber virun allem wëllen, wa se eng Trans-
aktioun plangen, ass juristesch Sécherheet. Si 
wëlle sech kënne verloossen op dat, wat se vun 
enger Administratioun bestätegt kréien. Dobäi 
ass et net esou schlëmm, wann eng Positioun 
ännert oder souguer wa méi Steiere musse be-
zuelt ginn, mä Sécherheet a Viraussiicht ass 
Tromp. Eng réckwierkend Afrostellung vun 
engem Ruling duerch d’Administratioun wier 
do Gëft: Länner, déi dat gemaach hunn, hunn 
a kierzester Zäit hir ganz Kredibilitéit fir Jore 
verspillt. Ech mengen, och dat soll ee wëssen, 
wann een iwwert d’Rulingsproblematik 
schwätzt.

Här President, d’LSAP ass der Meenung, dass 
d’Regierung gutt a schnell op LuxLeaks rea-
géiert huet. No Diskussioune mat der Europäe-
scher Kommissioun hu mir eise Recours géint 
der Kommissioun hir Demande fir d’Matdee-
lung vun all eise Rulingen zréckgezunn a mir 
hunn agelenkt, obwuel eise Recours gutt 
Chancen hat, ugeholl ze ginn. Mir hunn och 
erreecht, dass d’Europäesch Kommissioun ganz 
schnell hir Enquête op all aner EU-Membersta-
ten ausgewäit huet, wat eist Land aus der 
direkter Schosslinn geholl huet.

De 4. November d’lescht Joer, also just viru 
LuxLeaks, hate mer schonn de Projet de loi 
iwwert den Échange de renseignements sur de-
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mande, fir vun der groer Lëscht vum Global 
Forum vun der OCDE erofzekommen, an der 
Chamber verabschit an och de Projet de loi 
iwwert den Échange automatique op de Reve-
nus sur l’épargne an engem europäesche 
Kontext adoptéiert. E Projet, dee jo deemools e 
bëssen excessiv als d’Enn vum Bankgeheimis 
hei zu Lëtzebuerg qualifizéiert ginn ass.
Mir hunn och als Land eis Bereetschaft erkläert, 
mat op de Wee vun enger Direktiv iwwert den 
Échange automatique vu Rulingen ze goen, déi 
vun der Kommissioun Juncker no der LuxLeaks-
Affär ganz schnell ausgeschafft gouf. Déi lëtze-
buergesch Regierung begréisst a begleet deen 
Trend, a mir fannen, dass dat och gutt esou 
ass.
Och am Kader vun der OCDE gehéiert Lëtze-
buerg nom ongléckleche Klassement 2013 als 
„non-compliant jurisdiction” am Global Forum 
vun der OCDE mëttlerweil zum Peloton de 
tête, souwuel wat d’Adoptioun vum Standard 
vun der OCDE iwwert den Échange d’informa-
tions am Oktober 2014 ugeet, wéi och am 
Dossier BEPS, wou Lëtzebuerg de Konsens 
iwwert d’Patentboxen adoptéiert huet, an eben 
duerch Progrèsen am Échange vu Steierinfor-
matiounen.
Esou konnt de Pascal Saint-Amans, den Direk-
ter vun der Fiskalitéit bei der OCDE, am 
Dezember d’lescht Joer der Lëtzebuerger Re-
gierung massiv Progrèsen en matière vu Steier-
transparenz bescheinegen an och confirméie-
ren, dass Lëtzebuerg beileiwen net eleng do-
steet bei der Rulingsproblematik.
Ënnert eiser EU-Présidence wäerten d’Diskus-
siounen iwwer eng Assiette unique an e mini-
malen Taux op der Betribsbesteierung weider-
goen. Mir mussen déi Dossiere sachlech, mä 
och kritesch ugoen. Inbesonnesch d’Aféierung 
vun enger Assiette unique, wéi se fir de Mo-
ment proposéiert ass, géif mat sech bréngen, 
dass kleng Länner ouni Headquarters näischt 
oder bal näischt méi ze besteieren hätten. Eng 
ähnlech Evolutioun bahnt sech och bei BEPS 
un. Dofir musse mer als Land resolut op méi 
Substanz setzen, wa Betriber sech hei nidder-
loossen. D’Zäit vun de Bréifboîtten ass definitiv 
eriwwer, och wa se eis aus Plazgrënn gutt ar-
rangéiert huet.
Mä och bei der Direktiv iwwert den Échange 
automatique vun de Rulinge gëtt et nach 
munches ze bemängelen: beim Uwendungs-
beräich, bei der Kompetenz vun der Kommis-
sioun, beim Subsidiaritéits- a Proportionali-
téitsprinzip, bei der Retroaktivitéit, beim Be-
ruffsgeheimnis. Hei muss Lëtzebuerg selbstbe-
wosst zesumme mat anere Länner, déi ähnlech 
Positiounen hunn, seng legitim Intérête vertei-
degen, ouni sech vum Gespenst LuxLeaks 
aschüchteren ze loossen.
Ech wëll awer och kloer an däitlech soen, dass 
d’LSAP d’Efforte vun der EU-Kommissioun, fir 
aggressiv Steierstrukturéierung ze begrenzen, 
ausdrécklech begréisst.
D’Clause anti-abus an der neier Direktiv 
„mères-filiales“, mä och den Encadrement vun 
den Exoneratiounen ënnert där Direktiv an ën-
nert der Direktiv iwwert d’Zënsen an d’Rede-
vancen, wa keng effektiv Besteierung virläit, si 
Schrëtt an déi richteg Richtung. Et ass gewosst, 
dass d’Steieroptimiséierung, déi d’Leit oft, zu 
Recht, schockéiert, d’Resultat ass vum Zesum-
mespill vun Duebelbesteierungsofkommessen, 
vu lokale Regelen a Praxissen an eben interna-
tional tätege Betriber, déi et verstinn, duerch 
eng geschéckt Strukturéierung d’Steierlaascht 
niddreg ze halen.
Eng rezent Entrevue, an dat ass och scho gesot 
gi vum Laurent Mosar, eng rezent Entrevue 
mam Generalsekretär vun der OCDE hei an der 
Chamber, dem Ángel Gurría, huet gewisen, 
dass d’USA keng Interessen drun hunn, hir Be-
triber op hiren auslänneschen Aktivitéiten ze 
besteieren. Den Dossier iwwer „Base Erosion 
and Profit Shifting“ iwwert d’Produits hybrides 
gëtt vun den USA blockéiert, mat der zimlech 
offensichtlecher Begrënnung, fir hir Multinatio-
nallen ze begënschtegen. Fir d’USA, mä wahr-
scheinlech och fir aner Länner, ass den interna-
tionale Steiersystem eng Form vu Subventio-
néierung vun hire Betriber. Och dat ass eng 
Realitéit.
Kuerz viru LuxLeaks schonn hat d’Regierung 
am Zukunftspak eng Base légale fir d’Rulinge 
virgeluecht an och eng Verankerung vum Prin-
zip vum „arm’s length“. No LuxLeaks du koum 
de Projet de règlement grand-ducal iwwer eng 
Commission des rulings. Et ass e reelle Fort-
schrëtt, dass d’Rulingen elo op zolitte juris-
tesche Féiss stinn, nodeems se während 25 Joer 
eng einfach Pratique administrative waren, déi 
just op enger Note de service vun 1989 ge-
fousst huet.
Et ass och en Zeeche vu Maturitéit, dass elo 
eng Kommissioun bei der Steierverwaltung 
sech mat de Rulingen auserneesetzt an net 
nëmmen ee Préposé, an ech mengen, och 

schonn eleng nëmmen déi Praxis mécht eis 
international manner vulnerabel. De Justin Tur-
pel huet et gesot, de Jeannot Krecké huet 
schonn 1997 a sengem Rapport iwwert 
d’Steierfraude dee System kritiséiert an zu 
Recht op seng Geforen higewisen. Als LSAP 
kënne mer deen neie System also nëmme be-
gréissen.
Här President, léif Kolleeginnen, léif Kolleegen, 
ech kommen zur Konklusioun. D’LSAP, muss 
ech nach eng Kéier soen, ass ganz kloer fir na-
tional an international Steiergerechtegkeet. 
Dobäi si mir natierlech och géint aggressiv an 
abusiv Steierstrukturatiounen, déi dorop eraus-
zilen, dass international täteg Gruppen an hir 
Aktionäre keng oder ganz wéineg Steiere 
bezuelen.
Et ass allerdéngs an eisen Aen ze vill einfach, 
d’Kand mat der Bidden auszeschëdden an 
d’Rulinge pauschal ze diaboliséieren. D’Rulin-
gen, ech hunn et gesot, si virun allem en Ins-
trument vu juristescher Sécherheet. A mir sinn 
en „État conduit“ an enger ganzer Rei vun in-
ternationale Steierstrukturen. Dat kann ee gutt 
oder schlecht fannen, mä dat ass e Fait. Wann 
een dat grondsätzlech veruerteelt, da misst een 
éierlecherweis och soen, wat Lëtzebuerg da 
soss soll maachen, fir ähnlech Steierrecetten 
eranzefuere wéi déi, déi de Finanzsecteur 
ofwërft.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Franz Fayot (LSAP).- Well de Rulingsec-

teur sinn net nëmmen déi direkt Steieren, déi 
dem Här Turpel no just nach eng Peau de cha-
grin sinn oder just nach Grimmele sinn, mä et 
hänke ganz vill aner wirtschaftlech Secteuren 
zu Lëtzebuerg dovunner of. Wéi solle mer et 
maachen, fir dann, ënner anerem, eise Sozial-
stat ze erhalen op deem Niveau, wou en elo 
ass? Dat hätt ech dann och gär emol eng Kéier 
hei vum Interpellant héieren am Kader vun dë-
sem Débat. Wann een iwwer esou Saache 
schwätzt, muss een och iwwert d’Géigefinan-
zéierung schwätzen, wat ee mécht, wann een 
déi Saachen ofschaaft. D’Welt ass méi komplex 
wéi Schlagwierder a Banderolle virliesen.
Ech hätt mer, Här Turpel, vun Iech gewënscht, 
an dësem wéi och an aneren Débaten, dass 
een net just wëllt ofschafen ouni géigenzefi-
nanzéieren, net just vum moraleschen 
Héichsëtz erof op alles ze schéissen, ouni reali-
séierbar Alternativen opzeweisen.

 Mme Viviane Loschetter (déi gréng).- 
Très bien!

 M. Franz Fayot (LSAP).- Par ailleurs géif 
ech nach eng Kéier Merci soe fir dës Debatt an 
Iech alles Gutts wënsche fir d’Zukunft. Ech géif 
Iech och villmools Merci soe fir d’Nolauschte-
ren.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

dem Här Fayot. Nächste Riedner ass den Här 
Henri Kox.

 M. Henri Kox (déi gréng).- Jo, Merci, Här 
President. Ech wëll dann och hei direkt am 
Ufank dem Interpellant Merci soen, dass mer 
d’Méiglechkeet hunn, haut dann dës Debatt 
iwwert d’LuxLeaks nach eng Kéier ze féieren.
Den Här Turpel huet a senger schrëftlecher 
Ufro sechs Froen opgeworf. En huet dorauser 
hei an deem Mëndlechen der néng gemaach. 
Ech ginn op déi eenzel Punkten an, ech denken 
awer, dass meng Virriedner ausféierlech dat 
scho gemaach hunn. An ech erlabe mer och 
dann, méi grondsätzlech Punkte vun der grén-
ger Partei hei opzewerfen an och méiglech Pis-
ten opzeweisen, wéi et an der Zukunft soll wei-
dergoen.
Vläicht direkt um Ufank zwee Punkten, déi ech 
wëll hei ernimmen. Et ass éischtens, Dir kënnt 
Iech alleguerten erënneren, dass mer nach 
virun zwee Joer hei diskutéiert hunn, dass et un 
der Zäit wier, d’Bankgeheimnis ofzeschafen an 
op de Wee vum automateschen Informatiouns-
austausch ze goen. Mir waren eis eens, dass 
dat de bessere Wee fir d’Finanzplaz wier, well 
mer der Meenung sinn, dass d’Finanzplaz och 
mat transparenter an éierlecher Steierpolitik hir 
Roll an Europa ka behalen a vläicht souguer 
ausbauen.
déi gréng hunn ëmmer gefuerdert, dass Lëtze-
buerg net sollt bäidroen, dass grouss Konzer-
ner, a besonnesch déi ganz räich, op d’Käschte 
vun de Statsbudgeten hir Steierbäiträg kéinte 
kleng halen. D’Kris an Europa kënne mer nëm-
men iwwerwannen, wann d’Staten och déi néi-
deg Steierrecetten hunn, fir déi Investissemen-
ter kënnen ze maachen, déi Aarbechtsplaze 
schafen an d’Kris sozial offiederen, ouni dass si 
dofir iwwerméisseg Scholde musse maachen.
An dann natierlech, an de leschte Méint ass 
Lëtzebuerg, leider erëm, an e schlecht Liicht 
geroden, dës Kéier wéinst dem exzessive Ge-
brauch vu Steierrulingen. Meng Virriedner sinn 
ausféierlech dorop agaangen.

Och mir stellen eis do eng Rei Froen: Wéi 
kënne mer et rechtfertegen, dass Betriber wéi 
Apple, Amazon, Starbucks, Vodafone, fir nëm-
men déi puer ze nennen, nëmme minimal 
Steiere bezuelen an d’Librairie dovir um Eck, de 
Bistro dräi Meter méi wäit ewech hir éierlech a 
fair Steiere musse bezuelen? Wéi kënne mer et 
rechtfertegen, dass duerch esou Praxissen an 
anere Länner musse Crèchen zougemaach 
ginn, Subsiden am soziale Wunnengsbau 
ewechfalen an esou weider, well de Stat d’Suen 
net méi huet, fir se ze finanzéieren?

E Beispill, fir dat ze illustréieren, ass e Rapport 
vum franséischen Deputéierten an der Assem-
blée nationale, Carrez, dee schreift: «Les PME 
ne sont pas très loin du taux de 33% d’IS.» - 
Heescht „impôts sur les sociétés“. - «Les 
grandes entreprises au-delà de 2.000 salariés, 
c’est 13%. Les sociétés du CAC 40, c’est seu-
lement 8%. La plus grande entreprise de 
France, Total, c’est 0%.» Dat illustréiert e bës-
sen, dass déi Debatten net nëmmen hei musse 
gefouert ginn, mä och a Frankräich an an anere 
Länner an Europa an doriwwer eraus.

Et ass deemno also nëmme logesch, dass 
d’Kommissioun d’Enquête lancéiert huet, fir ze 
kucken, ob domadder net d’Konkurrenzsitua-
tioun zuongonschte vum Mëttelstand ver-
schlechtert gouf. Wann dat esou wier, wier dat 
schlecht, well grad de Mëttelstand Aar-
bechtsplaze schaaft an e wichtegen Akteur vun 
der lokaler an nationaler Wirtschaft ass.

Gradesou wichteg ass et awer och, dass mer 
iwwer eng ongesond Steierkonkurrenz schwät-
zen, déi ongesond ass, well se derzou féiert, 
dass d’Länner ze vill Steierrecettë verléieren. 
Duerch de Phenomeen vun der Optimisation 
fiscale gi Milliarde vu Steiergelder vermidden, 
déi eigentlech missten an déi national Stats-
keese fléissen a vun do aus erëm géifen inves-
téiert ginn an en Effet multiplicateur, och an 
der Wirtschaft deementspriechend, dann och 
hätten an och hunn.

Dat heescht, dass dat Geld, wat fir wäertvoll 
Projete kéint agesat ginn, herno an deene 
jeeweilege Statsbudgete feelt. E bekannt Bei-
spill ass natierlech och Vodafone an England, 
déi duerch déi Praxisse vun de Rulingen, an-
statt a Groussbritannien, ech mengen, 29% - 
och wa se d’Assiette vläicht anescht besteiert 
kritt hätten, e bësse manner bezuelen - nëm-
men an der Realitéit 0,8% Steiere bezuelt hunn 
an doduerch, no Schätzunge vu verschiddenen 
Experten, ronn sechs Milliarden der britescher 
Statskeess gefeelt hunn. Déi hunn natierlech 
herno gefeelt bei anere soziale Moossnamen, 
fir Investitiounen ze maachen.

Et ass dofir fir déi gréng och wichteg, eng éier-
lech a seriö Opschaffung duerchzeféieren, ouni 
mussen awer alles a Fro ze stellen - et ass dat 
och virdru schonn ernimmt ginn. Et ass dofir 
richteg a wichteg, dass mer iwwert d’Praxis 
vun de Rulingen, souwuel hei zu Lëtzebuerg an 
Europa wéi awer och op OECD-Niveau, disku-
téieren. De Problem däerf a kann net eleng um 
nationalen Niveau ugepaakt ginn, et muss och 
un enger europäescher Léisung geschafft ginn.

D’Verantwortung läit also net nëmmen hei zu 
Lëtzebuerg, mä och zu Berlin, London, Paräis, 
etc. Och wann et stëmmt, dass Lëtzebuerg an 
der Vergaangenheet mat de Rulingen net géint 
d’Gesetzer verstouss huet, heescht dat awer 
nach laang net, dass, wann eppes haut nach 
legal ass, dëst och nach haut wënschenswäert 
ass oder ethesch kompatibel mat deenen Nor-
men, déi mir wëllen applizéiert gesinn.

Dem Finanzminister Gramegna seng Wierder u 
sech, well hie selwer sot: «Ce qui est légal au-
jourd’hui, n’est peut-être plus souhaitable ou 
est considéré comme plus compatible avec la 
norme éthique, qui devrait prévaloir.» 

Wéi eng Léisungen a Piste gesi mir dann elo als 
Gréng?

Elo muss een awer och éierlecherweis hei soen, 
dass sech mëttlerweil eng ganz Rei vu positive 
Saachen hei gedoen hunn. Dofir, éischtens: Mir 
brauchen eng Finanzplaz, déi reguléiert an 
transparent ass. Mir begréissen dofir ausdréck-
lech, dass dës Regierung schonns heiru ge-
schafft huet an och weider wäert doru schaf-
fen.

Ech zielen der e puer op. Et sinn och dat Wier-
der, déi just vu mengem Virriedner Franz Fayot 
hei gesot gi sinn.

Virun de LuxLeaks hat d’Regierung schonns 
ugesat, fir d’Rulinge besser ze reguléieren, well 
d’Rulinge si jo net per se ze verdamen. Mam 
éischten Deel vum Zukunftspak ass d’Prozedur 
fir d’Rulinge gesetzlech verankert ginn. Des 
Weidere sinn och d’Prix de transfert elo am Ge-
setz verankert. D’Bankgeheimnis ass opge-
huewen. Vum 1. Januar 2015 u praktizéiere 
mer den Échange automatique d’informations 
am Kader vun der Zënsbesteierungsdirektiv. 
Dat ass e grousse Fortschrëtt. Mir hunn den 
OECD-Standard bei der Coopération sur de-

mande ugeholl. An och dat ass e wichtege 
Schratt an déi richteg Richtung.
Dës Beispiller weisen op, dass dës Regierung hir 
Hausaufgabe mécht an awer och ëmsetzt. Mä, 
esou wéi virdru schonns gesot, ass de Problem 
vun den exzessive Steierkonkurrenzen net 
eleng vun engem Land ze léisen. Et kann 
nëmme funktionéieren, wann all Regierungen 
an der EU un engem Strang zéien an och ge-
meinsam mat der OECD no eenheetleche Re-
gelungen a Standarde sichen.
Fir déi gréng ass et deemno wichteg, dass an 
der EU weider Fortschrëtter gemaach ginn a 
Richtung vu Steierharmoniséierung, statt a 
Richtung vun onfairem Steierwettbewerb. Dës 
Fortschrëtter sinn ëmsou méi wichteg, well mer 
um internationale Kontext nëmmen esou och 
weiderkommen am gemeinsamen OECD-Stan-
dard.
Ech wëll dofir zwee, dräi Beispiller nach opzie-
len. Mir musse probéieren, d’Gesetzeslücke bei 
de Kierperschaftssteieren ze schléissen. Et ass 
virdrun och erëm vu mengem Virriedner 
opgeworf ginn d’Diskussioun ëm d’„mères-
filiales“-Richtlinnen. Et ass geschwat ginn 
iwwert d’Zënsrichtlinnen. Et ass geschwat ginn 
iwwert d’Lizenzgebühren. Wéi déi tëschent de 
Firmaen, tëschent den „mères-filiales“ an esou 
verdeelt ginn, ass ee vun de gréissere Chan-
tieren, déi ugepaakt musse ginn.
Den zweete Chantier, wou mer och schonn an 
der Kommissioun des Ëfteren driwwer disku-
téiert hunn, ass tëschent der Bemiessungs-
grondlag, dass jett vun der Besteierung an de 
Mindeststeiersätz vun deenen eenzelne Fir-
maen, an och do, mengen ech, musse mer eng 
gesamteuropäesch Léisung usichen, fir kënnen 
dann och mat enger gemeinsamer Stäerkt, an 
dat ass de véierte Punkt aus där Opzielung. Wa 
mer wëlle gestäerkt eng international Diskus-
sioun ugoen, brauche mer de Standard, dee 
mer an der Europäescher Kommissioun fonnt 
hunn. An domadder hu mer besser Chancen, 
wéi den Här Mosar och virdru gesot huet, en 
internationale Standard op OECD-Niveau 
kënne virzebréngen.
Dofir, Här President, Dir Dammen an Hären, 
ech komme schonn zum Schluss. Ech wëll och 
nach eng Kéier aus Siicht vun deene Grénge 
betounen, dass mer et begréissen, dass Lëtze-
buerg, dass dës Regierung sech engagéiert 
huet, mat der Kommissioun zesummenze-
schaffe beim Opschaffe vun dësen Themen, 
och wat d’Spezialkommissioun vum EU-Parla-
ment ubelaangt.
Onofhängeg vun der Aart a Weis vun dëser 
Kommissioun, ass et wichteg, dass d’Debatt 
iwwert d’Steiergerechtegkeet an Europa op 
eng konstruktiv Manéier, ouni eesäiteg Polemi-
ken duerchgefouert gëtt. Mir zielen dofir och 
op eis europäesch Partner, fir gemeinsam no 
Léisungen, fir no enger koordinéierter europäe-
scher Steierpolitik ze sichen an net mussen de 
Spillball vu multinationale Betriber ze sinn, déi 
deelweis manner wéi 1% Steiere wëlle 
bezuelen.
Lëtzebuerg wëllt weiderhi bekannt bleiwen, 
dass mer engagéiert Europäer sinn, dass net 
nëmmen eegen national Interessen an der 
Fënster hänken. Mir hu keen Interessi, 
d’Zilscheif vu weideren Attacken op eist Land 
ze sinn. D’Conditio sine qua non ass deemno 
fir déi gréng eng konstruktiv, engagéiert Ze-
summenaarbecht op EU-Niveau, esou wéi dat 
dës Regierung an och eise Finanzminister bis 
elo gemaach hunn.
An zum Schluss wëll ech dann awer och vu 
grénger Säit dem Interpellant nach eng Kéier 
Merci soen. Merci soen éischtens fir haut dës 
Debatt. Ech huelen en Zitat, dat en oft hei be-
notzt huet, wann e seng Rieden hei gehalen 
huet. Ech wëll dat dann och zum Schluss hei 
nach eng Kéier widderhuelen: „Wann ech jo 
elo méi Zäit hätt, kéint ech dem Justin Turpel 
nach ganz vill iwwer säin Engagement zielen, 
mä déi hunn ech leider net méi.“ Merci!

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Dir 
hutt awer nach 13 Minutten.
(Hilarité)
Ech huelen Är da mat, herno.
Villmools Merci dem Henri Kox. Nächste Ried-
ner ass den Här Gast Gibéryen.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här Pre-
sident. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, well ech 
zum Schluss vläicht keng Zäit méi hunn, wëll 
ech dann um Ufank...
(Hilarité)

...dem Justin Turpel Merci soe fir dës Interpella-
tioun an och fir déi flott Zesummenaarbecht, 
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déi mer hei an der Chamber haten, an och 
virun allem an de Kommissiounen, wou de Jus-
tin Turpel ëmmer och e ganz engagéierten De-
putéierte war. A vun eiser Säit aus och: Justin, 
alles Guddes fir deng Zukunft!

Léif Kolleeginnen a Kolleegen, viru sechs Méint 
war dat Wuert „Ruling“ wahrscheinlech deene 
meeschte Lëtzebuerger an och vläicht enger Rei 
vu Politiker nach net bekannt. Mä duerch eng 
grouss, international ugeluechte Campagne, 
och vun der internationaler Press, déi weltwäit 
gefouert ginn ass, ass déi sougenannte 
LuxLeaks-Affär opkomm a Lëtzebuerg ass a 
Schlagzeile geroden. Leider eng weider Kéier!

Déi éischt Reaktioune vun eiser Regierung ware 
sécherlech net grad déi professionellst. Et war 
och den Iwwerraschungseffet derbäi. Mä et 
muss een awer fairerweis soen, datt souwuel 
herno vu Regierungssäit déi Saach gutt organi-
séiert war an och preparéiert war op weider At-
tacken, déi vun der internationaler, vun enger 
bestëmmter internationaler Press géintiwwer vu 
Lëtzebuerg geridde si ginn. An och, datt d’Ze-
summenaarbecht, mengen ech, tëschent Re-
gierung an der zoustänneger Chamberskommis-
sioun, virun allem tëschent dem Finanzminister 
an der zoustänneger Chamberskommissioun 
exzellent war. An ech mengen, datt mer och ze-
summe verstanen hunn, do Décisiounen ze hue-
len, wat am Interessi vun eisem Land war.

Här President, vu datt meng Zäit zéng Minut-
ten ass, wëll ech op eng Rei vu Punkte just 
prinzipiell agoen.

Déi éischt Fro ass zu de Rulinge selwer. Ech wëll 
ënnersträichen, wat och schonn eng Rei vu Vir-
riedner gesot hunn: D’Rulinge sinn eiser 
Iwwerzeegung no konform zu eisen an och in-
ternationale Bestëmmungen a Gesetzer. Et gi 
praktesch an alle Länner vun den EU-Staten, 
mä och weltwäit Rulinge gemaach. Plazeweis 
hu se eng aner Nominatioun, mä am Fong ass 
et awer datselwecht wéi hei zu Lëtzebuerg, wat 
mir Rulingen nennen.

Et ass och duerfir vläicht net verwonnerlech, 
datt déi Attacken, déi an där Phas géint Lëtze-
buerg geridde si ginn, datt déi net a priori vun 
auslännesche Regierungen oder Politiker géint 
Lëtzebuerg geridde si ginn, mä si si vun der 
Press géint Lëtzebuerg geridde ginn, well déi 
auslännesch Politiker selwer jo wëssen, datt si 
och Rulinge maachen an dobäi relativ zréckha-
lend an där ganzer Diskussioun waren.

Déi zweet Fro ass: Wéi vill Rulingen hu mer ge-
maach?

Bon, et gëtt gesot, et sinn der e puer Dausend 
bis maximal dräi Dausend d’Joer. Dat mag vill 
kléngen, mä wann een dat am internationale 
Verglach kuckt, dann ass dat näischt Extraor-

dinäres. An dobäi muss een och wëssen, datt 
Rulinge kënne vun enger Associatioun, vun 
engem Betrib e puermol gemaach ginn, er-
neiert ginn an esou weider. Mä ech mengen, et 
sollt ee wëssen, datt dat awer eng enorm Pro-
gressioun vun de Betriber hei zu Lëtzebuerg 
mat sech bruecht huet, an datt mer haut bei 
33.000 bis 34.000 Betriber, déi hei zu Lëtze-
buerg ugesiedelt sinn, sinn, ass och zréckzeféie-
ren op déi staark Progressioun, déi mer eben 
iwwert de Wee vun de Rulingen hei op Lëtze-
buerg hikritt hunn.

Eng weider Fro. Wa mer soen, et wiere vill Ru-
lingen, da muss een och froen: Wat bréngen 
d’Rulinge Lëtzebuerg?

Mir wëssen, datt d’Betribsbesteierung hei zu 
Lëtzebuerg insgesamt zënter fënnef Joer 
konstant ass. Bei 1,5 Milliarden huet déi sech 
agependelt a se ass souguer, wa mer de Chiffer 
richteg am Kapp hunn, 2014 liicht ënner 1,5 
Milliarde gefall.

Wann een da weess, datt op där anerer Säit déi 
Rulinge jo awer eppes bruecht hunn - dee ge-
naue Chiffer hu mer net genannt kritt, mä et 
gëtt awer vun tëschent 600 an 800 Millioune 
geschwat; dat war emol de Chiffer, deen de 
Premier an der Neijoers- oder der 
Chrëschtdags- oder dem Silvesterinterview um 
Fernseh genannt hat -, wann een dann awer 
weess, datt déi Rulingen awer eng net 
onwesentlech Zomm an de Statsbudget era-
bréngen, an et gesäit ee gläichzäiteg, datt 
d’gesamt Betribsbesteierung op 1,5 Milliarde 
stoe bliwwen ass, obschonn op där anerer Säit 
jo nei Recettë geschafe gi sinn, dann hunn der 
och bei der Betribsbesteierung misse loge-
scherweis zréckgoen. Dat ass sécherlech iwwert 
de Finanzsecteur geschitt, wou ebe Recetten 
ewechgaange sinn, déi elo, et kann ee bal soe 
glécklecherweis, dann iwwer nei Recettë vu Ru-
linge konnte kompenséiert ginn.

Mir sinn der Meenung duerfir, an dat hunn ech 
och scho bei aneren Debatte gesot, datt mer 
net derlaanschtkommen, net am Kader vun dë-
ser Diskussioun, mä am Kader vun der bevirste-
hender Steierreform, déi mer maachen, 
mengen ech, datt d’Regierung eis muss alle-
guer als Politik, als Chamber eng Ventilatioun 
an eng ganz transparent Oplëschtung vu sämt-
leche Steieren, déi de Stat erakritt, maachen.

A wa mer vun der Betribssteier schwätzen: Mir 
wëllen net wëssen, wat deen eenzelne Betrib 
vu Steiere bezilt, mä mir mussen awer wëssen, 
wa mer wëlle politesch diskutéieren iwwer eng 
Steierreform, wat fir eng eenzel Branchë wat vu 
Steiere bezuelen, sief dat d’Banken, sief et 
iwwer Rulingen, sief et iwwert d’Industrie an 
esou virun, datt ee genau weess: Wou kommen 
déi Betribssteieren hier?

An datselwecht och iwwer all déi aner Steieren, 
déi mer mussen diskutéieren, och vun de phy-
sesche Persounen, datt mer gäre vun der Re-
gierung verlaangen, datt mer an där Hisiicht 
eng ganz opgelëschten Dokumentatioun 
kréien, fir datt mer kënnen och an aller Objekti-
vitéit an Transparenz déi Debatt an deem 
nächste Joer féieren.

Da kënnt d’Fro, ob Rulinge moralesch oder 
ethesch vertrietbar sinn, datt multinational 
Konzerner iwwer Rulingen oder aner Steier-
konstruktioune minimal Steiersätz bezuelen 
oder bal guer keng.

Ech mengen, et ass sécherlech net vertrietbar. 
Do wäerte mer eis och, wann een d’Diskus-
sioun de Mëtteg hei verfollegt huet heibannen, 
eens sinn. Et kann net sinn, datt d’Multien 
iwwer Konstruktioune praktesch keng Steiere 
bezuelen an dann awer déi Kleng- a Mëttelbe-
triber an d’physesch Persoune bis op de lesch-
ten Euro besteiert ginn an déi och musse 
bezuelen!

Et ass awer genausou falsch, wa Leit soen, ma 
mir missten den Taux bei deenen, déi hei eng 
Ruling maachen, an d’Luucht setzen. Da géife 
se wahrscheinlech net heihinnerkommen. 
Dann hätte mer also keng Plus-value u Steieren 
hei, mir hätten eng Moins-value an dann hätte 
mer och e Verloscht an eisem Budget. An dee 
misste mer dann natierlech erëm hei am Land 
siche goen. Et muss een et also - dat, wat och 
virdrun de Kolleeg Fayot hei gesot huet - bis 
hannen duerchdenken.

Wa mer soen, et ass moralesch an ethesch net 
vertrietbar, dann ass dat awer net, datt mir als 
Lëtzebuerger exklusiv eleng dee Problem kéinte 
léisen. Dee Problem kann nëmme geléist ginn, 
net nëmmen op europäeschem Niveau, mä 
och op weltwäitem Niveau. An duerfir ass et 
net nëmmen e Problem vun der Europäescher 
Unioun, mä et muss och am Kader vun der 
OECD oder dem G20 mat diskutéiert a virun 
allem och mat décidéiert ginn.

Mir wëssen, datt d’Europäesch Kommissioun 
amgaangen ass, eng Direktiv auszeschaffen. 
Mir sinn driwwer informéiert ginn an der Kom-
missioun. An et gëtt och gesot, datt et relativ 
séier géif do virugoen, och virun allem wat den 
automateschen Informatiounsaustausch ube-
laangt. Obschonn ee muss wëssen, datt deen 
och elo scho méiglech war. An et hu jo no der 
LuxLeaks-Erfahrung eng Rei vu Länner déi Do-
kumentatiounen hei zu Lëtzebuerg ugefrot a se 
hu se jo och kritt. Dat ass also keen neie Mo-
ment.

Et ass eppes, wat méiglech war, mä wou awer 
an der Vergaangenheet, muss een dann awer 
och fairerweis soen, déi aner Länner net vun 

där Méiglechkeet Gebrauch gemaach hunn. Se 
hunn am Fong dat net gefrot, bis et den Eklat 
war. Dunn hu se wahrscheinlech aus den natio-
nalpoliteschen Iwwerleeungen eraus aus hirer 
Siicht déi ugefrot.

Et kann awer och net sinn, an dat hu mer an 
der Kommissioun vun eiser Säit aus kloer gesot, 
datt mer elo op europäeschem Niveau en Text 
décidéieren an och applizéieren, ouni datt 
gläich zäiteg op OECD-Niveau datselwecht ge-
schitt. A mir si souguer der Meenung, datt ee 
wuel kann als Europäesch Unioun higoen, en 
Text maachen, souguer intern en Accord maa-
chen, mä datt een da seet: Fir eis trëtt deen 
eréischt en vigueur zu deem Zäitpunkt, wou 
och um Niveau vun der OECD en décisiven 
Text virläit!

Dat ass engersäits eng Sécherheet fir eis, datt 
Europa net an eppes virprescht, wou dann déi 
aner, an et ass virdrun och hei geschwat gi vun 
der amerikanescher Säit, wou déi da gutt Zäit 
hunn, well mir Europäer et scho geléist hunn. 
An et ass op där anerer Säit och en Drockmët-
tel, fir ze soen: Mir si prett, well och um Niveau 
vun der OECD alles prett ass. Da kënne mer 
dat zesummen a wa méiglech och dat mat 
deemselwechten Deel a Kraaft triede loossen.

Här President, wa mer all dat doten diskutéie-
ren a soen, datt et moralesch, ethesch net ver-
trietbar wier, a mat deem, wat mer am leschte 
Joer bestëmmt hunn, da wëll ech awer just 
soen, datt mer als Lëtzebuerger eppes musse 
wëssen, datt um Enn vun deene Prozedure fir 
Lëtzebuerg wäert och eis Finanzwelt an do-
madder eise Statsbudget aneschters ausgesinn.

Ech denken, erënneren un déi Verloschter, déi 
mer hunn. D’Bankgeheimnis ass fortgaangen. 
Dat huet eis Perten am Statsbudget kascht. 
Den E-Commerce kascht eis eng Milliard. Ru-
linge bréngen eis 600 bis 800 Milliounen. Ver-
schidde Leit dreemen dovun, datt den Tank-
tourismus misst ënnerbonne ginn. D’Akzise 
mat Tubak an alles, wat drunhänkt, Alkohol, 
bréngen eng Milliard an d’Steierstatskeess. An 
och verschidde Leit wëllen eng Finanztransak-
tiounssteier aféieren, wat och um Schluss fir 
Lëtzebuerg géif eng Perte an der Statskeess 
bréngen.

Wa mer also alleguer mengen, mir kéinten op 
dat verzichten, mir missten elo déi gréisste Mo-
ralapostele vun der Welt sinn, da wëll ech awer 
dorun erënneren, datt all déi Chifferen do ee 
muss a Verbindung setze mat eisem Statsbud-
get. An dat sinn nëmmen 12 Milliarden!

(Coups de cloche de la présidence.)

An dat wollt ech zum Schluss soen, datt, wa 
mer doriwwer nodenken, mer och musse ganz 
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bis zum Schluss nodenken, ier mer virleefeg 
Décisiounen huelen.
Ech soen Iech Merci.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Gibéryen.
Ech hunn nach d’Wuertmeldung vum Interpel-
lant, deen d’Zäit vu sengem Grupp zum Deel 
wëllt notzen, wat säi Recht ass.

 M. Justin Turpel (déi Lénk), interpellateur.- 
Merci, Här President. Ech wollt eigentlech guer 
näischt méi soen. Ech wollt awer trotzdeem elo 
op eng Saach reagéieren, wou ech e bësse pro-
vozéiert gi sinn. Fir d’Éischt wollt ech awer 
emol Merci soe fir all déi léif Wierder. Ech 
mengen, mir hunn herno nach kuerz Geleeën-
heet, fir dorobber zréckzekommen.
Ech wollt reagéieren op d’Fro vun deem, wat 
den Här Fayot gesot huet. An dat schéngt elo 
déi lescht Zäit esou eng Linn ze sinn, datt 
d’LSAP ëmmer seet, mir géifen zwar vill kriti-
séieren, mä keng Alternative bidden. Ech 
mengen, datt do net gutt nogelauschtert ginn 
ass.
Ech sinn emol frou, datt mer eis hei ënner 
enger ganzer Rei Parteien eens sinn, datt mer 
eng Steiergerechtegkeet brauchen. Wa mer soe 
Steiergerechtegkeet, ginn ech och dovun aus, 
datt et eng Steiergerechtegkeet ass tëschent de 
Stéit an de Betriber, datt d’Betriber emol erëm 
dee Bäitrag bezuelen, dee se eigentlech misste 
bezuelen.
Ech sinn och frou iwwer verschidden Interven-
tiounen, och vun deene Gréngen, mengen 
ech, mat deene mer eis wäitgehend eens sinn, 
well um Niveau vum Europaparlament déi Lénk 
an déi gréng ganz ähnlech Positioune verteide-
gen an där ganzer Problematik an och ganz 
enk zesummeschaffen.
Ech wëll just dem Här Fayot soen, datt d’Géige-
finanzéierung, datt ech déi ganz kloer gesinn! 
Ech mengen, ech hunn e puer Saachen, e puer 
Elementer gesot, déi ech kuerz wëll rappeléie-
ren.
Dat eent ass d’wirtschaftlech Diversifizéierung. 
Et ass nun emol eng Tatsaach, dat d’wirtschaft-
lech Diversifizéierung ënnert dem Impakt vun 
der Finanzplaz gelidden huet an datt do d’Op-
mierksamkeet op engem Secteur war, wou mer 
dat misste wesentlech méi diversifizéieren.
Zweetens hunn ech gesot: Wa mer eng Steier-
gerechtegkeet hunn, déi wierklech all de Staten 
erlaabt, dee gerechten Undeel un de Steieren 
ze kréien, deen d’Staten eigentlech zegutt hät-
ten a bräichten, kënnt jiddwereen ënnert dem 
Stréch besser ewech. Well mat där Logik, wou 
mer elo dra sinn... An den Här Mosar ass sech 
eigentlech ganz konsequent, wann e seet, et 
muss op der ganzer Welt d’nämlecht sinn, Eu-
ropa eleng geet net duer.
Dat leeft schonn dorobber eraus, datt d’Steier-
konkurrenz bestoe bleift, soulaang wéi dat net 
ass. Well dat ass jo eng Illusioun de Moment. 
An hie weess dat och ganz genee, datt d’Steier-
konkurrenz bestoe bleift, wa mer eis ëmmer 
weider no ënne schaukelen, an datt dat eng 
Spiral ass, déi wierklech ee battert, ee battert 
an e katastrophaalt Enn kritt, well d’State 
wierklech net méi déi Suen hunn, déi se 
brauchen.
Wann déi Saachen, déi hei gesot gi si vun der 
LSAP, vun deene Gréngen, wann déi esou ge-
mengt sinn, wat d’Steiergerechtegkeet an eng 
seriö Besteierungsbasis ugeet, wéi dat hei gesot 
ginn ass, ech mengen, da wësse mer, wou d’Al-
ternative leien. Doriwwer misste mer eis eens 
sinn.

Ech sinn och d’accord, datt mer déi Diskus-
sioun... Also, ech fannen, datt mer haut eng 
gutt Diskussioun haten, déi awer eigentlech 
misst weidergoen. Mir hu jo eng Diskussioun, 
kréie jo eng Diskussioun iwwert d’Steieren zu 
Lëtzebuerg. Mir kréien och eng Diskussioun, 
déi den Här Mosar ugefrot huet, iwwert d’Fi-
nanzplaz zu Lëtzebuerg. An ech fannen, dat si 
wierklech Saachen, déi ee soll weiderféieren.
Ech soen nach just ee Wuert zu de Motiounen, 
da brauch ech herno dat net méi ze soen.
Zu deem, wat den Här Berger gesot huet, datt 
déi superfétatoire wier. Also, an esou Fäll wéi 
deem dote misst een awer soen: «Ça va mieux 
en le disant.» An et ass jo genee dat, wat d’Hol-
länner gemaach hunn. An ech wier wierklech 
och frou, wa mer dat hei kéinte maachen, soss 
si mer nämlech an enger anerer Situatioun. 
Soss si mer nämlech an der Situatioun, datt 
eng Motioun, déi identesch ass mat där hollän-
nescher, hei ofgelehnt gëtt! An da freet awer 
jiddwereen dobausse sech, firwat. Also, ech 
géif mengen, hei soll ee wierklech de Geste 
maachen, déi Motioun stëmmen an domadder 
och Kloerheet schafe par rapport zu deem, wat 
eis Intentioun ass.
An d’Resolutioun, zu där den Här Berger gesot 
huet, datt d’Cofibu dat souwisou géif maa-
chen. Also, ech muss éierlech soen: Ech hu 
meng Zweifelen. D’Cofibu huet bis elo ni dis-
kutéiert, datt se dat do op déi do Aart a Weis 
géif opschaffen an datt se dat op déi do Aart a 
Weis géif wëlle maachen, wéi dat an där Reso-
lutioun drasteet. Wann dat natierlech awer 
d’Engagement vum President ass, fir dat ze 
maachen, da sinn ech der Meenung, datt 
d’Cofibu dat soll maachen. Mä da brauche mer 
keng Spezialkommissioun, da wäert d’Cofibu 
schonn esou ee Rapport virleeën, wou dat alles 
emol eng Kéier zesummegefaasst gëtt. Mä ech 
hunn Zweifelen.
Wann d’Zweifelen hei bestätegt ginn, sinn ech 
der Meenung, datt een d’Resolutioun soll 
stëmmen. Wa jiddwereen der Meenung ass, 
datt d’Cofibu dat wierklech soll maachen, fir 
dat op déi Aart a Weis opzeschaffen, de Rôle 
vun der Finanzplaz an all deene Beräicher do, 
sinn ech der Meenung, datt d’Cofibu dat soll 
maachen.
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Turpel. An elo direkt huet 
d’Wuert de Finanzminister, den Här Pierre Gra-
megna.
Prise de position du Gouvernement

 M. Pierre Gramegna, Ministre des Fi-
nances.- Här President, Dir Dammen an Dir Hä-
ren Deputéierten, léiwe Kolleeg Félix Braz, ech 
si ganz frou iwwert déi Diskussioun, déi mer 
haut hei haten. Déi war net nëmmen utile. Ech 
géif soen, se war noutwendeg. An dofir géif 
ech gären, wéi och verschidden aner Riedner, 
dem Deputéierte Justin Turpel Merci soen, dass 
en déi Interpellatioun gemaach huet. Mir wës-
sen, dass en eis elo wäert an der Chamber ver-
loossen. Ech muss soen, dass dat fir mech op 
eng gewëssen Aart a Weis e Regret ass, well de 
Justin Turpel, ech kann dat hei roueg op der 
Tribün soen, ass deen Deputéierten, dee mech 
am meeschte beschäftegt huet.
(Hilarité)
Et ass ëmmer esou, och wa mer net ëmmer 
mateneen eens waren, eis Analyse waren effek-
tiv oft ganz verschidden. Et ass awer ëmmer 
flott, wann een e Sparringspartner huet, a 
mam Här Turpel hat ech do een, dee ganz gutt 
virbereet war.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Här Minister, mir 
kënne probéieren, dat Lach do opzefëllen.

 M. Pierre Gramegna, Ministre des Fi-
nances.- Neen, dat muss net onbedéngt sinn.
(Hilarité)
De Sujet ass komplizéiert genuch. An ech freeë 
mech dann, dass mer déi Diskussioun hunn. An 
dem Justin Turpel wënschen ech alles Gutts fir 
seng Zukunft, an ech sinn iwwerzeegt, dass eis 
Weeër sech och nach wäerte begéinen.
Ech fannen, dass d’Diskussioun haut jo och re-
lativ vill Konsensus mat sech bruecht huet, an 
dat ass jo ëmmer gutt fir d’Chamber an och 
ganz gutt fir d’Regierung. De Konsensus, dee 
mer, mengen ech, hei ronderëm den Dësch 
hunn, an ech mengen, dee Konsensus ass y 
compris mam Justin Turpel a mat senger Partei, 
dat ass, dass mer der Meenung sinn, dass 
d’Gesellschafte vun all Gréisst solle gerecht be-
steiert ginn. Op Englesch gëtt dat genannt 
„fair taxation“. Mir nennen dat hei Steierge-
rechtegkeet. An ech mengen, dat ass keng 
esou Selbstverständlechkeet. Ech mengen, d’Si-
tuatioun huet vill evoluéiert iwwert déi lescht 
Joren, a Saachen, déi virdru liicht akzeptéiert 
waren, sinn et haut net méi. Ech wäert nach 
dorop zréck ze schwätze kommen an der Kon-
klusioun. Et ass also hei eng Prise de conscience 
ronderëm dem Sall, dass mer alleguerte fir eng 
fair Steierpraktik sinn.
Dës Regierung huet sech dat och virgeholl. An 
ech mengen, mir hunn dat och applizéiert a 
mir hunn dat an deene leschte 17 Méint bewi-
sen. Mir sinn de Wee vun der Transparenz a fis-
kalesche Saache gaangen. Mir hunn deen uge-
faangen a mir hunn en ëmmer méi breet ge-
trëppelt.
Den Débat ass haut lassgeléist ginn, wann een 
esou wëllt, viru sechs Méint vun der Affär 
LuxLeaks. Ech si frou, dass mer dat eréischt no 
sechs Méint maachen, well d’Gemidder sech 
effektiv e bësse calméiert hunn.
Mä et däerf een net dovunner ausgoen, dass 
d’Problematik vun de Rulingen, dass dat déi 
gréisste Problematik ass, wat d’Fiskalitéit ube-
laangt. Dat ass een Element vun der genereller 
Fiskalitéit vun den Entreprisen. An et ass och 
hei gesot ginn. An ech mengen, et soll een, 
wann een iwwert den Dossier da vun der 
Steiergerechtegkeet schwätzt, natierlech net 
nëmmen iwwert d’Rulinge schwätzen.
Wéi huet d’Regierung reagéiert, wéi déi ganz 
Affär explodéiert ass?
Komescherweis war et eng Saach, déi schonn 
2012 bekannt war an en fait ouni vill Nowéien 
2012 an enger Emissioun op France 2 bal an de 
Vergiess komm ass. Mä si huet eng ganz nei 
Dynamik kritt, well e Konsortium vun interna-
tionale Journalisten dat weltwäit opgegraff 
huet an, zweetens, an dat war vläicht dann den 
entscheedende Punkt, déi Rulingen, déi geklaut 
goufen, op den Internet gesat huet.
Domat ware mir a si mir och nach ëmmer prak-
tesch dat eenzegt Land, deem seng Rulinge 
weltwäit kënne konsultéiert ginn. Mir hu 500 
vun eise Rulingen, déi all Mënsch ka kucken an 
analyséieren. An dat ass natierlech en immen-
sen Nodeel fir eis par rapport zu all deenen 
aneren. Dat wäert sech och elo änneren, wann 
natierlech Praktike vun Échange vu Rulinge 
wäerten amplaz kommen, amplaz gesat ginn.
Ech wëll och ënnersträichen, dass d’Lëtzebuer-
ger Regierung d’Vergaangenheet, dat heescht 
dat, wat virdrun an dësem Land a Saache Ru-
linge gemaach ginn ass, komplett assuméiert 
huet. Mir hunn nämlech fonnt, dass mer eis do 
sollte wéi ee Mann virun d’Praktik stellen. Well 
dat Allerwichtegst fir eist Land no baussen ass 
d’Kredibilitéit a riichtzestoe fir dat, wat virdru 
gemaach ginn ass, a Konformitéit mat de Ge-
setzer. Ech si frou, dass mer dat gemaach hunn. 
Dat war net esou evident. Mä ech fannen, dat 
war déi richteg Attitüd.
Eng aner Saach, déi eis vill gehollef huet, dat 
ass, dass mer en fait net op LuxLeaks gewaart 
hunn, fir eppes a Saache Rulingen zu Lëtze-
buerg ze änneren. Ech wäert herno dorop 
zréck kommen.
Mir hu jo virun der Affär am November Initia-
tiven op legislativer Basis geholl. An ech 
mengen, dat huet eis och gehollef, fir ze 
beweisen, dass mer seriö wären, fir déi Praktik 
da méi a Konformitéit ze setze mat den inter-
nationale Praktiken.
Vu dass LuxLeaks jo awer wierklech ronderëm 
d’Rulinge geet, kann ech net derlaanschtkom-
men, nach eng Kéier ze ënnersträichen, wat e 
Ruling ass, zu Lëtzebuerg genannt „décision 
anticipative“. D’Décision anticipative vun der 
Steierverwaltung ass keen Accord, et ass eng 
Décision unilatérale. Dat ass extrem wichteg. 
Do verhandelt een näischt. Do kritt een eng 
Bestätegung. Et ass een Acte unilatéral vun der 
Administratioun, ass och vun där ënner-
schriwwen, huet dee Stempel drop an ass also 
en Acte administratif.
Deen Acte administratif gëtt engem Rechtssé-
cherheet, e gëtt also Certitude a gëtt engem 

Prévisibilitéit. Fundamental Saachen an der hei-
teger Welt, wou alles changéiert, a fundamen-
tal Saachen, déi maachen, dass souwuel 
d’Kommissioun vun der EU wéi och d’OCDE 
d’Praktik vun de Rulingen en tant que tel 
iwwerhaapt net a Fro stellen.
Et ass kee Mënsch oder et si ganz wéineg Leit, 
déi do Responsabilitéiten hunn, déi soen, et 
misst een d’Praktik vun de Rulingen ofschafen. 
Au contraire! Jiddweree seet, et wier eppes 
ganz Effikasses an Utiles. Mä de Kader, an 
deem sech d’Rulingen ofspillen, dee muss na-
tierlech changéiert ginn.
Et ass oft genuch gesot ginn, dass 26 vun 28 
Länner dat an der EU maachen an och déi 
meeschten OCDE-Länner. Ech muss soen, dass 
dat fir eis d’Prioritéit war, soubal dat eraus-
komm ass, déi ganz Affär LuxLeaks, fir op e 
puer Saachen den Hiwäis ze maachen. Dat Al-
leréischt war ze soen: Neen, d’Rulinge sinn net 
eng Spezialitéit vu Lëtzebuerg. Neen, d’Rulinge 
si keng Accorden. An, neen, d’Rulinge sinn 
näischt Geheimes, contrairement zu deem, wat 
an de Medien ze liese war.
Se sinn net geheim. Mir hu schonn an der Ver-
gaangenheet op Ufro verschidde Rulinge mat 
verschiddene Länner ausgetosch. No der Affär 
LuxLeaks hunn ech dat och nach répétéiert. An 
ech muss soen, dass ech och Ufroe krut, an ech 
zum Beispill récemment mat der Steierverwal-
tung verschidden Informatiounen iwwer Rulin-
gen an d’Belsch ginn hunn. Dat ass awer sou-
guer schonn den alen Droit. Mir hunn do 
näischt Neits gemaach. Mä dat beweist, wéi 
den Image vun de Rulingen an der Press falsch 
virgedroe ginn ass.
Doropshin hu mer, dat war, géif ech soen, den 
zweete Schrëtt vun eiser Aktioun, dat Éischt 
war ze soen: Rulinge sinn eng generell Praktik. 
Déi zweet Haaptinitiativ, déi mer geholl hunn, 
dat ass, dass mer gesot hunn a gefrot hunn, 
dass d’Rulingen net solle weider eng Speziali-
téit sinn, déi an engem Land ass, mä dass mer 
se sollen ënnereneen austauschen. An dat Een-
zegt, wat mer konnte proposéieren, ass natier-
lech, dass dat um Niveau vun der Europäescher 
Unioun soll ausgetosch ginn.
A mir wëssen, dass d’Europäesch Kommissioun 
am Mäerz vun dësem Joer esou eng Proposi-
tioun gemaach huet. Ech wëll ganz kloer soen, 
dass mer dat begréissen, dass mer dat ënner-
stëtzen. An et ass e ganz ambitiéise Kalenner 
festgesat ginn, fir déi Direktiv ze adoptéieren a 
mir hunn eis engagéiert als Présidence, dass 
mer deen ambitiéise Kalenner vun der Kommis-
sioun wäerten ënnerstëtzen.
Dëst gesot, geet et net duer, dass d’Europäesch 
Unioun Initiativen hëlt, mä et ass esou, dass am 
Domän vum Échange vu Renseignementer, an 
hei dem Échange iwwert d’Rulingen, dat nun 
emol eppes ass, wou d’Europäesch Unioun Pio-
néier war an der Vergaangenheet an och wahr-
scheinlech wäert hei sinn. D’Endzil ass natier-
lech, dass mer en „level playing field“ sollen 
hunn, dat heescht, dass de Kader, d’Spillwiss fir 
jiddwereen déiselwecht soll sinn, net nëmmen 
an der EU, mä an der ganzer OCDE, an allen 
entwéckelte Länner. Mir wäerten och drécken, 
fir dass dat esou geschitt.
Mä eppes däerf een awer och net vergiessen, 
an dat ass, dass egal wéi vill mer harmoniséie-
ren, wéi vill Échange mer maachen, mer déi 
zwee Extremer mussen évitéieren. An déi zwee 
Extremer, déi et gëtt, dat ass d’Course no ën-
nen, d’Course vun der Optimisation fiscale ab-
solue, wou een esou no wéi méiglech bei Null 
kënnt, wat d’Besteierung ubelaangt. Dat muss 
onbedéngt évitéiert ginn. Mä dat anert muss 
och évitéiert ginn, dat ass d’Course no uewen. 
Wann alles échangéiert gëtt, wann d’Transpa-
renz besteet, dass d’Länner also da keng 
Angscht méi hunn, ze wëssen, dass en aneren 
eppes manner besteiert, da kann d’Äntwert 
awer net sinn, dass d’Course no uewen onbe-
grenzt ass.
An dofir wäert Lëtzebuerg och riichtstoen, fir 
dass eng gesond Wettbewerbsfäegkeet fir Lët-
zebuerg besteet, a wäert sech och asetzen an 
der EU, fir dass net alles harmoniséiert gëtt bis 
op de leschte Centime, géif ech bal soen. Well 
da kënne mir, mat där gerénger Fläch, déi mer 
hunn, a mat deene wéinege Leit, déi mer 
hunn, en fait net méi konkurréiere mat deenen 
aneren.
Ech hu virdru gesot, ech wéilt awer weisen, wat 
an deene leschte 16 Méint geschitt ass. Mir 
hunn eis ganz vill reforméiert. An Dir sidd als 
Deputéierten natierlech au courant, well Dir 
hutt de Gros vun deenen Initiativen ënnerstëtzt 
oder gestëmmt, wann et Gesetzer waren.
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Fir d’Alleréischt emol hu mer an d’Budgetsge-
setz eng Dispositioun drageschriwwen, fir dass 
de Ruling elo soll zu Lëtzebuerg eng legal Basis 
hunn, an zwar duerch e Gesetz an net méi 
duerch eng Pratique administrative. Dat hutt 
Der all begréisst. An deem Text traitéiere mer 
och d’Prix de transfert. An an deem Gesetz hu 
mer och virgesinn an dann och herno am Rè-
glement grand-ducal, dass mer eng Kommis-
sioun an d’Liewe geruff hunn, déi en fait derfir 
suergt, dass d’Rulingen op eng harmoniséiert 
Aart a Weis an eisem Land décidéiert ginn.

Dat sinn alles Progrèsen, déi eis, géif ech soen, 
e bëssen an d’Normalitéit setzen, international 
gesinn, déi een och vläicht hätt kënne scho méi 
laang maachen. Mir hunn et nun ebe méi spéit 
gemaach, mä Gott sei Dank hate mer déi Initia-
tiv viru LuxLeaks geholl.

Dat Zweet, wat mer gemaach hunn, dat ass, 
dass mer op EU-Niveau d’Direktiv «mère-fille» 
adoptéiert hunn. Ech ënnersträichen ëmmer 
gär bei mengen europäesche Kolleegen, dass 
dat ouni d’Zoustëmmung vu Lëtzebuerg guer 
net méiglech gewiescht wär, well et ass en 
Domän, wou een d’Unanimitéit brauch.

An zwou Etappen hu mer déi Direktiv da mat-
gedroen, an doduerch dass mer eng Clause 
anti-abus dran hunn - d’Spezialiste kennen dat, 
ech brauch dat hei net ze évoquéieren -, an 
dass doduerch dann déi Produits hybrides, déi 
dozou gefouert hunn, dass effektiv zweemol 
net besteiert ginn ass, weder am Pays d’origine 
nach bei eis, dass där Saach en Enn gesat gëtt. 
An déi Direktiv muss bis Enn des Joers ëmgesat 
ginn a mir wäerten elo relativ séier och bei Iech 
hei an d’Chambre des Députés komme mat 
engem Text.

Dat Drëtt, wat mer gemaach hunn, ass, mir 
hunn d’Convention de Berlin an d’Déclaration 
de Berlin ënnerschriwwen, dat war am Oktober 
vum leschte Joer. Mir gehéieren also zu deene 
Länner, déi genannt ginn „fréi Adopteuren“, 
„early adopters“, fir schonn den 1. Januar 2017 
den Échange automatique anzeféieren an net 
nëmmen op d’Revenue vun den Zënsen, mä 
op ganz breede Revenuen. Dat ass en complé-
ment natierlech zum Échange automatique 
vun Donnéeën, dee mer säit dem 1. Januar 
2015 maachen, nodeem mer de leschten No-
vember de Secret bancaire ofgeschaaft hunn.

Véiertens hu mer am Eiltempo, géif ech soen, 
am Laf vum Joer 2014 all déi gesetzgeberesch 
Ännerunge virgeholl, déi mer hu misse maa-
chen am Global Forum. Dir wësst, dass mer do 
agestuuft sinn als non conforme, a mir hunn an 
engem Délai vun engem Joer eng OCDE-
Konventioun ratifizéiert, mer hunn eng Rëtsch 
Lëtzebuerger Gesetzer geännert, fir konform ze 
ginn. Dat war eigentlech do och e bësse sport-
lech, souwuel an den Délaie wéi an eisen De-
batten hei.

Mä mir hunn dat gemaach a mir hunn och den 
Ufank vun enger Récompense, well am Januar 
décidéiert ginn ass vum Sekretariat vum Forum 
Mondial, dass eng nei Evaluatioun vu Lëtze-
buerg soll gestart ginn. Déi ass elo amgaang an 
am Laf vun dësem Joer kréie mer dann déi nei 
Evaluation an, pake mer Holz un, da misste 
mer da vun där ganz désagréabeler Plaz, wou 
mer sinn, erofkommen an do da kee schwaarzt 
Schof méi op där Lëscht sinn. Eng Lëscht, déi 
eis immens vill schuet, wat d’Reputatioun do-
baussen ubelaangt.

Fënneftens: Wat mer elo scho gemaach hunn a 
wäerte maachen an der Kooperatioun mat den 
EU-Institutiounen. Och dorop wëll ech e bës-
sen zréckkommen, well eis Positiounen evo-
luéiert hunn. Mir hunn éischtens emol e puer 
Eenzelfäll mat der Kommissioun, wou mer voll 
kooperéieren. Dat sinn d’Affären Amazon a 
Fiat.

An dann hate mer der Kommissioun eng Lëscht 
vu Rulinge verweigert. D’Kommissioun hat 
nämlech véier Länner gefrot, fir hir alleguerten 
d’Rulinge vun de Joren 2010 bis 2012 ze sché-
cken, a mir haten op Basis vu juristeschen Ar-
gumenter dat refuséiert. Mir hunn awer als Re-
gierung du mat der Kommissioun nach disku-
téiert. Do hu mer gesot: Wann Dir alleguerten 
de Länner esou eng Lëscht frot, da gi jo d’Län-
ner sur un pied d’égalité traitéiert, da si mir be-
reet, dat och ze maachen. An dat ass dann och 
am Laf vum Dezember vum leschte Joer ge-
schitt, well och d’Kommissioun décidéiert huet, 
d’Länner alleguerten unzeschreiwen.

An ech mengen, déi Égalité de traitement ass 
fir eis als Lëtzebuerg extrem wichteg a mir 
wäerten déi och an der Diskussioun mat der 
Commission TAXE vum Europaparlament ganz 
grouss schreiwen. Mir hunn eis do och an de 
Kulissen, an eis Europadeputéierten hu sech 

agesat, fir dass déi Commission TAXE sech net 
nëmme mat e puer Länner beschäftegt. Se soll 
sech mat all deene Länner beschäftegen, déi 
Rulingen hunn. An dat ass elo assuréiert, wann 
Der d’Mandat kuckt vun där Kommissioun.

Et ass esou, dass den 18. Mee, wann ech mech 
elo richteg erënneren, de President vun dëser 
Kommissioun, den Här Lamassoure, hei op Lët-
zebuerg kënnt. Ech wäert deen natierlech 
empfänken. Ech mengen, deen huet och Ren-
dez-vous mat der Chamberskommissioun oder 
mat Chamberskommissiounen a mir wäerten 
natierlech kooperéieren.

 Une voix.- Et ass déi ganz Komissioun, déi 
kënnt.

 M. Pierre Gramegna, Ministre des Fi-
nances.- Jo, den Här Lamassoure kënnt, begleet 
vun där ganzer Kommissioun, jo. A mir wäerte 
se empfänken a mir wäerte mat hinne koope-
réieren. Dat Ganzt natierlech awer am Cadre 
légal vun eise Gesetzer, déi mer hunn. Mä et 
ass essenziell, dass een déi Leit net nëmmen 
empfänkt, mä dass mer do eben alles, wat mer 
hei maachen, explizéieren a beleeën.

Sechste Punkt, deen ech wollt kuerz abordéie-
ren, well déi Gesetzgebung oft zitéiert ginn ass, 
dat ass déi vun der Propriété intellectuelle. Et 
ass kloer, dass mer déi Gesetzgebung musse re-
forméieren. Do ass um Niveau vun der OCDE e 
Pabeier ausgeschafft ginn, deen elo fäerdeg 
ass, dee ganz kloer mat sech bréngt, dass mir 
mussen eis Gesetzgebunge ganz vill reforméie-
ren. A mir sinn och amgaang, dorop ze schaf-
fen.

Ech wëll just soen, dass dat doten en typescht 
Beispill ass, wou een direkt d’Resultater gesäit 
vun deenen Aarbechten, déi an der OCDE ge-
maach ginn. An ech mengen, et sinn nach vill 
Leit, déi ënnerschätzen, wéi séier d’OCDE an 
deen Exercice BEPS vir sech ginn.

Siwenten a leschte Punkt: Wat hu mer ge-
maach? Dat ass, mengen ech, extrem wichteg! 
Wat maache mer, fir eis Ekonomie ze diversifi-
zéieren, a wat maache mer, fir eiser Finanzplaz 
méi Pfeiler ze ginn?

D’Tâche vun der Diversification économique 
läit haaptsächlech beim Wirtschaftsminister, mä 
och ech als Finanzminister schaffe ganz vill 
drop. Mir hunn och e Sujet wéi „FinTech“, 
deen op der Schnëttstell läit vun der Technolo-
gie a vun de Finanzen a vun der Industrie, wou 
mer allen zwee drop schaffen. Bref, et ass en 
Exercice, dee mer ganz seriö huelen.

An Dir gesitt jo, dass ech och vill ënnerwee sinn 
a ganz vill Leit empfänken hei, well ech mer jo 
bewosst sinn, wéi wichteg et ass, dass mer eis 
Finanzplaz diversifizéieren, an zwar op vill Aart 
a Weisen: dat Eent, andeem mer Investisseure 
vun neie Geografien hei op Lëtzebuerg un-
zéien. Dat Zweet, andeem mer nei Produiten 
an nei Servicer ubidden.
An dat Drëtt, an dat ass fir mech eent vun de 
flotte Resultater vun der Diskussioun hei: Wéi 
wëlle mer eis opstellen a wat fir eng Investis-
seuren an Akteure wëlle mer hei unzéien? Vill 
vun Iech, bal alleguerten hu gesot: D’Zäit vun 
de Boîtes aux lettres ass eriwwer. Eh bien, ech 
si frou, dat hei ze héieren. Ech mengen, dat ass 
och eng relativ nei Noriicht, dass mer alleguer-
ten dat esou analyséieren. An ech kann deem 
nëmmen zoustëmmen.
Mä dat ass net nëmmen eng negativ Noriicht 
fir Lëtzebuerg. Well, wann ech kucken a wel-
lech Richtung d’Diskussiounen am BEPS ginn 
an och op europäescher Ebene, dann ass et 
esou, dass d’Fiskalitéit jo net däerf total superfi-
ciel sinn. Ech sinn also och optimistesch, dass 
déi nei Regelen, déi wäerte kommen, eis och 
wäerten hëllefen. Déi hunn net nëmmen en 
negativen Impakt. Mir wäerten an der Quanti-
téit vill Entreprisë verléieren, mä mir wäerten 
der hei halen, an déi, déi mer hei halen, déi 
wäerte méi Substanz zu Lëtzebuerg hunn. Déi 
wäerten also an der Qualitéit hei sinn. An dann 
hu mer Entreprisen, déi hei richteg Fouss hunn. 
An da kënne mer déi och hei zu Lëtzebuerg be-
steieren.

Als leschte Punkt, an dat passt da bei d’Place fi-
nancière, ass d’Stéchwuert „Image“ e puermol 
gefall. Jo, mir maachen eng Analys vun eisem 
Image, souwuel wat d’ganzt Land ubelaangt 
an en particulier alleguerten d’Défien, déi fir eis 
Finanzplaz wichteg sinn.

Ech wëll dozou soen, dass den Image eleng net 
nëmme ka mat enger Campagne oder mat ville 
Campagnë verbessert ginn. Den Image kann 
nëmme verbessert ginn, wa mir och an der 
ganzer Aktioun vun der Transparenz seriö sinn, 
an dat si mer. A wann eis Partner gesinn, dass 
Lëtzebuerg dat do net hallefhäerzeg mécht, mä 
och ganz, an ähnlech wéi mer dat zu Berlin ge-
maach hunn, bei deenen Éischten ass, déi sech 
do an déi Démarche areien.

Ier ech zur Konklusioun kommen, géif ech gä-
ren zu e puer Punkte vun Ären Interventioune 

Commentairë maachen oder Froe beäntwer-
ten. Ech fänke mam Här Turpel un. Dee soi-di-
sant Grupp, deen hätt sollen zesumme-
kommen, fir iwwert d’Rulingen ze iwwerleeën 
an ze schwätzen, do hunn ech effektiv an der 
Cofibu gesot, dass ech näischt wéisst driwwer.

Awer Dir hutt dat falsch interpretéiert, Här Tur-
pel. Dat huet net geheescht, dass ech net 
erausfonnt hätt, wat do gemaach ginn ass. En 
réalité ass näischt geschitt. Also ech äntwerten 
do op Är Fro: Do ass näischt geschitt. Et ass 
net, dass ech näischt fonnt hunn.

Den zweete Punkt, de Rapport „Krecké“. Ech 
kennen nëmmen ee Rapport „Krecké“. Jo.

 M. Justin Turpel (déi Lénk), interpellateur.- 
Entschëllegt, wann Der dat erausfonnt hutt, 
dann hat jo deen Aarbechtsgrupp en Objektiv, 
dann hätt Der jo mindestens misse kënne soen, 
wat d’Objektiver vun deem Aarbechtsgrupp 
sinn an...

 M. Pierre Gramegna, Ministre des Fi-
nances.- Genau! A mir hunn dat alles net fonnt, 
well et dat net gëtt.

 M. Justin Turpel (déi Lénk), interpellateur.- 
Ah sou, okay.

 M. Pierre Gramegna, Ministre des Fi-
nances.- Et gëtt dee Grupp net. Dat ass an-
noncéiert ginn, mä dee Grupp huet ni bestanen. 
Dofir konnt ech Iech och net méi driwwer soen.

Zum Rapport „Krecké“ kann ech Iech soen, do 
gëtt et nëmmen een. An dat ass deen, dee 
fannt Der um Internet. Do kann een deen och 
fannen an ech hu keng aner Versioun fonnt.

Deen drëtte Punkt, zu de Rulingen: Virun 2008, 
et ass net, dass mer déi net kennen, mä virun 
2008 ware se net informatesch erfaasst. Ech 
mengen, et ass awer och wichteg, dat ze prezi-
séieren. Mir wëssen, wat an eisem Land ge-
schitt. Mir wëssen, dass et do Rulinge gouf. Mä 
mer kënne se net ganz einfach op e Schierm 
kréien. Mir mussen do au cas par cas fueren. 
No 2008 ass d’Administration des contribu-
tions progressiv informatiséiert ginn, soudass 
no 2008 déi Donnéeë méi liicht ze erfaasse 
sinn.

Dem Här Mosar seng Fro iwwert d’Délaien, fir 
Rulingen ze kréien. Dat ass eng ganz wichteg a 
pertinent Fro. Ech hunn der Administration des 
contributions als Richtlinn ginn, se sollen déi 
Rulingen, déi se gefrot ginn am neie Joer, an 
engem Délai vun dräi Méint spéitstens eraus-
ginn. Mir hunn e Problem, wat déi Rulinge 
vum leschte Joer ubelaangt, well mer der do 
zum Schluss ganz vill kruten. An déi si mer 
amgaang opzeschaffen.

Wou mer och natierlech gesinn, dass do nach e 
bëssen déi al Habitude war, dass ee fir alles Ru-
linge freet. An do si mer amgaang, mat den 
Akteuren e bësse méi Responsabilisatioun ze 
maachen. Well zu Lëtzebuerg goufe Saache per 
Ruling confirméiert, déi een iwwerhaapt net 
bräicht ze confirméieren. Et brauch ee jo nëm-
men d’Gesetz ze liesen an da kennt een d’Änt-
wert. Mä och de Retard si mer amgaang opze-
schaffen. Déi kuerz Äntwert ass: Den Délai ass 
dräi Méint.

An den Deputéierte Mosar huet vill insistéiert 
op d’Standards mondiaux, wat eng aner Ma-
néier ass ze soen, dass mer en „level playing 
field“ brauchen. Mir sinn eis do alleguerten 
eens, mengen ech. Do, wou mer vläicht Hésita-
tiounen hunn, dat ass, wéi mer dat spillen. 
Wann d’Europäesch Unioun zum Beispill elo an 
der Direktiv iwwert den Échange automatique 
vu Rulinge méi séier weiderkënnt - an dat ass jo 
ganz probabel, well de Kommissär Moscovici 
gesot huet, dass e wëllt jo virun Enn des Joers 
fäerdeg si mat der Direktiv -, ass et awer 
schwéier als Lëtzebuerg eleng, eventuell déi 
Direktiv ze stoppen. Ech weess net, ob mer eis 
dat kënne leeschten. An ech mengen och, dass 
aner Länner Problemer domat hunn.

Ech mengen, eist Zil soll sinn, dass déi Regelen 
esou séier wéi méiglech op engem Niveau 
OCDE sollen applizéiert ginn, an dass mer en 
„level playing field“ sollen hunn. Mä ech 
mengen, mir mussen au cas par cas kucken, 
wéi sech déi Négociatiounen entwéckelen. Do-
fir mengen ech, dass mer net sollen ze vill rigid 
op engem Prinzip reiden. An ech si ganz gäre 
bereet, op eng konstruktiv Aart a Weis dat och 
mat Iech an der Chamber oder an der Cham-
berskommissioun vun der Cofibu ze diskutéie-
ren.

Ech géif gären den Deputéierte Berger, Fayot a 
Kox Merci soe fir den Encouragement, dee se 
der Regierung ginn hunn. An ech mengen, si 
hunn allen dräi jo insistéiert op d’Initiativen, déi 
d’Regierung scho geholl huet. An et kommen 
der nach ganz vill, déi virun eis leien.

An, last but not least, géif ech gär soen, ee vun 
den Défien, déi mer hunn, dat ass, dass d’Fiska-
litéit hautzudaags ee vun deenen eenzegen At-
tributer ass, deen e Land ka gebrauchen, fir In-

vestissementer unzezéien. An dat ass an der Eu-
rozon nach vill méi wichteg! An der Eurozon 
hu mer jo déiselwecht Währung, do hu mer 
eng Harmonisatioun, déi geet nach méi wäit 
wéi am Rescht vun Europa. An d’Fiskalitéit ass 
effektiv eppes ganz Wäertvolles, wat mer 
mussen utilement gebrauchen.

Ech kommen zur Konklusioun, Här President. 
D’Optimisation fiscale excessive an d’Steier-
flucht ware Saachen, déi hunn och scho viru 
LuxLeaks existéiert a si hunn och scho virun der 
Weltwirtschafts- an -finanzkris existéiert. Mä no 
der Weltfinanz- an -wirtschaftskris vun 2008 
hunn d’Mentalitéite changéiert. Et huet deene 
meeschte Bierger an et huet och deene klen-
gen Entreprisen net méi akzeptabel geschéngt, 
dass, wann d’Pression fiscale fir vill Leit an 
d’Luucht ginn, Verschiddener manner bezuelen 
oder ganz wéineg bezuelen. An dat muss een 
unerkennen, dass dat changéiert huet.

Ech wëll ganz kloer soen, dass Lëtzebuerg och 
fënnt, dass jiddwereen, all Firma wéi all Bierger, 
säi gerechten Deel zu de Steiere soll bäidroen. 
Mir setzen eis dofir an als Regierung an all 
deene Gremien, wou mer sëtzen. Mir schaffen 
aktiv mat an der EU, an der OECD. Mir wäerten 
och d’Geleeënheet vun der Présidence vun der 
Europäescher Unioun gebrauchen, fir dat do 
op eng konstruktiv Aart a Weis ze maachen an 
esou eisen Image och ze verbesseren.

Well wann een duerch d’Welt reest, wat ech jo 
maachen, och fir d’Finanzplaz an d’Land an e 
gutt Liicht ze stellen, ech muss Iech soen, dass 
et heiansdo ganz schwéier ass, fir deen Image, 
dee mir vun eis selwer hunn, esou duergestallt 
ze kréien an de Medien, wéi mir et géife fir ge-
recht empfannen. Mir kämpfen also och do 
 géint vill Viruerteeler. A mir hunn en Image 
iwwert déi lescht zéng, zwanzeg Joer mat eis 
geholl, dee kréie mer net an engem Joer ofge-
baut. Mir mussen also do gedëlleg sinn.

Et ass dofir wichteg, dass mer all zesummen 
dru schaffen. Dofir ass et och wichteg, dass dat 
de Sujet ass, wou mer e Konsensus hunn, wou 
mer och déi gréisst Oppositiounspartei op 
enger Bunn hunn, déi ähnlech ass wéi déi, déi 
d’Regierung huet. An dofir sinn ech och frou, 
dëse Sujet an Zukunft och regelméisseg an der 
Cofibu mat Iech alleguerten ze diskutéieren.

Ech soen Iech villmools Merci fir dës Debatt.

 Plusieurs voix.- Très bien!

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
dem Här Finanzminister. Mir sinn um Enn vun 
eiser Diskussioun iwwert d’Interpellatioun 
ukomm.

Motion 1

An ech géif dann d’Motioun an d’Resolutioun 
zum Vote bréngen. Ech mengen, si sinn expli-
zéiert. Et hat jiddwereen d’Geleeënheet, fir 
sech dozou ze positionéieren. Fänke mer mat 
der Motioun un?

Da géife mer d’Motioun zur Ofstëmmung 
brén gen. D’Ofstëmmung fänkt un.

(Interruptions)

Fir d’Éischt déi perséinlech Stëmmen...

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Här 
President!

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Ah? 
Ech hat gemengt...

 M. Pierre Gramegna, Ministre des Fi-
nances.- Här President, ech hat geduecht, et 
géife vläicht e puer Fraktiounspresidenten in-
tervenéieren, dofir hunn ech net direkt de Fan-
ger gewisen. Mä ech wëll awer ganz kloer soen 
zu där Motioun, déi d’Regierung invitéiert, do 
aktiv mat der Commission TAXE zesummenze-
schaffen, dass dat effektiv superfétatoire ass.

Ech denke jo keng Sekonn drun (veuillez lire: 
Ech denke jo keng Sekonn drun, net mat der 
Kommissioun TAXE zesummenzeschaffen). An 
ech hu jo och dofir évoquéiert a menger Ried, 
fir d’Kommissioun ze empfänken, selwer, an 
esou vill Verständnis matzebrénge wéi 
méiglech an och all déi Dokumentatioun ze 
liwweren, sou wéi dat de Cadre légal zu Lëtze-
buerg erlaabt. An ech fannen, fir esou eng Mo-
tioun ze stëmmen, et géif d’Impressioun ginn, 
dass mer iergendwéi Hésitatiounen hätten. Déi 
hu mer net. Mir schaffen allen europäeschen 
Institutiounen den Traitéë geméiss zou.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
dem Här Finanzminister. Da maache mer 
d’Ronn nach eng Kéier op. Den Här Bodry.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Jo, Här President, 
ech gesinn eigentlech och net d’Plus-value vun 
där Motioun, wat eigentlech och eng „motion-
résolution“ ass. Hei ginn nämlech zwou Saache 
matenee vermëscht an deem heiten Text, well 
fir d’Éischt, am éischten Deel, seet d’Chamber, 
si wär prett, fir ze kollaboréieren, an am zwee-
ten Deel invitéiert se d’Regierung, fir ze kolla-
boréieren.
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Ech mengen, et ass normal, dass mer am Kader 
vun de gesetzleche Bestëmmungen a vun de 
Kompetenze vun deem engen a vun deem 
aneren hei matschaffen. A mir brauchen eis 
selwer, mengen ech, net an d’Flicht ze huelen. 
Mir wäerten dat maachen, wat mer musse 
maachen. Dofir fannen ech éischter, dass dat 
doten eppes ass, wat ech als iwwerflësseg och 
betruechten.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci. Dann, wa keng weider Stellungnahmen 
do sinn, géife mer elo zur Ofstëmmung iwwer-
goen.

Vote sur la motion 1
D’Ofstëmmung ass lancéiert. Fir d’Éischt déi 
perséinlech Stëmmen. Dann d’Procuratiounen. 
An d’Ofstëmmung...

(Interruptions)
Jo. D’Ofstëmmung ass ofgeschloss.

Wiem seng Maschinn ass net gaangen? Dem 
Här Lies seng? Jo.

Also, mir hunn 78 Participants au vote.

(Interruptions)
58. 58!

 Une voix.- À la bonne heure!

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 58! 
D’Maschinn huet mer e Streech gespillt. Also, 
58 Participatiounen um Vote. 5-mol Jo, 53-mol 
Neen. Also ass d’Motioun ofgelehnt.

Résultat définitif après redressement: la motion 1 
est rejetée par 5 voix pour et 55 voix contre.

Ont voté oui: MM. Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding (par M. Fernand 
Kartheiser);

MM. Justin Turpel et Serge Urbany.

Ont voté non: Mmes Diane Adehm, Sylvie Andrich-
Duval (par M. Marcel Oberweis), Nancy Arendt 
(par M. Laurent Mosar), MM. Emile Eicher (par M. 
Félix Eischen), Félix Eischen, Léon Gloden (par Mme 
Octavie Modert), Jean-Marie Halsdorf, Mmes Mar-
tine Hansen (par M. Marc Spautz), Françoise 
Hetto-Gaasch (par Mme Diane Adehm), MM. Aly 
Kaes (par Mme Martine Mergen), Marc Lies (par 
M. Serge Wilmes), Mme Martine Mergen, M. Paul-
Henri Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent 
Mosar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco 
Schank (par M. Claude Wiseler), Marc Spautz, 
Serge Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter et 
Laurent Zeimet;

MM. Marc Angel (par M. Roger Negri), Frank 
Arndt (par M. Yves Cruchten), Alex Bodry, Mmes 
Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves Cruchten, 
Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di Barto-
lomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;

MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, Mme 
Simone Beissel (par M. André Bauler), M. Eugène 
Berger (par M. Gusty Graas), Mme Anne Brasseur 
(par M. Lex Delles), M. Lex Delles, Mme Joëlle El-
vinger, MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander 
Krieps, Edy Mertens et Mme Lydie Polfer (par M. 
Gilles Baum);

MM. Claude Adam (par Mme Viviane Loschetter), 
Gérard Anzia (par Mme Josée Lorsché), Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini.

Mir géifen dann zur Resolutioun iwwergoen. 
Gëtt et do Wuertmeldungen?

(Négation)
Dat ass net de Fall. Da géife mer zum Vote 
iwwert d’Resolutioun iwwergoen.

Vote sur la résolution 1
De Vote ass lancéiert. D’perséinlech Stëmmen. 
D’Procuratiounen. An d’Ofstëmmung ass elo 
eriwwer.

D’Resolutioun ass mat 56 Nee-Stëmmen, bei 2 
Jo-Stëmmen ofgelehnt.

Résultat définitif après redressement: la résolu-
tion 1 est rejetée par 2 voix pour et 58 voix contre.

Ont voté oui: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.

Ont voté non: Mmes Diane Adehm, Sylvie Andrich-
Duval (par M. Laurent Mosar), Nancy Arendt (par 

M. Marcel Oberweis), MM. Emile Eicher (par M. 
Marc Spautz), Félix Eischen, Léon Gloden (par 
Mme Octavie Modert), Jean-Marie Halsdorf, Mmes 
Martine Hansen (par Mme Diane Adehm), Fran-
çoise Hetto-Gaasch (par Mme Martine Mergen), 
Aly Kaes (par M. Serge Wilmes), Marc Lies (par M. 
Laurent Zeimet), Mme Martine Mergen, M. Paul-
Henri Meyers, Mme Octavie Modert, MM. Laurent 
Mosar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco 
Schank (par M. Claude Wiseler), Marc Spautz, 
Serge Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter et 
Laurent Zeimet;

MM. Marc Angel (par M. Roger Negri), Frank 
Arndt (par M. Yves Cruchten), Alex Bodry, Mmes 
Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves Cruchten, 
Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di Barto-
lomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;

MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, Mme 
Simone Beissel (par M. Gusty Graas), M. Eugène 
Berger (par M. Lex Delles), Mme Anne Brasseur 
(par M. Max Hahn), M. Lex Delles, Mme Joëlle El-
vinger, MM. Gusty Graas, Max Hahn, Alexander 
Krieps, Edy Mertens et Mme Lydie Polfer (par M. 
Gilles Baum);

MM. Claude Adam (par Mme Viviane Loschetter), 
Gérard Anzia (par Mme Josée Lorsché), Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;

MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy Re-
ding (par M. Fernand Kartheiser).

Jo, Här Minister?

 M. Pierre Gramegna, Ministre des Fi-
nances.- Ech wollt nach just, ier dass mer alle-
guerte fortginn, dem Deputéierte Justin Turpel 
soen, dass déi léif an e bëssen humoristesch 
Wierder, dass dat meng waren. Mä de Premier-
minister huet mech och chargéiert, am Numm 
vun der Regierung Iech Merci ze soe fir Ären 
Asaz an Iech alles Guddes ze wënsche fir d’Zu-
kunft.An ech freeë mech elo op de Patt! Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
dem Här Minister.

12. 6796 - Projet de loi portant 
modification de la loi du 19 dé-
cembre 2014 concernant le budget 
des recettes et des dépenses de 
l’État pour l’exercice 2015 (suite)
Dispense du second vote constitutionnel

Ech hunn nach zwou Saachen, ier d’Sëtzung 
eriwwer ass. Dat Éischt, vu dass de Projet de loi 
6796 esou séier duerch war, weess ech net, ob 
ech d’Fro gestallt hat vun der Dispens vum 
zweete Vote,...

(Interruptions)

...wëll dat awer elo hei nohuelen.

Dir sidd do dermat d’accord?

(Assentiment)

13. Hommage à M. Justin Turpel
A vu dass d’Regierung elo den Toun 
uginn huet, wollt ech awer och vläicht dovu 
profitéieren, fir e puer Wuert un eise Kolleeg 
Justin Turpel ze riichten, deem seng lescht 
ëffentlech Sëtzung et haut ass.

Den Här Turpel verléisst dat Haus hei méi 
fréi, wéi et eigentlech um Ufank geplangt war, 
aus gesondheetleche Grënn: Säi Réck huet 
d’Laascht, déi hien a säi Rucksak gepaakt 
huet, net esou richteg verdroen. E Choix, dee 
mir alleguer respektéieren an deen, mengen 
ech, him och net einfach gefall ass. Et war eng 
kuerz, mä intensiv Zäit an der Chamber. 
An deene knapp 17 Méint, wou hien am Parla-
ment war, huet e sech staark engagéiert, inten-
siv geschafft a vill diskutéiert, als Deputéierte 
vun déi Lénk am Plenum, mä och als Vizepre-
sident an der Petitiounskommissioun oder als 
Member vun deenen anere Kommissiounen, 
bei deenen hie matgemaach huet.

Haut, fir seng lescht Sëtzung, hu mer en nach 
eng Kéier an „Missioun“ erlieft. Ech soen „Mis-
sioun“, well de Justin Turpel, wann e vun eppes 
gepaakt ass, net gewinnt ass, eppes Hallwes 

ze maachen. Heiansdo konnt hie seng Verbas-
senheet och net verstoppen oder ass och emol 
an d’Schoulmeeschterroll eragefall. Elo... Mir 
sinn net op engem Begriefnis, dofir däerf een 
och Saache soen, déi een esou gespuert huet.

(Hilarité)

Elo soll hie méi lues trëppelen; mä well ech en 
awer kennen, wëll ech net vu Pensioun schwät-
zen. Ech si sécher, dass e wäert Weeër fannen, 
fir eis erhalen ze bleiwen! Vläicht net hei, mä 
op anere Plazen, well seng laang politesch a 
gewerkschaftlech Erfahrungen, seng Passioun 
dofir wäerten en net roueg loossen.

Et ass e puermol gesot ginn de Mëtten, och wa 
mer net ëmmer mat him d’accord waren a wa 
mer net ëmmer déiselwecht Sprooch geschwat 
hunn - am Minett gëtt heiansdo eng aner 
Sprooch geschwat wéi an der Stad -,...

(Hilarité)

...soe mer him Merci fir seng Aarbecht a ginn 
em mat op de Wee: Maach et gutt, Justin!

(Applaudissements)

Sou, a well et dann esou schéi war de ganze 
Mëtten,...

(Hilarité générale)

 Une voix.- Allez Justin!

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- ...
profitéiert de Justin bis zum Schluss, fir dass et 
eis och net ze schwéier fält, wann e geet.

(Hilarité)

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Här President, 
léif Kolleeginnen a Kolleegen, ech soen Iech 
Merci fir déi sechs bis siwe Minutten Opmierk-
samkeet, déi Der mer nach wëllt ginn, fir zum 
Ofschloss vu mengem Mandat e puer Wuert ze 
soen.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Also 
passt op, d’„Parole après président”, dat si fën-
nef Minutten, mä mir kucken eng Kéier duerch 
d’Fangeren.

(Hilarité)

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Et war mir eng 
Éier, an dëser Enceinte, wou d’Gesetzer ge-
maach ginn an d’Regierung soll kontrolléiert 
ginn, zesumme mam Serge Urbany déi Leit ze 
vertrieden, déi normalerweis keen Droit au cha-
pitre hunn, déi Leit, déi 95% bis 99%, vun 
deene mer ëmmer schwätzen, vun der Bevëlke-
rung, déi net zu deene gehéieren, déi d’Welt 
beherrschen an dee ganze Räichtum asäckelen.

 Une voix.- Ooh!

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- A fir déi Mën-
schen ze vertrieden, déi wierklech de Räichtum 
vun dëser Welt ausmaachen, ech hunn dat im-
mens gäre gemaach an hunn dat ni als eppes 
Extraes, mä just als d’Fortsetzung vun deem 
Asaz gesinn, deen ech och virdrun an de Ge-
werkschaften, de Comitéen an de gesellschaftle-
che Bewegungen hat.

Ech soen deene Merci, déi mech dobäi ën-
nerstëtzt hunn, de Mataarbechter aus onser 
Fraktioun an och ausdrécklech de Mataarbech-
ter aus der Chamber, déi eng immens wichteg 
Aarbecht am Déngscht vun de Bierger maa-
chen. Leider, an et ass gesot ginn, erlaabt meng 
Gesondheet mir et net méi - wahrscheinlech 
och als Konsequenz dervun -, deen Asaz esou 
weiderzeféieren, wéi ech dat fir noutwendeg ha-
len.

Ech sinn awer frou, datt mam David Wagner e 
jonken, dynameschen a sécherlech gradesou 
kämpferesche Militant d’Relève iwwerhëlt, an 
deen op déi him eegen Aart a Weis dësen Asaz 
weiderféiere wäert. Ech wënschen him, him an 
dem Serge, vill Asazfreed an Erfolleg an der 
Aarbecht, wëssend datt an dëser Chamber ëm-
mer nëmmen dat realiséiert gëtt, wat d’gesell-
schaftlech Kräfteverhältnisser erlaben. Ëmsou 
méi wichteg ass et, datt et eng lénk Bewegung 
gëtt, déi d’Mobiliséierung an der Gesellschaft 
ënnerstëtzt, weiderbréngt an hei an dëser 
Arena erëmspigelt.

Ech wäert och an Zukunft, souwäit meng Kräf-
ten et zouloossen, matwierken un deem, wat 
de Jean Ziegler schonn am Titel vu sengem 
leschte Buch seet, an zwar: „Ändere die Welt!“, 
mam Ënnertitel: „Warum wir die kannibalische 
Weltordnung stürzen müssen.“ Jo, ëm eng kan-
nibalistesch Weltuerdnung handelt et sech 
beim globaliséierende Kapitalismus. Millioune 
vu Leit si gestuerwen am Asaz géint déi kanni-
balistesch Weltuerdnung, am Kampf géint 
d’Ausbeutung vu Mënsch an Natur, am Asaz fir 
e Gesellschaftssystem, deen op Gläichheet a 
Respekt vun all Mënsch opbaut.

Wann haut erëm ëmmer méi Mënschen a Kri-
cher an an anere vu Mënsche selwer provo-
zéierte Katastrophe stierwen an a Massegriewer 
endegen, och zu Zegdausenden am Mëttel-
mier ëmkommen, duerch Honger a Krich oder 
op der Flucht virun Ënnerdréckung an Aarmut, 
da wësse mir, datt mir nach wäit ewech si vun 
enger Gesellschaft, déi dat realiséiert, wat 
d’Vëlker 1948 no zwee fierchterleche Weltkri-
cher am éischten Artikel vun der Mënsche-
rechtscharta als Imperativ gesat hunn: „All 
Mënsche si fräi a gläich, hunn déiselwecht Di-
gnitéit a Rechter. Si hu Verstand a Gewëssen a 
sollen een deem aneren am Geescht vu Brid-
derlechkeet begéinen.“

„D’Feinde vun der Mënschheet“, seet de Jean 
Ziegler, „sinn haut déi weltwäit Diktatur vun 
den Oligarchië vum globaliséierte Finanzkapital 
an déi absurd Uerdnung, déi si dem ganze Pla-
néit opzwéngen, mat als Folleg dovun er-
niddregten, hongrege Mënschen an zerstéierte 
Famillen.“

Jo, d’Upassung un déi globaliséiert Wirtsch afts-
uerdnung ass d’Iwwel vun der Zäit, och wéi de 
Riccardo Petrella et ausdréckt: „Der neue Dis-
kurs, der jeden Tag in allen Sprachen von den 
Medien aller Länder geführt wird, sagt uns, 
dass die gegenwärtige Globalisierung ein 
grundlegender, unausweichlicher, unwider-
stehlicher Sachzwang ist, gegen den niemand 
ankämpfen und sich wehren kann. (...) Im do-
minierenden Diskurs ist «Anpassung» das 
Schlüsselwort. Es heißt, man müsse sich an die 
Globalisierung anpassen. Wer sich nicht 
anpasst, wird eliminiert.“

Sech der Upassung un déi globaliséiert 
Weltwirtschaftsuerdnung widdersetzen, sech 
wieren, dat ass de moraleschen Imperativ. Jidd-
wereen huet de Choix: upassen oder widder-
setzen. Wéi vill Lidder aus der Aarbechterbewe-
gung froen: Which side are you on? Op wéi 
enger Säit stees du?

Och hei an dëser Enceinte huet jiddwereen, all 
Deputéierten, jiddwerzäit d’Verantwortung an 
de Choix, selwer ze décidéieren, op wéi enger 
Säit e steet, ob e sech de globaliséierte 
Muechtverhältnisser upasst oder net!

Dobaussen, an där richteger Welt, gëtt et ëm-
mer méi Rëss an der Front vun der Upassung. 
Et gouf ëmmer Mënschen an et gëtt der ëm-
mer méi, déi sech widdersetzen, Fräiheet afuer-
deren a géint déi falsch Weltuerdnung virginn.

«La colère emporte l’émeute comme le vent 
emporte le feu.», sot de Victor Hugo 1862 an 
„Les misérables”. D’Roserei facht den Opstand 
u wéi de Wand d’Feier. Am Weste wéi am Os-
ten, am Süde wéi am Norde bléist de Wand 
ëmmer méi staark.

Ob als Folleg vum moraleschen Imperativ, aus 
Roserei iwwer Chaos a Misär an dëser Welt 
oder als Ausdrock vu Solidaritéit a Respekt virun 
all Mënsch: D’Verweigerungsfront géint 
d’Upassung wiisst, si schwätzt hir eege 
Sprooch, déi ëmmer manner ze iwwerhéiere 
wäert sinn. An domat wiisst d’Hoffnung an dë-
ser Welt. Oder, wéi de Bertolt Brecht an där 
däischterer Zäit sot: „Dat Grousst bleift net 
grouss, a kleng net dat Klengt. D’Nuecht huet 
zwielef Stonnen, da kënnt schonn den Dag.“

An deem Sënn: Au revoir!

(Applaudissements)

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Au 
revoir!

(Hilarité)
An domat ass d’Sëtzung eriwwer.

(Fin de la séance publique à 19.57 heures)

Suivez la Chambre des Députés 
sur Facebook et Twitter
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Question 0880 (04.02.2015) de M. Marc 
Spautz (CSV) concernant la représentation 
du personnel dans les entreprises:
Avec l’entrée en vigueur du projet de loi rela-
tif au dialogue social dans les entreprises, les 
comités mixtes vont disparaître. Il n’en reste 
pas moins que lors des élections sociales de 
2013, de tels comités ont été constitués dans 
les entreprises industrielles, artisanales et 
commerciales du secteur privé de plus de 150 
salariés.
C’est dans ce contexte que j’aimerais poser les 
questions suivantes à Monsieur le Ministre du 
Travail, de l’Emploi et de l’Économie sociale et 
solidaire:
- Le Ministre peut-il me renseigner sur le nom-
bre de comités mixtes actuellement en place 
au Luxembourg?
- Combien de délégations de personnel ont été 
constituées à l’issue des élections sociales de 
2013? Le Ministre peut-il lister ces chiffres en 
fonction du nombre de salariés occupés par les 
entreprises respectives (15-25, 26-50, 51-75, 
76-100, 101-200, 201-300, 301-400, 401-500, 
501-600, 601-700, 701-800, 801-900, 901-
1.000, 1.001-1.100, 1.101-1.500, 1.501-
1.900, 1.901-2.300, 2.301-2.700, 2.701-
3.100, 3.101-3.500, 3.501-3.900, 3.901-
4.300, 4.301-4.700, 4.701-5.100, 5.101-
5.500, 5.501 et plus de salariés)? De même 
est-il possible d’obtenir les mêmes informations 
par secteur (public/privé voire industriel, artisa-
nal et commercial)?
Réponse (05.05.2015) de M. Nicolas 
Schmit, Ministre du Travail, de l’Emploi et de 
l’Économie sociale et solidaire:
Sur base des données mises à disposition à 
l’Inspection du travail et des mines par les en-
treprises concernées suite aux élections sociales 
de 2013, l’ITM a dressé des tableaux et gra-
phiques reprenant les renseignements deman-
dés par Monsieur le Député Marc Spautz, à sa-
voir:
- le nombre de comités mixtes mis en place;
- le nombre de délégations du personnel consti  -
tuées à l’issue des élections sociales ainsi que 
leur répartition en fonction du nombre de sala-
riés occupés dans les entreprises respectives;

- les chiffres listés en fonction du nombre de 
salariés occupés par les entreprises en question;
- la répartition des délégations en fonction du 
secteur d’activités des entreprises enregistrées 
et de leur code NACE.
Afin de pouvoir se faire une idée sur l’évolution 
des chiffres dans le temps, l’ITM a également 
inclus dans ces tableaux les résultats relatifs aux 
élections sociales de 2008 et 2003.
(annexe à consulter auprès de l’administration 
parlementaire ou sur le site Internet chd.lu - Tra-
vail à la Chambre - Recherche d’archives)

Question 0931 (24.02.2015) de M. Léon 
Gloden (CSV) concernant le Lycée de Jung-
linster:
Ouvert en septembre dernier, le Lycée de Jung-
linster ne dispose toujours pas de piscine et sa 
bibliothèque ne dispose que d’une cinquan-
taine de livres pour les quelque 220 élèves pré-
sents depuis la rentrée scolaire.
Suite aux déclarations récentes de Monsieur le 
Ministre de l’Éducation nationale, de l’Enfance 
et de la Jeunesse concernant le Lycée de Jung-
linster j’aimerais poser les questions suivantes:
1. Est-ce que le Ministre peut confirmer que 
dans le cadre de la construction d’un nouveau 
lycée, la procédure suivie jusqu’à maintenant 
était, comme par exemple pour le Lycée à Ma-
mer et le Uelzecht Lycée, que l’Administration 
des Bâtiments publics prenait en charge la pre-
mière acquisition des bouquins via une offre 
publique?
2. Si la réponse est affirmative à cette question, 
quelles sont les raisons pourquoi cette procé-
dure n’a pas été suivie pour la première acqui-
sition des bouquins pour la bibliothèque du ly-
cée à Junglinster?
3. Est-ce que le Ministre peut confirmer que le 
budget pour l’acquisition des bouquins s’élève 
en 2015 à seulement 7.000 euros?
4. Est-ce que le Ministre peut confirmer que les 
étagères installées dans la bibliothèque sont de 
pauvre qualité et que ces étagères ne sont pas 
fixées au sol, de sorte qu’il y a un risque d’insé-
curité pour les utilisateurs?

5. Quant à la piscine, selon mes informations, il 
y a des moisissures aux murs de l’enceinte de la 
piscine. Est-ce que le Ministre peut confirmer 
ces informations?
Réponse commune (27.04.2015) de M. 
Claude Meisch, Ministre de l’Éducation natio-
nale, de l’Enfance et de la Jeunesse, et de M. 
François Bausch, Ministre du Développement 
durable et des Infrastructures:
Ad 1. Il peut être confirmé que le principe gé-
néral mis en œuvre pour les bâtiments des ly-
cées prévoit effectivement que l’Administration 
des Bâtiments publics assure l’installation du 
premier équipement, y compris l’acquisition 
des livres.
Ad 2. Les responsables du Lënster Lycée avaient 
dressé une liste des livres devant faire partie 
d’un premier équipement d’une bibliothèque. 
Cependant, il importe de constater qu’un 
fonds documentaire ne se crée pas d’un coup, 
mais se développe par des acquisitions progres-
sives en tenant compte du profil des élèves et 
des projets pédagogiques inhérents au fonc-
tionnement du lycée. Le Lënster Lycée est un 
service de l’État à gestion séparée et dispose 
d’un budget propre pour faire les acquisitions 
nécessaires.
Ad 3. Lors de l’élaboration du budget 2015, le 
Lënster Lycée avait prévu un montant de 7.000 
euros pour l’acquisition de livres pour la biblio-
thèque des élèves. Entre-temps, dans le cadre 
de la répartition des différents postes sur le 
budget lui accordé pour l’exercice budgétaire 
2015, ce montant a été revu à la hausse dans le 
souci de garantir le bon fonctionnement de la 
bibliothèque.
Ad 4. Le matériel en question a été fourni par 
un fabriquant de renommée dans le cadre du 
premier équipement du lycée. Ce produit rem-
plit les conditions d’un «mobilier de conserva-
tion». Le mobilier installé est conforme au des-
criptif du bordereau de soumission et peut par 
conséquent être qualifié d’approprié à l’utilisa-
tion dans un bâtiment scolaire. Les armoires 
correspondent aux critères de sécurité en vi-
gueur même en cas d’exploitation maximale.
Actuellement ces étagères ne sont pas encore 
exploitées dans leur totalité et ne se sou-
tiennent que moyennant leur propre poids. 
Afin de palier à toute réserve qui pourrait être 
émise concernant la sécurité des personnes la 
mise en œuvre d’une fixation mécanique sup-
plémentaire au sol sera réalisée.
Ad 5. L’apparition de moisissures aux murs de 
l’enceinte de la piscine n’a pas pu être confir-
mée. En revanche, il a été fait constat d’une 
décoloration sur le profil en caoutchouc du 
plancher mobile (profil de transition) de même 
que sur quelques endroits du mastic.
En outre, des résidus de la graisse lubrifiante 
pour les tiges filetées du plancher mobile (sous 

forme d’agglomérats) ont été détectés sur une 
partie du plancher pelvien, pouvant à leur tour 
être à l’origine de la décoloration.
Entre-temps le caoutchouc en question a été 
remplacé par la firme en charge.

Question 0936 (24.02.2015) de M. Marc 
Spautz (CSV) concernant l’exportabilité des 
chèques-services aux frontaliers:
Au Luxembourg, les crèches vont devenir gra-
tuites pendant les horaires d’école pour les en-
fants de zéro à trois ans, qui pourront bénéfi-
cier durant cette période d’un encadrement bi-
lingue. En revanche le Ministre Claude Meisch 
a expliqué que le Gouvernement réfléchissait à 
la manière de rendre le chèque-service expor-
table pour que les travailleurs frontaliers 
puissent aussi en bénéficier. 
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse et à 
Monsieur le Ministre de l’Intérieur:
1. Messieurs les Ministres combien d’enfants de 
travailleurs frontaliers seront intégrés dans le 
système scolaire du Luxembourg?
2. Si les enfants de frontaliers âgés entre zéro et 
trois ans seront placés dans des crèches luxem-
bourgeoises, ces enfants vont probablement 
aussi fréquenter l’enseignement fondamental 
et secondaire au Luxembourg. Est-ce que le 
Gouvernement a déjà entamé des discussions 
avec le Syvicol pour informer les communes de 
ces changements?
3. Messieurs les Ministres ne risque-t-on pas 
une pénurie de places dans les crèches et 
l’enseignement fondamental et secondaire?
4. Le Ministre peut-il me fournir de plus amples 
informations concernant l’exécution du projet 
et sa gestion financière?
5. Quels impacts ces mesures auront-elles sur le 
budget des communes et leurs plans plurian-
nuels?
6. Les Ministres ont-ils informé les communes 
par voie circulaire sur le coût supplémentaire à 
prévoir pour réaliser ces changements?
7. Ayant des répercussions sur la Grande Ré-
gion, le Gouvernement a-t-il eu des concerta-

1014 Gérard Anzia  Harcèlement moral
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tions avec les pays limitrophes pour discuter de 
ces changements?
8. Dans l’affirmative, le Ministre peut-il me pré-
ciser le contenu de ces concertations?
9. Dans la négative, quand le Gouvernement 
envisage-t-il d’entamer des entrevues?
Réponse commune (27.04.2015) de M. 
Claude Meisch, Ministre de l’Éducation natio-
nale, de l’Enfance et de la Jeunesse, et de M. 
Dan Kersch, Ministre de l’Intérieur:
Ad 1. et 2. Il est vrai que le projet de loi n°6410 
portant modification de la loi du 4 juillet 2008 
sur la jeunesse prévoit la suppression de la 
clause de résidence conditionnant l’accès à 
l’aide accordée dans le cadre du chèque-ser-
vice accueil et ce pour se conformer à la législa-
tion européenne en vigueur. Les travailleurs 
frontaliers auront donc accès à cette aide qui se 
limite cependant à des services œuvrant au ni-
veau de l’éducation non formelle et plus préci-
sément aux services d’éducation et d’accueil et 
aux assistants parentaux.
Nous tenons cependant à préciser qu’il appar-
tient aux gestionnaires des services d’éducation 
et d’accueil de définir de manière autonome 
leurs priorités d’admission et ceci en fonction 
de leur capacité déterminée par l’agrément mi-
nistériel et de leurs spécificités locales.
L’accès à un service d’éducation et d’accueil ne 
donne pas automatiquement lieu à l’admission 
à l’école fondamentale. Rappelons que selon les 
lois et règlements grand-ducaux concernant 
l’enseignement fondamental, le droit à une for-
mation scolaire est réservé en premier lieu aux 
enfants habitant le territoire du Grand-Duché 
âgé de trois ans ou plus. L’admission à l’école 
fondamentale est régie par la commune de rési-
dence de l’enfant. Le collège des bourgmestre 
et échevins peut décider de l’admission dans 
l’école fondamentale d’un enfant non résidant 
sur le territoire de la commune, si l’organisation 
scolaire de la commune le permet et après vérifi-
cation des motifs par les services compétents. 
Les communes ont, par ailleurs, le droit de de-
mander, le cas échéant, un minerval scolaire.
Le 6 février 2015, le Conseil de Gouvernement 
a adopté une version amendée du projet de loi 
précité qui a été transmis pour avis au Conseil 
d’État.
Les amendements afférents seront discutés 
avec le Syvicol dans un avenir proche.
Ad 3. et 4. Le projet de loi prévoit la suppres-
sion de la clause de résidence pour début sep-
tembre 2016. L’impact de la suppression de la 
clause de résidence n’est que difficilement esti-
mable. Il est en effet épineux d’évaluer si les 
travailleurs frontaliers changeront leurs habi-
tudes actuelles au niveau de l’accueil socio-
éducatif de leurs enfants et s’ils opteront pour 
une solution éloignée de leur lieu de résidence. 
Il est en effet peu probable que des enfants 
scolarisés bénéficiant d’une éducation dans 
leur commune de résidence dans leur pays res-
pectif aient recours à un accueil au Grand-Du-
ché du Luxembourg fonctionnant selon le 
rythme scolaire luxembourgeois et complé-
mentaire à l’organisation scolaire, notamment 
dans le cadre du plan d’encadrement périsco-
laire. Soulignons que dans le domaine de la pe-
tite enfance, les régions limitrophes au Luxem-
bourg offrent également des prestations socio-
éducatives de grande qualité et financièrement 
abordables.
Au niveau de la fiche financière du projet de loi 
précité, il a été estimé qu’environ 20% des en-
fants de travailleurs frontaliers bénéficiant d’al-
location familiales en Allemagne, Belgique et 
France âgés de zéro à trois ans pourraient bé-
néficier du chèque-service accueil, soit environ 
2.300 enfants. Pour les enfants en âge de sco-
larisation âgés de quatre à douze ans, ce taux a 
été fixé à 10%, soit 3.200 enfants.
En considération de ce qui précède, il est ac-
tuellement difficilement estimable si la suppres-
sion de la clause de résidence créera une pénu-
rie de place.
Comme la portée du projet de loi se limite au 
domaine de l’éducation non formelle, un im-
pact sur l’école fondamentale entraînant une 
pénurie de places au niveau de l’éducation fon-
damentale n’est pas envisageable.
Ad 5. Dans le cadre des discussions avec le Sy-
vicol, il sera évidemment tenu compte de la 
question de l’impact financier de l’accès des 
frontaliers aux prestations du CSA et de la prise 
en compte dans le cadre des conventions fi-
nancières établies avec les communes.
Ad 6. à 9. Les amendements du projet de loi 
n°6410 se trouvent actuellement en procédure 

législative et en attente des avis du Conseil 
d’État et des différentes chambres profession-
nelles. Les communes en seront informées par 
voie de circulaire après le vote de la loi afférente.
En temps voulu, le MENJE prendra contact 
avec les institutions des pays limitrophes.

Question 0955 (03.03.2015) de Mme Diane 
Adehm et M. Gilles Roth (CSV) concernant 
les audits commandités par les membres 
du Gouvernement:
Après une année et demie au pouvoir, il paraît 
que le recours aux audits semble l’instrument 
de prédilection des divers membres du Gou-
vernement pour légitimer leurs actions. Afin de 
nous mettre en mesure d’apprécier à leur juste 
valeur le travail effectué par ces experts ex-
ternes, nous aimerions poser les questions sui-
vantes à Monsieur le Premier Ministre, Ministre 
d’État:
- Combien d’audits les différents membres du 
Gouvernement ont commandité depuis leur 
prise de pouvoir? Serait-il possible d’obtenir le 
nombre total de ces audits, de même qu’un re-
levé par ministère?
- Serait-il par ailleurs possible d’obtenir le détail 
des «organismes» concernés par lesdits audits, 
le nom des auditeurs retenus dans chaque cas 
d’espèce, ainsi que les lettres de mission don-
nées aux auditeurs?
- Quel montant a été budgétisé / finalement 
déboursé pour les audits pris individuellement?
- Des audits supplémentaires sont-ils program-
més à l’avenir? Lesquels?
Réponse (28.04.2015) de M. Xavier Bettel, 
Premier Ministre, Ministre d’État:
Madame la Députée et Monsieur le Député 
m’invitent à leur fournir un certain nombre de 
données en relation avec les audits qui ont été 
commandités par les membres du Gou-
vernement depuis leur entrée en fonction.
En guise de réponse, je me permets de joindre 
en annexe un tableau reprenant:
- les études et audits commandités par l’actuel 
Gouvernement, financés à charge du budget 
de l’État (État central) et réalisés en vue d’une 
part d’améliorer l’organisation, la gouvernance 
et le fonctionnement d’administrations et ser-
vices de l’État et d’autre part d’évaluer et 
d’améliorer un certain nombre de politiques;
- les études et audits du même genre lancés 
par le précédent Gouvernement à partir de 
2010.
À noter que le tableau ne reprend pas les pro-
jets informatiques.
Par ailleurs et depuis 2014, le Ministère de la 
Fonction publique et de la Réforme administra-
tive a relancé le programme «Cadre d’auto-
évaluation des fonctions publiques» (CAF) qui 
vise à analyser les structures, les procédures et 
les compétences internes en vue de faire évo-
luer l’organisation et de mettre en place une 
démarche d’amélioration continue des admi-
nistrations et services de l’État.
Concernant la formulation précise de la mission 
des auditeurs, je tiens à préciser que dans 
beaucoup de cas elle se trouve intégrée dans 
des documents contractuels qui par ailleurs 
comportent des données confidentielles. C’est 
la raison pour laquelle je me suis permis de ne 
pas joindre de tels documents à la présente ré-
ponse. Les membres du Gouvernement concer-
nés se tiennent évidemment à la disposition 
des commissions de la Chambre des Députés 
compétentes pour fournir en réunion les ren-
seignements nécessaires.
Je voudrais encore retenir que toutes les dé-
marches engagées et envisagées par le Gou-
vernement que je préside et dont il est ques-
tion ci-dessus, se sont avérées absolument né-
cessaires en vue d’améliorer le fonctionnement 
de certaines administrations et pour mieux ca-
drer un certain nombre de politiques.
En conclusion, je réfute les propos de Madame 
la Députée et de Monsieur le Député qui 
 affirment «que le recours aux audits semble 
l’instrument de prédilection des divers 
membres du Gouvernement pour légitimer 
leurs actions».
(annexe à consulter auprès de l’administration 
parlementaire)

Question 0957 (04.03.2015) de Mme Fran-
çoise Hetto-Gaasch (CSV) concernant la du-
rée d’affectation des éducatrices et édu-
cateurs dans un établissement donné:
Les changements de postes de travail ou d’en-
treprise sont monnaie courante. Or, dans cer-

tains secteurs, et plus particulièrement dans le 
secteur de l’accueil des enfants, de tels change-
ments ne sont pas toujours bénéfiques pour les 
enfants. Il est en effet important de garantir au 
maximum la stabilité du personnel éducatif et 
partant de limiter le plus possible les change-
ments de personnel dans les crèches et autres 
structures d’accueil pour enfants, afin de per-
mettre aux enfants d’établir des relations avec 
les éducateurs et éducatrices qui les encadrent 
et les accompagnent dans leur développement. 
L’établissement de telles relations privilégiées 
avec le personnel éducatif est primordial pour 
l’équilibre des enfants.
À noter dans ce contexte que les enseignants à 
la fin de leur stage ont la possibilité de s’enga-
ger volontairement et pendant une durée de 
cinq ans auprès d’un établissement donné. En 
contrepartie, les enseignants voient leur de-
mande d’affectation traitée de manière privilé-
giée.
Dans ce contexte, j’aimerais poser la question 
suivante à Monsieur le Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse:
1. Ne serait-il pas opportun d’encourager la 
stabilité du personnel éducatif travaillant dans 
le secteur conventionné de l’accueil des enfants 
en s’inspirant de la faculté qui existe pour les 
enseignants, de sorte que les éducateurs et 
éducatrices qui le souhaitent pourraient volon-
tairement s’engager à rester auprès d’une 
structure d’accueil donnée pendant un certain 
nombre d’années?
2. La réussite au quotidien d’une structure 
d’accueil repose sur la qualité des services of-
ferts aux enfants et à leurs familles. Ainsi, de-
puis quelques années, les crèches suisses ont la 
possibilité de demander un label de qualité.
Dans ce contexte, et dans l’objectif de respon-
sabiliser le personnel de ces structures, Mon-
sieur le Ministre partage-t-il l’idée d’introduire 
un tel label dans le secteur de l’accueil des en-
fants, attribué selon des critères de qualité dont 
des bonnes conditions de travail et la stabilité 
et fidélité du personnel seraient primordiales?
Réponse (27.04.2015) de M. Claude 
Meisch, Ministre de l’Éducation nationale, de 
l’Enfance et de la Jeunesse:
Ad 1. En réponse à la question parlementaire 
sous rubrique, il importe de préciser d’abord 
que le personnel de l’éducation et de l’accueil 
n’a pas de lien hiérarchique avec le Ministère 
de tutelle et ceci contrairement au domaine de 
l’enseignement fondamental. Il est distingué au 
niveau des services d’éducation et d’accueil 
entre un secteur communal, conventionné et 
commercial. Il incombe donc au gestionnaire 
des services d’éducation et d’accueil d’organi-
ser de manière autonome ses ressources hu-
maines.
Le Ministre peut cependant définir dans le sec-
teur dit conventionné un cadre qui puisse facili-
ter la gestion et la planification du personnel. 
Une nouvelle convention financière signée 
entre l’État et l’organisme gestionnaire a ainsi 
été élaborée, visant notamment à octroyer aux 
gestionnaires une plus grande autonomie de 
gestion de leur budget tout en respectant les 
spécificités locales.
D’autre part, il convient de souligner que pour 
les services d’éducation et d’accueil dits 
conventionnés et accueillant des enfants scola-
risés (e. a. le cycle 1), le plan d’encadrement 
périscolaire confère au gestionnaire de ces der-
niers des nouveaux instruments de gestion vi-
sant à offrir un cadre éducatif cohérent et de 
qualité aux enfants.
Ad 2. Il convient de soulever que la pièce maî-
tresse du projet de loi portant modification de 
la loi du 4 juillet 2008 sur la jeunesse déposé 
en séance publique le 7 mars 2012, prévoit no-
tamment la mise en place de mécanismes d’as-
surance de la qualité pour l’accueil éducatif ex-
trascolaire des enfants et des jeunes.
Il introduit pour les prestataires du chèque-ser-
vice accueil un «cadre de référence ‘Éducation 
non formelle des enfants et des jeunes’» et des 
normes de qualité obligatoires pour tous les 
services d’éducation et d’accueil, assistants pa-
rentaux et maisons de jeunes.
Les gestionnaires et le personnel des services 
d’éducation et d’accueil du secteur communal, 
conventionné et commercial se verront respon-
sabilisés et disposeront, une fois la loi votée, de 
plusieurs instruments pour assurer ces normes 
de qualité:
- Un concept pédagogique propre à chaque 
service: sur base du cadre de référence natio-
nal, chaque service d’éducation et d’accueil 
élaborera son propre concept pédagogique 
(appelé concept d’action général). Ce concept 
décrit les priorités et méthodologies que le ser-
vice entend mettre en œuvre pour atteindre les 
objectifs du cadre, en tenant compte des spéci-
ficités locales (contexte socio-économique, 
etc.). L’autonomie accordée aux services pour 

faire leurs propres choix pédagogiques permet 
de mieux répondre aux besoins des enfants et 
jeunes qui leur sont confiés.
- Le journal de bord: chaque service devra tenir 
un journal de bord dans lequel il documente 
ses prestations, les procédures internes, les for-
mations continues du personnel.
Le projet de loi 6410 prévoit également, dans 
ce contexte, une formation continue obliga-
toire: le personnel des services d’éducation et 
d’accueil devra suivre une formation continue 
obligatoire (32 heures réparties sur deux ans) 
en lien avec le cadre de référence national. 
D’autre part, un système de contrôle de la qua-
lité éducative sera instauré au niveau national 
pour tous les services d’éducation et d’accueil 
pour enfants, assistants parentaux et services 
pour jeunes. Ce contrôle sera assuré par des 
agents régionaux engagés auprès du Service 
National de la Jeunesse qui effectueront des vi-
sites sur place pour vérifier si la mise en œuvre 
des concepts pédagogiques est conforme aux 
exigences du cadre de référence national.

Question 0958 (04.03.2015) de M. Gilles 
Baum (DP) concernant le système de l’an-
cienneté:
À l’heure actuelle, un enseignant de l’ensei-
gnement fondamental qui effectue un chan-
gement d’établissement scolaire ou de com-
mune perd toute son ancienneté profession-
nelle. Ainsi, une personne qui p. ex. a enseigné 
pendant 20 ans se voit privée de son rang 
d’ancienneté lors de l’organisation des classes 
au préalable d’une année scolaire.
Dans ce contexte, je me permets de poser les 
questions suivantes à Monsieur le Ministre de 
l’Éducation nationale, de la Jeunesse et de l’En-
fance:
1. Monsieur le Ministre serait-il disposé à faire 
réformer le système de l’ancienneté de sorte 
que celle-ci serait maintenue lors d’un chan-
gement de l’établissement scolaire ou de la 
commune?
2. Dans l’affirmative, Monsieur le Ministre envi-
sagerait-il, une fois les chargés de cours de 
l’instruction religieuse réaffectés, d’intégrer ces 
chargés dans le système de l’ancienneté profes-
sionnelle?
Réponse (27.04.2015) de M. Claude 
Meisch, Ministre de l’Éducation nationale, de 
l’Enfance et de la Jeunesse:
En guise d’introduction, il convient de remar-
quer que, d’une part, les procédures d’affecta-
tion et de réaffectation des instituteurs sont ré-
glées par les articles 8, 9, 10 et 11 de la loi mo-
difiée du 6 février 2009 concernant le person-
nel de l’enseignement fondamental et par le 
règlement grand-ducal du 18 juillet 2014 dé-
terminant le détail des critères de classement 
ainsi que les modalités des procédures d’affec-
tation et de réaffectation des candidats à un 
poste d’instituteur dans l’enseignement fonda-
mental.
D’autre part, conformément à l’article 38 de loi 
modifiée du 6 février 2009 portant organisa-
tion de l’enseignement fondamental, l’occupa-
tion des différents postes par les instituteurs 
(dans une même commune) est arrêtée par le 
conseil communal qui, à cet effet, a pris un rè-
glement d’occupation des postes qui assure la 
continuité et la stabilité de la composition des 
équipes pédagogiques à l’intérieur d’un cycle 
ou dans le cadre du plan de réussite scolaire.
Des dispositions précitées, il s’ensuit que:
1. le Ministre affecte les instituteurs soit à une 
commune, soit à une école ou classe de l’État, 
ce 2e cas demeurant l’exception étant donné 
qu’à l’heure actuelle, il y existe une seule école 
étatique et un nombre très limité de classes 
étatiques;
2. il faut faire une distinction entre la procé-
dure d’affectation ou de réaffectation d’un 
fonctionnaire de la carrière de l’instituteur qui 
relève de la responsabilité ministérielle et la 
procédure d’occupation des postes à l’intérieur 
d’une commune ou d’un syndicat de com-
munes qui est du ressort des autorités commu-
nales.
Les réaffectations des instituteurs se font dans 
le cadre de la première liste des postes d’insti-
tuteur vacants, publiée annuellement pour le 
1er juin au plus tard, par décision du Ministre 
de l’Éducation nationale, de l’Enfance et de la 
Jeunesse sur proposition des autorités commu-
nales. Celles-ci choisissent pour chaque poste 
d’instituteur vacant un candidat, conformé-
ment aux dispositions de la loi communale mo-
difiée du 13 décembre 1988, entre tous les 
candidats classés sur une liste par l’inspecteur 
d’arrondissement sur base d’une note d’inspec-
tion et de l’ancienneté de service.
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Les affectations des instituteurs nouvellement 
admis à la fonction se font par le Ministre dans 
le cadre de la 2e liste des postes d’instituteur 
vacants, selon l’ordre de leur classement dans 
le concours d’admission à la fonction d’institu-
teur de l’année correspondante.
Ad 1. Une modification du système d’affecta-
tion et de réaffectation en place ne pourra se 
faire que par des changements opérés au ni-
veau des lois de 2009 précitées. Elle comporte-
rait d’un côté l’annulation des prérogatives 
liées à l’autonomie communale et, d’autre part, 
elle risquerait de battre en brèche la promotion 
de la continuité et de la stabilité des équipes 
pédagogiques telles que préconisées par le lé-
gislateur lors de la réforme de l’enseignement 
fondamental en 2009.
Ad 2. En ce qui concerne les (futures) modali-
tés d’affectation des chargés de cours de l’ac-
tuelle instruction religieuse et morale dans le 
cadre d’une reprise envisagée dans l’ensei-
gnement fondamental, mon département est 
en train d’élaborer des propositions qui seront 
discutées avec les concernés respectivement 
leurs représentants et qui trouvent leur base 
dans les dispositions arrêtées par l’article 2 de 
la Convention entre l’État du Grand-Duché de 
Luxembourg et l’Église catholique du Luxem-
bourg concernant l’organisation du cours com-
mun «éducation aux valeurs», signée le 26 jan-
vier 2015.
En guise de conclusion je souhaite toutefois 
signaler que, dans le contexte des réflexions 
autour d’une autonomie accrue à accorder aux 
écoles fondamentales, j’envisage de reprendre 
sur le métier les modalités d’affectation et de 
réaffectation du personnel des écoles dans des 
discussions à mener avec tous les partenaires 
scolaires.

Question 0970 (09.03.2015) de M. Fernand 
Kartheiser (ADR) concernant les audits sur 
le transport des personnes à mobilité ré-
duite:
Den Transport vu Mënsche mat engem Handi-
cap gëtt groussendeels vum Ministère fir nohal-
teg Entwécklung an Infrastrukturen organi-
séiert. Et ass mir zu Ouere komm, datt zënter 
2010 verschidden Auditfirmen am Ministère 
beoptragt sinn, fir déi Fro ze studéieren, mat 
dem Zil, Käschten ze spueren. Dofir wollt ech 
dem Här Minister fir nohalteg Entwécklung an 
Infrastrukturen dës Froe stellen:
1. Ass et wouer, datt zënter deem vu mir ge-
nannten Datum an Ärem Ministère verschidden 
Auditen iwwert den Transport vu behënnerte 
Mënsche gemaach ginn? Oder leeft do eng 
Etüd, déi sech iwwer aussergewéinlech laang 
Zäit streckt?
2. Ass et richteg, datt verschidden Audit- a 
Conseilshaiser domat befaasst gi sinn? Oder 
schaffen e puer Bureauen an dësem Fall ze-
summen?
3. Waren dës Aarbechten alleguer ëffentlech 
ausgeschriwwen?
4. Gëtt et e Grond, firwat d‘Fro vun deenen 
Transporter net zefriddestellend an enger een-
zeger Etüd beliicht ginn ass?
5. Kënnt Dir eis soen, wéi vill Suen an déi een-
zel Etüde gestach gi sinn a wéi vill et der sinn?
Réponse (27.04.2015) de M. François 
Bausch, Ministre du Développement durable et 
des Infrastructures:
Den honorabelen Deputéierten huet e puer 
Froe gestallt iwwer verschidden Etüden, déi am 
Kader vum Transport vu Mënsche mat Behën-
nerung gemaach gi sinn.
Wéi d‘Kontrakter vum sougenannten „Ediff-
Transport“, d. h. haaptsächlech den Transport 
vu Kanner an Erwuessene mat Behënnerung, 
déi a Spezialschoulen oder Zentre mussen 
transportéiert ginn, 2010 ausgelaf sinn, huet 
de Ministère décidéiert, fir d‘Éischt eng finan-
ziell Analys vun de reelle Käschte vum deem 
Spezialtransport an Optrag ze ginn. Dës Etüd 
huet Ufank 2011 ugefaangen a bis Enn vun 
deem Joer gedauert. Den Optrag huet e Con-
sultant vun de Big 4 kritt, natierlech a Confor-
mitéit mat der Legislatioun vun de Marchés pu-
blics. Dësen Audit huet draus bestanen, déi re-
ell Käschte vun deem Spezialtransport bei dräi 
Busentreprisen ze analyséieren.
Wéi dës Analys fäerdeg war, huet deeselwechte 
Consultant eng Analys preparéiert iwwer en 
neie Schéma de rémunération an et sinn nei 
Kontrakter opgestallt ginn. Dës Analys war am 
Mee 2012 prett. Am Hierscht 2012 hunn dunn 
d‘Verhandlunge mat der Federatioun vun de 
Busbetriber ugefaangen.
Am Fréijoer 2013 gouf décidéiert, eng ëf-
fentlech Ausschreiwung fir déi Kontrakter vum 
Transport fir Leit mat Behënnerung ze maa-

chen. Fir dës europäesch Ausschreiwung an de 
Cahier des charges ze preparéieren, huet de 
Ministère op eng Consultance technique vun 
engem Büro vun de Big 4 zréckgegraff. Et ass 
een anere selektionéiert gi wéi deen, deen déi 
finanziell Analys gemaach huet. Och eng juris-
tesch Hëllef gouf an Usproch geholl. Dat Ganzt 
natierlech am Aklang mat der Ausschreiwungs-
gesetzgebung.
Dës dräi Etüden (financière, juridique an tech-
nique), wou jiddweree säi ganz spezifeschen 
Themeberäich ofgedeckt an eng gutt Presta-
tioun geliwwert huet, hunn am Ganze ronn 
eng Millioun Euro kascht.

Question 0982 (12.03.2015) de M. Marc 
Spautz (CSV) concernant la mosaïque gallo-
romaine à Vichten:
Au printemps 1995, une mosaïque gallo-ro-
maine a été découverte sur le terrain d’un pay-
san dans le village de Vichten. Le paysan envi-
sage maintenant des travaux d’extension sur ce 
terrain pourtant classé comme monument na-
tional. La Commission des Sites et Monuments 
aurait donné l’an dernier un avis négatif 
concernant cette extension. Selon les informa-
tions diffusées sur les ondes de «RTL 92,5» la 
Ministre de la Culture aurait récemment de-
mandé à la Commission des Sites et Monu-
ments d’élaborer un nouvel avis au sujet de 
cette même extension. Il paraît que certains 
membres de la Commission des Sites et Monu-
ments ont l’impression que Madame la Mi-
nistre souhaite recevoir un nouvel avis plus fa-
vorable pour cette extension de l’étable.
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Madame la Ministre du Logement 
et de la Culture:
- Madame la Ministre peut-elle me confirmer 
les informations relatées par la presse?
- Madame la Ministre a-t-elle demandé à la 
Commission des Sites et Monuments la rédac-
tion d’un nouvel avis sachant que cette der-
nière avait déjà élaboré un avis négatif au 
même sujet?
- Existe-t-il des éléments nouveaux dans ce 
dossier qui pourraient justifier un nouvel avis? 
Si oui, lesquels?
- Dans la négative, pourquoi Madame la Mi-
nistre a-t-elle de nouveau saisi la Commission 
des Sites et des Monuments afin que celle-ci 
rédige un nouvel avis?
- La Ministre ne considère-t-elle pas que cette 
façon de procéder puisse être considérée 
comme un moyen de pression?
Réponse (30.04.2015) de Mme Maggy Na-
gel, Ministre de la Culture:
L’agriculteur en question a sollicité une entre-
vue à propos de modifications du projet d’ex-
tension des infrastructures souhaité pour son 
exploitation agricole à Vichten. Il se voit 
confronté à la nécessité de construire un nou-
veau réservoir pour augmenter ses capacités de 
stockage de purin suite à une nouvelle directive 
européenne et il voudrait agrandir son étable.
Concernant le stockage de purin, l’agriculteur a 
présenté des plans révisés à la Ministre lors 
d’une réunion le 5 mars 2015, en présence de 
responsables du Ministère de la Culture, du 
Service des Sites et Monuments, du Centre Na-
tional de Recherche Archéologique, ainsi que 
des représentants du milieu agricole. L’exploi-
tant a exprimé sa volonté de préserver le site 
archéologique en affirmant rester en surface 
avec ses aménagements.
En raison des nouveaux éléments qui ont été 
soumis par le maître d’ouvrage, à savoir un im-
pact minimal au sol des nouvelles infrastruc-
tures aériennes proposées, la Ministre a décidé 
de soumettre ce dossier à la Commission des 
Sites et Monuments pour évaluer les nouveaux 
éléments du projet. Dans l’avis de juin 2014 la 
Commission des Sites et Monuments avait émis 
un avis négatif concernant l’extension de 
l’étable, mais voyait une possibilité de compro-
mis pour le réservoir de purin. En mars 2015 la 
Commission des Sites et Monuments a réitéré 
cette position.
Le Centre National de Recherche Archéolo-
gique a dès lors proposé que des plans alterna-
tifs d’infrastructures hors-sol concernant l’ex-
tension de l’étable, soient soumis à la Commis-
sion des Sites et Monuments.
La Ministre de la Culture n’a pas demandé à la 
commission de revenir sur son avis de juin 2014 
mais l’a confrontée aux nouveaux éléments, que 
l’agriculteur concerné lui a présentés.
La Ministre traitera ce dossier en toute objecti-
vité et en toute transparence et veillera à épar-
gner au mieux ce site archéologique enfoui 
classé «monument national».

Question 0984 (12.03.2015) de Mme Diane 
Adehm et M. Gilles Roth (CSV) concernant 
la politique énergétique:
En date du 11 mars 2015, RTL radio a diffusé 
un reportage sur la transposition au Luxem-
bourg de la directive européenne en matière 
d’efficacité énergétique.
Au cours de ce reportage, il a été fait allusion à 
l’introduction d’une taxe à charge des consom-
mateurs pour financer les mesures que les four-
nisseurs de gaz et d’électricité devront mettre 
en œuvre dans ce contexte.
Dans ce contexte, nous aimerions poser la 
question suivante à Monsieur le Ministre de 
l’Économie:
- Monsieur le Ministre peut-il exclure l’intro-
duction d’une telle taxe et de manière générale 
d’une charge supplémentaire pour les consom-
mateurs dans le cadre de la directive «efficacité 
énergétique»?
Réponse (23.04.2015) de M. Etienne 
Schnei der, Ministre de l’Économie:
En réponse à la question parlementaire des 
honorables Députés Diane Adehm et Gilles 
Roth concernant l’introduction d’une taxe ou 
en général d’une charge supplémentaire pour 
les consommateurs dans le cadre de la directive 
«efficacité énergétique», je puis vous commu-
niquer les informations ci-après:
Le reportage du 11 mars 2015, dont question 
dans la question parlementaire, avait trait à 
l’introduction en droit national d’un mécan-
isme d’obligations en matière d’efficacité 
énergétique en application de l’article 7 de la 
directive 2012/27/UE du Parlement européen 
et du Conseil du 25 octobre 2012 relative à 
l’efficacité énergétique. 
Ce mécanisme fait obligation aux fournisseurs 
d’électricité et de gaz naturel de réaliser entre 
le 1er janvier 2015 et le 31 décembre 2020 un 
objectif cumulé d’économies d’énergie pla-
fonné à 6.185 GWh. Dans un souci d’équité, 
les fournisseurs se verront attribuer, de manière 
annuelle et individuelle, un volume des écono-
mies d’énergie à réaliser en fonction de leur 
part de marché réelle réalisée au cours de l’an-
née civile antérieure.
Les fournisseurs d’électricité et de gaz naturel, 
appelés parties obligées, devront mettre en 
œuvre des actions adéquates et, s’ils le jugent 
utile et nécessaire, proposer de nouvelles 
prestations de service afin d’inciter les clients 
consommateurs à réaliser des mesures d’effi-
cacité énergétique. Cette incitation, antérieure 
à la réalisation de la mesure d’efficacité énergé-
tique, peut prendre la forme d’une informa-
tion, d’un accompagnement technique, d’une 
aide au financement ou toute autre forme. En 
contrepartie de ces incitatifs, les fournisseurs 
sont autorisés à faire valoir les économies 
d’énergie réalisées au titre de leur obligation en 
matière d’efficacité énergétique. Sauf restric-
tions légales, les économies d’énergie pourront 
être réalisées dans tous les secteurs et vecteurs.
Ainsi, pour pouvoir réaliser les économies 
d’énergie annuelles imposées, les fournisseurs 
vont engager des moyens pour inciter les cli-
ents à mettre en œuvre des mesures d’effica-
cité énergétique. Considérant que les fournis-
seurs concernés par l’obligation se retrouvent 
dans une situation concurrentielle avec des au-
tres fournisseurs étant également parties 
obligées, ils sont poussés à réaliser les écono-
mies d’énergie au meilleur rendement quan-
tité-coût. Il appartient donc finalement aux 
parties obligées de décider d’une répercussion 
éventuelle des moyens engagés aux clients fi-
nals.
Il n’est donc pas question d’une taxe imposée 
aux consommateurs d’électricité et de gaz na-
turel.
À l’avenir et sur base des expériences tirées du 
mécanisme d’obligations d’efficacité énergé-
tique mis en place et en tenant compte des 
moyens engagés pour la mise en œuvre des 
mesures d’efficacité énergétique, il y aura lieu 
de tirer des conclusions sur une éventuelle ap-
plication de l’obligation à des secteurs actuelle-
ment non concernés par l’obligation respec-
tivement de prévoir des mesures alternatives.

Question 0985 (12.03.2015) de Mme Mar-
tine Hansen (CSV) concernant les contrats 
d’apprentissage et de stage à des tra-
vaux à risques spécifiques:
Selon la réponse à une question parlementaire 
(cf. question parlementaire 0789, compte rendu 
n°6/session ordinaire 2014-2015), une lettre si-

gnée conjointement par les Ministres du Travail 
et de l’Éducation nationale a été transmise à la 
Chambre de Commerce et à la Chambre des 
Métiers leur demandant de solliciter auprès du 
Ministre du Travail la dérogation prévue à l’ar-
ticle L.343-3, paragraphe (4) pour l’ensemble 
des entreprises ayant le droit de former et sou-
haitant recevoir une autorisation pour l’emploi 
des adolescents aux travaux à risques spéci-
fiques.
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse et à 
Monsieur le Ministre du Travail:
- Messieurs les Ministres, comment les 
chambres professionnelles ont-elles réagi à 
cette demande de solliciter la dérogation en 
question?
- Pour quelles raisons les Ministres concernés 
n’ont pas transféré la lettre à la Chambre 
d’Agriculture?
- Jusqu’à présent, est-ce que beaucoup de dé-
marches ont été entamées en vue de solliciter 
la dérogation?
- Dans la négative, comment les Ministres envi-
sagent-ils réagir à cette passivité?
- Qui porte la responsabilité pour les jeunes ap-
prentis ou stagiaires confrontés à des travaux à 
risques spécifiques?
Réponse commune (27.04.2015) de M. 
Claude Meisch, Ministre de l’Éducation natio-
nale, de l’Enfance et de la Jeunesse, et de M. Ni-
colas Schmit, Ministre du Travail, de l’Emploi et 
de l’Économie sociale et solidaire:
En date du 3 décembre 2014 une lettre signée 
conjointement par les Ministres du Travail et de 
l’Éducation nationale a été transmise à la 
Chambre de Commerce et à la Chambre des 
Métiers leur demandant de solliciter auprès du 
Ministre du Travail la dérogation prévue à l’ar-
ticle L.343-3, paragraphe (4) pour l’ensemble 
des entreprises ayant le droit de former.
Cette solution semble être plus opportune que 
de prévoir une modification législative qui 
risque de créer une grande ouverture qui ne 
permet plus d’assurer correctement la sécurité 
et la santé des jeunes en formation.
Suite à cette lettre conjointe, seule la Chambre 
des Métiers a pris position par un courrier daté 
au 23 janvier 2015.
Dans sa prise de position, cette chambre pro-
fessionnelle, tout en partageant le désir de pro-
tection des jeunes salariés, a estimé qu’il n’est 
pas opportun que ce problème soit réglé au ni-
veau du droit de former.
Comme très peu de demandes de dérogation 
ont été adressées au Ministère du Travail, de 
l’Emploi et de l’Économie sociale et solidaire et 
que toutes émanaient de l’artisanat, il n’a pas 
été jugé nécessaire à ce stade de contacter la 
Chambre d’Agriculture. 
Toutefois, il reste à signaler que plusieurs lycées 
techniques, comme entre autres le Lycée tech-
nique Agricole, m’ont informé que des de-
mandes de dérogation pour certaines forma-
tions s’imposent. Il est clair que si les deux mi-
nistères concernés vont intensifier les efforts en 
vue de promouvoir la formation professionnelle 
pour toutes les catégories d’âge par l’appren-
tissage à voie concomitante tant dans l’artisa-
nat que dans l’industrie une nouvelle solution 
devra être trouvée.

Question 0998 (17.03.2015) de M. Justin 
Turpel (déi Lénk) concernant la réforme de 
la loi sur l’entreprise des postes et télé-
communications:
À l’occasion du congrès de la «Bréif-
dréieschgewerkschaft», le 14 mars 2015 à Wal-
ferdange, auquel j’ai eu l’occasion de participer 
et auquel aucun membre du Gouvernement 
n’était présent, j’ai appris que le Gou-
vernement aurait promis de consulter les orga-
nisations syndicales concernées à ce sujet avant 
la finalisation du projet de loi portant réforme 
de la loi de 1992 sur l’entreprise des postes et 
télécommunications. Or, le Conseil de Gou-
vernement du 27 février 2015 aurait adopté le 
«projet de loi portant modification de la loi 
modifiée du 10 août 1992 portant création de 
l’entreprise des postes et télécommunications».
Dans ce contexte, j’aimerais savoir de Mes-
sieurs les Ministres compétents pour l’entre-
prise des postes et télécommunications:
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1. Est-il vrai que le Gouvernement avait promis 
de consulter les organisations syndicales 
concernées au sujet du projet de loi portant ré-
forme de la loi de 1992 sur l’entreprise des 
postes et télécommunications avant sa finalisa-
tion?
2. Dans l’affirmative, pourquoi cette promesse 
n’a-t-elle pas été réalisée de manière à ce que 
les responsables des syndicats concernés, dont 
la «Bréifdréieschgewerkschaft», aient pu s’en 
rendre compte?
3. Dans la négative, ne serait-il pas opportun, 
dans une optique de dialogue social correct, 
d’effectuer cette consultation, de préférence 
avant le dépôt du projet de loi à la Chambre 
des Députés?
Réponse commune (27.04.2015) de M. 
Etienne Schneider, Ministre de l’Économie, et 
de M. Pierre Gramegna, Ministre des Fi-
nances:
L’honorable Député s’enquiert de la consulta-
tion par le Gouvernement des organisations 
syndicales concernées lors de la finalisation du 
projet de loi portant modification de la loi mo-
difiée du 10 août 1992 portant création de 
l’entreprise des postes et télécommunications.
Nous tenons à préciser que le Ministre ayant 
l’entreprise des postes et télécommunications 
dans ses attributions a déjà fait suite à la de-
mande du syndicat des postes le 3 février 
2014. Après avoir annoncé qu’un avant-projet 
de loi modifiant la loi du 10 août 1992 portant 
création de l’EPT était en préparation qui visait 
à transposer en droit les grandes orientations 
adoptées à l’unanimité par le conseil d’admi-
nistration dans sa stratégie «Dei nei Post», le 
Ministre ayant l’entreprise des postes et télé-
communications dans ses attributions s’est en-
gagé à communiquer l’avant-projet de loi sur 
la réforme de l’EPT aux représentants du per-
sonnel, dans les meilleurs délais.
Le corps du texte de l’avant-projet de loi a été 
distribué et exposé par le président du conseil 
d’administration, organe au sein duquel 
siègent six délégués syndicaux, en marge de sa 
réunion du 9 juillet 2014.
Les représentants du personnel ont par ailleurs 
été invités à donner leur appréciation lors 
d’une réunion informelle qui s’est tenue le 22 
juillet 2014.
En février 2015, le président du conseil d’admi-
nistration a informé les représentants du per-
sonnel du secteur public des derniers change-
ments apportés au texte de l’avant-projet de 
loi.
Il va de soi que les organisations syndicales 
ainsi que les chambres professionnelles, no-
tamment la Chambre des Fonctionnaires et 
Employés Publics ainsi que la Chambre des Sa-
lariés, dûment sollicitées, vont donner leur avis 
officiel sur le projet de loi n°6794 qui seront 
alors discutés dans le cadre de la procédure lé-
gislative.
Ceci dit, et jusqu’à ce jour, le syndicat des P&T 
n’a pas demandé d’entrevue auprès du Mi-
nistre ayant l’entreprise des postes et télécom-
munications dans ses attributions. Si tel était le 
cas il se ferait un plaisir de les recevoir.

Question 0999 (16.03.2015) de M. Justin 
Turpel (déi Lénk) concernant l’analyse de 
polluants dans les cheveux d’enfants:
Le Laboratoire de Biomonitoring du «Luxem-
bourg Institute of Health» a conduit une étude 
sur la présence de polluants dans l’organisme 
chez des enfants vivant à Paris par l’analyse 
d’échantillons de mèches de cheveux. Pour 
mener cette étude, commanditée par le journal 
français «Le Journal du Dimanche», le labora-
toire luxembourgeois a été choisi pour son ex-
pertise dans le domaine de l’évaluation de l’ex-
position humaine aux polluants, la qualité de 
ses recherches et l’indépendance de ses tra-
vaux. L’analyse capillaire permet de refléter 
précisément l’exposition à la pollution environ-
nementale sur plusieurs mois, ceci en analysant 
la présence de métabolites (petites molécules 
issues du métabolisme) résultant de différents 
types de polluants organiques dans la structure 
de leurs cheveux. En effet, par rapport à des 
échantillons de sang ou d’urine, les cheveux 
fixent certains composés durablement dans 
leur structure et permettent ainsi de tracer l’ex-
position aux polluants sur une période de 
temps plus longue, un centimètre de cheveu 
contenant les informations sur un mois d’expo-

sition. Les cheveux constituent ainsi une véri-
table matrice de «biomonitoring».
Les résultats de l’étude publiés par le journal 
français dans un article en novembre 2014 
«Pollution, tabac, les enfants trinquent», ré-
vèlent une exposition à une multitude de pol-
luants organiques et une concentration en pol-
luants en moyenne deux fois plus élevée (et 
jusqu’à huit fois plus élevée pour les cas ex-
trêmes) chez les enfants parisiens que dans une 
population rurale témoin.
Le Dr Brice Appenzeller et son équipe du Labo-
ratoire de Biomonitoring (LAHB) du «Luxem-
bourg Institute of Health» ont développé une 
méthode efficace pour extraire des marqueurs 
de pollution de la structure interne des che-
veux. Ces marqueurs sont des métabolites 
d’hydrocarbures aromatiques polycycliques 
(HAP), tels que le naphtalène, le fluorène, le 
phénanthrène et le pyrène. Vous n’êtes pas 
sans savoir que certains HAP sont classés 
comme cancérigènes ou perturbateurs endocri-
niens (déréglant l’équilibre hormonal), mais 
leurs effets sur la santé humaine demeurent lar-
gement inconnus. Ils sont libérés dans l’air pen-
dant des processus de combustion et pro-
viennent donc majoritairement d’activités in-
dustrielles, de l’incinération des déchets, des 
carburants, mais aussi du chauffage domes-
tique ou encore de la cigarette. Étant associés 
aux particules en suspension dans l’air, ils sont 
pour la plupart inhalés, mais peuvent égale-
ment être ingérés, par exemple lors de la 
consommation d’aliments contaminés, comme 
des produits laitiers, œufs, fruits, légumes, etc. 
À partir de 50 substances mesurées, dix ont été 
retrouvées dans tous les échantillons. En plus, 
l’étude a montré que ce sont les enfants en bas 
âge qui sont exposés le plus aux HAP.
L’étude comprenait également le dosage de la 
cotinine, un biomarqueur d’exposition à la fu-
mée de cigarette. Il est frappant de constater 
que tous les enfants parisiens sont des fumeurs 
passifs, que leurs parents soient eux-mêmes fu-
meurs ou pas. Leur taux de cotinine était cinq 
fois supérieur à celui de la population témoin. 
Ceci pourrait s’expliquer par la forte densité de 
population à Paris et donc un contact involon-
taire plus fréquent avec la fumée de cigarette.
Dans ce contexte, j’aimerais savoir de Madame 
la Ministre de l’Environnement et de Madame 
la Ministre de la Santé:
1. Avez-vous connaissance des travaux, études 
épidémiologiques et des méthodes développés 
par Dr Brice Appenzeller et son équipe du La-
boratoire de Biomonitoring (LAHB) du «Luxem-
bourg Institute of Health»?
2. Des études semblables ont-elles été effec-
tuées également par rapport à des enfants ha-
bitant au Luxembourg?
3. Dans l’affirmative, par qui ont-elles été com-
manditées, quels sont les résultats de ces 
études et où peuvent-elles être consultées?
4. Dans la négative, sachant que le «Luxem-
bourg Institute of Health» dispose de cette ex-
pertise et en présence de nombreux facteurs de 
pollution au Luxembourg, ne serait-il pas inté-
ressant et opportun de commanditer une 
étude semblable par rapport à différents 
échantillons d’enfants au Luxembourg auprès 
de cet institut?
Réponse commune (23.04.2015) de Mme 
Carole Dieschbourg, Ministre de l’Environne-
ment, et de Mme Lydia Mutsch, Ministre de 
la Santé:
Ad 1. Le principe de recherche de polluants ou 
des métabolites de polluants dans des matrices 
biologiques y compris les cheveux est une pra-
tique développée et pratiquée depuis de nom-
breuses années. À titre d’exemple, le Labora-
toire National de la Santé (LNS), département 
de surveillance biologique et d’hygiène du mi-
lieu, avait publié en 2004 les résultats de plus 
de 2.200 analyses de cheveux en relation avec 
le mercure («Journal of Occupational and Envi-
ronmental Medicine»). Les résultats des études 
réalisées par le Dr Appenzeller sont évidem-
ment suivis de près par nos experts tout 
comme des études semblables d’autres cher-
cheurs luxembourgeois.
Actuellement, l’Administration de l’Environne-
ment est chargée de la révision du plan natio-
nal de la mise en œuvre de la Convention de 
Stockholm sur les polluants organiques persis-
tants (POP). Il ne s’agit non seulement d’une 
mise à jour générale du plan de mise en œuvre 
qui a été établi en 2008, mais cette révision 
prend en compte les amendements aux an-
nexes A, B et C de ladite Convention, faisant 
introduction de nouveaux polluants organiques 
persistants comme les agents de surface, tel 
que le fluorure de perfluorooctane sulfonyle ou 
les diphényléthers bromés utilisés majoritaire-
ment comme retardateurs de flammes.

Dans ce cadre, l’Administration de l’Environne-
ment a aussi pris connaissance des travaux du 
LNS qui démontre le lien entre la pollution de 
l’environnement des POP, leur caractère d’ac-
cumulation biologique et l’exposition humaine.
Dans le cadre de ce plan national, l’Administra-
tion de l’Environnement est en contact avec les 
autres autorités nationales concernées par la 
Convention de Stockholm afin de se concerter 
sur d’autres programmes de surveillance des 
POP dans l’environnement.
Ad 2. Diverses études similaires ont été réali-
sées au Luxembourg incluant entre autres les 
analyses de cheveux, notamment une étude 
européenne COPHES et DEMOCOPHES réalisée 
simultanément dans 17 états membres (dont le 
Luxembourg) entre 2011 et 2013 portant sur 
60 enfants de six à onze ans et 60 mères (20-
45 ans) et portant sur différents métaux lourds 
(mercure et cadmium), un métabolite de la ni-
cotine et des polluants organiques. L’étude a 
été réalisée par le Laboratoire National de 
Santé, de CRP Gabriel Lippmann et l’«Initiativ 
Liewensufank» et les résultats luxembourgeois 
ont été publiés ensemble avec les résultats des 
autres pays dans différentes publications (cf. 
eu-hmb.info).
Dans le domaine du «biomonitoring», l’admi-
nistration exploite depuis 1995 un réseau de 
biosurveillance, notamment autour des sites in-
dustriels. Ce réseau utilise des bioindicateurs 
spécifiques, telles que des légumes feuilles et 
des mousses terrestres, qui détectent par accu-
mulation quantitative la présence de polluants 
organiques, dont les dioxines et furannes, les 
polychlorobiphényles (PCB), les hydrocarbures 
aromatiques polycycliques (HAP) et des mé-
taux lourds.
Les résultats de ces mesures sont destinés à in-
former les communes comme les intéressés 
concernés et sont également publiés dans les 
rapports d’activité du Ministère du Développe-
ment durable et des Infrastructures.
Ad 3. D’autre part, les triples tests au mercure 
qui incluent la matrice «cheveux» continuent à 
être réalisées par le LNS non seulement chez les 
enfants mais également chez les adultes en col-
laboration avec les médecins luxembourgeois, 
voire les services de santé environnementale du 
Ministère de la Santé pour des patients dont on 
suspecte une contamination par des métaux 
lourds (p. ex. amalgames dentaires, poussières 
d’imprimantes, etc.). De même, le LNS avait 
dans le cadre du travail d’une stagiaire procédé 
à l’analyse de cheveux d’une cohorte d’enfants 
en matière de métaux lourds (résultats non pu-
bliés).
Ces études appellent toutefois les remarques 
suivantes:
- Le «Human biomonitoring» constitue un élé-
ment parmi d’autres pour la lutte contre la pol-
lution dans le but de minimiser l’exposition. En 
effet, il faut mettre ces analyses dans le 
contexte de l’analyse de l’exposition et de la 
détection des sources de pollution, sans quoi la 
seule constatation d’une contamination des 
cheveux ne sert pas à améliorer la situation et 
risque de devenir de l’art pour l’art. Ces ana-
lyses d’exposition et la recherche des sources 
de contamination font l’objet du travail quoti-
dien des services du Ministère de la Santé et 
notamment du Service de la Médecine de l’En-
vironnement et de la Division de la Santé au 
Travail.
- Au contraire des analyses de sang ou des 
urines, les cheveux en fonction de leur lon-
gueur (croissance de 1 cm par mois) risquent 
de confondre des contaminations récentes et 
des contaminations remontant plus loin dans le 
passé. Ainsi des cheveux longs de 24 cm 
mettent en évidence une moyenne d’exposi-
tion sur deux années et ne renseignent point 
sur des expositions pointues pouvant être dix 
fois plus élevées à un certain moment.
- Les polluants rétractables dans les cheveux 
sont ceux que l’organisme a pu éliminer ou dé-
toxifier. Donc des polluants qui a priori ont été 
neutralisés. En revanche, les polluants non éli-
minés et restant dans le organisme sont ceux 
qui affectent le système immunitaire et sont 
donc de loin plus problématiques. Dans cette 
optique, l’analyse de cheveux peut induire en 
erreur. À titre d’exemple, les personnes at-
teintes d’autisme ne présentent pas de conta-
mination des cheveux aux métaux lourds et 
notamment au mercure (au contraire des per-
sonnes saines) vu que les autistes présentent 
des mutations au niveau des gènes codant 
pour la détoxification des métaux lourds.
En conclusion, pour citer une étude publiée en 
2013 par des chercheurs de l’Université de 
Gdansk en Pologne, l’analyse des cheveux hu-
mains en tant que biomarqueur pour l’exposi-
tion humaine s’avère être une science récente 
intéressante puisqu’elle est complémentaire 

aux échantillons biologiques utilisés normale-
ment (sang, lait maternel, tissu adipeux, etc.) 
notamment en ce qui concerne l’évaluation sur 
des périodes prolongées. Actuellement cepen-
dant, le manque de méthodes standardisées et 
de procédures de qualité («quality manage-
ment») constituent des limites de cette mé-
thode d’utiliser les cheveux humains en tant 
que bioindicateurs.
Pour en finir avec une publication dudit Dr 
Brice Appenzeller de 2011, bien que l’analyse 
de cheveux soit un biomarqueur prometteur, 
les sources potentielles de mauvaises interpré-
tations actuelles mettent en évidence le besoin 
d’intensifier le développement ainsi que la 
standardisation de méthodes adéquates.

Question 1000 (16.03.2015) de M. Marc 
Spautz (CSV) concernant le salage des 
routes:
Les gelées et tombées de neige de cet hiver ont 
rendu nécessaire à maintes reprises l’interven-
tion des services des Ponts et Chaussées et des 
communes pour dégager les routes de la neige 
respectivement du gel.
Sachant que le salage des routes en hiver peut 
avoir un impact non négligeable sur l’environ-
nement, j’aimerais poser les questions suivantes 
à Monsieur le Ministre du Développement du-
rable et des Infrastructures et à Madame la Mi-
nistre de l’Environnement:
- Quelle est la quantité de sel utilisée jusqu’à 
présent sur le réseau routier luxembourgeois?
- Quel est l’impact du sel de déneigement sur 
l’environnement en général et sur les eaux su-
perficielles en particulier?
- Quel est l’impact du sel de déneigement sur 
la qualité de l’eau potable?
- Les ministres peuvent-ils m’informer s’il y a eu 
des variations dans la qualité de l’eau potable 
pendant les mois hivernales et le cas échéant 
quelles en sont les raisons?
Réponse commune (24.04.2015) de M. 
François Bausch, Ministre du Développement 
durable et des Infrastructures, et de Mme Ca-
role Dieschbourg, Ministre de l’Environne-
ment:
La quantité de sel utilisée durant l’hiver 2014-
2015 sur le réseau routier étatique est de 
23.703,31 tonnes en total, dont 4.291,54 
tonnes sur le réseau autoroutier, 11.045,63 
tonnes sur le réseau routier de la Division de la 
Voirie de Diekirch et 8.366,14 tonnes sur le ré-
seau de la Division de la Voirie de Luxembourg.
En ce qui concerne le milieu aquatique le sel de 
déneigement est lessivé des routes par l’eau de 
fonte voire l’eau de pluie et transporté à travers 
la canalisation ou les rigoles du réseau routier 
vers les eaux de surfaces. Les concentrations en 
chlorure de sodium (sel de cuisine) résultant de 
ce transfert n’atteignent pas des seuils critiques 
pour la faune et la flore aquatique, d’autant 
plus que l’activité biologique est réduite pen-
dant les mois d’hiver.
D’autre part l’honorable Député s’enquiert sur 
l’influence du sel de déneigement sur la qualité 
de l’eau potable et sur sa variabilité au cours de 
l’année. Généralement, aucune influence néga-
tive sur la qualité de l’eau ne peut être décelée. 
Les paramètres sodium et chlorures sont des 
paramètres indicateurs fixés à l’annexe I Partie 
C du règlement grand-ducal du 7 octobre 
2002 relatif à la qualité des eaux destinées à la 
consommation humaine et sont par consé-
quent soumis à une surveillance régulière par 
les fournisseurs d’eau. Lors de cette surveillance 
une légère augmentation des concentrations 
en chlorures et en sodium par rapport aux 
concentrations de fonds liées aux conditions 
géologiques a pu être décelée pour certains 
captages d’eau souterraine utilisés pour l’ap-
provisionnement en eau destinée à la consom-
mation humaine sans pour autant donner lieu 
à un dépassement des valeurs guides.
À titre d’exemple, en période hivernale les 
concentrations en chlorure peuvent atteindre 
le double des concentrations naturelles au ni-
veau de captages localisés dans l’aquifère du 
Grès de Luxembourg, réservoir principal d’eau 
souterraine, sans que les concentrations ne dé-
passent 15% de la valeur-guide qui est de 
250 mg/l. La raison pour cette augmentation 
s’explique par un écoulement préférentiel des 
eaux de lessivage dans le sous-sol. À cause des 
propriétés physico-chimiques des chlorures et 
du sodium ces éléments ne sont pas retardés 
dans le sol et transportés directement avec 
l’eau vers les sources. Le fait que la qualité de 
l’eau de certains captages soit influencée par le 
sel de déneigement est considéré dans la carac-
térisation des vulnérabilités de ces sources dans 
le contexte de la définition des zones de pro-
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tection et indique que la source est soumise à 
un risque d’une contamination potentielle cau-
sée par un accident ou un déversement d’hy-
drocarbures sur la chaussée en question. En ce 
qui concerne l’eau potable produite à partir 
des eaux de surface du lac de la Haute-Sûre, 
l’influence de la présence du sel de déneige-
ment est fortement réduite à cause du volume 
de dilution important.

Question 1001 (17.03.2015) de Mme Octa-
vie Modert et M. Claude Wiseler (CSV) 
concernant le projet de loi sur l’archivage:
Sous le Gouvernement précédent, les travaux 
relatifs à l’élaboration d’un projet de loi sur l’ar-
chivage étaient engagés au Ministère de la Cul-
ture.
Alors que ces derniers temps, le besoin d’une 
telle loi sur l’archivage refait surface, nous ai-
merions poser la question suivante à Madame 
la Ministre de la Culture:
- Quand est-ce que les travaux relatifs à l’élabo-
ration du projet de loi concernant l’archivage 
seront finalisés et quand est-ce que Madame la 
Ministre compte pouvoir déposer le projet de 
loi à la Chambre des Députés?
Réponse (30.04.2015) de Mme Maggy Na-
gel, Ministre de la Culture:
L’avant-projet de loi sur l’archivage sera présenté 
et discuté le 30 avril 2015 au Conseil de Gou-
vernement, après de longues années de réflexion 
sous le Gouvernement précédent. Dès qu’il est 
approuvé, il sera déposé à la Chambre des Dépu-
tés et soumis pour avis au Conseil d’État.
L’avant-projet de loi en question permettra de 
doter les Archives nationales d’un cadre et 
d’instruments légaux solides pour remplir leurs 
missions d’une manière adéquate. Certaines in-
cohérences dans la législation actuelle seront 
éradiquées. 
Le nouveau texte fixe une réglementation claire 
et compréhensible concernant la conservation 
des documents d’archives, leur évaluation, leur 
tri et leur communication aux citoyens.

Question 1003 (17.03.2015) de Mme Mar-
tine Hansen et M. Félix Eischen (CSV) 
concernant les épreuves communes dans le 
cadre des conseils d’orientation du cycle 
4.2:
Selon nos informations, une lettre datant du 16 
mars 2015 du Ministère de l’Éducation natio-
nale, de l’Enfance et de la Jeunesse (Service de 
coordination de la recherche et de l’innovation 
pédagogiques et technologiques) a été envoyé 
aux professeurs intervenant dans le cadre des 
conseils d’orientation du cycle 4.2 et dont une 
copie des différentes épreuves communes (et 
écoutes) de l’année scolaire 2014-2015 a été 
jointe.
Dans ce contexte, nous aimerions poser les 
questions suivantes à Monsieur le Ministre de 
l’Éducation nationale, de l’Enfance et de la Jeu-
nesse:
- Monsieur le Ministre, pour quelle raison ce 
courrier a-t-il été envoyé aux professeurs du 
cycle 4.2?
- Est-ce qu’une telle démarche a été aussi enta-
mée pour l’année scolaire 2013-2014?
- Bien que d’autres éléments comme les ap-
prentissages et la progression de l’élève doivent 
être pris en considération dans la procédure 
d’orientation, Monsieur le Ministre ne juge-t-il 
pas que la publication en avance d’une copie 
des différentes épreuves communes risque 
d’influencer les résultats aux épreuves et la dé-
cision d’orientation?
- Dans le même ordre d’idées, ne risque-t-on 
pas, par la publication de tels documents sen-
sibles, des abus?
- De quelle manière le Ministre entend-il éviter 
à ce que le contenu des épreuves communes 
(et écoutes) ne deviendra public?
Réponse (28.04.2015) de M. Claude 
Meisch, Ministre de l’Éducation nationale, de 
l’Enfance et de la Jeunesse:
La question parlementaire, portant sur la trans-
mission de copies des épreuves communes en 
classe de cycle 4.2 dans le cadre de la procé-
dure d’orientation de l’école fondamentale vers 
l’enseignement secondaire et secondaire tech-
nique, a été introduite le 17 mars 2015.
Le 24 mars 2015, j’ai fait déposer au nom de 
l’État du Grand-Duché de Luxembourg une 
plainte au pénal auprès du parquet du tribunal 
d’arrondissement de Luxembourg.

Une instruction disciplinaire a également été 
déclenchée à l’encontre de deux enseignants 
de l’enseignement secondaire. Le 3 avril 2015, 
j’ai informé à huis clos les membres de la Com-
mission de l’Éducation nationale, de l’Enfance 
et de la Jeunesse des pratiques usuelles en ma-
tière de tests d’orientation de l’enseignement 
fondamental vers l’enseignement secondaire et 
ceci suite à la demande de déi Lénk.
Puisqu’en ce moment, une instruction pénale 
et une instruction disciplinaire sont en cours 
pour lesquelles les instances compétentes ont 
été saisies et puisque dès lors le Ministère de 
l’Éducation nationale, de l’Enfance et de la Jeu-
nesse est dessaisi en faveur de ces instances, je 
ne saurais répondre que de façon succincte aux 
questions posées par les honorables Députés.
Depuis l’introduction du nouveau plan 
d’études, une information supplémentaire a 
été rajoutée aux résultats. En effet, en plus du 
positionnement de l’élève par rapport à la po-
pulation de référence, on y trouve pour chaque 
domaine de compétence le taux de réussite de 
l’élève par rapport au niveau socle, par rapport 
au niveau avancé et par rapport au niveau ex-
cellence.
Afin que les enseignants de l’enseignement se-
condaire, membres des conseils d’orientation, 
qui ne travaillent pas régulièrement sur la base 
d’un plan d’études de l’enseignement fonda-
mental, puissent mieux assimiler ces modifica-
tions, les épreuves et les corrigés qui per-
mettent de situer les items testés par rapport 
aux niveaux d’attente leurs sont transmis à 
l’avance.
Cette transmission s’est faite pour la première 
fois l’année scolaire 2013-2014 sur demande 
expresse de certains professeurs de l’ensei-
gnement secondaire, membres de conseils 
d’orientation. Pour l’année scolaire 2014-2015, 
il a été décidé de transmettre lesdits docu-
ments à l’ensemble des professeurs de l’ensei-
gnement secondaire, membres de conseils 
d’orientation.
Étant donné qu’il s’agit en l’espèce de la trans-
mission de documents à des membres de 
conseils d’orientation, tenus au secret profes-
sionnel dans le cadre de leur mission, j’estime 
que nous ne sommes pas dans le cas de figure 
d’une publication de documents, mais de 
transmission de documents à des personnes 
autorisées.
À la lumière des événements récents, j’ai de-
mandé à mes services de revoir la procédure 
actuelle afin de pouvoir garantir à l’avenir un 
déroulement irréprochable du dispositif. Dès 
qu’une proposition sera formulée, j’en informe-
rai la Commission de l’Éducation nationale, de 
l’Enfance et de la Jeunesse.

Question 1007 (19.03.2015) de Mme Taina 
Bofferding (LSAP) concernant les contrats 
de travail à durée déterminée du person-
nel enseignant-chercheur de l’Université 
du Luxembourg:
Dans un article de presse récent, publié dans le 
Luxemburger Wort, deux chercheurs de l’Uni-
versité du Luxembourg déplorent la réglemen-
tation en vigueur pour les contrats à durée dé-
terminée des collaborateurs scientifiques.
En effet, d’après l’article L.122-5, paragraphe 
(3) du Code du Travail, les contrats de travail à 
durée déterminée conclus avec le personnel 
enseignant-chercheur de l’Université du 
Luxembourg peuvent être renouvelés plus de 
deux fois, même pour une durée dépassant 24 
mois sans pour autant dépasser cinq ans.
De plus, d’après l’article L.122-7 du Code du 
Travail, «à l’expiration du contrat conclu pour 
une durée déterminée, il ne peut être recouru 
pour pourvoir le poste du salarié dont le con-
trat a pris fin au même salarié ou à un autre sa-
larié embauché sur la base d’un contrat à durée 
déterminée ou occupé sur la base d’un contrat 
de mise à disposition par un entrepreneur de 
travail intérimaire ou dans le cadre du prêt de 
main-d’œuvre avant l’expiration d’une période 
égale au tiers de la durée de ce contrat, renou-
vellements compris».
D’après les auteurs de l’article de presse pré-
cité, il résulte de cette législation qu’au bout de 
cinq ans les chercheurs concernés doivent quit-
ter le pays et qu’une partie importante des in-
vestissements étatiques dans la formation de 
scientifiques est inexorablement perdue pour le 
Luxembourg. Bien que la législation en vigueur 
représente déjà une dérogation aux dis-
positions concernant les contrats à durée déter-
minée, les deux chercheurs estiment que celle-
ci demeure toujours largement insuffisante 
pour répondre aux exigences des carrières spé-
cifiques du domaine scientifique.

Dès lors, j’aimerais poser les questions sui-
vantes à Messieurs les Ministres:
- Messieurs les Ministres ont-ils connaissance 
des problèmes soulevés par les deux cher-
cheurs dans leur article?
- Quelle est la position du Gouvernement par 
rapport à cette problématique? Le Gou-
vernement envisage-t-il une réforme de la lé-
gislation respectivement du statut en vigueur 
afin de mieux répondre aux exigences particu-
lières des métiers de la recherche scientifique?
Réponse (16.04.2015) de M. Claude 
Meisch, Ministre de l’Enseignement supérieur et 
de la Recherche et de M. Nicolas Schmit, Mi-
nistre du Travail, de l’Emploi et de l’Économie so-
ciale et solidaire:
Nous avons l’honneur d’apporter les précisions 
suivantes en réponse à la question parlemen-
taire n°1007 de Madame la Députée Taina Bof-
ferding.
D’abord nous pouvons vous confirmer que la 
problématique évoquée est connue par les au-
torités luxembourgeoises et nous a été rappor-
tée à plusieurs reprises.
Avant de toucher le fond de la question posée, 
nous tenons à revenir brièvement sur la situa-
tion de la législation concernant les contrats de 
travail à durée déterminée pour les chercheurs 
au Luxembourg. En fait la question soulevée 
par l’honorable Députée concerne les contrats 
de travail à durée déterminée pour une durée 
totale maximale de 60 mois, renouvellements 
compris tels que définis aux points 1, 3 et 4 du 
paragraphe 3 de l’article L.122-1 du Code du 
Travail.
Tandis que les catégories définies aux points 1 
et 3 de l’article L.122-1 concernent unique-
ment les chercheurs du secteur public, la caté-
gorie définie au point 4 concerne les cher-
cheurs en formation doctorale et postdoctorale 
du secteur public, ainsi que ceux du secteur 
privé dans le cadre d’un partenariat public-
privé. Cette catégorie de chercheurs en forma-
tion doctorale et postdoctorale peut ainsi bé-
néficier, d’après la loi du 19 août 2008 relative 
aux aides à la formation-recherche, de contrats 
de travail à durée déterminée pour une durée 
totale maximale de 60 mois.
Nous tenons à rappeler que la durée totale 
maximale de 60 mois, renouvellements com-
pris, constitue déjà une dérogation au contrat à 
durée déterminée régulier de 24 mois, renou-
vellements compris.
La vocation des institutions de recherche étant 
bien la formation des jeunes, il importe de sou-
ligner que ces mêmes institutions ne peuvent 
pas garantir un contrat permanent à toutes les 
personnes recrutées initialement en contrat à 
durée déterminée. La politique de recherche 
aux niveaux européen et national encourage 
plutôt la mobilité internationale et intersecto-
rielle. Ainsi, les chercheurs ayant achevé une 
formation doctorale sont encouragés de pour-
suivre une formation postdoctorale, soit dans 
un autre pays, soit en changeant du secteur de 
la recherche publique vers celui de la recherche 
privée, respectivement vice versa. Le but étant 
d’améliorer l’employabilité des jeunes cher-
cheurs dans un monde de la recherche et du 
travail toujours plus compétitif.
Afin de parvenir à une solution adéquate, non 
seulement pour le secteur de la recherche, mais 
également pour d’autres secteurs dynamiques 
de l’économie qui génèrent des emplois, que 
l’on voudrait voir garder et dont on aimerait 
développer l’activité sur le territoire du Luxem-
bourg pour ainsi y attirer le plus de savoir pos-
sible, les ministères en cause vont consulter 
prochainement les représentants des milieux 
concernés pour discuter des adaptations lé-
gales éventuellement nécessaires et possibles 
dans le respect du cadre légal européen no-
tamment.

Question 1008 (19.03.2015) de M. André 
Bauler (DP) concernant la route du Nord 
(A7):
Il a été annoncé que les travaux d’infrastructure 
en relation avec la route du Nord (A7) seront 
définitivement achevés durant cette année.
Voilà pourquoi je m’empresse de poser les 
questions suivantes à Monsieur le Ministre du 
Développement durable et des Infrastructures:
1. À partir de quelle date la route du Nord 
entre Gosseldange et Luxembourg-Kirchberg 
sera-t-elle accessible au public?
2. Monsieur le Ministre est-il déjà en mesure de 
présenter les faits et chiffres clés de cette auto-
route (coût final, trafic escompté aux heures de 
pointe, radars, durée totale des travaux)?
3. Quand le CR119 entre le lieu-dit «Stafelter» 
et la route d’Echternach reliant Luxembourg à 
Junglinster sera-t-il fermé? Cette fermeture est-
elle définitive?

Réponse (28.04.2015) de M. François 
Bausch, Ministre du Développement durable et 
des Infrastructures:
En réponse aux différents points relevés par 
l’honorable Député, l’on peut préciser que:
Ad 1. Le tronçon de la route du Nord compris 
entre l’échangeur de Lorentzweiler et l’échan-
geur Waldhaff sera accessible au trafic immé-
diatement après l’inauguration officielle prévue 
pour le 23 septembre 2015.
Ad 2. Pour le tronçon couvert par la loi du 27 
juillet 1997 autorisant le Gouvernement à pro-
céder à la construction d’une route reliant 
Luxembourg à Ettelbruck, en l’occurrence le 
tronçon Luxembourg-Mersch:
- L’enveloppe totale autorisée par le législateur 
s’élève à 600,2 millions d’euros indexé à 1997, 
montant qui dans l’état actuel des choses ne 
sera pas atteint.
- Les modélisations de la CMT prévoient un tra-
fic journalier moyen de l’ordre de 30.000 véhi-
cules par jour sur le tronçon entre les échan-
geurs Lorentzweiler et Waldhaff. Cette charge 
est comparable au trafic observé sur le tronçon 
de la route de la Sarre A13 entre les échan-
geurs Frisange et Hellange. Des indications 
pour le trafic aux heures de pointe ne peuvent 
pas être avancées.
- Aucun radar fixe n’est actuellement prévu sur 
ce tronçon de route. Des contrôles au moyen 
de radars mobiles sont pourtant possibles à 
tout moment.
- Les travaux se sont étalés sur la période de 
1998 à 2015 de la façon suivante:
tronçon de Mersch à Lorentzweiler: de 1999 à 
2008 pour 5.211 m;
tronçon de Lorentzweiler à l’échangeur de 
Waldhaff: de 2005 à 2015 pour 8.317 m;
tronçon de l’échangeur Waldhaff au Kirch-
berg: de 1998 à 2002 pour 1.372 m.
Ad 3. En ce qui concerne le chemin CR119 
entre le lieu-dit «Stafelter» et la route d’Echter-
nach N11, je renvoie à ma réponse à la ques-
tion parlementaire n°0358 du 18 juin 2014 de 
l’honorable Députée Madame Françoise Hetto-
Gaasch (cf. compte rendu n°10/session extraordi-
naire 2013-2014): «Après l’ouverture de l’A7 et 
la construction de la voie d’insertion sur la N11 
au Waldhof, le CR119 sera fermé provisoire-
ment pour une année, pendant laquelle sera 
analysé le trafic sur le CR123 et la N11. Après 
cette année, il sera décidé définitivement si le 
CR119 pourra être fermé complètement.»

Question 1009 (23.03.2015) de M. Laurent 
Mosar (CSV) concernant l’adhésion poten-
tielle du Luxembourg à l’AIIB:
La Banque asiatique d’investissement pour les 
infrastructures (AIIB) est une banque d’investis-
sement proposée par la République populaire 
de Chine. La Chine a lancé formellement cette 
initiative en octobre 2014. Depuis lors, de 
nombreux États, dont la Grande-Bretagne, la 
France, l’Italie et l’Allemagne, ont manifesté 
leur volonté de participer au développement 
de l’AIIB. L’objectif de l’AIIB est de financer des 
projets d’infrastructures dans la région asia-
tique.
Suivant des informations apparues dans la 
presse, il semblerait que le Gouvernement 
luxembourgeois ait également posé sa candi-
dature la semaine dernière pour devenir 
membre fondateur de la Banque.
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre des Finances:
- Monsieur le Ministre peut-il me confirmer ces 
informations et par conséquent la participation 
du Luxembourg dans le capital de l’AIIB?
- Quel sera, le cas échéant, le montant de la 
participation financière de la part du Luxem-
bourg?
- Comment sera financée cette participation?
Réponse (07.04.2015) de M. Pierre Grame-
gna, Ministre des Finances:
Le Gouvernement a déposé sa candidature 
pour devenir membre fondateur potentiel de la 
Banque asiatique d’investissement pour les in-
frastructures (AIIB) au secrétariat intérimaire de 
l’AIIB en date du 11 mars 2015. La candidature 
a été acceptée à l’unanimité par les pays 
membres fondateurs potentiels de l’AIIB le 27 
mars 2015. Le Luxembourg est par conséquent 
le premier pays européen à avoir été accepté 
comme pays membre fondateur potentiel. 
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Suite à cette acceptation, le Luxembourg a pu 
participer à la réunion de travail entre membres 
fondateurs potentiels, qui s’est déroulée le 30 et 
31 mars 2015, à Almaty au Kazakhstan et dont 
l’objectif consistait à négocier le projet des sta-
tuts de cette future institution. Lors de ces négo-
ciations, le Luxembourg a souligné l’importance 
de notre attachement au respect des standards 
internationaux en matière de bonne gou-
vernance et des standards sociaux et environne-
mentaux dans la mise en place de l’AIIB. 
Selon le plan de travail mis en place pour l’éta-
blissement de l’AIIB, il est prévu de finaliser et 
signer les statuts de l’AIIB à la fin du mois de 
juin. La procédure de ratification des statuts 
devrait être finalisée fin 2015. 
Les contributions financières à prévoir pour les 
différents pays membres fondateurs potentiels 
n’ont pas encore été arrêtées et feront l’objet 
de discussions dans les mois à venir. Les partici-
pations financières respectives et l’allocation 
des droits de vote se feront en principe, 
comme dans les autres banques multilatérales 
de développement, en fonction de l’impor-
tance du PIB national par rapport au PIB des 
autres pays fondateurs.
Quant à l’instrument de financement, aucune 
décision n’a encore été prise pour l’instant.

Question 1010 (23.03.2015) de M. Roy Re-
ding (ADR) concernant l’exequatur:
Ech wollt dem Här Justizminister dës Froe 
stellen: 
1. Gëtt et eng Statistik a Saachen «Exequatur-
verfahren»? 
2. Wéi vill Exequaturarrête goufe vun der Cour 
genehmegt a wéi vill huet se der verworf?
Et wär gutt, eng Statistik zënter 2000 doriwwer 
ze kréien.
Réponse (03.04.2015) de M. Félix Braz, Mi-
nistre de la Justice:
Et gëtt keng Statistiken iwwert d‘Exequaturver-
fahren; et ass also net méiglech, op de Punkt 2. 
vun der Fro vum Här Deputéierten ze äntwer-
ten.

Question 1011 (23.03.2015) de M. Gast Gi-
béryen (ADR) concernant le conseil d’admi-
nistration de Cargolux:
Am Kader vun der Spuerpolitik bei der Cargo-
lux liest ee vill iwwert déi nei Konditiounen, 
mat deenen an Zukunft d’Personal an dorënner 
och d’Pilote sollen agestallt ginn. Parallell do-
zou ass awer ze héieren, dass an der Direktioun 
a beim Management vun der Cargolux d’In-
demnitéiten an de leschte Jore staark gehéicht 
gi wären. Zousätzlech ass ze héieren, dass een-
zel Leit, déi net laang an der Direktioun waren, 
héich Ofgangsentschiedegunge kritt hätten.
Dofir wollt ech dem Här Minister fir nohalteg 
Entwécklung an Infrastrukturen dës Froe 
stellen:
1. Kann de Minister mer eng Lëscht ginn 
iwwert d’Entwécklung vun de Rémunératiou-
nen an Indemnitéiten inklusiv de Bonussen 
zum Joresenn, déi net ënnert de Kollektivver-
trag falen?
An dat fir d’ganz Direktioun an de gesamte 
Management iwwert déi lescht fënnef Exerci-
cer. Doraus soll ervirgoen, wéi vill Rémunéra-
tiounen an Indemnitéite fir de Management 
global bezuelt gi sinn, mä och, wéi vill den 
eenzelne Member an deem nämlechten Zäit-
raum kritt huet, ouni elo Nimm ze nennen.
2. Da wéilt ech nach wëssen, wat d’Positioun 
vun de Regierungsvertrieder am Verwaltungs-
rot war, an zwar bei all Vote iwwert d’Rémuné-
ratiounen an d’Indemnitéite vun de Leit vun 
Direktioun a Management iwwert deen 
nämlechten Zäitraum.
3. Goufen am Zäitraum 2009-2014 och d’In-
demnitéiten an d’Rémunératioune vum Verwal-
tungsrot ugepasst? An deem Fall wéilt ech och 
dofir eng Lëscht mat entspriechenden Informa-
tiounen iwwert d’Zomm, d’Erhéijung an de 
Vote vun de Regierungsvertrieder am Verwal-
tungsrot.
Réponse (28.04.2015) de M. François 
Bausch, Ministre du Développement durable et 
des Infrastructures:

Als Äntwert op d’parlamentaresch Ufro vum 
honorablen Deputéierte Gast Gibéryen ass Fol-
gendes ze soen:
Et ass net un der Regierung, fir d’Personalpoli-
tik vun enger kommerzieller Gesellschaft ënner 
privatem Recht ze kommentéieren, an a fortiori 
och net d’Rémunératioun vun eenzelne Mem-
beren - sief et vum Management oder vun ane-
ren Organer vun der Firma - ze divulguéieren. 
Déi entspriechend Décisiounen an deem 
Kontext si vun deene laut Statutten an dem 
Gesellschaftsrecht zoustännegen Organer vun 
der betraffener Gesellschaft ze huelen.

Question 1012 (23.03.2015) de Mme Diane 
Adehm et M. Gilles Roth (CSV) concernant 
les pièces d’or ayant constitué la réserve 
financière allouée au réseau Stay behind:
Pendant la guerre froide, le réseau Stay behind 
avait constitué une réserve financière sous 
forme de pièces d’or pour ses propres besoins 
en cas d’invasion des communistes. Selon les 
informations parues dans la presse, le directeur 
du SREL aurait remis l’année dernière à la 
Banque centrale du Luxembourg les pièces 
d’or relatives à la réserve financière du réseau 
Stay behind. Or la recommandation du rapport 
de la commission d’enquête sur le SREL de juil-
let 2013 avait prévu de «remettre au Trésor pu-
blic les pièces d’or ayant constitué la réserve fi-
nancière allouée au réseau Stay behind».
Dans ce contexte, nous aimerions poser les 
questions suivantes à Monsieur le Premier Mi-
nistre, Ministre d’État, et à Monsieur le Ministre 
des Finances:
- Pour quelle raison la recommandation du rap-
port de la commission d’enquête sur le SREL 
n’a-t-elle pas été suivie par le directeur du 
SREL?
- Quelle est la valeur actuelle de l’ancienne ré-
serve financière du réseau Stay behind?
Réponse commune (21.04.2015) de M. Xa-
vier Bettel, Premier Ministre, Ministre d’État, et 
de M. Pierre Gramegna, Ministre des Fi-
nances:
La réserve de pièces d’or du Service de Rensei-
gnement de l’État faisait partie des fonds de 
crise du service en question. Cette réserve d’or 
servait à faire fonctionner le réseau Stay behind 
en cas de conflit armé entre les forces OTAN et 
les forces du Pacte de Varsovie. En cas d’occu-
pation du territoire luxembourgeois, les agents 
du Stay behind avaient la mission de rester au 
pays et de faire fonctionner un réseau clandes-
tin de résistance et de collecte de renseigne-
ments. Les pièces d’or, réparties entre les 
agents membres du Stay behind, devaient leur 
permettre de fonctionner en période de 
guerre. Au moment de la dissolution du Stay 
behind, les pièces d’or ont été intégralement 
restituées au Service de Renseignement de 
l’État, qui les a conservées dans un coffre-fort 
depuis 1990.
Le 25 avril 2013, le directeur du Service de Ren-
seignement de l’État a informé la Commission 
d’enquête parlementaire sur les dysfonctionne-
ments au Service de Renseignement de l’État 
des pourparlers en cours avec la Banque cen-
trale du Luxembourg (BCL) en vue du transfert 
de ces 1.800 pièces or à la Banque centrale. Le 9 
septembre 2013, le Premier Ministre a écrit une 
lettre au gouverneur de la BCL dans laquelle il 
fait référence aux conclusions du rapport du 5 
juillet 2013 de la Commission d’enquête parle-
mentaire, conclusions dans lesquelles celle-ci 
propose de «confier les pièces d’or au Trésor pu-
blic». Dans la même lettre le Premier Ministre 
demande au gouverneur de «bien vouloir 
prendre en dépôt les pièces d’or dont question» 
et d’«entrer en contact avec les responsables du 
Service de Renseignement de l’État en vue 
d’opérer le transfert». La Commission de 
contrôle parlementaire du SREL a été informée 
du dépôt à la BCL lors de sa réunion ordinaire 
du 1er octobre 2014.
Le choix s’est porté sur la Banque centrale du 
Luxembourg parce que la BCL a une compé-
tence spécifique en matière numismatique et 
dispose des infrastructures de sécurité adé-
quates. L’État n’ayant pas cédé la propriété, les 
pièces d’or peuvent être retirées auprès de la 

BCL sur première demande. La valeur des pièces 
d’or est estimée à quelque 380.000 euros.

Question 1013 (23.03.2015) de M. Gilles 
Roth et Mme Diane Adehm (CSV) concer-
nant le port du voile dans la fonction pu-
blique:
Le débat sur le port des signes religieux est tou-
jours d’actualité au Luxembourg. Concernant 
le voile, une neutralité religieuse est imposée 
aux enseignants et aux professeurs de l’ensei-
gnement. Dans les autres secteurs de la fonc-
tion publique, la portée exacte de l’obligation 
de neutralité des fonctionnaires demeure ce-
pendant floue.
Dans ce contexte, nous aimerions poser les 
questions suivantes à Monsieur le Ministre de la 
Fonction publique et de la Réforme administra-
tive:
- Est-ce que les agents de l’État sont autorisés 
de manière générale à porter des signes reli-
gieux?
- Quelle est en particulier la situation juridique 
au Luxembourg concernant le port du voile 
pour les agents de l’État?
- Monsieur le Ministre peut-il préciser dans ce 
contexte la relation entre le principe de neutra-
lité et le principe de la liberté religieuse pour 
les agents de l’État?
Réponse (27.04.2015) de M. Dan Kersch, 
Ministre de la Fonction publique et de la Réforme 
administrative:
Dans leur question parlementaire n°1013 du 
23 mars 2015, les honorables Députés Diane 
Adehm et Gilles Roth notent que le débat sur le 
port des signes religieux est toujours d’actualité 
au Luxembourg. Alors qu’une neutralité reli-
gieuse est imposée aux enseignants et profes-
seurs du secondaire en ce qui concerne le port 
du voile, la portée exacte de l’obligation de 
neutralité des fonctionnaires demeure floue 
dans les autres secteurs de la fonction pu-
blique. Dans ce contexte, les honorables Dépu-
tés posent la question si les agents de l’État 
sont autorisés de manière générale à porter des 
signes religieux. Par ailleurs, ils demandent 
quelle est en particulier la situation juridique du 
Luxembourg concernant le port du voile pour 
les agents de l’État. Finalement, les honorables 
Députés demandent des précisions sur la rela-
tion entre le principe de neutralité et le prin-
cipe de liberté religieuse pour les agents de 
l’État.
En réponse, j’informe les honorables Députés 
qu’il n’existe à l’heure actuelle aucune régle-
mentation d’ordre général à caractère normatif 
concernant le port de signes religieux et plus 
particulièrement le port du voile par les agents 
de l’État au Luxembourg. À l’instar de certains 
États fédéraux allemands, le Luxembourg ne 
s’est en effet pas doté d’un cadre légal spéci-
fique concernant cette thématique, qui n’a par 
ailleurs pas encore suscité des difficultés ma-
jeures en pratique.
À la différence de la France où le principe de la 
laïcité de l’État connaît un ancrage constitu-
tionnel qui a conduit à l’affirmation d’une véri-
table exigence de neutralité vestimentaire au 
niveau du service public, la relation entre le 
principe de neutralité et le principe de la liberté 
religieuse pour les agents de l’État se présente 
de manière plus nuancée au Luxembourg. 
Seule la liberté religieuse étant ancrée dans la 
Constitution, le droit fondamental de manifes-
ter ses croyances ne peut en tout état de cause 
être restreint que pour de justes motifs, propor-
tionnés au but légitime recherché.
Le principe général de la neutralité du service 
public se dégageant du devoir de neutralité du 
fonctionnaire, tout comme l’obligation pour 
tout fonctionnaire, dans l’exercice comme en 
dehors de l’exercice de ses fonctions, d’éviter 
tout ce qui pourrait porter atteinte à la dignité 
de ses fonctions ou à sa capacité de les exercer, 
donner lieu à scandale ou compromettre les in-
térêts du service public, sont donc des prin-
cipes susceptibles d’être invoqués pour inter-
dire le port de signes religieux, uniquement 
lorsque cette restriction est justifiée par rapport 

à la nature de la tâche à accomplir et propor-
tionnée au but recherché.

Question urgente 1139 (18.05.2015) de M. 
Marc Angel (LSAP) concernant les inci-
dences de la coopération entre le BND et 
la NSA pour le Luxembourg:
Selon des informations diffusées par la presse 
allemande au cours des dernières semaines, le 
service de renseignement allemand BND coo-
père depuis dix ans avec l’agence américaine 
de sécurité NSA pour surveiller certaines cibles 
sur le continent européen. Cette coopération, 
qui à l’origine était cantonnée à la lutte antiter-
roriste, s’est étendue à d’autres domaines. 
Ainsi, le renseignement américain s’est inté-
ressé e. a. à des groupes industriels et des res-
ponsables politiques européens. La NSA a de-
mandé au BND de surveiller des adresses IP et 
des numéros de téléphone.
Vendredi dernier, le député autrichien Peter Pilz 
a rendu publiques des informations selon les-
quelles le BND aurait aussi, depuis l’année 
2005, systématiquement intercepté au nœud 
Internet de Francfort la connexion de l’opéra-
teur Telekom Austria reliant Vienne et Luxem-
bourg. Les informations ainsi collectées au-
raient été transmises à la NSA qui aurait jugé 
cette connexion comme prioritaire.
Entre-temps, le Gouvernement autrichien a 
porté plainte contre X. Le parquet de Vienne 
vient d’être saisi pour des faits de «renseigne-
ments secrets au détriment du pays».
Dans un souci d’un éclaircissement total sur 
cette affaire, j’aimerais poser les questions sui-
vantes à Monsieur le Premier Ministre, Ministre 
d’État, et à Monsieur le Ministre des Affaires 
étrangères et européennes:
- Le Gouvernement luxembourgeois a-t-il été 
informé sur les pratiques du BND et/ou de la 
NSA par les autorités allemandes et/ou améri-
caines? Le Gouvernement dispose-t-il des infor-
mations sur les éventuelles cibles luxembour-
geoises de cette surveillance?
- Le Gouvernement compte-t-il réagir par la 
voie diplomatique aux faits révélés?
- Au cas où il s’avérerait que les intérêts du pays 
auraient pu être mis en cause par la surveil-
lance des communications Internet en ques-
tion, le Gouvernement compte-t-il également 
porter plainte?
Réponse commune (18.05.2015) de M. Xa-
vier Bettel, Premier Ministre, Ministre d’État, et 
de M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires 
étrangères et européennes:
En réponse à la question urgente de Monsieur 
le Député Marc Angel, le Premier Ministre et le 
Ministre des Affaires étrangères et européennes 
sont en mesure de confirmer que le Gou-
vernement a pris connaissance par voie de 
presse des informations selon lesquelles le BND 
et/ou la NSA auraient collecté en 2005 des 
données provenant respectivement à destina-
tion du Luxembourg au nœud Internet de 
Francfort. Actuellement le Gouvernement ne 
dispose pas d’informations sur les cibles luxem-
bourgeoises éventuelles de cette collecte. 
Comme les faits suspectés se sont produits en 
territoire allemand, les instances nationales 
compétentes sont entrées, à la demande du 
Gouvernement, en contact avec leurs homo-
logues allemands et américains pour demander 
des explications concernant ces révélations.
Le Ministre des Affaires étrangères et euro-
péennes s’est entretenu à sa demande ce matin 
à Bruxelles avec son homologue allemand 
Frank-Walter Steinmeier. À cette occasion le 
Ministre a insisté sur la nécessité d’une coopé-
ration et d’une transparence intégrales dans 
cette affaire. Le Ministre allemand, pour sa 
part, s’est dit disposé à tout faire pour contri-
buer à éclaircir cette affaire de surveillance du 
transfert de données électroniques. Le Gou-
vernement a également chargé notre ambassa-
deur à Washington de solliciter des explications 
concernant ces faits au département d’État.
Le Gouvernement a décidé par ailleurs de dé-
noncer ces faits susceptibles de présenter une 
infraction au parquet.
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